
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 4739, 4890
2.  Άδεια απουσίας των Βουλευτών κ.κ. Κ. Χατζηδάκη και

Σ. Αναστασιάδη, σελ. 4783, 4814, 4821
3. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το 1ο Γενικό Λύκειο της Νέας Ιωνίας, το 1ο Γυµνά-
σιο Πετρούπολης, το 40ο Δηµοτικό Σχολείο Πειραιά, το
Αµερικάνικο Κολλέγιο PIERCE, το 4ο Γυµνάσιο Πύργου
Ηλείας, το Γυµνάσιο Πέτα  Άρτας, το Γυµνάσιο Νυδρίου Λευ-
κάδας, το Δηµοτικό Σχολείο Κάτω Κορακιάνας Κέρκυρας, το
2ο Δηµοτικό Σχολείο Τρικάλων, το Γυµνάσιο Πυργετού Λά-
ρισας και το 1ο Γενικό Λύκειο Ελασσόνας Λάρισας, σελ.
4774, 4779, 4780, 4787, 4795, 4797, 4817, 4834, 4840, 4847,
4852

4. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 4772, 4773, 4774, 4776,
4777, 4778, 4782, 4785, 4795, 4797, 4800, 4802, 4804, 4805,
4806, 4817, 4818, 4819, 4820, 4823, 4824, 4828, 4832, 4842,
4844, 4850, 4853, 4858, 4860, 4861, 4862

5. Επί προσωπικού θέµατος, σελ. 4818
6. Ανακοινώνεται ότι η Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Κοινοβου-

λευτικής Δεοντολογίας καταθέτει τις εκθέσεις της στις αιτή-
σεις της Εισαγγελικής Αρχής για τη χορήγηση άδειας
άσκησης ποινικής δίωξης κατά Βουλευτών, σελ. 4816

7. Ανακοινώνεται ο Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και
Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων διαβίβασε στη Βουλή, σύµφωνα µε
το άρθρο 86 του Συντάγµατος και το ν. 3126/2003 «Ποινική
ευθύνη των Υπουργών», όπως ισχύει, στις 17 Ιανουαρίου
2017 ποινική δικογραφία, που αφορά στον Αναπληρωτή
Υπουργό Υγείας κ. Παύλο Πολάκη, σελ. 4863

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Κατάθεση αναφορών µε αριθµό από 1074 έως 1172,

σελ.  4740 – 4766
2. Απαντήσεις υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

4767 - 4770
3. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Πα-

ρασκευής 10 Φεβρουαρίου 2017, σελ. 4814
4. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης

και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε τη µη συµµετοχή εκ-
προσώπων των ασφαλισµένων στο Διοικητικό Συµβούλιο του
Ενιαίου Φορέα Κοινωνικής Ασφάλισης, σελ. 4771

β) Προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, σχε-
τικά µε τις διακοπές ηλεκτρικού ρεύµατος στον Νοµό Ηρα-
κλείου λόγω καιρικών φαινοµένων εξαιτίας της έλλειψης
προσωπικού στη ΔΕΔΔΗΕ, σελ. 4773

γ) Προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών:
i. σχετικά µε την επίσπευση των αναγκαίων παρεµβάσεων

στο αεροδρόµιο «Ν. Καζαντζάκης» στο Ηράκλειο Κρήτης,
σελ. 4775

ii. σχετικά µε «την κατάχρηση χρηµάτων από υπαλλήλους
του ΜΕΤΡΟ», σελ. 4777

δ) Προς τον Υπουργό Παιδείας,  Έρευνας και Θρησκευµά-
των:

i. σχετικά µε την αποπεράτωση του Ελληνικού σχολικού
συγκροτήµατος Μονάχου, σελ. 4779

ii. σχετικά µε την κατ’ εξαίρεση αποδοχή των αιτήσεων για
τους µετεγγραφέντες σπουδαστές των Τεχνολογικών Εκπαι-

δευτικών Ιδρυµάτων (ΤΕΙ), σελ. 4780

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, των

τροπολογιών και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουρ-
γείου Παιδείας,  Έρευνας και Θρησκευµάτων: «Ρύθµιση θε-
µάτων του Κρατικού Πιστοποιητικού Γλωσσοµάθειας, της
Εθνικής Βιβλιοθήκης της Ελλάδας και άλλες διατάξεις», σελ.
4782 - 4867

2. Κατάθεση Εκθέσεως Διαρκούς Επιτροπής:
Η Διαρκής Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου καταθέτει

την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας «Κύρωση της Συµφωνία µεταξύ της Ελ-
ληνικής Δηµοκρατίας, της Δηµοκρατίας της Αλβανίας, της
πρώην Γιουγκοσλαβικής Δηµοκρατίας της Μακεδονίας και
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για την Προστασία και Αειφόρο
Ανάπτυξη της Περιοχής του Πάρκου Πρεσπών», σελ. 4839

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 4739 - 4787
ΚΟΥΡΑΚΗΣ Α. , σελ. 4787 - 4802
ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ Δ. , σελ. 4821 - 4842
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 4858 - 4890
ΛΥΚΟΥΔΗΣ Σ. , σελ. 4802 - 4821
ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 4842 - 4858

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΚΡΙΩΤΗΣ Γ. , σελ. 4842
ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ Ι. , σελ. 4800, 4820
ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ Κ. , σελ. 4802, 4804, 4805, 4823, 

4824, 4850, 4853
ΔΕΛΗΣ Ι. , σελ. 4823, 4858, 4860, 4861
ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 4805, 4818
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 4772, 4773, 4774, 4776, 

4777, 4778, 4782, 4785
ΚΕΡΑΜΕΩΣ Ν. , σελ. 4800, 4802, 4804, 4824, 

4860
ΚΟΥΡΑΚΗΣ Α. , σελ. 4795, 4797, 4800, 4801
ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ Δ. , σελ. 4823, 4824, 4832, 4842, 

4844
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , 

σελ. 4824, 4828, 4860
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 4860, 4862
ΛΥΚΟΥΔΗΣ Σ. , σελ. 4804, 4805, 4806, 4817, 

4818, 4819, 4820
ΜΙΧΕΛΗΣ Α. , σελ. 4858
ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 4772
ΣΑΡΙΔΗΣ Ι. , σελ. 4858
ΤΖΑΒΑΡΑΣ Κ. , σελ. 4804
ΤΣΙΑΡΑΣ Κ. , σελ. 4806
ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 4844, 4850, 4858

Β. Επί προσωπικού θέµατος:
ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 4818

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΑ’

Πέµπτη 9 Φεβρουαρίου 2017



Γ. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΜΥΡΑΣ Γ. , σελ. 4777, 4778
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 4779, 4780
ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ Κ. , σελ. 4780, 4781
ΔΕΛΗΣ Ι. , σελ. 4780, 4781
ΖΟΥΡΑΡΗΣ Κ. , σελ. 4779, 4780
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 4775, 4776, 4777
ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 4771, 4772, 4773
ΣΤΑΘΑΚΗΣ Γ. , σελ. 4773, 4774, 4775
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 4773, 4774
ΣΠΙΡΤΖΗΣ Χ. , σελ. 4775, 4776, 4777, 4778
ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ Π. , 

σελ. 4771, 4772, 4773, 4858

Δ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Παιδείας,
Έρευνας και Θρησκευµάτων:

ΑΚΡΙΩΤΗΣ Γ. , σελ. 4846
ΑΜΥΡΑΣ Γ. , σελ. 4777, 4831, 4832
ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ Ι. , σελ. 4819, 4820, 4858
ΑΝΤΩΝΙΟΥ Μ. , σελ. 4805, 4851
ΑΧΜΕΤ Ι. , σελ. 4821
ΒΑΚΗ Φ. , σελ. 4817
ΒΛΑΣΗΣ Κ. , σελ. 4829, 4830
ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ Κ. , σελ. 4791, 4792, 4795, 4801, 

4802, 4803, 4804, 4808, 
4810, 4813, 4819, 4823, 
4824, 4848, 4850, 4851, 
4852, 4853, 4859, 4861, 
4863

ΓΑΚΗΣ Δ. , σελ. 4855
ΓΙΑΝΝΑΚΙΔΗΣ Ε. , σελ. 4836
ΓΡΕΓΟΣ Α. , σελ. 4785, 4863
ΔΕΛΗΣ Ι. , σελ. 4789, 4791, 4861, 4862, 

4863
ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ Α. , σελ. 4848, 4849, 4850, 4851, 

4852
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛΙΔΗΣ Δ. , σελ. 4854
ΖΑΡΟΥΛΙΑ Ε. , σελ. 4834, 4835
ΖΕΪΜΠΕΚ Χ. , σελ. 4820
ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 4812, 4813, 4824
ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ  Ά. , σελ. 4803, 4807
ΚΑΤΣΑΒΡΙΑ - ΣΙΩΡΟΠΟΥΛΟΥ Χ. , 

σελ. 4853
ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ Α. , σελ. 4852, 4853
ΚΑΤΣΙΚΗΣ Κ. , σελ. 4792
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 4775, 4824, 4835
ΚΕΛΛΑΣ Χ. , σελ. 4811, 4812
ΚΕΡΑΜΕΩΣ Ν. , σελ. 4783, 4785, 4800, 4804, 

4851, 4855, 4859, 4860
ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ Χ. , σελ. 4840, 4841, 4842
ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ  Ό. , σελ. 4816
ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ Ι. , σελ. 4798, 4804
ΚΟΝΣΟΛΑΣ Ε. , σελ. 4843, 4844
ΚΟΝΤΟΓΕΩΡΓΟΣ Κ. , σελ. 4803, 4810
ΚΟΥΚΟΔΗΜΟΣ Κ. , σελ. 4830
ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ Δ. , σελ. 4799
ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ Δ. , σελ. 4844
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , 

σελ. 4788
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 4799, 4804
ΜΑΥΡΩΤΑΣ Γ. , σελ. 4795, 4862
ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ Α. , σελ. 4838
ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ Π. , σελ. 4809
ΜΗΤΑΦΙΔΗΣ Τ. , σελ. 4792, 4806
ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ Α. , σελ. 4842
ΜΙΧΕΛΗΣ Α. , σελ. 4782, 4858, 4859
ΜΠΑΞΕΒΑΝΑΚΗΣ Δ. , σελ. 4811, 4832, 4833, 4834

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ Η. , σελ. 4837
ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ Α. , 

σελ. 4845, 4862
ΣΑΡΙΔΗΣ Ι. , σελ. 4793, 4794, 4795
ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ Ι. , σελ. 4839, 4840
ΣΕΒΑΣΤΑΚΗΣ Δ. , σελ. 4856
ΣΤΕΦΟΣ Ι. , σελ. 4797, 4807
ΣΤΥΛΙΟΣ Γ. , σελ. 4847, 4848, 4852
ΤΑΣΟΥΛΑΣ Κ. , σελ. 4815
ΤΖΑΒΑΡΑΣ Κ. , σελ. 4806, 4808, 4809
ΤΖΟΥΦΗ Μ. , σελ. 4800, 4801
ΦΙΛΗΣ Ν. , σελ. 4792, 4808, 4812, 4813, 

4819, 4828, 4831, 4832, 
4840, 4851, 4852, 4856, 
4858

ΦΩΤΑΚΗΣ Κ. , σελ. 4806
ΦΩΤΗΛΑΣ Ι. , σελ. 4822
ΧΑΤΖΗΣΑΒΒΑΣ Χ. , σελ. 4828

ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 4773, 4779, 4780
ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ Δ. , σελ. 4824
ΚΟΥΡΑΚΗΣ Α. , σελ. 4792
ΞΥΔΑΚΗΣ Ν. , σελ. 4852
ΡΙΖΟΥΛΗΣ Α. , σελ. 4841



Αθήνα, σήµερα στις 9 Φεβρουαρίου 2017, ηµέρα Πέµπτη και
ώρα 9.37’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Δ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΝΙΚΗΤΑ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 7-2-2017
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-

εδρείου τα Πρακτικά της Ο’ συνεδριάσεώς του, της Τρίτης 7 Φε-
βρουαρίου 2017, σε ό,τι αφορά στην ψήφιση στο σύνολο του
σχεδίου νόµου: «Τροποποίηση του Κώδικα του Οργανισµού του
Υπουργείου Εξωτερικών και λοιπές διατάξεις»)

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα. 

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον Γραµµατέα της Βου-
λής κ. Μάριο Κάτση, Βουλευτή Θεσπρωτίας, τα ακόλουθα:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΖ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Β’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΑ’

Πέµπτη 9 Φεβρουάριου 2017



4740 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΑ’ - 9 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2017 4741



4742 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΑ’ - 9 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2017 4743



4744 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΑ’ - 9 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2017 4745



4746 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΑ’ - 9 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2017 4747



4748 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΑ’ - 9 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2017 4749



4750 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΑ’ - 9 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2017 4751



4752 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΑ’ - 9 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2017 4753



4754 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΑ’ - 9 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2017 4755



4756 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΑ’ - 9 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2017 4757



4758 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΑ’ - 9 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2017 4759



4760 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΑ’ - 9 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2017 4761



4762 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4764 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΑ’ - 9 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2017 4765



4766 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΑ’ - 9 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2017 4767

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ



4768 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4770 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Σήµερα θα συζητηθούν έξι ερωτήσεις. Δεν θα συζητηθούν,
επίσης, έξι και συγκεκριµένα:

Η δεύτερη µε αριθµό 436/3-2-2017 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ελευ-
θερίου Αυγενάκη προς τον Υπουργό Μεταναστευτικής Πολιτικής
κ. Ιωάννη Μουζάλα, σχετικά µε το προσφυγικό-µεταναστευτικό,
τον αριθµό των ΜΚΟ που δραστηριοποιούνται, τα ποσά που δια-
χειρίζονται και το προσωπικό που απασχολούν, δεν θα συζητηθεί
λόγω απουσίας του αρµόδιου Υπουργού στο εξωτερικό. 

Επίσης, δεν θα συζητηθούν και θα επαναπροσδιοριστούν για
συζήτηση οι εξής τρεις επίκαιρες ερωτήσεις, που απευθύνονται
προς τον Υπουργό Εσωτερικών κ. Τόσκα, ο οποίος απουσιάζει
λόγω ανειληµµένων υποχρεώσεων: 

Η πρώτη µε αριθµό 438/6-2-2017 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Δράµας του ΣΥΡΙΖΑ κ. Χρήστου Καραγιαν-
νίδη, σχετικά µε την άµεση επίλυση των προβληµάτων που αντι-
µετωπίζουν οι πυροσβέστες πενταετούς υποχρέωσης. Η τρίτη
µε αριθµό 434/2-2-2017 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του
Βουλευτή Β’ Αθηνών του Λαϊκού Συνδέσµου-Χρυσή Αυγή κ. Ηλία
Παναγιώταρου, σχετικά µε την «ανθελληνική δράση τούρκων
πρακτόρων και εκπροσώπων τους στη Θράκη» και η τέταρτη µε
αριθµό 430/31-1-2017 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του
Βουλευτή Β’ Θεσσαλονίκης της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης
ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ. Γεωργίου Αρβανιτίδη, σχετικά µε τη σηµαν-
τική µείωση της πυροσβεστικής δύναµης στην Περιφερειακή
Ενότητα Θεσσαλονίκης.

Η δεύτερη µε αριθµό 435/2-2-2017 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου της Βουλευτού Β’ Αθηνών του Λαϊκού Συνδέσµου -
Χρυσή Αυγή κ. Ελένης Ζαρούλια προς τον Υπουργό Οικονοµι-
κών, σχετικά µε τον διορισµό υπόδικης στη διοίκηση του υπερ-
ταµείου, δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του Υπουργού κ.
Τσακαλώτου. Αιτία: φόρτος εργασίας. 

Για τον ίδιο λόγο δεν θα συζητηθεί και η έκτη µε αριθµό
439/6.2.2017 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β’
Πειραιώς των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Δηµητρίου Καµµένου
προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε τη µεταφορά χρη-
στών της ΔΕΗ σε εταιρείες εναλλακτικών παρόχων ηλεκτρικής
ενέργειας. 

Προχωράµε τώρα στην τρίτη µε αριθµό 432/2-2-2017 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Αττικής της Δηµοκρα-
τικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ. Παρασκευής Χριστοφι-
λοπούλου, σχετικά µε τη µη συµµετοχή εκπροσώπων των
ασφαλισµένων στο διοικητικό συµβούλιο του Ενιαίου Φορέα Κοι-
νωνικής Ασφάλισης. 

Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Εργα-
σίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης κ. Ανα-
στάσιος Πετρόπουλος.

Κυρία Χριστοφιλοπούλου, έχετε τον λόγο. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κύριε Υπουργέ, η ασφαλιστική αντιµεταρρύθµιση έχει καταν-

τήσει Γολγοθάς για ασφαλισµένους και συνταξιούχους. Ένα
µάτσο περικοπές για τους συνταξιούχους, ένα κάρο εισφορές
για τους ασφαλισµένους, που αν προσθέσει κανείς σε αυτές και
τη φορολογία, κυρίως και τους έµµεσους φόρους, τότε καταντά
δηµευτικό το αποτέλεσµα. 

Δεν είναι, όµως, µόνο αυτό. Είναι και ένα απίστευτο διοικητικό
αλαλούµ που έχει προκύψει µε τον ΕΦΚΑ, που ξεκινά από τα
µπλοκάκια και τη ρύθµιση που φέρατε, µε τα οποία δυστυχώς
χάνουν όλοι, και το κράτος και οι επιχειρήσεις και οι απασχολού-
µενοι µε µπλοκάκια, µε αποτέλεσµα περισσότερη µαύρη εργασία
και ανεργία, ενώ ταυτόχρονα κλείνουν δραστηριότητες και απο-
λύουν οι επιχειρήσεις. 

Δεν είναι, όµως, µόνο αυτό, κύριε Υπουργέ. Έχουµε και τερά-
στια διοικητική ανασφάλεια, διότι έχει προκύψει χάος στον
ΕΦΚΑ. Ένα µόνο παράδειγµα θα σας φέρω. Θα περιοριστώ σε

αυτό, γιατί δεν έχω πολύ χρόνο. 
Οι µηχανικοί που είχαν διακανονίσει παλιές οφειλές τους είδαν

ξαφνικά, κύριε Πρόεδρε, µέχρι τις 31 Ιανουαρίου να κρατείται
διπλή δόση. Θα µου πείτε: Πρόβληµα µε τα συστήµατα. Θα σας
πω: Έπρεπε να προβλεφθούν. 

Τι έχει κάνει η Κυβέρνηση για να προστατευτεί; Έφερε έναν
νόµο, τον νόµο Κατρούγκαλου. Οι ασφαλισµένοι και οι συνταξι-
ούχοι, κύριε Υπουργέ, θα κοιµούνται και στον ύπνο τους θα βλέ-
πουν εφιάλτες µε εσάς και τον κ. Κατρούγκαλο, ο οποίος έχει
αποσυρθεί, βέβαια, σε πιο ήσυχο Υπουργείο τώρα, αφού έκανε
τη βρόµικη δουλειά και για τον κ. Σόιµπλε και για τον κ. Τσίπρα. 

Δεν είναι, όµως, αυτός ο σκοπός της ερώτησής µου. Αυτά τα
ξέρει ο κόσµος, τα ξέρει η αγορά, βογκάει η αγορά. Τι κάνετε;
Με τον νόµο Κατρούγκαλου περιορίζετε την εκπροσώπηση των
ασφαλισµένων και µετά κάνετε και πονηρή µεθόδευση. 

Πώς το κάνετε; Μέχρι τώρα, κύριε Πρόεδρε, από το 1946 και
µετά, είχαν πλειοψηφία οι εκπρόσωποι των ασφαλισµένων στο
ΙΚΑ. Έχουµε τον ΕΦΚΑ, που δεν έχει µόνο το ΙΚΑ, έχει και όλα τα
ταµεία. Έχει αγρότες, έχει επαγγελµατίες, έχει εµπόρους, έχει
µηχανικούς, έχει δικηγόρους. Έχει τα πάντα. Και έχουµε στο εν-
τεκαµελές δύο µέλη. Μετά τον νόµο Κατρούγκαλου περνά διά-
ταξη  του ΣΥΡΙΖΑ, το 2016, η οποία λέει ότι το εντεκαµελές
µπορεί να λειτουργήσει και ως εννεαµελές χωρίς καν την εκπρο-
σώπηση αυτών των δύο θέσεων. Και σήµερα που µιλάµε, κύριε
Υπουργέ, έχετε βάλει τις γνωµοδοτικές όπου εκεί συµµετέχουν
όλοι, και αγρότες κ.λπ.. Ναι, αλλά τι να το κάνω, όταν στις γνω-
µοδοτικές κάνουν αυτό που λέει η λέξη, δηλαδή, γνωµοδοτούν;
Στο ΔΣ δεν υπάρχει ακόµη κανείς εκπρόσωπός τους. 

Θα µου πείτε, αυτό είναι το πρόβληµα; Είναι και αυτό το πρό-
βληµα, διότι όλα αυτά που είπα πριν, που κάνετε, δεν µπορούν
να τα ελέγξουν, δεν µπορούν να συµµετάσχουν. Τις προηγούµε-
νες δεκαετίες στο ΙΚΑ από τους δεκαεφτά, µόνον οι επτά ήταν
του κράτους. Τώρα στους έντεκα, οι έξι είναι του κράτους, δη-
λαδή, η απόλυτη πλειοψηφία. Δεν γίνεται έτσι, κύριε Υπουργέ!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Πετρό-
πουλε, έχετε τον λόγο.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Ένα ένα θα απαντήσω τα θέµατα. Θα ξεκαθαρίσω πρώτα αυτά
που προκαλούν σύγχυση, όταν µάλιστα ακούγονται στην Αί-
θουσα του Κοινοβουλίου. Η ειδοποίηση που πήγε στους ασφα-
λισµένους αφορά δύο δόσεις. Δεν είναι µία. Για αποφυγή
περιττών δαπανών ενηµερώνονται για την εισφορά που πρέπει
να καταβάλουν τον Φεβρουάριο και αυτήν που πρέπει να κατα-
βάλουν τον Μάρτιο. Δεν απαιτούνται στο σύνολό τους αυτές οι
εισφορές. Εποµένως δεν είναι διπλή µε την έννοια που το είπατε.
Είναι ενηµέρωση για δύο εισφορές για δύο διαφορετικούς
µήνες. Για τον Ιανουάριο αυτό που καταβάλλουν οι ασφαλισµένοι
είναι η εισφορά που αφορά τον Δεκέµβριο. Μην προκαλείτε, λοι-
πόν, άλλο σύγχυση. Αρκεί η σύγχυση που υπάρχει στον κόσµο.

Υπάρχει και η άλλη παραπληροφόρηση για το τι γίνεται µε τις
εισφορές. Οι εισφορές αναρτήθηκαν και αναρτήθηκαν και για
τους αγρότες και για τους ελεύθερους επαγγελµατίες. Το 90%
των αγροτών καλούνται να καταβάλουν µόλις 85 ευρώ. Συνολικά,
δηλαδή, το 90% των αγροτών καταβάλλουν µικρότερο ποσό -
µέχρι και 300 ευρώ λιγότερα- απ’ ό,τι κατέβαλαν πέρυσι.

Και δεν θα κάνουµε πίσω όσον αφορά αυτό που αποφασίσαµε,
να παρέχουµε και στους αγρότες ίδιο δικαίωµα όπως και για
τους υπόλοιπους Έλληνες, να παίρνουν δηλαδή εθνική σύνταξη.
Τη στερούνταν όλα τα προηγούµενα χρόνια επί δεκαετίες. Και
το 1959 το Υπουργείο Συντονισµού στην έκθεσή του έλεγε ότι
είναι το τµήµα εκείνο της κοινωνίας που βρίσκεται στο κατώτατο
επίπεδο προστασίας. Εξήντα χρόνια µετά αποδίδουµε σε αυτό
το τµήµα του πληθυσµού -που είναι πολύ σηµαντικό για την οι-
κονοµία- το δικαίωµα που απολαµβάνουν και οι υπόλοιποι Έλλη-
νες. Όσον αφορά τους ελεύθερους επαγγελµατίες, το 80%
καταβάλλουν την κατώτατη κατηγορία, δηλαδή, 158 ευρώ µηνι-
αίως. 

Το ξέρουν οι επαγγελµατίες, εδώ είµαστε. Δεν µπορεί κανείς
να λέει πια ό,τι του κατεβαίνει στο κεφάλι. Το γνωρίζω πάρα πολύ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΑ’ - 9 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2017 4771



καλά. Συνηθίζω να περπατώ στους δρόµους της Αθήνας, πη-
γαίνω µε τα πόδια και συζητώ µε τον κόσµο. Βγαίνουν από τα κα-
ταστήµατα οι επαγγελµατίες και µου λένε: «Σωθήκαµε, επιτέλους
θα πληρώνουµε εισφορές». Αυτοί δεν κατέβαλλαν εισφορές,
διότι το ύψος ήταν δυσθεώρητο. Ήταν 700 ευρώ και 800 ευρώ.
Δεν κατέβαλλαν εισφορές, γιατί ήταν αδύνατον να τις καταβά-
λουν.

Καλώ και από τούτο το Βήµα για άλλη µία φορά όλες τις πτέ-
ρυγες της Βουλής, µαζί και τις επαγγελµατικές ενώσεις των ερ-
γοδοτών, την ΓΣΕΕ και την ΓΣΕΒΕΕ, να συµπράξουν και να
πείσουν, να καλέσουν εκείνους που δεν κατέβαλλαν επειδή αδυ-
νατούσαν να καταβάλλουν, να προσέλθουν ξανά στο σύστηµα
κοινωνικής ασφάλισης και να καταβάλουν τις εισφορές που δεν
κατέβαλλαν. 

Έτσι θα στηρίξουµε την κοινωνική ασφάλιση, έτσι θα µπορέ-
σουµε να διατηρήσουµε χαµηλές τις εισφορές, έτσι θα µπορέ-
σουµε να έχουµε έσοδα για να µπορούµε να ελαφρύνουµε και
από τις πραγµατικά µεγάλες εκείνους τους λίγους που επιβαρύ-
νονται ωστόσο µε ποσά που δεν επιβαρύνονταν πριν.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κλείστε για το ερώ-
τηµα, σας παρακαλώ, γιατί δεν έχω σήµερα άνεση χρόνου, γιατί
υπάρχει νοµοσχέδιο στη συνέχεια.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Εγώ που
είµαι πάντα ευγενής, όταν  ακούω τις παρεκτάσεις δεν γίνεται να
µην απαντώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει, σας άφησα
και θα έχετε και ένα λεπτό. 

Στη δευτερολογία θα πείτε τα υπόλοιπα. Απαντήστε για το
κύριο ερώτηµα της ερώτησης.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Κύριε Πρό-
εδρε, είµαι βέβαιος ότι θα γνωρίζετε ότι κανείς από ευγένεια δεν
πρέπει να ηττάται. Και δεν µπορώ εγώ πολιτικά να µην απαντώ
εδώ, σε µία τέτοια ανιστόρητη και εντελώς εσφαλµένη ανα-
φορά…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Σας άφησα και
απλώς κάνω παράκληση…

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ναι, αλλά
µην κόβετε εµένα. Ας µην λεγόταν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Απαντήστε και έχετε
άλλα τρία λεπτά µετά, στη δευτερολογία.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Πάω στο
θέµα της ερώτησης.

Μόλις τρεις στο ενδεκαµελές διοικητικό συµβούλιο του ΕΦΚΑ
είναι κυβερνητικής επιλογής -µόλις τρεις!-, ο διοικητής και οι δύο
υποδιοικητές. Και ήδη στο διοικητικό συµβούλιο του ΕΦΚΑ συµ-
µετέχει εκπρόσωπος των συνταξιούχων -είναι ο κ. Δήµος Κουµ-
πούρης, που είναι ΚΚΕ, δεν είναι ΣΥΡΙΖΑ- συµµετέχει
εκπρόσωπος των ΕΣΑµεΑ, των ατόµων µε ειδικές ανάγκες -και
δεν είναι ΣΥΡΙΖΑ-, συµµετέχει εκπρόσωπος των εργαζόµενων
στον Ενιαίο Φορέα Κοινωνικής Ασφάλισης µε τον αναπληρωτή
του, που υπέδειξαν οι δύο οµοσπονδίες µε παρέµβαση νοµοθε-
τική δική µας, προκειµένου να είναι εφικτή η εκπροσώπησή τους
διότι δεν προλάβαιναν να κάνουν εκλογές. Αν θέλαµε να αποφύ-
γουµε τη συµµετοχή τους δεν θα κάναµε αυτή τη νοµοθετική
ρύθµιση ώστε παρά την πρόβλεψη να είναι αιρετός να είναι διο-
ρισµένος κατ’ επιλογή των οµοσπονδιών. Τι είναι αυτό που απο-
φεύγουµε εµείς; 

Όµως επειδή θέλω να θεωρήσω ότι καλόπιστα ρωτάτε και
επειδή εµείς είµαστε εκείνοι που παλεύουµε για τη συµµετοχή
όλων στα κοινά και τη θέλουµε, τη χρειαζόµαστε, γιατί τη χρει-
άζεται η κοινωνία, θα σας πω ότι µόλις στις 20 Ιανουαρίου
έστειλε η τελευταία πλευρά των εργαζόµενων, η Πανελλήνια
Ναυτική Οµοσπονδία, οι ναυτικοί µας, πρόταση για εκπροσώ-
πους. Και επειδή πρέπει να στείλουν όλοι εκπροσώπους, για να
γίνει η επιλογή µεταξύ όλων των συµβουλευτικών επιτροπών

εκείνων που θα εκπροσωπούν τους ασφαλισµένους, τους εργα-
ζόµενους και εργοδότες, γι’ αυτό υπάρχει καθυστέρηση. Τι να
κάναµε, δηλαδή; Να εκδίδαµε άκυρη απόφαση χωρίς τη συµµε-
τοχή των ναυτικών και να πάσχει η σύνθεση; Δηλαδή, όποιος δεν
προλάβει να στείλει να εξαιρείται; Δεν επιλέξαµε αυτή τη λύση.
Επειδή το αποδίδω στο ότι δεν γνωρίζατε τον λόγο, θέλω να θε-
ωρήσω ότι καλόπιστα ρωτάτε και εποµένως δεν θα επιµείνετε
διότι αυτό που κάνουµε είναι σύντοµα να εκλέξουν και αυτοί τον
εκπρόσωπό τους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κατ’ αρχάς, για λό-
γους τάξης, να αναφέρω ότι ο Γραµµατέας της Κυβέρνησης έχει
στείλει επιστολή που επιβεβαιώνει τις αιτίες απουσίας των
Υπουργών, για το ότι δεν θα γίνουν έξι ερωτήσεις.

Απευθύνω θερµή παράκληση και στους συναδέλφους και στους
Υπουργούς.  Επειδή πρέπει να αρχίσουµε το νοµοσχέδιο γρή-
γορα, γιατί πληθώρα συναδέλφων θα εγγραφούν, σήµερα δεν θα
είµαι ανεκτικός στον χρόνο, όπως κάνω άλλες φορές που όταν δεν
υπάρχει νοµοσχέδιο αφήνω διπλάσιο χρόνο και στους Υπουργούς
και κυρίως στους συναδέλφους, διότι δεν έχω τη δυνατότητα. Γι’
αυτό να είµαστε, παρακαλώ, στο θέµα της ερώτησης.

Τον λόγο έχει η κ. Χριστοφιλοπούλου.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα είµαι

λακωνική, όµως χρειάζονται διάφορες εξηγήσεις, γιατί όχι µόνο
ανιστόρητοι δεν είµαστε, αλλά ακούµε και τον κόσµο, δεν µελε-
τάµε µόνο.

Κύριε Υπουργέ, κατ’ αρχάς αυτό που είπατε για την εθνική
σύνταξη στον αγρότη είναι πολύ µεγάλο λάθος διότι η βασική
σύνταξη του νόµου Λοβέρδου-Κουτρουµάνη ήταν το ίδιο ακρι-
βώς πράγµα, και για τους αγρότες. Άρα ψεύδεστε. Κάνετε
λάθος.

Δεύτερον, αν εσάς σας λένε οι αυτοαπασχολούµενοι «ευτυ-
χώς, µας σώσατε» εγώ έχω παραδείγµατα ανθρώπων που έχουν
µια ΟΕ, µια µικροµεσαία, µια ΕΕ –ακούει και ο κ. Σταθάκης, που
ήταν στο Υπουργείο Ανάπτυξης- και είναι οµόρρυθµος εταίρος.
Ξέρετε ότι αυτοί οι άνθρωποι µέχρι χθες πλήρωναν ποσά της
τάξης των 250 ευρώ στον ΟΑΕΕ και σήµερα καλούνται µηνιαίως
για 1.300 κύριε Υπουργέ; Πώς θα επιβιώσει αυτός ο άνθρωπος;
Αυτό κάνετε. 

Ναι µεν για κάποιους νέους µειώνετε ελαφρά τις εισφορές -
την ίδια ώρα τους κοπανάτε τους φόρους- από την άλλη, όµως,
αυτούς τους µικροµεσαίους ανθρώπους τους τσακίζετε. 

Και επειδή είπατε για τον ΕΦΚΑ, θέλω να σας πω: πού είναι οι
διατάξεις για τους συνταξιούχους που εργάζονται, που ακόµα
τις περιµένουν και τους τσακίζετε τη σύνταξη, χωρίς να έχετε
βγάλει την εγκύκλιο; Πού είναι η εγκύκλιος για την παράλληλη
προαιρετική ασφάλιση; Πού είναι η εγκύκλιος για την αναγκα-
στική παράλληλη ασφάλιση; Με συγχωρείτε πάρα πολύ, τι κά-
νατε τόσους µήνες; Εσείς επιλέξατε να φτιάξετε τον ΕΦΚΑ και
µέσα σε επτά µήνες να τον λειτουργήσετε, εσείς τον νοµοθετή-
σατε. Εσείς, λοιπόν, έχετε και το µαχαίρι και το πεπόνι.

Και επί του συγκεκριµένου: Όλα αυτά που είπατε είναι έτσι για
το ΔΣ, αλλά εγώ έχω δύο αντεπιχειρήµατα, τα οποία είναι
σκληρά και πολιτικά και ουσίας, κύριε Υπουργέ, γιατί αυτήν την
κριτική κάνουµε. 

Πρώτον, εγώ δεν είπα για κοµµατικούς στο ΔΣ. Έχετε τρεις
κοµµατικούς. Οι άλλοι τρεις, όµως, είναι το κράτος. Και ξέρετε,
βέβαια, ως νοµικός, ότι ο τριµερής χαρακτήρας της κοινωνικής
ασφάλισης µέχρι σήµερα, κύριε Πρόεδρε, είχε την τριµερή εκ-
προσώπηση όταν στο ΙΚΑ ήταν από τους δεκαεπτά οι επτά µόνο
του κράτους –δεν µιλώ του ΣΥΡΙΖΑ ή της Νέας Δηµοκρατίας ή
του ΠΑΣΟΚ τότε, αλλά του κράτους. Άρα πού είναι ο τριµερής
χαρακτήρας της κοινωνικής ασφάλισης µέσα στο ΔΣ του ΕΦΚΑ;

Κατ’ αρχάς, πάσχει ο νόµος σας και αλλάξτε τον. Πάσχει ο
ίδιος ο νόµος και πάσχει και ο τρόπος που τον εφαρµόζετε. Και
επειδή εγώ δεν κάνω µηδενιστική αντιπολίτευση, κατανοώ τα
περί καθυστερήσεων των εκπροσώπων. Όµως σας λέω και πάλι
ότι πάσχει ο νόµος σας, διότι όταν οι συµβουλευτικές αυτές σας
στείλουν τους εκπροσώπους, πάλι θα είναι στρεβλό, ακόµα και
για τους συνταξιούχους. 

Εγώ τιµώ και το ΚΚΕ και το ΠΑΜΕ και όλα. Είναι ο Εκπρόσω-
πος του ΚΚΕ µέσα. Ναι, θα µπορούσε να είναι και της ΑΓΣΣΕ.
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Όµως, δεν είναι εκεί το θέµα. Το θέµα είναι ότι πρέπει να υπάρχει
στο ΔΣ η πλήρης τριµερής εκπροσώπηση. Θα αλλάξετε τον
νόµο; Πώς θα το εξασφαλίσετε αυτό; Εργοδότες, εργαζόµενοι,
αυτοαπασχολούµενοι, έµποροι, αγρότες. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα ήθελα να παρα-

καλέσω το εξής: Τα ονόµατα, που αναφέρονται, εκπροσωπούν
φορείς, δεν εκπροσωπούν κόµµατα. Μπορεί ιδεολογικά ο κάθε
κ. Κουµπούρης να ανήκει σε κάποιο κόµµα… 

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Δεν το είπα εγώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ναι, δεν απαντώ σε

εσάς. Σαν γενική αρχή, κυρία Χριστοφιλοπούλου, το λέω. Το
ξέρω. Μην κάνουµε τέτοιους χαρακτηρισµούς, γιατί δεν είναι
σωστό. Τώρα εάν ιδεολογικά οι εκπρόσωποι των φορέων ανή-
κουν κάπου, αυτό δεν είναι προς κακό. 

Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ασφαλώς,
συµφωνώ, κύριε Πρόεδρε, µε την παρατήρησή σας. Είπα ότι δεν
είναι ΣΥΡΙΖΑ. Πράγµατι, ο κ. Κουµπούρης, ως παλαιός Βουλευ-
τής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος, και να ήθελα να κρύψω τι
είναι, δεν µπορούσα. Εποµένως, παραβίασα ανοικτές θύρες ως
προς τον κ. Κουµπούρη.

Δεν κάνετε άθροιση σωστή, κυρία Χριστοφιλοπούλου. Κάντε
την. Είπα ήδη ότι απ’ αυτούς που έχουν τοποθετηθεί, είναι ήδη
τρεις από τους εννιά, που είναι εκπρόσωποι των ατόµων µε ανα-
πηρία, των συνταξιούχων όλης της χώρας, των εργαζόµενων
στον Ενιαίο Φορέα Κοινωνικής Ασφάλισης, είναι ένας ειδικός επι-
στήµονας -δεν θέλω να πω τίποτα περισσότερο-, που είναι άτοµο
επιλεγµένο για τις γνώσεις του στην κοινωνική ασφάλιση, είναι
δυο στελέχη του Υπουργείου, στελέχη που έχουν αναδειχθεί σε
υψηλές θέσεις όχι από εµάς. Και περιµένουµε. Εκτός αν θέλετε
να µας πείτε ευθέως να µην συµµετέχουν µέχρι να πάµε στην
επόµενη φάση. Πείτε το. Δηλαδή, τι να κάνουµε; Να µην συµµε-
τέχουν οι ναυτικοί; Αν η θέση σας είναι να  µην συµµετέχουν οι
ναυτικοί και να προχωρούσαµε µε όσους είπαν…

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Είπα κάτι τέτοιο; 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ωραία, για
να τελειώνουµε. Είπα: Στις 20 Ιανουαρίου συγκεκριµένα, µας
έστειλαν τους εκπροσώπους τους οι ναυτικοί. Εποµένως δεν
µπορούσαµε νωρίτερα να αναδείξουµε εκπρόσωπο των επτά
συµβουλευτικών επιτροπών. Και οι συµβουλευτικές επιτροπές -
διαβάστε το καλά στον νόµο- έχουν εκτεταµένες αρµοδιότητες.
Συµµετέχουν ουσιαστικά και όχι τυπικά. Και αυτό που είναι σκο-
πός µας και το έχουµε διακηρύξει είναι η κοινωνική ασφάλιση να
είναι υπόθεση των ίδιων των ασφαλισµένων. 

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι. Πώς!
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Και ακρι-
βώς, επειδή γίνεται υπόθεση των ίδιων των ασφαλισµένων, µε
την ουσιαστική συµµετοχή τους µέσα από τη λειτουργία των
συµβουλευτικών επιτροπών θα αναδείξουν εκείνα τα θέµατα που
πρέπει να επιλύονται και βάζουν τα πλαίσια των πολιτικών που
καλούνται να εφαρµόσουν οι διοικούντες στον Ενιαίο Φορέα Κοι-
νωνικής Ασφάλισης αιτιολογηµένα. Δεν είναι αυθαίρετη η λει-
τουργία του διοικητικού συµβουλίου και της διοίκησης του
ΕΦΚΑ. Είναι στα πλαίσια και των προτάσεων και των πολιτικών
που επεξεργάζονται όλες οι συµβουλευτικές επιτροπές. 

Αυτό, λοιπόν, είναι θετικό και αφορά την ουσιαστική συµµε-
τοχή όλων και µη δηµιουργούµε τώρα εντυπώσεις, επειδή οι ναυ-
τικοί, λόγω της ιδιαιτερότητας του επαγγέλµατός τους να µη
βρίσκονται συνέχεια σε ένα γραφείο, καθυστέρησαν να στείλουν
εκπρόσωπό τους. Έστειλαν στις 20 Ιανουαρίου. Τώρα που τους
έστειλαν όλοι, θα συγκεντρωθούν, αφού επιλέξουµε και από
τους αγρότες, που, δυστυχώς, δεν εκπροσωπούνται. Δυστυχώς,
δεν έχουν οργάνωση. 

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Άλλο σας ρώτησα. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Τέλος, δια-
βάστε ξανά τον νόµο του Λοβέρδου. Δεν υπάρχει βασική

σύνταξη για τους αγρότες. Δεν υπήρχε ποτέ βασική σύνταξη για
τους αγρότες. 

Να είστε καλά. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Προχωράµε στην

πέµπτη µε αριθµό 444/6-2-2017 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύ-
κλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας, σχετικά µε τις διακοπές ηλεκτρικού ρεύ-
µατος στον Νοµό Ηρακλείου λόγω καιρικών φαινοµένων εξαιτίας
της έλλειψης προσωπικού στη ΔΕΔΔΗΕ. 

Θα απαντήσει ο παρευρισκόµενος Υπουργός κ. Γεώργιος Στα-
θάκης. 

Κύριε Συντυχάκη, έχετε τον λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, οι εκτεταµένες διακοπές ηλεκτρικού ρεύµατος

σε όλους τους νοµούς της Κρήτης και σε πάρα πολλές περιοχές
της χώρας λόγω των έντονων καιρικών φαινοµένων, δεν ήταν ένα
φαινόµενο περιορισµένης κλίµακας. Είχαµε διακοπές ρεύµατος
µεγάλης διάρκειας. Είναι βέβαιο πως θα επαναληφθούν στην πι-
θανή περίπτωση νέων οξυµµένων καιρικών φαινοµένων. Τι συµ-
βαίνει άραγε; Είναι µόνο τα καιρικά φαινόµενα; 

Εµείς λέµε όχι. Δεν το περιορίζουµε εκεί. Βέβαια, τα καιρικά
φαινόµενα επιτείνουν το πρόβληµα. Υπάρχουν, κύριε Υπουργέ,
βαθύτερες αιτίες που θα οξύνουν στο µέλλον περισσότερο τα
προβλήµατα ηλεκτροδότησης, ενώ την ίδια στιγµή ο κοσµάκης
χρυσοπληρώνει τα υπέρογκα τιµολόγια της ΔΕΗ. 

Ποιες είναι αυτές οι αιτίες; Πρώτον, υπάρχουν σηµαντικές ελ-
λείψεις προσωπικού, 50% κάτω απ’ ό,τι προβλέπει ο κανονισµός.
Όσοι έχουν αποµείνει εργάζονται κάτω από συνθήκες υπερεργα-
σίας, µε καταστρατήγηση του χρόνου εργασίας, µε εξαντλητικά
ωράρια σε βάρδιες είκοσι τέσσερις ώρες το εικοσιτετράωρο, µε
καύσωνα, παγωνιά, δυνατούς ανέµους κ.λπ.. Είναι αποψιλωµένα
τα συνεργεία µε εργατοτεχνίτη ή εργοδηγό και µε τους απαραί-
τητους τεχνίτες. 

Δεύτερον, έχουµε σηµαντικές ελλείψεις σε απαραίτητα υλικά
και ατοµικά µέσα προστασίας: κράνη, γάντια, κολώνες, µετρη-
τές, κατσαβίδια, πένσες. Ακόµα και στις ζώνες, που κρατούν τους
εναερίτες δεµένους στους στύλους στις περισσότερες περιπτώ-
σεις έχει περάσει η ηµεροµηνία λήξης. 

Έχουµε µακάβρια λίστα θανατηφόρων ατυχηµάτων. Έχουµε
εκατοντάδες ατυχήµατα στη Σάµο, Νέα Μάκρη, Αµύνταιο, Πτο-
λεµαΐδα, Μεγαλόπολη, Γάζι Ηρακλείου, Ξυλοκαµάρα Χανίων. 

Τρίτον, δεν καταβάλλονται δεδουλευµένα, ενώ έχουµε συνε-
χείς µειώσεις µισθών, που στις εργολαβίες φτάνουν το 40% µε
50%. Υπάρχει πεπαλαιωµένο, ασυντήρητο δίκτυο. Από πρόχειρη
εκτίµηση της ΕΤΕ ΔΕΗ οι ξύλινοι στύλοι που υπάρχουν σε όλη
τη χώρα και είναι ένα εκατοµµύριο είναι σαπισµένοι. 

Σας ρωτάµε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ: Τι µέτρα θα πάρετε, για
να µην επαναληφθούν αντίστοιχα φαινόµενα στην ηλεκτροδό-
τηση; 

Δεύτερον, να προσλάβετε το απαραίτητο προσωπικό βάσει
τον αναγκών µε µόνιµη και σταθερή δουλειά. Να σταµατήσουν
οι άθλιες κι επικίνδυνες εργασιακές συνθήκες που επικρατούν.
Να σταµατήσει το καθεστώς των εργολάβων. Να σταµατήσουν
οι περικοπές και η συρρίκνωση των αναγκαίων πρακτορείων και
υποπρακτορείων και δαδιών που έχετε προχωρήσει. Τέλος, να
σταµατήσει η ιδιωτικοποίηση και η απελευθέρωση της ενέργειας,
που επιφέρει ενεργειακή φτώχεια στον λαό και τραγικές συνέ-
πειες εργασιακές στον κλάδο και προβλήµατα ασφάλειας στη
χώρα. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τώρα, βάλατε τόσα

ερωτήµατα που θέλει δέκα λεπτά να απαντήσει ο Υπουργός.
Αυτό δεν ήταν επίκαιρη ερώτηση, αλλά επίκαιρη επερώτηση!

Τέλος πάντων, θα υπάρξει µια ανοχή και στον Υπουργό. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όλα συνδέονται διαλεκτικά. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Κύριε Πρόεδρε, θα είστε ελαστικός στον χρόνο, υπο-
θέτω. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Βεβαίως, απλώς µην
το τραβήξουµε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Ευχαριστώ. 

Θα ξεκινήσω από το τελευταίο. Γνωρίζετε ότι ο τοµέας της
ενέργειας βρίσκεται σε µεταβατικό στάδιο ανάµεσα στο παρελ-
θόν, που υπήρχε ένα κρατικό µονοπώλιο που κάλυπτε όλους
τους τοµείς της ενέργειας και ένα νέο πεδίο λειτουργίας του
τοµέα της αγοράς, που καθορίζεται, πρώτον, από τις συµφωνίες
που έχει κάνει η χώρα για την κλιµατική αλλαγή, την ανάγκη δη-
λαδή να αλλάξει το περιβαλλοντικό αποτύπωµα του ενεργειακού
τοµέα, το οποίο φαίνεται στο άνοιγµα νέων τοµέων ενέργειας,
όπως είναι οι ανανεώσιµες πηγές, το φυσικό αέριο κ.λπ.. 

Δεύτερον, το ευρωπαϊκό πλαίσιο µέσα στο οποίο υπάρχει µία
ενεργειακή πολιτική, η οποία προβλέπει διαχωρισµό των διαφό-
ρων δραστηριοτήτων του ενεργειακού τοµέα και διαµόρφωσης
µιας διαφοροποιηµένης συµµετοχής διαφορετικής κατηγορίας
παραγωγών και, φυσικά, δηµόσιων επιχειρήσεων -η ΔΕΗ θα πα-
ραµείνει ο πυλώνας του συστήµατος µας- αλλά και ιδιωτική συµ-
µετοχή. Φιλοδοξούµε µε το νοµοσχέδιο µε τους ενεργειακούς
συνεταιρισµούς να υπάρξουν πολύ πιο βαθιές αλλαγές και στο
αποκεντρωµένο σύστηµα παραγωγής ενέργειας από διάφορες
µορφές, είτε καταναλωτών είτε µικροπαραγωγών.

Συνεπώς το µοντέλο αλλάζει και προς αυτήν την κατεύθυνση
νοµίζω πως η σκέψη της Κυβέρνησης, αλλά και όλων, πρέπει να
είναι να γίνει αυτή η προσαρµογή διατηρώντας υψηλά τις βασι-
κές µέριµνες: Πρώτον, απέναντι στα περιβαλλοντικά φαινόµενα,
όπου πρέπει να αποµειωθεί το αποτύπωµα του ενεργειακού
τοµέα, δεύτερον, στο να υπάρχει φθηνότερη ενέργεια για τη µε-
γάλη πλειοψηφία πολιτών και επιχειρήσεων και, τρίτον και βα-
σικό, στην ουσιαστική αντιµετώπιση φαινοµένων ενεργειακής
φτώχιας. Απέναντι σ’ αυτό η Κυβέρνηση νοµίζω ότι έχει κάνει αρ-
κετά πράγµατα σε συνεργασία και µε τη ΔΕΗ τα τελευταία δύο
χρόνια.

Τώρα θα αναφερθώ στα ερωτήµατα που θέσατε για τα φαινό-
µενα της Κρήτης. Επιτρέψτε µου να πω ότι παρά την ένταση της
κακοκαιρίας νοµίζω ότι στο δίκτυο πανελλαδικά -και ο ΔΕΔΔΗΕ
έπαιξε καθοριστικό ρόλο φυσικά σ’ αυτό- τα προβλήµατα που εί-
χαµε ήταν περιορισµένης έκτασης. Στον Νοµό Ηρακλείου που
αναφέρεστε στην κορύφωση, ανάµεσα στις 8 και στις 10 Ιανουα-
ρίου, σηµειώθηκαν τρεις διακοπές στο δίκτυο µέσης τάσης, το
οποίο επηρέασε καταναλωτές. Και οι τρεις, όµως, διακοπές οφεί-
λονταν στην πτώση δέντρων επί του δικτύου. 

Είχαµε στη χαµηλή τάση, δηλαδή στα οικιακά νοικοκυριά, δια-
κόσιες εξήντα οχτώ περιπτώσεις διακοπών. Ο µέγιστος χρόνος
αποκατάστασης ήταν πέντε ώρες και ο µέσος χρόνος αποκατά-
στασης αυτών των δύο κατηγοριών ήταν περίπου τρεις ώρες. 

Άρα νοµίζω ότι ακόµα κι εκεί που είχαµε την όξυνση των προ-
βληµάτων -στην υπόλοιπη Κρήτη είχαµε πολύ πιο περιορισµένα
φαινόµενα-Ανταποκρίθηκε σχετικά καλά το δίκτυο και, φυσικά,
µε τη συµµετοχή του ΔΕΔΔΗΕ.

Όσον αφορά τα προβλήµατα του ΔΕΔΔΗΕ αυτού καθαυτού
αναφέρετε µια µεγάλη λίστα. Νοµίζω ότι πρέπει να εξαιρέσουµε
τα θέµατα ασφάλειας. Διατηρούνται απόλυτα υψηλά προδιαγρα-
φές ασφαλείας κι έτσι πρέπει κι έτσι θα συνεχίσει να λειτουργεί
ο ΔΕΔΔΗΕ.

Υπάρχουν θέµατα, τα οποία αφορούν την επάρκεια του προ-
σωπικού. Υπενθυµίζω, όµως, ότι έχουν προσληφθεί δεκαπέντε
νέοι εργαζόµενοι στην  Κρήτη κι έχει καλυφθεί ένα µεγάλο µέρος
των κενών, που είχε τεθεί σε επίπεδο οργανισµού για την κάλυψη
των κενών αυτών.

Τρίτον, υπάρχει µια σειρά αιτηµάτων από τους τεχνικούς, για
τα οποία είµαστε ενήµεροι. Όµως, όλοι αναγνωρίζουµε ότι ο
ΔΕΔΔΗΕ και η ΔΕΗ κ.λπ. προσπαθούν να προσαρµοστούν σε µια
πολύ πιεστική οικονοµική κατάσταση. Νοµίζω ότι υπάρχει ένα
στοιχείο υπερβολής όσον αφορά είτε τις ελλείψεις υλικών είτε
την ώθηση από την εταιρεία το να δουλέψουν υπό όρους και συν-
θήκες µη συµβατές. 

Γνωρίζουµε ότι µέχρι στιγµής, επειδή υπάρχουν θέµατα εντός
της εταιρείας, τα οποία πρέπει να επιλύονται σ’ ένα πλαίσιο δια-
λόγου, είµαστε ενήµεροι για τον διάλογο αυτόν, όπως εξελίσσε-

ται εντός της εταιρείας και θεωρούµε ότι µπορούν να βρεθούν
λύσεις σ’ ένα ή περισσότερα από τα θέµατα τα οποία θίξατε σή-
µερα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τα υπόλοιπα τα λέτε
στη δευτερολογία σας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα επτά µαθητές και µαθήτριες και τρεις
εκπαιδευτικοί συνοδοί από το 1ο Γενικό Λύκειο της Νέας Ιωνίας

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Σας ενηµερώνω ότι η διαδικασία που παρακολουθείτε είναι
διαδικασία όχι νοµοθετικού έργου -µετά θα ακολουθήσει και, µά-
λιστα, µε νοµοσχέδιο που σας αφορά, του Υπουργείου Παιδείας-
αλλά κοινοβουλευτικού ελέγχου. Δηλαδή, οι Βουλευτές απ’ όλες
τις πτέρυγες µε σειρά ερωτούν για επίκαιρα θέµατα ή επείγοντα
θέµατα και οι Υπουργοί της εκάστοτε Κυβέρνησης απαντούν.
Αυτήν τη διαδικασία παρακολουθείτε και γι’ αυτό βλέπετε να
είναι στην Αίθουσα µόνο οι Βουλευτές που έχουν ερωτήσεις.

Κύριε Συντυχάκη, έχετε τον λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, κατανοώ από-

λυτα πόσο δύσκολο είναι κάποιος να δικαιολογεί τα αδικαιολό-
γητα. Η πραγµατικότητα είναι εντελώς διαφορετική. Εγώ, ούτε
στη ΔΕΗ δουλεύω ούτε τα βγάζω από το κεφάλι µου. Αυτά είναι
προβλήµατα που απασχολούν τους εργαζόµενους, έχουν καταγ-
γελθεί, είναι αιτήµατα των ίδιων των εργαζοµένων, που εµείς τα
υιοθετούµε σε πολύ µεγάλο βαθµό. 

Γιατί δεν µπορεί να µιλάτε για υψηλές προδιαγραφές ασφά-
λειας, όταν λείπει προσωπικό, όταν είναι γερασµένο το υπάρχον
προσωπικό, όταν δεν έχουν ζώνες, για να ανέβουν επάνω, όταν
δεν συντηρείται το δίκτυο εδώ και πάρα πολλά χρόνια. Διότι οι
ρευµατοφόροι αγωγοί µέχρι σήµερα ήταν µε πορσελάνες. Τώρα
πρέπει να είναι µε µονωτήρες. Δεν τα ξέρω, τα λένε οι ίδιοι οι ερ-
γαζόµενοι.

Πώς, λοιπόν, θα διασφαλίσετε υψηλές προδιαγραφές ασφα-
λείας; Και ο ΔΕΔΔΗΕ στο κάτω κάτω τι θέλει να εξασφαλίσει; Τη
µείωση ενός µεσοσταθµικού κέρδους, δηλαδή, προς όφελός
του. Άρα και περικοπές θα κάνει και απληρωσιά θα έχει και κα-
ταστρατήγηση του ηµερήσιου χρόνου θα έχει και πολλά άλλα.

Σε σχέση µε τις διακοπές ρεύµατος, δεν είναι όπως τα λέτε.
Άλλωστε, αυτά έχουν, επίσης, ειπωθεί από τους εργαζόµενους,
έχουν δει το φως της δηµοσιότητας, αλλά τα είδαµε και σε πε-
ριοδείες που έχουµε κάνει στους συγκεκριµένους χώρους. 

Για παράδειγµα στο Ηράκλειο, όλη η πόλη του Ηρακλείου
έµεινε χωρίς ηλεκτροδότηση για πάρα πολλές ώρες σε πολλές
συνοικίες. Στην Αγία Βαρβάρα Γόρτυνας, στις Αρχάνες, στον
Κρουσώνα, στο Κοκκίνη Χάνι, στα Καµίνια, στο Γιόφυρο, στο Πα-
νάνειο, στην περιοχή Αγίου Μηνά. Στο Ρέθυµνο, τριάντα έξι
χωριά έµειναν χωρίς ρεύµα. Επίσης, στην επαρχία Σφακίων, στο
Ανατολικό Σέλινο, στην περιοχή σας, στα Λευκά Όρη στην
Κράπη, στη Θεσσαλονίκη, στην Πτολεµαΐδα, στη Δυτική Ελλάδα,
στη Ζάκυνθο, στην Κεφαλονιά, στη Λευκάδα.

Αυτά δεν τα είδατε; Εναρµονίζεστε απόλυτα µε την ανακοί-
νωση στο δελτίο Τύπου που έβγαλε η διοίκηση της ΔΕΗ, που λέει
«όλα βαίνουν καλώς, είµαστε απόλυτα προετοιµασµένοι»; Όµως
την ίδια στιγµή, έτρεχαν οι εργαζόµενοι είκοσι τέσσερις ώρες το
εικοσιτετράωρο κάτω από αυτές τις συνθήκες.

Οι πρόσφατες διακοπές ρεύµατος, λοιπόν, ανέδειξαν τους σο-
βαρούς κινδύνους για την εγχώρια ενεργειακή ασφάλεια και την
εξυπηρέτηση των λαϊκών αναγκών από τη σταδιακή απελευθέ-
ρωση της αγοράς, κύριε Υπουργέ.

Την ίδια στιγµή που το σύστηµα ηλεκτροδότησης έφτασε στα
όριά του, οι όµιλοι παραγωγής και προµήθειας ηλεκτρικού ρεύ-
µατος αξιοποίησαν δυνατότητες που τους παρέχει το άνοιγµα
των αγορών, αποκοµίζοντας τις µέρες της κακοκαιρίας ανυπο-
λόγιστο αριθµό κερδών. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)
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Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Η ευρωπαϊκή οδηγία για την ενεργειακή ένωση που δηµιουργεί

ένα πανευρωπαϊκό χρηµατιστήριο ενέργειας, όπου τα κέρδη θα
προέρχονται από το έλλειµµα ή περίσσευµα ηλεκτρικής ισχύος
σε ευρωπαϊκό επίπεδο, δείχνουν τον δρόµο για την πλήρη απε-
λευθέρωση της αγοράς ενέργειας, για την ενεργειακή φτώχεια
που θα έχει ο λαός µας, τα υψηλά τιµολόγια που δεν θα είναι σε
θέση να ανταποκριθεί και που βέβαια θέτει σε κίνδυνο την ίδια
την ασφάλεια της χώρας µας. 

Για το ΚΚΕ είναι ξεκάθαρο ότι η πολιτική που ακολουθείτε και
η συνολική σας πολιτική είναι µια πολιτική που θα οδηγήσει στην
ενεργειακή φτώχεια και στα επιπλέον προβλήµατα. 

Εµείς έχουµε τονίσει καθαρά ότι χρειάζεται ενιαίος κρατικός
φορέας ενέργειας, αλλά σε συνθήκες κοινωνικής ιδιοκτησίας µε
κεντρικό σχεδιασµό της οικονοµίας. Δεν µπορεί να είσαι και µε
τα µονοπώλια και µε τον λαό ταυτόχρονα. 

Και οι εργαζόµενοι ας το καταλάβουν ότι χρειάζεται άµεσα να
οργανώσουν την πάλη τους για να διεκδικήσουν και τα άµεσα αι-
τήµατα και προβλήµατα που αντιµετωπίζουν, αλλά και να απορ-
ρίψουν αυτές τις πολιτικές που εκφράζονται είτε µε εσάς, είτε
µε τις προηγούµενες κυβερνήσεις, είτε µε όποιες απεργάζονται
να έρθουν στην εξουσία στα πλαίσια της διαµόρφωσης του νέου
πολιτικού συστήµατος που ετοιµάζεται. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο για να απαντήσετε επί της ουσίας της ερώτησης. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Θα πρέπει, όµως, να συµφωνήσουµε στα δεδοµένα: είτε
αυτό το επίµαχο τριήµερο άντεξε το δίκτυο της χώρας και είχαµε
προβλήµατα οριακά είτε δεν άντεξε. 

Διότι µου αναφέρετε εδώ παραδείγµατα, στα οποία ο  δικός
µας ισχυρισµός είναι ότι το σύστηµα άντεξε, ότι λειτούργησε και
ότι διορθώθηκαν οι όποιες ζηµιές και είχαµε προβλήµατα ανα-
πόφευκτα στο νοµό Χανίων, στα Σφακιά και σε κάποιες πολύ
ορεινές περιοχές µε προβλήµατα και σε όλον τον κατάλογο πε-
ριοχών που αναφέρατε. Είτε πρόκειται για οριακές περιπτώσεις,
όπου όµως είναι διαφορετική η αποτίµηση είτε είχαµε µεγάλα
προβλήµατα, όπως υπονοείτε, που, κατά τη γνώµη µου, είναι µια
εικόνα παραπλανητική. 

Δεύτερον, σχετικά µε την πολιτική µας στον τοµέα της ενέρ-
γειας, εµείς υπερασπιζόµαστε τον δηµόσιο χαρακτήρα και τον
υπερασπιστήκαµε και στον ΑΔΜΗΕ και τα δίκτυα και σε πολλούς
άλλους τοµείς, στην ίδια τη ΔΕΗ στο 51%. Όλα αυτά είναι γνω-
στά. 

Οπότε, επιτρέψτε µου να πω, όµως, ότι πρέπει να κινηθούµε –
κι εδώ θα συµφωνήσουµε- σε ένα πολύ διαφορετικό πλαίσιο.
Επαναλαµβάνω ότι οι αγορές πρέπει προφανώς να ανοίξουν.
Πάει η εποχή που θα είχαµε ένα κρατικό µονοπώλιο. Θα υπάρξει
λειτουργία αγορών και στην παραγωγή ενέργειας και στην οµαλή
λειτουργία των ανανεώσιµων πηγών. 

Πρέπει να πάµε σε ένα διαφορετικό ενεργειακό µίγµα για λό-
γους κλιµατικής αλλαγής κι εκεί συµφωνούµε µε τους πιο υψη-
λούς στόχους που έχουν τεθεί από τις διεθνείς συµβάσεις, τις
οποίες προσυπογράφει η χώρα.

Πρέπει να αλλάξει, προφανώς, η λειτουργία και να ανοίξουµε
τον χώρο για να υπάρξουν πολύ πιο συµµετοχικές µορφές πα-
ραγωγής ενέργειας. Επανέρχοµαι στην ιδέα ότι η Κυβέρνηση θα
φέρει ενεργειακούς συνεταιρισµούς. Είναι γνωστά τα δεδοµένα.
Το µεγάλο µέρος των φωτοβολταϊκών αποτελεί µικρή δραστη-
ριότητα µικρών παραγωγών, είτε αγροτών είτε οικιακών είτε
άλλων κατηγοριών µικροεπιχειρηµατιών. 

Άρα µακριά από εµάς η ιδέα ότι θα πάµε σε ένα µοντέλο σαν
αυτό που υπονοήσατε, µιας πλήρους απελευθέρωσης της αγο-
ράς µε τροµακτικές παρενέργειες. Το αντίθετο. Θα πάµε συγ-
κροτηµένα και συντεταγµένα σε ένα πολύ πιο ισορροπηµένο
µοντέλο παραγωγής και διανοµής ενέργειας –και επαναλαµβάνω
για µια ακόµη φορά- διασφαλίζοντας πλήρως φαινόµενα ενερ-
γειακής φτώχειας. Και επαναλαµβάνω, ότι πάνω σε αυτόν τον
τοµέα έχουµε κάνει πάρα πολλά βήµατα τα τελευταία δύο χρό-
νια, µε το κοινωνικό τιµολόγιο και µε πολλές άλλες πρωτοβουλίες
που έχουµε πάρει.

Κλείνοντας, θα ήθελα να πω το εξής. Είµαστε ενήµεροι για

προβλήµατα που υπάρχουν στη λειτουργία, επαναλαµβάνω, του
ΔΕΔΔΗΕ. Είµαστε σε διάλογο και αυτός είναι ο χαρακτήρας των
συζητήσεων. Τα θέµατα του διαλόγου είναι υπαρκτά και επιλύ-
σιµα εντός των δεδοµένων, κατά τη γνώµη της εταιρείας, όπως
έχει σήµερα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Πάµε στις επόµενες
δύο ερωτήσεις, στις οποίες θα απαντήσει ο Υπουργός Υποδοµών
και Μεταφορών κ. Χρήστος Σπίρτζης, ο οποίος είναι παρών.

Θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 2112/19-12-2016 ερώτηση
του Βουλευτή Ηρακλείου της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης
ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό
Υποδοµών και Μεταφορών, σχετικά µε την επίσπευση των ανα-
γκαίων παρεµβάσεων στο αεροδρόµιο «Ν. Καζαντζάκης» στο
Ηράκλειο Κρήτης.

Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ο τουρισµός συνεισφέρει πλέον περίπου στο ένα τέταρτο στο

ακαθάριστο εθνικό προϊόν και κοντά στο 20% της απασχόλησης
άµεσα και έµµεσα.

Η Κρήτη είναι η ναυαρχίδα του τουρισµού της χώρας µας.
Αυτό δείχνουν όλα τα στοιχεία. Βέβαια, αυτό δεν φαίνεται να το
αναγνωρίζει η Κυβέρνηση, αφού στο σηµερινό νοµοσχέδιο του
Υπουργείου Παιδείας ιδρύονται δυο τµήµατα τουρισµού, αλλά
κανένα στην Κρήτη. Έρχοµαι, όµως, στο θέµα της ερώτησης.

Οι πύλες εισόδου και εξόδου οφείλουν να είναι λειτουργικές
και να εξυπηρετούν άψογα τις ανάγκες του τουρισµού. Λιµάνια
και αεροδρόµια πρέπει συνεχώς να εκσυγχρονίζονται. Το αερο-
δρόµιο «Νίκος Καζαντζάκης» του Ηρακλείου, είναι το δεύτερο σε
επισκεψιµότητα και χρειάζεται λειτουργική αναβάθµιση. Απαι-
τούνται συµπληρωµατικά έργα που εδώ και πολύ καιρό αποτε-
λούν αντικείµενο µελέτης και συζήτησης, χωρίς ωστόσο να έχουν
δροµολογηθεί τα έργα.

Συγκεκριµένα, το Υπουργείο Υποδοµών το φθινόπωρο του
2014, επί θητείας Μιχάλη Χρυσοχοΐδη, µελέτησε τις αναγκαίες
παρεµβάσεις στο αεροδρόµιο και προχώρησε σε ένα πλάνο και
στις προµελέτες ουσιαστικά, προκειµένου να καταστεί λειτουρ-
γικό για όσα χρόνια χρειαστεί µέχρι να λειτουργήσει το αερο-
δρόµιο Καστελλίου. Συνεχίστηκε η εκπόνηση των µελετών,
πέρασε και το 2015 και δεν έγινε κάτι. 

Το καλοκαίρι του 2016, πραγµατοποιήθηκε µια σύσκεψη µε πα-
ρεµβάσεις της περιφέρειας, του δήµου των εργαζοµένων και, βέ-
βαια, των ανθρώπων του τουρισµού. Ζητείται η επίσπευση όλων
των ενεργειών, για να υλοποιηθούν τα έργα.

Συγκεκριµένα, για το θέµα της ανατολικής επέκτασης του του
αεροσταθµού για τη σύζευξη µε το λιµάνι για τις ανάγκες της
κρουαζιέρας, υπάρχουν εκκρεµότητες και κυρίως, σύµφωνα µε
απάντηση που µου έχει δώσει το Υπουργείο, εκκρεµεί η έγκριση
δαπάνης.

Για τη βόρεια επέκταση και την αναδιάρθρωση–αναρρύθµιση
στους εσωτερικούς χώρους όσον αφορά αυτό το οποίο ζητού-
σαµε από τα καταστήµατα αφορολογήτων, την τελική τους πρό-
ταση, τα καταστήµατα ισχυρίζονται ότι την έχουν δώσει για
έγκριση και έχουν και τη χρηµατοδότηση για να γίνει αυτή η ανα-
διαρρύθµιση, που θα εξυπηρετήσει τα µέγιστα.

Και τρίτον, έχουµε την παραχώρηση σαράντα στρεµµάτων
από την Πολεµική Αεροπορία, προκειµένου να γίνουν οι απαραί-
τητες βελτιώσεις στον περιβάλλοντα χώρο, στα πάρκινγκ και
στους χώρους εξυπηρέτησης.

Αυτό για το οποίο θέλουµε να µας ενηµερώσετε σήµερα, είναι
σε ποιες ενέργειες έχετε προβεί µέχρι τώρα και σε ποιες προτί-
θεστε να προβείτε, ούτως ώστε να µην χαθεί άλλη µία χρονιά,
τουλάχιστον για ορισµένες από τις παρεµβάσεις που µπορούν
να ολοκληρωθούν µέχρι να αρχίσει η τουριστική περίοδος.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ο κ. Σπίρτζης έχει τον

λόγο.
Ελάτε, κύριε Υπουργέ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητέ συνάδελφε, έχετε δίκιο ότι η Κρήτη είναι η ναυαρχίδα

του τουρισµού, όπως έχετε δίκιο επίσης ότι οι υποδοµές που είχε
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το νησί για πάρα πολλά χρόνια, είχαν µείνει πίσω. Ιδιαίτερα υπο-
δοµές όπως τα αεροδρόµια, πρέπει να αναβαθµιστούν. Το Ηρά-
κλειο δεν χρειάζεται µια απλή αναβάθµιση του υπάρχοντος
αεροδροµίου. Χρειάζεται νέο αεροδρόµιο.

Γνωρίζετε ότι για το νέο αεροδρόµιο στο Καστέλι τρέχει ο δια-
γωνισµός. Ολοκληρώνεται η πρώτη φάση και εποµένως λογικά
θα έχουµε µέσα στον χρόνο πλειοδότη και σε µια µία πενταετία
θα έχουµε νέο αερολιµένα.

Γι’ αυτά τα πέντε χρόνια, όµως, το Ηράκλειο και η Κρήτη
όντως δεν µπορούν να περιµένουν. Το αεροδρόµιο «Νίκος Κα-
ζαντζάκης» εδώ και χρόνια λειτουργεί οριακά. Αυτό που έχουµε
προσπαθήσει -και φέτος φάνηκε η διαφορά, παρ’ ότι είχαµε πολύ
µεγάλη αύξηση του τουρισµού και των επισκεπτών- είναι να µην
καταρρεύσει το αεροδρόµιο γιατί έχει πάρα πολλά προβλήµατα.
Σε αυτό το πλαίσιο έγιναν µία σειρά από µικρά έργα. Αν θέλετε
να σας δώσω τη λίστα από το Υπουργείο και από την Υπηρεσία
Πολιτικής Αεροπορίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Να την καταθέσετε
στα Πρακτικά.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Βεβαίως.

Τα στοιχεία είναι στην απάντηση των υπηρεσιών. Ενδεικτικά,
σας λέω ότι υπήρχαν φθορές που αποκαταστάθηκαν, όπως το
ηλεκτροπαραγωγό ζεύγος, τα κλιµατιστικά -αν θυµάµαι καλά,
ένα καλοκαίρι είχαµε και λιποθυµίες πριν αναλάβουµε εµείς ως
Κυβέρνηση-, έχουν ολοκληρωθεί οι µελέτες και µέσα στον χρόνο
έχουν προγραµµατιστεί αντίστοιχα έργα τόσο για την αναβάθ-
µιση της πίστας, όσο και των εγκαταστάσεων του υπάρχοντος
αεροσταθµού ύψους περίπου 1,5 εκατοµµυρίου ευρώ.

Καταθέτω, επίσης, και το έγγραφο που δείχνει ότι έχουµε εν-
τάξει στον προϋπολογισµό του Υπουργείο έργο ύψους 2 εκατοµ-
µυρίων ευρώ µε συγκεκριµένο ενάριθµο µε τίτλο «Επέκταση και
προσθήκη κτηριακού συγκροτήµατος και συνδιαµόρφωση περι-
βάλλοντος χώρου του «Νίκος Καζαντζάκης», προκειµένου να
µπορέσουµε να πάµε στην αναβάθµιση.

Για τα δύο πολύ σηµαντικά θέµατα που θέσατε, έχω να σας
πω -από αυτά που οφείλω να σας ενηµερώσω- ότι για την ανα-
τολική επέκταση του αεροδροµίου τη µελέτη την έχει αναλάβει
ο Οργανισµός Λιµένος Ηρακλείου. Είµαστε σε µια πολύ στενή
συνεργασία, έχει ολοκληρωθεί η οριστική µελέτη από τον Οργα-
νισµό Λιµένος και περιµένουµε τη διορθωµένη υποβολή της συ-
νολικής µελέτης. Μόλις ολοκληρωθούν και κατατεθούν οι
µελέτες, τότε θα ακολουθήσει η έγκριση πίστωσης από τον αρ-
µόδιο φορέα που είναι η υπηρεσία ΕΥΔΕ – ΚΣΣΥ.          

Για τη βόρεια επέκταση και την αναρρύθµιση των αιθουσών,
όντως τα ΚΑΕ λένε -και έχουν δεσµευτεί- ότι θα προχωρήσουν
και την οριστική µελέτη, αλλά και τη χρηµατοδότηση.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός κ. Χρήστος Σπίρτζης καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Η τελευταία επαφή που είχαµε, ήταν στο τέλος του Οκτώβρη
του 2016. Υπέβαλαν ένα γενικό σχέδιο και έκτοτε αναµένεται η
σύµφωνα µε τη δέσµευσή τους υποβολή του πλήρους φακέλου
µελέτης και κατασκευής αυτής της νέας πρότασης. Πραγµατικά,
ακόµη και αύριο το πρωί αν θέλουν τα ΚΑΕ, ας έλθουν στο γρα-
φείο µου, για να προχωρήσουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τα υπόλοιπα µπο-
ρείτε να τα πείτε στη δευτερολογία σας, κύριε Υπουργέ. Νοµίζω
ότι ήσασταν συγκεκριµένος.

Ορίστε, κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, µάθαµε σήµερα

γιατί σταµάτησαν οι λιποθυµίες.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ως γιατρός, πρέπει

να πω ότι καλό είναι και αυτό.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Αν ήταν αληθινό, καλό θα ήταν. 
Προφανώς, ο Υπουργός δεν ήθελε να πει –παρ’ ότι το είπε- ότι

από τότε που αρχίσαµε να µετράµε τους τουρίστες στον τόπο
µας πριν από σαράντα πέντε χρόνια ξεκινήσαµε µε ένα εκατοµ-
µύριο και ενάµισι εκατοµµύριο για τη χώρα µας και σήµερα εί-
µαστε στα είκοσι πέντε εκατοµµύρια. Αυτό σηµαίνει ότι σταδιακά

εξελίχθηκε αυτός ο αριθµός. Σταδιακά εξελίχθηκαν οι υποδοµές
των ιδιωτών και του δηµοσίου, παρ’ ότι πρέπει να επισηµάνουµε
ότι το δηµόσιο πάντα ερχόταν πίσω από την ιδιωτική πρωτοβου-
λία σ’ αυτόν τον τοµέα, ο οποίος αποτελεί πράγµατι σήµερα τη
βαριά βιοµηχανία της χώρας µας. Αυτό φαίνεται και από τη συµ-
βολή στο ΑΕΠ και στην απασχόληση, όπως είπα στην αρχή.

Χρειαζόµαστε, λοιπόν, βελτιωµένες πύλες εισόδου και εξόδου.
Τέλος! Πρέπει να στρέψουµε εκεί όλο το ενδιαφέρον. Η τελευ-
ταία εντύπωση που µένει στον τουρίστα είναι το αεροδρόµιο. Εάν
ταλαιπωρηθεί, εάν λιποθυµήσει κάποιος και συζητηθεί σε όλο το
αεροδρόµιο κλπ. …

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Η πρώτη και η τελευ-
ταία.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Και η πρώτη εντύπωση, αλλά η
πρώτη εντύπωση αλλάζει αν δεν είναι κακή, γιατί έρχεται ωστόσο
στην Κρήτη, απολαµβάνει τη φυσική οµορφιά, τη φιλοξενία και
όλα τα καλά που προσφέρουµε και έτσι αυτή η πρώτη κακή εν-
τύπωση αντιµετωπίζεται. Γι’ αυτό µιλώ για την τελευταία. Η τε-
λευταία εντύπωση, λοιπόν, είναι αυτή που θα µεταφέρει στην
πατρίδα του. Και αυτούς τους λέµε «καλούς τελάληδες» για τον
τουρισµό της Κρήτης και της χώρας µας. Αυτό σηµαίνει, λοιπόν,
ότι πρέπει να επισπεύσει το Υπουργείο τις ενέργειες διότι τα ίδια
µου είχε πει και πριν από δύο µήνες, τα ίδια µου είχε πει και πριν
έξι µήνες.

Πήγε και ο Πρωθυπουργός στην Κρήτη και δεσµεύτηκε. Είχαν
πάει πιο µπροστά ο κ. Δέδες και άλλοι. Κοιτάξτε, όσον αφορά τα
έργα σε σχέση µε τη σύζευξη του λιµανιού για την κρουαζιέρα,
µπορείτε άµεσα µε την έγκριση πίστωσης να δηµοπρατήσετε.
Είναι έτοιµες οι µελέτες. Δεν χρειάζεται τίποτα, παρά µόνο η έγ-
κριση πίστωσης από την πλευρά σας. Εκεί είναι το σηµείο στο
οποίο δεν έχει ακόµα προχωρήσει το Υπουργείο και προφανώς
δεν γίνεται η δηµοπράτηση γι’ αυτόν τον λόγο.

Το δεύτερο σηµείο που θα ήθελα να θίξω είναι ότι βλέπω κω-
λυσιεργία. Λέει ο κ. Λιντζεράκος στο έγγραφο το οποίο σας
έδωσε για ενηµέρωση και το οποίο µου διαβιβάσατε, ότι τα ΚΑΕ
στις 7 Νοεµβρίου –εσείς µιλήσατε για Οκτώβριο- έστειλαν επι-
στολή µε την οποία επιβεβαίωσαν την πρόθεσή τους να χρηµα-
τοδοτήσουν και να υλοποιήσουν αυτό το έργο, το οποίο είναι
µελετηµένο και χρειαζόµαστε µόνο το τελικό χρονοδιάγραµµα.
Σήµερα, η απάντηση που µου δίνετε είναι λίγο πίσω από τη γρα-
πτή. Η γραπτή είναι καλύτερη, θα έλεγα.

Επικοινωνήστε, λοιπόν, άµεσα µε τον κ. Λιντζεράκο και την
ΥΠΑ –αυτή είναι η παράκλησή µου- ώστε να προχωρήσει σε συ-
νεργασία µε τα ΚΑΕ και µε τις αρµόδιες υπηρεσίες, προκειµένου
να µην κάνετε εσείς απευθείας επαφές µε εργολάβους και εται-
ρείες, διότι αυτό είναι κακό και δεν προστατεύεστε. Σας το λέω
και για άλλους λόγους. Η επαφή µε τις υπηρεσίες πρέπει να γί-
νεται µε έγγραφα και µε βάση τους κανόνες που ισχύουν για το
ελληνικό δηµόσιο. Αυτή η αναδιαρρύθµιση στο νέο αεροδρόµιο
είναι πάρα πολύ αναγκαία και µακάρι να γίνει στα τέσσερα χρό-
νια και όχι στα πέντε που είπατε εσείς. Έτσι και αλλιώς, όλοι εί-
µαστε υπέρ αυτής της προοπτικής. Όµως στα επτά χρόνια που
έχουµε µπροστά µας, θα πρέπει πραγµατικά να γίνουν αυτές οι
αναβαθµίσεις. 

Πιέστε και τον Υπουργό Άµυνας να κάνει την παραχώρηση του
χώρου έξω. Ο κ. Καµµένος κατήργησε την 126 Σµηναρχία
Μάχης. Την κατήργησε. Δεν υπάρχει πλέον 126 Σµηναρχία
Μάχης. Άρα αφού δεν υπάρχει η 126 Σµηναρχία Μάχης, µπορεί
να υπάρξει και µία αναδιάταξη των χώρων, για να εξυπηρετηθεί
η µεγάλη ανάγκη του αεροδροµίου Ηρακλείου.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, στην ερώτηση που εκκρεµεί για το Πάνορµο-

Εξάντη, να έλθετε εσείς όποτε µπορείτε και µη µου στείλετε τον
Υφυπουργό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Αυτό δεν είναι κοµψό. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Παράκληση είναι. Έχει γίνει ανα-

βολή επτά φορές.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Παράκληση είναι,

αλλά εντάξει!
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
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ρών): Ευχαριστώ πολύ.
Αρκεί να είµαι στην Αθήνα, κύριε Κεγκέρογλου. Αύριο δεν θα

είµαι στην Αθήνα, γι’ αυτό το λέω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Η λύση είναι ότι εκεί

που πρέπει να είναι ο Υφυπουργός σας, θα του δώσετε εντολή
να είναι. Και όχι αρκεί να είστε εσείς, για να έρθετε στο πόδι του
Υφυπουργού. Θα του δώσετε εντολή να είναι στη Βουλή. Αυτή
είναι η απάντηση.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Βεβαίως. Έχει δοθεί αυτό. Όµως µου έχει ιδιαίτερη αδυ-
ναµία ο κ. Κεγκέρογλου, θέλει να µε βλέπει.

Κατ’ αρχάς, να πω ότι εγώ δεσµεύοµαι για την έγκριση πίστω-
σης, εφόσον όµως κατατεθούν οι τελικές µελέτες από τον Ορ-
γανισµό Λιµένος Ηρακλείου. Δεν έχουν κατατεθεί και δεν έχουν
εγκριθεί. Δεν µπορώ να δεσµεύσω και να έχουµε έγκριση πίστω-
σης χωρίς να έχουµε συγκεκριµένες µελέτες.

Στο έγγραφο που σας έστειλε ο κ. Λιντζεράκος, η Υπηρεσία
Πολιτικής Αεροπορίας το αναφέρει κοµψά. Λέει στη συνέχεια
αυτό που λέτε για τις 7 Νοεµβρίου ότι: Ωστόσο πριν τη σύνταξη
από πλευράς των ΚΑΕ των τελικών µελετών και µελετών εφαρ-
µογής -δηλαδή δεν έχουν κατατεθεί αυτά ακόµη-, η ανάθεση των
οποίων έχει ήδη γίνει, αλλά δεν έχουν κατατεθεί, δεν υπήρξε από
τα ΚΑΕ οριστικοποιηµένο χρονοδιάγραµµα υλοποίησής τους.

Άρα από τα ΚΑΕ έχουµε δύο κενά. Προφανώς πρώτα θα συ-
νεννοηθούν τα ΚΑΕ µε την ΥΠΑ και θα το οριστικοποιήσουν. Δεν
έχουµε καµµία δουλειά µε αυτό. Είναι έργο της Υπηρεσίας της
Πολιτικής Αεροπορίας. Χθες  το βράδυ ήµασταν µε τον κ.  Λιν-
τζεράκο. Να είστε σίγουροι ότι επικοινωνούµε πάρα πολύ συχνά.
Και γι’ αυτό δεσµευόµαστε. 

Τώρα, ο Υπουργός Άµυνας έχει κάνει αυτή την παραχώρηση
από τον Μάιο του 2016.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Είναι διακοσίων εξήντα τετρα-
γωνικών. Είναι άλλο αυτό. Λέω για τα σαράντα στρέµµατα.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Τα σαράντα στρέµµατα, εντάξει! Αυτό πιστεύω ότι θα είναι,
κύριε Κεγκέρογλου, µε την ολοκλήρωση των µελετών από τον
Οργανισµών Λιµένος. Δεν υπάρχει κάποιο πρόβληµα από το
Υπουργείο Άµυνας.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Και εγώ, κύριε

Υπουργέ.
Πάµε στην έβδοµη µε 440/6-2-2017 επίκαιρη ερώτηση πρώτου

κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών του Ποταµιού κ. Γεωργίου
Αµυρά προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, σχετικά µε
την κατάχρηση χρηµάτων από υπαλλήλους του µετρό.

Ορίστε, κύριε Αµυρά, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Καληµέρα, κύριε Υπουργέ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μην ενοχλείτε τον

κύριο Υπουργό. Μιλάει ο συνάδελφος. 
Κύριε Τασούλα, µε συγχωρείτε, αλλά διεκόπη η επίκαιρη ερώ-

τηση. Μετά η συζήτηση.
Ορίστε, κύριε Αµυρά, έχετε τον λόγο. Μηδενίζω τον χρόνο εξ

αρχής.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Άλλωστε

εµείς οι Ηπειρώτες είµαστε πληθωρικοί, γι’ αυτό συνέβη αυτό.
Καληµέρα, κύριε Πρόεδρε και αγαπητοί συνάδελφοι. 
Κύριε Υπουργέ, στο ρητορικό ερώτηµα ποιος θέλει να γίνει

εκατοµµυριούχος είναι σίγουρο ότι οι περισσότεροι, αν όχι όλοι,
θα πούνε ότι θέλουν. Λίγοι, όµως, θα καταφέρουν. Μεταξύ αυτών
των λίγων είναι και µια οµάδα υπαλλήλων του µετρό, οι οποίοι
βρήκαν ένα πολύ έξυπνο κολπάκι για να καταχρώνται τα χρήµατα
από τα εισιτήρια και τις κάρτες απεριορίστων διαδροµών που ο
κόσµος πληρώνει. 

Τι έκαναν αυτοί οι υπάλληλοι; Απέσυραν ως ελαττωµατικά
έναν µεγάλο αριθµό εισιτηρίων και καρτών απεριορίστων διαδρο-
µών και µετά τα επανατοποθετούσαν, αυτά τα υποτιθέµενα χα-
λασµένα εισιτήρια, στα σηµεία πώλησης και εισέπρατταν οι ίδιοι
τα χρήµατα. Δεν περνούσε έτσι µέσα από αυτό το παράλληλο
σύστηµα η λογιστική έγγραφή αυτών των πωλήσεων την ηµερή-
σια κατάσταση ταµείου του µετρό, ούτε επίσης εµφανίζονταν ως

εισπράξεις, εννοείται, στα πρακτικά της επιτροπής καταµέτρη-
σης περιεχοµένου σάκου εισπράξεων. Με απλά λόγια, λοιπόν,
µόνο για το 2015 αυτοί οι υπάλληλοι καταχράστηκαν 1.156.000
ευρώ. 

Ερωτώ, λοιπόν, τον αγαπητό Υπουργό: Σε ποιο στάδιο βρίσκε-
ται αυτή η υπόθεση; Έχει διερευνηθεί στο σύνολό της; Ρωτώ εάν
ενδεχοµένως υπάρχουν και άλλα χρήµατα που καταχράστηκαν
από άλλες χρονιές και από άλλη διακίνηση εισιτηρίων. Τι έχει
βγάλει ο έλεγχος; 

Κυρίως εµένα, αγαπητέ Υπουργέ, µε απασχολεί και µε ανησυ-
χεί το εξής. Πώς γίνεται µια οµάδα υπαλλήλων κάτω από τη µύτη
των διευθύνσεων ελέγχου να κάνουν τέτοιου είδους λαµογιές,
να το πω έτσι και συγχωρέστε µε για την έκφραση. Θα επανέλθω
για την αλλαγή του συστήµατος και της διαδικασίας ελέγχου των
εισιτηρίων στη δευτερολογία µου.

Όµως το βασικό είναι αν είναι µόνο αυτή η ζηµιά, το 1.150.000
ευρώ, ή αν έχουµε και περισσότερα χρήµατα που καταχράστη-
καν αυτοί οι υπάλληλοι. Επίσης, πόσοι είναι, σε ποιες διευθύν-
σεις, αλλά και ποια είναι τα στάδια του προληπτικού ελέγχου;

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Αµυρά, δυστυχώς δεν ήταν µόνο αυτά στο µετρό. Όπως

γνωρίζετε πάρα πολύ καλά, αυτό ήταν το ένα κόλπο και δεν ήταν
µόνο για το έτος 2015 που εντοπίστηκε. Γινόταν αρκετά χρόνια
πριν. 

Το δεύτερο ήταν αυτό που αποκαλύφθηκε το καλοκαίρι και
πιάστηκε εργοστάσιο που τύπωνε και πλαστά εισιτήρια, αλλά και
κανονικά πλαστά εισιτήρια µε διπλούς αριθµούς. Μάλιστα, ήταν
από την εταιρεία που είχε αναλάβει τον διαγωνισµό των εισιτη-
ρίων σε συνεργασία µε εργοστάσιο στο εξωτερικό.

Θα ήθελα να σας ευχαριστήσω για την ερώτηση που κάνατε,
γιατί επιτέλους πρέπει να αναδειχθούν µερικά πράγµατα και να
µην γίνονται οι ανακοινώσεις µόνο δια του Τύπου ή µόνο δια των
δελτίων τύπου. 

Εδώ και περίπου έναν χρόνο γίνεται έρευνα από τη γενική επι-
θεωρήτρια, η οποία έχει καταλήξει και το πόρισµα έχει βγει πρό-
σφατα. Αυτό το πόρισµα περιλαµβάνει µόνο το 2015 και µόνο τα
χρήµατα που ήταν από τα ταµεία του µετρό, σε σχέση µε τα επι-
στρεφόµενα εισιτήρια. Δεν περιλαµβάνει τους αυτόµατους πω-
λητές εισιτηρίων, δεν περιλαµβάνει όλους τους σταθµούς του
µετρό, όπως αντιλαµβάνεστε, και δεν περιλαµβάνει και τα προ-
ηγούµενα χρόνια. 

Στο σηµείωµα που έστειλε για απάντηση και ενηµέρωση στην
ερώτησή σας η γενική επιθεωρήτρια, αυτό το αναφέρει, όπως
αναφέρει ότι θα συνεχιστεί και συνεχίζεται η έρευνα σε αυτά τα
πεδία. Έχει σταλεί στις αρµόδιες εισαγγελικές αρχές, στις οικο-
νοµικές υπηρεσίες που κάνουν τους ελέγχους. 

Τα χρήµατα δεν µπορούν να προσδιοριστούν. Τα συγκεκρι-
µένα χρήµατα από τους συγκεκριµένους σταθµούς είναι
1.150.000 ευρώ. Όµως εδώ υπάρχουν πολύ συγκεκριµένες ευ-
θύνες και υπηρεσιακών παραγόντων, αλλά και διοικήσεων. Και
υπάρχουν συγκεκριµένες ευθύνες, γιατί αρκετό καιρό οι διαδι-
κασίες που όφειλαν να υπάρχουν δεν υπήρχαν και όσον αφορά
την συλλογή των χρηµάτων, αλλά και για τους ελέγχους και για
την αντιστοίχιση των στοιχείων που ερχόντουσαν από τους σταθ-
µούς, µε αποτέλεσµα να έχουµε τέτοια φαινόµενα µέχρι και το
2015. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Και πιστεύω ότι η εφαρµογή του ηλεκτρονικού εισιτηρίου θα
είναι µια πολύ µεγάλη ανάσα για τα οικονοµικά και για τις κοινω-
νικές πολιτικές που πρέπει να κάνουµε και να προχωρήσουµε
από τις αστικές συγκοινωνίες. 

Είναι πάρα πολλά τα λεφτά που χανόντουσαν µέσα από τέτοια
κυκλώµατα ή µέσα από τα πλαστά εισιτήρια και τα κυκλώµατα
των πλαστών εισιτηρίων. Δεν έχουµε εντοπίσει ακόµη –γίνεται
έρευνα και γι’ αυτό- αν αυτά τα κυκλώµατα είχαν και σχέση µε-
ταξύ τους. 
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Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Πριν δώσω τον λόγο

στον κ. Αµυρά και αν υπάρχει χρόνος, κύριε Υπουργέ, θυµηθείτε
να µου απαντήσετε –αν και αυτό που είχα ρωτήσει εγώ δεν οφεί-
λεται σε απατεωνιά, όπως τώρα που κατήγγειλε ο συνάδελφος
κ. Αµυράς- τι γίνεται µε τη γενικότερη εισιτηριοδιαφυγή στα µέσα
µαζικής µεταφοράς, λόγω έλλειψης προσωπικού εκεί και όχι
λόγω απατεωνιάς. 

Ορίστε, κύριε Αµυρά, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Μέρος της δευτερολογίας και των ερωτήσεών µου νοµίζω ότι

περιλαµβάνεται και σε αυτά που µόλις είπε ο κύριος Πρόεδρος.
Είναι πραγµατικά στενάχωρο, λυπηρό και ανησυχητικό να βλέ-

πεις ότι και σε ένα σπουδαίο έργο που βοήθησε την Αθήνα, όπως
και το Αεροδρόµιο «Ελευθέριος Βενιζέλος», το Διεθνές Αεροδρό-
µιο των Σπάτων, που άλλαξε τη νοοτροπία στον τρόπο που οι πο-
λίτες και οι χρήστες διαχειρίζονται και αντιλαµβάνονται τον
δηµόσιο χώρο, ανθίζουν τα γνωστά «µπουµπούκια» που κατα-
τρώνε το δηµόσιο χρήµα.

Περιµένω, λοιπόν, αγαπητέ Υπουργέ, κάποια στιγµή να µας
ενηµερώσετε συνολικά για το πόρισµα της Γενικής Επιθεώρησης
Δηµόσιας Διοίκησης, για να δούµε τελικά πόσο µεγάλο ήταν
αυτό το φαινόµενο. Και να ρωτήσω το εξής: Αυτοί οι υπάλληλοι
και αυτές οι διευθύνσεις, που δεν έκαναν σωστά τη δουλειά τους,
θα υποστούν τις συνέπειες; Ή απλώς, µέσω της γνωστής διαδι-
κασίας του «στρίβειν διά του αρραβώνος», µε τα υπηρεσιακά
συµβούλια που ποτέ δεν συγκροτούνται και δεν συνεδριάζουν
ποτέ, θα φτάσουν µετά από δύο, τρία, πέντε, δέκα χρόνια να
είναι ακούνητοι στις θέσεις τους; Αυτό είναι ένα θέµα που µας
απασχολεί όλους. Πρέπει να ξέρουµε αν σε αυτούς τους υπαλ-
λήλους, που πιάστηκαν µε το χέρι στο βάζο του µελιού, θα τους
κοπεί το χέρι. Και τι θα γίνει και µε τα χρήµατα που καταχράστη-
καν; Θα υπάρξει ποτέ η δυνατότητα και ο τρόπος να τα πάρει
πίσω το ελληνικό δηµόσιο; 

Θέλω, όµως, να ρωτήσω και κάτι πιο συγκεκριµένο, αγαπητέ
Υπουργέ: Την άνοιξη του 2015 άλλαξε από τον τοµέα καταµέ-
τρησης της ΣΤΑΣΥ Α.Ε. του µετρό ο εσωτερικός έλεγχος της δια-
κίνησης και της πώλησης εισιτηρίων. Άνοιξαν οι δρόµοι για
περισσότερη διαφάνεια ή άνοιξαν οι δρόµοι για περισσότερες
απατεωνιές; Αυτό είναι κρίσιµο ερώτηµα. 

Θα ήθελα, κύριε Υπουργέ, να µας πείτε για ποιο λόγο άλλαξε
η διαδικασία ελέγχου και αν απεδείχθη ότι ήταν µια κίνηση πο-
νηρή και αν επανήλθαµε σε ένα σύστηµα καλύτερο, ούτως ώστε
να µην έχουµε τα ίδια προβλήµατα.

Καταλήγοντας, θα ήθελα να πω ότι ως δηµοσιογράφος και εγώ
οφείλω να αναγνωρίζω τις πηγές. Νοµίζω, λοιπόν, ότι έχουν κάνει
πάρα πολύ καλή δουλειά κάποιοι δηµοσιογράφοι. Είναι δηµοσιο-
γράφοι της εφηµερίδας «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» και δηµοσιογράφοι του
newpost.gr, όπως ο Θάνος ο Πασχάλης, ένας έγκριτος δηµοσιο-
γράφος, που βγάζει διαρκώς θέµατα αυτής της ποιότητας, τα
οποία δυστυχώς επιβεβαιώνονται από την πραγµατικότητα. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κι εγώ ευχαριστώ,

κύριε Αµυρά, που ήσασταν συνεπής στον χρόνο σας.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα προσπαθήσω να είµαι σύντοµος γιατί είναι πολύ βαρύ

θέµα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης):…το οποίο καλύτερα

να µην είχε έρθει. Να µην είχε υπάρξει, εννοώ, και να µην είχε
έρθει.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Καλύτερα να µην είχε υπάρξει και να µην είχαµε τέτοια
φαινόµενα. Αυτό όµως για να γίνει, πρέπει να διασφαλίζουµε και
διαδικασίες και σοβαρούς αξιόπιστους µηχανισµούς ελέγχου. 

Κύριε Πρόεδρε, θεωρώ ότι η εισιτηριοδιαφυγή είναι ένα µε-
γάλο θέµα σε σχέση µε τους συµπολίτες µας που δεν έχουν την
κοινωνική συνείδηση να χτυπάνε το εισιτήριο. Μετά και την έν-
ταξη της κατηγορίας των πολιτών που είναι άνεργοι να µετακι-
νούνται δωρεάν συν τις προηγούµενες οµάδες που είχαν

ενταχθεί, πραγµατικά είναι ένα ζήτηµα κοινωνικής συνείδησης
από εκεί και πέρα για το ποιος δεν χτυπάει εισιτήριο. Πιστεύω
ότι αυτό δεν µπορεί να πολεµηθεί βάζοντας δύο ελεγκτές σε
κάθε λεωφορείο ή σε κάθε συρµό του µετρό. Πιστεύω ότι αυτό
έχει να κάνει µε την παιδεία που πρέπει να έχουµε ως κοινωνία ή
µε συστήµατα, όπως αυτό που πάµε να εφαρµόσουµε µέσα στον
Φεβρουάριο και να το ολοκληρώσουµε τον Απρίλιο. Σε πλήρη
εφαρµογή θα είναι τον Ιούνιο, γιατί θα έχουµε µια περίοδο δι-
πλής εφαρµογής του ηλεκτρονικού εισιτηρίου µε τα υπάρχοντα
εισιτήρια.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κύριε Υπουργέ …
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Ναι, θα σας πω. 
Δεν υπάρχει κανένα θέµα µε τα προσωπικά δεδοµένα. Έκανε

πάρα πολύ καλή δουλειά και ο ΟΑΣΑ και η Αρχή Προσωπικών
Δεδοµένων. Δεν µπορεί να επαναληφθεί από δηµόσιο οργανισµό
αυτό που γινόταν από τους ιδιωτικούς φορείς, να πουλάνε τα
στοιχεία των πολιτών δεξιά και αριστερά ή να έχει οποιοσδήποτε
πρόσβαση στο πού µετακινείται ο καθένας από εµάς. Άρα δια-
σφαλίζονται τα στοιχεία εκείνα που πρέπει να βρίσκονται σε δια-
φορετικές βάσεις για να µην µπορεί να γίνει διασταύρωση. Και
αυτό είναι το πιο σηµαντικό.

Σχετικά µε την εισιτηριοδιαφυγή όσων πολιτών δεν χτυπάνε το
εισιτήριό τους, δεν το ακυρώνουν, να πω ότι τα κυκλώµατα δυ-
στυχώς έχουν κοστίσει πολύ περισσότερο στις αστικές συγκοι-
νωνίας από ότι η εισιτηριοδιαφυγή. Και αυτό το λέω µε πλήρη
επίγνωση του τι γίνεται. Έχουµε κάνει τις απαραίτητες ενέργειες
και σε διαβούλευση για να εξαιρεθούν από το ένα προς τέσσερα,
για να πάρουµε προσωπικό και να µην πληρώνουµε ρεπό και υπε-
ρωρίες, που κοστίζουν πολύ περισσότερο. Εδώ, όµως, έχουµε
και κάποια θέµατα. Και δεν το λέω αυτό για να πολώσω το κλίµα:
Ρωτήσατε ποιοι έχουν την ευθύνη και γιατί άλλαξαν οι διαδικα-
σίες -αν άλλαξαν- την άνοιξη του 2015.

Κατ’ αρχάς, οι υπάλληλοι που βρέθηκαν -είναι τρεις µου φαί-
νεται αυτοί στους οποίους αποδόθηκαν συγκεκριµένες ευθύνες-
έχουν ήδη απολυθεί και η έρευνα συνεχίζεται για τους υπόλοι-
πους. 

Υπάρχουν, όµως, δύο εκθέσεις, κύριε Αµυρά. Η µία είναι η Έκ-
θεση Ελέγχου του 2012, εσωτερικού ελέγχου, την οποία, αν χρει-
άζεται, θα καταθέσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Χρειάζεται. Να την
καταθέσετε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Βεβαίως.

Η άλλη έκθεση είναι του 2014 -µε εντολή του Προέδρου και
Διευθύνοντος Συµβούλου κ. Παπαθανάση- που λέει για αυτά τα
πράγµατα, διαπιστώνει τις ελλείψεις στη διαδικασίες. Τίποτα.
Απολύτως τίποτα. Και αν µη τι άλλο εδώ πέρα υπάρχει...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τι ηµεροµηνία έχει η
δεύτερη;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Θα την καταθέσω και αυτήν. Είναι του Μαρτίου του 2014,
κύριε Πρόεδρε.

Τις καταθέτω και τις δύο, διότι από αυτές τις δύο εκθέσεις φαί-
νεται ότι από το 2012 είχε αρχίσει αυτή η ιστορία, αλλά ίσως και
από πριν. Και από την έκθεση εσωτερικού ελέγχου και στη συνέ-
χεια του 2014, όπου δόθηκε η εντολή καταµέτρησης, επ’ ευκαι-
ρία διαπιστώθηκαν και άλλου είδους προβλήµατα.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός κ. Χρήστος Σπίρτζης καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Έχω στη διάθεσή µου, επίσης, την έκθεση της γενικής επιθε-
ωρήτριας. Είναι στη διάθεση όποιου µέλους του Κοινοβουλίου
θέλει. Επειδή είναι σε εξέλιξη η έρευνα, θα τη δώσω στο Προ-
εδρείο και όποιος συνάδελφος θέλει, να έρθει να ενηµερωθεί.
Θα τη δώσω στον κ. Κακλαµάνη.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Υπουργέ.
Πάµε στις δύο τελευταίες ερωτήσεις, που κατά σύµπτωση

4778 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



είναι του Υπουργείου Παιδείας. Και λέω σύµπτωση µε την έννοια
ότι ακολουθεί µετά σχέδιο νόµου του Υπουργείου Παιδείας.

Θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 437/3-2-2017 επίκαιρη ερώ-
τηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β’ Θεσσαλονίκης της Νέας
Δηµοκρατίας κ. Σάββα Αναστασιάδη προς τον Υπουργό Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, σχετικά µε την αποπερά-
τωση του ελληνικού σχολικού συγκροτήµατος Μονάχου.

Στη ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Παιδείας, Έρευνας
και Θρησκευµάτων κ. Ζουράρις.

Κύριε Αναστασιάδη, έχετε τον λόγο.
ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η υπόθεση του σχολείου του Μονάχου λίγο-πολύ είναι γνωστή.

Επιγραµµατικά, όµως, µπορούµε να πούµε ότι το ελληνικό κρά-
τος, στο πλαίσιο της στήριξης και της ενίσχυσης των Ελλήνων
του Μονάχου, το 2001 συµφώνησε µε τον Δήµο Μονάχου, µε τη
γερµανική πολιτεία και αγόρασε, αντί συµβολικού τιµήµατος, ένα
ακίνητο δεκαπέντε στρεµµάτων, προκειµένου να κατασκευαστεί
ένα σχολικό συγκρότηµα για τις ανάγκες των παιδιών των Ελλή-
νων του Μονάχου, µε ρήτρα αναστροφής της πώλησης και επι-
στροφής του οικοπέδου στον Δήµο Μονάχου εάν οι εργασίες δεν
είχαν ολοκληρωθεί µέσα στο συγκεκριµένο χρονοδιάγραµµα.

Οι καθυστερήσεις που παρουσιάστηκαν στο µεσοδιάστηµα,
κύριε Υπουργέ, είχαν ως αποτέλεσµα το έργο να µην αποπερατω-
θεί και τον Απρίλιο του 2015 να  υπογραφεί µία συµπληρωµατική
απόφαση, µία συµπληρωµατική συµφωνία, µία τροποποιητική
σύµβαση µε την ελληνική Κυβέρνηση -το είχε διαχειριστεί τότε ο
κ. Πελεγρίνης ως Υπουργός Οικονοµικών- µε την απόλυτη δέ-
σµευση ότι το έργο θα είχε ολοκληρωθεί µέχρι το τέλος του 2012.
Ζητήθηκε δε τότε και δόθηκε από την Γερµανική πλευρά και πα-
ράταση έξι µηνών σε περίπτωση που παρουσιαζόταν πρόβληµα
και δεν είχαν πάει το πράγµατα καλά.

Τον Ιούλιο του 2016 η γερµανική πλευρά διαπιστώνει ότι δεν
έχουν προχωρήσει καθόλου τα έργα και µε απόφασή του επι-
στρέφεται το οικόπεδο στη γερµανική πολιτεία, στον Δήµο Μο-
νάχου. Και ενώ αρχικά ο στόχος αυτός της λειτουργίας του
ελληνικού σχολείου του Μονάχου ήταν η σύσφιξη των σχέσεων
και η αλληλοκατανόηση των δύο λαών, όπως εξελίσσεται το θέµα
µπορεί τελικά να επιδεινώσει ακόµη περισσότερο τις σχέσεις των
δύο λαών.

Το θέµα αυτό αποτελεί κυρίαρχο και πρωταρχικό πρόβληµα
των Ελλήνων του Μονάχου, οι οποίοι το παρακολουθούν από
κοντά. Έχει ασχοληθεί και το έγκριτο περιοδικό «Der Spiegel»
και η «Deutsche Welle». Το λέω αυτό, για να δώσω την διάσταση
που έχει πάρει το ζήτηµα αυτό.

Ο κίνδυνος, λοιπόν, σήµερα να χάσουµε τη δυνατότητα να
έχουµε ένα ελληνικό, ιδιόκτητο σχολείο στο Μόναχο, µε ευθύνη
και της σηµερινής Κυβέρνησης, είναι πλέον ορατός. Και σε ένα
τέτοιο ενδεχόµενο, αντιλαµβάνεστε, κύριε Υπουργέ, ότι θα προ-
κληθεί ζηµία και στο ελληνικό δηµόσιο, αλλά κυρίως θα πληγεί
το κύρος της ελληνικής Κυβέρνησης στο εξωτερικό και θα είµα-
στε έκθετοι απέναντι στους οµογενείς µας, που παρακολουθούν
το θέµα µε µεγάλη αγωνία.

Ερωτάσθε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ µετά και σε συνέχεια της
απόφασης του Δήµου του Μονάχου, σε ποιες ενέργειες έχει προ-
βεί η ελληνική Κυβέρνηση ή προτίθεται να προβεί, ώστε να δοθεί
η δυνατότητα να ολοκληρωθεί το σχολείο του Μονάχου και να
παραδοθεί στις ανάγκες των παιδιών των Ελλήνων του Μονάχου.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, σαράντα τρεις µαθητές και µαθήτριες και δύο
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 1ο Γυµνάσιο Πετρούπολης
(πρώτο τµήµα). 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΟΥΡΑΡΙΣ (Υφυπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Τα σέβη µου, Πρόεδρε.

Η ερώτηση του εγκρίτου συναδέλφου µου έχει ακριβή στοι-
χεία. Γνωρίζουµε και λόγω του συγκεκριµένου χρόνου, ότι δεν
µπορούν να επανέλθουµε στο σύνολο. Ό γέγονε, γέγονε. Επτά
χρόνια υπήρχε η ολιγωρία των Γερµανών, διότι οι περίοικοι έκα-
ναν ενστάσεις επί ενστάσεων. Μετά, το 2007 έως το 2012 και µε
την εµπλοκή της Ελλάδας στις µνηµονιακές αυτές δεσµεύσεις
και φιµώσεις, η τριαρχία παρεµπόδιζε την εκτέλεση των έργων,
δηλαδή την καταβολή των χρηµάτων, του δικού µας ποσοστού.
Η ρήτρα ενδεχοµένως του 1901, της αναστροφής, ήταν ατυχής
νοµικά. Ρώτησα νοµικούς εγκρίτους -κι εγώ πρώην νοµικός είµαι-
και θα έπρεπε η ρήτρα αναστροφής να έχει ενδεικτικό χαρα-
κτήρα και όχι επιτακτικό, όπως έχει τώρα.

Το θέµα είναι το εξής: Από τις 20-7-2016 που επικύρωσε το δη-
µοτικό συµβούλιο του Μονάχου την απόφαση, επενέβη η Οµο-
σπονδιακή Κυβέρνηση. Έτσι, αυτήν τη στιγµή έχουν ανασταλεί
τα πάντα, διότι υπάρχει µια εσωτερική συζήτηση µεταξύ της
Οµοσπονδιακής Κυβερνήσεως και των Βαυαρών. Η πρόταση
είναι συµβιβαστική, γιατί η Οµοσπονδιακή Κυβέρνηση τους είπε
ότι υπάρχει θέµα ετεροδικίας, διότι θα πρέπει, ενδεχοµένως, αν
υπάρξει αντιδικία µεταξύ ηµών, της ελληνικής Κυβερνήσεως και
του δηµοτικού συµβουλίου, δηλαδή του δήµου Μονάχου, θα πρέ-
πει να εκδικαστεί εν Ελλάδι και τους πρότεινε να υπάρξει ένα οι-
κόπεδο οµοσπονδιακό και να µας αφήσουν εµάς ήρεµους.
Περίπου εκεί είναι. 

Κατά την τελευταία συνεδρία, µεταξύ τους πάλι, υπήρξε τρι-
µερής αντίληψη µεταξύ τους και ουσιαστικά το θέµα αιωρείται.
Εµείς τώρα ως Υπουργείο Παιδείας περιµένουµε την απόφαση
των Γερµανών, η οποία θα έχει περίπου µια τάση να αφεθεί το
οικόπεδο σε εµάς -οπότε δεν έχουµε τα προβλήµατα που είχαµε
µέχρι τον Αύγουστο του 2016- ή να µας παραχωρηθεί ένα άλλο
οικόπεδο το οποίο συµφωνεί και η δική µας κοινότητα του Μο-
νάχου. Απόλυτη εκδοχή απορρίψεως φαίνεται ότι δεν θα υπάρ-
ξει. Εµείς περιµένουµε τώρα την ενδογερµανική απόφαση, για
να µας πουν για την τύχη -γιατί αιωρείται- της καταστάσεως και
θα πράξουµε αντιστοίχως.

Εποµένως, περιµένουµε, διότι αυτή τη στιγµή δεν έχουµε δυ-
νατότητα επιλογής, γιατί υπάρχει εσωτερική γερµανική συζή-
τηση, µε συµφωνία δική µας βεβαίως. Συνεπώς, περιµένουµε την
απόφαση των Γερµανών, την µεταξύ τους.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κατηγορούν, βέβαια,

οι Γερµανοί την Ελλάδα για γραφειοκρατία, αλλά απ’ ό,τι αντι-
λαµβάνοµαι δεν πάνε πίσω κι αυτοί. Από τον Αύγουστο του 2016
απάντηση δεν έχουν δώσει. Και είµαστε στον Φεβρουάριο του
2017.

Κύριε Αναστασιάδη, έχετε τον λόγο. 
ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Η προϊστορία λίγο-πολύ είναι γνω-

στή, έτσι όπως την αναφέρατε, κύριε Υπουργέ. Αυτά που είπατε,
βεβαίως είναι όλα θεωρητικά, διότι δεν έχουµε τίποτα στην
πράξη. 

Οι πληροφορίες µας λένε ότι ο δήµαρχος του Μονάχου είναι
οργισµένος µε την ελληνική πλευρά και δεν δέχεται καµία κου-
βέντα και καµία συζήτηση. Έχουν γίνει προσπάθειες προσέγγι-
σης και από τη δική µας πλευρά, από τους συναδέλφους κ.
Δηµοσχάκη και τον κ. Χαρακόπουλο. Κάπου εκεί είναι το θέµα,
αλλά δεν έχουµε καµία απάντηση ουσιαστική και επίσηµη από
τότε. 

Η ουσία του πράγµατος, όµως, είναι ότι παρά τις όποιες κα-
θυστερήσεις αναφέρατε -και είναι έτσι- η ευθύνη της Κυβέρνη-
σης είναι τεράστια, διότι τον Απρίλιο του 2015 είχαµε ουσιαστικά
µια νέα σύµβαση. Μάλιστα, είχαµε και απόλυτη δέσµευση τότε
του κ. Πελεγρίνη. Θα παρακαλούσα -και το ζητώ επισήµως εδώ-
να µας δοθεί η σύµβαση, για να δούµε τι είχε υπογράψει ο κ. Πε-
λεγρίνης, τι είχε υπογράψει η ελληνική κυβέρνηση τότε, για τι
είχε δεσµευθεί, για να δούµε πού πρέπει να αποδώσουµε τις ευ-
θύνες. 

Εσείς, βέβαια, είστε πολύ πρόσφατος Υπουργός και δεν είχατε
εµπλακεί σε αυτή τη διαδικασία. 

Η κυβέρνηση τότε, λοιπόν, και ο κ. Πελεγρίνης, αντί να ανα-
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σκουµπωθεί και να ολοκληρώσει το έργο, ζητούσε επιπλέον πα-
ράταση. Πήρε µια, αλλά τη δεύτερη δεν µπόρεσε να την κατα-
φέρει. Έτσι στις 20 Ιουλίου αποφάσισε ο δήµος να επιστραφεί
το σχολείο.

Είναι σαφές, λοιπόν, ότι υπάρχουν ευθύνες της Κυβέρνησης,
διότι και ο Υπουργός Υποδοµών, ο κ. Σπίρτζης, που ήταν προ-
ηγουµένως εδώ, αλλά και ο κ. Πελεγρίνης, µέσα σε αυτή την Αί-
θουσα διαβεβαίωναν ότι έχουν δεσµευθεί στον προϋπολογισµό
τα χρήµατα και έχουν εκταµιευθεί στην σχετική τράπεζα για να
ολοκληρωθούν τα έργα, πράγµα που, όπως φαίνεται, δεν είχε
συµβεί. Είναι χαρακτηριστική και η δήλωση του κ. Πελεγρίνη
εδώ, σε αυτή την Αίθουσα, ότι: «Ανοίξαµε ειδικό λογαριασµό
στην Δηµοτική Τράπεζα του Μονάχου για να βεβαιώσουµε τον
δήµο περί της σταθερής και απρόσκοπτης χρηµατοδότησης του
έργου.». Τα χρήµατα ποτέ δεν έχουν εκταµιευθεί σ’ αυτόν τον
λογαριασµό. 

Είναι πλέον σαφές ότι υπάρχουν ευθύνες και πρέπει να απο-
δοθούν, για να µην επαναληφθούν τέτοια φαινόµενα. Εµείς στην
κατεύθυνση ενίσχυσης της θέσης της Ελλάδας και διαπραγµά-
τευσης, για να κλείσουµε µε αυτό το θέµα, δηλαδή για να άρει
την απόφασή του ο δήµος Μονάχου και να µας επιτρέψει να ολο-
κληρώσουµε το έργο, θα είµαστε µαζί και σύµµαχοι. Είναι θέµα
που αφορά τον ελληνισµό και δεν το κοµµατικοποιούµε. Όµως η
Κυβέρνηση σε αυτή τη συγκεκριµένη διαδικασία είναι έκθετη
απέναντι στις δεσµεύσεις της, απέναντι στους Γερµανούς και
υπόλογη, βέβαια, απέναντι στους οµογενείς, γιατί δεν ήταν συ-
νεπής σε αυτά τα οποία είχε δεσµευθεί να κάνει.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Ζου-

ράρι, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΟΥΡΑΡΙΣ (Υφυπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Κύριε συνάδελφε, υπάρχει το εξής. Το
παρατήρησε, άλλωστε, και ο Πρόεδρος της συνεδρίασης. Υπάρ-
χει αυτή τη στιγµή εκκρεµότητα λόγω της εσωτερικής συζητή-
σεως των Γερµανών. Πολύ προσφάτως, λίγο λιγότερο από προ
δεκαηµέρου, υπήρξε πάλι συνεννόηση. Η ιστορία µε τον Πελε-
γρίνη είναι αρκετά παλιά πλέον. Εµείς είχαµε πάλι επαφές και
αυτή τη στιγµή υπάρχει µια εκκρεµότητα ενδογερµανική. Η τάση
τους είναι να  υπάρξει µια ευνοϊκή για µας κατάσταση, αλλά
υπάρχει το εξής που ίσως θα πρέπει να λάβουµε υπ’ όψιν. Με
την τάδε απόφαση της 13ης Αυγούστου του 2015 έχει απενταχθεί
από το Υπουργείο Παιδείας και τη δυνατότητα χρηµατοδοτή-
σεως δικής µας, µε την ΑΔΑ: 7ΤΖΨ465ΦΘΘ-2Χ5, η χρηµατοδό-
τηση και η εµπλοκή, την οποία ανέφερε ο Πελεγρίνης, και τα
χρήµατα αυτά µπήκαν στο Υπουργείο Οικονοµίας, Υποδοµών,
Ναυτιλίας και Τουρισµού. Άρα δεν είναι της αρµοδιότητας του
Υπουργείου Παιδείας. Από τις 13 Αυγούστου του 2015 η δυνα-
τότητα χρήσεως του ποσού έχει ανασταλεί από την τριαρχία,
από την λεγοµένη τρόικα, διότι δεν έδωσε την άδεια να απεµπλα-
κεί τµήµα του χρήµατος. 

Εν τω µεταξύ, εµείς έχουµε πληρώσει τη δικηγορική εταιρεία.
Εποµένως, ως προς αυτό το σκέλος είµαστε έτοιµοι να επαναρ-
χίσουµε τη συζήτηση. 

Πρέπει να ξέρουµε, όµως, το εξής: Και αν ακόµη οι Γερµανοί
δεχθούν τη λύση που προτείνει η Οµοσπονδιακή τους Κυβέρ-
νηση, οι Βαυαροί, ενδεχοµένως θα υπάρξει εµπλοκή από την
τριαρχία την εδρεύουσα στο Υπουργείο Οικονοµικών, την τρόικα.
Δεν είναι αυτόµατα αυτά. Δεν έχουµε, συνάδελφοι, εµείς ως ελ-
ληνική Κυβέρνηση την ίδια αυτεξουσιότητα από το 2010 που έχει,
παραδείγµατος χάριν, η κυβέρνηση της Ελβετίας. Νοµίζω ότι το
καταλαβαίνουµε όλοι αυτό. 

ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Έπρεπε να τα γνωρίζουν αυτά ο κ.
Πελεγρίνης και η Κυβέρνηση όταν υπέγραφαν τη σύµβαση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Το χειρότερο απ’ όλα
είναι ότι για να γίνουν επισκευές ή να φτιαχτούν τα σχολεία τα
ελληνικά του εξωτερικού πρέπει να εγκρίνει η τρόικα λεφτά.
Αυτό είναι το χειρότερο και όχι όλα τα υπόλοιπα.  

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΟΥΡΑΡΙΣ (Υφυπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Ακριβώς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-

δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα «Ερ-
γαστήρι Δηµοκρατίας» που οργανώνει το Ίδρυµα της Βουλής,
είκοσι οκτώ µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευτικοί συνο-
δοί τους από το 40ο Δηµοτικό Σχολείο Πειραιά. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Φτάνουµε στην τελευταία επίκαιρη ερώτηση, στην οποία θα
απαντήσει ο Υπουργός Παιδείας, κ. Κωνσταντίνος Γαβρόγλου.
Είναι η τέταρτη µε αριθµό 445/6-2-2017 επίκαιρη ερώτηση δεύ-
τερου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστι-
κού Κόµµατος Ελλάδας κ. Ιωάννη Δελή προς τον Υπουργό
Παιδείας Έρευνας και Θρησκευµάτων, σχετικά µε την κατ’ εξαί-
ρεση αποδοχή των αιτήσεων για τους µετεγγραφέντες σπουδα-
στές των Τεχνολογικών Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων (ΤΕΙ).

Κύριε Δελή, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, το θέµα σάς είναι γνωστό. Υπήρξε, άλλωστε,

και µια σχετική κινητοποίηση στο Υπουργείο σας πριν από λίγες
µέρες. Μιλάµε για διακόσια εβδοµήντα παιδιά, σπουδαστές των
ΤΕΙ, των οποίων ενώ έγιναν δεκτές οι αιτήσεις µετεγγραφής κατ’
εξαίρεση, δεν γίνονται δεκτές από το ΤΕΙ της Αθήνας. Φυσικά, ο
λόγος που οδηγεί αυτά τα παιδιά και χιλιάδες άλλα -πάνω από
δώδεκα χιλιάδες ήταν φέτος οι αιτήσεις µετεγγραφής στα ανώ-
τατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα της χώρας µας- είναι γνωστός. Οι
περισσότερες οικογένειες δυσκολεύονται ή αδυνατούν να σπου-
δάσουν τα παιδιά τους µακριά από τον χώρο κατοικίας τους. 

Σε κάθε περίπτωση, θεωρούµε ότι θα πρέπει να αναλάβετε
πρωτοβουλίες σε σχέση µε το ζήτηµα αυτό, χωρίς να θέλουµε
να απεµπολήσουµε τις ευθύνες που έχουν και τα ίδια τα ιδρύ-
µατα και συγκεκριµένα το ΤΕΙ της Αθήνας που αρνείται να κάνει
δεκτές αυτές τις αιτήσεις. Να πούµε εδώ ότι οι κατ’ εξαίρεση αι-
τήσεις δεν έγιναν όλες δεκτές -και πάλι- όπως δεν έγιναν δεκτές
και όλες οι αιτήσεις µετεγγραφής. Ούτε οι µισές δεν έγιναν δε-
κτές. Έστω και έτσι, όµως, να αποκατασταθεί, τέλος πάντων, η
ηρεµία και η οµαλότητα στη ζωή αυτών των παιδιών, τα οποία
κινδυνεύουν να χάσουν και το πρώτο εξάµηνο των σπουδών
τους, έτσι ώστε να συνεχίσουν τη φοιτητική τους σταδιοδροµία
χωρίς προβλήµατα. 

Νοµίζουµε ότι το πρόβληµα είναι καυτό και αναµένουµε τις
απαντήσεις σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, µιας
και είναι σχετικό το θέµα και επειδή υπάρχει µια εκκρεµότητα σε
ερώτηση που είχαν κάνει συνάδελφοί σας του ΣΥΡΙΖΑ στον κ.
Μπαλτά, αν υπάρχει χρόνος να συζητήσουµε το πρόβληµα µε το
πάσο των φοιτητών που µετά από κατατακτήριες εξετάσεις πάνε
για ένα δεύτερο πτυχίο. Αυτοί οι φοιτητές δεν δικαιούνται πάσο.
Δεν είναι καινούργιο. Είναι διαχρονικό. Νοµίζω ότι είναι µια αδικία
που πρέπει να την δούµε όλοι µαζί και κυρίως για τους φοιτητές
που έχουν περάσει στις επαρχιακές σχολές και δεν έχουν την
δυνατότητα της έκπτωσης. Αν έχετε δει το θέµα. να το κοιτά-
ξουµε. 

Ορίστε, έχετε τον λόγο. Θα έχετε και µια ανοχή για να απαν-
τήσετε και σε αυτό.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Χαίροµαι, κύριε Πρόεδρε, γιατί σας
βλέπω σήµερα σε ριζοσπαστική και αγωνιστική διάθεση, όπως
πάντα, οπότε να το σηµειώσουµε και δηµόσια.

Κύριε Πρόεδρε, για αυτό που είπατε, έχετε δίκιο. Πρέπει να
λυθεί. Το διερευνούµε. Απλώς, να ξέρετε ότι αυτά τα παιδιά δεν
δικαιούνταν ούτε βιβλία, συγγράµµατα...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ελύθη το θέµα αυτό.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Ελύθη το θέµα.
Τώρα για την ερώτηση του κ. Δελή, θα ήθελα να πω τα εξής:

Χαίροµαι που για πρώτη φορά συµφωνούµε τόσο πολύ µε τον κ.
Δελή. Τι εννοούµε; Οι µετεγγραφές είναι µια πολύ προβληµατική
διαδικασία. Ξέρετε, ότι είναι ένα ελληνικό φαινόµενο αυτό. Όµως
η Κυβέρνηση το έχει δει -ειδικά τα τελευταία δύο χρόνια- µε
πάρα πολύ µεγάλη επιείκεια, γιατί υπάρχει ένα πραγµατικό πρό-
βληµα. Όταν η πολιτεία δεν µπορεί να εξασφαλίσει όρους δια-
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µονής των φοιτητών µακριά από τα σπίτια τους και προφανώς οι
όποιες δυνατότητες είναι πολύ περιορισµένες, τότε πραγµατικά
πρέπει να πάει να χρησιµοποιήσει αυτό το µέτρο των µετεγγρα-
φών.

Κάναµε ό,τι µπορούσαµε και νοµίζω ότι κανείς δεν έχει παρά-
πονο φέτος, Άλλωστε, αυτά δεν γίνονται από επιτροπές, γίνονται
από τον υπολογιστή, γίνονται από προγράµµατα όπου συνεκτι-
µώνται όλα τα στοιχεία και γίνονται εντελώς αντικειµενικά.

Τώρα, για να κατανοήσει και ο κόσµος τι γίνεται, θα πω τα
εξής: Υπάρχουν µετεγγραφές. Πάνε παιδιά σε τµήµατα τα οποία
δεν είναι αυτά στα οποία πέτυχαν, αλλά επειδή θέλουν να είναι
κοντά στο σπίτι τους ή κοντά στα αδέλφια τους, αν είναι από πο-
λύτεκνες οικογένειες, πάνε σε καινούργια τµήµατα. Ορισµένα
από τα καινούργια τµήµατα αρνούνται να τα εγγράψουν. Ο
νόµος λέει ότι είναι υποχρεωµένοι να τα εγγράψουν, ανεξάρτητα
αν θέλουν να προσφύγουν στο Συµβούλιο Επικρατείας ή όχι. 

Εµείς, λοιπόν -ειδικά για το ΤΕΙ, γιατί το πρόβληµα είναι το ΤΕΙ
Αθηνών, όλα τα άλλα τµήµατα έχουν δείξει µια ανοχή σε αυτήν
την κοινωνική πραγµατικότητα-είπαµε ότι θα τους ενισχύσουµε
οικονοµικά σύµφωνα µε τον αριθµό των φοιτητών που εγγράφον-
ται, ότι θα τους δώσουµε πρόσθετες θέσεις από τις άγονες εκλο-
γές που θα γίνουν λόγω των πολλών θέσεων που υπάρχουν,
όποιες θέσεις µείνουν θα τις δώσουµε σε αυτά τα τµήµατα.

Επίσης, είπαµε ότι ειδικά στο ΤΕΙ Αθηνών θα λύσουµε και ένα
θέµα που είχαν πρακτικής άσκησης. Και θα το λύσουµε σε συ-
νεννόηση µε το Υπουργείο Υγείας. Υποσχεθήκαµε στα παιδιά
που ήρθαν στο Υπουργείο, τα οποία είχαν πολύ λογικά αιτήµατα,
δηλαδή την εγγραφή τους στα τµήµατα, ότι ο νόµος λέει αυτό.
Μας υποσχέθηκε το ΤΕΙ Αθηνών ότι ανεξάρτητα αν θα προσφύ-
γουν ή όχι θα τα εγγράψουν. Και µαθαίνω σήµερα ότι δεν τα εγ-
γράφουν. Δόθηκε εντολή στις υπηρεσίες σήµερα το πρωί να
προχωρήσουν σε όλα τα πειθαρχικά και διοικητικά µέτρα ενάντια
στη διοίκηση για να υποχρεωθεί η διοίκηση να ακολουθήσει -επι-
µένω- τον νόµο. Παιχνίδια στην πλάτη των παιδιών αυτών, και
όποιων φοιτητών, δεν θα ανεχθούµε στο πλαίσιο των νόµων και
των υπουργικών αποφάσεων που υπάρχουν.

Εγώ κάνω και µία δηµόσια έκκληση στους Προέδρους, στις
συνελεύσεις αυτών των τµηµάτων κ.λπ., να µη δηµιουργούν µια
ένταση όταν οι ίδιοι δεν ακολουθούν τον νόµο. 

Θα παρακαλούσα, λοιπόν, να εγγράψουν αυτούς τους φοιτη-
τές. Αν θέλουν να προσφύγουν στο Συµβούλιο Επικρατείας, ας
το κάνουν και θα δούµε τι θα αποφασίσει το Συµβούλιο της Επι-
κρατείας. Παρακαλώ πάρα πολύ, όµως, στο πλαίσιο και των δε-
σµεύσεών µας -και των οικονοµικών και των θεσµικών- να
προχωρήσουν στην εγγραφή αυτών των φοιτητών. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κ.

Δελής. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα πω µια λέξη µονάχα, µια φράση, για τα κριτήρια µετεγγρα-

φής, επειδή τα παρουσιάσατε, κύριε Υπουργέ, σαν ένα τεχνικό
ζήτηµα που προέκυψε από µόνο του. Τα κριτήρια που τέθηκαν
για τις µετεγγραφές είναι φυσικά επιλογή των κυβερνήσεων -των
προηγούµενων και της δικής σας- που τα µοριοδοτούν, αντί-
στοιχα. 

Συνεπώς, είναι ανθρώπινο έργο και δεν είναι από µόνα τους
εκεί. Και εξ αυτού του λόγου φοιτητές, παιδιά που έχουν πετύχει
σε κάποιο πανεπιστήµιο και θέλουν να µετεγγραφούν, επειδή δεν
πιάνουν τον απαραίτητο αριθµό αυτών των µορίων από τα κρι-
τήρια, αποκλείονται. Αυτό, όµως, δεν σηµαίνει ότι δεν έχουν και
ανάγκη. Είπαµε και στην πρωτολογία µας ότι πάνω από δώδεκα
χιλιάδες είναι τα παιδιά που έκαναν φέτος αιτήσεις µετεγγρα-
φής. 

Τώρα, µόνος σας πριν από λίγο, περιγράψατε την κατεύθυνση
της λύσης, µε έναν πιο γενικό τρόπο, αυτού του ζητήµατος, δη-
λαδή ότι θα πρέπει να ενισχυθούν τα εκπαιδευτικά ιδρύµατα µε
το ανάλογο προσωπικό, θα πρέπει να χρηµατοδοτηθούν ανά-
λογα. Μόνο που αυτό έπρεπε να είχε γίνει χθες, ενώ εσείς προ-
σθέσατε το µόριο «θα», πριν από αυτά που είπατε, κάτι που
ακούγεται σαν µια απλή υπόσχεση και που δεν ξέρουµε και πότε

υλοποιηθεί. 
Εν πάση περιπτώσει, επειδή το θέµα επείγει και επειδή τέσσε-

ρις µήνες ταλαιπωρούνται αυτά τα παιδιά, εµείς λέµε όλα τα παι-
διά να παίρνουν τη µετεγγραφή τους, γιατί όλα έχουν κάποιο
λόγο για να την κάνουν. Και ο λόγος, όπως είπαµε, είναι γνωστός. 

Συνεπώς θα πρέπει να πιέσετε ακόµα περισσότερο να υλοποι-
ήσετε αυτές σας τις υποσχέσεις -και όχι να µείνουν υποσχέσεις,
όπως συνήθως µένουν- έτσι ώστε να αφαιρεθεί, αν θέλετε, και η
τελευταία δικαιολογία που προβάλουν τα ιδρύµατα αυτά ή όποια
ιδρύµατα τέλος πάντως, για να µην κάνουν δεκτές τις µετεγγρα-
φές, τις αιτήσεις των φοιτητών. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο

Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, κ. Κωνσταντί-
νος Γαβρόγλου. Νοµίζω ότι πάµε προς καλή κατεύθυνση, άρα
δεν χρειάζονται πολλά. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κατ’ αρχάς, παρά τη σιωπή σας επί του θέµατος, καταλαβαίνω
ότι συµφωνείτε µε τον τρόπο που πάµε να λύσουµε το θέµα στα
ΤΕΙ Αθηνών. Αυτό το λέω για να τα λύνουµε ένα-ένα, διότι αυτή
είναι η ερώτησή σας και σε αυτό θα πρέπει να απαντήσουµε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Δεν είναι σιωπή. Λέµε ότι έχετε κι εσείς ευ-
θύνες. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Όχι, όχι. Κοιτάξτε, εµείς είπαµε για το
συγκεκριµένο πρόβληµα. Εσείς τώρα λέτε ότι θα έπρεπε εµείς
να έχουµε µεταγράψει όλες τις αιτήσεις, δηλαδή να είναι υπερ-
τριπλάσιοι οι αριθµοί και να καταρρεύσει όλο το σύστηµα. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Αυτό είναι το δεύτερο σκέλος. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Αφήστε να απαντήσει

ο Υπουργός. Εξάλλου, είναι σχετικό το νοµοσχέδιο µετά και µπο-
ρείτε να επανέλθετε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Άρα να συµφωνήσουµε για το ΤΕΙ Αθη-
νών. Και πρέπει και εσείς να πάρετε µια θέση επί του θέµατος
και να πείτε ότι ειδικά σε αυτό το πολύ στενό θέµα, συµφωνούµε
µε την Κυβέρνηση, ότι πρέπει να τους εγγράψουν και πρέπει το
Υπουργείο να προχωρήσει σε όλες τις νόµιµες ενέργειες για να
εγγραφούν οι φοιτητές. Ναι ή όχι; Νοµίζω ότι λέτε ναι σε αυτό. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Σας είπα να πιέσετε και να αναλάβετε τις
ευθύνες σας. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Αυτό λέω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Το ίδιο λέτε. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Άρα συµφωνούµε. Λέµε το ίδιο
πράγµα. Δεν είναι κακό να συµφωνείτε, ακόµα και σε µικρά πράγ-
µατα, µε την Κυβέρνηση. Σε µικρά. 

Σχετικά µε τα υπόλοιπα που λέτε, το θέµα των µετεγγραφών
επιµένω ότι είναι ένα θέµα, το οποίο εφαρµόζεται αποκλειστικά
-και είµαι σχεδόν σίγουρος- στη χώρα µας. Αυτό έχει σχέση και
µε το πώς είναι δοµηµένη η κατανοµή του πληθυσµού µας και µε
βάση αυτό, πώς είναι δοµηµένη η ανώτατη εκπαίδευση και σε
ποια µέρη υπάρχουν πανεπιστήµια. Επιπλέον, τώρα δεν έχει
υπάρξει επί δεκαετίες κανένας σχεδιασµός για εστίες, για την
φοιτητική µέριµνα κ.λπ..

Εµείς, όπως έχω πει και εδώ, µέχρι τον Ιούνιο θα φέρουµε σχέ-
διο πενταετές για το θέµα των εστιών. Οι εστίες δεν γίνονται µε
το να πατήσεις ένα κουµπάκι. 

Άρα το θέµα της φοιτητικής µέριµνας και πρόνοιας είναι ένα
θέµα που το µελετάµε και δεσµευόµαστε πριν το τέλος του ακα-
δηµαϊκού έτους να φέρουµε. Επιµένω. Σε βάθος πενταετίας,
γιατί αυτά τα πράγµατα δεν λύνονται µε άµεσες κινήσεις. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των

επικαίρων ερωτήσεων. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εισερχόµαστε στη
συµπληρωµατική ηµερήσια διάταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας
και Θρησκευµάτων «Ρύθµιση θεµάτων του Κρατικού Πιστοποι-
ητικού Γλωσσοµάθειας, της Εθνικής Βιβλιοθήκης της Ελλάδας
και άλλες διατάξεις». 

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
στις 3 Φεβρουαρίου 2017 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία
συνεδρίαση. Προτείνω, λοιπόν, η συζήτηση να γίνει ενιαία επί της
αρχής, των άρθρων και των τροπολογιών. Πέρας συζήτησης δεν
ορίζω από τώρα, αφού θέλω να δούµε πόσοι συνάδελφοι θα εγ-
γραφούν. 

Ταυτόχρονα, η εγγραφή των συναδέλφων ως συνήθως θα
γίνει µόλις θα ανοίξει το σύστηµα, δηλαδή µόλις ανέβει στο Βήµα
ο συνάδελφος εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Μιχελής, και θα κλείσει
µόλις κατέβει από το Βήµα η εισηγήτρια της Νέας Δηµοκρατίας
κ. Κεραµέως. 

Μέχρι στιγµής, και απ’ ό,τι έχουµε ενηµερωθεί, έχουν κατατε-
θεί µόνο βουλευτικές τροπολογίες. Δεν έχουµε υπουργικές. Άρα
δεν θα υπάρχουν τριβές. Ας ελπίσουµε ότι θα πάει έτσι µέχρι το
τέλος. Ο Υπουργός, όταν ανέβει, θα απαντήσει -θα τον παρακα-
λέσω, αν είναι έτοιµος- για τις βουλευτικές τροπολογίες, ώστε
να ξέρουν εκ των προτέρων οι συνάδελφοι ποιες γίνονται δεκτές
και ποιες όχι. 

Υπάρχει αντίρρηση επί της βασικής εισήγησης της διαδικα-
σίας; 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Όχι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς το Σώµα

συµφώνησε οµοφώνως.  
Τον λόγο έχει ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Αθανάσιος Μιχελής

για δεκαπέντε λεπτά. Ανάλογα µε το πόσοι συνάδελφοι θα εγ-
γραφούν θα υπάρξει και µια σχετική ανοχή, για να µην φτάσουµε
µεσάνυχτα. 

Κύριε Μιχελή, έχετε το λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΙΧΕΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πριν αναφερθώ

συγκεκριµένα στο παρόν σχέδιο νόµου, θεωρώ αναγκαίο να ανα-
φερθώ σε ζητήµατα που σχολιάστηκαν στην Επιτροπή Μορφω-
τικών Υποθέσεων, που πιθανόν να αναφερθούν και σήµερα στην
Ολοµέλεια. 

Πρώτο ζήτηµα. Το επείγον του σχεδίου νόµου προκύπτει αναγ-
καστικά από το επείγον τουλάχιστον δύο ανελαστικών ηµεροµη-
νιών. Η µία είναι η έναρξη της διαδικασίας των µεταθέσεων και η
δεύτερη η ηµεροµηνία δηλώσεων των επιλογών σχολών της Γ’
Λυκείου υποψηφίων των ΑΕΙ. 

Δεύτερο ζήτηµα. Οι κοινότυποι χαρακτηρισµοί περί νοµοσχε-
δίου «σκούπα», ασύνδετου, που δεν έχει αρχή, µέση και τέλος,
προφανώς είτε αγνοούν είτε παραβλέπουν σκόπιµα την πολυ-
πλοκότητα των νοµοθετηµάτων και το πολυδαίδαλο της δηµό-
σιας διοίκησης, µια κατάσταση για την οποία άλλοι, πέρα της
σηµερινής Κυβέρνησης, είναι και δηµιουργοί και υπαίτιοι. 

Τρίτο ζήτηµα. Οι όποιες απόψεις εκφράστηκαν στην Επιτροπή
Μορφωτικών Υποθέσεων, που ενδεχοµένως θα εκφραστούν και
σήµερα, µπορούν να θεωρούνται ως βάσιµες και αξιοποιήσιµες,
αν στηρίζονται σε σηµερινά συγκεκριµένα δεδοµένα. 

Αναφέρω ένα παράδειγµα. Δεν µπορεί να υποστηρίζεται ότι
υποβαθµίζεται η ειδική αγωγή, όταν επί Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ οι
µονάδες στήριξης της ειδικής αγωγής στα σχολεία αυξήθηκαν
κατά εκατοντάδες, εξακόσιες επιπλέον, και οι διορισµοί εκπαι-
δευτικών Ειδικής Αγωγής ξεπέρασαν τις δέκα χιλιάδες έναντι
πέντε περίπου χιλιάδων των προηγουµένων ετών. Και αυτό συ-
νέβη χωρίς ιδιαίτερες µεταβολές του συνολικού µαθητικού πλη-
θυσµού της χώρας την τελευταία διετία. Βέβαια, θα αντιτείνει
κάποιος πως βελτιώθηκαν οι ποσοτικοί δείκτες, αλλά µε την ποι-
ότητα τι γίνεται; Εγώ θα έλεγα να το δούµε και αυτό. Σηµειώνω,
όµως, πως κατά κανόνα τα αιτήµατα -δυστυχώς θα σχολίαζα-
αφορούν ποσοτικούς δείκτες (αριθµό µαθητών, αριθµό διορι-

σµών εκπαιδευτικών κ.λπ.). 
Αναφέροµαι στις εκφραζόµενες απόψεις, γιατί από την έως

τώρα συζήτηση οδηγούµαι στην εκτίµηση πως στα περισσότερα
άρθρα επί της ουσίας υπάρχει σύµπλευση απόψεων. Κατανοητή,
βέβαια, η προσπάθεια της αντιπολίτευσης να διαφοροποιηθεί και
να ψάχνει τρόπους άσκησης κριτικής. Χρησιµότερες, όµως, είναι
οι τεκµηριωµένες προτάσεις. Η σηµερινή συζήτηση θα δείξει την
τελική έκβαση.

Ας δούµε τώρα το νοµοσχέδιο. Αυτό διαρθρώνεται σε πέντε κε-
φάλαια. Με τα άρθρα του Α’ Κεφαλαίου, βελτιώνεται ο επιτυχής
θεσµός των εξετάσεων από το δηµόσιο εκπαιδευτικό σύστηµα για
τη λήψη ενός κρατικού πιστοποιητικού γλωσσοµάθειας, η δυνα-
τότητα δηλαδή προς όλους τους µαθητές να εξετάζονται από δη-
µόσιο φορέα για ένα πιστοποιητικό γλωσσοµάθειας κρατικό και
αξιολογήσιµο.

Επεκτείνεται και µε ηλεκτρονικό τρόπο, επιπλέον δε µε πρό-
σθετη ηλεκτρονικής µορφής βοήθεια προς τους µαθητές πέραν
του σχολικού προγράµµατος. Υποδοµή και τεχνογνωσία για την
ηλεκτρονική εξέταση και βοήθεια ήδη υπάρχει από τρεις φορείς
του δηµοσίου, το ΕΚΠΑ, το ΑΠΘ και το ΙΤΥΕ-Διόφαντος του
Υπουργείου.

Είναι προφανές ότι το µέτρο αυτό όπως βελτιώνεται, στηρίζει
κυρίως τους οικονοµικά αδύναµους και βέβαια βλάπτει τα συµ-
φέροντα των κάθε λογής ιδιωτικών εκπαιδευτικών ιδρυµάτων
ξένων γλωσσών. Γι’ αυτήν ακριβώς την κοινωνική ωφελιµότητα
προς τους οικονοµικά αδύναµους µαθητές δεν ακούστηκε κα-
νένα σχόλιο από την αντιπολίτευση. Αντί αυτού κλήθηκαν να εκ-
φράσουν την άποψή τους οι ιδιοκτήτες των ιδιωτικών
εκπαιδευτικών ιδρυµάτων. Καλώς. Δεν περιµέναµε βέβαια απ’
αυτούς να µας πουν µπράβο.

Με τα άρθρα του Β’ Κεφαλαίου, ρυθµίζονται τα θέµατα της εύ-
ρυθµης λειτουργίας της Εθνικής Βιβλιοθήκης Ελλάδος λόγω µε-
τεγκατάστασης της στις νέες υποδοµές µε το όνοµα Κέντρο
Πολιτισµού-Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος». 

Αναλυτικά, καθορίζεται η νοµική της µορφή ως νοµικό πρό-
σωπο δηµοσίου δικαίου και η επωνυµία της. Προβλέπεται η έδρα
της εθνικής βιβλιοθήκης, όπως και το σύνολο των υπηρεσιών
της. Επεκτείνεται ο σκοπός της. Προβλέπεται, διατηρείται το
σχήµα διοίκησης σε δύο επίπεδα. Ένα συλλογικό όργανο που
είναι το εφορευτικό συµβούλιο και ένα µονοµελές όργανο που
είναι ο γενικός της διευθυντής. Θεσµοθετούνται διαδικασίες ανά-
πτυξης ενός στρατηγικού και επιχειρησιακού σχεδίου. 

Με τα άρθρα του Γ’ Κεφαλαίου, ρυθµίζονται ζητήµατα της
πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης. Συγκεκριµένα,
καθιερώνεται ο Ενιαίος Αριθµός Μαθητή στην πρωτοβάθµια και
δευτεροβάθµια και δηµόσια και ιδιωτική εκπαίδευση. Είναι προ-
φανές ότι θα βοηθήσει στην καλύτερη οργάνωση της µαθητικής
πορείας του µαθητή. Ασφαλώς πρέπει και θα διασφαλιστεί το εµ-
πιστευτικό των προσωπικών δεδοµένων. Το επισηµαίνω για να
αρθούν οι όποιες αντιρρήσεις, κυρίως σχολαρχών των ιδιωτικών
σχολείων, που φαίνεται ότι επιµελώς επιδιώκουν να αποφύγουν
την καταγραφή είτε των µαθητών είτε των εκπαιδευτικών. Ας διε-
ρωτηθούµε γιατί.

Ρυθµίζονται ζητήµατα σχολικών εκδροµών και πάσης φύσεως
µετακινήσεων µαθητών και εκπαιδευτικών των σχολικών µονά-
δων. Συγκεκριµένα, η έγκριση των µετακινήσεων µεταβιβάζεται
από τον περιφερειάρχη της κάθε περιφέρειας στον περιφερειακό
διευθυντή εκπαίδευσης. Και είναι άξιον απορίας πώς αυτό µετα-
φράστηκε ως περιορισµός της αυτοτέλειας των σχολικών µονά-
δων. 

Είναι προφανές ότι ο περιφερειακός διευθυντής εκπαίδευσης
και καλύτερος γνώστης είναι και αρµοδιότερος σε κάθε περί-
πτωση για το θέµα αυτό. Και δεν επιθυµώ να επεκταθώ περαι-
τέρω µιας και όλοι µας κάτι θα έχουµε ακούσει για τις σχολικές
εκδροµές. 

Παρατείνονται οι συµβάσεις των καθαριστριών των σχολείων.
Είναι ένα χρόνιο πρόβληµα που πρέπει να αντιµετωπιστεί ριζικά
και τελεσίδικα. Αναγνωρίζεται πλήρως η προϋπηρεσία των εκ-
παιδευτικών, που για χρόνια εργάστηκαν ως ωροµίσθιοι από
άκρον εις άκρον της χώρας. Ρυθµίζονται θέµατα Ειδικής Αγωγής.
Αναφέρθηκα αναλυτικότερα στον πρόλογό µου γι’ αυτά. 

4782 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Ρυθµίζονται ευνοϊκά για τους µαθητές των ΕΠΑΛ ζητήµατα της
µαθητικής τους εξέλιξης. Είναι ένα πρώτο βήµα, κίνητρο στήρι-
ξης της επαγγελµατικής εκπαίδευσης.

Ρυθµίζονται ζητήµατα εισαγωγής στην τριτοβάθµια εκπαί-
δευση. Το άρθρο αναφέρεται σε ειδικές κατηγορίες µαθητών και
είναι ευνοϊκό γι’ αυτούς. Ρυθµίζονται ζητήµατα της µειονοτικής
εκπαίδευσης. 

Εξορθολογίζονται οι αρµοδιότητες των υπηρεσιών του Υπουρ-
γείου Παιδείας. Συγκεκριµένα συγκροτείται ως ξεχωριστή διεύ-
θυνση ιδιωτικής εκπαίδευσης από τα ήδη υπάρχοντα αντίστοιχα
τµήµατα άλλων διευθύνσεων που ασχολούνται µε αυτό το θέµα.
Το σηµειώνω αυτό για να προλάβω σχόλια περί αναγκαιότητας
νέων διορισµών κ.λπ.. 

Ρυθµίζονται ζητήµατα αρµοδιότητας της Γενικής Γραµµατείας
Διά Βίου Μάθησης και Νέας Γενιάς, αναφέρεται η νέα σύνθεση
του ΣΑΕΠ, Συµβούλιο Αναγνώρισης Επαγγελµατικών Προσόν-
των, και βέβαια η αναγκαιότητα ταχύτερης εξέτασης και αναγνώ-
ρισης των τίτλων σπουδών. Αυτό, κύριοι συνάδελφοι, είναι ένα
πάρα πολύ σοβαρό πρόβληµα της αναγνώρισης τίτλων σπουδών
και κυρίως επαγγελµατικών δικαιωµάτων. Υπάρχει ένας απίστευ-
τος κυκεώνας και αυτό το συµβούλιο θα έχει πολύ δύσκολο έργο
να επιτελέσει. 

Συγκροτείται το Εθνικό Συµβούλιο Εκπαίδευσης και Ανάπτυ-
ξης Ανθρωπίνου Δυναµικού, το οποίο αποτελεί ένα ιδιαίτερης ση-
µασίας γνωµοδοτικό όργανο προς τον Υπουργό Παιδείας και
Θρησκευµάτων. Επισηµαίνεται ότι αυτό αντικαθιστά, άρα καταρ-
γούνται, το Εθνικό Συµβούλιο Παιδείας ΕΣΥΠ, καθώς και τα επι-
µέρους αυτού συµβούλιά του. 

Με τα άρθρα του Δ’ κεφαλαίου, αντιµετωπίζονται ζητήµατα
της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης. Αναφέρω συνοπτικά: Επανέρχε-
ται ως τριετής η θητεία των επίκουρων καθηγητών ΑΕΙ και το
ανώτερο όριο ανά σχολή των εντασσόµενων στο καθεστώς µε-
ρικής απασχόλησης καθηγητών των ΑΕΙ. Επανακαθορίζεται το
εργασιακό καθεστώς των επίκουρων καθηγητών και οι δυνατό-
τητες της ακαδηµαϊκής τους εξέλιξης και ρυθµίζονται θέµατα
διαδικασίας της εκλογής των καθηγητών ΑΕΙ. Δίνεται η δυνατό-
τητα συµµετοχής στα εκλεκτορικά σώµατα µε τηλεδιάσκεψη
όσων καθηγητών του ίδιου ΑΕΙ είναι εγκατεστηµένοι σε περισσό-
τερες από µία πόλεις. Καθορίζεται ως έτος αφυπηρέτησης των
υπηρετούντων καθηγητών στα ΑΕΙ η λήξη του ακαδηµαϊκού
έτους στο οποίο συµπληρώνεται το εξηκοστό έβδοµο έτος της
ηλικίας τους. 

Δίνεται η δυνατότητα στους επί πτυχίω φοιτητές των ΑΕΙ να
εξετάζονται σε µαθήµατα και των δύο εξαµήνων σπουδών, εα-
ρινό και χειµερινό, έπειτα, βέβαια, από απόφαση της συνέλευσης
του τµήµατος ή της σχολής. 

Προβλέπεται η δυνατότητα επανεκλογής για µια θητεία των
εκπροσώπων ΕΕΠ, ΕΔΙΠ, ΕΤΕΠ, στη σύγκλητο των ΑΕΙ. Η πα-
ρούσα ρύθµιση κρίνεται αναγκαία λόγω του µικρού αριθµού των
ανωτέρω κατηγοριών προσωπικού σε πολλά ΑΕΙ. 

Ρυθµίζονται θέµατα υγειονοµικής και ασφαλιστικής περίθαλ-
ψης των φοιτητών. Ρυθµίζονται ζητήµατα ένταξης των υπηρε-
τούντων στα ΑΕΙ υπαλλήλων της κατηγορίας ΕΤΕΠ, στην
κατηγορία ΕΔΙΠ, καθώς και την µετά της µετάταξης εκπαιδευτι-
κών στις κατηγορίες ΕΔΙΠ, ΕΕΠ των ΑΕΙ. 

Συµπληρώνονται και βελτιώνονται οι υφιστάµενες διατάξεις
για την Εθνική Σχολή Δηµόσιας Υγείας µε τη ρύθµιση του υπη-
ρεσιακού καθεστώτος του υπηρετούντος στη σχολή αυτή ακα-
δηµαϊκού προσωπικού της. 

Ρυθµίζονται θέµατα που αφορούν την ανάπτυξη και την εύ-
ρυθµη λειτουργία του Ελληνικού Ανοικτού Πανεπιστηµίου. Ρυθ-
µίζονται θέµατα λειτουργίας του Διοικητικού Συµβουλίου του
Ιδρύµατος Κρατικών Υποτροφιών, µε σκοπό την αποτελεσµατι-
κότερη λειτουργία του ιδρύµατος. Ρυθµίζονται ζητήµατα του ΔΟ-
ΑΤΑΠ. 

Ιδρύεται Τµήµα Τουριστικών Σπουδών στο Πανεπιστήµιο Πει-
ραιώς και Τµήµα Οικονοµικής και Διοίκησης Τουρισµού στο Πα-
νεπιστήµιου του Αιγαίου. Ιδρύεται, κατ’ ακρίβεια συγκροτείται
από τα ήδη υπάρχοντα τµήµατα, πολυτεχνική σχολή στο Πανε-
πιστήµιο Ιωαννίνων, ρυθµίζονται οργανωτικά ζητήµατα της σχο-
λής και µετονοµάζεται η Σχολή Κοινωνικών, Οικονοµικών και

Πολιτικών Επιστηµών του Πανεπιστηµίου Κρήτης σε Σχολή Κοι-
νωνικών Επιστηµών του Πανεπιστηµίου Κρήτης. Ρυθµίζονται θέ-
µατα που αφορούν την έρευνα. 

Στο Ε’ κεφάλαιο περιλαµβάνεται άρθρο των καταργούµενων
διατάξεων. 

Κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας, συνοπτικά θα ήθελα να επιση-
µάνω τα εξής: Όταν νοµοθετούµε δεν µπορεί να µην λαµβάνουµε
υπ’ όψιν µας τα συγκεκριµένα δεδοµένα, δεδοµένα γενικά για τις
οικονοµικές δυνατότητες της χώρας, δεδοµένα ειδικότερα για
τον συγκεκριµένο χώρο, που αναφερόµαστε, εν προκειµένω της
εκπαίδευσης, δεδοµένα ιστορικά για το πώς φτάσαµε στα σηµε-
ρινά προβλήµατα της εκπαίδευσης. 

Εκτιµώ πως κάθε καλόπιστος παρατηρητής διαπιστώνει τα ίδια
δεδοµένα ανεξάρτητα της πολιτικής και ιδεολογικής του άπο-
ψης. Η διαφορετικότητά µας έγκειται στο τι θέλουµε να αλλά-
ξουµε, γιατί και προς όφελος ποιων. 

Μια σοβαρή πολιτική συζήτηση έτσι αποτιµά τα πράγµατα και
έτσι εξελίσσεται. Αποφεύγει γενικόλογες καταγγελίες και προ-
σωπικές αναφορές. Από µέρους µας αυτό επιδιώξαµε και αυτό
θα συνεχίσουµε. Υπερψηφίζουµε το παρόν σχέδιο νόµου, γιατί
επιλύει προβλήµατα, µικρά ή µεγάλα, προς όφελος της καθηµε-
ρινότητας, του ορθολογισµού αλλά και των κοινωνικά αδύναµων
µαθητών και εργαζόµενων εκπαιδευτικών.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Και εγώ, κύριε συνά-
δελφε.

Καλά αρχίσαµε ως προς την τήρηση του χρόνου. Αν πάµε έτσι,
µε βάση τον αριθµό των συναδέλφων που έχουν εγγραφεί -θα
είναι περίπου τριάντα- νοµίζω ότι γύρω στις 20.00’, συν πλην µισή
ώρα, µπορούµε να έχουµε τελειώσει. 

Πριν δώσω τον λόγο στην κ. Κεραµέως, θα ήθελα να σας δια-
βάσω την επιστολή του κ. Χατζηδάκη.

«Κύριε Πρόεδρε, λόγω της απουσίας µου στο εξωτερικό αι-
τούµαι της σχετικής αδείας από την Βουλή των Ελλήνων, ώστε
να απουσιάσω από τις 9 Φεβρουαρίου έως και τις 10 Φεβρουα-
ρίου.

Κωστής Χατζηδάκης».
Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Τον λόγο έχει η εισηγήτρια της Νέας Δηµοκρατίας, η συνά-

δελφος κ. Νίκη Κεραµέως.
Κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η παιδεία δεν

είναι χώρος µικροκοµµατικών αντιπαραθέσεων και αντεγκλή-
σεων. Είναι χώρος συγκλίσεων και συλλογικής δουλειάς για τον
υψηλότερο στόχο, ο οποίος δεν είναι άλλος από την βελτίωση
του µέλλοντος των παιδιών µας. Και η Νέα Δηµοκρατία έχει απο-
δείξει ότι υποστηρίζει ευρείες συναινέσεις, όταν αυτές κινούνται
στην σωστή κατεύθυνση.

Έτσι, κύριε Υπουργέ, προσήλθαµε µε ειλικρινείς προθέσεις
στον διάλογο για την παιδεία µε θέµα την αναβάθµιση του Λυ-
κείου, που ξεκίνησε πριν από λίγες εβδοµάδες, και έτσι συναινέ-
σαµε στη σύσταση από εσάς της επιτροπής που θα µελετήσει τα
οικονοµικά της εκπαίδευσης, προτείνοντας εµπειρογνώµονες
εγνωσµένου κύρους. 

Όµως σήµερα, κύριε Υπουργέ και κύριοι συνάδελφοι, δεν µπο-
ρούµε να συναινέσουµε σε ένα νοµοσχέδιο-σκούπα, το οποίο ει-
σήχθη στη Βουλή µε διαδικασίες εξπρές, µε διαδικασίες, που
φτάνουν τα όρια –επιτρέψτε µου- του κοινοβουλευτικού εµπαιγ-
µού. 

Και µιλώ για εµπαιγµό, διότι, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, δεν µπορείτε από τη µια, να οργανώνετε ανοιχτό
διάλογο για την αναβάθµιση του Λυκείου και από την άλλη, να
φέρνετε νοµοσχέδιο µε διαδικασίες επείγοντος, ένα νοµοσχέδιο,
που αφορά στην πρωτοβάθµια εκπαίδευση, στη δευτεροβάθµια,
στην τριτοβάθµια, στη διά βίου µάθηση, στην ειδική αγωγή, στην
επαγγελµατική εκπαίδευση και κατάρτιση, στη µη τυπική µά-
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θηση, στην έρευνα. Με λίγα λόγια, είναι ένα νοµοσχέδιο το οποίο
αγγίζει σχεδόν όλα τα πεδία του εκπαιδευτικού φάσµατος, επι-
τρέποντας στους Βουλευτές να µελετήσουν τις επιµέρους δια-
τάξεις µόλις για σαράντα οκτώ ώρες. 

Και όλα αυτά, τη στιγµή που εσείς ο ίδιος, κύριε Υπουργέ, συ-
νοµολογήσατε µε το έγγραφό σας προς τον Πρόεδρο της Βου-
λής ότι συντρέχει λόγος επείγουσας διαδικασίας µόνο για δύο
από τις εβδοµήντα ρυθµίσεις, που περιέχει το νοµοσχέδιο.

Κύριε  Μιχελή, για δύο είπε στο έγγραφό του ο κύριος Υπουρ-
γός. Και σας προτείναµε, κύριε Υπουργέ, το εξής: Φέρτε αυτές
τις δύο ρυθµίσεις µε επείγουσα διαδικασία, αλλά τις υπόλοιπες
εξήντα οκτώ φέρτε τες µε κανονική διαδικασία. Δεν το κάνατε
και δεν εξηγήσατε γιατί δεν το κάνατε. 

Οι πολίτες που µας παρακολουθούν, µπορούν να βγάλουν τα
δικά τους συµπεράσµατα. Μπορούν να βγάλουν τα συµπερά-
σµατά τους γιατί δεν θελήσατε να γίνει κανονικός διάλογος για
όλες αυτές τις πάρα πολύ σοβαρές ρυθµίσεις, που αγγίζουν όλο
σχεδόν το φάσµα της εκπαίδευσης.

Και, κύριοι συνάδελφοι, για ποιο λόγο µιλώ για εµπαιγµό; Γιατί
δεν µπορείτε έτσι απλά να προτείνετε τη σύσταση επιτροπής,
που θα µελετήσει τα οικονοµικά της εκπαίδευσης, για να µπο-
ρούν από εδώ και πέρα να σχεδιάζονται οι πολιτικές βάσει του
πραγµατικού κόστους. Και για να είµαι ειλικρινής, καλά κάνατε
και το κάνετε αυτό, και γι’ αυτό και το στηρίξαµε, αλλά δεν µπο-
ρείτε από τη µια, να κάνετε αυτό, να συστήνετε αυτήν την επι-
τροπή για τη µελέτη οικονοµικών της εκπαίδευσης και από την
άλλη, να παρουσιάζετε νοµοσχέδιο, ένα µεγάλο µέρος του
οποίου είναι ακοστολόγητο, γιατί δεν έχετε δώσει εσείς στο Γε-
νικό Λογιστήριο του Κράτους τα στοιχεία, για να µπορέσει να
αποτιµήσει τις δαπάνες που προκύπτουν για τον κρατικό προ-
ϋπολογισµό. 

Μιλώ για εµπαιγµό, γιατί δεν προηγήθηκε δηµόσια διαβού-
λευση, παρά µόνο για δύο από τις τριάντα πέντε διατάξεις του
νοµοσχεδίου. Και ποιες δύο; Αυτές που συγκεντρώνουν την ευ-
ρύτερη συναίνεση του Σώµατος, αυτές για το κρατικό πιστοποι-
ητικό γλωσσοµάθειας. Καµµία διαβούλευση!

Οι αρµόδιοι φορείς φαίνεται ότι εκλήθησαν προσχηµατικά.
Εκλήθησαν άνθρωποι από όλη την Ελλάδα, οι οποίοι έπρεπε
µέσα σε περίπου δώδεκα ώρες να µελετήσουν το εκτενές και πε-
ρίπλοκο νοµοσχέδιο των εκατόν πενήντα έξι σελίδων, να συνε-
δριάσουν µεταξύ τους, για να αποτυπώσουν τις θέσεις τους και
να µεταβούν στην Αθήνα, προκειµένου να εκθέσουν αυτές τις
απόψεις. Όλα αυτά, µέσα σε δώδεκα ώρες. Δυστυχώς, κάποιοι
φορείς δεν κατάφεραν να το κάνουν αυτό και συνεπώς δεν κα-
τάφεραν να έρθουν στην επιτροπή και να συνδιαλλαγούν µε τα
µέλη της Επιτροπής Μορφωτικών Υποθέσεων. 

Μιλώ για εµπαιγµό, γιατί καταστρατηγήσατε το δικαίωµα των
Βουλευτών να ψηφίζουν κατ’ άρθρο. Το σχέδιο νόµου εισήχθη
µε τριάντα δύο άρθρα. Τα περισσότερα από αυτά περιελάµβαναν
τελείως διαφορετικές ρυθµίσεις, µε αποκορύφωµα ένα άρθρο
που περιελάµβανε δεκαεπτά διαφορετικές ρυθµίσεις. Μετά από
δικές µας έντονες πιέσεις, ο Υπουργός δέχτηκε να διασπάσει κά-
ποια από αυτά. 

Ερωτώ, όµως, κύριε Υπουργέ, µήπως µε αυτή την επιµονή µας
τελικά σας δώσαµε λύση στα προβλήµατα συνεννόησης που αν-
τιµετωπίζετε µε τον κυβερνητικό σας εταίρο; Το λέω αυτό, γιατί
προχωρήσατε ευχαρίστως στη διάσπαση της παραγράφου 5 από
το άρθρο 7. Τι έλεγε η παράγραφος 5; Για την απόκτηση της ελ-
ληνικής ιθαγένειας από µαθητές που φοιτούν σε ελληνικά σχο-
λεία. Και γιατί το διασπάσατε; Γιατί επρόκειτο να καταψηφίσουν
οι ΑΝΕΛ. Όπερ και εγένετο. 

Άρα εκεί που σας βόλευε, κατά το δοκούν, σπάσατε το άρθρο
προκειµένου να µπορέσει να καταψηφίσει ο κυβερνητικός σας
εταίρος και εκεί που σας ζητήσαµε εµείς αντίστοιχη διάσπαση,
για να µπορέσουµε να υπερψηφίσουµε διατάξεις στις οποίες
ήµασταν θετικοί, όπως για παράδειγµα τον Ενιαίο Αριθµό Μα-
θητή –είµαστε θετικοί– τη δυνατότητα µετάβασης µαθητών που
έχουν εξαιρετικές επιδόσεις στις καλές τέχνες σε καλλιτεχνικές
εκδηλώσεις, τη δυνατότητα ρύθµισης εγγραφής µαθητών σε δια-
φορετικό τύπο λυκείου, δεν τα σπάσατε. 

Μας στερείτε, λοιπόν, το δικαίωµα ψήφισης θετικών διατά-

ξεων. Γιατί όλες αυτές τις διατάξεις που σας είπα εµείς θα τις
ψηφίζαµε. Δεν µπορούµε, όµως, να τις ψηφίσουµε, γιατί εκεί
µέσα έχετε και µια διάταξη στην οποία προβλέπετε ότι πλέον ό,τι
αφορά τις σχολικές εκδροµές θα αποφασίζεται από εσάς. 

Είπατε µάλιστα στην επιτροπή, όταν εµείς σας προτείναµε να
είναι αυτό ευθύνη των σχολικών µονάδων και να δείξουµε επιτέ-
λους εµπιστοσύνη στους εκπαιδευτικούς, δηλαδή οι εκπαιδευτι-
κοί, οι διευθυντές των σχολείων να έχουν ευθύνη για τις σχολικές
µονάδες, ότι δεν συµφωνείτε µε αυτή τη θέση. Δεν συµφωνείτε
οι σχολικές µονάδες να αποφασίζουν. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, µας οδηγείτε στην καταψήφιση αυτού του άρ-
θρου, το οποίο εµπεριέχει σηµαντικά στοιχεία. Όµως δεν µας
επιτρέπετε να το ψηφίσουµε, διότι τα βάζετε όλα µέσα σε ένα
άρθρο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα ζητήµατα διαδικασίας απο-
δεικνύουν τις πραγµατικές προθέσεις της πολιτικής ηγεσίας. Τα
ζητήµατα διαδικασίας είναι και ζητήµατα ουσίας. Με λύπη διαπι-
στώνουµε, κύριε Υπουργέ, ότι δεν επιθυµείτε τον διάλογο. 

Το νοµοσχέδιο, όµως, αυτό δεν πάσχει µόνο επί της διαδικα-
σίας, πάσχει σοβαρά και επί του περιεχοµένου. Έρχοµαι τώρα
στο περιεχόµενο. 

Πρόκειται για ένα νοµοθέτηµα το οποίο βρίθει αποσπασµατικών
ρυθµίσεων, που αποδεικνύουν ότι η ακολουθούµενη πολιτική στον
τοµέα της παιδείας, όπως και σε ολόκληρη την κυβερνητική πολι-
τική, προχωρά χωρίς σχέδιο, χωρίς µακροπρόθεσµη στόχευση,
χωρίς πρότερη διερεύνηση αναγκών, χωρίς µελέτη επιπτώσεων,
χωρίς έλεγχο προϋποθέσεων και συνθηκών υλοποίησης, µε προ-
χειρότητα και απερισκεψία. 

Πρόκειται για ένα νοµοσχέδιο το οποίο θα µπορούσε να χαρα-
κτηριστεί ως «λίθοι και πλίνθοι και κέραµοι ατάκτως ερριµµένα».
Εµπεριέχει εµβαλωµατικού τύπου ρυθµίσεις µε πρόδηλο στόχο
την ικανοποίηση µικροκοµµατικών αναγκών, οι οποίες µε µεγάλη
λύπη διαπιστώνουµε ότι φτάνουν και στο σηµείο των φωτογρα-
φικών διευθετήσεων. 

Έχουµε ρυθµίσεις διάσπαρτες σε όλο το νοµοθέτηµα, οι
οποίες αδικούν εκείνες τις ρυθµίσεις µε θετικό πρόσηµο, όπως
για παράδειγµα τις ρυθµίσεις για το Κρατικό Πιστοποιητικό
Γλωσσοµάθειας, που θεωρούµε ότι κινούνται προς θετική κατεύ-
θυνση, καθώς η θεσµοθέτηση του ηλεκτρονικού τρόπου εξέτα-
σης αφενός θα καταστήσει τα συστήµατα πιστοποίησης της
γλωσσοµάθειας ανταγωνιστικά και αφετέρου θα διευκολύνει τη
διαδικασία σε περιοχές της περιφέρειας. 

Στην ίδια θετική κατεύθυνση θεωρούµε ότι κινούνται και οι
ρυθµίσεις για την µετεγκατάσταση της Εθνικής Βιβλιοθήκης της
Ελλάδας στις νέες υποδοµές του Κέντρου Πολιτισµού Ίδρυµα
«Σταύρος Νιάρχος». 

Επίσης, θεωρούµε θετικό το άρθρο 9 και τη βαθµολογική ανα-
γνώριση προϋπηρεσίας εκπαιδευτικών και του ειδικού εκπαιδευ-
τικού και βοηθητικού προσωπικού, όπως επίσης και το άρθρο 19
για την καθιέρωση του ακαδηµαϊκού υποτρόφου, παρά το ότι,
κύριε Υπουργέ, µας απασχολεί το γεγονός ότι δεν προβλέπεται
χρηµατοδότηση και συνεπώς η λειτουργία αυτού του σηµαντικού
θεσµού επαφίεται εν τέλει στην ύπαρξη ταµειακών αδιάθετων
των ιδρυµάτων. 

Όπως προανέφερα όµως, στο νοµοσχέδιο, δυστυχώς, περι-
λαµβάνονται και ρυθµίσεις που εισάγονται χωρίς µελέτη επιπτώ-
σεων, όπως η παράγραφος 4α του άρθρου 20, σύµφωνα µε την
οποία παρέχεται η δυνατότητα στους µόνιµους εκπαιδευτικούς
της πρωτοβάθµιας και της δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης να µε-
τατάσσονται σε θέσεις Ειδικού Εκπαιδευτικού Προσωπικού των
Πανεπιστηµίων και των ΤΕΙ. 

Προκύπτουν λοιπόν, δύο ζητήµατα: Πρώτο ζήτηµα είναι η νο-
µοθέτηση χωρίς µελέτη επιπτώσεων. Δεν έχει προηγηθεί µελέτη
επιπτώσεων στις άλλες βαθµίδες της εκπαίδευσης. Τι θα γίνει µε
τα κενά που θα δηµιουργηθούν από αυτούς τους εκπαιδευτι-
κούς, οι οποίοι θα πάνε στην τριτοβάθµια εκπαίδευση; Πώς θα
καλυφθούν τα κενά αυτά; 

Δεύτερη συνέπεια: η ακοστολόγητη νοµοθέτηση. Για την υλο-
ποίηση της ρύθµισης αυτής θα πρέπει να συσταθούν νέες θέ-
σεις, οι οποίες δεν γνωρίζουµε ούτε πόσες είναι ούτε πόσο
κοστίζουν, σύµφωνα µε τα όσα µας λέει το Γενικό Λογιστήριο
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του Κράτους. 
Στο νοµοσχέδιο υπάρχουν και ρυθµίσεις που εισάγονται χωρίς

πρότερη διερεύνηση αναγκών, µε χαρακτηριστική την περίπτωση
της παραγράφου 1 του άρθρου 20 µε την οποία παρέχεται η δυ-
νατότητα µετάταξης υπαλλήλων των ΑΕΙ σε θέσεις Ειδικού Τε-
χνικού Επιστηµονικού Προσωπικού. 

Κύριε Υπουργέ, µε τον τρόπο αυτό θα µειωθούν δραστικά οι
διοικητικοί υπάλληλοι στα πανεπιστήµια και θα διογκώσουν το
ήδη πολύ µεγάλο πρόβληµα υποστελέχωσης που αντιµετωπίζουν
κυρίως τα περιφερειακά ιδρύµατα. 

Μίλησα για ρυθµίσεις χωρίς µακροπρόθεσµη στόχευση, για
επίλυση των προβληµάτων εντός ενός ολιστικού πλαισίου. Χα-
ρακτηριστικό παράδειγµα είναι το άρθρο 11 παράγραφος 1β’,
που αποδεικνύει ότι η ηγεσία του Υπουργείου ακολουθεί µία πο-
λιτική επιείκειας –επιτρέψτε µου τον όρο- αντί για µια πολιτική
ουσιαστικής µέριµνας. Τα παιδιά µε διαγνωσµένες µαθησιακές
δυσκολίες αντιµετωπίζονται όχι µε στόχο να µάθουν γράµµατα,
αναπτύσσοντας τις κατάλληλες µεθόδους και επιµορφώνοντας
κατάλληλα τους εκπαιδευτικούς, αλλά µε στόχο να µην ταλαιπω-
ρηθούν. 

Κύριε Υπουργέ, µέχρι σήµερα αναρωτιόµαστε για τον λόγο
της σύστασης του Εθνικού Συµβουλίου Εκπαίδευσης και Ανάπτυ-
ξης Ανθρώπινου Δυναµικού, όπως προβλέπεται από το άρθρο 18
του παρόντος νοµοσχεδίου. Πρόκειται για µία νέα δοµή, για ένα
νέο γνωµοδοτικό όργανο προς τον Υπουργό Παιδείας µε οµολο-
γουµένως ευγενείς σκοπούς, το οποίο όµως εγείρει ερωτήµατα
σε σχέση µε το προς κατάργηση ΕΣΥΠ. 

Λέτε πως το νέο όργανο συστάθηκε γιατί το ΕΣΥΠ παρέµεινε
ανενεργό. Γιατί παρέµεινε, κύριε Υπουργέ, το ΕΣΥΠ ανενεργό τα
τελευταία δύο χρόνια; Μήπως γιατί το Υπουργείο, δηλαδή η Κυ-
βέρνηση, δεν απαντά στις εκκλήσεις για ορισµό εκπροσώπων;
Λέτε ότι το ΕΣΥΠ ήταν πολύβουο σχήµα. Θεωρείτε βουητό τις
ανεξάρτητες φωνές των σαράντα πέντε περίπου µελών που,
πέραν των ελαχίστων τεσσάρων ή πέντε µελών, δεν είχαν καµµία
σχέση µε την Κυβέρνηση, σε αντίθεση µε το νέο όργανο από τα
είκοσι µέλη του οποίου σχεδόν τα δέκα βρίσκονται σε άµεση συ-
σχέτιση µε την Κυβέρνηση. Βεβαίως, φαίνεται να µην δίνετε και
βάρος στις διακρίσεις που λαµβάνει το ΕΣΥΠ µετά από αξιολο-
γήσεις σε ευρωπαϊκά fora. Ποιος είναι άραγε, κύριε Υπουργέ, ο
πραγµατικός σκοπός πίσω από τη σύσταση του νέου αυτού ορ-
γάνου; 

Μίλησα και για εµβαλωµατικού τύπου ρυθµίσεις που φτάνουν
στα όρια φωτογραφικής αποτύπωσης. 

Κραυγαλέο, αλλά όχι µοναδικό παράδειγµα είναι το άρθρο 20
παράγραφος 2. Τι λέει αυτό το άρθρο; Λέει ότι παρέχεται η δυ-
νατότητα στα µέλη Ειδικού Τεχνικού Επιστηµονικού Προσωπικού
των ΑΕΙ, που έχουν εκλεγεί συγκεκριµένα στα οικεία ΑΕΙ το έτος
2008 και για  τα οποία η πράξη διορισµού έχει βγει συγκεκριµένα
το έτος 2016 -γι’ αυτά, λοιπόν, τα συγκεκριµένα µέλη-, να ενταχ-
θούν στην κατηγορία Ειδικού Διδακτικού Προσωπικού υπό προ-
ϋποθέσεις. 

Να το πω ξανά, κύριε Υπουργέ; Μέλη ΕΤΕΠ, που έχουν εκλεγεί
συγκεκριµένα το 2008 και των οποίων η πράξη διορισµού έχει
βγει συγκεκριµένα το 2016, γι’ αυτά, λοιπόν, τα µέλη -συγκεκρι-
µένα και αποκλειστικά για αυτά- δίνεται η δυνατότητα να ενταχ-
θούν στην κατηγορία ΕΔΙΠ.

Αβλεψίες και προχειρότητα διαπιστώνεται στο άρθρο 8, όπου
τροποποιείτε νόµο που εσείς οι ίδιοι ψηφίσατε πριν από λίγους
µήνες. 

Όµως και στο άρθρο 19 έχουµε ρυθµίσεις –ακούστε, κύριοι
Βουλευτές- που ψηφίστηκαν τον Αύγουστο του 2016 από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ, καταργήθηκαν τον Οκτώβριο του 2016 από τον ΣΥΡΙΖΑ και
τώρα επανέρχονται επί ΣΥΡΙΖΑ! Αυτό είναι προχειρότητα στη νο-
µοθέτηση, αποσπασµατικότητα στην ακολουθούµενη πολιτική.
Βάσει ποιου θεσµικού πλαισίου θα λειτουργήσουν οι διοικήσεις
των πανεπιστηµίων, όταν οι νόµοι αλλάζουν ανά τρίµηνο; 

Όµως και στην έρευνα τα πράγµατα δεν είναι καλύτερα.
Με το άρθρο 28, παρατείνεται για τέταρτη φορά η προθεσµία

για τη σύνταξη των εσωτερικών κανονισµών και οργανισµών των
ερευνητικών κέντρων, η οποία ήταν έξι µήνες από την έναρξη
ισχύος τους. Η παράγραφος 10 του ίδιου άρθρου έρχεται να επι-

βεβαιώσει τα όσα λέµε.
Πριν από τρεις µήνες, κύριοι της Κυβέρνησης, ιδρύσατε ένα

νέο ίδρυµα έρευνας και καινοτοµίας, το λεγόµενο ΕΛΙΔΕΚ. Σας
λέγαµε τότε ότι δεν χρειάζεται αυτή η νέα δοµή, δεδοµένης της
ύπαρξης της Γενικής Γραµµατείας Έρευνας και Τεχνολογίας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα ήθελα λίγο την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε.
Σας λέγαµε ότι οι δύο αυτές δοµές θα είναι αλληλοκαλυπτό-

µενες. Το αρνηθήκατε. Σήµερα, όµως, έρχεστε και νοµοθετείτε
ότι η γενική αυτή γραµµατεία είναι αρµόδια για την οργάνωση
του ΕΛΙΔΕΚ, για τη λειτουργία του ΕΛΙΔΕΚ, για την παρακολού-
θηση και εφαρµογή του θεσµικού του πλαισίου και για κάθε άλλο
συναφές θέµα.

Με λίγα λόγια, σε τρεις µόλις µήνες µετά τη νοµοθέτηση ενός
ιδρύµατος για το οποίο τόσο επιµείνατε, έρχεστε στην ουσία να
καταργήσετε την αυτονοµία του και να επιβεβαιώσετε τους εν-
δοιασµούς µας.

Εκεί, όµως, που πραγµατικά ξεπεράσατε τον εαυτό σας σε
προχειρότητα, εκεί που δεν αναζητήσατε ούτε τις ελάχιστες προ-
ϋποθέσεις για την υλοποίηση της ρύθµισης είναι στην περίπτωση
του νέου άρθρου 32 για τα θέµατα διαχείρισης της συλλογής
Φοίβου Ανωγειανάκη. 

Νοµοθετήσατε, κύριοι της Κυβέρνησης, χωρίς τον ξενοδόχο
ή -για να γίνω πιο σαφής- χωρίς να λάβετε υπ’ όψιν τη βούληση
του διαθέτη και προβλέψατε τη µεταβίβαση της κυριότητας της
ιστορικής αυτής συλλογής λαϊκών µουσικών οργάνων στο ΕΚΠΑ,
κατά παράβαση της βούλησης του διαθέτη και συνεπώς κατά πα-
ράβαση του άρθρο 109 του Συντάγµατος, το οποίο απαγορεύει
ρητά τη µεταβολή του περιεχοµένου δωρεάς που έχει αφεθεί για
κοινωφελή σκοπό υπέρ του δηµοσίου.

Είναι σοβαρές αβλεψίες, κύριε Υπουργέ. 
Θα κλείσω µε το άρθρο 20 παράγραφος 6, ένα άρθρο το οποίο

αποτυπώνει τις ιδεοληψίες της Κυβέρνησης και ενισχύει την ήσ-
σονα προσπάθεια. Διορισµός καθηγητών τριτοβάθµιας εκπαίδευ-
σης βάσει µιας αίτησης. Πού άλλου στον κόσµο συµβαίνει αυτό; 

Η εν λόγω ρύθµιση, κύριοι της Κυβέρνησης, αποτελεί προ-
σβολή για τα µέλη του εκπαιδευτικού προσωπικού των ΤΕΙ, τα
οποία είναι επιστήµονες µε αυξηµένα ακαδηµαϊκά προσόντα, µε
διδακτορικές διατριβές, επιστηµονικές δηµοσιεύσεις, συµµετο-
χές σε ερευνητικά κέντρα και τώρα δίνετε τη δυνατότητα σε
έκτακτους συνεργάτες των ιδρυµάτων, πολλοί από τους οποίους
δεν έχουν διδακτορικά, δεν έχουν καν µεταπτυχιακά, δεν έχουν
τα ακαδηµαϊκά προσόντα, να γίνουν καθηγητές. Θεωρούµε ότι
αυτό συνιστά ένα σηµαντικό βήµα οπισθοδρόµησης των τεχνο-
λογικών ιδρυµάτων και παρακαλούµε τον κύριο Υπουργό, έστω
και την ύστατη αυτήν ώρα, να τη δει ξανά.

Κλείνω…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κλείστε, όµως, σας

παρακαλώ.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν

σχέδιο νόµου περιλαµβάνει πλήθος διατάξεων που αγγίζουν όλο
σχεδόν το φάσµα της εκπαίδευσης, δυστυχώς όµως µόνο επι-
δερµικά. Οι πλείστες ρυθµίσεις, που κινούνται στη λάθος κατεύ-
θυνση, διασαλεύουν τις όποιες ρυθµίσεις µε θετικό πρόσηµο. 

Καταψηφίζουµε επί της αρχής το παρόν σχέδιο νόµου.
Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όσοι συνάδελφοι δεν
έχουν εγγραφεί και θέλουν, για ένα-δυο λεπτά ακόµη µπορούν
να το κάνουν. Μετά παρακαλώ να κλείσει το σύστηµα ηλεκτρο-
νικής εγγραφής.

Καλώ στο Βήµα τον ειδικό αγορητή της Χρυσής Αυγής κ. Αν-
τώνιο Γρέγο και µέχρι να ξεκινήσει την οµιλία του θα ήθελα να
πω ότι ελπίζω πως η κυρία Κονιόρδου, η Υπουργός Πολιτισµού,
µέχρι το βράδυ στις 8 θα έλθει να µας εξηγήσει γιατί το συγκε-
κριµένο µουσείο το παίρνει από εκεί που είναι και το πάει στο
ΕΚΠΑ.

Έχετε τον λόγο, κύριε συνάδελφε.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα ξεκινήσω µε έναν γενικότερο σχολιασµό, που όµως έχει έµ-
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µεση σχέση µε το νοµοσχέδιο. Κατ’ αρχάς, κύριε Υπουργέ, θα
ήθελα να πω κάτι πάρα πολύ σηµαντικό: Θα πρέπει, σε συνεν-
νόηση µε το συναρµόδιο Υπουργείο, να µεριµνήσετε για τη στε-
λέχωση µε προσωπικό του Κέντρου Αποθεραπείας και
Αποκατάστασης Παιδιών µε Αναπηρία στο Ίδρυµα «Άγιος Δηµή-
τριος» Θεσσαλονίκης. Έχω καταθέσει σχετική ερώτηση και εγώ
και ο κ. Παναγιώταρος.

Πριν από µερικά χρόνια κάποιοι αριστεροί θεωρούσαν τις σχο-
λικές ποδιές αναχρονιστικό µέτρο. Δεν φαίνεται να τους προβλη-
µατίζει η µπούργκα ή οι µαντήλες σαν κάτι αναχρονιστικό. 

Θέλουµε να καταγγείλουµε, εφόσον δεν έχει αποσυρθεί, την
κατάθεση της τροπολογίας Βουλευτή του Νοµού Χαλκιδικής της
Κυβέρνησης για εξυπηρέτηση οικονοµικών συµφερόντων. 

Δεν µπορώ, επίσης, να µη σχολιάσω τη δράση ενός υποψή-
φιου µαθητή που πρόκειται να λάβει κάποια στιγµή την ελληνική
ιθαγένεια. Μιλάω για τον ανήλικο προφανώς νεαρό που επιτέ-
θηκε κατ’ επανάληψη σε αστυνοµικό στα επεισόδια που έλαβαν
χώρα στο ανοιχτό κέντρο λαθροµεταναστών στο Ελληνικό. Ο
συγκεκριµένος ανήλικος δεν συνελήφθη ποτέ, αν και στο βίντεο
που µετέδωσαν τα καθεστωτικά µέσα προπαγάνδας φαίνεται ξε-
κάθαρα το πρόσωπό του και η παράνοµη πράξη του. Και δυστυ-
χώς κάποια φυλλάδα τον παρουσίασε και σαν θύµα. 

Ο ανήλικος δράστης δεν έχει συλληφθεί και προκαλούν τρο-
µερή εντύπωση οι εκδηλώσεις ρατσιστικού µίσους των λαθρο-
µεταναστών και σε εκείνο το περιστατικό, όπως χαρακτηριστική
είναι και η χειρονοµία ενός από αυτούς προς τους αστυνοµικούς,
αυτή µε το κόψιµο του κεφαλιού. Έχει κατατεθεί σχετική ερώ-
τηση από τον συναγωνιστή Ηλία Κασιδιάρη επί του θέµατος. 

Σύµφωνα µε έρευνες σε ευρωπαϊκές χώρες, έχουν συλληφθεί
πολλοί ανήλικοι σε διάφορες χώρες της Ευρώπης και ήδη τα
πρώτα χτυπήµατα στο όνοµα του Ισλάµ έχουν καταγραφεί από
ανήλικους. 

Να υπενθυµίσουµε για µια ακόµη φορά ότι το λεγόµενο «ισλα-
µικό κράτος» εκπαιδεύει µε στρατιωτικό τρόπο ανήλικους από
πολύ µικρή ηλικία, προκειµένου µέχρι τα 18 τους χρόνια να έχουν
άρτια εκπαίδευση στη χρήση όπλων και εκρηκτικών. Αυτά τα παι-
διά είναι πολύ πιθανόν στο πλαίσιο της σχολικής εκπαίδευσης να
βρεθούν δίπλα στα παιδιά µας. 

Ό,τι και να συµβεί, οι ευθύνες πρέπει να αναζητηθούν και να
καταλογιστούν και στους αρµόδιους Υπουργούς και σε όσους
στήριξαν και στηρίζουν τέτοιες πρακτικές που υπονοµεύουν την
ασφάλεια της χώρας και την ακεραιότητα των παιδιών µας. 

Το σχέδιο ισλαµοποίησης της πατρίδας, που προωθούν ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ, η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ, βρίσκεται σε εξέλιξη και
γι’ αυτό ο ελληνικός λαός δεν θα πρέπει να δείξει καµµία ανοχή
σε αυτούς τους κοµµατικούς σχηµατισµούς. 

Να υπενθυµίσουµε σε κάποιους µε ασθενή µνήµη ότι η Νέα
Δηµοκρατία έχει ψηφίσει τον νόµο για την ιθαγένεια, καθώς και
τον αντιρατσιστικό νόµο, τον νόµο για την ανέγερση τεµένους
και πολλά άλλα ανθελληνικά νοµοθετήµατα. 

Να πούµε εδώ ότι στην Αγγλία το όνοµα Muhammad είναι πιο
συνηθισµένο κι από το George και ότι στην Ευρώπη τα πρώτα
παιδιά που γεννήθηκαν το 2017 είναι παιδιά αλλοδαπών. 

Ο Υπουργός ανέφερε στην επιτροπή ότι επιδιώκεται η εδραί-
ωση των ρυθµίσεων. Όµως, εδώ παρατηρείται πλήρης διάσταση
µεταξύ των Υπουργών στο ίδιο Υπουργείο. Ταύτιση υπάρχει µόνο
στα καταστροφικά αποτελέσµατα και αυτό έχει τεράστιες συνέ-
πειες στους µαθητές, στους γονείς και στους εκπαιδευτικούς.
Προκαλεί τεράστιο άγχος, δυσλειτουργία και εν τέλει ένα κλίµα
ανασφάλειας. 

Θα ξεκινήσω µε το θέµα που αφορά την καθιέρωση του ενι-
αίου αριθµού µαθητή. Δεν είναι τυχαίο πως ήδη τα στοιχεία των
µαθητών που καταγράφονται στην υπάρχουσα φόρµα του
Υπουργείου Παιδείας µε την επωνυµία «myschool», επειδή ακρι-
βώς σε πολλά σηµεία προσβάλλονται τα προσωπικά δεδοµένα
των µαθητών, προκάλεσαν ήδη την έντονη αντίδραση της Αρχής
Προστασίας Δεδοµένων Προσωπικού Χαρακτήρα, η οποία καλεί
στο πόρισµά της το Υπουργείο Παιδείας να συµµορφωθεί µε τις
ακόλουθες υποδείξεις:

Πρώτον, να τηρεί στη βάση δεδοµένων του ενιαίου πληροφο-
ριακού συστήµατος µε την ονοµασία «myschool» µόνο τα προ-

σωπικά δεδοµένα µαθητών τα οποία συλλέγονται βάσει νοµοθε-
τικών διατάξεων από τις σχολικές µονάδες. 

Δεύτερον, να διαγράψει τα επιπλέον προσωπικά δεδοµένα που
δεν προβλέπονται σε νοµοθετική διάταξη και για τα οποία δεν
τεκµηριώθηκε η ανάγκη τηρήσεώς τους για τον επιδιωκόµενο
σκοπό, καθώς και τα αντίστοιχα πεδία στη βάση δεδοµένων της
εφαρµογής του συστήµατος «myschool».

Τρίτον, να διαγράψει τυχόν δεδοµένα από το σύστηµα
«myschool», που αφορούν το ατοµικό δελτίο υγείας του µαθητή
και τα αντίστοιχα πεδία της βάσης δεδοµένων και της εφαρµογής.

Τέταρτον, να οριστεί ανώτατο όριο τήρησης των προσωπικών
δεδοµένων των µαθητών στο εν λόγω πληροφοριακό σύστηµα.

Πέµπτον, να εφαρµόσει τα µέτρα ασφάλειας δεδοµένων που
καταγράφονται.

Έκτον, να υποβάλει εντός δύο µηνών από την κοινοποίηση της
απόφασης αναλυτικό χρονοδιάγραµµα για την εφαρµογή των µέ-
τρων αυτών.

Προφανώς καταψηφίζουµε το σχετικό άρθρο, τη στιγµή που
γνωρίζουµε από πρώτο χέρι τι συµβαίνει µε το ηλεκτρονικό φα-
κέλωµα, ακόµα και όσον αφορά ιδεολογίες. Ως γνωστόν, στη δη-
µοκρατική Ελλάδα του 2017 διώκονται, φυλακίζονται και
στοχοποιούνται και από φυλλάδες και από το διαδίκτυο οι αντι-
φρονούντες.

Σχετικά µε το κεφάλαιο Γ’ διαβάζουµε και πάλι έκπληκτοι και
αγανακτισµένοι πως τροποποιείται το πρώτο εδάφιο του
ν.3284/2004, δηλαδή του Κώδικα Ελληνικής Ιθαγένειας και ορί-
ζεται άτοπο από το Υπουργείο το να µην χορηγείται η ελληνική
ιθαγένεια σε ανήλικους που έχουν παρακολουθήσει επιτυχώς
εννέα τάξεις ΠΕ και ΔΕ, πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκ-
παίδευσης, ή έξι τάξεις δευτεροβάθµιας, πλην, όµως, το σχολείο
τους δεν ήταν ελληνικό, αλλά ξένο. Με βάση το Υπουργείο Παι-
δείας για να ξεπεραστεί το άτοπο αυτό πρέπει να εξισωθούν για
τις ανάγκες της ρύθµισης του Κώδικα Ελληνικής Ιθαγένειας τα
ελληνικά σχολεία µε εκείνα που ακολουθούν το εκάστοτε ισχύον
υποχρεωτικό πρόγραµµα εκπαίδευσης και διδασκαλίας. 

Είναι φανερό πως µε το παρόν αντισυνταγµατικό σχέδιο νόµου
επιχειρείται η απονοµή ελληνικής ιθαγένειας σε κάθε λαθροµε-
τανάστη µαθητή και όχι µόνο σε αυτόν που θα φοιτήσει εννέα
χρόνια σε ελληνικό σχολείο, γεγονός που θα αλλοιώσει την
εθνική υπόσταση των Ελλήνων, που µας συνδέει το οµόγλωσσο,
το οµότροπο και κυρίως το οµόθρησκο. Για τον λόγο αυτό µας
βρίσκει κάθετα αντίθετους.

Σε ότι αφορά το άρθρο 14, το θέµα της µειονοτικής εκπαίδευ-
σης, που απορρέει από τις υποχρεώσεις της χώρας µας, σύµ-
φωνα µε τη Συνθήκη της Λωζάνης θα πρέπει να αντιµετωπιστεί
χωρίς να ξεχνάει κανείς ότι η µειονότητα είναι θρησκευτική και
τίποτε άλλο.

Κατά συνέπεια, οι αναφορές στην τουρκική γλώσσα και τη δι-
δακτική της ως αντικείµενο σπουδών, αποτελούν µια έµµεση
αναγνώριση των ισχυρισµών της γείτονος. Η παροχή τουρκικής
ουσιαστικά εκπαίδευσης στα µειονοτικά σχολεία αποτελεί κα-
θαρό ραγιαδισµό, όταν η αντίστοιχη παροχή ελληνικής εκπαίδευ-
σης στην Τουρκία δεν υφίσταται ούτε ως έννοια ούτε ως
περιεχόµενο. Την ώρα που το ελληνικό κράτος µεριµνά για την
επαγγελµατική εξασφάλιση των µειονοτικών δασκάλων, οι οµο-
γενείς στην Τουρκία –όσοι έχουν αποµείνει δηλαδή- δεν απολαµ-
βάνουν κανένα από τα προνόµια που τους παρέχει η Συνθήκη,
την οποία η Τουρκία έχει ουσιαστικά καταργήσει µονοµερώς.

Επικεντρώνοντας στα εκπαιδευτικά θέµατα, θα πρέπει να
υπενθυµίσουµε ότι η Τουρκία απαγορεύει την είσοδο κληρικών
στα οµογενειακά σχολεία και την πρωινή προσευχή από το 1964.
Απαγόρευσε τη λειτουργία τριών ελληνικών λυκείων και τον εορ-
τασµό των Χριστουγέννων και του Πάσχα στα οµογενειακά σχο-
λεία από το 1964. Απαγόρευσε τον διορισµό στα οµογενειακά
σχολεία οµογενών καθηγητών µε ελληνικές σπουδές από το
1965. Απαγόρευσε την κυκλοφορία παιδικού περιοδικού στα
σχολεία, καθώς και τη λειτουργία του Ορφανοτροφείου της
Πριγκήπου από το 1964. Απαγορεύει ακόµα και την εισαγωγή ελ-
ληνικών εφηµερίδων. 

Όταν, λοιπόν, από το 1935 η Τουρκία επέβαλε τη χρήση µόνο
της τουρκικής γλώσσας από τους οµογενείς, είναι µάλλον αστείο
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να ασχολούµαστε σήµερα µε το πώς θα φροντίσουµε στη δυτική
Θράκη να έχουµε µειονοτικούς δασκάλους πληρωµένους από το
ελληνικό δηµόσιο που διδάσκουν τουρκικά σε ελληνικά σχολεία. 

Η µειονοτική εκπαίδευση θα πρέπει να αντιµετωπιστεί ενιαία,
µε βάση τις επιταγές του Συντάγµατος, το συµφέρον του έθνους,
αλλά και στη βάση της αµοιβαιότητας. Σε αντίθετη περίπτωση
αποτελεί ανείπωτη υποτέλεια, απύθµενο ραγιαδισµό και είναι επι-
κίνδυνη για το µέλλον και της Θράκης και της χώρας µας. 

Έχουµε µελετήσει όλα τα υποµνήµατα που µας έστειλαν οι
φορείς  και έχουµε λάβει σοβαρά υπ’ όψιν τους προβληµατι-
σµούς, τις αντιρρήσεις και τις παρατηρήσεις τους. Μιλάω για την
Εθνική Συνοµοσπονδία Ατόµων µε Αναπηρία, σχετικά µε τα
άρθρα 1, 11, 13 και 18 και την Πανελλήνια Συνοµοσπονδία Συλ-
λόγων Γονέων και Κηδεµόνων Παιδιών µε Δυσλεξία και Μαθη-
σιακές Δυσκολίες επίσης για τα ίδια άρθρα –έχω σηµειώσει εδώ
τα άρθρα 11, 12, 14, 15, 18. 

Ειδικά για το άρθρο 11 υπάρχει οµόφωνη απόρριψη. Στο
άρθρο ρυθµίζονται θέµατα ειδικής αγωγής, τα οποία ρυθµίζονται
και πρόχειρα και επιδερµικά. Σαφώς, ο ανώτερος αριθµός των
τεσσάρων µαθητών µε ειδικές µαθησιακές δυσκολίες ανά τµήµα
µετριάζει κάπως την κατάσταση. Πάγιο, όµως, αίτηµα της πρω-
τοβάθµιας εκπαίδευσης είναι η δόµηση τµηµάτων ένταξης σε
όλες τις σχολικές µονάδες -νηπιαγωγεία και δηµοτικά- για να αν-
τιµετωπιστούν επιτυχώς οι δυσκολίες των µαθητών, αλλά και να
µην αναστέλλεται το συνολικό επίπεδο του τµήµατος.

Στο σχέδιο νόµου δεν προβλέπεται τέτοια ρύθµιση ούτε δια-
φαίνεται τέτοιου είδους πρόθεση. Μια τέτοια απόφαση είναι λαν-
θασµένη, καθώς δεν λαµβάνεται µε γνώµονα το παιδαγωγικό
συµφέρον του µαθητή ή του τµήµατος, αλλά µε γνώµονα τη στυ-
γνή εξοικονόµηση πόρων, αντιµετωπίζοντας για ακόµη µια φορά
την παιδεία σαν τον φτωχό συγγενή που είµαστε αναγκασµένοι
να ανεχόµαστε.

Ακούστηκαν στην ακρόαση φορέων θέµατα που αφορούν τον
δηµόσιο έλεγχο και θέµατα διαφάνειας όσον αφορά τα πιστοποι-
ητικά γλωσσοµάθειας, θέµατα που αφορούν τον αριθµό των εξε-
ταστών και τη διαδικασία των εξετάσεων. Θα ήθελα εδώ να ξέρω
αν οι ιδιοκτήτες των ιδιωτικών εκπαιδευτηρίων συµφωνούν µε
την ένταξη προσφύγων στα σχολεία τους και ποια είναι και η
γνώµη των γονέων.

Πολύ σηµαντικό -και θα πρέπει να λυθεί άµεσα- είναι το θέµα
των µετεγγραφών των φοιτητών πολυτέκνων και τριτέκνων οικο-
γενειών, γιατί κάθε αίτηµά τους σχετικά µε αυτό θα πρέπει να εκ-
πληρώνεται ανάλογα.

Με το άρθρο 18, προβλέπεται η δηµιουργία Εθνικού Συµβου-
λίου Εκπαίδευσης και Ανάπτυξης Ανθρώπινου Δυναµικού, ένας
νέος θεσµός που αντικαθιστά το Εθνικό Συµβούλιο Παιδείας, το
οποίο είχε εξαιρετικά πολλά µέλη, σύνθετη και καθόλου αποτε-
λεσµατική λειτουργία, ζητήµατα που το κατέστησαν ανενεργό.
Θα πρέπει να προσδιοριστεί κατά πόσον επιβαρύνεται εδώ ο
προϋπολογισµός και µε πόσο θα αµείβονται τα µέλη του, γιατί
δεν έχουµε καµµιά σχετική εισήγηση από το λογιστήριο. 

Να πούµε εδώ ότι αναφέρεται χαρακτηριστικά στο συγκεκρι-
µένο άρθρο για το Εθνικό Συµβούλιο Εκπαίδευσης ότι υλοποιεί
µε τον βέλτιστο τρόπο τους στόχους της ευρωπαϊκής εκπαιδευ-
τικής πολιτικής, όπως έχουν διατυπωθεί από τα αρµόδια θεσµικά
όργανα της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Ως γνωστόν, σήµερα πια οι στόχοι της Ευρωπαϊκής Ένωσης
σε καµµιά περίπτωση δεν συµβαδίζουν µε τους εθνικούς στό-
χους της πατρίδας µας σε κανένα επίπεδο και τοµέα και φυσικά
ούτε και στον τοµέα της παιδείας, η οποία πρέπει να είναι εθνικής
και όχι διεθνιστικής και πολυπολιτισµικής κατεύθυνσης, όπως την
έχουν οραµατιστεί τα αρµόδια όργανα της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Στο άρθρο 19, όπως συµβαίνει και σε πολλά άλλα άρθρα σε
διάφορα σηµεία του νοµοσχεδίου, υπάρχουν «φωτογραφικές»
διατάξεις κατ’ εντολήν των γνωστών «ηµετέρων». 

Με άλλη διάταξη δίνεται η δυνατότητα στους επί πτυχίω φοι-
τητές των ΑΕΙ να εξετάζονται στα µαθήµατα και των δύο εξαµή-
νων σπουδών, εαρινό και χειµερινό, έπειτα από απόφαση της
συνέλευσης του τµήµατος ή της σχολής. Σηµειώνεται ότι φέτος
είχε θεσπιστεί και ισχύσει µόνο για την τρέχουσα εξεταστική πε-
ρίοδο –το χειµερινό εξάµηνο του ακαδηµαϊκού έτους 2016-2017-

το σχετικό µέτρο. Εδώ διαφαίνεται η υφέρπουσα επιδίωξη της
Κυβέρνησης να βοηθήσει τους «αιώνιους φοιτητές». 

Για τα άρθρα 26 και 27 έχουµε να παρατηρήσουµε τα εξής.
Στη Χίο πρέπει πρώτα να αντιµετωπίσουν την καθηµερινή ει-
σβολή από τους λαθροµετανάστες και µετά να ονειρεύονται την
τουριστική πρόοδο του νησιού, την επέκταση της κρουαζιέρας
και τις βελτιώσεις των υφιστάµενων δοµών και άλλα πολλά. 

Τέλος, δεν γίνεται σε κάθε πόλη να υπάρχει και από ένα πανε-
πιστήµιο, µε όλες τις σχολές όλων των επιστηµών. Αρχιτεκτονι-
κές σχολές έχει στη Θεσσαλονίκη, στην Αθήνα, στα Χανιά, στην
Πάτρα, στον Βόλο. 

Κι επιτέλους –να πούµε εδώ κάτι πολύ σηµαντικό- θα πρέπει
να τελειώσουµε και µε αυτό το περιβόητο πανεπιστηµιακό
άσυλο, το οποίο εξυπηρετεί τροµοκράτες και κάθε είδους εγκλη-
µατικά στοιχεία.

Το κατάπτυστο, ανθελληνικό άρθρο 29 αποτελεί το όχηµα µε
το οποίο θα εδραιωθεί περαιτέρω η εισβολή αλλοδαπών στα ελ-
ληνικά σχολεία, µε προφανή στόχο όχι την αφοµοίωση –ποτέ δεν
αφοµοιώνονται- αλλά την πλήρη αλλοίωση ενός ακόµη ευαίσθη-
του κοµµατιού της ελληνικής κοινωνίας. Θα καταγραφεί στην ψη-
φοφορία η θέση των κοµµάτων του αντεθνικού τόξου.

Θα ήθελα να καταγγείλω τη διαδικασία του επείγοντος για
ακόµη µια φορά και να τονίσω αυτό που είπα και στην επιτροπή,
ότι σε τόσο ευαίσθητα θέµατα, όπως αυτά που αφορούν το
Υπουργείο Παιδείας, δεν µπορούν να έρχονται νοµοσχέδια µε τέ-
τοια διαδικασία, επείγουσα ή κατεπείγουσα. 

Είναι άµεση και κατεπείγουσα ανάγκη η απόσυρση της άθλιας
θεµατικής ενότητας σχετικά µε τις έµφυλες ταυτότητες, που
προκαλεί την οργή κάθε υγιώς σκεπτόµενου πολίτη αυτής της
χώρας.

Επίσης, το νοµοσχέδιο, όπως είπα και πριν, δεν έχει κοστολο-
γηθεί. Είναι συνηθισµένη τακτική και δική σας. 

Η τακτική του Υπουργείου µε µπαράζ αλλαγών οι οποίες ψη-
φίζονται και ξεψηφίζονται και οι οποίες δεν πρόκειται να εφαρ-
µοστούν διότι η κατάρρευση της Κυβέρνησης είναι προ των
πυλών, προκαλεί, όπως είπαµε και παραπάνω, αναστάτωση και
άγχος στους γονείς και στα παιδιά, µε συνέπειες δυστυχώς
ακόµη και στην υγεία τους.

Ως γονείς πρωτίστως, ως µέλη συλλόγων γονέων και κηδεµό-
νων και ως εκπρόσωποι του ελληνικού λαού, οφείλουµε να ελέγ-
χουµε καθηµερινά τη διδακτέα ύλη και το έργο των
εκπαιδευτικών, όταν ξεφεύγει από τα όριά του, διότι ελλοχεύει
ο κίνδυνος της διάχυσης του µαρξιστικού, διεθνιστικού και αν-
θελληνικού δηλητηρίου σε ευαίσθητες ηλικίες.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ)

Η Χρυσή Αυγή και το Εθνικιστικό Μέτωπο Εκπαιδευτικών
έχουν καταρτίσει ένα πλήρως εφαρµόσιµο πρόγραµµα που
αφορά στα θέµατα παιδείας, µίας πραγµατικά εθνικής παιδείας,
αυτής που αξίζουν οι Έλληνες µαθητές.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
σαράντα τρεις µαθήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευ-
τικοί από το 1ο Γυµνάσιο Πετρούπολης (δεύτερο τµήµα). 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Πρέπει να ενηµερώσουµε τις µαθήτριες και τους µαθητές ότι
παρακολουθούν τη συζήτηση ενός νοµοσχεδίου του Υπουργείου
Παιδείας. Είµαστε στο σηµείο εκείνο όπου γίνονται τοποθετήσεις
από τους εκπροσώπους των κοµµάτων, αργότερα από τους Βου-
λευτές και θα λάβει τον λόγο και ο Υπουργός. Στη συνέχεια θα
ψηφίσουµε, ώστε το νοµοσχέδιο να γίνει νόµος του κράτους.

Συνεχίζουµε µε τον ειδικό αγορητή της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης κ. Δηµήτριο Κωνσταντόπουλο.

Ορίστε, κύριε Κωνσταντόπουλε, έχετε τον λόγο για δεκαπέντε
λεπτά.
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ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε
Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µέσα σε ένα κλίµα το
οποίο φέρνει στο µυαλό όλων µας τα εφιαλτικά σενάρια της άνοι-
ξης του 2015, η χώρα µας πορεύεται χωρίς πυξίδα σε αδιέξοδα
τα οποία δηµιουργεί η Κυβέρνηση.

Κύριοι της Κυβέρνησης, δεν έχετε κανένα δικαίωµα να εγκλω-
βίσετε τη χώρα σε µία νέα συµφωνία, σε µία ανατριχιαστική λο-
γική «Ποιος ζει, ποιος πεθαίνει µέχρι το 2019». Αυτό ειπώθηκε,
φυσικά, από στέλεχος της Κυβέρνησής σας. Μιλάµε για µία αξιο-
λόγηση που θα έπρεπε να έχει λήξει από τον Φλεβάρη του 2016.
Φθάσαµε στο Φλεβάρη του 2017 και ακόµα δεν έχει γίνει τίποτα.

Κύριοι της Κυβέρνησης, δεν έχετε κανένα δικαίωµα να οδηγή-
σετε τη χώρα σε Grexit ή σε µία διαρκή λιτότητα. Οφείλουµε να
αποφύγουµε µία νέα εθνική καταστροφή, προτάσσοντας το συµ-
φέρον της χώρας και όχι τον λαϊκισµό και τον κρατισµό. Είναι η
ώρα για µία άλλη πολιτική, µία πολιτική εθνικής συνεννόησης, µε
εθνική γραµµή εξόδου από την κρίση και τα µνηµόνια.

Η Δηµοκρατική Συµπαράταξη, µε θέσεις και µε προτάσεις δίνει
τη µάχη της. Μόλις εχθές, θα έλεγα, έγινε δεκτή η πρόταση της
κυρίας Χριστοφιλοπούλου για τη σύσταση οµάδας εργασίας που
θα δώσει λύση στο αλαλούµ που έχει δηµιουργήσει το θέµα µε
τα µπλοκάκια. Εχθές, οι εποχικοί πυροσβέστες ήταν στον δρόµο.
Ανανεώστε, λοιπόν, τη σύµβαση των εποχικών πυροσβεστών και
βρείτε τη δυνατότητα µονιµοποίησής τους.

Κύριε Υπουργέ, χαρακτηρίσατε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο
επείγον και µας ζητήσατε να το ψηφίσουµε µε διαδικασία εξπρές,
έχοντας θέσει µόνο δύο άρθρα στη διαβούλευση. Με τη ρύθµιση
για τις βιβλιοθήκες θα µπορούσαµε να πάµε σε µία ευρύτερη συ-
ναίνεση. Φθάσαµε αισίως από τα έξι άρθρα, στα τριάντα πέντε,
εντάσσοντας µία σειρά ρυθµίσεων –ασύνδετων, θα έλεγα, µε-
ταξύ τους- για όλες τις βαθµίδες της εκπαίδευσης. Δηµιουργή-
σατε από το πουθενά ένα πολυνοµοσχέδιο, το φέρατε και θέλετε
να το ψηφίσουµε.

Θα έλεγα ότι δεν θα είχαµε καµµία αντίρρηση να ρυθµιστεί το
θέµα της διαδικασίας µεταθέσεων των εκπαιδευτικών και των
απολυτηρίων εξετάσεων µε τη διαδικασία του επείγοντος. Θα
µπορούσατε κάλλιστα να το φέρετε σε µία τροπολογία στα
υπάρχοντα νοµοσχέδια που έρχονται προς ψήφιση στη Βουλή.
Δεν το κάνατε. Συµµετείχαµε στην επιτροπή προσπαθώντας να
συµβάλουµε στην αποσαφήνιση και βελτίωση των ρυθµίσεων
που συνθέτουν αυτό το παζλ, οι οποίες, όπως ακούσαµε από
τους φορείς, που χωρίς καµµία εξαίρεση, θα έλεγα, αποδοκίµα-
σαν τη διαδικασία του επείγοντος, θα βάλουν σε δοκιµασία µα-
θητές, εκπαιδευτικούς και γονείς.

Τέσσερις ηµέρες τώρα ζούµε την επανάληψη ενός αιφνιδια-
σµού. Κατανοούµε πολιτικά τα κρίσιµα ζητήµατα που είναι σε
εξέλιξη και την ανάγκη να τακτοποιηθούν δεσµεύσεις που άπτον-
ται του τρίτου µνηµονίου, όπως φυσικά το άρθρο 12 για τη µα-
θητεία. Όµως, δεν µπορείτε, κύριοι της Κυβέρνησης και κύριε
Υπουργέ, να ζητάτε συναίνεση σε µια τέτοια διαδικασία. Δεν γί-
νεται να µνηµονεύεται συνέχεια η σηµασία της διαβούλευσης και
του διαλόγου και στην πράξη εσείς οι ίδιοι να την ακυρώνετε.

Κύριε Υπουργέ, η ανάγκη ενίσχυσης της δηµόσιας δωρεάν εκ-
παίδευσης είναι αναγκαία όσο ποτέ, µιας και βιώνουµε την πιο
σκληρή οικονοµική κρίση που διέπει τη χώρα τα τελευταία χρόνια.
Θα έλεγα εδώ ότι δεν βιώνουµε απλώς µια λιτότητα, βιώνουµε µια
καταστροφική λιτότητα που έχει επιφέρει δυσβάσταχτα δεινά
στην κάθε οικογένεια. 

Τα ποσά που διατίθενται για την απόκτηση προσόντων για την
εισαγωγή στα πανεπιστήµια είναι δυσβάσταχτα. Κάθε ρύθµιση,
λοιπόν, που µειώνει αυτό το κόστος είναι αποδεκτή. Άλλωστε τέ-
τοια ζητήµατα έχουν τεθεί από τις κυβερνήσεις µας διαχρονικά,
όπως έχουµε πει και στο παρελθόν, σε πολλά ζητήµατα έστω και
µε καθυστέρηση. Εσείς µε καθυστέρηση έρχεστε στις θέσεις
µας.

Έχουµε αποδείξει µε τη στάση µας την επιθυµία µας να συµ-
βάλουµε σε έναν αξιόπιστο και γόνιµο διάλογο, σε έναν διάλογο
οργανωµένο µε σεβασµό ακόµα και στη διαφορετικότητα. Γιατί;
Γιατί έτσι θα οδηγηθούµε σε καλύτερα συµπεράσµατα και σε κα-
λύτερα αποτελέσµατα, µε στόχο τη βελτίωση του εκπαιδευτικού
µας συστήµατος σε όλες τις βαθµίδες. 

Ωστόσο, αυτός ο πολυδιαφηµιζόµενος επικοινωνιακός διάλο-
γος µε παράλληλες λειτουργίες της Επιτροπής Σοφών του κ. Λιά-
κου, του ΕΣΥΠ του κ. Θεοτοκά, του ΙΕΠ του κ. Κουζέλη απέτυχε,
θα έλεγα, µετά πολλών επαίνων.

Βέβαια, και εσείς οι ίδιοι είδατε τα αντιφατικά σας συµπερά-
σµατα. Παραιτήσεις µε υπονοούµενα. Ακόµη και ο πρώην Γενι-
κός Γραµµατέας του Υπουργείο σας άσκησε κριτική. Όλα αυτά
έχουν οδηγήσει, θα έλεγα, σε απαξίωση τη διαδικασία αυτή και
την έχουν µετατρέψει σε ένα θέατρο του παραλόγου. 

Μόλις πριν λίγες µέρες είδαµε να εξελίσσεται µπροστά µας
ένα µπρα ντε φερ ανάµεσα στους κυρίους Λιάκο και Κουζέλη για
τα θέµατα τα οποία αφορούν το λύκειο και την πρόσβαση στα
πανεπιστήµια. Θα έλεγα ένα déjà vu! Ανοίξατε τα σχολεία µε µεί-
ωση των ωρών διδασκαλίας, µε συρρίκνωση της ολοήµερης λει-
τουργίας τους, µε υποβάθµιση της ποιότητας. 

Θα κάνετε διορισµούς λέγατε, αλλά µειώσατε ακόµα και τις
προσλήψεις των αναπληρωτών. Μετακινήσατε εκατοντάδες εκ-
παιδευτικούς και οδηγήσατε σε εργασιακή οµηρία τον κλάδο των
νηπιαγωγών. 

Η ίδια προχειρότητα, κύριε Υπουργέ, και στην ειδική αγωγή.
Για εµάς, για τη Δηµοκρατική Συµπαράταξη, η ειδική αγωγή απο-
τελεί κεφάλαιο, αποτελεί προτεραιότητα, αποτελεί, θα έλεγα,
πραγµατικά ένα ξεχωριστό κεφάλαιο για την παιδεία. 

Εκατοντάδες παιδιά έχουν µείνει χωρίς παράλληλη στήριξη.
Τα ειδικά σχολεία έχουν µείνει χωρίς ειδικό βοηθητικό και τα
ΚΕΔΔΥ χωρίς στελέχωση. Ακόµα και τον θεσµό του αιρετού της
ειδικής αγωγής τον υποβαθµίσατε µε τη ρύθµιση στο νοµοσχέ-
διο, ρύθµιση που τον υποχρεώνει να αποσπαστεί στην έδρα των
υπηρεσιακών συµβουλίων, ειδάλλως θα πληρώνει ο ίδιος τα
οδοιπορικά από την τσέπη του. Βέβαια, πιστεύω ότι θα το απο-
σύρετε. Όπως και στο άρθρο 19, στο οποίο κάνατε τον αυτο-
νόητο διαχωρισµό. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, αυτές τις ηµέρες γινόµαστε αποδέκτες
της αγωνίας χιλιάδων µαθητών που σε περίπτωση που αρρωστή-
σουν ή για λόγους ανωτέρας βίας αποκλείονται από τις πανελ-
λαδικές εξετάσεις. Έως και πέρσι, βέβαια, είχαν τη δυνατότητα
να συµµετάσχουν στις επαναληπτικές εξετάσεις. Φέτος, όµως,
όχι. Δεν υπάρχει καµµία µέριµνα γι’ αυτά τα παιδιά τα οποία δεν
θα συµµετάσχουν στις εξετάσεις, για λόγους που, φυσικά, δεν
µπορούν να ελέγξουν. 

Για λόγους, βέβαια, ίσης µεταχείρισης των µαθητών και παρο-
χής ίσων ευκαιριών, θα πρέπει να υπάρξει σχετική πρόβλεψη. Γι’
αυτό, κύριοι Υπουργοί, καταθέσαµε τροπολογία και σας καλούµε
να την κάνετε αποδεκτή.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πολύ φοβάµαι ότι οι ρυθµίσεις
του νοµοσχεδίου θα δηµιουργήσουν σύγχυση σε όλη την εκπαι-
δευτική κοινότητα.

Έρχοµαι επί των άρθρων και θα αναφέρω τα εξής: Τα άρθρα
1 έως 6 αφορούν το Κρατικό Πιστοποιητικό Γλωσσοµάθειας και
τη ρύθµιση θεµάτων της Εθνικής Βιβλιοθήκης. Θεωρούµε ότι
είναι προς τη σωστή κατεύθυνση και, φυσικά, θα τα ψηφίσουµε
έτσι και αλλιώς, γιατί η άποψή σας ταυτίζεται µε τη δική µας. 

Ερωτώ όµως, το εξής: Είναι δυνατόν να µιλάµε για Κρατικό Πι-
στοποιητικό Γλωσσοµάθειας, όταν η διδασκαλία αγγλικών µει-
ώνεται κατά µία ώρα ανά τάξη στο δηµοτικό; Είναι δυνατόν να
µιλάµε, κύριε Υπουργέ, για διαθεµατικότητα, όταν µειώνεται κατά
µία ώρα η γυµναστική; 

Άρθρο 8 «Ρύθµιση θεµάτων λειτουργίας σχολικών µονάδων».
Έχω µια απορία, κύριε Υπουργέ. Γιατί δεν εφαρµόζετε τον νόµο
221/90; Μόνο έτσι θα διασφαλιστεί, κύριοι, η διαφάνεια στις δια-
δικασίες.

Άρθρο 9 «Βαθµολογική αναγνώριση προϋπηρεσίας εκπαιδευ-
τικών». Είναι προς τη σωστή κατεύθυνση. Θυµίζω εδώ ότι είχαµε
καταθέσει σχετική τροπολογία για τη µισθολογική αναγνώριση
την οποία δεν κάνατε αποδεκτή.

Άρθρο 11 «Ρύθµιση θεµάτων ειδικής αγωγής και εκπαίδευ-
σης». Συνεχίζετε την υποβάθµιση της ειδικής αγωγής µε αποσπα-
σµατικές ρυθµίσεις. 

Άρθρο 14 «Μειονοτικά σχολεία». Προτείνουµε, κύριε Υπουργέ
-και θα θέλαµε να το λάβετε σοβαρά υπ’ όψιν- την εξοµοίωση
αποφοίτων της ΕΠΑΘ και τη διαρκή επιµόρφωση εκπαιδευτικών
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για θέµατα µειονοτικής εκπαίδευσης. Αυτήν την επιµόρφωση
πρέπει, φυσικά, να την αναλάβει το Παιδαγωγικό Τµήµα του Δη-
µοκρίτειου Πανεπιστηµίου Θράκης µε έδρα την Αλεξανδρού-
πολη.

Καταθέσαµε σχετική τροπολογία και σας καλούµε να την κά-
νετε αποδεκτή. Μόνο έτσι οι αναφορές της αιτιολογικής έκθεσης
του νοµοσχεδίου θα αποκτήσουν πραγµατική διάσταση και νο-
µοθετική κατοχύρωση. 

Όσο για τη σύσταση του κλάδου ΠΕ 73, σας καλούµε, κύριε
Υπουργέ, να διευκρινίσετε την επαγγελµατική κατοχύρωση για
τη µειονοτική εκπαίδευση και του κλάδου ΠΕ 70. 

Άρθρο 15. Προβλέπεται η σύσταση αυτοτελούς Διεύθυνσης
Ιδιωτικής Εκπαίδευσης στο Υπουργείο Παιδείας. Και εδώ ρωτάω
το εξής: Αυτή η διεύθυνση δεν θα πρέπει να υπαχθεί σε γενική
διεύθυνση και µε σκοπό τον συνολικό σχεδιασµό του οργανο-
γράµµατος του Υπουργείου, το οποίο φυσικά ζητάει µε πρό-
σφατο έγγραφό του ο σύλλογος υπαλλήλων; 

Άρθρο 16. Μειώνετε τη χρηµατοδότηση του Ιδρύµατος Ιατρο-
βιολογικών Ερευνών της Ακαδηµίας Αθηνών. Θεωρούµε ότι τέ-
τοιες ενέργειες δεν µπορούν να υλοποιούνται χωρίς να έχει
προηγηθεί η αξιολόγηση του ιδρύµατος. Δηλαδή εσείς πριν αξιο-
λογήσετε το ίδρυµα, επιβάλλετε ουσιαστικά και µειώσεις. 

Άρθρο 18. Κύριε Υπουργέ, είναι απορίας άξιο πώς καταργείτε
το ΕΣΥΠ. Και µάλιστα, καταργείτε το ΕΣΥΠ, αφού πρώτα το απα-
ξιώσατε και οδηγήσατε σε παραίτηση επιστήµονες κύρους που
οι ίδιοι προτείνατε. Και συστήνετε το ΕΣΕΚΑΑΔ, για να αποκλεί-
σετε τελικά από ό,τι φαίνεται κοινωνικούς φορείς και κόµµατα.
Σηµειώνω ότι είναι απαραίτητο στον ενιαίο φορέα να συµµετέχει
και εκπρόσωπος της ΟΛΤΕΕ, την οποία φυσικά λησµονάτε. 

Άρθρο 20. Αποσπασµατικότητα και πλήρης σύγχυση. Πάγια
θέση µας είναι η ενίσχυση και όχι η αποψίλωση της πρωτοβάθ-
µιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης µε εκπαιδευτικούς που
φυσικά έχουν αυξηµένα προσόντα. 

Άρθρο 23 «Ελληνικό Ανοικτό Πανεπιστήµιο». Φέρνετε µια ρύθ-
µιση που προβλέπει την ίδρυση ιδιωτικού εκδοτικού οίκου εντός
του πανεπιστηµίου. Πότε; Στην εποχή της τεχνολογίας! Θα µπο-
ρούσατε, λοιπόν, εδώ να ακολουθήσετε την πρακτική του Εθνι-
κού Κέντρου Τεκµηρίωσης για το ηλεκτρονικό βιβλίο. Έτσι,
λοιπόν, οι φοιτητές δεν θα επωµίζονταν επιπλέον κόστος, επι-
πλέον οικονοµικό βάρος. 

Άρθρα 26 και 27. Ο επανασχεδιασµός του γεωγραφικού χάρτη
της λειτουργίας των ΑΕΙ και ΤΕΙ της χώρας απαιτεί, αγαπητοί
Υπουργοί, διάλογο, διαβούλευση, συναίνεση και αξιολόγηση.
Χρειάζεται αξιολόγηση στα νέα δεδοµένα και στα δεδοµένα της
αγοράς και ενός νέου αναπτυξιακού µοντέλου, γιατί αυτό που
χρειάζεται η χώρα είναι η ανάπτυξη. 

Να θυµίσω, λοιπόν, εδώ ότι µε πρωτοβουλία του Υπουργού
Παιδείας τότε κ. Λοβέρδου οι σπουδές στη βαριά βιοµηχανία της
χώρας µας, που είναι ο τουρισµός, ήταν προτεραιότητα. Και
αυτό έγινε µε την ίδρυση σχετικού τµήµατος και την πρόβλεψη
αντίστοιχων τµηµάτων αποκεντρωµένων στο Βόρειο Αιγαίο, στην
Κρήτη, όπου υπάρχει µάλιστα και απόφαση της Συγκλήτου. 

Θυµίζω ότι σας έχω θέσει επανειληµµένως το ζήτηµα των πα-
νεπιστηµιακών τµηµάτων του Αγρινίου και σας έχω προτείνει την
ίδρυση σχολής του Αγρινίου, όπου θα υπαχθούν τα υπάρχοντα
τµήµατα. 

Ταυτόχρονα, κύριε Υπουργέ –µάλιστα προ ηµερών έγινε επί-
καιρη ερώτηση από τον κ. Βαρεµένο, αλλά και ερώτηση από
εµένα- αποτελεί πάγιο αίτηµα των φοιτητών, των φορέων της Αι-
τωλοακαρνανίας η µετονοµασία του Τµήµατος Διαχείριση Περι-
βάλλοντος και Φυσικών Πόρων σε Τµήµα Μηχανικών Περιβάλλο-
ντος.

Κύριε Υπουργέ, ακόµα περιµένω την απάντησή σας. Η µετο-
νοµασία αυτή ανταποκρίνεται στο πρόγραµµα σπουδών του τµή-
µατος και κατοχυρώνει φυσικά επαγγελµατικά δικαιώµατα των
αποφοίτων. 

Άρθρο 28. Μας ζητάτε να ψηφίσουµε και να ξεψηφίσουµε δια-
τάξεις του 2016. Εδώ αποδεικνύεται η προχειρότητα, µε την
οποία φέρνετε πολλές φορές είτε τροπολογίες είτε άρθρα. Δη-
λαδή, ψηφίζουµε και ξεψηφίζουµε. 

Άρθρο 30. Έχουµε τονίσει ότι η ρύθµιση ανοίγει τους ασκούς

του Αιόλου για την παράταση των ορίων συνταξιοδότησης, όπως
αναλυτικά τοποθετήθηκε και στην επιτροπή ο κ. Κρεµαστινός.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο χώρος της εκπαίδευσης δεν
προσφέρεται ούτε για µεγάλα λόγια ούτε για αιφνιδιασµούς.
Χρειάζεται συναίνεση. Δεν χρειάζονται, λοιπόν, φωτογραφικές
ρυθµίσεις και παρεµβάσεις χωρίς ευρύτερο σχεδιασµό, διάλογο
και σύνθεση. Αυτό είναι το ζητούµενο. Αυτό είναι που χρειάζεται
σήµερα η παιδεία µας. 

Ευελπιστούµε, κύριε Υπουργέ, ότι θα είναι η τελευταία φορά
που µας φέρνετε αντιµέτωπους µε µια τέτοια διαδικασία. Αφήστε
τον διάλογο να εξελιχθεί. Μην τον καταδικάσετε ως έναν διά-
λογο, ο οποίος είναι προσχηµατικός και αναποτελεσµατικός.
Εµείς πιστεύουµε στον διάλογο, γι’ αυτό και είµαστε εντός του
διαλόγου και σε διαβούλευση αυτού µε προτάσεις και απόψεις
που πραγµατικά αφορούν τους πολλούς.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Δηµήτριο Κωνσταντόπουλο, ειδικό αγορητή της Δηµοκρατικής
Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ.

Τον λόγο έχει ο κ. Ιωάννης Δελής, ειδικός αγορητής του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, για δεκαπέντε λεπτά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν έχουµε σκοπό να σταθούµε

στις διαδικασίες συζήτησης και ψήφισης του νοµοσχεδίου, δια-
δικασίες που η Κυβέρνηση επέλεξε, όπως το συνηθίζει, να είναι
επείγουσες και πάλι ούτε σε δευτερεύουσες ή επιµέρους πλευ-
ρές του νοµοσχεδίου, όπως κάνουν τα υπόλοιπα κόµµατα της
Αντιπολίτευσης, που βρίσκονται, δυστυχώς, στην άχαρη θέση να
µηχανεύονται διάφορα κόλπα ή να σηκώνουν κουρνιαχτό για τα
επουσιώδη, προκειµένου να αντιπολιτεύονται µια κυβέρνηση, µε
την οποία συµπορεύονται στρατηγικά. 

Θέλουµε να µιλήσουµε για την ουσία του νοµοσχεδίου, για το
τι επιδιώκει, για το πού το πάει, για την κατεύθυνση των διατά-
ξεών του. Και από αυτή την άποψη να πούµε ότι το συµπέρασµα
που βγαίνει για το σηµερινό νοµοσχέδιο είναι ότι αποτελεί έναν
ακόµα κρίκο στη µακριά αλυσίδα των αντιεκπαιδευτικών ανα-
διαρθρώσεων που ξεκίνησαν, βεβαίως, από τις προηγούµενες
κυβερνήσεις, επιταχύνθηκαν µε τα µνηµόνια και βέβαια, έδεσαν
µια χαρά µε τις δηµοσιονοµικές περικοπές και τους κόφτες,
πάντα στο πλαίσιο της εκπαιδευτικής στρατηγικής της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης και των κατευθύνσεων του ΟΟΣΑ.

Αυτό το συµπέρασµα, ξέρετε, δεν το λέµε µονάχα εµείς. Τη
στρατηγική του κατεύθυνση τη διακηρύσσει το ίδιο το νοµοσχέ-
διο στη αιτιολογική του έκθεση στη σελίδα 22, µε αφορµή τη σύ-
σταση ενός ιδιαίτερης σηµασίας, όπως λέει, γνωµοδοτικού
οργάνου προς το Υπουργείο Παιδείας, του Εθνικού Συµβουλίου
Εκπαίδευσης και Ανάπτυξης Ανθρώπινου Δυναµικού, το οποίο
αντικαθιστά το µέχρι τώρα Εθνικό Συµβούλιο Παιδείας, το ΕΣΥΠ.
Σε αυτή, λοιπόν, την αιτιολογική έκθεση αναφέρει επί λέξει ότι
υλοποιεί µε τον βέλτιστο τρόπο τους στόχους της ευρωπαϊκής
εκπαιδευτικής πολιτικής, όπως έχουν διατυπωθεί από τα αρµόδια
θεσµικά όργανα της Ευρωπαϊκής Ένωσης σε νοµικά δεσµευτικά
κείµενα, διακηρύξεις και επιχειρησιακά προγράµµατα για τη σύν-
δεση της εκπαίδευσης µε την αγορά εργασίας και την απασχό-
ληση –όχι «εργασία», αλλά «απασχόληση»- και την αναπτυξιακή
πορεία της χώρας. 

Έτσι, λοιπόν, και αυτό το εκπαιδευτικό νοµοσχέδιο, παρά τις
φαινοµενικά επιµέρους και ετερόκλητες ρυθµίσεις του, παρά την
προφανή αποσπασµατικότητα των διατάξεων που εισάγει, διέ-
πεται από την ίδια εσωτερική λογική. Και δεν µπορεί να κρύψει
ότι κινείται στην ίδια κατεύθυνση των αναδιαρθρώσεων των προ-
ηγούµενων κυβερνήσεων ΠΑΣΟΚ και Νέας Δηµοκρατίας, το
έργο των οποίων, βεβαίως, συνεχίζει και εµπλουτίζει και οι
οποίες, βέβαια, από τη σκοπιά των λαϊκών συµφερόντων έχουν
ένα αντιλαϊκό, αντιεκπαιδευτικό περιεχόµενο.

Σκοπός τώρα όλων αυτών των αναδιαρθρώσεων στην εκπαί-
δευση, που υλοποιούνται φυσικά υπό την εποπτεία της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης και την καθοδήγηση του ΟΟΣΑ και που ξεκίνησαν
θυµίζουµε πολύ πριν τα µνηµόνια, είναι η ακόµα πιο σφιχτή και
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αποτελεσµατική πρόσδεση της εκπαίδευσης και όλων των λει-
τουργιών της, ιδεολογικών και µορφωτικών, στο άρµα των αναγ-
κών του κεφαλαίου. Και αυτό ακριβώς εννοείτε, όταν µιλάτε για
εκπαίδευση ως συντελεστή της ανάπτυξης, της καπιταλιστικής
ανάπτυξης, δηλαδή.

Ταυτόχρονα, και πολύ περισσότερο τώρα µέσα στην καπιτα-
λιστική οικονοµική κρίση, στριµώχνετε την εκπαίδευση στη µέγ-
γενη της δηµοσιονοµικής πειθαρχίας και των µατωµένων
πλεονασµάτων, οδηγώντας την σε οικονοµική ασφυξία, προκει-
µένου να εξοικονοµήσετε «ζεστό» χρήµα για τους δανειστές και
τους επιχειρηµατικούς οµίλους.

Δεν είναι καθόλου µα καθόλου τυχαίο ότι στο τρίτο µνηµόνιο,
το οποίο υλοποιείτε και που ψηφίσατε, βέβαια, όλοι σας εδώ, για
πρώτη φορά υπάρχουν ρητές διατάξεις για την παιδεία τόσο δη-
µοσιονοµικού χαρακτήρα, οι γνωστές περικοπές, όσο και εκπαι-
δευτικές. 

Τι αποτέλεσµα έχουν όλα αυτά; Τα βιώνει ο λαός µας. Από τη
µια την ακριβοπληρωµένη µορφωτική φτώχεια των παιδιών της
λαϊκής οικογένειας, αφού το περιεχόµενο της εκπαίδευσης συ-
νεχώς υποβιβάζεται στο επίπεδο µιας απλής κατάρτισης και από
την άλλη τη συρρίκνωση των εργασιακών δικαιωµάτων των εκ-
παιδευτικών που µοχθούν µέσα στις πιο αντίξοες συνθήκες που
δηµιουργεί η πολιτική σας.

Επιβεβαιώνεται συνεχώς στην πράξη και στη ζωή ότι η πολιτική
που τσακίζει τα λαϊκά δικαιώµατα για τα κέρδη του κεφαλαίου
υπηρετείται από όλους τους διαχειριστές της καπιταλιστικής
βαρβαρότητας και δεν γνωρίζει εξαιρέσεις. Εφαρµόζεται απα-
ρέγκλιτα, σε όλη τη γραµµή των κοινωνικών αναγκών, διευρύνει
τις ταξικές ανισότητες και σπέρνει τη φτώχεια όσα ψίχουλα και
αν πετάει στον λαό. 

Ορισµένα µόνο άρθρα του παρόντος νοµοσχεδίου αρκούν, για
να επιβεβαιώσουν τα παραπάνω συµπεράσµατα. Συµπεράσµατά
που όσο περνάει ο καιρός –ξέρετε- κατασταλάζουν και στις λαϊ-
κές συνειδήσεις.

Ας δούµε, για παράδειγµα, τα άρθρα 7 έως 18 µε ρυθµίσεις
για την πρωτοβάθµια και τη δευτεροβάθµια εκπαίδευση.

Παρά το ότι υπάρχουν κάποιες σκόρπιες θετικές διατάξεις για
τους καθαριστές και τις καθαρίστριες των σχολείων µε σύµβαση,
που παραµένουν ωστόσο µε οµηρία, µε δική σας ευθύνη, ή για
τη µειονοτική εκπαίδευση, τον τόνο στο συγκεκριµένο κεφάλαιο
τον δίνουν τα άρθρα 10, 11 και 18 τα οποία τεκµηριώνουν τη συ-
νολική αρνητική κατεύθυνση του νοµοσχεδίου.

Το άρθρο 11, το οποίο πρέπει να το αποσύρετε, κύριε
Υπουργέ, αποτελεί άλλο ένα πλήγµα, από τα πολλά, που έχετε
εξαπολύσει για την ειδική αγωγή και δεν είναι τυχαίο ότι συνάν-
τησε την οµόφωνη καταδίκη των αρµόδιων φορέων στην Επι-
τροπή Μορφωτικών Υποθέσεων.

Όχι µονάχα διατηρείτε ανέπαφη τη διάταξη από τον «νόµο
Γιαννάκου» η οποία προβλέπει την ιδιωτική παράλληλη στήριξη
στο γενικό σχολείο, αλλά την επεκτείνετε και στα ειδικά σχολεία,
δίνοντας τη δυνατότητα και στους ίδιους τους γονείς να προσ-
λαµβάνουν και να πληρώνουν, βεβαίως, από την τσέπη τους το
ειδικό βοηθητικό προσωπικό ή τον σχολικό νοσηλευτή που χρει-
άζονται για τα παιδία τους. Μάλιστα, τους υποχρεώνετε οι ίδιοι
να αναλαµβάνουν και τη διερεύνηση του ποινικού µητρώου
αυτών που προσλαµβάνονται, τους υποχρεώνετε δηλαδή να γί-
νονται και ντετέκτιβ.

Παραπέρα, στο ίδιο άρθρο αυστηροποιείτε ακόµα περισσό-
τερο τους όρους και τις προϋποθέσεις για να σπάσει ένα σχολικό
τµήµα, στο οποίο φοιτούν µαθητές µε αναπηρία και ειδικές εκ-
παιδευτικές ανάγκες. Μέχρι τώρα αρκούσε ένα παιδί για να σπά-
σει ένα τµήµα. Τώρα, µε αυτό που εισάγετε, δεν αρκεί. Θα πρέπει
να είναι παραπάνω, ενώ ακόµα και αν υπάρχουν τέσσερα παιδιά
µε δυσλεξία στο ίδιο τµήµα, το τµήµα δεν σπάει αν υπάρχει
τµήµα ένταξης. Εδώ να θυµίσουµε ότι τα τµήµατα ένταξης, έτσι
όπως λειτουργούν, µε τον τρόπο που τα υποχρεώσατε να λει-
τουργούν, βεβαίως δεν προσφέρουν. Έχει υποβαθµιστεί ο ρόλος
τους και η µορφωτική τους επίδραση σε αυτά τα παιδιά.

Ο κατώτατος αριθµός τώρα των µαθητών, τέσσερις για την
πρωτοβάθµια, πέντε για τη δευτεροβάθµια που θεσπίζεται για τα
τµήµατα ειδικής αγωγής, οδηγεί, κύριε Υπουργέ, κατ’ ευθείαν

στο κλείσιµο τµηµάτων ειδικής αγωγής, καθώς σε πολλές περι-
πτώσεις –και το γνωρίζετε πάρα πολύ καλά- υπάρχουν αρκετά
τέτοια τµήµατα σε όλη τη χώρα µε µικρότερους από αυτούς τους
αριθµούς.

Ξέρετε, επειδή σας αρέσει ή αρέσει σε πολλούς εδώ µέσα να
µιλάνε µε αριθµούς, τα σχολικά τµήµατα δεν είναι µονάχα αριθ-
µοί µαθητών, είναι κάτι πολύ παραπάνω. Και αυτό ισχύει ακόµα
περισσότερο για τα παιδιά µε αναπηρία και ειδικές εκπαιδευτικές
ανάγκες και εσείς τα αντιµετωπίζετε, βεβαίως, σαν απλούς αριθ-
µούς βάζοντας αυτά τα όρια.

Ρωτάµε εµείς, τι θα κάνουν οι οικογένειες αυτών των παιδιών
σε ένα νησί ή σε µια αποµακρυσµένη περιοχή; Πού θα τα πάνε
τα παιδιά; Είναι χαρακτηριστικό ότι ακόµα και τώρα συνεχίζετε
να προκαλείτε και να θριαµβολογείτε για τα δήθεν επιτεύγµατά
σας στην ειδική αγωγή, προβάλλοντας τις επιπλέον προσλήψεις
αναπληρωτών από το ΕΣΠΑ ή την ίδρυση νέων τµηµάτων. Πέστε
µας, όµως, πέστε µας σήµερα εδώ πόσα παιδιά από τα διακόσιες
χιλιάδες περίπου που έχουν ανάγκη ειδικής αγωγής, δεν έχουν
πρόσβαση στις δηµόσιες δοµές. Πέστε µας γιατί περνάνε µήνες
για να λειτουργήσουν τα ειδικά σχολεία µε το απαραίτητο επι-
στηµονικό και βοηθητικό προσωπικό τους και σε ακατάλληλους
χώρους. Πέστε µας γιατί να υπάρχουν εκπαιδευτικοί που εργά-
ζονται µέχρι και δεκαπέντε χρόνια ως αναπληρωτές και µάλιστα
σε έναν χώρο όπου το σταθερό παιδαγωγικό περιβάλλον είναι η
πιο κρίσιµη προϋπόθεση.

Στο άρθρο 10 τώρα, που είναι, θα λέγαµε, το άρθρο της κινητι-
κότητας στην εκπαίδευση, λέει ότι πλεονάζοντες γυµναστές –κατά
το Υπουργείο, βέβαια, πλεονάζοντες και µε τα δικά του κριτήρια-
, αφού έχουν προηγηθεί βεβαίως συγχωνεύσεις και κλεισίµατα
τµηµάτων και σχολείων, θα µπορούν να στέλνονται στα εθνικά και
δηµοτικά κολυµβητήρια, πλεονάζοντες νηπιαγωγοί στους παιδι-
κούς σταθµούς, πλεονάζοντες καθηγητές στα δηµόσια ΙΕΚ και στα
σχολεία δεύτερης ευκαιρίας, ενώ οι εκπαιδευτικοί των κοινών ει-
δικοτήτων της πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης
θα µετακινούνται και σε όλη τη διάρκεια µάλιστα της χρονιάς από
σχολείο σε σχολείο, σε έναν απεριόριστο αριθµό έξι, επτά, οκτώ,
δέκα σχολείων, όσα χρειαστεί για να καλύπτουν τις ανάγκες που
δηµιουργεί η δική σας πολιτική.

Κοιτάξτε, κύριε Υπουργέ, σήµερα, τώρα που µιλάµε χρειάζον-
ται µαζικοί µόνιµοι διορισµοί. Αλλά εσείς, θα σας το ξαναπούµε,
παίζετε, όπως και οι προηγούµενοι Υπουργοί, µε τον πόνο των
χιλιάδων αδιόριστων εκπαιδευτικών, όταν τους υπόσχεστε διο-
ρισµούς και τους εµπαίζετε, λέγοντάς τους ότι πρέπει να βρούµε
πρώτα τάχα το κατάλληλο σύστηµα για να µην γίνουν πολλές εν-
στάσεις, λες και το ζήτηµα είναι τεχνικό και όχι ζήτηµα το οποίο
απορρέει από την ουσία της οικονοµικής σας πολιτικής που δεν
δίνει χρήµατα για αυτές τις ανάγκες και έχει οδηγήσει χιλιάδες
εκπαιδευτικούς στην αδιοριστία και στην εργασιακή περιπλά-
νηση.

Στο άρθρο 12, του ίδιου νοµοσχεδίου, η διαδικασίες επιταχύ-
νονται για να προωθηθεί στα ΕΠΑΛ η λεγόµενη µαθητεία, ένα
από τα πιο χαρακτηριστικά δείγµατα της σύνδεσης του σχολείου
µε την αγορά εργασίας που απαίτησαν οι µεγαλοεπιχειρηµατίες
και ικανοποιεί η Κυβέρνησή σας, µετατρέποντας τα σχολεία σε
γραφεία ευρέσεως εργασίας και τους επιχειρηµατίες να τρίβουν
τα χέρια τους για το φρέσκο και πάµφθηνο –τι πάµφθηνο, τζάµπα
σχεδόν- εργατικό δυναµικό που θα πάρουν στη δούλεψή τους,
αφού ακόµα και αυτά τα ψίχουλα που θα παίρνουν οι της µαθη-
τείας θα τα δίνει το κράτος.

Σε ό,τι αφορά τις διατάξεις για τα ΑΕΙ, το µόνο που κάνουν
είναι να διαχειρίζονται τη µιζέρια των ελλείψεων, αφού ανακυ-
κλώνουν το υπάρχον λιγοστό προσωπικό, διατηρώντας τις επαί-
σχυντες εργασιακές σχέσεις στα διάφορα ερευνητικά
προγράµµατα µε συµβάσεις έργου και µπλοκάκια. Και εδώ, βε-
βαίως, η ανάγκη είναι αδήριτη. Προσλήψεις µόνιµου προσωπικού
είναι σήµερα η ανάγκη και όχι το ανακάτεµά του.

Μεταφέρετε στα ιδρύµατα το πενιχρό στεγαστικό επίδοµα των
φοιτητών που λαµβάνει µόνο ένα πολύ µικρό ποσοστό και µε δε-
δοµένη την οικονοµική ασφυξία των ιδρυµάτων είναι βέβαιο ότι
αυτό θα ψαλιδιστεί ακόµα περισσότερο, ενώ σε σχέση µε το ήδη
ιδιωτικοποιηµένο εν πολλοίς ΕΑΠ, το Ελληνικό Ανοικτό Πανεπι-
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στήµιο, προχωράτε, βαθαίνετε την εµπορευµατική του λειτουρ-
γία, δίνοντάς του τη δυνατότητα να ιδρύσει και εκδοτικό οίκο,
προφανώς για να πουλάει τα αντίστοιχα συγγράµµατα στα προ-
γράµµατα των σπουδών του. Διαλύονται, βεβαίως, την ίδια
στιγµή και οι εργασιακές σχέσεις των διδασκόντων σε αυτό.
Αυτό που έχουµε να πούµε είναι ότι, από ό,τι φαίνεται, το Ελλη-
νικό Ανοικτό Πανεπιστήµιο, µάλλον αποτελεί τον πιλότο της κυ-
βερνητικής πολιτικής για την εφαρµογή αυτών των ρυθµίσεων
και στην υπόλοιπη ανώτατη εκπαίδευση.

Το Κρατικό Πιστοποιητικό Γλωσσοµάθειας, εισάγει βεβαίως
την ψηφιακή τεχνολογία στις ηλεκτρονικές εξετάσεις. Κανείς δεν
µπορεί να έχει αντίρρηση σε αυτό. Αλίµονο! Το ζήτηµα, όµως,
δεν είναι αυτό. Μακάρι να ήταν αυτό. Το ζήτηµα είναι ότι η Κυ-
βέρνησή σας, που τόσα κροκοδείλια δάκρυα όπως αποδεικνύε-
ται, χύνει για τη δηµόσια δωρεάν παιδεία, διατηρεί τα εξέταστρα
που θέσπισαν γι’ αυτό το Κρατικό Πιστοποιητικό Γλωσσοµάθειας
οι προηγούµενες κυβερνήσεις. Δηλαδή, εξέταστρα για εξετάσεις
που τις οργανώνει και έχει την ευθύνη το κράτος. 

Το ίδιο το κράτος, δηλαδή, γίνεται έµπορος στο εµπόριο των
ξένων γλωσσών, διεκδικεί µερίδιο από την όχι και τόσο ευκατα-
φρόνητη πίτα των εξέταστρων. Ο τζίρος µονάχα γι’ αυτές τις εξε-
τάσεις φθάνει στα 15 εκατοµµύρια ευρώ και µάλιστα, στην
αιτιολογική έκθεση καµαρώνει η Κυβέρνηση γι’ αυτό. Διότι, λέει
ότι «για πρώτη φορά απαντάται το φαινόµενο της αυτοχρηµατο-
δότησης ενός συστήµατος εξετάσεων που διεξάγονται από δη-
µόσιο φορέα». Μήπως έχετε σκοπό να το επεκτείνετε και στις
πανελλαδικές εξετάσεις αυτό; Όλα να τα περιµένει κανείς. Κατά
τα άλλα, γι’ αυτό το τοπίο, το τοπίο των ξένων γλωσσών παρα-
µένει το ίδιο, 700 περίπου εκατοµµύρια ευρώ είναι η συνολική οι-
κογενειακή δαπάνη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα χρειαστώ λίγο την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε. Ευχαριστώ.
Και βέβαια, αν θα ήθελε το Υπουργείο -επειδή πολλές φορές

τα έχει εύκολα τα λόγια τα παχιά-, να αναβαθµίσει τις ξένες
γλώσσες στα σχολεία, ορισµένα µονάχα βήµατα θα ήταν να αυ-
ξήσει τις ώρες διδασκαλίας στο σχολείο, να αλλάξει τα βιβλία,
να τα δίνει δωρεάν σε όλες τις βαθµίδες, σε όλους τους µαθητές,
να µειώσει τους µαθητές ανά τµήµα, να οργανώσει τις εξετάσεις
των σχολείων, να προσλάβει µόνιµους εκπαιδευτικούς ξένων
γλωσσών. Τίποτα από αυτά δεν κάνετε. Όχι µονάχα δεν κάνετε
τίποτα από αυτά, αλλά κάνετε και τα αντίθετα ακριβώς.

Να σταθούµε λιγάκι στο ζήτηµα της Εθνικής Βιβλιοθήκης της
Ελλάδας, για το οποίο υπάρχει µια σιωπή από τα υπόλοιπα κόµ-
µατα. Κατανοητή. Το ιστορικό της Εθνικής Βιβλιοθήκης της Ελ-
λάδας είναι γνωστό. Για το πώς, δηλαδή, σταδιακά διολίσθησε
από δηµόσια υπηρεσία σε επιχειρηµατική µονάδα, ξεκινώντας το
2003 από το ΠΑΣΟΚ και τη µετατροπή της σε νοµικό πρόσωπο
δηµοσίου δικαίου, µε την ανάλογη φυσικά εγκατάλειψη και απα-
ξίωση. Συνεχίστηκε από τη Νέα Δηµοκρατία, για να έλθει τώρα
ο ΣΥΡΙΖΑ να προχωρήσει ακόµα ένα µεγάλο βήµα τη δουλειά και
να παραδώσει την Εθνική Βιβλιοθήκη, ένα πολύ σηµαντικό κοµ-
µάτι της ελληνικής πολιτιστικής κληρονοµιάς στα χέρια του µε-
γάλου κεφαλαίου, στο Κέντρο Πολιτισµού του Ιδρύµατος
Σταύρος Νιάρχος, για να την αξιοποιήσει. Το ερώτηµα είναι: «τι
γυρεύει η αλεπού στο παζάρι;». Δεν είναι τυχαίο ότι κανένα άλλο
κόµµα δεν µιλάει γι’ αυτό και όσοι κάποιοι ψελλίζουν κάτι, έχουν
µόνο καλά λόγια να πουν γι’ αυτήν τη διάταξη.

Είναι γεγονός ότι µε την διάταξη αυτή υλοποιείτε την αποικιο-
κρατική σύµβαση, που υπογράφθηκε το 2009 µε Υπουργό Πολι-
τισµού τον κ. Σαµαρά, τη σύµβαση του Ιδρύµατος Σταύρος
Νιάρχος µε το ελληνικό κράτος. Και βεβαίως, το ποιος υπαγό-
ρευσε τους όρους αυτής της σύµβασης, καλύτερα ας µην το
πούµε γιατί εύκολα το καταλαβαίνουµε. 

Να πούµε, εδώ βεβαίως ότι οι κεφαλαιοκράτες ποτέ δεν επεν-
δύουν τα χρήµατά τους µόνο για τα οικονοµικά κέρδη. Προσδο-
κούν και ιδεολογικά. Και αυτά τα προσδοκούν και θα τα έχουν,
από τη στιγµή που αυτό το Κέντρο Πολιτισµού του Ιδρύµατος
Σταύρος Νιάρχος θα έχει καθοριστικό ρόλο στο περιεχόµενο και
στην κατεύθυνση των δραστηριοτήτων της Εθνικής, ξαναλέω, Βι-
βλιοθήκης της Ελλάδας η οποία µεταστεγάζεται, φιλοξενείται

στη γνωστή θέση του Κέντρου Πολιτισµού στο Φάληρο, που δό-
θηκε για εκατό χρόνια από το ελληνικό δηµόσιο στο Ίδρυµα
Σταύρος Νιάρχος.

Τι είδους είναι αυτή η φιλοξενία από τη στιγµή που η Εθνική
Βιβλιοθήκη όπως και η Εθνική Λυρική Σκηνή θα πληρώνει και
ενοίκιο; Δεν φιλοξενείς κάποιον µε ενοίκιο, νοµίζω. Επίσης, ένα
µεγάλο τµήµα των υλικών της Εθνικής Βιβλιοθήκης, όπως είναι
οι εφηµερίδες για παράδειγµα, πολύ απλά δεν θα χωράνε στο
συγκεκριµένο κέντρο πολιτισµού. Eίναι ερωτήµατα που πρέπει
να απαντηθούν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ολοκληρώστε τη
σκέψη σας παρακαλώ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε. Ελπίζω για τις τρο-
πολογίες να έχουµε τη δυνατότητα µετά να πούµε δυο λόγια. 

Κλείνουµε µε το θέµα της συλλογής του Φοίβου Ανωγιαννάκη.
Αποσπάται µε τη διάταξη, η οποία ήρθε έτσι όπως ήταν, κύριε
Υπουργέ.

Η συλλογή του Φοίβου Ανωγιαννάκη περιέρχεται αυτοδικαίως
και κατά πλήρη κυριότητα στο ΕΚΠΑ από το Μουσείο Ελληνικής
Λαϊκής Τέχνης στο οποίο υπήρχε. Αυτό που έχουµε να πούµε
εµείς είναι ότι αυτή η ενέργεια, αυτή η διάταξη είναι ανεξήγητη,
είναι αδικαιολόγητη και υπηρετεί άδηλες σκοπιµότητες. Περιµέ-
νουµε να ακούσουµε. 

Συναντά ήδη σφοδρές αντιδράσεις από τους εργαζόµενους
στο συγκεκριµένο µουσείο, ένα µουσείο πολύ µεγάλης σηµασίας
για τον ελληνικό λαϊκό πολιτισµό από επιστηµονικούς, πολιτιστι-
κούς φορείς όπως είναι οι αρχαιολόγοι, όπως είναι το εικαστικό
επιµελητήριο, όπως είναι οι µουσικοί οι οποίοι απαιτούν, διεκδι-
κούν την απόσυρση αυτής της διάταξης. 

Ένα µόνο θα σας πούµε. Παραβιάζει η διάταξη αυτή ανοιχτά
τους όρους της διαθήκης του Φοίβου Ανωγιαννάκη. Γιατί ο Φοί-
βος Ανωγιαννάκης χάρισε τη συλλογή του στο Υπουργείο Πολι-
τισµού. Δεν τη χάρισε στο ΕΚΠΑ για να γίνει, δεν ξέρουµε τι. Και
πρέπει το Υπουργείο Πολιτισµού να έχει την αποκλειστική ευ-
θύνη για τη λειτουργία του. Όχι, βεβαίως µόνο γι’ αυτό το µου-
σείο, αλλά και για όλα τα µουσεία της χώρας.

Θα τοποθετηθούµε. Καταψηφίζουµε, φυσικά, επί της αρχής το
νοµοσχέδιο και ελπίζω να έχουµε τη δυνατότητα να πούµε δυο
λόγια και για τις τροπολογίες που καταθέτει το ΚΚΕ. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε κι

εµείς τον ειδικό αγορητή του ΚΚΕ. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, να κάνω µια διευκρί-
νιση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ο κύριος Υπουργός
θέλει να κάνει µια µικρή παρέµβαση. 

Έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Θα κάνω µια παρέµβαση για το άρθρο
σχετικά µε το Μουσείο Λαϊκών Οργάνων Φοίβος Ανωγιαννάκης.
Δεν θα ανταπαντήσω στους δραµατικούς και εν πολλοίς όχι ακρι-
βείς όρους µε τους οποίους µίλησε ο κ. Δελής. Εµείς ακούγοντας
διάφορες δυσκολίες, που υπάρχουν στην κατανόηση της σωστής
αυτής µεταφοράς, αποσύρουµε αυτό το άρθρο και θα το κατα-
θέσουµε µε το νέο νοµοσχέδιο που θα έρθει για τα πνευµατικά
δικαιώµατα από το Υπουργείο Πολιτισµού. 

Εκείνο που θέλω να πω, επειδή διάφοροι συνάδελφοι το λένε
και εκτίθενται, είναι ότι η συλλογή του Φοίβου Ανωγιαννάκη και
η διαθήκη του αφήνει αυτά τα όργανα στο µουσείο. Το µουσείο
έχει την κυριότητα. Το µουσείο είναι µέρος του Υπουργείου Πο-
λιτισµού µε αυτή τη σχετικά πρόσφατη διάταξη του 2014, αλλά
ο λόγος που υπήρξε η συγκεκριµένη διάταξη είναι ότι ακυρώθη-
καν οι µισές εκδηλώσεις και δραστηριότητες του µουσείου λόγω
ενός ασφυκτικού πλαισίου λειτουργίας διαφόρων θεµάτων. Το
Υπουργείο Πολιτισµού και το Υπουργείο Παιδείας συµφωνούν
ότι για την καλύτερη λειτουργία του µουσείου –σας ξαναλέω ότι
ακυρώθηκαν πάρα πολλές δραστηριότητές του- να µπορέσουµε
να το ξαναφέρουµε, συνεννοούµενοι όλοι µεταξύ µας. Αλλά ας
µην εγείρουµε πράγµατα, ιδίως µε δραµατικούς τόνους ότι είναι
αντισυνταγµατικό και το ένα και το άλλο. 
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Τα όργανα αυτά της εξαιρετικής πρωτοτυπίας και αξίας ανή-
κουν στο µουσείο. Εν πάση περιπτώσει, θα δούµε πώς θα διαχει-
ριστούµε το πρόβληµα, προφανώς, όχι της ιδιοκτησίας, γιατί
είναι υπουργεία, είναι το δηµόσιο. Το λέω για να ξέρουµε περί
τίνος πρόκειται. Όµως, να εξασφαλίσουµε την καλύτερη δυνατή
λειτουργία. Το λέω για να µην χάνουν οι συνάδελφοι την ώρα
τους συζητώντας αυτό το θέµα.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό για την παρέµβαση. 
Εγώ να χαιρετίσω το πνεύµα, καθώς γίνεται ένας ουσιαστικός

διάλογος και ορισµένες λίγες ή πολλές παρατηρήσεις ή προτά-
σεις της αντιπολίτευσης γίνονται δεκτές και ενσωµατώνονται στο
νοµοθετικό έργο.

Να προχωρήσουµε µε τον ειδικό αγορητή των Ανεξάρτητων
Ελλήνων, τον κ. Κωνσταντίνο Κατσίκη.

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, το παρόν σχέ-

διο νόµου, µετά τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις που έγιναν κατά τη
διάρκεια της συζήτησής του στην Επιτροπή Μορφωτικών Υπο-
θέσεων, αποτελείται πλέον από τριάντα έξι άρθρα. 

Πιο συγκεκριµένα, το πρώτο κεφάλαιο περιλαµβάνει τα άρθρα
1-3 και αναφέρεται στο κρατικό πιστοποιητικό γλωσσοµάθειας.
Το σύστηµα εξετάσεων για το κρατικό πιστοποιητικό γλωσσοµά-
θειας, θεσµοθετήθηκε το 1999 και για πρώτη φορά διενεργήθη-
καν εξετάσεις το 2003 στην αγγλική, γερµανική, γαλλική και
ιταλική γλώσσα. Η προσαρµοστική ηλεκτρονική εξέταση γλωσ-
σών είναι ένα εργαλείο, το οποίο εφαρµόζοντας τους κατάλλη-
λους κανόνες και διαδικασίες υποστηρίζει την ανάθεση
δοκιµασιών αντίστοιχου επιπέδου δυσκολίας µε τις ικανότητες
του εκάστοτε εξεταζόµενου κατά την εξεταστική διαδικασία.

Με τις αλλαγές που προτείνονται, αναµένεται η βελτίωση συν-
θηκών λειτουργίας των διενεργούµενων έως τώρα εξετάσεων µε
έντυπα µέσα µε χαµηλά εξέταστρα για τους υποψηφίους. Επί-
σης, η θεσµοθέτηση ηλεκτρονικών εξετάσεων θα βοηθήσει το
Εθνικό Σύστηµα Πιστοποίησης Γλωσσοµάθειας να ανταγωνιστεί
τα αντίστοιχα ξένα συστήµατα τα οποία έχουν ήδη αρχίσει και
περνούν στην ηλεκτρονική µορφή. 

Το κέρδος των πολιτών από τη συµµετοχή στις ηλεκτρονικές
εξετάσεις είναι πολλαπλό, καθόσον έχει ήδη προβλεφθεί µέσα
στο σχολείο η προετοιµασία των µαθητών και των µαθητριών, για
την οποία η µέση ελληνική οικογένεια ξοδεύει περίπου 700 εκα-
τοµµύρια ευρώ ετησίως.

Το κεφάλαιο Β’, το οποίο αποτελείται από τα άρθρα 4-6,
αφορά θέµατα της Εθνικής Βιβλιοθήκης, αλλά και λοιπών δηµο-
σίων βιβλιοθηκών. Με τις προτεινόµενες διατάξεις η Εθνική Βι-
βλιοθήκη θα µετεστεγαστεί στις νέες υποδοµές του Ιδρύµατος
«Σταύρος Νιάρχος». 

Με το άρθρο 4 ρυθµίζονται τα θέµατα της εύρυθµης λειτουρ-
γίας της Εθνικής Βιβλιοθήκης λόγω µετεγκατάστασής της στις
νέες υποδοµές. Αναλυτικά, καθορίζεται η νοµική µορφή της ως
νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου και η επωνυµία της προβλέ-
πεται η έδρα της Εθνικής Βιβλιοθήκης όπως και το σύνολο των
υπηρεσιών της. Προβλέπεται, επίσης, το σχήµα διοίκησης δύο
επιπέδων. Ένα συλλογικό όργανο, το Εποπτικό Συµβούλιο και
ένα µονοµελές όργανο, ο Γενικός Διευθυντής. Θεσµοθετούνται
διαδικασίες ανάπτυξης στρατηγικού και επιχειρησιακού σχεδίου
της. Επίσης, επικαιροποιείται και επεκτείνεται ο σκοπός της Εθνι-
κής Βιβλιοθήκης, ώστε να ενσωµατώνει τις νέες τάσεις και τις
νέες τεχνολογίες που εφαρµόζονται σε άλλες αντίστοιχες βιβλιο-
θήκες διεθνώς. 

Με το άρθρο 5 ρυθµίζονται θέµατα των λοιπών δηµόσιων βι-
βλιοθηκών. Προβλέπεται η δυνατότητα δωρεάς καθώς και η δια-
δικασία δωρεάς µη ειδικών συλλογών βιβλιοθηκών και των
τεκµηρίων ιερών µητροπόλεων και µονών, δήµων, κοινοτήτων ή
άλλων νοµικών προσώπων δηµοσίου ή ιδιωτικού δικαίου ή και
ιδιωτών σε δηµόσια βιβλιοθήκη. 

Με τις διατάξεις του κεφαλαίου Γ’, το οποίο αποτελείται από
τα άρθρα 7 έως 18, ρυθµίζονται επείγοντα ζητήµατα πρωτοβάθ-
µιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης, τα οποία αφορούν µαθη-

τές, µαθήτριες και την εύρυθµη λειτουργία των σχολικών µονά-
δων. 

Με το άρθρο 7 καθιερώνεται, ύστερα από εισήγηση της αρµό-
διας υπηρεσίας του Υπουργείου Παιδείας, ο «ενιαίος αριθµός
µαθητή» στην πρωτοβάθµια και δευτεροβάθµια δηµόσια και ιδιω-
τική εκπαίδευση. Αυτό κρίνεται ιδιαίτερα σηµαντικό, διότι µε
αυτόν τον τρόπο δίνεται η δυνατότητα να ταυτοποιείται ο κάθε
µαθητής και να παρακολουθείται η πορεία του στα σχολικά χρό-
νια, ανεξάρτητα από τις περιοχές που έχει φοιτήσει, µε σεβασµό
πάντα στα προσωπικά δεδοµένα. 

Επιπλέον, µε την εν λόγω ρύθµιση θα µπορεί να γίνεται ταυ-
τοποίηση των αλλοδαπών µαθητών,  όταν ζητούν αλλαγή στοι-
χείων.

Στο άρθρο 9 ρυθµίζονται θέµατα που αφορούν το σύνολο των
εκπαιδευτικών πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης,
όπως η αναγνώριση προϋπηρεσίας µετά τον διορισµό από ελεύ-
θερο επάγγελµα ή εξαρτηµένη εργασία και εν γένει θέµατα υπη-
ρεσιακής τους κατάστασης.

Με το άρθρο 11 εισάγονται ρυθµίσεις που αφορούν την ειδική
αγωγή της εκπαίδευσης. Θεραπεύεται ένα υφιστάµενο νοµοθε-
τικό κενό και καθορίζεται µε σαφήνεια ο ελάχιστος και ανώτατος
αριθµός µαθητών ανά τµήµα σε όλες τις βαθµίδες εκπαίδευσης
των ειδικών σχολείων.

Με το άρθρο 13 ρυθµίζονται ζητήµατα εισαγωγής στην τριτο-
βάθµια εκπαίδευση. Το άρθρο αυτό αναφέρεται σε ειδικές κατη-
γορίες µαθητών πάσχοντες από ανίατες ασθένειες, µαθητές των
εσπερινών επαγγελµατικών λυκείων. 

Επίσης, ρυθµίζεται οριστικά το δικαίωµα διεκδίκησης νέας
θέσης εισαγωγής σε ποσοστό 10%. Έτσι µε τη ρύθµιση αυτή δεν
θα απαιτείται πλέον να τροποποιείται κάθε έτος η εν λόγω ρύθ-
µιση. Συγκεκριµένα, µε βάση τις διατάξεις του νοµοσχεδίου θε-
σπίζεται οριστικά το δικαίωµα εισαγωγής µε το 10%, θα έχουν οι
υποψήφιοι έως δύο χρόνια µετά το έτος που έδωσαν πανελλήνιες.

Στο άρθρο 17 εισάγονται ρυθµίσεις θεµάτων της Γενικής
Γραµµατείας Δια Βίου Μάθησης και Νέας Γενιάς και ορίζεται η
σύσταση του Συµβουλίου Αναγνώρισης Επαγγελµατικών Προ-
σόντων, χάριν συντοµίας εφεξής ΣΑΕΠ.

Επί της σύστασης του παραπάνω συµβουλίου είχαµε διατυπώ-
σει, κύριε Υπουργέ, κατά τη διάρκεια της συζήτησης του παρόν-
τος νοµοσχεδίου και στην επιτροπή τις αντιρρήσεις µας, οι
οποίες αφορούσαν τον αποκλεισµό των αντιπροσώπων κατά πε-
ρίπτωση οικείων ή συγγενών επαγγελµατικών οργανώσεων, ώστε
να συµµετέχουν για τις περιπτώσεις που συζητιούνται αναγνω-
ρίσεις αντίστοιχων επαγγελµατικών προσόντων. Κάνατε δεκτές
τις αντιρρήσεις και σας ευχαριστούµε. Πιστεύουµε ότι η συµµε-
τοχή τους κρίνεται απαραίτητη, διότι παρέχει εγγυήσεις εξειδι-
κευµένων γνώσεων ώστε να διασφαλιστεί η ορθή κρίση του
συµβουλίου.

Με το άρθρο 18 συνιστάται το Εθνικό Συµβούλιο Εκπαίδευσης
και Ανάπτυξης Ανθρώπινου Δυναµικού, το οποίο αποτελεί ένα ιδι-
αίτερης σηµασίας γνωµοδοτικό όργανο προς τον Υπουργό Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων.

Το τέταρτο και τελευταίο κεφάλαιο του παρόντος νοµοσχεδίου
αποτελείται από τα άρθρα 19 έως και 35. Με αυτό ρυθµίζονται
τα θέµατα που αφορούν την ανώτατη εκπαίδευση και την
έρευνα. Παράλληλα, εισάγονται νέες ρυθµίσεις όπως αυτές προ-
έκυψαν κατά τη διάρκεια της συζήτησης του συγκεκριµένου νο-
µοσχεδίου στην αρµόδια επιτροπή.

Με το άρθρο 19 επιλύονται θέµατα και αίρονται ερµηνευτικά
προβλήµατα που δηµιουργήθηκαν κατά την εφαρµογή διατά-
ξεων που αφορούν τα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα. Επανέρ-
χεται η τριετής θητεία των επίκουρων καθηγητών των ανωτάτων
εκπαιδευτικών ιδρυµάτων, καθώς και το ανώτατο όριο των ανά
σχολή εντασσόµενων στο καθεστώς µερικής απασχόλησης κα-
θηγητών σε αυτά.

Με το άρθρο 21 επεκτείνεται το πεδίο εφαρµογής των περι-
πτώσεων πράξης υπουργικού συµβουλίου στα αυτοχρηµατοδο-
τούµενα ή χρηµατοδοτούµενα από ιδίους πόρους προγράµµατα.
Με την παρούσα ρύθµιση δίνεται η δυνατότητα να υπογράφονται
άµεσα και χωρίς διαδικασίες χρονοβόρων εγκρίσεων από κεντρι-
κούς φορείς.
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Με το άρθρο 23 ρυθµίζονται θέµατα που αφορούν την ανά-
πτυξη και την εύρυθµη λειτουργεία του Ελληνικού Ανοικτού Πα-
νεπιστηµίου. 

Στα άρθρα 26 και 27 προβλέπεται η ίδρυση Τµήµατος Τουρι-
στικών Σπουδών στο Πανεπιστήµιο Πειραιώς, Τµήµατος Οικονο-
µικών και Διοίκησης Τουρισµού στο Πανεπιστήµιο Αιγαίου,
καθώς επίσης και η ίδρυση Πολυτεχνικής Σχολής στο Πανεπιστή-
µιο Ιωαννίνων.

Με το άρθρο 29 γίνεται τροποποίηση του άρθρου 1β του Κώ-
δικα Ελληνικής Ιθαγένειας του ν.4332/2015. Το άρθρο αυτό
αφορά την απόκτηση της ελληνικής ιθαγένειας από ενήλικους
αλλοδαπούς που φοιτούν στα ελληνικά σχολεία. Όπως και το κα-
λοκαίρι του 2015, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, που είχαµε δια-
φωνήσει µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, πιστοί στις θέσεις µας
καταψηφίζουµε και τώρα το συγκεκριµένο άρθρο. 

Στο άρθρο 31, όπου εισάγονται διατάξεις για τη φοιτητική µέ-
ριµνα, δίνεται η δυνατότητα στους προπτυχιακούς, µεταπτυχια-
κούς φοιτητές και τους υποψήφιους διδάκτορες, που δεν έχουν
άλλη ιατροφαρµακευτική και νοσοκοµειακή περίθαλψη, να δι-
καιούνται πλήρη ιατροφαρµακευτική και νοσοκοµειακή περί-
θαλψη στο Εθνικό Σύστηµα ΕΣΥ µε κάλυψη των σχετικών
δαπανών από τον Εθνικό Οργανισµό Παροχής Υπηρεσιών
Υγείας. 

Πριν κλείσω, κύριε Υπουργέ, εκ παραδροµής αναφέρθηκα και
στο άρθρο, το οποίο αποσύρατε. Συνεπώς, η αναφορά µου ήταν
σε σχέση µε το αν παρέµενε αυτό το άρθρο. Το επισηµαίνω για
να µην θεωρηθεί ότι δεν το έλαβα υπ’ όψιν µου, παρ’ ότι εκ πα-
ραδροµής δεν θυµήθηκα να το αποσύρω από τον λόγο µου. 

Κλείνοντας, οι Ανεξάρτητοι Έλληνες είµαστε θετικοί επί του
συνόλου του νοµοσχεδίου, µε εξαίρεση το άρθρο 29, το οποίο
και καταψηφίζουµε. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο των Ανεξάρτητων Ελλήνων, κ. Κων-
σταντίνο Κατσίκη. 

Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής της Ένωσης Κεντρώων κ.
Ιωάννης Σαρίδης για δεκαπέντε λεπτά. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριες και κύριοι Βουλευτές, γινόµαστε και σήµερα µάρτυρες

-για µια ακόµα φορά- των αποτελεσµάτων της συνειδητής επιλο-
γής της Κυβέρνησης να µην σέβεται τις κοινοβουλευτικές διαδι-
κασίες και τις πρακτικές του ορθώς νοµοθετείν. 

Πιο συγκεκριµένα, µε πρόσχηµα πως πλησιάζουν οι µέρες για
την προγραµµατισµένη µεταφορά της Εθνικής Βιβλιοθήκης στις
νέες εγκαταστάσεις του Ιδρύµατος Νιάρχος και µε τη δικαιολο-
γία της ανάγκης για έγκαιρη οριστικοποίηση των ηµεροµηνιών
των Πανελλαδικών Εξετάσεων, προχωρήσατε στον χαρακτηρι-
σµό του παρόντος νοµοσχεδίου ως «επείγοντος». 

Αυτά τα δύο σηµεία επικαλείστε, καθώς και την υπαρκτή
ανάγκη ολοκλήρωσης των µεταθέσεων εκπαιδευτικών πρωτο-
βάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης µέσα στο δεύτερο δε-
καπενθήµερο του τρέχοντος µήνα, του Φλεβάρη, για να
χαρακτηρίσετε «επείγον» αυτό το νοµοσχέδιο, το παρόν συνον-
θύλευµα, ουσιαστικά, των τριάντα άρθρων και των υπερπολλα-
πλάσιων άρθρων και να µειώσετε έτσι τις δυνατότητες βελτίωσης
πρωτοβουλιών και παρεµβάσεων από τους Βουλευτές της Αντι-
πολίτευσης. 

Κάθε φορά που νοµοθετείτε µε αυτήν τη διαδικασία, ουσια-
στικά επιβεβαιώνετε την κεντρική πολιτική σας απόφαση να νο-
µοθετείτε µόνοι σας. Όποτε µιλάτε για συνεννόηση και για
συναίνεση πια, να ξέρετε πως κινδυνεύετε να σας χαρακτηρί-
σουν αναξιόπιστους, καθώς ο κόσµος βλέπει πως από τη µια δεν
έχετε κανέναν δισταγµό να χαρακτηρίζετε τριάντα άρθρα ως
επείγοντα -ενώ, µάλιστα, οι ίδιοι οµολογείτε πως µόνο δύο, τρία
από αυτά πληρούν τις προϋποθέσεις του προϋπολογισµού- και
από την άλλη σας ακούει να προχωράτε σε δήθεν καλοπροαίρε-
τες υπενθυµίσεις, πως µας κάνατε και χάρη που επιτρέψατε να
έρθουν οι τριάντα φορείς που καλέσαµε να µιλήσουν, καθώς το
άρθρο 38, παράγραφος 5 του Κανονισµού, όπως εσείς είπατε,
ορίζει πως δεν µπορεί να ξεπερνούν τους έξι οι προσκεκληµένοι
φορείς. 

Υπάρχει µια ανοιχτή συζήτηση για αλλαγές στον Κανονισµό
της Βουλής. Προτείνω απ’ αυτό το Βήµα να εξετάσουµε ακριβώς
το άρθρο 38, παράγραφος 5, ώστε να µπορούν και οι επιτροπές
του Κοινοβουλίου να καλούν όσους φορείς κρίνουν πως πρέπει
να ακουστούν, χωρίς να το κάνουν αυτό παραβιάζοντας τον οποι-
ονδήποτε Κανονισµό και χωρίς να µπορείτε κι εσείς ή η οποιαδή-
ποτε άλλη κυβέρνηση να λέει πως κάνει χάρη γι’ αυτό. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αντικαθιστώ την αγαπητή συ-
νάδελφο Βουλευτή Θεοδώρα Μεγαλοοικονόµου. στην οποία εύ-
χοµαι ταχεία ανάρρωση και γρήγορη επιστροφή στο χρήσιµο
έργο της. Η Βουλευτής Μεγαλοοικονόµου κατά τη διάρκεια των
συζητήσεων της Επιτροπής Μορφωτικών Υποθέσεων είχε ξεκά-
θαρα υποστηρίξει πως οι νοµοθετικές προτάσεις του Υπουρ-
γείου που περιέχονται στο πρώτο και δεύτερο κεφάλαιο του υπό
εξέταση νοµοσχεδίου και αφορούν το Κρατικό Πιστοποιητικό
Γλωσσοµάθειας -άρθρα 1 έως 3- και την Εθνική Βιβλιοθήκη -
άρθρα 4 έως 6- είναι πράγµατι τόσο απαραίτητες όσο και σω-
στές.

Λυπάµαι, όµως, γιατί ίσως µας υποχρεώσετε να καταψηφί-
σουµε -αν καταψηφίσουµε, αυτό θα φανεί και από την τοποθέ-
τηση του Υπουργού- το νοµοσχέδιο αυτό. Και αυτή την απόφαση
µας τη δηµιουργείτε εσείς οι ίδιοι. Δεν είδα να δίνετε σήµερα ση-
µασία σε αυτό που σας επεσήµανε η ΕΣΑΜΕΑ και το τόνισε και
η συνάδελφος, η κ. Μεγαλοοικονόµου. 

Κύριε Υπουργέ, όσο σωστά κι αν είναι αυτά τα έξι άρθρα που
αποτελούν τα δύο πρώτα κεφάλαια και όση διάθεση να έχουµε
εµείς να κάτσουµε να σας εξηγήσουµε γιατί τα υπόλοιπα είκοσι
τέσσερα άρθρα θα έπρεπε να αποσυρθούν, δεν µπορώ να προ-
χωρήσω χωρίς να σας ξεκαθαρίσω πως αν δεν µας δώσετε µια
απάντηση στο γιατί δεν νοµοθετείτε από τώρα τις απαραίτητες
διατάξεις ώστε τα ΑΜΕΑ να έχουν και συνταγµατικά την προβλε-
πόµενη πρόσβαση και να µπορούν να αποκτήσουν και αυτά από
τη δική τους τη πλευρά το πιστοποιητικό γλωσσοµάθειας, µας
φέρνετε σε µια εξαιρετικά δύσκολη θέση. 

Με δεδοµένο πως το ζήτηµα αυτό θα λυθεί -σύντοµα ελπίζω-
θα προχωρήσω σε κάποια σύντοµα σχόλια γύρω από τα όσα
προτείνετε για όλες τις βαθµίδες εκπαίδευσης στο τρίτο και το
τέταρτο κεφάλαιο, η προχειρότητα των οποίων είναι ενδεικτική
και χαρακτηριστική της κακής ποιότητας των νοµοθετηµάτων της
Κυβέρνησης. 

Στο άρθρο 8 του τρίτου κεφαλαίου, προτείνετε την παράταση
κατά ένα έτος των όσων εκτάκτως ήδη ισχύουν σχετικά µε τις
ανάγκες καθαριότητας των σχολικών µονάδων. 

Κύριοι της Κυβέρνησης, πρέπει επιτέλους να καταλάβετε πως
δεν έχετε πια τη δικαιολογία αυτή. Δεν είστε πια καινούργιοι. Δύο
χρόνια είστε σε αυτή την Κυβέρνηση. Δύο χρόνια είστε σε αυτές
τις θέσεις. Δεν έχει καµµία σηµασία που έχουν αλλάξει οι Υπουρ-
γοί. Πρέπει η Κυβέρνηση να έχει και µια συνέχεια. Πρέπει αυτό
το κράτος κάποια στιγµή να έχει µια συνέχεια. 

Πώς είναι δυνατόν να αναγκάζεστε να νοµοθετείτε τη µια πα-
ράταση πίσω από την άλλη ύστερα από δύο χρόνια; Κάθε παρά-
ταση που µας φέρνετε και ζητάτε την ψήφο µας, µπορεί να
θεωρηθεί ως απόδειξη είτε της ανικανότητάς σας περί επίλυσης
διαφόρων προβληµάτων είτε της έλλειψης πολιτικής βούλησης
της Κυβέρνησης για να αντιµετωπίσει αυτά, ως αποτέλεσµα, µά-
λιστα, κάποιας κεντρικής, συνειδητής πολιτικής απόφασης. 

Τα ζητήµατα που αφορούν την καθαριότητα του δηµοσίου,
εξαιτίας του τρόπου που τα διαχειρίστηκε ο ΣΥΡΙΖΑ, βρίσκουν
το δρόµο να παρεισφρύουν υπό µορφή παρατάσεων σε όλα σχε-
δόν τα νοµοσχέδια που φέρνετε σε αυτή την Αίθουσα. 

Σε κάθε νοµοσχέδιο υπάρχει και µια παράταση για τους αν-
θρώπους της καθαριότητας. Αποδεικνύεται µε αυτό τον τρόπο
πως δεν θέλετε να λύσετε το πρόβληµα, αλλά να το κρύψετε
κάτω από το χαλί. Αυτό που πετυχαίνετε µε τις επαναλαµβανό-
µενες παρατάσεις, είναι να κρατάτε σε οµηρία εργαζοµένους. Τί-
ποτα άλλο! 

Στο άρθρο 11 του κεφαλαίου Γ’, θα έπρεπε να λάβετε πολύ
σοβαρά υπ’ όψιν τις ανησυχίες σύσσωµης της Αντιπολίτευσης
και των φορέων. Δεν µας εξηγείτε πουθενά πού καταλήξατε
στους αριθµούς και στα χρονικά όρια που περιγράφονται στο
άρθρο 11. 
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Δεν καταφέρατε -κυρίως γιατί δεν το επιδιώξατε καν- να µας
εξηγήσετε πώς καταλήξατε σε όσα ισχυρίζεστε στο άρθρο 11,
σχετικά µε τα ζητήµατα της ειδικής αγωγής και εκπαίδευσης. 

Υπάρχουν αβλεψίες σε πρακτικά ζητήµατα και αστοχίες που
θα οδηγήσουν στη δηµιουργία απαράδεκτων καταστάσεων,
όπου παιδιά και γονείς θα γίνονται µπαλάκι στα απάνθρωπα παι-
χνίδια της γραφειοκρατίας και της κρατικής αναλγησίας. 

Το άρθρο 11 αποδεικνύει περίτρανα πως νοµοθετείτε για τους
πολίτες χωρίς τους πολίτες. Λυπάµαι, αλλά το µέλλον προβλέ-
πεται ζοφερό για όλες τις οικογένειες που ήλπιζαν πως θα λύ-
σετε προβλήµατα, ενώ εσείς σήµερα τους αιφνιδιάζετε, τους
ανατρέπετε τον οικογενειακό προγραµµατισµό και τους δηµιουρ-
γείτε νέα προβλήµατα. 

Στο άρθρο 12, που καταπιάνεται µε τα ζητήµατα των µαθητών
ΕΠΑΛ, προσπαθείτε να ρυθµίσετε µια κατάσταση, η οποία, όµως,
απαιτεί λύσεις αντί εµβαλοµατικών ρυθµίσεων. Το µέλλον θα δεί-
ξει αν η ρύθµισή σας είναι αρκετή. 

Όσον αφορά το άρθρο 13, όπου κάνετε αναφορές στους µα-
θητές µε ανίατες ασθένειες, καθώς και το άρθρο 14, όπου ρυθ-
µίζετε δήθεν τα της µειονοτικής εκπαίδευσης, δεν µπορούµε
παρά να δηλώσουµε πως µας εµποδίζετε να στηρίξουµε την
όποια προσπάθεια βελτίωσης όταν αυτή γίνεται χωρίς την άκρως
απαραίτητη δηµόσια διαβούλευση και όταν ταυτόχρονα και
εσκεµµένα επιλέγετε να µπλέκετε σωστά πράγµατα µε λάθος
πράγµατα και να µας εκβιάζετε, ουσιαστικά, πως αν δεν ψηφί-
σουµε το σύνολο των νοµοθετηµάτων σας, θα φανούµε ανάλγη-
τοι και αδιάφοροι. Δεν είναι σωστό αυτό που κάνετε και το
ξέρετε. 

Στο άρθρο 15 προχωράτε στη σύσταση άλλης µιας δοµής, της
Διεύθυνσης Ιδιωτικής Εκπαίδευσης. Κρίνοντας από τον τρόπο µε
τον οποίο αντιµετωπίζετε µέχρι σήµερα την ιδιωτική πρωτοβου-
λία στην παροχή παιδείας, ξέρουµε τι έχουµε να περιµένουµε.
Θα αποσπάσετε εκεί όσους εσείς διαλέξετε για να ενισχύσετε τη
γραφειοκρατία, κάνοντας όλο και πιο δύσκολη τη λειτουργία
ενός ιδιωτικού σχολείου. 

Τα ιδιωτικά σχολεία τελούν υπό διωγµό επί Κυβερνήσεώς σας.
Βάζετε το ένα εµπόδιο µετά το άλλο. Αντί να βάζετε εµπόδια στα
φαινόµενα παραβατικότητας µιας µικρής µειοψηφίας ιδιωτικών
εκπαιδευτικών ιδρυµάτων, επιλέγετε να βασανίσετε το σύνολο
των ιδιωτικών σχολείων επιβαρύνοντας το κόστος λειτουργίας
τους και ανατρέποντας τον προγραµµατισµό τους κάθε τρεις και
λίγο. Σε κάθε περίπτωση ενισχύετε την επιχειρηµατολογία όσων
ισχυρίζονται πως ο λόγος που τα κάνετε αυτά, είναι να κρύψετε
τα χάλια της δηµόσιας εκπαίδευσης.

Στο άρθρο 18 δηµιουργείτε έναν ακόµα φορέα. Βεβαίως, κα-
ταργείτε έναν άλλον. Το συναντάµε όλο και πιο συχνά στις νο-
µοθετικές σας πρωτοβουλίες

Στο άρθρο 19 του κεφαλαίου Δ’ και ειδικότερα στην παρά-
γραφο 1, ουσιαστικά επαναφέρετε σε ισχύ διατάξεις τις οποίες
εσείς αρχικά είχατε εισάγει και υπερψηφίσει τον Αύγουστο του
2016, αλλά στη συνέχεια, τον Οκτώβριο του 2016, τις καταργή-
σατε για να τις ξανανοµοθετήσετε σήµερα.

Τι άλλο να κάνει κανείς; Τι άλλο να πει κανείς; Τα ίδια κάνετε
και µε την έρευνα. Καθόµαστε και συζητάµε για τη διαστηµική
υπηρεσία την ίδια ώρα που για την έρευνα στο άρθρο 28, παρά-
γραφος 10 ξενοµοθετείτε. Τρεις µήνες µετά τη θεσµοθέτηση του
ΕΛΙΔΕΚ, ορίζετε τη ΓΓΕΤ, την Γενική Γραµµατεία Έρευνας και
Τεχνολογίας, ως αρµόδια για τη λειτουργία και την εποπτεία του
ΕΛΙΔΕΚ. Έρχεστε, λοιπόν, και καταργείτε την αυτονοµία του, πα-
ραδεχόµενοι ότι έτσι όπως τα έχετε κάνει προκύπτουν προβλή-
µατα αλληλοεπικαλύψεως αρµοδιοτήτων.

Ακούτε τα σχόλιά µας τελικά. Ήταν περίπου τρίµηνη η καθυ-
στέρηση. Πόσοι ήταν αυτοί που σας είχαν προειδοποιήσει για
αυτό που τώρα αναγκάζεστε να κάνετε; Πόσοι ήταν αυτοί που
σας το είχαν πει µέσα σε αυτήν την Αίθουσα; 

Στο άρθρο 20 του τελευταίου κεφαλαίου, στην παράγραφο β’,
εκεί όπου αναφέρεστε στα προσόντα, από όσους ζητούν να γί-
νουν ΕΔΙΠ απαιτείτε αποκλειστικά και µόνο διεθνείς δηµοσιεύ-
σεις σε διεθνή συνέδρια. Ποια λογική σας ανάγκασε να
αφαιρέσετε δύο λέξεις, «και ελληνικά»; Γιατί να µετράνε µόνο δη-
µοσιεύσεις του εξωτερικού; Αυτό είναι άλλη µία προσπάθειά σας

να αντιµετωπίσετε το brain drain; Μόνο όσοι έχουν δηµοσιεύσεις
στο εξωτερικό µπορούν να διεκδικήσουν µια θέση στα ελληνικά
πανεπιστήµια; 

Μαζί µε την κατάργηση της «Αντιγόνης» και του «Θουκυδίδη»
επαναλαµβάνετε το µήνυµα, «Σηκωθείτε και φύγετε».

ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ ΜΗΤΑΦΙΔΗΣ: Έλεος!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Έλεος! 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Ποια κατάργηση;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Η Ελλάδα δεν έχει χώρο για Έλληνες.

Αυτό κάνετε µε κάθε ευκαιρία. Αυτό κάνετε µε όλα τα θέµατα.
Διώχνετε τους Έλληνες.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Όχι ψέµατα! Υπάρχουν απαντήσεις.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Αυτό κάνετε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο είναι ακο-

στολόγητο. Το Λογιστήριο του Κράτους µας πληροφορεί πως
αδυνατεί να υπολογίσει το κόστος όσων νοµοθετείτε. Σε µία πε-
ρίοδο οικονοµικής κρίσης ποιος λογικός άνθρωπος µπορεί να
δεχθεί αδιαµαρτύρητα ή να θεωρήσει σωστή την πρακτική σας
να νοµοθετείτε ακοστολόγητα; Ποιος Έλληνας έχει πάρει σή-
µερα την οποιαδήποτε απόφαση µέσα στο σπιτικό του χωρίς να
την κοστολογήσει; Κανείς! Πώς είναι δυνατόν, λοιπόν, η Βουλή
να νοµοθετεί ακοστολόγητα, χωρίς µελέτες επιπτώσεων;

Θεσπίζεται ο ενιαίος αριθµός µαθητή και µας λέτε πως αυτό
θα γίνει µε σεβασµό στα προσωπικά του δεδοµένα, όταν τις τε-
λευταίες µέρες µαθαίνουµε πως για να βγάλεις ένα εισιτήριο στο
µετρό, θα πρέπει κάποιος να ξέρει πού µένεις, ποιο είναι το τη-
λέφωνό σου και τι αγόρασες από το σούπερ µάρκετ προχθές.
Αναρωτιέµαι, λοιπόν, τι εµπιστοσύνη µπορούµε να δείξουµε.

Αυτή η πρακτική να ευνοείτε τα φακελώµατα δεν ταιριάζει σε
αριστερές κυβερνήσεις. Η αξιοπιστία σας, δε, έχει δεχθεί τέτοια
χτυπήµατα από τις αστοχίες σας, που δεν µπορούµε να στηριχ-
θούµε στα λεγόµενά σας. Όλες αυτές οι δήθεν καινοτοµίες, όλα
αυτά που δήθεν θα µας οδηγήσουν στο υπέροχο µέλλον των τε-
χνολογικών εξελίξεων στην Ελλάδα, είναι απλά εµπόδια στην κα-
θηµερινή ζωή των πολιτών.

Μας φέρνετε ένα νοµοσχέδιο µε προβλέψεις για ηλεκτρονικές
ψηφοφορίες εξ αποστάσεως, µε διατάξεις για διεξαγωγή εξετά-
σεων µε ηλεκτρονικό τρόπο, µας µιλάτε για το πόσο εύκολη θα
κάνει τη ζωή µας η πλατφόρµα του «myschool». Όµως, µόλις
χθες διάβαζα τα αγανακτισµένα σχόλια όλων όσων ήρθαν αντι-
µέτωποι µε την πλατφόρµα του ΑΣΕΠ στην προσπάθειά τους να
διεκδικήσουν το µέλλον τους, αλλά και εκείνων που πρέπει να
προσδιορίσουν το πόσο τους µένει να ζήσουν για να πάρουν τα
φάρµακά τους όπως και εκείνων, που για να πιστοποιήσουν πως
είναι άρρωστοι, κινδυνεύουν να πεθάνουν στους δρόµους. Αυτή
είναι η αλά ΣΥΡΙΖΑ εφαρµογή των τεχνολογικών καινοτοµιών
στην καθηµερινότητα των συµπολιτών µας. 

Παραφράζοντας, λοιπόν, τον Αρκά, θα έλεγα πως έρχεστε εδώ
να λύσετε προβλήµατα που δεν θα υπήρχαν εάν δεν υπήρχατε
εσείς και η Κυβέρνησή σας. Δεν έχετε την ικανότητα να εφαρµό-
σετε σωστά τα όσα καλά προκύπτουν από την εξέλιξη των νέων
τεχνολογιών. Και θα φανεί σύντοµα αυτό.

Χθες ξεκίνησα µια µεγάλη έρευνα για το πανηγύρι που έχει
στηθεί µε τις κάθε είδους ηλεκτρονικές πλατφόρµες. Με κατα-
τεθειµένες ερωτήσεις µου καλώ το κάθε Υπουργείο χωριστά να
µου απαντήσει πόσες πλατφόρµες έχει υπό την ευθύνη του,
πόσο κόστισαν αυτές, τι προσέφεραν στους πολίτες, ποιος είναι
ο υπεύθυνος για να λειτουργούν σωστά, πόσο κοστίζει η συντή-
ρησή τους και η λειτουργία τους, ποιος ευθύνεται για την ταλαι-
πωρία των χρηστών τους. Όταν αυτά θα τα πληροφορηθούµε,
τότε θα σας ρωτήσουµε -και να το ξέρετε από τώρα- ποιος έχει
τιµωρηθεί ή ποιος πρέπει να τιµωρηθεί βάσει νόµου για όλα
αυτά. 

Για τη θέση της Ένωσης Κεντρώων θα συνεχίσει και θα τοπο-
θετηθεί ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος, όπως επίσης και για
µία κατατεθειµένη τροπολογία της κ. Μεγαλοοικονόµου για το
θέµα του ΕΑΠ.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε πολύ

τον ειδικό αγορητή της Ένωσης Κεντρώων τον κ. Σαρίδη.
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Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός για µια µικρή παρέµβαση.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, καλό θα είναι να µην
ξεστοµίζονται µε τέτοιον προκλητικό τρόπο ψέµατα σε αυτήν την
Αίθουσα. Οι διαφορές είναι δεδοµένες, αλλά τα ψέµατα είναι
απαράδεκτα. 

Το θέµα της «Αντιγόνης», το οποίο έχει πάρει µία δηµοσιότητα,
είναι ένα θέµα που το έχουν κατασκευάσει κάποιοι που νοµίζουν
ότι είναι ιδιοκτήτες των αρχαίων κειµένων. Νοµίζω ότι έχουν ανα-
στατωθεί πάρα πολύ επειδή η Αριστερά προσπαθεί να εκσυγχρο-
νίσει και να ξαναφέρει στο προσκήνιο τη µαγεία των αρχαίων
κειµένων. Αυτά τα άτοµα και η νοοτροπία τους που κάνουν τις
φασαρίες, την απαράδεκτη, την κατασκευασµένη αυτή υπόθεση,
είναι τα άτοµα και η νοοτροπία τους που µε τον σχολαστικισµό
που τους διακρίνει και τον παλαιοµοδίτικο τρόπο προσέγγισης,
έχουν απωθήσει χιλιάδες µαθητών, χιλιάδες νέων από τα αρχαία.
Αυτοί, λοιπόν, φοβούνται επειδή ακριβώς και η Κυβέρνησή µας
θέλει να διεκδικήσει αυτό το υπέροχο παρελθόν. 

Θα έλεγα, λοιπόν, ότι θα πρέπει τα ψεύδη και οι κατασκευα-
σµένες ειδήσεις θα πρέπει να σταµατήσουν και να δούµε επί της
ουσίας πώς τα παιδιά µας θα προσεγγίσουν το βάθος και -επι-
µένω- τη µαγεία της αρχαίας γραµµατείας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεν νοµίζω να επικαλείστε ότι λέω ψέ-
µατα, κύριε Υπουργέ;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Απόλυτα ψέµατα, διότι το θέµα της
«Αντιγόνης», κύριε συνάδελφε…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Αυτό το οποίο ακούγεται δεξιά και αρι-
στερά λέω.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Εσείς, όµως, είστε Βουλευτής. Το
έχετε καταλάβει; Μήπως  νοµίζετε ότι είστε ένας τυχαίος πολί-
της; Αυτό που ακούγεται, να το ελέγξετε. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Αυτό που ακούγεται είναι αυτό που κά-
νετε παντού, µε τις διαρροές δεξιά και αριστερά, για να δείτε την
αντίδραση του ελληνικού λαού.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Ενδιαφέρον. Λέω να µην το σχολιάσω,
κύριε Πρόεδρε. Πραγµατικά ρίχνει πολύ το επίπεδο της συζήτη-
σης.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε,

κύριε Υπουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν δώσω τον λόγο στον κ.

Μαυρώτα, ειδικό αγορητή από το Ποτάµι, έχω την τιµή να ανα-
κοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από
τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως συµµετείχαν στο
εκπαιδευτικό πρόγραµµα «ΚΑΠΟΔΙΣΤΡΙΑΣ» που οργανώνει το
Ίδρυµα της Βουλής, είκοσι τέσσερις µαθήτριες και µαθητές
καθώς και δύο εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το Αµερικάνικο
Κολλέγιο PIERCE.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα ήθελα να σας ενηµερώσω ότι παρακολουθείτε µια κοινο-
βουλευτική διαδικασία. Συζητούµε ένα νοµοσχέδιο του Υπουρ-
γείου Παιδείας. Τον λόγο τώρα έχουν οι εκπρόσωποι των
κοµµάτων. Μετά θα µιλήσουν οι Βουλευτές, θα µιλήσει και ο
Υπουργός και στο τέλος της ηµέρας θα γίνει η ψηφοφορία, ώστε
το νοµοσχέδιο να γίνει νόµος.

Ο ειδικός αγορητής από το Ποτάµι κ. Γιώργος Μαυρωτάς έχει
τον λόγο για δεκαπέντε λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Όντως τα ψέµατα πρέπει να σταµατήσουν. Από όλες τις πλευ-

ρές, όµως!
Θα µπω στα του νοµοσχεδίου.
Το νοµοσχέδιο, που συζητάµε, για το Κρατικό Πιστοποιητικό

Γλωσσοµάθειας, για την Εθνική Βιβλιοθήκη της Ελλάδος και
άλλες διατάξεις, θεωρήθηκε επείγον από την Κυβέρνηση, αδι-
κώντας εν πολλοίς το περιεχόµενό του. 

Επιτρέψτε µου, λοιπόν, δύο λόγια για τη διαδικασία. Έχουµε
πει πολλές φορές, ότι η νοµοθετική πρακτική δεν είναι απλώς

διαδικασία, είναι ουσία. Όσο καλύτερη είναι η νοµοθετική πρα-
κτική, όσο τηρούνται οι διαδικασίες, όσο περισσότερος χρόνος
υπάρχει για διαβούλευση, τόσο καλύτερα ενσωµατώνονται στη
νοµοθέτηση οι βέλτιστες λύσεις, που συγκεράζουν τις απόψεις
των ενδιαφεροµένων. Αυτό, δυστυχώς, στο παρόν νοµοσχέδιο
έγινε µε διαδικασίες εξπρές, που σίγουρα αφήνουν κενά, τα
οποία θα έρθουµε να καλύψουµε µε επόµενα νοµοσχέδια, όπως
και στο παρόν νοµοσχέδιο ερχόµαστε να διορθώσουµε λάθη και
ελλείψεις προηγούµενων νοµοσχεδίων. 

Αυτή η κυλιόµενη νοµοθέτηση, η νοµοθέτηση «δοκιµής και
σφάλµατος», όπως λέµε εµείς οι µηχανικοί, πλήττει την αξιοπι-
στία του νοµοθετικού έργου. Το νοµοσχέδιο αυτό χαρακτηρί-
στηκε «επείγον», παρ’ όλο που µόνο δύο-τρία από τα τριάντα
πέντε άρθρα του έχουν επείγοντα χαρακτήρα. Τα περισσότερα
από τα άρθρα είναι νοµοθετικά µερεµέτια σε προηγούµενα
άρθρα και διατάξεις, που έρχονται να θεραπεύσουν µη επείγοντα
θέµατα. 

Παρ’ όλο που ο Πρόεδρος της Επιτροπής Μορφωτικών Υπο-
θέσεων, κ. Σεβαστάκης, έδειξε καλή διάθεση, καλώντας περισ-
σότερους από τριάντα φορείς στην ακρόαση των φορέων,
εντούτοις δεν ήταν δυνατόν να εκφράσουν τις απόψεις τους σε
τρία λεπτά. Και εµείς, όµως, δυσκολευτήκαµε µέσα σε µιάµιση
µέρα, που είχαµε καιρό, να διαβάσουµε τα πολυσέλιδα υποµνή-
µατα που έστειλαν. Αν αυτό είχε γίνει µε την οµαλή διαδικασία
της ηλεκτρονικής διαβούλευσης, τότε ασφαλώς θα ήταν πιο απο-
τελεσµατική η νοµοθέτηση.

Ο µεγάλος κίνδυνος, κύριοι της Κυβέρνησης, είναι να µην συ-
νηθίσετε σε αυτές τις πρακτικές, να δείτε ότι τσάτρα-πάτρα δου-
λεύουν και να µην τις καθιερώσετε.

Πάµε στα του νοµοσχεδίου. Στο πρώτο κεφάλαιο για το Κρα-
τικό Πιστοποιητικό Γλωσσοµάθειας, δεν έχουµε αντίρρηση.
Απλώς θα θέλαµε να δείτε στη ρύθµιση οικονοµικών θεµάτων,
στο άρθρο 3, µήπως την περίοδο οικονοµικής κρίσης, που δια-
νύουµε, εξεταστεί το ενδεχόµενο δωρεάν συµµετοχής των ανέρ-
γων στις ηλεκτρονικές εξετάσεις στο πλαίσιο της κατάρτισής
τους στις ξένες γλώσσες και της εξασφάλισης του πιστοποιητι-
κού, που θα είναι ένα επιπλέον εφόδιο στην αναζήτηση εργασίας. 

Στο κεφάλαιο Β’ στη «Ρύθµιση θεµάτων Εθνικής Βιβλιοθήκης»,
οι βασικές µας παρατηρήσεις είναι οι εξής: Δεν έχουµε χρησιµο-
ποιήσει καθόλου σχεδόν το Μητρώο Επιτελικών Στελεχών της
Δηµόσιας Διοίκησης που φτιάξαµε πριν από µερικούς µήνες. Και
το ερώτηµα είναι γιατί το έχουµε φτιάξει -όσο το έχουµε φτιάξει,
βέβαια- αν δεν το χρησιµοποιούµε σε τέτοιες διαδικασίες, σε τέ-
τοιες θέσεις, όπως στη θέση του Γενικού Διευθυντή. 

Οι τρεις προσωπικότητες εγνωσµένου κύρους, κατά τη γνώµη
µας θα πρέπει να επιλέγονται µεν από τον Υπουργό, αλλά µετά
από ανοικτή διαδικασία εκδήλωσης πρόσκλησης ενδιαφέροντος,
ώστε να ξέρουµε ποιοι υπέβαλλαν υποψηφιότητες και ποιοι τε-
λικά επιλέχτηκαν. 

Δεν έχουµε αντίρρηση για τη διαδικασία επιλογής γενικού δι-
ευθυντή, που πηγαίνει µια επιτροπή αξιολόγησης και φτιάχνει µια
short list τριών υποψηφίων από τους οποίους επιλέγει ο Υπουρ-
γός. Όµως, είναι αξιοπερίεργο ότι στα απαιτούµενα προσόντα
του γενικού διευθυντή δεν συµπεριλαµβάνονται σχετικές σπου-
δές προπτυχιακού ή µεταπτυχιακού επιπέδου. 

Για την Ψηφιακή Βιβλιοθήκη -άρθρο 4, παράγραφος 2ι’- προ-
τείναµε ρητά να µπει στο νόµο ο όρος «ελεύθερη πρόσβαση»,
δηλαδή «ενοποιηµένη ελεύθερη πρόσβαση», γιατί παρόλο που
είπατε ότι θα είναι ελεύθερη, κύριε Υπουργέ, η πρόσβαση, θα
ήταν καλύτερο να είναι και διατυπωµένο µέσα στο κείµενο.

Στο κεφάλαιο Γ’, στο άρθρο 11 για την ειδική αγωγή, προτεί-
ναµε στη διάταξη της παραγράφου 1 να µπορεί να µειώνεται
κατά πέντε αντί τριών -που προβλέπει το νοµοσχέδιο- ο αριθµός
των µαθητών ανά τµήµα, ώστε να βοηθιούνται όλα τα παιδιά και
ο εκπαιδευτικός γενικής αγωγής από τον εκπαιδευτικό παράλλη-
λης στήριξης, αλλά και το τµήµα ένταξης γενικότερα.

Επίσης, ο αριθµός µαθητών σε τµήµα ένταξης δεν πρέπει να
είναι ανώτερος από δύο µαθητές, εκτός και αν ο υπεύθυνος εκ-
παιδευτικός του τµήµατος κρίνει ότι κάποιες περιπτώσεις µαθητών
µπορούν να οµογενοποιηθούν, αν έχουν όµοια χαρακτηριστικά,
και να δηµιουργεί αντίστοιχα γκρουπ τριών, τεσσάρων µαθητών. 
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Για τη σύσταση της αυτοτελούς Διεύθυνσης Ιδιωτικής Εκπαί-
δευσης του άρθρου 15, το ερώτηµα είναι γιατί να υπάρξει µια
νέα αυτοτελής διεύθυνση και αν η ανάγκη αυτή προκύπτει µετά
από κάποια αξιολόγηση διαδικασιών και δοµών του Υπουργείου. 

Στο Συµβούλιο Αναγνώρισης Επαγγελµατικών Προσόντων, το
ΣΑΕΠ, στο οποίο αναφέρεται το άρθρο 17, υπάρχουν χιλιάδες
υποθέσεις που εκκρεµούν. Μάλιστα, γι’ αυτό, πολλές φορές ευ-
θύνονται απλά και µόνο οι µετονοµασίες που γίνονται στα υπουρ-
γεία στους ανασχηµατισµούς ή µετά από εκλογές. Οπότε, πρέπει
να δούµε µε ποιον τρόπο η νέα σύνθεση του ΣΑΕΠ θα επιλύσει
τα προβλήµατα αυτά και θα συµβάλλει στην απλούστευση και
την επιτάχυνση των σχετικών διαδικασιών. 

Στο άρθρο 18, για το Εθνικό Συµβούλιο Εκπαίδευσης και Ανά-
πτυξης Ανθρώπινου Δυναµικού, το ΕΣΕΚΑΑΔ, προτείνουµε η επι-
λογή του προέδρου να γίνεται και αυτή µετά από ανοιχτή
πρόσκληση. Επίσης, ενώ στο ΕΣΕΚΑΑΔ βάλατε εκπρόσωπο της
ΓΣΕΒΕΕ και της ΑΔΕΔΥ, δεν βάλατε, όπως είχαµε πει, εκπρό-
σωπο τον ΑΜΕΑ ή εκπροσώπους του ερευνητικού κόσµου εκτός
των ΑΕΙ. 

Στο κεφάλαιο Δ’ για τα θέµατα ανώτατης εκπαίδευσης και
έρευνας, στο νέο άρθρο 30, διορθώνεται η ασάφεια που υπήρχε
σχετικά µε τους επίκουρους καθηγητές και τη διαδικασία µονι-
µοποίησης ή εξέλιξής τους και αυτό είναι θετικό. 

Στο άρθρο 31 θα σταθώ λίγο παραπάνω, γιατί είναι ένα θέµα
που το θίξαµε στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων πριν από
λίγες µέρες, γιατί πιστεύουµε ότι ουσιαστικά επηρεάζει την ποι-
ότητα των σπουδών στο πανεπιστήµιο. Αφορά, λοιπόν, στην πτυ-
χιακή εξεταστική, που δίνει τη δυνατότητα στους επί πτυχίω
µαθητές να δίνουν όλα τα µαθήµατα σε κάθε εξεταστική πε-
ρίοδο. 

Καταλαβαίνω την ανάγκη για µια επιπλέον ευκαιρία, ώστε να
τελειώσουν όσοι είναι κοντά στο πτυχίο ή στο δίπλωµα. Τι σηµαί-
νει όµως αυτό το «κοντά»; Αυτό µετράται µε τον αριθµό των µα-
θηµάτων που χρωστάει ο κάθε φοιτητής και όχι µε το αν έχει
συµπληρώσει τα κανονικά εξάµηνα φοίτησης. 

Μια τέτοια, λοιπόν, ευνοϊκή διάταξη θα µπορούσε να αφορά
όσους οφείλουν τρία έως πέντε µαθήµατα, αν σκεφτούµε ότι
πέντε µε έξι µαθήµατα έχει το κάθε εξάµηνο, και όχι όσους χρω-
στούν περισσότερα από είκοσι, αλλά έχουν συµπληρώσει την τε-
τραετία ή την πενταετία κανονικής φοίτησης. Αλλιώς, µε τη
µαζικοποίηση του µέτρου θα έχουµε έναν επιπλέον µήνα εξετά-
σεων κάθε χρόνο και θα κάνουµε τα πανεπιστήµια εξεταστικά
κέντρα. 

Προκειµένου, λοιπόν, να πάει η απόφαση αυτή στις Γενικές Συ-
νελεύσεις των τµηµάτων –πολύ σωστά θεωρεί ο κύριος Υπουρ-
γός ότι αυτή η απόφαση πρέπει να πάει στα ίδια τα τµήµατα–  θα
πρέπει η διάταξη να αφήνει και κάποιους βαθµούς ελευθερίας
ως προς τον αριθµό των µαθηµάτων. 

Προτείνουµε, λοιπόν, να µπει στο τέλος της συγκεκριµένης
διάταξης ότι η Γενική Συνέλευση θα αποφασίζει και τις προϋπο-
θέσεις συµµετοχής των φοιτητών στην πτυχιακή εξεταστική, έτσι
ώστε να µην είναι αναγκασµένη να αποφασίσει διχοτοµικά: Όλοι
σε όλα ή κανένας σε κανένα. Η  διάταξη που λέει: «σε όλα τα µα-
θήµατα» θα έπρεπε να διατυπωθεί ξανά και να λέει «σε µαθή-
µατα», ώστε να υπάρχει έτσι αυτή η ευελιξία στις Γενικές
Συνελεύσεις να αποφασίσουν εκείνες τις συνθήκες συµµετοχής. 

Στο άρθρο 20, στην παράγραφο 1, για το ΕΤΕΠ, πρέπει να λη-
φθεί µέριµνα για να µην αποψιλωθεί το πανεπιστήµιο από το δι-
οικητικό του προσωπικό, µην γίνουν δηλαδή όλοι ΕΤΕΠ και µετά
δεν υπάρχουν διοικητικοί. 

Στην παράγραφο 4, που αφορά τις µετατάξεις εκπαιδευτικών
µε διδακτορικό σε προσωποπαγείς θέσεις ΕΔΙΠ στα πανεπιστή-
µια, είχαµε εκφράσει τις αντιρρήσεις µας και τον Μάιο, γιατί έτσι
θεωρούµε ότι αποψιλώνονται τα σχολεία από υψηλού επιπέδου
προσωπικό. Οι εκπαιδευτικοί µε διδακτορικό είναι υψηλού επιπέ-
δου προσωπικό. 

Εµείς προτείνουµε πρώτα να ορίζεται από τη σχολή ή το τµήµα
το γνωστικό αντικείµενο της προς πλήρωση θέσης και µετά να
γίνονται οι αιτήσεις των ενδιαφεροµένων για όσες θέσεις προ-
κηρύσσονται. Όχι, δηλαδή, να βλέπουµε ποιοι είναι οι υποψήφιοι
και να καθορίζουµε ανάλογα τα γνωστικά αντικείµενα, για να

τους ταιριάζουν, αλλά πρώτα να βλέπουµε τα γνωστικά αντικεί-
µενα που χρειαζόµαστε και µετά ποιοι υποψήφιοι ταιριάζουν σε
αυτά. 

Σήµερα υπάρχει τεράστια ανισοκατανοµή των υποψηφίων
ΕΔΙΠ σε τµήµατα και σχολές. Σε κάποια είναι πολλοί σε άλλα
είναι ελάχιστοι. Με τον τρόπο που προτείνουµε δίνεται η ευελιξία
ώστε να µπορεί να βελτιστοποιηθεί η κατανοµή του προσωπικού
αυτού στο χώρο της ανώτατης εκπαίδευσης µε βάση και τον
προγραµµατισµό των τµηµάτων. 

Επίσης, η παράγραφος 4β του συγκεκριµένου άρθρου δηµι-
ουργεί και αυτή ερωτηµατικά, γιατί η διάταξη αυτή πρακτικά ακυ-
ρώνει τις διαδικασίες αξιολόγησης, που έχουν ήδη ολοκληρωθεί
µε αποφάσεις των µέχρι σήµερα αρµόδιων κοσµητειών. Δηµιουρ-
γείται λοιπόν η εντύπωση ότι επιχειρείται µια παρέµβαση για εκ
νέου κρίση απορριφθεισών αιτήσεων κάποιων υποψηφίων. Ο
νοών νοείτω. 

Θα έπρεπε, λοιπόν, εκεί που λέει «για τις οποίες δεν έχει εκ-
δοθεί η προβλεπόµενη υπουργική απόφαση», κανονικά να λέει
«η προβλεπόµενη απόφαση της οικείας κοσµητείας». 

Επίσης, στην παράγραφο 6 είµαστε αντίθετοι στο θέµα των
προσωποπαγών θέσεων χωρίς ανοιχτές διαδικασίες σε θέσεις
καθηγητών εφαρµογών και καθηγητών στα ΤΕΙ. 

Για το άρθρο 22, για την Εθνική Σχολή Δηµόσιας Υγείας, ισχύει
το ίδιο. Τα συγκεκριµένα µέτρα θα µπορούσαν να γίνουν αποδε-
κτά µόνο για µία σύντοµη µεταβατική περίοδο, σαφώς όµως
οριοθετηµένη. 

Πολύ προβληµατικό είναι, επίσης, το γεγονός ότι η επταµελής
επιτροπή κρίσης που ορίζεται, ουσιαστικά ορίζεται από την Κυ-
βέρνηση µε κοινή υπουργική απόφαση Υπουργού Υγείας και
Υπουργού Παιδείας, κάτι που είναι µοναδική πατέντα. 

Για το άρθρο 23, για το Ελληνικό Ανοικτό Πανεπιστήµιο, βλέ-
πουµε να νοµοθετούνται διατάξεις καθαρά ενίσχυσης του ρόλου
της Συγκλήτου, που αυτή τη στιγµή δεν υπάρχει -είναι η διοι-
κούσα επιτροπή- και αποδυνάµωσης των κοσµητειών. Επίσης,
από τη συζήτηση που έγινε στην επιτροπή, κατάλαβα ότι δεν
υπάρχει µεγάλη διάθεση να προχωρήσουν οι διαδικασίες που θα
την καταστήσουν αυτοδιοίκητη. Σε αυτό το σηµείο, θα ήθελα και
τη γνώµη του Υπουργού, όταν πάρει τον λόγο. 

Ο πρόεδρος της διοικούσας επιτροπής υπονόησε ότι επειδή
έχει δίδακτρα, πρέπει να έχει πάντα την κηδεµονία του Υπουρ-
γείου. Μα, και πολλά µεταπτυχιακά έχουν δίδακτρα, αλλά λειτουρ-
γούν µέσα σε αυτόνοµες σχολές, σε αυτόνοµα πανεπιστήµια. 

Ακούσαµε επίσης, από τον πρόεδρο της διοικούσας επιτρο-
πής, για να δικαιολογήσει τις άδειες των δηµοσίων υπαλλήλων,
να λέει ότι αποκαθίσταται µια αδικία, γιατί είναι το ίδιο η εξ απο-
στάσεως εκπαίδευση, από το σπίτι σου, µε αυτήν της φυσικής
παρουσίας στο κανονικό πανεπιστήµιο. Από τη µία λοιπόν, λέµε
ότι είναι ένα κανονικό πανεπιστήµιο και το ΕΑΠ και πρέπει να
απολαµβάνει τα ίδια δικαιώµατα και προνόµια, από την άλλη,
όµως, ισχυριζόµαστε ότι δεν είναι ένα κανονικό πανεπιστήµιο το
ΕΑΠ και δεν µπορεί να έχει µια κανονική διοίκηση, όπως όλα τα
πανεπιστήµια. Φάσκουµε, δηλαδή, και αντιφάσκουµε. 

Για την έρευνα, απ’ ό,τι εξήγησε ο κ. Φωτάκης, τελικά η ΓΓΕΤ
–εµείς το είχαµε καταλάβει στην αρχή λάθος- αναλαµβάνει µόνο
τα γραφειοκρατικά του ΕΛΙΔΕΚ και όχι τα λειτουργικά. Οι διαδι-
κασίες, δηλαδή, θα είναι από ένα ουσιαστικά ανεξάρτητο ίδρυµα
και δεν θα ενταχθεί αυτό στη Γενική Γραµµατεία Έρευνας και Τε-
χνολογίας παρά µόνο στο κοµµάτι που αφορά το γραφειοκρα-
τικό φόρτο. 

Για τα άρθρα 26 και 27, έκανα µια ερώτηση και στην επιτροπή
για τα Τµήµατα Τουρισµού, που ιδρύονται στο Πανεπιστήµιο Πει-
ραιώς και στο Πανεπιστήµιο Αιγαίου, καθώς και για την Πολυτε-
χνική Σχολή Ιωαννίνων και τη µετονοµασία της Σχολής στο
Ρέθυµνο. Η ερώτηση ήταν εάν έχει ρωτηθεί γι’ αυτές τις αλλαγές
η ΑΔΙΠ, δηλαδή η Αρχή Διασφάλισης Ποιότητας για την Ανώτατη
Εκπαίδευση. 

Προχωρώντας προς το τέλος, να πούµε ότι καταθέσαµε µία
τροπολογία για τις µετακινήσεις των µελών ΔΕΠ. Το πνεύµα του
νοµοθέτη ήταν να µη γίνονται µετακινήσεις από τα περιφερειακά
πανεπιστήµια προς τα πανεπιστήµια του κέντρου. Αυτό ήταν
πολύ εύλογο, γιατί αλλιώς θα είχαµε ουσιαστικά µια αποψίλωση
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των περιφερειακών πανεπιστηµίων, καθότι πολλοί θα ήθελαν να
έρθουν στα πανεπιστήµια του κέντρου. 

Αυτό που προτείνουµε εµείς είναι, ουσιαστικά, να µην απαγο-
ρεύεται η µετακίνηση καθηγητών –µελών ΔΕΠ δηλαδή- µεταξύ
των πανεπιστηµίων του κέντρου, δηλαδή από το Οικονοµικό Πα-
νεπιστήµιο να πάει στο Πολυτεχνείο, από το Πολυτεχνείο να πάει
κάποιος στο ΕΚΠΑ, κάτι το οποίο µε την προηγούµενη διάταξη,
έτσι όπως ήταν διατυπωµένη, ήταν απαγορευτικό. Με την τρο-
πολογία αυτή νοµίζουµε ότι θα ξεπεραστεί αυτή η –ας πούµε-
αστοχία. 

Επίσης, θα πρέπει να δούµε και πάλι την προϋπόθεση δεκαε-
τίας, που ισχύει µε βάση τον τελευταίο νόµο, πριν τη µετακίνηση
ενός µέλους ΔΕΠ. Είναι υπερβολικός ο χρόνος, κατά τη γνώµη
µας, αν θέλουµε να εντείνουµε την κινητικότητα των µελών ΔΕΠ
µεταξύ των πανεπιστηµίων. Σε κάποια επόµενη φάση θα πρέπει
να το δούµε. 

Πάµε στο άρθρο 29 για την προσθήκη που έγινε στον Κώδικα
Ελληνικής Ιθαγένειας. Εµείς δεν κρυφτήκαµε στις επιτροπές,
έτσι ώστε να δηµιουργήσουµε µια µίνι κυβερνητική κρίση, όπως
εύκολα θα µπορούσαµε, καθότι το συγκεκριµένο άρθρο το κα-
ταψήφισαν οι οµοτράπεζοί σας στην εξουσία, οι ΑΝΕΛ, που
έχουν γνωστές απόψεις περί καθαρότητας της φυλής, ενώ
ΠΑΣΟΚ και Νέα Δηµοκρατία επιφυλάχθηκαν.

Είπαµε, λοιπόν, στην επιτροπή ξεκάθαρα «ναι» κι έτσι πέρασε
το άρθρο στην Ολοµέλεια, χωρίς να παζαρέψουµε, χωρίς να βά-
λουµε τη µικροπολιτική πάνω από τις αρχές µας και, κυρίως,
πάνω από το συµφέρον των παιδιών.

Τέλος –και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε- η γνωστή τροπολογία,
που κατατέθηκε από την κυρία Ιγγλέζη για τις υπερωρίες των
αποσπασµένων καθηγητών, µας έκανε να θυµηθούµε την ερώ-
τηση που έχουµε καταθέσει και σας καλούµε να απαντήσετε, επι-
τέλους, κύριε Υπουργέ, σχετικά µε το πόσοι αποσπασµένοι
εκπαιδευτικοί υπάρχουν σε κόµµατα και σε ποια, σε Βουλευτές
και σε Υπουργεία. Δεν είναι κακό να υπάρχει διαφάνεια σ’ αυτά
τα θέµατα. Περιµένουµε λοιπόν, τις απαντήσεις.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Μαυρωτά, σε

σχέση µε αυτό που αναφέρατε για το άρθρο 29, για την ιθαγέ-
νεια, πρέπει να σας πω ότι έγινε δήλωση από τους ΑΝΕΛ επισή-
µως ότι ψηφίζουν το άρθρο 29, παρά την προσωπική τοποθέτηση
που έκανε από το Βήµα προηγουµένως Βουλευτής των ΑΝΕΛ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Δεν θα ερχόταν όµως στην Ολοµέ-
λεια, κύριε Πρόεδρε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Σωστό είναι αυτό. Το αναγνωρίζουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Εκτιµούµε, πάντως,
τη θέση σας, κύριε Μαυρωτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Δεν θέλουµε να µας εκτιµήσετε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Καλώς. Πάντως, το

θέµα θα τακτοποιηθεί και θα υπάρχει µετά από τον Κοινοβουλευ-
τικό Εκπρόσωπο και αντίστοιχη δήλωση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα προχωρήσουµε στον κατά-
λογο των οµιλητών επί της αρχής. 

Πρώτος είναι ο κ. Ιωάννης Στέφος από τον ΣΥΡΙΖΑ για επτά
λεπτά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Τον τελευταίο καιρό ο Διαφωτισµός έγινε κεντρικό θέµα στη

δηµόσια συζήτηση κυρίως µέσω των κοινωνικών δικτύων, αφού
τα υπόλοιπα µέσα ενηµέρωσης δεν ασχολούνται κα ιδιαίτερα.
Ούτως ή άλλως, από καταβολής τους η αντικειµενική ενηµέρωση
δεν είναι το δυνατό τους σηµείο.

Μάθαµε, λοιπόν, πριν κάποιους µήνες ότι ο διαχωρισµός των
εξουσιών έγινε από τον Ρουσσώ κι όχι, όπως όλοι ξέραµε, από
τον Μοντεσκιέ. Στην παρούσα φάση µαθαίνουµε για το σπίτι του
Βολταίρου και τα όσα περίεργα µεσολάβησαν πριν και µετά την
αγορά του.

Η αλήθεια είναι ότι η Νέα Δηµοκρατία είναι γνήσιο τέκνο του
Διαφωτισµού, µόνο που τον ερµηνεύει κατά το δοκούν. Εκεί που
ο Διαφωτισµός απαγγέλθηκε την ελευθερία του ατόµου, η Νέα
Δηµοκρατία καταλαβαίνει την ασυδοσία του κυβερνώντα ή εκεί
που ο Ρουσσώ προτείνει την πιστή τήρηση των νόµων για τη λει-

τουργία του δηµοκρατικού πολιτεύµατος, η Νέα Δηµοκρατία αν-
τιλαµβάνεται την εφαρµογή των νόµων µόνο για τον απλό πολίτη,
αλλά όχι για τον Αρχηγό της.

Οι προτάσεις του Διαφωτισµού για ισονοµία, ελευθερία του
ατόµου και δηµοκρατία λίγη σχέση έχουν µε την Αξιωµατική Αν-
τιπολίτευση, αν και αποτέλεσαν σοβαρή παρακαταθήκη για τη
Γαλλική Επανάσταση και τον Νεοελληνικό Διαφωτισµό του 18ου

αιώνα, η γραπτή κληρονοµιά του οποίου πλουτίζει τα ράφια της
Εθνικής Βιβλιοθήκης.

Η Εθνική Βιβλιοθήκη µε το παρόν νοµοσχέδιο και τη µεταστέ-
γαση της στους χώρους του Ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρχος» προ-
βλέπεται ότι θα παρέχει υπηρεσίες εφάµιλλες µε αυτές της
Βρετανικής Βιβλιοθήκης.

Με το νοµοσχέδιο αυτό η Εθνική Βιβλιοθήκη µπαίνει στην
εποχή των προηγµένων βιβλιοθηκών παγκοσµίως, ενώ παράλ-
ληλα κρατάει τον ρόλο του θεµατοφύλακα όλης της πνευµατικής
παρακαταθήκης του ελληνισµού.

Ένα σηµαντικό σηµείο του νοµοσχεδίου είναι η πρόβλεψη για
την ανάθεση δράσεων, για την ανάδειξη και λειτουργία του εθνι-
κού αποθετηρίου και αρχείου ψηφιακών δηµοσιευµάτων, δεδο-
µένων και µεταδεδοµένων που παράγονται στη χώρα ή αφορούν
τον ελληνικό πολιτισµό. Μάλιστα, αν λάβουµε υπ’ όψιν την αλµα-
τώδη αύξηση των δηµοσιευµάτων στο διαδίκτυο, γίνεται φανερό
πόσο σηµαντική είναι η ανάπτυξη αυτής της υπηρεσίας για τη
διατήρηση της εθνικής, πνευµατικής και καλλιτεχνικής παραγω-
γής.

Η Εθνική Βιβλιοθήκη γίνεται ο φάρος για την ανάπτυξη και των
υπόλοιπων βιβλιοθηκών, που συγκροτούνται σ’ ένα ενιαίο δίκτυο
ανταλλαγής πληροφοριών, γνώσης και επαγγελµατικής επικοι-
νωνίας.

Ένα πολύ σηµαντικό άρθρο στο νοµοσχέδιο είναι το άρθρο 9.
Η αναγνώριση της προϋπηρεσίας στον ιδιωτικό τοµέα, που ίσχυε
για τους δηµοσίους υπαλλήλους επεκτείνεται και στους εκπαι-
δευτικούς, αποκαθιστώντας την ισονοµία και την ίση µεταχείριση
όλων των δηµοσίων υπαλλήλων. Το µέτρο αποκαθιστά κάποιες
χιλιάδες εκπαιδευτικών, οι οποίοι προσέφεραν το παιδαγωγικό
τους έργο στην ιδιωτική εκπαίδευση και συνεχίζουν να το προ-
σφέρουν τώρα στη δηµόσια. 

Το άρθρο που αφορά στο Κρατικό Πιστοποιητικό Γλωσσοµά-
θειας αξίζει της προσοχής µας, αφού επικαιροποιούνται σύµ-
φωνα µε τις παρούσες κοινωνικές ανάγκες οι όροι και οι
διαδικασίες διεξαγωγής των εξεταστικών διαδικασιών για την
απόκτησή του µε πολλαπλά κέρδη για τους Έλληνες πολίτες. 

Μεταξύ άλλων, υπάρχει η ρύθµιση για την ανάπτυξη ενός ηλε-
κτρονικού φροντιστηρίου για τη δωρεάν υποστήριξη της ατοµι-
κής προετοιµασίας των υποψηφίων και πρώτη φορά για δηµόσιο
φορέα η αυτοχρηµατοδότηση του συστήµατος µόνο από τα εξέ-
ταστρα των υποψηφίων, τα οποία είναι κατά 50% χαµηλότερα
από τα ανάλογα συστήµατα άλλων χωρών. 

Ένα άλλο σηµαντικό σηµείο είναι το άρθρο 7 του νοµοσχεδίου,
που αφορά στις σχολικές εκδροµές. Για εµένα προσωπικά,
πέραν του ότι ορίζονται σαφώς και απλοποιούνται οι διαδικασίες
για το ποιος φέρει την ευθύνη των εκδροµών, σηµαντική είναι η
πρόβλεψη για µη υπολογισµό των απουσιών των µαθητών µε
εξαιρετικές επιδόσεις, που θα χρειαστεί να συµµετάσχουν σε
εθνικής, ευρωπαϊκής ή παγκόσµιας εµβέλειας συναντήσεις για
καλλιτεχνικές εκδηλώσεις. Γιατί η αριστεία, ξέρετε, υποβοηθείται
µε πράξεις και νοµοθετήµατα στο δηµόσιο σχολείο και όχι σε
κούφιες δηλώσεις που διευκολύνουν τα συµφέροντα των σχο-
λαρχών. 

Θα ήθελα να κάνω µια αναφορά στην ειδική αγωγή, γιατί ακού-
στηκαν πολλά και διάφορα. Στα δύο χρόνια αυτής της Κυβέρνη-
σης έχουν ιδρυθεί επιπλέον εξακόσιες µονάδες στήριξης
µαθητών µε ειδικές ανάγκες. Έχουν διοριστεί φέτος µόνο περί-
που δέκα χιλιάδες αναπληρωτές, για να καλύψουν τις ανάγκες
των  παιδιών µε ειδικές ανάγκες, όταν τα προηγούµενα χρόνια ο
αντίστοιχος αριθµός ήταν στο ήµισυ, δηλαδή πέντε χιλιάδες. 

Σε ό,τι αφορά αυτά που ακούστηκαν, δηλαδή ότι δεν θα λει-
τουργήσουν ειδικά τµήµατα για τους µαθητές µε ανάγκες σε
ορεινές και νησιωτικές µειονεκτικές περιοχές, τα πράγµατα είναι
τελείως διαφορετικά, έως ανυπόστατα. 
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Δεν συζητούµε, βεβαίως, ότι δεν ισχύει ο αριθµός των τριών
παιδιών για τα ειδικά νηπιαγωγεία, τα ειδικά δηµοτικά και τα ει-
δικά εργαστήρια επαγγελµατικής εκπαίδευσης αυτών των παι-
διών.

Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, αφού έχω δύο λεπτά χρόνο
ακόµα, θέλω να αναφερθώ στην ίδρυση της Πολυτεχνικής Σχο-
λής του Πανεπιστηµίου Ιωαννίνων, που είναι τόπος καταγωγής
µου και τόπος στον οποίο εκλέγοµαι. 

Η Πολυτεχνική Σχολή για το Πανεπιστήµιο Ιωαννίνων ήταν
απολύτως αναγκαία. Λειτουργούσε εκεί για πάρα πολλά χρόνια
το Τµήµα Μηχανικών Επιστηµονικών Υλικών, το Τµήµα Μηχανι-
κών Ηλεκτρονικών Υπολογιστών και Πληροφορικής. Ιδρύθηκε το
2009, αλλά µε µια γενναία απόφαση του τότε Υπουργού Παι-
δείας, του κ. Μπαλτά, λειτούργησε το Τµήµα Αρχιτεκτόνων. 

Η συγκρότηση της κατά τη γνώµη µου κρίνεται απολύτως απα-
ραίτητη για το Πανεπιστήµιο Ιωαννίνων, το οποίο στην ουσία είναι
Πανεπιστήµιο της Ηπείρου, έτσι όπως εκµηδενίζονται πλέον οι
αποστάσεις, για λόγους ακαδηµαϊκής κυρίως δεοντολογίας και
για την κατοχύρωση των επαγγελµατικών δικαιωµάτων των πτυ-
χιούχων των παραπάνω τµηµάτων, οι οποίοι δεν είχαν κανένα
απολύτως επαγγελµατικό δικαίωµα. 

Είµαι ιδιαίτερα ευτυχής που αυτή η Κυβέρνηση σήµερα νοµο-
θετεί για την Πολυτεχνική Σχολή του Πανεπιστηµίου Ιωαννίνων,
που θα συµβάλει κατά τη γνώµη µου ακόµη περισσότερο στην
αναζωογόνηση ενός πολύ καλού πανεπιστηµίου, µε επίσηµα
ερευνητικά στοιχεία ενός από τα καλύτερα πανεπιστήµια της
χώρας, καθώς και στην περαιτέρω ανάπτυξη τα επόµενα χρόνια. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Στέφο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, πενήντα µαθητές και µαθήτριες και τέσσερις
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 4ο Γυµνάσιο Πύργου Ηλείας.  

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Να ενηµερώσουµε τις µαθήτριες και τους µαθητές ότι παρα-
κολουθούν συνεδρίαση για νοµοσχέδιο του Υπουργείου Παι-
δείας. Είµαστε στο σηµείο που έχουν µιλήσει εκπρόσωποι των
κοµµάτων και παίρνουν τον λόγο διάφοροι Βουλευτές. Μετά θα
µιλήσει ο Υπουργός, θα συνεχίσει η συνεδρίαση και προς το από-
γευµα –ίσως το βράδυ- θα ψηφίσουµε και το νοµοσχέδιο θα γίνει
νόµος τους κράτους.

Συνεχίζουµε µε τον κ. Ιωάννη Κεφαλογιάννη, Βουλευτή της
Νέας Δηµοκρατίας, για επτά λεπτά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αν και δεν είχα σκοπό να κάνω αναφορά, θέλω να εκφράσω

τουλάχιστον τη λύπη µου -για να µην χρησιµοποιήσω βαρύτε-
ρους χαρακτηρισµούς για τον προηγούµενο οµιλητή- διότι συ-
νεχίζει µια αήθη επίθεση κατά συγκεκριµένου µέλους της
οικογενείας του Προέδρου της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, ενώ
έχουν δοθεί εξηγήσεις. Νοµίζω αυτή η διαστρέβλωση της πραγ-
µατικότητας, της αλήθειας θα πρέπει κάπου εδώ να σταµατήσει.

Βεβαίως αντιλαµβάνοµαι την αγωνία του, προκειµένου να συµ-
ψηφίσει ενδεχοµένως τις εντυπώσεις για το κρυφό ταξίδι του
Πρωθυπουργού στο Παρίσι και θα έλεγα…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: …(δεν ακούστηκε)
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Αφήστε µε, κύριε Στέφο. Μπο-

ρείτε να απαντήσετε. Δεν αναφέροµαι προσωπικά, πολιτικά κάνω
την αναφορά.

Εγώ προσωπικά, όσο παρακολουθώ τουλάχιστον την εξωτε-
ρική πολιτική της χώρας, νοµίζω ότι είναι η πρώτη φορά που ο
Πρωθυπουργός της Ελλάδας πηγαίνει κρυφό ταξίδι στο εξωτε-
ρικό και αφού «πιάνεται µε τη γίδα στην πλάτη» -ας το πούµε έτσι
λαϊκά-, αναγκάζεται και δίνει τέτοιες εξηγήσεις. Θα µπορούσε
βεβαίως να βγάλει µια ανακοίνωση το Μέγαρο Μαξίµου, να πει
ότι βρέθηκε στη Γαλλία, χωρίς να δώσει περαιτέρω λεπτοµέ-

ρειες, γιατί προχθές ακούστηκε εδώ στην Αίθουσα ότι υπάρχει
και η λεγόµενη µυστική διπλωµατία.

Έρχοµαι τώρα στα του νοµοσχεδίου.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν δεν κάνω λάθος, το παρόν

σχέδιο νόµου πρέπει να είναι το τέταρτο ή πέµπτο του Υπουρ-
γείου Παιδείας επί Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ και Ανεξαρτήτων Ελλή-
νων.

Μπορούµε πλέον µε ασφάλεια να διαπιστώσουµε ότι µετά από
δύο χρόνια, µετά από τόσους διαλόγους επί διαλόγων, µελέτες
επί µελετών και βεβαίως τα γνωστά ατελείωτα «µπρος–πίσω» της
Κυβέρνησης, µε τις συνεχιζόµενες, βεβαίως, αναβολές και τρο-
ποποιήσεις, δυστυχώς αποδεικνύεται ότι η Κυβέρνηση είτε δεν
θέλει είτε δεν µπορεί να παρέµβει στην παιδεία µε κάποιον άλλο
τρόπο, πέρα από αυτόν που µας έχει συνηθίσει και δυστυχώς
διακρίνει και το παρόν σχέδιο νόµου.

Δεν θα µακρηγορήσω και δεν θα σταθώ στο ζήτηµα βεβαίως
της αποσπασµατικότητας και της λογικής «σκούπας» ή της φανε-
ρής διάθεσης σχεδόν σε κάθε άρθρο να χαϊδέψει πάλι τα γνωστά
αφτιά δεκάδων δυνητικών ψηφοφόρων της και να εξυπηρετήσει
τις µικροπολιτικές σκοπιµότητες.

Θα σταθώ σε έναν άλλο τρόπο, σε µία άλλη διάσταση της νο-
µοθέτησης της Κυβέρνησης. Είναι η απουσία επικοινωνίας ανά-
µεσα στην ηγεσία και την υπηρεσία, η έλλειψη συνεννόησης
ανάµεσα στα υπουργεία για ένα σηµαντικό ζήτηµα, που προφα-
νώς λόγω έλλειψης χρόνου δεν έχει αναδειχθεί όσο θα έπρεπε.

Πρόκειται, κύριε Υπουργέ, για τη σύνδεση του τουρισµού µε
την τριτοβάθµια εκπαίδευση. 

Με το άρθρο 26 προχωράτε στην ίδρυση τµηµάτων τουριστι-
κών σπουδών σε δύο πανεπιστήµια: στο Πανεπιστήµιο Αιγαίου
µε έδρα τη Χίο και στο Πανεπιστήµιο Πειραιώς. Εγώ θα σας πω
ότι καλώς το πράττετε. Η αναβάθµιση της ποιότητας του τουρι-
στικού προϊόντος έχει άµεση σχέση µε την εκπαίδευση. Αυτό µας
βρίσκει σύµφωνους. Και µόνο τη διεθνή εµπειρία κάποιος να δει,
θα διαπιστώσει ότι η επένδυση στο ανθρώπινο δυναµικό αποτε-
λεί τη βασική προτεραιότητα. 

Ξεχάσατε, όµως, κύριε Υπουργέ, ότι η προηγούµενη κυβέρ-
νηση Νέας Δηµοκρατίας – ΠΑΣΟΚ µε τον ν.4316/2014 επί υπουρ-
γίας του κ. Λοβέρδου, ο οποίος είναι παρών, είχε προχωρήσει
στη θεσµοθέτηση δύο τµηµάτων τουριστικών σπουδών, το ένα
στο Πανεπιστήµιο Αιγαίου, µε έδρα τη Ρόδο, και το άλλο στο Πα-
νεπιστήµιο Κρήτης, µε έδρα το Ρέθυµνο. Τα τµήµατα αυτά µαζί
µε το αντίστοιχο στο Πανεπιστήµιο της Θράκης για την προ-
ώθηση των τουριστικών σπουδών είχαν µια ιδιαιτερότητα: Ήταν
αγγλόφωνα προπτυχιακά τµήµατα τα οποία απευθύνονταν σε αλ-
λοδαπούς φοιτητές εκτός Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Συνέδεαν, λοιπόν, τη λειτουργία τους µε την καταβολή διδά-
κτρων. Μπορούσαν δηλαδή σε έναν βαθµό δεδοµένων των οικο-
νοµικών συνθηκών να αυτοχρηµατοδοτούνται, να καλύπτουν τα
έξοδα λειτουργίας τους χωρίς να επιβαρύνουν τον κρατικό προ-
ϋπολογισµό και βεβαίως χωρίς να προσθέτουν επιπλέον βάρη
στα πανεπιστήµια. 

Το κυριότερο, όµως, είναι ότι η φιλοσοφία της λειτουργίας
τους είχε έναν πολύ συγκεκριµένο στόχο: να γίνει η προµετωπίδα
ή αν θέλετε η βιτρίνα της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης για την προ-
σέλκυση αλλοδαπών φοιτητών των Βαλκανίων και της ευρύτερης
Μεσογείου, κάτι που αποτελεί νοµίζω διακηρυγµένο και εν πολ-
λοίς υλοποιηµένο στόχο γειτονικών µας χωρών. 

Και βεβαίως ποιος καλύτερος τοµέας για να υλοποιηθεί αυτός
ο στόχος, πέρα από τον τουρισµό, το συγκριτικό πλεονέκτηµα,
τη ραχοκοκαλιά της ελληνικής οικονοµίας;

Τον Μάιο του 2015 στο πρώτο νοµοσχέδιο που η τότε Κυβέρ-
νηση ΣΥΡΙΖΑ και Ανεξαρτήτων Ελλήνων είχε δώσει προς διαβού-
λευση προβλεπόταν βέβαια η κατάργησή τους, όπως θα
θυµάστε. 

Το γεγονός ότι η συγκεκριµένη διάταξη αποσύρθηκε οφείλεται
αποκλειστικά στην αντίδραση των πολιτών εκείνων των κοινω-
νιών, αλλά και στην αντίδραση των Βουλευτών της Μείζονος Αν-
τιπολίτευσης, της Νέας Δηµοκρατίας. Τότε είχαµε καταθέσει µια
ερώτηση µαζί µε είκοσι οκτώ άλλους συναδέλφους, την υπ’ αριθ-
µόν 2139/2015, την οποία καταθέτω στα Πρακτικά µαζί µε την
απάντηση του Υπουργείου.

4798 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Κεφαλογιάννης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Στην απάντηση, λοιπόν, που µας είχε δώσει η τότε ηγεσία του
Υπουργείου –αν θυµάµαι καλά, ήταν επί υπουργίας του κ.
Μπαλτά- αναφερόταν ότι η ευθύνη για τη µη υλοποίηση των τµη-
µάτων αυτών ανήκει στην προηγούµενη Κυβέρνηση, δηλαδή
στην Κυβέρνηση Νέας Δηµοκρατίας και ΠΑΣΟΚ, η οποία δήθεν
δεν προχώρησε στην έκδοση των σχετικών διαταγµάτων, κάτι το
οποίο βεβαίως είναι αναληθέστατο, διότι ο συγκεκριµένος νόµος
δηµοσιεύτηκε στο ΦΕΚ στις 24-12-2014, δηλαδή µία εβδοµάδα
πριν από την προκήρυξη των εκλογών, τις οποίες είχε προκαλέ-
σει τότε ο ΣΥΡΙΖΑ λόγω της καταψήφισης κατά τη διάρκεια της
ψηφοφορίας για εκλογή Προέδρου της Δηµοκρατίας. 

Θα ήθελα, κύριε Υπουργέ, να σας θέσω το εξής αυτονόητο
ερώτηµα: Αν η προηγούµενη κυβέρνηση επέδειξε -όπως απαν-
τήθηκε στην τότε ερώτηση-, ολιγωρία για µία εβδοµάδα που δεν
εκδόθηκαν τα προεδρικά διατάγµατα –ξέρετε πολύ καλά ότι
αυτό ήταν αδύνατο-, τότε πώς χαρακτηρίζετε το γεγονός ότι δύο
χρόνια µετά η παρούσα Κυβέρνηση δεν έχει προχωρήσει στη
συγκεκριµένη διαδικασία όσον αφορά τα προεδρικά διατάγµατα;

Και το δεύτερο αυτονόητο ερώτηµα είναι: Θέλετε, επιτέλους,
αυτά τα τµήµατα, κύριε Υπουργέ; Θα ήθελα µια απάντηση. Πι-
στεύετε στην αναγκαιότητα ίδρυσής τους; 

Πιστεύετε στην αναγκαιότητα ίδρυσης ξενόγλωσσων προπτυ-
χιακών τµηµάτων, τα οποία θα προσελκύσουν φοιτητές από το
εξωτερικό, θα βοηθήσουν οικονοµικά τα πανεπιστήµια και θα
αναβαθµίσουν τον ρόλο και το κύρος τους; Και αν ναι, γιατί δεν
προχωράτε στην υλοποίησή τους; 

Θα ήθελα µια καθαρή απάντηση και να τοποθετηθείτε επί του
θέµατος.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Ιωάννη Κεφαλογιάννη, Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Δηµήτριος Κουκούτσης, Βουλευτής
της Χρυσής Αυγής. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πολύς λόγος γίνεται για τη θέληση αυτής της Κυβέρνησης να

βοηθήσει ουσιαστικά τα παιδιά µε ειδικές ανάγκες και µαθησια-
κές δυσκολίες. Βέβαια, έχουµε το παράδειγµα των ανθρώπων
αυτών που είναι εξειδικευµένοι και ασχολούνται µε αυτά, παρα-
δείγµατος χάρη τους λογοθεραπευτές, για τους οποίους ξέ-
ρουµε ότι η σύµβαση που έχει γίνει ουσιαστικά υποβιβάζει το
επάγγελµά τους. 

Ας υποθέσουµε ότι πράγµατι στα δηµόσια σχολεία επιθυµεί η
Κυβέρνηση και το Υπουργείο να βοηθήσουν την κατάσταση, έτσι
ώστε µέσα από τα σχολεία να υπάρχει κάθε βοήθεια που χρει-
άζεται ένα παιδί µε µαθησιακές δυσκολίες. Θα µπορούσε το
Υπουργείο να προσλάβει λογοθεραπευτές στην πρωτοβάθµια εκ-
παίδευση, στην ειδική αγωγή και περαιτέρω, στα παιδιατρικά νο-
σοκοµεία, στα ΚΕΔΔΥ, στα ιατροπαιδαγωγικά κέντρα, για να µη
χρειάζονται οι γονείς τον ιδιωτικό τοµέα, ο οποίος ουσιαστικά
έχει εκµηδενιστεί.

Από την άλλη, βλέπουµε ότι η ελληνική κοινωνία βρίσκεται σε
αναβρασµό µε την απόφαση της Κυβέρνησης να εντάξει στα
σχολεία της χώρας τα προσφυγόπουλα ώστε να µην στερηθούν
τη µόρφωση. Είναι, άραγε, ευαισθησία µόνο ή ένα οργανωµένο
σχέδιο των κυβερνώντων που καλύπτεται από το υποτιθέµενο
πέπλο της αλληλεγγύης;

Σύµφωνα, λοιπόν, µε τον ν.4332, µε δήλωση και αίτηση λόγω
γέννησης και φοίτησης σε σχολείο στην Ελλάδα, η εγγραφή στην
πρώτη τάξη ελληνικού σχολείου της πρωτοβάθµιας εκπαίδευσης
και η συνεχόµενη παρακολούθηση, όπως είχε γίνει µε προηγού-
µενους νόµους, ουσιαστικά έδινε τη δυνατότητα σε αλλοδαπά
παιδιά να αποκτήσουν την υπηκοότητα µε τα εννέα χρόνια φοί-
τησης.

Σήµερα, δίνονται µεγαλύτερα περιθώρια για την απόκτηση της
ελληνικής ιθαγένειας σε παιδιά προσφύγων και µεταναστών. Ο
κίνδυνος, λοιπόν, αλλοίωσης της εθνικής οµοιογένειας είναι

υπαρκτός. Άραγε, το Υπουργείο ενδιαφέρεται για τη µόρφωση
ή για να πάρουν την ιθαγένεια, επειδή έτσι λέει ο νόµος;

Η αλήθεια είναι ότι στα χρόνια της Μεταπολίτευσης η αιχµή
του δόρατος απέναντι στον ελληνικό λαό, απέναντι στην αλλοί-
ωση της εθνικής συνείδησης του ελληνικού λαού ήταν πάντα το
–εντός εισαγωγικών- «Υπουργείο Παιδείας». Κάποτε ήταν και
«Θρησκευµάτων». Παρήλθαν και αυτές οι εποχές. Όµως, το ζή-
τηµα είναι ότι ακολουθώντας πιστά το Δόγµα Κίσινγκερ, συνεχί-
ζετε κι εσείς να χτυπάτε αµείλικτα τον ελληνικό λαό στα ήθη, στα
έθιµα, στην παιδεία του, στη γλώσσα του. 

Οι µόνοι που αντιστέκονται είναι οι Έλληνες εθνικιστές. Απέ-
ναντι σ’ αυτά τα σχέδια θα µας έχετε πάντα µπροστά σας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Κουκούτση. 

Τον λόγο έχει ο κ. Ανδρέας Λοβέρδος, Βουλευτής της Δηµο-
κρατικής Συµπαράταξης, για επτά λεπτά.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι, παίρνω αφορµή από την τοποθέτηση του

συναδέλφου Κεφαλογιάννη που θυµήθηκε κάτι για το οποίο
υπάρχουν απορίες γιατί δύο χρόνια τώρα δεν έχει προχωρήσει. 

Όταν ήµουν Υπουργός Παιδείας για λίγους µήνες και στο πλαί-
σιο των προβληµάτων που έχει η χώρα αυτή τη στιγµή, είχα
φέρει στη Βουλή σχέδιο νόµου –και σε συνεργασία µε την κυρία
Κεφαλογιάννη- για να ιδρυθούν δύο τµήµατα που θα απευθύνον-
ταν σε φοιτητές εκτός Ευρωπαϊκής Ένωσης, µε διδασκαλία στα
αγγλικά και µε δίδακτρα, σε προπτυχιακό επίπεδο. Μιλούσαµε
για δύο τµήµατα, το ένα στην Κρήτη και το άλλο στη Ρόδο. Βέ-
βαια, έπεσε εκείνη η Κυβέρνηση και δεν προχώρησαν τα σχετικά
διατάγµατα, διότι δεν υπήρχε χρόνος να γίνει αυτό, καθώς ένα
διάταγµα θέλει µήνες για να ολοκληρωθεί. 

Το έθεσα ως θέµα, όταν παρέδωσα σε σας, κύριε Κουράκη.
Πέρασαν δύο χρόνια, µε αποτυχηµένη απόπειρα κατάργησης
αυτής της ρύθµισης, στην οποία ως εµµονικοί αντιπολιτευόµενοι
τότε είχατε αντιταχθεί. Είχα ακούσει, µάλιστα, ότι ο κ. Φίλης σε
µία συνέντευξή του στον κ. Χατζηνικολάου είχε πει ότι καλά του
ακουγόταν ως ιδέα. Δεν ήξερε ότι αυτές είναι νοµοθετηµένες κα-
ταστάσεις. 

Φθάσαµε σήµερα στο σωτήριο έτος 2017, όπου η χώρα έχει
τα προβλήµατα που έχει και αυτό το θέµα κοιµάται, όταν το εν-
διαφέρον είναι τεράστιο. Σε µεταπτυχιακό τµήµα του Πολυτε-
χνείου της Κρήτης, για είκοσι θέσεις µεταπτυχιακών φοιτητών
είχαν υποβληθεί τότε ενενήντα δύο υποψηφιότητες. Το ενδιαφέ-
ρον είναι τεράστιο και η Κυβέρνηση κατά κυριολεξία κοιµάται,
χωρίς να έχει πια τα προβλήµατα που εµφανιζόταν να έχει το
2005, προβλήµατα ιδεολογικής σύγχυσης και ασάφειας περί του
ιστορικού χρόνου στον οποίο βρισκόµαστε.

Όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τι να περιµένει κανείς
από µία Κυβέρνηση που το 2015 κατήργησε ως µάθηµα της εγ-
κυκλίου εκπαιδεύσεως στο λύκειο τη διδασκαλία του έργου του
Θουκυδίδη «Επιτάφιος του Περικλέους»; Τι να πει κανείς γι’ αυ-
τούς; Περί αυτών πρόκειται και σ’ αυτούς αναφερόµαστε. Δεν
περιµένει κανείς τίποτα.

Μια και έκανε αναφορά ο κύριος συνάδελφος στο παρελθόν,
και έτσι µου έδωσε την ευκαιρία να πω αυτά που λέω, να πω ότι
µου έκανε εντύπωση, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µια πληρο-
φορία που ένας καθηγητής από το πανεπιστήµιο µου έδωσε
εχθές, ότι δηλαδή στις Σπέτσες, στην Αναργύρειο, µια ταµπέλα
σε ένα κτήριο που έγραφε ότι ανακαινίστηκε επί των ηµερών µου
την κατέβασαν οι νέοι διοικούντες. Δεν µε ενδιαφέρει. Το θέµα
είναι να γίνονται έργα, δεν είναι να υπάρχουν ταµπέλες. Όµως,
η κίνηση αυτή δείχνει τον τρόπο που σκέπτεστε. Δεν σέβεστε τί-
ποτα, ακόµα και όταν έκδηλα αφορά τον ελληνικό λαό και τα
συµφέροντά του, όπως η περίπτωση των πανεπιστηµιακών τµη-
µάτων που προαναφέραµε.

Τώρα, σε σχέση µε δύο πρωτοβουλίες που έχουµε πάρει σε
νοµοθετικό επίπεδο, σας ζητάµε να δεχθείτε ότι θα ισχύει και
φέτος και θα ισχύει και συνεχώς η δυνατότητα δεύτερης συµµε-
τοχής στις πανελλήνιες εξετάσεις των µαθητών που δεν διαγω-
νίστηκαν για λόγους ανωτέρας βίας, υγείας ή άλλους. Αυτό ίσχυε
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πάντα. Εκτιµώ ότι για λόγους νοµοθετικής απροσεξίας είµαστε
σήµερα στην κατάργηση αυτής της δυνατότητας. Θέλω να ξέ-
ρετε ότι έχει υπάρξει µεγάλη αντίδραση στον χώρο των µαθητών
για αυτό και έχουν δίκιο. Δεν υπάρχει λόγος τώρα να έχουµε κι-
νητοποιήσεις σε κάτι που έκδηλα είναι δίκαιο. Παρακαλούµε την
Κυβέρνηση να δεχθεί την τροπολογία µας αυτή.

Και µια που µιλάµε για τις δικές µας τροπολογίες, θέλω να
κάνω µια ακόµη αναφορά. Άρθρο 14, είναι µια ρύθµιση που είχα
φέρει στη Βουλή τότε ως Υπουργός Παιδείας, που έχει να κάνει
µε τους διδασκάλους στα µειονοτικά σχολεία και δεν είχε τύχει
υποστηρίξεως από όλες τις πλευρές. 

Όµως, αυτή η ρύθµιση που τότε είχε κατακριθεί, απέδωσε
πάρα πολύ κι είχε καλά αποτελέσµατα. Αυτή η παρέµβασή µας,
σε µια χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης που πρώτο µέληµά της
είναι -και πρέπει να είναι- ο σεβασµός του κράτους δικαίου, των
δικαιωµάτων όλων των πολιτών, ανεξαρτήτως επιµέρους επιλο-
γών τους σε θέµατα θρησκείας, ιστορίας, παράδοσης -ως κρά-
τος δικαίου είµαστε όλοι το ίδιο, είµαστε όλοι ίσοι ως πολίτες
αυτού του κράτους- είχε αποδώσει πολλούς και πλούσιους καρ-
πούς και κάποιοι που την είχαν κατακρίνει, σήµερα παραδέχονται
την ορθότητά της. Όµως, έχουν προκύψει προβλήµατα εφαρµο-
γής και φέρνει η Κυβέρνηση µια ρύθµιση µε το άρθρο 14.

Εµείς θα επιδοκιµάσουµε την τροπολογία αυτή της Κυβέρνη-
σης, θα ψηφίσουµε «ναι», υπό την προϋπόθεση, όµως, ότι θα
γίνει δεκτή η τροπολογία που έχουµε καταθέσει, όπου ανατίθεται
ρητά στο Δηµοκρίτειο Πανεπιστήµιο Θράκης, και ειδικά σε τµήµα
του στην Αλεξανδρούπολη, να κάνει εκεί την επιµόρφωση όλων
των διδασκόντων, των Ελλήνων διδασκόντων στα σχολεία αυτά,
και των µειονοτικών αλλά και των υπολοίπων.

Με αυτή τη λογική εξασφαλίζουµε πλήρως κράτος δικαίου,
ισονοµία και έχουµε τη δυνατότητα να προσφέρουµε σε όλους
τους µαθητές που έχουν συµµετοχή στα σχολεία της ελληνικής
επικράτειας, χωρίς διάθεση διακρίσεων.

Παρακαλώ πάρα πολύ την Κυβέρνηση να δει και αυτό το θέµα.
Η τροπολογία µας έχει κατατεθεί, να την ενσωµατώσει και θα ψη-
φίσουµε µε την έννοια αυτή το άρθρο 14.

Ευχαριστώ πολύ.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο για να

πω κάτι επί της διαδικασίας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Λοβέρδο.
Η κ. Κεραµέως έχει ζητήσει τον λόγο επί της διαδικασίας. Σας

ακούµε.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Κύριε Πρόεδρε, κάνατε µια δήλωση προ-

ηγουµένως για τη στάση που θα κρατήσουν οι Ανεξάρτητοι Έλ-
ληνες. Και προς έκπληξή µας ακούσαµε από εσάς ότι οι
Ανεξάρτητοι Έλληνες θα ψηφίσουν τη διάταξη για την ιθαγένεια.
Και λέω «προς έκπληξή µας» διότι οι Ανεξάρτητοι Έλληνες εκ-
προσωπήθηκαν και στην επιτροπή από τον εισηγητή και καταψή-
φισαν τη διάταξη και πριν από λίγο, πάλι µε τον εισηγητή,
δήλωσαν ότι καταψηφίζουν. 

Θέλω να καταλάβω. Να µας εξηγήσουν οι ΑΝΕΛ τι κάνουν. Και
µε ποια ιδιότητα εσείς -µε όλο τον σεβασµό- κύριε Πρόεδρε, εκ-
φράζετε τους Ανεξάρτητους Έλληνες και παίρνετε θέση από
Έδρας για την ψήφιση αυτής της επίµαχης διάταξης, που είναι
το άρθρο 29 του Κώδικα Ελληνικής Ιθαγένειας; Θέλουµε να κα-
ταλάβουµε ακριβώς πώς λειτουργεί ο κυβερνητικός συνασπι-
σµός.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Να σας απαντήσω,

κυρία Κεραµέως. 
Η θέση των Ανεξαρτήτων Ελλήνων όπως και κάθε κόµµατος

θα εκφραστεί κατά τη διάρκεια της ψηφοφορίας. Πλην όµως
επειδή έγινε µια τοποθέτηση του κ. Κατσίκη…

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Του εισηγητή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Εισηγητή, ναι.
Η πληροφόρηση που είχα εγώ, για να µη δηµιουργούνται ψευ-

δείς εντυπώσεις, στο µεσοδιάστηµα µέχρι να γίνει η ψηφοφορία
ήταν αυτή που σας είπα. 

Σε λίγο θα αρχίσουν να µιλάνε οι Kοινοβουλευτικοί Eκπρόσωποι,
οπότε θα υπάρξει πλήρης διασαφήνιση. Απλώς το λέω για να µη

δηµιουργούνται εσφαλµένες εντυπώσεις. Αν τυχόν έκανα λάθος,
στο τέλος δηλαδή, αν φανεί ότι δεν είναι έτσι τα πράγµατα, θα ζη-
τήσω συγνώµη. Όµως επειδή ακριβώς µας παρακολουθεί ο ελλη-
νικός λαός, θέλω να βγαίνει προς τα έξω ό,τι ακριβώς πραγµατικά
συµβαίνει. Επειδή είχα αυτή την πολύ ουσιαστική και έγκυρη πλη-
ροφόρηση, όφειλα νοµίζω να βάλω τα πράγµατα στη θέση τους.
Όµως το πλήρες τοπίο θα ξεκαθαρίσει κατά τη διάρκεια της ψη-
φοφορίας. Εν τω µεταξύ µέχρι τότε θα έχουµε τους Κοινοβουλευ-
τικούς Εκπροσώπους.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Μα, από την τοποθέτηση στην επι-
τροπή...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Θα δούµε κατά τη
διάρκεια της ψηφοφορίας. 

Τον λόγο έχει η κ. Μερόπη Τζούφη, Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ,
για επτά λεπτά.

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα τολµήσω

να µιλήσω, παρά τα απαξιωτικά σχόλια «τι περιµένει κανείς απ’
αυτούς;» και µάλιστα του προηγούµενου Υπουργού Παιδείας, κ.
Λοβέρδου, γιατί νοµίζω ότι υπάρχει ανάγκη ένα κοµµάτι του ελ-
ληνικού λαού να ακούσει και τις δικές µας ταπεινές σκέψεις και
πιστεύω ότι θα υπάρχει ενδιαφέρον και από τους συναδέλφους
στην Αίθουσα. 

Ξεκινώ, λοιπόν, λέγοντας ότι η γνώµη µου είναι ότι κατά τις συ-
νεδριάσεις της επιτροπής των προηγούµενων ηµερών, αλλά και
σήµερα, προφανώς καταγράφηκαν και αποκρυσταλλώθηκαν οι
διαφορετικές αντιλήψεις που έχουµε µε τα κόµµατα της Αντιπο-
λίτευσης για την παιδεία. Θέλω να πω όµως ότι καταγράφηκαν
και δυνητικές συγκλίσεις. Βεβαίως η Νέα Δηµοκρατία µάς κατη-
γόρησε για αποσπασµατικότητα, προχειρότητα, έλλειψη σχεδια-
σµού και κατάθεση ρυθµίσεων εµβαλωµατικού χαρακτήρα, ενώ
η Δηµοκρατική Συµπαράταξη διά του εισηγητή της κατήγγειλε
ότι στο νοµοσχέδιο έχουν συµπεριληφθεί ρυθµίσεις χωρίς τεκ-
µηρίωση και χωρίς διαβούλευση. 

Μια απάντηση στην τµηµατική αυτή πράγµατι νοµοθέτηση
είναι ότι παράλληλα, αγαπητοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες,
υπάρχει σε εξέλιξη και είναι ανοιχτός ο εθνικός κοινωνικός διά-
λογος για την παιδεία, που βεβαίως έχει σαν σκοπό να καταρτίσει
ένα εθνικό σχέδιο δράσης µε στόχους την αναβάθµιση της δη-
µόσιας εκπαίδευσης και την καταπολέµηση των κοινωνικών ανι-
σοτήτων και ελπίζουµε στην ποιοτική βελτίωση της ελληνικής
εκπαιδευτικής πραγµατικότητας, συνυπολογίζοντας φυσικά το
υπάρχον ασφυκτικό µνηµονιακό πλαίσιο, αλλά και τις κατευθύν-
σεις του ΟΟΣΑ, συνθήκες που έχουν συµβάλει τουλάχιστον τα
τελευταία χρόνια στο να βρίσκεται σε κρίσιµο σηµείο το ελληνικό
εκπαιδευτικό σύστηµα. 

Συζητούµε, λοιπόν, εδώ και αρκετό καιρό αλλά και πρόσφατα
µε εκπαιδευτικούς φορείς, συνδικαλιστικούς φορείς, εµπειρο-
γνώµονες, αλλά και µεταξύ µας οι Βουλευτές, στην προσπάθεια
να διατυπώσουµε ένα ρεαλιστικό και κοινωνικά αναγκαίο σχέδιο
µε βάθος εξαετίας, που µπορεί να περιλαµβάνει ένα αναλυτικό
χρονοδιάγραµµα βραχυπρόθεσµων, µεσοπρόθεσµων και µακρο-
πρόθεσµων µέτρων και αποσκοπεί, ακριβώς, στο να βρεθούν κοι-
νοί τόποι προς όφελος της εκπαιδευτικής κοινότητας και της
παιδείας καθ’ αυτής. Παράλληλα, όµως, στοχεύει να καταθέσει
και το δικό µας στίγµα, µε προστασία κάποιων βασικών µας
αρχών παρά τις αντίξοες συνθήκες και το δύσκολο τοπίο.

Για µας η εκπαίδευση αποτελεί µέρος της µελλοντικής ανα-
πτυξιακής στρατηγικής της χώρας. Επενδύουµε στην εκπαί-
δευση για όλους και δείχνουµε τον απαραίτητο σεβασµό σε
προηγούµενα νοµοσχέδια για την παιδεία, αφού οτιδήποτε χρή-
σιµο το συµπεριλαµβάνουµε στα σχέδιά µας, αλλά από την άλλη
προσπαθούµε να αποτινάξουµε τις παθογένειες του παρελθόν-
τος. Προφανώς δεν υπάρχει ο χρόνος να µιλήσω για τα πεπραγ-
µένα αυτής της διετίας, αλλά να πω δυο κουβέντες. 

Για πρώτη φορά µετά από πολλά χρόνια ξεκίνησαν πλήρως
εξοπλισµένα σε προσωπικό και  υλικό τα σχολεία της πρωτοβάθ-
µιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης. 

Έγιναν είκοσι τρεις χιλιάδες προσλήψεις αναπληρωτών, πεν-
τακόσιοι διορισµοί στην ανώτατη εκπαίδευση κι άλλοι τόσοι προ-
γραµµατίζονται µέσα στο 2017. 

4800 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Αυξήθηκε η µέριµνα για τους φοιτητές όλων των τύπων. 
Ακόµα, θεσµοθετήθηκε ο νέος τύπος ολοήµερου δηµοτικού

και νηπιαγωγείου, ξεκίνησε η αλλαγή της φιλοσοφίας στο εξετα-
σιοκεντρικό σύστηµα στο γυµνάσιο και σε σύντοµο χρονικό διά-
στηµα προετοιµαζόµαστε για αλλαγές και στον τρόπο
πρόσβασης στην τριτοβάθµια εκπαίδευση. 

Επίσης, µεριµνήσαµε για την εκπαίδευση των παιδιών των προ-
σφύγων αποτρέποντας τον κοινωνικό τους αποκλεισµό και την
αποµόνωση, ενώ ενισχύσαµε την έρευνα και την καινοτοµία υπο-
στηρίζοντας προγράµµατα νέων επιστηµόνων σε µια προσπά-
θεια να αντιµετωπίσουµε το brain drain προς το εξωτερικό.

Το υπό συζήτηση λοιπόν και ψήφιση νοµοσχέδιο έρχεται να
ενισχύσει κάποιες από αυτές τις προσπάθειες στις οποίες ανα-
φέρθηκα, εξορθολογίζοντας και βελτιώνοντας µια σειρά από
πτυχές, προς όφελος πάντοτε των κοινωνικά αδύναµων, ενι-
σχύοντας όσο µπορούµε το πλαίσιο των ίσων ευκαιριών και εξα-
σφαλίζοντας τα δικαιώµατα των εργαζόµενων εκπαιδευτικών.

Βασική θεσµική παρέµβαση του νοµοσχεδίου είναι οι ρυθµί-
σεις, όπως είπαν και άλλοι συνάδελφοι, για το Κρατικό Πιστοποι-
ητικό Γλωσσοµάθειας, τη στιγµή που είναι γνωστό ότι η
πλειοψηφία των παιδιών καταφεύγει σε ακριβές εξετάσεις που
διενεργούνται από ιδιωτικούς φορείς. Με τις ρυθµίσεις που ει-
σάγονται επιδιώκεται να αποκτηθεί µε µικρότερο κόστος και
απλές αυτοµατοποιηµένες διαδικασίες, βελτιώνοντας τις συνθή-
κες λειτουργίας των διενεργουµένων εξετάσεων µε έντυπα µέσα,
χαµηλά εξέταστρα και ηλεκτρονικές εξετάσεις, και, βεβαίως, επι-
διώκεται να διευκολυνθεί και η διαδικασία για την περιφέρεια,
ώστε να είναι πολλαπλό το κέρδος των µαθητών που µπορούν
να προετοιµάζονται µε την κατάλληλη ηλεκτρονική πλατφόρµα.

Θα µου επιτρέψετε, όµως, λόγω της ιδιότητάς µου ως παιδο-
νευρολόγου, να κάνω και κάποια σχόλια στις διατάξεις που συµ-
περιλαµβάνονται στο ενδέκατο κεφάλαιο για τη ρύθµιση των
θεµάτων ειδικής αγωγής και εκπαίδευσης.

Έγινε πολλή συζήτηση για την υποβάθµιση της ειδικής αγω-
γής. Όµως, θα µου επιτρέψετε να πω ότι τα δεδοµένα φανερώ-
νουν µια εντελώς διαφορετική πραγµατικότητα. 

Πράγµατι, αυτός ο χώρος ήταν σοβαρά υποβαθµισµένος, µε
χρόνιες εκκρεµότητες, κενά και άτακτο θεσµικό πλαίσιο. Όµως,
για την Κυβέρνησή µας απέκτησε προτεραιότητα. 

Τον τελευταίο χρόνο έγινε µια πολύ συστηµατική προσπάθεια,
µετά από συνεχόµενα χρόνια αδιαφορίας, αδράνειας και απα-
ξίωσης, που καταγράφεται µε την ίδρυση τριάντα πέντε νέων ει-
δικών σχολείων και λυκειακών τάξεων και πεντακοσίων τριάντα
ενός νέων τµηµάτων ένταξης, που τα έχουµε πολύ µεγάλη
ανάγκη. Μάλιστα, και στο επόµενο νέο έτος αναµένονται νέες
ιδρύσεις ειδικών σχολείων, ιδιαίτερα επαγγελµατικών ειδικών γυ-
µνασίων και λυκείων. 

Επίσης, πραγµατοποιήθηκαν προσλήψεις αναπληρωτών κατά
προτεραιότητα στην ειδική αγωγή και µετά στη γενική εκπαί-
δευση και µάλιστα έγιναν δέκα χιλιάδες πεντακόσιες νέες προσ-
λήψεις, ενώ τα προηγούµενα χρόνια ήταν πολύ λιγότερες.
Υπάρχει και σχετικός πίνακας, τον οποίο θα καταθέσω στα Πρα-
κτικά.

Υπάρχουν πολύ περισσότερες ανάγκες; Βεβαίως! Όµως, η
συγκεκριµένη νοµοθέτηση βελτιώνει την υπάρχουσα δύσκολη
κατάσταση; Εµείς υποστηρίζουµε πως ναι και, στον λίγο χρόνο
που έχω, θα προσπαθήσω να αναδείξω κάποιες θετικές µεταβο-
λές, όπως το να µην προσµετράται ο βαθµός της δεύτερης δι-
δασκόµενης γλώσσας σε µαθητές µε ειδικές µαθησιακές
ανάγκες, που φαίνεται ότι µπορεί να ελαττώσει το άγχος αυτών
των παιδιών. Άλλη τέτοια µεταβολή είναι η δυνατότητα πιστοποί-
ησης της επάρκειας της γνώσης της γραφής Μπράιγ, που εδώ
µπορεί να αξιοποιηθεί και η συµβολή των πανεπιστηµιακών τµη-
µάτων.

Βεβαίως, όσον αφορά το θέµα για το οποίο έγινε πολλή συζή-
τηση, δηλαδή για το θέµα του ελάχιστου και ανώτατου αριθµού
µαθητών ανά τµήµα σε όλους τους τύπους, θέλω να διαβεβαι-
ώσω ότι ακόµα και εκεί που δεν θα συµπληρώνεται ο αριθµός
των τριών µαθητών, µέσω της δυνατότητας τµηµάτων συνδιδα-
σκαλίας θα εξασφαλιστεί η οµαλή και ανεµπόδιστη φοίτηση και
εκπαίδευση των µαθητών, ακόµα και στα πιο αποµακρυσµένα

µέρη της χώρας µας.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας της κυρίας Βουλευτού)
Βεβαίως, υπάρχουν και πολλά άλλα θέµατα, όπως είναι η ισό-

τιµη πρόσβαση, αφού αίρεται ο αποκλεισµός των ατόµων µε ανα-
πηρία από τις εισαγωγικές εξετάσεις στις ανώτερες σχολές
χορού και δραµατικής τέχνης, κάτι που αποτελούσε αίτηµα του
αναπηρικού κινήµατος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κυρία Τζούφη, σας
παρακαλώ να συντοµεύετε.

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Τελειώνω σε ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Το τελευταίο στο οποίο θα ήθελα να αναφερθώ είναι για το

Πανεπιστήµιο Ιωαννίνων, από το οποίο προέρχοµαι, όπου η
ίδρυση της Πολυτεχνικής Σχολής µε την ένταξη προϋπαρχόντων
τµηµάτων αποτελούσε πάγιο αίτηµα του πανεπιστηµίου και της
τοπικής κοινωνίας και τελικά είναι ο µοναδικός τρόπος για να επι-
λυθεί το µακροχρόνιο πρόβληµα που αφορά την επαγγελµατική
εξέλιξη των αποφοίτων τους.

Καταληκτικά, λοιπόν, το εν λόγω νοµοσχέδιο, παρά τις δυσµε-
νείς συνθήκες και τη δηµοσιονοµική στενότητα, εισάγει κατά τη
γνώµη µας µια σειρά από κρίσιµες ρυθµίσεις, αποτελώντας συ-
νέχεια των προσπαθειών της Κυβέρνησής µας στον πολύπαθο
χώρο της εκπαίδευσης.

Σε αυτή την προσπάθεια αντιδρά η Νέα Δηµοκρατία –και όχι
µόνο!-, αφού δηλώνει κατά πλειοψηφία οπαδός του εκπαιδευτι-
κού κουπονιού ή και φίλος των προτάσεων των πιο ασύδοτων,
επιτρέψτε µου να πω, σχολαρχών της ιδιωτικής εκπαίδευσης -
ακούσαµε τις προτάσεις τους-, ίσως και θιασώτης της τιµωρητι-
κής αξιολόγησης σχολείων και εκπαιδευτικών ή και υπέρµαχος
των διαθεσιµοτήτων, των πειθαρχικών και των απολύσεων στην
εκπαίδευση.

Μας κατηγορεί, όµως, και το ΚΚΕ, όχι γιατί δεν προκάµαµε,
αλλά γιατί δεν θελήσαµε, κατά τη γνώµη τους, να διορθώσουµε
το κατεδαφισµένο τοπίο, ώστε να επιβεβαιωθεί η βασική τους θε-
ωρία, ότι δεν µπορούν να γίνουν ουσιαστικές µεταβολές στο κα-
πιταλιστικό τοπίο υπέρ των υποτελών τάξεων. 

Μια γρήγορη απάντηση θα µπορούσαν να είναι τα λόγια του
Μπρεχτ: «Τι ωφελεί χωµένος µέχρι τον λαιµό στη λάσπη να κρα-
τάς τα νύχια των χεριών σου καθαρά;».

Εµείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα επιµείνουµε. Το οφεί-
λουµε σε όσες γενιές πάλεψαν µαζί µας ή πολύ πριν από εµάς
για το όνειρο, να αποτυπωθεί, δηλαδή, µε θετικό πρόσηµο η πο-
λιτική της Αριστεράς στην εφαρµοζόµενη κυβερνητική εκπαιδευ-
τική πολιτική.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Μερόπη Τζούφη καταθέτει

για τα Πρακτικά τον προαναφερθέντα πίνακα, ο οποίος βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε την

κ. Μερόπη Τζούφη.
Να παρακαλέσω τους επόµενους οµιλητές να περιορίζονται

στα επτά λεπτά που θα έχουν.
Τον λόγο έχει ο Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευ-

µάτων κ. Κώστας Γαβρόγλου.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα προσπαθήσω να πω ορισµένα επιχειρήµατα σχετικά µε ορι-

σµένες διατάξεις του νοµοσχεδίου. Δεν θα σταθώ στα διαδικα-
στικά, που πολλοί συνάδελφοι µίλησαν περίπου για το 1/3 του
χρόνου τους για θέµατα διαδικαστικά. Υπάρχουν πολύ σοβαροί
λόγοι γιατί έρχεται ως επείγον. Είναι µέσα στο νοµοσχέδιο, το
συζητήσαµε στις επιτροπές, δεν θέλω να έχω παραπάνω χρόνο
για αυτή την υπόθεση.

Θέλω, πριν µπω σε συγκεκριµένες διατάξεις του νοµοσχεδίου,
να πω δύο κουβέντες για το γενικότερο µεταρρυθµιστικό πλαίσιο
µέσα στο οποίο συζητάµε αυτό το νοµοσχέδιο.

Πέρυσι άνοιξαν τα σχολεία στην ώρα τους, µετά από πολλές
δεκαετίες, και, όπως έχω πει επανειληµµένα, αυτό είναι ένα πολύ
καλό πράγµα για την κοινωνία µας. Αφήστε ποια κυβέρνηση
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ήταν, όταν έγινε και λοιπά. Είναι ένα πολύ καλό πράγµα για την
κοινωνία µας και γι’ αυτό µόχθησε όχι µόνον η ηγεσία του Υπουρ-
γείου Παιδείας και όλες οι Υπηρεσίες, αλλά και όλοι οι παράγον-
τες, ανεξαρτήτως πολιτικών τους προσανατολισµών.

Τα σχολεία άνοιξαν µεν, αλλά δεν άνοιξαν χωρίς προβλήµατα
και αλίµονο αν άνοιγαν χωρίς προβλήµατα. Μετά από τόσες δε-
καετίες προφανώς και υπάρχουν εξαιρετικά περίπλοκα ζητήµατα
που πρέπει να επιλυθούν.

Αυτό, λοιπόν, που λέµε είναι να προχωρήσουµε µε διαδοχικές,
προσεγγίσεις επιλύοντας διάφορα προβλήµατα, ώστε το
άνοιγµα των σχολείων να γίνει µια κανονικότητα και να µη θεω-
ρηθεί σαν κάτι εντελώς πρωτότυπο. Άρα ενισχύουµε αυτά που
έγιναν, τα βελτιώνουµε και παίρνουµε νέες πρωτοβουλίες. 

Προχωρούµε στην εδραίωση του ολοήµερου σχολείου και
στην ορθολογικοποίηση των σπουδών. Όπως ξέρετε, υπάρχουν
πολλά µαθήµατα στο γυµνάσιο και το λύκειο, υπάρχουν επανα-
λήψεις µέσα στα βιβλία κ.λπ., πράγµατα που δεν βοηθούν καθό-
λου παιδαγωγικά. Εµείς, ενισχύοντας, όπως είπαµε, όλες τις
διαδικασίες µετά το άνοιγµα των σχολείων και τα προβλήµατα
που έχουµε εντοπίσει, προχωράµε σε ορισµένες πρωτοβουλίες.

Η πρώτη πρωτοβουλία είναι το λύκειο, οι εισαγωγικές εξετά-
σεις και τα πρώτα χρόνια στο πανεπιστήµιο. Είναι ένα µεγάλο εγ-
χείρηµα. Είναι ένα εγχείρηµα στο οποίο καλούµε την
Αντιπολίτευση να το συζητήσουµε. Οι ενδείξεις είναι µε δυσκο-
λίες µεν, αλλά το συζητάµε.

Όπως ξέρει όλη η κοινωνία, οι τελευταίες δύο τάξεις του λυ-
κείου είναι ακυρωµένες. Δεν φταίνε οι εκπαιδευτικοί. Υπάρχει µια
συλλογικότερη ευθύνη γι’ αυτό. Έχουµε έναν θεσµό εκτός σχο-
λείων, ο οποίος κατάφερε να καταβροχθίσει το σχολείο και δεν
έχει ξαναγίνει στην ιστορία. Καταβροχθίζει το σχολείο ένας
άλλος θεσµός που παρέχει εκπαίδευση, ένας θεσµός που δεν
είναι στον κορµό του σχολείου και πρέπει εµείς να επανιδρύ-
σουµε ουσιαστικά το λύκειο.

Άρα, οι τελευταίες δύο τάξεις του λυκείου πρέπει να αναβαθ-
µιστούν δραµατικά. Πρέπει να οδηγηθούν τα παιδιά στο να απο-
κτήσουν ένα εθνικό απολυτήριο το οποίο να έχει µια σοβαρή
υπόσταση στην κοινωνία.

Πρέπει να αποδραµατοποιηθούν οι εξετάσεις, οι οποίες το
µόνο χαρακτηριστικό που έχουν είναι ότι είναι λειτουργικές και
αδιάβλητες. Παιδαγωγικά δεν παίζουν κανέναν ρόλο, το ξέρουµε
όλοι. Τα παιδιά µαθαίνουν απέξω τα µαθήµατά τους και πάνε και
τα γράφουν κι όποιο δεν τα έχει µάθει απέξω κόβεται. Αυτό, εν
πάση περιπτώσει, είναι ένα παιδαγωγικά απαράδεκτο πράγµα και
βεβαίως για τα παιδιά σε αυτή την ηλικία, που τυραννιούνται µε
τον τρόπο που τυραννιούνται τα τελευταία δύο χρόνια πριν τε-
λειώσουν το σχολείο. 

Είναι, λοιπόν, ένα παιδαγωγικά απαράδεκτο σύστηµα. Να κρα-
τήσουµε τα καλά του, που, όπως σας έχω πει, είναι τεχνικού χα-
ρακτήρα, δεν είναι παιδαγωγικού, είναι το αδιάβλητο της
διαδικασίας, και να προσπαθήσουµε σιγά σιγά να δούµε πώς τα
παιδιά θα µπαίνουν στο πανεπιστήµιο µε τον βαθµό του απολυ-
τηρίου τους. Αυτό πρέπει να το συζητήσουµε στις λεπτοµέρειές
του. Θα το συζητήσουµε στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέ-
σεων και δεν είναι κάτι που µπορεί να ισχύσει από του χρόνου.
Αυτό έχει έναν ορίζοντα µιας τριετίας τουλάχιστον. Βεβαίως, τί-
ποτα δεν µπορεί να γίνει, αν ταυτοχρόνως δεν υπάρχει ένα
εθνικό σχέδιο επιµόρφωσης των καθηγητών και, βεβαίως, ένα
εθνικό σχέδιο αυτοαξιολόγησης των σχολικών µονάδων.

Επίσης, το δεύτερο µεγάλο εγχείρηµα είναι η νοµοθεσία για
τα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα, που, πέρα από την επίλυση
του θέµατος των µεταπτυχιακών, θα προχωρήσουµε όχι µόνο σε
νέους τρόπους εκλογής των πρυτάνεων, αλλά και στην ίδρυση
των ακαδηµαϊκών περιφερειακών συµβουλίων, όπου θα συνυ-
πάρχουν τα πανεπιστήµια, τα ΤΕΙ και τα ερευνητικά κέντρα για
πρώτη φορά και θα πρέπει να συνεννοούνται µεταξύ τους για τις
αναπτυξιακές ανάγκες της περιοχής και πώς αυτού του τύπου
τα ιδρύµατα θα παίξουν έναν σηµαντικότατο ρόλο στις αναπτυ-
ξιακές διαδικασίες.

Ο Πρωθυπουργός αύριο το πρωί θα ανακοινώσει τη συγκρό-
τηση µιας επιτροπής για τα οικονοµικά της εκπαίδευσης. Δεν
υπήρξε τέτοια επιτροπή για τα οικονοµικά, από τα προνήπια

µέχρι και τα διδακτορικά, από την ίδρυση του ελληνικού κρά-
τους.

Σε αυτή την επιτροπή ζητήσαµε τη συµµετοχή εµπειρογνωµό-
νων που θα µας δείξουν άλλα κόµµατα και θέλω να το χαιρετίσω
αυτό το γεγονός, ότι όλα τα κόµµατα γενναιόδωρα και χωρίς
καµµία υστεροβουλία υπέδειξαν εµπειρογνώµονες. Δύο κόµµατα
δεν υπέδειξαν εµπειρογνώµονες. Είναι το ΚΚΕ και η Χρυσή Αυγή.
Όµως, όλα τα άλλα έχουν υποδείξει εµπειρογνώµονες. 

Θα είναι µια επιτροπή που θα µελετήσει τα οικονοµικά της εκ-
παίδευσης και η Κυβέρνηση δεσµεύεται σε τρία χρόνια να κλείσει
τουλάχιστον τις ψαλίδες ως προς τις ανελαστικές δαπάνες, για
να µην υπάρχει τουλάχιστον η παθογένεια που υπάρχει µέχρι σή-
µερα ως προς αυτό το σηµείο. Αύριο είναι η πρώτη συνεδρίαση
αυτής της επιτροπής και πιστεύουµε µέχρι τον Ιούνιο να έχουµε
τα πρώτα πολύ καλά αποτελέσµατα.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ)

Τελευταίο θέµα του πλαισίου µέσα στο οποίο συζητάµε αυτό
το νοµοσχέδιο είναι η θεµατική εβδοµάδα. Η θεµατική εβδοµάδα
είναι κάτι που το είχε επεξεργαστεί η προηγούµενη πολιτική ηγε-
σία. Είναι κάτι που θα γίνει στα γυµνάσια. Είναι κάτι που είναι
υποχρεωτικό να γίνει, υποχρεωτικότατο. Η µία εβδοµάδα, όπως
λέει πολύ καθαρά η εγκύκλιος, δίνει τεράστια ευελιξία στον σύλ-
λογο καθηγητών, που µπορεί να την κάνουν µία µέρα, να την εν-
τάξουν και στα µαθήµατα που γίνονται. Υπάρχει µια τεράστια
ευελιξία. Είναι ένα πράγµα από το οποίο κανένας γονέας δεν
µπορεί νοµικά να αποσύρει τα παιδιά του. Έχουµε εξαιρετικές
ενδείξεις από εκπαιδευτικούς που το έχουν πάρει στην πλάτη
τους. Θέλω να χαιρετίσω αυτό το γεγονός, ότι οι εκπαιδευτικοί
θα σηκώσουν το βάρος αυτής της υπόθεσης. Γι’ αυτό να προσέ-
χουν ορισµένοι να µην ταυτιστούν µε τις αντιδράσεις τους σε
στρατόπεδα που δεν θα ήθελαν ούτε οι ίδιοι να εµπλακούν.

Η θεµατική εβδοµάδα, όπως ξέρετε, έχει το θέµα της διατρο-
φής, έχει τα θέµατα του εθισµού, που δεν είναι µόνον στις ου-
σίες, αλλά και στα ηλεκτρονικά παιχνίδια, στα κινητά, στο
facebook, την αποκοινωνικοποίηση πολλές φορές των νέων και
βεβαίως έχει µέσα και το θέµα των σχέσεων ανάµεσα στα φύλα.

Μου κάνει τροµερή εντύπωση, που έχει αποµονωθεί το κοµ-
µάτι που αφορά τους γονείς ειδικά -γιατί το πρόγραµµα έχει και
επιµόρφωση των γονέων, συζήτηση ανάµεσα στους γονείς, µε
υλικό που υπάρχει αναρτηµένο και δηµοκρατικά µπορεί κανείς
να το κατεβάσει- και που ορισµένοι φοβούνται και τρέµουν στο
να µπορέσουµε να συζητήσουµε θέµατα που όλη η κοινωνία τα
συζητά, όλη η κοινωνία τα αποδέχεται και είναι ένα καθεστώς πια
σε όλον τον κόσµο.

Σχετικά µε το νοµοσχέδιο που έχουµε καταθέσει, θα εξηγήσω
ορισµένα πράγµατα που τέθηκαν. Προτείνω στο τέλος της συ-
νεδρίασης να συζητήσουµε για τις τροπολογίες και τις νοµοθε-
τικές βελτιώσεις.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Κύριε Υπουργέ, απλώς να µας πείτε ποιες
από τις τροπολογίες θα κάνετε δεκτές, ώστε να ξέρουµε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Ποιες από τις τροπολογίες;

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Τις βουλευτικές.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Από τις βουλευτικές. Ωραία, µπορώ να
σας το πω, όταν θα πάω στα υπουργικά έδρανα, αλλά να ξέρετε
ότι η Κυβέρνηση έχει καταθέσει µια µόνο τροπολογία, που έχει
σχέση µε τους µετεξεταστέους. Έχουµε, όµως, πολλές νοµοτε-
χνικές βελτιώσεις. 

Θέλω να είναι σαφές ότι οι νοµοτεχνικές βελτιώσεις δεν έχουν
γίνει µόνον επειδή εµείς ανακαλύψαµε είτε παραλείψεις είτε κά-
ποιες αδυναµίες νοµικού χαρακτήρα. Η µεγάλη πλειοψηφία,
πάνω από 3/4, έγινε ως αποτέλεσµα των συζητήσεων που έγιναν
στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων και σήµερα. Κάναµε
αποδεκτά πολλά από τα πράγµατα τα οποία µας φάνηκαν απο-
λύτως σωστά και δεν τα είχαµε σκεφτεί. Εγώ δεν έχω κανένα
πρόβληµα να κάνω δεκτές τέτοιου είδους παρεµβάσεις. Κάποιοι
θεωρούν ότι είναι στοιχείο αδυναµίας να µπορείς να συνεννοεί-
σαι. Ας φύγουµε από αυτή την κουλτούρα και θα δείτε ότι στις
νοµοτεχνικές έχουµε απαντήσει σε πάρα πολλά θέµατα.

4802 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Τώρα θα αναφερθώ λίγο τηλεγραφικά σε διάφορα πιο συγκε-
κριµένα ζητήµατα. Για το Κρατικό Πιστοποιητικό Γλωσσοµά-
θειας: Είναι σωστό ότι οι µαθητές πρέπει να εξαιρούνται από τα
παράβολα και θα προσπαθήσουµε να βρούµε τρόπους, για να
τους φέρουµε την ερχόµενη φορά. Είναι τεχνικά θέµατα. Θα
προσπαθήσουµε να το λύσουµε αυτό το θέµα. Σίγουρα θα πρέ-
πει οι µαθητές των δηµόσιων σχολείων να έχουν διαφορετικό
τρόπο ως προς αυτό το στοιχείο της οικονοµικής διάστασης του
κρατικού πιστοποιητικού και, βεβαίως, να διευκολύνουµε µε κάθε
τρόπο την πρόσβαση των ΑΜΕΑ. Συµφωνώ. Ήταν µια πολύ
σωστή παρατήρηση. Νοµίζω ότι την έκανε η κ. Κεραµέως πρώτη
φορά. Να το θέσουµε. Αν δεν τεθεί σήµερα για λόγους τεχνι-
κούς, είναι σαφές ότι θα το κάνουµε και θα το προχωρήσουµε.

Δεύτερον, η Εθνική Βιβλιοθήκη και η µετακόµισή της στο Κέν-
τρο Πολιτισµού του Ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρχος». Δεν θα σχο-
λιάσω αν πέφτει στα χέρια ή στα νύχια του καπιταλισµού, αλλά
ας χαρούµε, επιτέλους, ορισµένα θετικά που γίνονται. Φεύγει η
Εθνική Βιβλιοθήκη από ένα ιστορικό κτήριο, που δεν ανταποκρί-
νεται καθόλου στις ανάγκες µιας σύγχρονης βιβλιοθήκης, όπως
και στις ανάγκες ενός σύγχρονου ακροατηρίου η Λυρική, και
πάει σε ένα µέρος που την 1η Μαρτίου, σε λίγες µέρες, ολοκλη-
ρώνεται η συµφωνία µεταβίβασής του στο δηµόσιο. Αυτό θα έχει
µεταβιβαστεί στο δηµόσιο, όπως σας είπα, σε δύο εβδοµάδες. 

Εκεί, λοιπόν, ένα από τα κοσµήµατα θα είναι η Εθνική Βιβλιο-
θήκη. Προφανώς συµφωνώ -νοµίζω ότι το είπε ο κ. Μαυρωτάς και
νοµίζω ότι το έχουµε βάλει- ότι πρέπει να είναι τα πάντα ελεύθερα
σε όποιους χρησιµοποιούν τη βιβλιοθήκη. Να ξέρετε, όµως, ότι η
νέα λειτουργία της βιβλιοθήκης δεν θα έχει σχεδόν τίποτα το κοινό
µε την παλαιά. Υπάρχει το Εθνικό Δίκτυο Βιβλιοθηκών, το οποίο
γίνεται για πρώτη φορά. Συνδέονται όλες οι δηµόσιες βιβλιοθήκες
µε προοπτική τις δηµοτικές και τις σχολικές βιβλιοθήκες. 

Επίσης, µεταφέρεται στην Εθνική Βιβλιοθήκη ένα εξαιρετικά
σηµαντικό βιβλιογραφικό εργαστήριο, που είναι το βιβλιογρα-
φικό εργαστήριο «Φίλιππος Ηλιού», που τώρα είναι στο Μουσείο
Μπενάκη και έχει δηµοσιεύσει στο µεταξύ µνηµειώδεις τόµους.
Θα µπορούσα να συνεχίσω, αλλά τα έχει το νοµοσχέδιο και,
όπως σας είπα, νοµίζω ότι και αυτό είναι ένα πράγµα που πρέπει
να µας κάνει όλους µας περήφανους.

Εθνικό Συµβούλιο Παιδείας και Ανάπτυξης Ανθρώπινου Δυνα-
µικού. Εγώ τώρα δεν καταλαβαίνω ορισµένους συναδέλφους. Ως
τώρα έλεγαν µε ποιον τρόπο θα συνδεθεί η εκπαίδευση µε την
παραγωγή. Γίνεται κάτι που πάει να συνδέσει την εκπαίδευση µε
την παραγωγή και πάλι υπάρχουν προβλήµατα. Μονά ζυγά δεν
µπορεί να είναι δικά µας. 

Το ΕΣΥΠ, το Εθνικό Συµβούλιο Παιδείας, ήταν ένα συµβούλιο
το οποίο –αν δεν κάνω λάθος, γιατί είναι και πολύ δύσκολο να
δεις πόσα µέλη έχει- νοµίζω ότι έχει πάνω από εβδοµήντα πέντε
µέλη και έχει µια δοµή σχεδόν ένα παράλληλο Υπουργείο. Δεν
είναι τυχαίο ότι τα τελευταία οκτώ χρόνια ήταν σε νάρκωση, δεν
λειτουργούσε. Δεν είναι ότι έγινε τον τελευταίο χρόνο. Είναι ότι
επί οκτώ χρόνια δεν λειτουργούσε αυτό και δεν λειτουργούσε,
γιατί δεν µπορούσε να λειτουργήσει. 

Να σας πω κάτι; Νοµίζω ότι το ΕΣΥΠ, την εποχή που είχε ιδρυ-
θεί, ήταν ένας πολύ προοδευτικός φορέας. Συµµετείχαν και κοι-
νωνικοί φορείς και τα πολιτικά κόµµατα κ.λπ., αλλά οι εποχές
αλλάζουν, η ανάγκη µιας κοινωνίας αλλάζει. Δεν µπορεί να είναι
πια αυτού του τύπου τα όργανα, διότι δεν είναι του ιδίου τύπου
η κοινωνία στην οποία ζούµε σήµερα. 

Αυτό, λοιπόν, που λέµε -και θα το πω και για το ΣΑΕΠ- είναι
ολιγοµελή όργανα, που η λογική συγκρότησής τους να είναι απο-
λύτως σαφής. Εδώ τι έχουµε; Έχουµε εκπαιδευτικούς φορείς και
φορείς της παραγωγής. Και αυτοί οι δύο να συνεννοηθούν µε-
ταξύ τους για έναν πιο ορθολογικό προγραµµατισµό στα θέµατα
εκπαίδευσης. Το λέω αυτό, γιατί πολλοί στην κοινωνία νοµίζουν
ότι οι εκπαιδευτικοί θεσµοί έχουν την υποχρέωση να λύσουν το
πρόβληµα της ανεργίας. Δεν τον έχουν οι εκπαιδευτικοί θεσµοί.
Οι εκπαιδευτικοί θεσµοί εκπαιδεύουν, παρέχουν παιδεία γενικό-
τερη και βεβαίως και έναν επαγγελµατικό προσανατολισµό. Δεν
είναι ότι έχουµε µια κοινωνία –και πριν αυτό- που είναι γεµάτη
εργασίες και δεν έχουµε τους αντίστοιχους πτυχιούχους, για να
τις καταλάβουν. 

Να σας πω και κάτι άλλο; Το Πανεπιστήµιο Αθηνών ιδρύθηκε
το 1837. Από το 1874 κάθε πρύτανης που αναλάµβανε και έκανε
την εναρκτήρια οµιλία έλεγε πόσο κακά αισθάνεται που τα παιδιά
που παίρνουν πτυχίο θα µείνουν στην ανεργία. Δείτε το. Στο Πα-
νεπιστήµιο Αθηνών υπάρχουν όλοι οι λόγοι. Άρα θέλω να σας πω
ότι αυτό το πράγµα έχει µπει µέσα στη νοοτροπία µας και εµείς
λέµε, λοιπόν, να εκσυγχρονίσουµε, πράγµατι, πολλά από τα γνω-
στικά αντικείµενα και να ταιριάζουν όχι στη σηµερινή αγορά ερ-
γασίας, αλλά και στις προοπτικές της. Αυτό συµβαίνει µονάχα µε
τη συνύπαρξη αυτών των δύο θεσµών. 

Ακούστηκαν πολλά για τις πρωτοβουλίες που έχουµε πάρει για
τα παιδιά µε ειδικές ανάγκες. Πραγµατικά πιστεύω ότι από ορι-
σµένους συναδέλφους γίνεται µια σπέκουλα, γιατί είναι ένα θέµα
το οποίο, εν πάση περιπτώσει, είναι αυτό που είναι. Εγώ λέω να
µη µείνουµε στο θυµικό σε σχέση µε αυτό το θέµα, γιατί είναι ένα
εξαιρετικά σηµαντικό θέµα. Μην κάνουµε σπέκουλα σε αυτά.
Έχουµε χιλιάδες άλλα πράγµατα για τα οποία µπορεί να γίνει
σπέκουλα. 

Να σας θυµίσω κιόλας -θα σας τα πει αναλυτικότερα και ο κ.
Μπαξεβανάκης- ότι πέρυσι διορίσαµε δέκα χιλιάδες εκπαιδευτι-
κούς ειδικά γι’ αυτό, όταν πριν από δύο χρόνια είχαν µόνο έξι χι-
λιάδες. Είναι ένα πράγµα πρώτης προτεραιότητας και προσπα-
θούµε µετά από δεκαετίες, που ήταν αφηµένα αυτά τα παιδιά στο
έλεος των οικογενειών τους, πάλι να µπορέσουµε…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΟΝΤΟΓΕΩΡΓΟΣ: Όχι κι έτσι!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Όχι; Ε, να, είναι κι ένα πράγµα στο
οποίο να διαφωνούµε. Δεν πειράζει. 

ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Να ήταν το µόνο!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Α, να ήταν το µόνο. Εντάξει, µπορεί να
έχουµε κι άλλα. 

Εν πάση περιπτώσει, νοµίζω ότι θα πρέπει να αναγνωριστεί
τουλάχιστον και να δούµε πώς θα βελτιωθεί, προφανώς, όλη
αυτή η υπόθεση µε τους µαθητές µε ειδικές ανάγκες, χωρίς
όµως, επιµένω, να εκµεταλλευόµαστε –κανείς µας- αυτό το πολύ
σοβαρό κοινωνικό και, προφανώς, προσωπικό πρόβληµα.

Συµβούλιο Αναγνώρισης Επαγγελµατικών Προσόντων. Στο
ΣΑΕΠ ακούσαµε και την Αντιπολίτευση και ορισµένους Βουλευ-
τές της Συµπολίτευσης και συµπεριλαµβάνουµε και εκπρόσωπο
του ΔΟΑΤΑΠ και εκπρόσωπο των φορέων. Ανάλογα µε το θέµα
της συνεδρίασης, συµµετέχει ένας φορέας, κάτι που µας υπέ-
δειξαν και οι φορείς στη συζήτηση. 

Μόνο που πρέπει να πούµε κάτι άλλο. Το ΣΑΕΠ, όπως ξέρετε,
αναγνωρίζει επαγγελµατικά δικαιώµατα. Εµείς προχωράµε στη
συγκρότηση του ΑΣΕΠ µε τον τρόπο που το συγκροτούµε, γιατί
πίσω του υπάρχει η πολιτική βούληση να λυθεί ένα τεράστιο κοι-
νωνικό πρόβληµα, το οποίο χειροτερεύει κάθε χρόνο. 

Εδώ, λοιπόν, καλούµε και τους φορείς να µας πουν πώς θα το
λύσουµε όλοι µαζί. Δεν µπορεί να έχουµε κάθε χρόνο χιλιάδες
τέτοια παιδιά, ορισµένα από τα οποία έχουν πολύ προβληµατικές
σπουδές, η µεγάλη πλειοψηφία όµως έχει εξαιρετικές σπουδές.
Δεν είµαστε πριν από είκοσι χρόνια, που ήταν µικρός ο αριθµός.
Αυτό, λοιπόν, είναι ένα θέµα το οποίο θέλουµε να το λύσουµε και
κοινωνικά µέσα στο πλαίσιο του άρθρου 16, µέσα στο πλαίσιο
των νόµων, αλλά υπάρχουν πολλοί τρόποι και καλώ τους φορείς,
όταν θα έρχονται στις συνεδριάσεις να προσπαθούµε όλοι να
βρούµε τρόπους επίλυσής τους.

Ανωτάτη Σχολή Δηµόσιας Υγείας. Θέλουµε Σχολή Δηµόσιας
Υγείας ή δεν θέλουµε; Αποκλείεται κανείς να πει ότι δεν θέλουµε.
Σήµερα, λοιπόν, υπάρχει ένα καθεστώς που είναι µοναδικό, δεν
υπάρχει αλλού, το οποίο είναι ότι κάνουν µεταπτυχιακά προγράµ-
µατα, τα οποία είναι αναγνωρισµένα, άτοµα τα οποία δεν έχουν
πανεπιστηµιακό status σε έναν θεσµό ο οποίος δεν έχει προπτυ-
χιακούς. Τι ακριβώς είναι αυτό; 

Αυτό, λοιπόν, που λέµε είναι να αρχίσουµε να κανονικοποιούµε
την Ανωτάτη Σχολή Δηµόσιας Υγείας. Ξέρετε κάτι; Η Ανωτάτη
Σχολή Δηµόσιας Υγείας, επειδή αναφέρεται στη δηµόσια υγεία,
δεν είναι υποχρεωτικό ότι είναι µέρος των ιατρικών σχολών ή
µπορεί να γίνει µάλλον µέρος των ιατρικών σχολών. Αυτά, λοι-
πόν, όλα τα θέµατα πρέπει να τα δούµε. Να δούµε πώς σε ένα

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΑ’ - 9 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2017 4803



σύγχρονο ευρωπαϊκό πλαίσιο λειτουργούν οι αντίστοιχες σχο-
λές.

Στον τουρισµό αναφερθήκαµε. Ενεργοποιούµε το τµήµα στο
Αιγαίο και το τµήµα στο Πανεπιστήµιο Πειραιώς, που, λόγω της
αµαρτίας του συστήµατος «ΑΘΗΝΑ», είχαν κλείσει τυπικά µεν,
ουσιαστικά όµως υπήρχαν. Υπήρχαν µέσα σε άλλα τµήµατα ως
κατευθύνσεις. Λέµε, λοιπόν, ότι ο τουρισµός είναι η βαριά βιο-
µηχανία της χώρας. Όλοι το λέµε εδώ, µόνο που στη βαριά βιο-
µηχανία της χώρας δεν έχουµε τίποτα το οποίο να εκπαιδεύει
τους ανθρώπους, για να τη διαχειριστούν.

Πρώτον, λοιπόν, λέµε ότι αποδεσµεύουµε αυτά τα δύο τµή-
µατα, τα οποία είχαν ιδρυθεί και µε αποφάσεις του Εθνικού Συµ-
βουλίου Παιδείας, κ.λπ., από τα υπάρχοντα.

Δεύτερον, υπήρχαν σχολές στη Ρόδο και την Κρήτη, ενδεχο-
µένως και αλλού. Αυτές οι σχολές δεν ανήκουν στο Υπουργείο
Παιδείας, ανήκουν στο Υπουργείο Τουρισµού. Η δική µας πρό-
θεση είναι µε το Υπουργείο Τουρισµού να φέρουµε πολύ σύν-
τοµα άλλη ρύθµιση και να αναβαθµίσουµε αυτές τις σχολές.

Τρίτον, δεν είδα από πουθενά στην κριτική που γινόταν να µας
κατηγορήσετε για κάτι που δεν το έχουµε εδώ, αλλά που θα το
φέρουµε. Γνωρίζουµε σήµερα ότι δεν υπάρχουν σοβαρές δηµό-
σιες σχολές για ξεναγούς. Η βαριά βιοµηχανία, λοιπόν, της
χώρας εξαρτιόταν από τµήµατα που έκλεισαν προηγούµενες κυ-
βερνήσεις, από σχολές που, εν πάση περιπτώσει, κανείς δεν τις
φρόντισε και από το κλείσιµο δηµοσίων σχολών για ξεναγούς.

Το θέµα των ξεναγών, όπως ξέρετε, είναι εξαιρετικά σηµαν-
τικό, διότι είναι πρέσβεις της χώρας µας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Για τα ξενόγλωσσα τµήµατα;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Είναι το επόµενο θέµα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Υπουργέ, θα

σας παρακαλούσα να ολοκληρώσετε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Έχετε δίκιο.
Άρα, λοιπόν, το θέµα των ξεναγών θα το φέρουµε και θα το

φέρουµε πραγµατικά µε έναν τρόπο που ελπίζουµε να χαίρει
µιας ευρύτερης συναίνεσης. 

Προχωρώ στα ξενόγλωσσα τµήµατα, στα οποία αναφέρθηκε
και ο κ. Κεφαλογιάννης. Υπάρχει το Διεθνές Πανεπιστήµιο. Η
αναβάθµιση του Διεθνούς Πανεπιστηµίου πρέπει να είναι στην
ατζέντα. Σήµερα το Διεθνές Πανεπιστήµιο φοβάµαι ότι δεν εκ-
πληρώνει τον ρόλο που πρέπει να εκπληρώσει. Είναι στο πρό-
γραµµά µας να καλέσουµε τη διοίκηση, για να δούµε κατ’ αρχάς
τι χρειάζεται για να πάει ένα βήµα πιο µπροστά. 

Δεύτερον, σχετικά µε την ίδρυση ξενόγλωσσων τµηµάτων, ας
µην το λέµε ίδρυση ξενόγλωσσων τµηµάτων, αλλά τη δυνατό-
τητα ορισµένα προγράµµατα να προσφέρονται ξενόγλωσσα. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Έχουµε ψηφίσει νόµο γι’ αυτό, κύριε
Υπουργέ. Το είπα κι εγώ στην οµιλία µου. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Δεν είπα ότι δεν υπάρχει νόµος. Προ-
σπαθώ να κάνω µια διευκρίνιση πολιτικού χαρακτήρα. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Υπάρχει νόµος. Θέλει προεδρικό διά-
ταγµα. Για την εφαρµογή του λέµε εµείς. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Ακούστε τι προσπαθώ να πω και µετά
θα µου πείτε. Υπάρχουν δύο από τα πολλά πράγµατα, τα οποία,
αν δεν τα λύσουµε πολύ αυστηρά, θα µας τινάξουν το σύστηµα
στον αέρα. Το ένα είναι το θέµα των ξενόγλωσσων και το άλλο
είναι το θέµα των εξ αποστάσεως µεταπτυχιακών. 

Τι εννοώ; Υπάρχει ένα άγχος στα πανεπιστήµια -και ορθά-,
επειδή τα πανεπιστήµια υποχρηµατοδοτούνται µε έναν πραγµα-
τικά απαράδεκτο τρόπο, αλλά αυτές είναι οι δυνατότητές µας.
Υπάρχουν, λοιπόν, κάποιες δυνατότητες να έρχονται πρόσθετα
κονδύλια. Να χαιρετίσουµε µεν αυτές τις δυνατότητες, αλλά, αν
δεν µπουν σοβαροί έλεγχοι, τότε θα γίνει αυτοσκοπός το να έρ-
χονται χρήµατα. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Δεν διαφωνούµε. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Χαίροµαι που δεν διαφωνείτε, πραγ-
µατικά. Άρα αυτό που λέµε είναι τα εξ αποστάσεως και το

προεδρικό διάταγµα για τα ξενόγλωσσα να είναι µέσα σε αυτή
τη λογική, να πούµε µεταξύ µας ότι θα το λύσουµε µέχρι τον Ιού-
νιο, αλλά λέω τώρα ότι θα είναι µια τέτοια ρύθµιση, που δεν θα
υπονοµεύει ούτε τα προπτυχιακά ούτε τα µεταπτυχιακά και
λοιπά. Ξέρω ότι λέω πράγµατα αυτονόητα. Χαίροµαι που τα δέ-
χεστε κι έτσι να προχωρήσουµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Υπουργέ, σας
ξαναλέω. Έχετε είκοσι έξι λεπτά. Έχουµε σαράντα συναδέλφους
ακόµα, οκτώ Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους και υπάρχουν και
άλλοι τρεις Υφυπουργοί.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Έχετε απόλυτο δίκιο. Θα πω για τον
ΕΛΚΕ και θα σταµατήσω. Θα µιλήσω στη δευτερολογία µου. 

Σχετικά µε τον ΕΛΚΕ: Σήµερα υπάρχουν πρυτάνεις -όχι µόνο
εν ενεργεία, αλλά και προηγούµενοι-  για τους οποίους υπάρχει
ο κίνδυνος εισαγγελικής παρέµβασης για ποσά που δεν έχουν
εισπράξει από πανεπιστηµιακούς που χρωστούσαν στους ειδι-
κούς λογαριασµούς των πανεπιστηµίων. 

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Άσκησης δίωξης. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): «Άσκησης δίωξης», όπως µου λέει η κ.
Κεραµέως, που προφανώς νοµικά είναι πολύ πιο σωστή έκ-
φραση. Αυτό το θεωρούµε απαράδεκτο, διότι οι πρυτανικές
αρχές, και οι τωρινές και οι προηγούµενες, δεν έχουν καµµία
απολύτως ευθύνη σε αυτό το θέµα. Εµείς δεσµευόµαστε στο
επόµενο νοµοσχέδιο, που θα είναι για τα ΑΕΙ και τα µεταπτυ-
χιακά, να φέρουµε διάταξη -η οποία, προφανώς, να  δηλώνει
αυτό µε νοµικούς τρόπους- και να βρούµε τρόπους µε τους οποί-
ους τα άτοµα που χρωστάνε να πληρώσουν αυτά που χρωστάνε,
χωρίς να φταίνε σε αυτό οι πρυτάνεις. 

Στο µεταξύ θα στείλουµε εγκύκλιο στους ειδικούς λογαρια-
σµούς, που θα λέµε αυτό που σας είπα τώρα, ώστε να µπορούν
να τη χρησιµοποιήσουν στην όποια εισαγγελική αρχή έρθει για
άσκηση δίωξης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Υπουργέ. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ, τον
λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Θέλετε κάτι, κύριε
Τζαβάρα, επί της διαδικασίας; Τι θέλετε; 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µια ερώτηση µόνο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ορίστε, κύριε Λο-

βέρδο. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Επειδή έχει ήδη ασκηθεί ποινική

δίωξη, πότε σκοπεύετε να φέρετε το επόµενο σχέδιο νόµου, για
να ξέρουµε; Μήπως είναι δώρον άδωρον.  

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Αν έχει ήδη ασκηθεί, όπως καταλαβαί-
νετε, δεν µπορούµε εµείς να παρέµβουµε στη δικαιοσύνη. Αυτό
σας λέω. Λέω, όπως είπα πριν, σε έναν µήνα, σε πέντε εβδοµά-
δες, αυτής της τάξης πάντως, όχι αργότερα… 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Με τροπολογία δεν µπορούµε; 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Δεν θα ήθελα και θα σας πω για ποιον
λόγο. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριοι συνάδελφοι, θα

πάµε πολύ αργά το βράδυ, αν συνεχίσουµε έτσι. 
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Κύριε Πρόεδρε, να το διευκρινίσει λίγο

αυτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Τζαβάρα, θα µι-

λήσετε µετά από τρεις συναδέλφους, γιατί θα κάνουµε τη γνω-
στή διαδικασία: τρεις συνάδελφοι κι ένας Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος. Έχει ζητήσει και ο κ. Θεοχαρόπουλος τον λόγο. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Κύριε Λοβέρδο, στο µεταξύ θα στεί-
λουµε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Υπουργέ, είστε
λιγόλογος συνήθως.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, µια φορά το έκανα. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Εντάξει, µια φορά.
Τον λόγο έχει η συνάδελφος κ. Μαρία Αντωνίου από τη Νέα

Δηµοκρατία, για επτά λεπτά. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα

να κάνω µια ερώτηση µόνο στον κύριο Υπουργό για τις τροπο-
λογίες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Θεοχαρόπουλε,
θα µιλήσετε. Όταν µιλήσετε, δεν θα τα πείτε;

Κυρία Αντωνίου, έχετε τον λόγο. 
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να ζητήσω να

βάλουµε τον χρόνο από την αρχή.  
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρ’ όλο που η ηγεσία του

Υπουργείου Παιδείας άλλαξε, ο τρόπος νοµοθέτησης του
Υπουργείου τελικά παρέµεινε, δυστυχώς, εξίσου κακός και πρό-
χειρος. 

Όπως ο προηγούµενος Υπουργός, εν µέσω ενός προσχηµατι-
κού διαλόγου -εθνικού διαλόγου για την παιδεία, όπως τον έλεγε-
έφερνε παράλληλα και νοµοσχέδια, ρυθµίσεις, πολυνοµοσχέδια,
που αφορούσαν όλες τις βαθµίδες της εκπαίδευσης και της
έρευνας, έτσι και ο σηµερινός του διάδοχος, ο κ. Γαβρόγλου,
σπεύδει µε το παρόν νοµοσχέδιο να ακολουθήσει ουσιαστικά τις
ίδιες πρακτικές. 

Εισάγει, λοιπόν, σήµερα στην Ολοµέλεια της Βουλής ένα νο-
µοσχέδιο-σκούπα, ένα νοµοσχέδιο διευθετήσεων και παρεξηγή-
θηκε στις επιτροπές που το είπα. Μα, εδώ µόλις µας εξήγησε ένα
κάρο διευθετήσεις. Με τριάντα έξι άρθρα προς το παρόν -
τριάντα επτά, τριάντα οκτώ; Πόσα έγιναν; Εκεί ελπίζω να µεί-
νουµε- και περισσότερες από εβδοµήντα ρυθµίσεις, που
καλύπτουν όλο το εκπαιδευτικό φάσµα και τις τρεις βαθµίδες της
εκπαίδευσης και επιλέγει τη διαδικασία του επείγοντος. 

Κύριε Υπουργέ, πριν από λίγο είπατε ότι «θέλουµε συναίνεση».
Χωρίς διάλογο; Πώς θα επιτευχθεί αυτή η συναίνεση, χωρίς να
δίνετε το δικαίωµα ούτε καν στους φορείς να τοποθετηθούν επί
των εβδοµήντα ρυθµίσεων που βάζετε; Με τρίλεπτες τοποθετή-
σεις των φορέων; 

Κύριε Υπουργέ, όντως τα ζητήµατα παιδείας προϋποθέτουν
προγραµµατισµό, ουσιαστικό διάλογο και ευρεία συναίνεση, που
δεν ακολουθήσατε µε το παρόν νοµοσχέδιο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο περιλαµ-
βάνει ρυθµίσεις που µας βρίσκουν εν µέρει σύµφωνους, όπως
αυτή για το Κρατικό Πιστοποιητικό Γλωσσοµάθειας και την
Εθνική Βιβλιοθήκη. 

Από εκεί και πέρα, όµως, όπως όλα τα νοµοσχέδια του Υπουρ-
γείου Παιδείας που ήρθαν τα δύο τελευταία χρόνια επί ΣΥΡΙΖΑ -
ΑΝΕΛ, περιλαµβάνει κυρίως φωτογραφικές ρυθµίσεις και διευ-
θετήσεις, µε αποκορύφωµα τη διάταξη της παραγράφου 2 του
άρθρου 20, την οποία επισηµάναµε πολλάκις στις επιτροπές. 

Προτού, όµως, αναφερθώ στο άρθρο 28, που είναι το πιο χα-
ρακτηριστικό παράδειγµα, κύριε Υπουργέ, κακής νοµοθέτησης
και προχειρότητας, και το οποίο αφορά την έρευνα, θα κάνω ένα
σχόλιο για τα άρθρα 26, 27, που αφορούν την ίδρυση πανεπιστη-
µιακών τµηµάτων, σχολών και λοιπά. 

Κύριε Υπουργέ, µας είπατε –και τώρα, πριν από λίγο, στην οµι-
λία σας- ότι το κάνετε για να βάλετε κάτω από µια οµπρέλα, να
κατοχυρώσετε, να διευθετήσετε ουσιαστικά κάποια δεδοµένα.
Άρα είναι µια διευθέτηση, όπως είπα κι εγώ στις επιτροπές. 

Σπεύδετε, όπως είπατε, να διορθώσετε τα κακώς κείµενα.
Καλά κάνετε, αρκεί το ενδιαφέρον σας και η ευαισθησία σας,
κύριε Υπουργέ, να µην είναι επιλεκτικά. 

Σας καλώ, λοιπόν, να πράξετε το ίδιο και για την Πολυτεχνική
Σχολή του Πανεπιστηµίου Δυτικής Μακεδονίας και να αποκατα-
στήσετε και εκεί άµεσα την τεράστια αδικία που υπέστη µε την
κατάργηση του Τµήµατος Αρχιτεκτονικής Μηχανικών στην Κα-
στοριά. 

Γνωρίζετε καλά ότι υπάρχουν έτοιµες κτηριακές υποδοµές.
Κόστισαν εκατοµµύρια ευρώ στους φορολογούµενους Έλληνες.
Φροντίστε να τα αξιοποιήσετε, από το να ερηµώνουν και να φθεί-
ρονται. Προχωρήστε στην ίδρυση, αφού κάνετε διευθετήσεις,
ακαδηµαϊκού τµήµατος, που λανθασµένα καταργήθηκε. 

Πάµε τώρα στο άρθρο 28, που αφορά ρυθµίσεις –«ξε-ρυθµί-
σεις», µάλλον- για την έρευνα. Με την παράγραφο 1 τι κάνετε;

Παρατείνετε, λέτε, για τέταρτη φορά -έχω χάσει το µέτρηµα, δύο
µε ΠΝΠ, δύο µε νόµους- την προθεσµία σύνταξης εσωτερικών
κανονισµών και οργανισµών των ερευνητικών κέντρων. 

Μετά, δηλαδή, από δύο χρόνια από την ψήφιση του
ν.4310/2014 δεν έχετε ολοκληρώσει τις προβλεπόµενες διαδικα-
σίες, ώστε να έχει εσωτερικούς κανονισµούς ο ερευνητικός ιστός
της χώρας, βάσει των οποίων κανονισµών θα χρηµατοδοτούνται;
Γιατί αυτή η ανακατωσούρα; 

Αυτή η ανακατωσούρα µάλλον ή σας βολεύει, για να δίνετε τη
χρηµατοδότηση όπως θέλετε, ή δεν δουλεύετε εκεί στο Υπουρ-
γείο. Δυο χρόνια για να κάνετε τους κανονισµούς; Κάτι από τα
δύο συµβαίνει. 

Πάµε τώρα στην παράγραφο 2, η οποία καταργεί την ίδρυση
πέντε ερευνητικών κέντρων, που προέβλεπε ο ν.4310, και συγ-
κεκριµένα το Ερευνητικό Κέντρο Δυτικής Ελλάδας, µε έδρα την
Πάτρα, το Ερευνητικό Κέντρο Ανατολικής Μακεδονίας και Θρά-
κης, µε έδρα την Κοµοτηνή, το Κέντρο Έρευνας Επιχειρηµατικής
Καινοτοµίας Κεντρικής Ελλάδας, το Ινστιτούτο Οπτικής και Όρα-
σης, µε έδρα το Ηράκλειο Κρήτης, και το Ινστιτούτο Τουριστικών
Ερευνών, µε έδρα τη Ρόδο.

Εδώ, κύριε Φωτάκη, αρµόδιε Υπουργέ, η υποκρισία σας δεν
έχει προηγούµενο. Αναφέρεται στην αιτιολογική σας έκθεση –
µας το επαναλάβατε και στην επιτροπή- ότι καταργείτε αυτά τα
πέντε ιδρύµατα, γιατί δεν έχει εξεταστεί η βιωσιµότητά τους και
η σκοπιµότητα ίδρυσής τους. 

Σας καλώ, λοιπόν, ευθέως, κύριε Φωτάκη, να παρουσιάσετε
στους Έλληνες πολίτες την έκθεση βιωσιµότητας και σκοπιµό-
τητας του ΕΛΙΔΕΚ, του ιδρύµατος για το οποίο κοµπάζετε τέσ-
σερις µήνες και το οποίο φυσικά ακόµα σήµερα δεν υπάρχει.
Έχετε εξετάσει, κύριε Φωτάκη, τη βιωσιµότητά του;

Γιατί, εάν θυµάµαι καλά, δεν υπάρχει καµµία πρόβλεψη για τη
χρηµατοδότησή του µετά το πέρας της τριετίας, εκτός του δα-
νείου της ΕΤΕ, και θυµάµαι πολύ καλά ότι αυτό το είχε επισηµά-
νει και ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ, ο σηµερινός Υπουργός Παιδείας,
ο κ. Γαβρόγλου. Αυτό είχε πει. Πρέπει να δούµε πώς θα προχω-
ρήσει µετά την τριετία.

Άρα, λοιπόν, αντιλαµβάνεστε για ποιον λόγο τα πέντε κέντρα
καταργούνται γιατί δεν είναι βιώσιµα. Ενώ το πώς το δικό σας
είναι βιώσιµο, φαντάζοµαι ότι θα µας το εξηγήσετε.

Στην παράγραφο 8 του ίδιου άρθρου διαπιστώνουµε ακόµα
µία απόδειξη κακού προγραµµατισµού και προχειρότητας,
καθώς τέσσερις µήνες µετά την ψήφιση του σχετικού νόµου κα-
νένα όργανο του ΕΛΙΔΕΚ δεν έχει συγκροτηθεί ως τώρα. Παρα-
τείνεται και αυτό από 31 Ιανουαρίου πήγε 31 Μαρτίου. Σας το
είπα και στην επιτροπή, κύριε Φωτάκη, να προσθέσετε λίγους
µήνες ακόµα. Ούτε στις 31 Μαρτίου θα είστε έτοιµοι. Μάλλον
γιατί από τον προηγούµενο νόµο εσείς είχατε την αρµοδιότητα
σε αυτή την παράταση. Σας βολεύει προφανώς η παράταση.

Πάµε τέλος στην παράγραφο 10 –και τελειώνω µε αυτό-, για
την οποία όλοι εµείς στη Νέα Δηµοκρατία µπορούµε να νιώσουµε
µια δικαίωση, για τη σφοδρή κριτική που είχαµε ασκήσει κοινο-
βουλευτικά και για τη σκοπιµότητα της ίδρυσης του ΕΛΙΔΕΚ,
καθώς µέσα σε τέσσερις µήνες έρχεστε και επιβεβαιώνετε όλες
τις αιτιάσεις µας. Δεν υπήρχε ουσιαστικά λόγος να επιβαρύνετε
τους Έλληνες φορολογούµενους πολίτες µε τα έξοδα ίδρυσης
και λειτουργίας ενός νέου δηµόσιου φορέα. Αυτές τις λειτουρ-
γίες θα µπορούσε κάλλιστα και αξιοκρατικά να υλοποιήσει η
ΓΓΕΤ. Είναι ίδιοι οι σκοποί της ΓΓΕΤ µε το ΕΛΙΔΕΚ. 

Έρχεστε, λοιπόν, τώρα και λέτε ότι το ΕΛΙΔΕΚ  είναι υπό τη
ΓΓΕΤ, την οποία ορίζετε αρµόδια. Κάνατε µια νοµοτεχνική, την
οποία θα δω και ελπίζω να έχω τον χρόνο να σας απαντήσω. Αν-
τιληφθήκατε, λοιπόν, λάθος την αδυναµία σας να υλοποιήσετε
τον νόµο που ψηφίζετε και σπεύδετε να τον διορθώσετε. Κάνετε
από µόνοι σας κάποια διασταλτική ερµηνεία και προσπαθείτε
τώρα να βάλετε τη ΓΓΕΤ να βγάλει το φίδι από την τρύπα. Του-
λάχιστον παραδεχθείτε το σφάλµα σας και σταµατήστε να λέτε
ψέµατα.

Μέχρι και δελτία Τύπου βγάλατε και µιλάτε για προκηρύξεις
του ΕΛΙΔΕΚ, όταν όλοι γνωρίζουµε ότι τις σχετικές προκηρύξεις
τις διενεργεί η ΓΓΕΤ. Σας έχω καταθέσει και σχετική ερώτηση,
στην οποία δεν µου έχετε απαντήσει και την οποία καταθέτω στα
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Πρακτικά. Τι να µου απαντήσετε; Ότι δεν τα κάνει η ΓΓΕΤ; Η
ΓΓΕΤ κάνει τις προκηρύξεις.

(Στο σηµείο αυτό  η Βουλευτής κ. Μαρία Αντωνίου  καταθέτει
για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα ερώτηση, η οποία βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κλείνοντας, κύριοι της Κυβέρνησης, αυτό το οποίο µας διακα-
τέχει δεν είναι η ικανοποίηση για την επιβεβαίωση των ισχυρι-
σµών µας, αλλά η θλίψη για τον τρόπο που νοµοθετείτε. Η θλίψη
για την ανικανότητά σας να υλοποιήσετε το παραµικρό. Θλίψη
για την απαξίωση της περιφέρειας και την κατάργηση ερευνητι-
κών υποδοµών, που θα βελτίωναν τα συγκριτικά πλεονεκτήµατα
κάθε περιφέρειας, ώστε, σε συνεργασία µε τοπικές επιχειρήσεις,
να συµβάλλουν στην εθνική µας οικονοµία.

Ελλάδα, κύριε Υπουργέ, δεν είναι µόνο η Αθήνα.
Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κυρία
συνάδελφε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα
τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Απαντητική παρέµ-
βαση εννοείτε; Δεν θα πάει πάντως καλά έτσι η διαδικασία.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Πολύ γρήγορα ήθελα να
πω, γιατί από τη συζήτηση ακόµα του νόµου για το ΕΛΙΔΕΚ όλα
αυτά τα θέµατα έχουν τεθεί επανειληµµένως.

Εγώ δεν θα παρακολουθήσω την κ. Αντωνίου στον τρόπο µε
τον οποίο αγορεύει. Πραγµατικά δεν µπορώ να την παρακολου-
θήσω. Εκείνο, όµως, που θα πω είναι ότι εξακολουθεί –να το πω
επιεικώς- να υπάρχει γύρω από το ΕΛΙΔΕΚ µία σύγχυση.

Το ΕΛΙΔΕΚ δεν είναι ερευνητικό κέντρο. Όσον αφορά τα πέντε
ερευνητικά κέντρα -γιατί αυτό ενδιαφέρει πραγµατικά τις περι-
φέρειες-, τα πέντε αυτά ερευνητικά κέντρα µε τους µηχανισµούς
που έχουν αυτή τη στιγµή νοµοθετηθεί, µε τα περιφερειακά συµ-
βούλια, όλο το πλέγµα αυτών των µηχανισµών, µπορεί να υπο-
βάλουν προτάσεις είτε να γίνουν ερευνητικά κέντρα ή κέντρα
παροχής υπηρεσιών, ούτως ώστε να λειτουργήσουν σαν αναπτυ-
ξιακοί φορείς της κάθε περιφέρειας. Αυτό είναι ανοικτό. 

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Έχουν γίνει εδώ και δύο χρόνια; Όχι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-

δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Τώρα έχουν ψηφιστεί.
Ακόµα δεν µας έχουν έλθει τα περιφερειακά συµβούλια. Τα Πε-
ριφερειακά Συµβούλια Έρευνας και Τεχνολογίας µονάχα από
τρεις περιφέρειες έχουν έλθει.

Όσον αφορά για την καθυστέρηση στη σύσταση του ΕΛΙΔΕΚ,
σας πληροφορώ ότι την επόµενη Δευτέρα, 13 Φεβρουαρίου, γί-
νεται η πρώτη γενική συνέλευση και µπαίνει η διαδικασία για την
εκλογή του επιστηµονικού συµβουλίου, το οποίο θα αναλάβει
πολύ σύντοµα, ελπίζω πριν από τις 31 Μαρτίου, τη λειτουργία
του ΕΛΙΔΕΚ. Αυτά γιατί δηµιουργούνται, νοµίζω, παρανοήσεις
εσκεµµένα, βέβαια, αλλά τι να γίνει… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Πάντως, αποκλείεται,
κύριοι Υπουργοί, να συνεχίσουµε µε τέτοια διαδικασία, δηλαδή
να σχολιάζονται και να απαντώνται οι τοποθετήσεις των συνα-
δέλφων. Δεν τελειώνουµε σε επτά µέρες.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Εσείς, κύριε Πρόεδρε, προστα-
τέψτε τη διαδικασία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Έχετε δίκιο, κύριε συ-
νάδελφε, απλώς ξέρετε πόσο δύσκολο είναι όταν το Προεδρείο
διακόπτει συναδέλφους. Απλώς χρειάζεται µία σχετική συνεν-
νόηση και κατανόηση. Αν απαντάµε σε κάθε τοποθέτηση, χαθή-
καµε. 

Τον λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Μηταφίδης από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ ΜΗΤΑΦΙΔΗΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές,

η Αντιπολίτευση, όχι στο σύνολό της ευτυχώς, έχει αντικαταστή-
σει το «µετά Χριστόν» µε το «µετά ΣΥΡΙΖΑ». Όλα τα δεινά σ’
αυτόν τον τόπο ξεκινούν µε την ανάληψη της διακυβέρνησης της
χώρας από τον ΣΥΡΙΖΑ. Αυτό, βέβαια, µας κολακεύει, διότι όντως
έχουµε γίνει σηµείο αναφοράς. Θα ήθελα να πω σε όσους µάς

πυροβολούν, ιδιαίτερα πισώπλατα, να εύχονται να µην είναι οι
διεκδικήσεις της επόµενης περιόδου αυτά τα λίγα, αλλά πολύ
σηµαντικά για τον χειµαζόµενο ελληνικό λαό που έχει πραγµα-
τοποιήσει η Κυβέρνησή µας.

Θα ήθελα –το οφείλω αυτό, αν θέλετε, όχι µόνο για λόγους
προσωπικούς, δεν ξέρω αν είναι εδώ ο κ. Σαρίδης, αλλά και ο κ.
Λοβέρδος- να τους πω ότι στα µαύρα χρόνια της δικτατορίας,
στα στρατοδικεία, επιστρατεύαµε, αν θέλετε, στον ιδεολογικό
πόλεµο µε τους δήµιους της χούντας την   «Αντιγόνη» και τον
«Επιτάφιο» του Περικλή. Ανήκουν και στη δική µας παράδοση
αυτά τα κείµενα, όπως και τα κείµενα του Διαφωτισµού. Γι’ αυτό
να µην επαναλαµβάνετε αυτά τα ψέµατα που διαδίδονται από
διάφορες πλευρές. Σε λίγο µε την αναµόρφωση των προγραµ-
µάτων από το Ινστιτούτο Εκπαιδευτικής Πολιτικής και ο «Επιτά-
φιος» του Περικλή θα επανέλθει.

Ξέρω ότι ακούγονται για µερικούς λιγάκι περίεργα αυτά που
σας λέω. Δεν πειράζει. Τι να κάνουµε; Είναι θέµα ιστορίας όλα. 

Βλέπω και τον κ. Τζαβάρα, ο οποίος εκπροσωπεί και τον φιλε-
λεύθερο διαφωτισµό.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Μόνο φιλελεύθερος είναι ο δια-
φωτισµός. Δεν υπάρχει άλλος.

ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ ΜΗΤΑΦΙΔΗΣ: Καταλαβαίνετε τι λέω.
Επειδή πολλά µάς καταµαρτυρήσατε, θέλω να σας ρωτήσω

ευθέως: Εξακολουθείτε να «επιφυλάσσεσθε» ως προς την από-
δοση της ιθαγένειας στα παιδιά των λεγόµενων «ξένων σχο-
λείων», που ακολουθούν το ελληνικό πρόγραµµα; Δεν µας
δώσατε καµµία απάντηση. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Έχουµε θέση, την είπε.
ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ ΜΗΤΑΦΙΔΗΣ: Έχετε θέση; Ποια είναι η

θέση σας; Να την ακούσουµε εδώ καθαρά. 
Εγώ εκπλήσσοµαι, πάντως, και θέλω να σας πω, επειδή πρό-

σφατα ο κ. Μητσοτάκης ήταν κεντρικός οµιλητής για την εκδή-
λωση για το Ολοκαύτωµα στη Θεσσαλονίκη, ότι τον ερχόµενο
µήνα γίνεται στη Θεσσαλονίκη η πορεία σε ανάµνηση του πρώ-
του τρένου για το Άουσβιτς, στην οποία έχει κληθεί να ηγηθεί ο
Πρωθυπουργός. Απευθύνοµαι, βέβαια, εδώ και στον Υπουργό
Παιδείας. Έχουµε µία εκκρεµότητα, µία οφειλή, να αποδώσουµε
την ιθαγένεια στα παιδιά των θυµάτων του Ολοκαυτώµατος. 

Με τον νόµο Καστανίδη του 2011 είχαν τεθεί ορισµένοι περιο-
ρισµοί. Δυστυχώς, οι άνθρωποι αυτοί έχουν αποχωρήσει στη µε-
γάλη τους πλειοψηφία από τη ζωή και δεν µπορούν να κάνουν
την αίτηση, όπως προέβλεπε ο νόµος. 

Υπάρχει αυτή η εκκρεµότητα. Ήδη µε κατατεθειµένη τροπο-
λογία πιστεύω ότι τις αµέσως επόµενες µέρες οφείλουµε να το
κάνουµε, σε αποκατάσταση και σεβασµό προς την ιστορία. 

Δύο λόγια και θα κατέβω από το Βήµα. Ο κ. Σαρίδης µάς κα-
τηγόρησε ότι διαιωνίζουµε την εργασιακή οµηρία των καθαρι-
στριών των σχολείων. Κοιτάξτε κάτι. Όταν ανανεώνουµε τις
συµβάσεις, εφαρµόζοντας και δικαστικές αποφάσεις, που λένε
ότι καλύπτουν πάγιες και διαρκείς ανάγκες, µας κατηγορείτε ότι
συγκροτούµε κοµµατικούς στρατούς των 325 ευρώ. 

Θα ήθελα να σας πω ότι όλος αυτός ο κόσµος είναι απλήρω-
τος αυτή τη στιγµή, λόγω των αντιδράσεων του Ελεγκτικού Συ-
νεδρίου. Όµως, υπάρχει, ξέρετε, µια τροπολογία αυτή τη στιγµή,
που έχει συµφωνηθεί, ώστε να µπορέσουµε να πληρώσουµε
όλους αυτούς τους ανθρώπους. Είναι απαράδεκτο εκεί όπου το
κράτος είναι αφεντικό, στον δηµόσιο τοµέα, να έχουµε απλήρω-
τους ανθρώπους, πάµφτωχους ανθρώπους, είναι απαράδεκτο,
µε διαφόρων ειδών συνταγµατικά τερτίπια –πώς να το πω διαφο-
ρετικά;- που διυλίζουν τον κώνωπα και καταπίνουν την κάµηλο. 

Δύο πράγµατα, αγαπητοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες,
επειδή ξέρω ότι περιµένουν να τα ακούσουν οι ενδιαφερόµενοι.
Με τον Ενιαίο Φορέα Κοινωνικής Ασφάλισης έπεσαν τα τείχη,
όπως ξέρετε, ανάµεσα στις διάφορες κατηγορίες εργαζοµένων.
Δεν µπορεί στο ζήτηµα της αρρώστιας να έχουµε διάκριση στις
αναρρωτικές άδειες, παραδείγµατος χάριν, µεταξύ µονίµων και
αναπληρωτών. Η αρρώστια, όπως ξέρετε, δεν ακολουθεί τον
Υπαλληλικό Κώδικα. 

Πρέπει, λοιπόν, αυτά τα ζητήµατα να τα θεραπεύσουµε, να αρ-
χίσουµε να εφαρµόζουµε αυτά τα λεγόµενα «ενιαία κριτήρια του
νόµου». Το άλλο, επειδή υπάρχει και σχετικό άρθρο στο νοµο-
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σχέδιο -νοµίζω ότι υπάρχει µια επεξεργασία και από την πλευρά
του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους- το θέµα της βαθµολογι-
κής εξέλιξης, ιδιαίτερα αυτών που έχουν υπηρετήσει, παραδείγ-
µατος χάριν, στα ιδιωτικά σχολεία και προσλαµβάνονται ως
αναπληρωτές στα δηµόσια, θα πρέπει να  υπάρξει και η ανάλογη
µισθολογική εξέλιξη. 

Πρέπει, λοιπόν, βήµα βήµα να γκρεµίζουµε όλες αυτές τις ανι-
σότητες. Αυτό απαιτεί η κατάσταση που ζούµε αυτή τη στιγµή. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε. 

Η συνάδελφος κ. Άννα Καραµανλή από τη Νέα Δηµοκρατία
έχει τον λόγο για επτά λεπτά. 

Κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε συνάδελφε, κύριε Μηταφίδη, ακόµα και τον Περικλή πή-

γατε να οικειοποιηθείτε. Μόνο που δεν µας διευκρινίσατε σε ποια
συνιστώσα του ΣΥΡΙΖΑ ανήκε τότε. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Σε όλες! 
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Σε κάθε περίπτωση πάντως η χώρα βυ-

θίζεται κάθε µέρα και περισσότερο στη δίνη της αστάθειας και
της αβεβαιότητας µετά τη γνωστή τακτική των καθυστερήσεων
στη διαπραγµάτευση της Κυβέρνησης µε τους δανειστές. Τη µια
µέρα υποστηρίζουν ότι η αξιολόγηση κλείνει άµεσα και την άλλη,
ότι δεν θα χαλάσει και ο κόσµος αν δεν κλείσει µέσα στο Μάρτιο
και δεν αξιοποιήσουµε την ποσοτική χαλάρωση. 

Όταν, λοιπόν, η Κυβέρνηση δεν έχει ένα ολοκληρωµένο και
συγκροτηµένο σχέδιο για το πιο ζωτικό πρόβληµα της χώρας,
δεν θα µπορούσαµε, βεβαίως, να έχουµε τέτοιες προσδοκίες και
απαιτήσεις για τον χώρο της παιδείας. Και δυστυχώς, το υπό συ-
ζήτηση νοµοσχέδιο, σχέδιο νόµου το επιβεβαιώνει. Υποτίθεται
ότι φέρνετε ένα σχέδιο νόµου που έχει ως πυρήνα του το Πιστο-
ποιητικό Γλωσσοµάθειας και την Εθνική Βιβλιοθήκη. Στην πραγ-
µατικότητα αυτά τα ζητήµατα χρησιµοποιούνται ως όχηµα για να
περάσουν δεκάδες λοιπές διατάξεις, διατάξεις χωρίς καµµία συ-
νοχή µεταξύ τους κατά τη συνηθισµένη προβληµατική νοµοθε-
τική σας πρακτική, διατάξεις που αφορούν αποσπασµατικά σε
κάθε πτυχή της εκπαίδευσης και έρχονται µε διαδικασίες του
επείγοντος χωρίς να έχει προηγηθεί καµία διαβούλευση. 

Σε αυτό το νοµοσχέδιο, µάλιστα, το εξελίξατε το µοντέλο σας
και έχουµε και παντελώς άσχετες µεταξύ τους παραγράφους
µέσα στο ίδιο άρθρο. Είτε από προχειρότητα, λοιπόν, είτε από
σκοπιµότητα, νοµοθετείτε µε τρόπο επιεικώς ακατάστατο και
άρα αναποτελεσµατικό. 

Με την εξαίρεση των κεφαλαίων Α’ και Β’, υπάρχουν αρκετά
σηµεία στα οποία εκφράζουµε σοβαρές αντιρρήσεις και σε αυτά
θα µου επιτρέψετε να επικεντρωθώ. 

Θα ξεκινήσω από το άρθρο 11, που αφορά στον ευαίσθητο
χώρο της Ειδικής Αγωγής και ιδιαίτερα την παράγραφο 1β’, η
οποία αποτυπώνει τη λανθασµένη φιλοσοφία της Κυβέρνησης.
Απαλλάσσει τους µαθητές µε αναπηρία ή ειδικές εκπαιδευτικές
ανάγκες από τη διδασκαλία και την εξέταση της δεύτερης ξένης
γλώσσας. 

Πιστεύετε ότι έτσι τους προσφέρετε καλύτερη υπηρεσία; Τους
αποµακρύνετε από τη γνώση, αντί να τους προσφέρετε το κα-
τάλληλο εκπαιδευτικό περιβάλλον για να µάθουν περισσότερα;
Αυτά τα παιδιά, που κατά κανόνα έχουν απίστευτες δεξιότητες,
δεν χρειάζονται λιγότερες υποχρεώσεις. Περισσότερες ευκαι-
ρίες χρειάζονται. 

Έρχοµαι στο άρθρο 16, όπου έχουµε µείωση της χρηµατοδό-
τησης του Ιδρύµατος Ιατροβιολογικών Ερευνών. Πρόκειται για
ένα Ίδρυµα της Ακαδηµίας Αθηνών µε σηµαντικό και πρωτοπο-
ριακό ερευνητικό έργο, το οποίο έχει πολλαπλώς αξιολογηθεί
από εξωτερικούς αξιολογητές. Με ποια κριτήρια αποφασίζετε
αφ’ ενός τη µείωση της χρηµατοδότησης και αφ’ ετέρου το ποσό
της µείωσης; 

Στο άρθρο 17 φέρνετε την αλλαγή της σύνθεσης και του τρό-
που λήψης αποφάσεων του Συµβουλίου Αναγνώρισης Επαγγελ-
µατικών Προσόντων. Ευτυχώς που η αντίδρασή µας σας
πειθανάγκασε να δεχτείτε τη συµµετοχή της οικείας επαγγελµα-

τικής οργάνωσης. Οι επαγγελµατικές οργανώσεις γνωρίζετε ότι
έχουν ρόλο θεσµικό και κατοχυρωµένο και δεν µπορείτε ούτε να
τις παρακάµπτετε ούτε να τις απαξιώνετε. 

Με το άρθρο 18 δηµιουργείτε ένα όργανο, το Εθνικό Συµβού-
λιο Εκπαίδευσης και Ανάπτυξης Ανθρώπινου Δυναµικού. Είναι
ένα όργανο που αντικαθιστά το Εθνικό Συµβούλιο Παιδείας και
το οποίο, έχοντας τα ίδια χαρακτηριστικά -πολυµελές και σύν-
θετο στη λειτουργία του-, δεν απέδωσε. 

Ο κύριος Υπουργός είπε στην επιτροπή ότι δεν θα αµείβονται
τα µέλη του. Το εύχοµαι, γιατί η γενναιοδωρία που δείχνετε ως
Κυβέρνηση στη σύσταση νέων οργάνων και φορέων, δεν είναι
τζάµπα µέχρι τώρα. 

Το άρωµα ρουσφετιού είναι εντονότατο στο άρθρο 20, όπου
εκπαιδευτικοί της πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευ-
σης βαφτίζονται καθηγητές πανεπιστηµίου. Προφανώς, περισ-
σεύουν οι δάσκαλοι στα σχολεία και τους στέλνετε µε ευκολία
στην τριτοβάθµια εκπαίδευση, και µάλιστα αυτούς που έχουν αυ-
ξηµένα τυπικά προσόντα. 

Το ίδιο ισχύει και για τους υπαλλήλους των πανεπιστηµίων,
στους οποίους δίνεται η δυνατότητα να ενταχθούν στο Ειδικό Τε-
χνικό Επιστηµονικό Προσωπικό. Όµως και το προσωπικό κατη-
γορίας ΕΤΕΠ µπορεί να ενταχθεί στην κατηγορία Εργαστηριακού
Διδακτικού Προσωπικού. Φαντάζοµαι ότι στο επόµενο νοµοσχέ-
διο θα τους κάνετε όλους καθηγητές. 

Αλήθεια, υπάρχει κάποιος υποτυπώδης σχεδιασµός σε όλο
αυτό, πέρα βεβαίως από τον προφανή, των εξυπηρετήσεων και
της απεγνωσµένης ψηφοθηρίας; Έχετε µελετήσει ποιες είναι οι
ανάγκες των εκπαιδευτικών ιδρυµάτων σε αυτές τις θέσεις;
Έχετε προβλέψει πώς θα καλύψετε τα κενά που θα προκύψουν
από τις µετακινήσεις; Θα προκληθεί δηµοσιονοµική επιβάρυνση; 

Το άρθρο 20 αποκαλύπτει µε τον πιο γλαφυρό τρόπο τους
σκοπούς που υπηρετεί η πολιτική σας και τα κριτήρια µε τα οποία
νοµοθετείτε. 

Το άρθρο 28 αποτελεί χαρακτηριστικό παράδειγµα προχειρό-
τητας και ανύπαρκτου σχεδιασµού. Ήταν πριν λίγους µήνες µόνο
όταν η Κυβέρνηση υποστήριζε, µε µεγαλοστοµίες, την ίδρυση
του Ελληνικού Ιδρύµατος Έρευνας και Καινοτοµίας. Έκανε λόγο
για έναν ανεξάρτητο φορέα στα πρότυπα µεγάλων ερευνητικών
κέντρων του εξωτερικού. 

Και έρχεται σήµερα η Κυβέρνηση, η οποία ενώ δεν έχει τηρή-
σει κανένα χρονοδιάγραµµα για τη συγκρότηση του ΕΛΙΔΕΚ, και
το βάζει υπό τη σκέπη της Γενικής Γραµµατείας Έρευνας και Τε-
χνολογίας, η οποία αποκτά κάθε ουσιαστική αρµοδιότητα για την
οργάνωση και τη λειτουργία του. Σας είχαµε επισηµάνει από
τότε, ότι δεν ήταν καν ορατό σε τι διαφοροποιείται ο νέος φο-
ρέας από τη Γενική Γραµµατεία Έρευνας και Τεχνολογίας. Αντί-
θετα, συνέπιπτε µε το θεσµικό της πλαίσιο. 

Με το άρθρο 28 καταργείτε, επίσης, τη δυνατότητα ίδρυσης
πέντε ερευνητικών κέντρων στην ελληνική περιφέρεια. Και µάλι-
στα, προβάλετε ως βασικό επιχείρηµα, ότι δεν έχει εξεταστεί η
σκοπιµότητα ίδρυσής τους και η βιωσιµότητά τους. Και το επι-
καλείστε εσείς, που έχετε αναπτύξει βιοµηχανία δηµιουργίας φο-
ρέων µηδενικής χρησιµότητας, χωρίς να µπείτε καν στον κόπο
ποτέ να εξετάσετε αυτές τις παραµέτρους. 

Κυρίες και κύριοι της Πλειοψηφίας, η παιδεία πρέπει να είναι
κυρίαρχο κοµµάτι της εθνικής µας αναπτυξιακής στρατηγικής.
Είναι ο βασικός µοχλός και η κινητήριος δύναµη που θα ξεκολ-
λήσει το κάρο από τις λάσπες και θα µας οδηγήσει εκτός κρίσης. 

Δυστυχώς, και σε αυτόν τον τοµέα αποδεικνύεστε κατώτεροι
των περιστάσεων και βάζετε τον πήχη πολύ χαµηλά. Βάζετε σε
πρώτο πλάνο τακτοποιήσεις και µικροεξυπηρετήσεις. Αλλά να
ξέρετε -µάλλον το γνωρίζετε πια κάθε µέρα όλο και περισσό-
τερο– ότι τα κόλπα αυτά πλέον δεν συγκινούν και δεν αποδίδουν,
γιατί είναι οι τελευταίες σπασµωδικές κινήσεις µιας Κυβέρνησης
πριν τη κατάρρευση. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κυρία συ-

νάδελφε, και για τον σεβασµό στον χρόνο. 
Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δη-

µοκρατίας κ. Κωνσταντίνος Τζαβάρας για δώδεκα λεπτά. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
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εδρε. 
Δεν θα παραλείψω, παρ’ όλο που θα ήθελα να αρχίσω µε τον

Υπουργό, να αναφερθώ στον καθ’ όλα ευπρεπή συνάδελφο, τον
κ. Μηταφίδη, ο οποίος από του Βήµατος τούτου προ ολίγου µου
απηύθυνε έναν λόγο. Χαίρω να διαπιστώνω ότι η ριζοσπαστική
Αριστερά αναγνωρίζει την αξία του φιλοσοφικού και πολιτικού
παραδείγµατος του διαφωτισµού και ανακαλύπτει, βεβαίως, την
αξία του ηθικού φιλελευθερισµού, γιατί ακριβώς αντιλαµβάνεται
ότι χάθηκε πολύς χρόνος. Η ιστορία έκανε µεγάλη διαδροµή
προκειµένου να επιστρέψει σε αυτές τις διαπιστώσεις. 

Θα διαφωνήσω, όµως, µαζί του, γιατί η «Αντιγόνη», κύριε συ-
νάδελφε, είναι µια κολώνα, στην οποία στηρίζεται όλος ο δυτικός
πολιτισµός. Γι’ αυτό, δεν ανήκει σε ιδιοκτήτες, ιδεολόγους, δεν
ανήκει σε παραδόσεις. Έχει πανανθρώπινη αξία και σπουδαι-
ότητα και τουλάχιστον, µε την εµβέλεια των νοηµάτων της, µας
περιλαµβάνει όλους. 

Θα ήθελα, λοιπόν, µε αυτές τις σκέψεις, κύριε Υπουργέ, να πω
ότι από εσάς σήµερα περιµέναµε -γιατί είστε ένας εγνωσµένης
αξίας πνευµατικός άνθρωπος και ακαδηµαϊκός διδάσκαλος- στην
πρώτη επαφή σας µε το νοµοθετικό έργο, να φέρετε στην Εθνική
Αντιπροσωπεία ένα πλήρες, καλότεχνο, περιεκτικό και κυρίως
αποτελεσµατικών ρυθµίσεων νοµοσχέδιο. Αντ’ αυτού, µας φέ-
ρατε αυτό που έλεγαν οι αρχαίοι Ρωµαίοι, µία lex satura. «Satura»
είναι ένα πιάτο στο οποίο υπάρχουν πολλά, διαφορετικά και
ασύνδετα εδέσµατα, τέτοια που να µην µπορεί κανένας να κατα-
λάβει ούτε αρχή ούτε τέλος ούτε ουσία ούτε γεύση. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Γεύση έχει. Και διακριτή. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Είναι άγευστο, γιατί η πολυγευ-

σία οδηγεί ακριβώς στην εξουδετέρωση κάθε γευστικής από-
χρωσης. Άρα κύριε Φίλη, είδατε ότι καταλήγουµε στο ίδιο,
ξεκινώντας από διαφορετικές αφετηρίες. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Θα δεχθώ ότι ξέρετε κάτι παραπάνω από

εµένα για τις γεύσεις. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Από εσάς, λοιπόν, κύριε

Υπουργέ, περιµέναµε να µας φέρετε ένα πραγµατικό νοµοθέ-
τηµα, που θα ανταποκρινόταν πραγµατικά στις ανάγκες της ελ-
ληνικής εκπαίδευσης, της εθνικής παιδείας, όπως την λέγαµε
κάποτε, γιατί έχετε και πείρα και γνώση και διαδροµή στην εκ-
παίδευση. 

Παρ’ όλα αυτά, κι εσείς, εµµέσως πλην σαφώς, παραδεχθή-
κατε ότι δεν µας φέρατε σπουδαία πράγµατα. Γι’ αυτό και η κα-
τανοµή του λόγου σας ήταν τέτοια, ώστε τα τρία τέταρτα να τα
αφιερώσετε σε γενικόλογες υποσχέσεις και δεσµεύσεις για το τι
πρόκειται να κάνετε εσείς και ο Πρωθυπουργός αύριο και µεθαύ-
ριο. Και αυτό που σήµερα µας απασχολεί, το γε νυν έχον, δυστυ-
χώς, δεν έχει να προσφέρει τίποτα ούτε στην παιδεία ούτε στην
εκπαίδευση. 

Κυρίως, όµως, θα ήθελα να µου επιτρέψετε να σας πω το εξής:
Και σας µιλάω µε πολύ σεβασµό και απέραντη εκτίµηση. Και να
ξέρετε ότι µαζί µου µπορείτε να µιλάτε ήρεµα και απλά, ακόµα
και όταν ο τόνος της δικής µου φωνής είναι οξύς, διότι εγώ στην
ψυχή µου δεν έχω µίσος για κανέναν. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Το δέχοµαι. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ακούστε, λοιπόν. Και το λέω
αυτό, γιατί είµαι υποχρεωµένος να το πω, για λόγους κοινοβου-
λευτικής τάξης και ηθικής. Αναλάβατε να φέρετε µία ρύθµιση,
που αφορούσε τη συλλογή του Φοίβου Ανωγειανάκη. Η ρύθµιση
αυτή, πρώτα απ’ όλα, οφείλετε να ξέρετε -και πιστεύω ότι το ξέ-
ρετε- αναρµοδίως έρχεται από εσάς. Διότι αφού αναφέρει ότι
αυτοδικαίως περιέρχεται κατά κυριότητα αυτή η συλλογή που
ανήκει στο κράτος σε άλλο Νοµικό Πρόσωπο Δηµοσίου Δικαίου,
έπρεπε να την έχει φέρει ο Υπουργός Οικονοµικών.

Και όχι µόνο αυτό, αλλά µε πολύ, επίσης, σεβασµό, θα µου επι-
τρέψετε να σας πω ότι σήµερα µε αδικήσατε, γιατί µε συµβου-
λεύσατε να µην εκτίθεµαι -εγώ έθεσα το θέµα στην επιτροπή και
κανένας άλλος- λέγοντας περί αντισυνταγµατικότητας.

Πρώτα απ’ όλα, λυπάµαι που η Επιστηµονική Επιτροπή της
Βουλής δεν αλίευσε αυτό το µαργαριτάρι του άρθρου 32. Λυπά-
µαι, επίσης, γιατί είπατε ότι εκτίθεται όποιος οµιλεί για ζητήµατα,

τα οποία θα έπρεπε τουλάχιστον αυτός που έχει τη νοµοθετική
πρωτοβουλία να γνωρίζει ή να έχει πληροφορηθεί.

Προσέξτε τώρα τι ανακρίβειες υπάρχουν. Δεν θα πω ψέµατα.
Είπατε ότι αυτή η συλλογή προέρχεται από διαθήκη. Δεν προέρ-
χεται από διαθήκη, κύριε Υπουργέ. Αυτή η συλλογή είναι δωρεά
εν ζωή. Δεν έγινε το 1991 ούτε το 2014 αυτή η διαθήκη. 

Στο κάτω-κάτω να σας πω και κάτι άλλο; Θα παραπονιέται ο
αείµνηστος, γιατί ήταν και άνθρωπος που έγραφε στην «ΑΥΓΗ»,
ήταν δικός σας άνθρωπος.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Σαν τον Περικλή!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Όχι, σαν τον Πασκάλ και τον

Μπρυκνέρ! Εµείς διαβάζαµε «MARIE CLAIRE» τότε. Είναι ο στρα-
τηγικός σχεδιαστής του Πρωθυπουργού που το είπε και είµαι
υποχρεωµένος να το αναφέρω.

Προσέξτε, όµως: Με ηµεροµηνία 23-4-1978 ο Φοίβος Ανωγει-
ανάκης απευθύνει επιστολή στον τότε Υπουργό Πολιτισµού λιτά.
Στις 29 Μαΐου παίρνει απαντητική επιστολή και λέει, µάλιστα, χα-
ρακτηριστικά ότι: «Θέλω αυτήν τη συλλογή να την αφήσω στο
κράτος για να γίνει µουσείο υπέρ του Υπουργείου Πολιτισµού».
Αποδέχεται αυτήν τη συγκεκριµένη πρόταση ο Υπουργός Πολι-
τισµού στις 29 Μαΐου του 1978. Εκεί, λοιπόν, προκύπτει ότι έχει
συµφωνήσει εν ζωή ο Φοίβος Ανωγειανάκης και για το που θα
στεγαστεί. Και είναι το ακίνητο Διογένους 1-3 στην Πλάκα. Είναι
η οικία Λασσάνη.

Θα τα αφήσω για τα Πρακτικά αυτά. Αν θέλετε, σας τα δίνω,
γιατί αν φέρετε πράγµατι ρύθµιση, εµείς δεν αντιδρούµε. Φέρτε
την. Αρκεί, όµως, να έχει αυτήν τη νοµοτεχνική αρτιότητα, που
πρέπει να έχει ένα νοµοθέτηµα που απασχολεί την Εθνική Αντι-
προσωπεία. Και θα έπρεπε, αφού απευθύνεται στο κράτος, στο
δηµόσιο αυτή η συγκεκριµένη συλλογή και η βιβλιοθήκη, να γί-
νουν αποδεκτές και από τον Υπουργό Οικονοµικών. Αυτός εκ-
προσωπεί το δηµόσιο. Πράγµατι, στις 29 Ιουνίου του 1978,
εκδόθηκε και δηµοσιεύθηκε στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως
και αυτή.

Άρα γιατί µας λέτε ότι πρόκειται για διαθήκη και, δεύτερον, ότι
πρόκειται για ιδιοκτησία του µουσείου, το οποίο -και θα σας πω,
γιατί έπρεπε να σας έχουν ενηµερώσει- ότι µε τον ν.4305 έχει
πάψει να υφίσταται ως νοµικό πρόσωπο. Δηλαδή, δεν µπορεί να
κατέχει τίποτα, γιατί δεν έχει προσωπικότητα. Μόνο πρόσωπα
φυσικά ή νοµικά µπορούν να έχουν δικαιώµατα και υποχρεώσεις.
Άρα και απ’ αυτήν την άποψη, η συγκεκριµένη αυτή τροπολογία
ή ρύθµιση ή όπως θέλετε πείτε την, δεν ευσταθεί.

Γι’ αυτό, λοιπόν, µε πολύ µεγάλο σεβασµό σας λέγω ότι αν θέ-
λετε να κάνετε κάτι, να το κάνετε µέσα στο πλαίσιο της διάταξης
του άρθρου 109 του Συντάγµατος, το οποίο απαγορεύει τη µε-
ταβολή της θέλησης του δωρητή ως προς όλο το περιεχόµενο
και κυρίως ως προς το δηµόσιο, όπως είναι εδώ. Δεν µπορεί, δη-
λαδή, να πάει στο πανεπιστήµιο, γιατί µπορεί να είναι δηµοσίου
δικαίου, αλλά είναι άλλο νοµικό πρόσωπο.

Με αυτήν λοιπόν, την έννοια θα ήθελα, καταλήγοντας, να σας
επισηµάνω και δυο-τρία πράγµατα.

Πρώτα απ’ όλα, δεν κάνει καλή εντύπωση ένας Υπουργός µε
το δικό σας πνευµατικό ανάστηµα και µε τη δική σας πείρα να
φέρνει διάταξη, µε την οποία αναλαµβάνει να επιβλέπει και να
εγκρίνει το πολύ µεγάλο και σοβαρό έργο των εκδροµών. Δεν
µπορούν οι σχολικές µονάδες να διαχειρίζονται ένα τέτοιο θέµα;
Μην µας φέρετε και κάποια επόµενη διάταξη, µε την οποία θα
αναλάβετε να διαχειρίζεστε και τον ελεύθερο χρόνο των µαθη-
τών κατά το διάλειµµα!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Στο επόµενο!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Συγχαρητήρια! 
Επίσης, θεωρώ ότι δεν µπορεί να ιδρύετε καινούριους θε-

σµούς, όπως είναι το Εθνικό Κέντρο Εκπαίδευσης και Εργατικού
Δυναµικού -την οποία πρωτοβουλία βεβαίως και θα µπορούσαµε
να υιοθετήσουµε- γιατί είναι απαραίτητη η διαδικασία της συνά-
φειας, της ώσµωσης, της επαφής των ανθρώπων που παίρνουν
τα πτυχία τους ή φοιτούν στα πανεπιστήµια, µε τον χώρο της ερ-
γασίας και της αγοράς. 

Όµως εκεί, αίφνης, βλέπουµε ότι η συντριπτική πλειοψηφία
των ανθρώπων που συµµετέχουν, είναι άνθρωποι που επηρεά-
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ζονται αµέσως ή εµµέσως από τη διοίκηση και το Υπουργείο. Δεν
µπορεί να γίνει κάτι τέτοιο!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Κάνετε λάθος. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Εάν κάνω λάθος, θα το αναγνω-
ρίσω, κύριε Υπουργέ. Να είστε σίγουρος ότι θα το αναγνωρίσω. 

Τέλος, σχετικά µε αυτόν τον εθνικό διάλογο που είχε ξεκινήσει
επί του κ. Φίλη, όπου πραγµατικά κάθε Έλληνας, ειδικά σε αυτές
τις κρίσιµες ώρες που περνάµε, τις ώρες αυτές που αποδει-
κνύονται πόσο βαθιά και πλατιά είναι τα ελλείµµατα της παιδείας,
τα οποία υπάρχουν και εξαιτίας των οποίων οδηγηθήκαµε σε
αυτό που σήµερα βιώνουµε ως συµφορά, θέλω να πω τα εξής:
Πιστεύω ότι πολύ καλύτερα από εµένα γνωρίζετε, πως εκτός από
τα οικονοµικά προβλήµατα, οι αιτίες αυτής της συµφοράς, αυτής
της δυστυχίας, αυτής της κρίσης, έχουν και αναφορές παιδείας
και πολιτισµού. Έχουν αναφορές στερεοτύπων, συµπεριφορών,
µέσα από µια εκπαίδευση που δεν ήταν προσηλωµένη σε τίποτε
άλλο, παρά στο πώς θα βγάλει πτυχιούχους µε πτυχία, χωρίς
επαγγελµατικό περιεχόµενο και όχι στο πώς θα κάνει πολίτες
που να έχουν ηθική συνείδηση, που να έχουν κρίση ως πολίτες
ενεργοί και υπεύθυνοι. Γι’ αυτό, λοιπόν, φθάσαµε σήµερα στο να
είναι αποστρατευµένες πολιτικά όλες οι ηλικίες από δεκαεπτά
µέχρι είκοσι και είκοσι πέντε ετών. 

Τι πετύχαµε, λοιπόν; Τίποτα! Γι’ αυτό από εσάς περιµέναµε µια
τέτοια πρωτοβουλία, ουσιαστική, αποτελεσµατική, µε περιεχό-
µενο, µε όραµα, µε προοπτική, η οποία θα ήταν προοπτική ελπί-
δας για µια επανασχεδίαση αυτού που τόσα χρόνια δεν είχαµε. 

Αυτά είχα να πω και σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Ο συνάδελφος κ. Παναγιώτης Μηταράκης από τη Νέα Δηµο-
κρατία έχει τον λόγο. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα άλλο ένα νοµοσχέδιο-
σκούπα µε πολλές και ασύνδετες µεταξύ τους διατάξεις, µε
διαδικασία επείγοντος, χωρίς καµµία ουσιαστική ανάγκη γι’ αυτό,
στερώντας τη δυνατότητα διαβούλευσης, το οποίο όλοι οι συνά-
δελφοι θα αναγνωρίσουν ότι είναι ιδιαίτερα απαραίτητο όταν συ-
ζητάµε νοµοσχέδια που άπτονται της εθνικής παιδείας. 

Όσο εσείς συνεχίζετε την ίδια τακτική νοµοθέτησης, εµείς δεν
θα κουραζόµαστε να το επισηµαίνουµε. Τουλάχιστον, σπάτε τη
µονοτονία µε τα κατεπείγοντα, που αναµένονται τώρα µε την
αξιολόγηση. 

Πέραν του τρόπου νοµοθέτησης, που το πέρασε πολύ γρή-
γορα ο κύριος Υπουργός, το παρόν νοµοσχέδιο βρίθει προβλη-
µάτων. Κυρίως είναι ακοστολόγητο στο µεγαλύτερο µέρος του,
µε το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους να µην είναι σε θέση να
µας διαφωτίσει για τις επιπτώσεις του νοµοσχεδίου. 

Είναι θετικό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό που είπε ο κύ-
ριος Υπουργός, ότι θα δηµιουργηθεί µια επιτροπή για τα οικονο-
µικά της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης. Όµως τα αποτελέσµατα
αυτών των επιτροπών πρέπει να είναι προαπαιτούµενο  της νο-
µοθέτησης, γιατί αυτό το νοµοσχέδιο δηµιουργεί µεταβολές και
κατά συνέπεια έχει οικονοµικές επιπτώσεις. 

Το νοµοσχέδιο στερείται εσωτερικής συνοχής και εισάγει µια
σειρά φωτογραφικών διατάξεων και κατατέθηκε χωρίς να έχει
προηγηθεί διερεύνηση αναγκών και χωρίς µελέτη επιπτώσεων. 

Έτσι τα όποια θετικά στοιχεία του νοµοσχεδίου, χάνονται µέσα
στον κυκεώνα άσχετων και ασύνδετων διατάξεων. Ακόµα και εν
δυνάµει θετικές διατάξεις µένουν µετέωρες, όπως για παρά-
δειγµα στο άρθρο 19 ο θεσµός του ακαδηµαϊκού υποτρόφου, ο
οποίος, όµως, δεν συνοδεύεται από πρόβλεψη χρηµατοδότησής
του, παρά µόνο µέσω του ταµειακού αδιάθετου των ιδρυµάτων,
τη στιγµή που όλοι γνωρίζουµε ότι τα περισσότερα ιδρύµατα αν-
τιµετωπίζουν σοβαρά οικονοµικά προβλήµατα. 

Θα αναφερθώ, όµως, θετικά στο άρθρο 26, το όποιο προχωρά
στην ίδρυση του Τµήµατος Οικονοµικής και Διοίκησης Τουρι-
σµού στο Πανεπιστήµιο Αιγαίου. Ιδρύεται στη Χίο, εκεί που
εδρεύει η Σχολή Επιστηµών της Διοίκησης, µε τα Τµήµατα Διοί-
κησης Επιχειρήσεων, Ναυτιλίας και Μηχανικών, Οικονοµίας και

Διοίκησης.
Στις 29 Σεπτεµβρίου του 2016, η ίδια η Σύγκλητος του Πανε-

πιστηµίου ζήτησε την ίδρυση του Τµήµατος στη Χίο, λαµβάνον-
τας υπ’ όψιν της όλα τα δεδοµένα.

Καταθέτω τη σχετική εισήγηση της Συγκλήτου.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Παναγιώτης Μηταράκης κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Το Υπουργείο σήµερα νοµοθετεί αναγνωρίζοντας τελικά το αί-
τηµα του ίδιου του πανεπιστηµίου. Σηµειώνω ότι είχα καταθέσει
και σχετική αναφορά προς το Υπουργείο Παιδείας στις 3 Νοεµ-
βρίου, στηρίζοντας το αίτηµα της Συγκλήτου, αλλά και την οµό-
φωνη απόφαση του Δηµοτικού Συµβουλίου Χίου, το οποίο επίσης
καταθέτω.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Παναγιώτης Μηταράκης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Μέσα από το νέο τµήµα θα έχουµε µια παραγωγή εξειδικευ-
µένων στελεχών στον τοµέα του τουρισµού. Οι απόφοιτοι θα
είναι το νέο αίµα του κλάδου και θα συµβάλουν στη βελτίωση
του τουριστικού µας προϊόντος, που έχει τόσο ανάγκη ο τόπος.

Η Χιακή κοινωνία έχει αγκαλιάσει το εγχείρηµα, όπως έχει αγ-
καλιάσει και το πανεπιστήµιο γενικότερα. Και ας µην ξεχνάµε ότι
το Πανεπιστήµιο Αιγαίου αξιολογήθηκε µεταξύ των κορυφαίων
της χώρας από την Αρχή Διασφάλισης και Πιστοποίησης της Ποι-
ότητας στην Ανώτατη Εκπαίδευση. Είναι ένα αποτέλεσµα που έρ-
χεται ως επιστέγασµα των προσπαθειών και της κοινής δουλειάς
του συνόλου της πανεπιστηµιακής κοινότητας. Τους αξίζουν συγ-
χαρητήρια!

Τα θετικά αυτά αποτελέσµατα συµβαίνουν σε πείσµα πράξεων
και παραλείψεων της Κυβέρνησης.

Εκκρεµεί ακόµα -αναφέρθηκε και ο κύριος Υπουργός- η
ίδρυση του ξενόγλωσσου Τµήµατος Ναυτιλιακών Σπουδών στο
Πανεπιστήµιο της Χίου, το οποίο έχει προβλεφθεί συγκεκριµένα
µε το άρθρο 73 του ν.4316/2014. Στη Χίο υπάρχει ήδη το Τµήµα
Ναυτιλιακών Σπουδών και, όπως γνωρίζετε, η Χίος ήταν πάντοτε
πρωτοπόρα στην ελληνική ποντοπόρα εµπορική ναυτιλία.

Η ίδρυση αυτού του ξενόγλωσσου τµήµατος, που θα δεχόταν
αποκλειστικά αλλοδαπούς φοιτητές, οι οποίοι θα πλήρωναν και
δίδακτρα, θα βοηθούσε παράλληλα και την οικονοµική στήριξη
του πανεπιστηµίου και θα µπορούσαν -ίσως- τότε να εφαρµό-
σουν και τον θεσµό του ακαδηµαϊκού υποτρόφου για τους Έλ-
ληνες φοιτητές, που προβλέπεται στο άρθρο 19 του παρόντος. 

Μετά από δύο χρόνια νοµίζω ότι η Κυβέρνηση πρέπει να ξεκα-
θαρίσει ποια είναι η στάση της απέναντι σε αυτά τα ξενόγλωσσα
τµήµατα, διότι η οµιλία του κυρίου Υπουργού δεν µας διαφώτισε. 

Επίσης, εκκρεµότητα παραµένει το γεγονός ότι οι απόφοιτοι
του Τµήµατος Μηχανικών, Οικονοµίας και Διοίκησης του Πανε-
πιστηµίου Αιγαίου, παρ’ όλο που ανήκουν στην κατηγορία των
µηχανικών, δεν έχουν τη δυνατότητα εγγραφής στο µητρώο, στε-
ρούµενοι έτσι επαγγελµατικών δικαιωµάτων. Είναι άλλη µία εκ-
κρεµότητα που επηρεάζει το πανεπιστήµιο και πρέπει να
αντιµετωπιστεί. Έχω καταθέσει µία σχετική ερώτηση προς τους
αρµόδιους Υπουργούς Υποδοµών και Παιδείας και αναµένω τις
δικές σας τοποθετήσεις.

Θέλω να ελπίζω ότι η ίδρυση αυτού του τµήµατος θα αποτε-
λέσει καταλύτη για την ανάπτυξη του τουρισµού στο Βόρειο Αι-
γαίο, σε µία περιοχή που όλοι γνωρίζουµε ότι πλήττεται
δυσανάλογα από την πολύ µεγάλη µεταναστευτική κρίση.

Βεβαίως, η ίδρυση του τµήµατος από µόνη της δεν αρκεί.
Απαιτείται βελτίωση βασικών υποδοµών, όπως το αεροδρόµιο -
για το οποίο θα συζητήσουµε σε επίκαιρη ερώτηση τη Δευτέρα-
, όπως το λιµάνι, όπως η αδειοδότηση µεγάλων επενδύσεων που
εκκρεµούν στη Χίο από το 2014, παρ’ ότι τις υπάγαµε στο fast
track όταν ήµασταν στο Υπουργείο Ανάπτυξης. 

Καθυστερεί αδικαιολόγητα η αξιοποίηση της δηµόσιας περι-
ουσίας, του «Ξενία» της Χίου, που επίσης πρέπει να δούµε. 

Τέλος, για να µείνω εντός χρόνου, να σηµειώσω ότι προχθές
πληροφορηθήκαµε ότι η Κυβέρνηση δεν ήταν σε θέση να ανανε-
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ώσει από την Ευρωπαϊκή Ένωση το ειδικό πιλοτικό καθεστώς χο-
ρήγησης βίζας -θεώρηση Σένγκεν- στα νησιά του Αιγαίου, επιφέ-
ροντας ένα νέο µεγάλο πλήγµα στον τουρισµό, στερώντας από
τα νησιά τη δυνατότητα να προσελκύσουν τουρισµό από τη γεί-
τονα, που σήµερα αποτελεί τη βασικότερη αγορά για τα νησιά
µας λόγω της µεταναστευτικής κρίσης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και σε αυτό το νοµοσχέδιο η
Κυβέρνηση κάνει ένα βήµα εµπρός και δύο πίσω, γιατί δεν έχει
τον σχεδιασµό, το πρόγραµµα, την τόλµη να δώσει αξιόπιστες
και οριστικές λύσεις. Δεν έχει όραµα και προοπτική. Και κυρίως,
δεν µπορεί να εφαρµόσει ακόµα και αυτά που και η ίδια ψηφίζει.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε.
Ο συνάδελφος κ. Κοντογεώργος από τη Νέα Δηµοκρατία έχει

τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΟΝΤΟΓΕΩΡΓΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες

και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να
ξεκινήσω τη σηµερινή µου τοποθέτηση από την παρατήρηση που
έκανε ο Υπουργός όταν πήρε τον λόγο, ο οποίος µε υποτιµητικό
τρόπο είπε ότι από την αντιπολίτευση σπαταλούµε τον χρόνο για
τις διαδικασίες και όχι, όπως την εννοεί αυτός, την ουσία του
σχεδίου νόµου που έφερε σήµερα στην Εθνική Αντιπροσωπεία.

Κύριε Υπουργέ, και οι διαδικασίες έχουν τη σηµασία τους,
γιατί είναι θέµα δηµοκρατίας. Και το γνωρίζετε αυτό. Γιατί εάν
καταπατούµε κάθε φορά τις διαδικασίες που επιβάλλει ο κοινο-
βουλευτισµός και ο σεβασµός στους θεσµούς, αντιλαµβάνεστε
ότι παίρνουµε στραβό δρόµο. Και ο στραβός δρόµος όταν συνη-
θίζεται, δεν ξαναποκτάται. Και στη δηµοκρατία καλόν είναι να τη-
ρούµε και τις διαδικασίες και να δείχνουµε τον σεβασµό µας
στους θεσµούς και τον κοινοβουλευτισµό.

Άρα λοιπόν, η δική σας εµπειρία, όπως είπα στην επιτροπή,
αλλά και η συγκρότησή σας ως προσωπικότητα και ως ακαδη-
µαϊκού δασκάλου µάς είχε προϊδεάσει για άλλη διαδικασία νο-
µοθέτησης από την πλευρά σας και σεβασµού των θεσµών.
Δυστυχώς, µας διαψεύσατε. Δυστυχώς!

Και φέρνετε ένα σχέδιο νόµου σήµερα στην Εθνική Αντιπρο-
σωπεία µέσα σε τρεις ηµέρες και δύο ηµέρες νωρίτερα στην επι-
τροπή, εκ των οποίων αν εξαιρέσει κανείς τα Κεφάλαια Α’ και Β’,
που πράγµατι έχουν µια συγκρότηση, τα άλλα κεφάλαια και
άρθρα του, που είναι τα 2/3 σε όγκο του σχεδίου νόµου, είναι -
θα µου επιτρέψετε να πω- ένα συνονθύλευµα ρυθµίσεων. 

Τα Κεφάλαια Γ’ και Δ’ του σχεδίου νόµου, θυµίζουν ανατολί-
τικο παζάρι υποσχέσεων, ρουσφετιών, φωτογραφικών διατάξεων
που κανένας σχεδόν από την Εθνική Αντιπροσωπεία που πήρε
τον λόγο δεν παρέλειψε να επισηµάνει, µη εξαιρώντας ακόµη και
τον προλαλήσαντα συνάδελφό µου κ. Μηταράκη, ο οποίος είδε
ότι µέσα στις ρυθµίσεις αυτές –βεβαίως, θα ήταν και παράξενο
να µην το τονίσει- ικανοποιείται η εκλογική του περιφέρεια, η
Χίος, µε την ίδρυση της νέας σχολής. 

Το πνεύµα που διακατέχει το σχέδιο νόµου είναι όχι µόνο ανα-
τολίτικο παζάρι, είναι «πάρτε κόσµε», «όποιος πρόλαβε τον Κύριο
είδε». Σχολές εδώ, σχολές εκεί, σχολές παραπέρα, γιατί έτσι βο-
λεύει το εκλογικό ακροατήριο. 

Κι επειδή βρισκόµαστε σε αυτή τη διαδικασία, κύριε Υπουργέ,
δεν θα πάψω κι εγώ να σας πω και για τη δική µου εκλογική πε-
ριφέρεια. Μήπως περισσεύει καµιά σχολή για να φτιάξετε και
στην Ευρυτανία; Δηλαδή, κάπως έτσι θα δούµε τη νοµοθέτηση
στα θέµατα παιδείας που είναι τόσο πολύ σοβαρά και που απα-
σχολούν σε µια κρίσιµη περίοδο την πατρίδα µας;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Ε, τώρα τα ξέρετε αυτά καλύτερα από
εµένα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΟΝΤΟΓΕΩΡΓΟΣ: Τα ξέρω πολύ καλά κι
εσείς τα ξέρετε πολύ καλά, κύριε Υπουργέ.

Το συµπέρασµα που προκύπτει εδώ για έναν λογικό άνθρωπο
είναι ότι µάλλον βρίσκεστε στην έξοδο ως Κυβέρνηση και ό,τι
προλάβετε, ό,τι προκάµετε, που έλεγε και ο αείµνηστος Χαρί-
λαος Φλωράκης. 

Θα πρέπει, όµως, να καταλάβετε ότι ο λαός µας παρακολουθεί

και ιδιαίτερα αυτές τις κρίσιµες στιγµές βγάζει τα συµπεράσµατά
του για το πού έχει κατατάξει ο καθένας τα σοβαρά προβλήµατα
που αντιµετωπίζει η κοινωνία και ιδιαίτερα, στον τοµέα της παι-
δείας.

Δεν παραβλέπω, όµως, το γεγονός –για να µην σας αδικήσω
τελείως- ότι υπάρχουν και θετικές ρυθµίσεις και πρέπει να το το-
νίσουµε αυτό. Τα κεφάλαια Α’ και Β’ που καλύπτουν και τον τίτλο
του σχεδίου νόµου, έχουν την επάρκειά τους, τη συγκρότησή
τους, είναι αναγκαία και τα επικροτούµε κι εµείς. 

Καταλαµβάνουν, όµως, µόνο τρία άρθρα του σχεδίου νόµου
και όλα τα άλλα, όλες οι υπόλοιπες διατάξεις, κρύβουν το πραγ-
µατικό πρόσωπο της Κυβέρνησής σας, την προχειρότητα, τη
ρουσφετολογική αναφορά σε όλα τα επίπεδα, τις φωτογραφικές
διατάξεις, χωρίς διάλογο, χωρίς κοστολόγηση, χωρίς δηµόσια
διαβούλευση.

Επειδή δεν θέλω να επεκταθώ και να γενικολογώ, θα πω συγ-
κεκριµένα τρία πράγµατα. 

Το άρθρο 11 αφορά την ειδική αγωγή. Προηγουµένως, µας
κάνατε παρατήρηση, λες και ανακαλύψατε εσείς για πρώτη φορά
την πυρίτιδα! Εσείς ανακαλύψατε την ειδική αγωγή στην Ελλάδα!

Κύριε Υπουργέ, σίγουρα υπάρχει το καλύτερο. Ο εχθρός του
καλού είναι το καλύτερο. Όλοι πρέπει να επιζητούµε τη βελτίωση
των συνθηκών ζωής κυρίως σε κοινωνικές οµάδες όπως είναι τα
άτοµα µε ειδικές ανάγκες και ιδιαίτερα σε έναν ευαίσθητο τοµέα
όπως είναι η µόρφωσή τους. Έχει υποχρέωση η κοινωνία να αν-
ταποκρίνεται. Μάλιστα, εµείς δεν πέσαµε από τον Άρη µέσα σ’
αυτό το Κοινοβούλιο. Κάποιοι είχαµε και άλλες ιδιότητες. Για πα-
ράδειγµα, δεν θέλω να περιαυτολογώ, αλλά ως Νοµάρχης της
Περιφέρειάς µου, δίδαξα σε τρία ειδικά σχολεία, µε µεγάλη επι-
τυχία σας πληροφορώ και µε συµµετοχή της τοπικής κοινωνίας
για να βγει το πρόβληµα έξω από τα σπίτια και να δοθεί διέξο-
δος.

Βεβαίως, σ’ αυτό σήµερα εσείς οφείλετε ως Υπουργός να δώ-
σετε µία ώθηση παραπάνω, ένα βήµα προόδου. Αυτό πρέπει να
κάνετε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Αυτό κάνουµε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΟΝΤΟΓΕΩΡΓΟΣ: Όµως µε συγχωρείτε,
κύριε Υπουργέ, αλλά αυτό δεν επιτυγχάνεται µε όρια αριθµών.
Επιτυγχάνεται µε βαθµό ευαισθησίας και µε µέτρα τα οποία είναι
αποτελεσµατικά και όχι µε αριθµούς, δηλαδή µε ελάχιστα όρια
για να δηµιουργήσουµε ειδικές τάξεις και ειδικά σχολεία.

Αγαπητοί συνάδελφοι, οι περισσότεροι από εσάς που είστε
εδώ µέσα, είστε εκπαιδευτικοί και οι περισσότεροι το γνωρίζετε
από εµπειρία.

Εσείς,  κύριε Υπουργέ, προσωπικά, είστε και δάσκαλος. Άρα
λοιπόν, θα ήθελα να το δείτε µε πολύ µεγάλη ευαισθησία αυτό.
Δεν χωράει αντιπολίτευση στο θέµα της ειδικής παιδείας και δεν
µετριέται µε αριθµούς.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Συµφωνούµε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΟΝΤΟΓΕΩΡΓΟΣ: Τελειώνω, αγαπητοί συ-
νάδελφοι, µε το άρθρο 20, παράγραφος 2. 

Πρέπει να αποσυρθεί, κύριε Υπουργέ, καθώς είναι φωτογρα-
φική η διάταξη ή να συµπεριλάβετε στο σύνολό τους ό,τι προ-
έβλεπαν και οι προηγούµενοι νόµοι, ώστε να δώσετε τη
δυνατότητα και σε ένα ευρύτερο φάσµα για να µην νοιώθουν αδι-
κηµένες άλλες κατηγορίες, γιατί εδώ αναφέρεστε συγκεκριµένα
σε αυτούς που διορίστηκαν το 2016. Είναι φωτογραφική η διά-
ταξη.

Το ίδιο ισχύει και για την παράγραφο του ίδιου άρθρου 4α.
Εδώ, βεβαίως, µπορώ να δεχτώ ότι κάνετε εξυπηρέτηση στο µε-
γάλο αφεντικό. Ίσως, οι ρυθµίσεις που είχατε προβλέψει στο
άρθρο 33 του ν.4386 δεν ήταν επαρκείς –καταλαβαίνετε εσείς τι
εννοώ- και µάλλον χρειάστηκε να επανέλθετε.

Κλείνω, λοιπόν, µε κάτι τελευταίο, απευθυνόµενος στον Υφυ-
πουργό Παιδείας.

Θέσαµε υπ’ όψιν σας, κύριε Υφυπουργέ –και στην πολιτική
ηγεσία του Υπουργείου, βεβαίως- ένα πρόβληµα που απασχολεί
εκατοντάδες εργαζοµένων στο Ίδρυµα Νεολαίας και Δια Βίου
Μάθησης. Το θέσαµε υπ’ όψιν σας σχεδόν όλες οι πολιτικές οµά-
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δες του Κοινοβουλίου. Είναι ένα θέµα που αφορά τις οικογένειές
τους και είναι δραµατικό, καθώς δεν έχουν καµία νοµική βάση
αυτά που απαιτεί το κράτος απέναντί τους. 

Παρακαλούµε πάρα πολύ, λοιπόν, αν δεν µπορείτε σήµερα να
συµπεριλάβετε νοµοτεχνική βελτίωση στο ανάλογο άρθρο που
υπάρχει, στο άρθρο 17 του σχεδίου νόµου, τότε να δεσµευθείτε
στην Εθνική Αντιπροσωπεία ότι θα το αντιµετωπίσετε το θέµα
άµεσα. Αφορά την επιβίωση εκατοντάδων οικογενειών των ερ-
γαζοµένων στο Ίδρυµα Νεολαίας και Διά Βίου Μάθησης. Το γνω-
ρίζει από την παράταξή σας ο Πρόεδρος της επιτροπής κ.
Σεβαστάκης, οι εισηγητές όλων των Κοµµάτων που είναι εδώ, ο
συνάδελφος που θα ανέβει τώρα στο Βήµα να µιλήσει από τη
Νέα Δηµοκρατία, όπως και οι συνάδελφοι από το ΠΑΣΟΚ, από
τους Ανεξάρτητους Έλληνες, από το Ποτάµι, κ.λπ..

Παρακαλώ πάρα πολύ τουλάχιστον να έχουµε µία απάντηση
ως προς αυτό.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΑΞΕΒΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Παιδείας,

Έρευνας και Θρησκευµάτων): Συµφωνούµε, κύριε συνάδελφε.
Σε ένα επόµενο νοµοσχέδιο θα το προβλέψουµε ρητά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ο συνάδελφος από τη
Νέα Δηµοκρατία κ. Κέλλας έχει τον λόγο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο

που αφορά την εκπαίδευση στη χώρα µας, αποκτά µία επιπλέον
διάσταση µετά από όσα διαβάσαµε πρόσφατα στην «ΑΥΓΗ» από
την αναλυτική γραφή του συµβούλου στρατηγικού σχεδιασµού
της Κυβέρνησης.

Γίνεται, λοιπόν, περισσότερο επιτακτική η ανάγκη να οµονοή-
σουµε κάποια στιγµή όλες οι πολιτικές δυνάµεις και να δηλώ-
σουµε ξεκάθαρα πως θα σχεδιάσουµε και θα εφαρµόσουµε ένα
εκπαιδευτικό σύστηµα, το οποίο θα παραµένει σταθερό για να
υπηρετεί τον εκπαιδευτικό προσανατολισµό της χώρας, ώστε η
νέα γενιά που βγαίνει από τα σχολεία µας να µη στηρίζεται σε
µύθους και αντιλήψεις που ναρκοθετούν την πορεία της χώρας. 

Θα αναφερθώ στο νοµοσχέδιο αυτό καθαυτό. Πρόκειται για
ένα νοµοσχέδιο «σκούπα», το οποίο άπτεται όλου του φάσµατος
της εκπαίδευσης και του οποίου ο τίτλος αντιπροσωπεύει µόνο
έξι από τα συνολικά εξήντα πέντε άρθρα. Όσον αφορά τη διαδι-
κασία του επείγοντος, δεν θέλω να µακρηγορήσω. Έχουν µιλήσει
όλοι οι εισηγητές όλων των κοµµάτων. Κανένα άρθρο δεν είναι
επείγον, εκτός από τα δύο που έχουν αναφερθεί, δηλαδή το 13
και το 10, παράγραφος 7 και 8. Όµως και εκεί γνωρίζατε εδώ και
πολύ καιρό τις προθεσµίες. Εποµένως, είστε και εκεί αδικαιολό-
γητοι.

Δυστυχώς, κύριε Υπουργέ, υιοθετήσατε πολύ γρήγορα κάκι-
στες κοινοβουλευτικές πρακτικές σχετικά µε τη διαδικασία του
επειγόντος -δεύτερη φορά έρχεται νοµοσχέδιο του Υπουργείο
σας µε αυτόν τον τρόπο-, αλλά και την απουσία δηµόσιας δια-
βούλευσης και επαρκούς κοστολόγησης. Επιπλέον, λόγω των
πολλών και ασχέτων µεταξύ τους ρυθµίσεων, δεν συµβάλλει στη
λύση προβληµάτων της παιδείας. Δεν έχει σχέδιο, δεν έχει στό-
χους και φανερώνει ότι η κυβέρνηση δεν έχει στρατηγική για την
εκπαίδευση στη χώρα µας.

Βέβαια, η εικόνα αυτή είναι ανάλογη και µε την εικόνα που πα-
ρουσιάζετε και στη διαπραγµάτευση για το κλείσιµο της αξιολό-
γησης, όπου και εκεί επικρατεί αλαλούµ. Πρώτη προτεραιότητα,
λέει ο Πρωθυπουργός και ο Υπουργός Οικονοµικών, είναι το κλεί-
σιµο της αξιολόγησης. Δεν επείγει, λέει ο Υπουργός Επικρατείας,
ο κ. Βερναρδάκης. Αναµένουµε την κατάληξη.

Ας έρθω τώρα στα άρθρα του νοµοσχεδίου. Στο άρθρο 1, στο
άρθρο 2 και στο άρθρο 3 για το Κρατικό Πιστοποιητικό Γλωσσο-
µάθειας δεν γίνεται καµµία αναφορά για τους µαθητές µε ανα-
πηρία που φοιτούν σε σχολεία γενικής, αλλά και ειδικής
εκπαίδευσης. Θα είναι οι ίδιες εξετάσεις ή διαφορετικές; 

Τα άρθρα 4 έως 6 που αφορούν στην Εθνική Βιβλιοθήκη της
Ελλάδος, είναι προς τη σωστή κατεύθυνση. Εποµένως, εδώ δεν
υπάρχει διαφωνία. 

Όσον αφορά την ειδική αγωγή και εκπαίδευση, σας θυµίζω ότι

συνιστά αυτονόητη υποχρέωση της πολιτείας, στα πλαίσια του
Συντάγµατος, απέναντι στους µαθητές µε αναπηρία και ειδικές
εκπαιδευτικές ανάγκες, όπως και στις οικογένειές τους. Αυτή η
υποχρέωση δεν πρέπει να εξαντλείται σε µεγαλοστοµίες περί συ-
νεκπαίδευσης και ενταξιακής πολιτικής, οι οποίες µένουν κενό
γράµµα, και εις τη χειρότερη περίπτωση ακυρώνουν πρόχειρα
θεσµούς δεκαετιών, όπως τα τµήµατα  ένταξης, µέσω τροπολο-
γιών.

Επίσης, δεν προσφέρεται η ειδική αγωγή για µικροκοµµατικά
παιχνίδια και για συντεχνιακές λογικές, κάτι στο οποίο ο ΣΥΡΙΖΑ
επιδιδόταν συστηµατικά. Να θυµηθούµε τον πόλεµο που έκαναν
εναντίον των προγραµµάτων ΕΣΠΑ, αγνοώντας ότι ειδικά η ειδική
αγωγή χρηµατοδοτούνταν αποκλειστικά από τα προγράµµατα
αυτά, µε αριθµό πιστώσεων που υπερέβαιναν κατά πολύ την κρα-
τική χρηµατοδότηση παλαιοτέρων ετών, ειδικότερα στα θέµατα
της ειδικής αγωγής, τα οποία έχουν ρυθµιστεί µε ειδικές διατά-
ξεις του ν.3699/2008 και του ν.4186/2013.

Στο άρθρο 11 παρατηρούµε τα εξής. Γιατί τροποποιείτε, κύριε
Υπουργέ, προς το χειρότερο σχετικές διατάξεις των παραπάνω
νόµων που αφορούν στον αριθµό των παιδιών µε αναπηρία που
φοιτούν σε µια τάξη, εισάγοντας περισσότερη γραφειοκρατία,
όπως, παραδείγµατος χάριν, την απόφαση του περιφερειακού
διευθυντού εκπαίδευσης; Αναφέρονται αριθµοί χωρίς καµµία επι-
στηµονική τεκµηρίωση. Επίσης, είναι ασαφές για ποιες µορφές
αναπηρίας θα ισχύει η µείωση του αριθµού των µαθητών της
τάξης. 

Σχετικά µε την πιστοποίηση της γραφής Braille γιατί ενώ ήταν
θεσµοθετηµένη µια ολόκληρη διαδικασία δεν την προχωρήσατε
στα δύο χρόνια της διακυβέρνησής σας µαζί µε τον αρµόδιο
φορέα, τον ΕΟΠΠΕΠ, και αναγκάζεστε τώρα να δώσετε τη δυ-
νατότητα πιστοποίησης και σε άλλους φορείς; 

Για την ιδιωτική παράλληλη στήριξη, είχαµε θεσµοθετήσει
εµείς ως Νέα Δηµοκρατία την αντικατάστασή της από τον ιδιώτη
βοηθό για την εξυπηρέτηση του µαθητού. Και έρχεστε εσείς
τώρα, που ωρυόσασταν για τον ιδιώτη, και αντί να τον καταργή-
σετε ή να του ρυθµίσετε το εργασιακό καθεστώς, επεκτείνετε
τον θεσµό και στις ΣΜΕΑΕ, προσθέτοντας το βιογραφικό και το
αντίγραφο ποινικό µητρώο. Μα, αυτά προϋπήρχαν, δεν προσθέ-
τετε κάτι καινούργιο.

Γιατί προωθείτε, κύριε Υπουργέ, την είσοδο του ιδιώτη στα δη-
µόσια σχολεία και κλείνετε το µάτι στη µαύρη εργασία, µη ρυθ-
µίζοντας το εργασιακό καθεστώς; Γιατί βάζετε σε κίνδυνο το
εργασιακό καθεστώς των αναπληρωτών νοσηλευτών ΠΕ25 και
ειδικών βοηθών ΔΕ1, γενικεύοντας τον θεσµό των ιδιωτών;

Γιατί αναγκάζετε φτωχές ελληνικές οικογένειες να πληρώνουν
ιδιώτες για το παιδί τους που φοιτά στις ΣΜΕΑΕ, όταν προβλέ-
πεται η κάλυψη των θέσεων µε δηµόσιους λειτουργούς; Πώς
εξασφαλίζεται η απουσία συγγένειας µεταξύ του ιδιώτη και του
µαθητή; Ασφαλώς εδώ βρίσκεστε σε ιδεολογική σύγχυση.

Στον εξαιρετικά ευαίσθητο τοµέα της ειδικής αγωγής, το
Υπουργείο, κατά την προσφιλή του µέθοδο, προσπαθεί άγαρµπα,
άκοµψα, πρόχειρα και χωρίς σφαιρική θέαση των πραγµάτων να
διευθετήσει κάποια ανοιχτά θέµατα. 

Είναι δυνατόν να προτάσσεται το δηµοσιονοµικό από το παι-
δαγωγικό συµφέρον, κύριε Υπουργέ της Παιδείας; Γιατί, ενώ έχει
θεσµοθετηθεί ο ελάχιστος αριθµός µαθητών για τη λειτουργία
ειδικού σχολείου και τµήµατος ένταξης, εισάγετε και τον ελάχι-
στο αριθµό µαθητών ανά τµήµα και έναν ελάχιστο αριθµό σε
εξαιρετικές περιπτώσεις, όπως τρεις µαθητές ανά τµήµα; Αυτό
θα δηµιουργήσει έντονες αντιδράσεις και θέµα λειτουργίας ολό-
κληρων τάξεων στα ειδικά σχολεία και κυρίως στα νησιά και στις
περιοχές της ηπειρωτικής χώρας.

Επίσης, στα ειδικά επαγγελµατικά λύκεια, όπως και στην ΕΕΓ,
µπορεί να έχουµε λιγότερους από τρεις µαθητές, λόγω ένταξής
τους στην εργαστηριακή ειδικότητα, που δεν συµπληρώνεται ο
αριθµός αυτός. 

Χρειάζεται, λοιπόν, µεγάλη ευαισθησία στα θέµατα ειδικής
αγωγής και όχι µόνο δηµοσιονοµική θεώρηση. Μάλιστα, δηλώ-
σατε, κύριε Υπουργέ, ότι είναι αβάσιµες οι ανησυχίες από τη θέ-
σπιση ελάχιστου αριθµού στα τµήµατα ειδικής αγωγής. Γιατί
είναι αβάσιµες; Επειδή λέτε ότι υπάρχει συνδιδασκαλία. Από πού
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προβλέπεται αυτό; Αν δεν µπορούν να συγκροτηθούν τάξεις,
λόγω µη συµπλήρωσης του ελάχιστου αριθµού, τότε θα κάνουν
µαζί µάθηµα η Α’ τάξη µε τη Β’, η Γ’ µε τη Δ’ ή οι αντίστοιχες βαθ-
µίδες; Και αυτό αποκαλείτε «ενταξιακή εκπαίδευση» και «ισότιµη
πρόσβαση» στο αγαθό της εκπαίδευσης; 

Όσον αφορά το θέµα της απαλλαγής των µαθητών από εξέ-
ταση και βαθµολόγηση σε συγκεκριµένα µαθήµατα ύστερα από
αίτηση των γονέων συµφωνούµε, αλλά να υπάρχει και η σύµ-
φωνη γνώµη του ΚΕΔΔΥ, που είναι το αρµόδιο όργανο. 

Τέλος, θέλω να θίξω και ένα θέµα ύψιστης εθνικής σηµασίας,
το θέµα των µετεγγραφών γενικότερα, αλλά και ειδικότερα των
µετεγγραφών πολυτέκνων, οι οποίοι από µόνοι τους αντιστέκον-
ται στη δηµογραφική γήρανση του έθνους µας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Γιατί στο νοµοσχέδιο που συζητούµε δεν µπορούµε να νοµο-

θετήσουµε και το πάγιο αίτηµα που αφορά τις µετεγγραφές φοι-
τητών; Είναι κάτι που τους το οφείλουµε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Τα κατήργησε η Νέα Δηµοκρατία αυτά!
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Είναι γεγονός ότι οι πολύτεκνοι ήταν από

τα µεγαλύτερα θύµατα των περικοπών που έγιναν λόγω των µνη-
µονίων. Στο άρθρο 19 παράγραφος 11 θα µπορούσε να προβλε-
φθεί ότι οι πολύτεκνοι ή τέκνα πολυτέκνων που έχουν επιτύχει ή
φοιτούν σε σχολές ΑΕΙ ή ΤΕΙ θα µπορούν να µετεγγράφονται σε
αντίστοιχη σχολή ή τµήµα που είναι πλησιέστερα στον τόπο κα-
τοικίας τους ή εκεί που φοιτούν τα αδέρφια τους. 

Κρατάω όµως και βλέπω θετικά αυτό που είπατε στην επι-
τροπή, ότι θα το δείτε θετικά και θα το συζητήσουµε άµεσα µε
σύσταση διακοµµατικής επιτροπής. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να τονίσω ότι το νοµοσχέδιο περιέχει και
θετικές διατάξεις, τις οποίες, όµως, δυστυχώς αδυνατούµε να
ψηφίσουµε, διότι στα περισσότερα άρθρα περιλαµβάνονται πολ-
λές και άσχετες µεταξύ τους ρυθµίσεις. Γιατί δεν θελήσατε να
τα ξεχωρίσετε, ώστε το νοµοσχέδιο να έχει την ευρύτερη δυνα-
τόν συναίνεση; Εµείς θα καταψηφίσουµε το νοµοσχέδιο επί της
αρχής.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Τον λόγο έχει για δώ-
δεκα λεπτά ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Δηµοκρατικής
Συµπαράταξης κ. Αθανάσιος Θεοχαρόπουλος. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευ-
τές, βρισκόµαστε σε µια κατάσταση στην ελληνική οικονοµία η
οποία είναι πάρα πολύ δύσκολη. Η αξιολόγηση δεν έχει κλείσει.
«Ζήτω που καήκαµε», όπως έλεγε ο Υπουργός Οικονοµικών κ.
Τσακαλώτος. 

Να θυµίσω ότι την άνοιξη έλεγε πως αν η αξιολόγηση δεν έχει
κλείσει µέχρι τον Οκτώβριο, θα έχουµε καεί. Φτάσαµε Φεβρουά-
ριο και δεν έκλεισε και τα µέτρα, αυτά τα οποία ζητούνται από
τους εταίρους, συνεχώς αυξάνονται. 

Να πούµε εδώ –το Γραφείο Προϋπολογισµού της Βουλής το
έχει πει και το έχει ξεκαθαρίσει, για παράδειγµα- ότι το 2016, αν
είχε κλείσει εγκαίρως η αξιολόγηση, δεν θα υπήρχαν αυτά τα
µέτρα στο τραπέζι, µέτρα τα οποία µπαίνουν συνεχώς µέσα από
µια αναποτελεσµατική διαπραγµάτευση, καθώς δεν καταλαβαί-
νετε µέσα στις αυταπάτες σας ότι, όσο πιο πίσω πάει η διαπραγ-
µάτευση, τόσο πιο δύσκολα θα γίνονται τα πράγµατα για τη δική
µας χώρα, καθώς είναι σε δύσκολη διαπραγµατευτική θέση,
καθώς στερεύουν τα ταµεία. 

Βρισκόµαστε σε δύσκολες εξελίξεις. Δεν πρέπει να προχωρή-
σετε και πάλι στη διαδικασία των αποθεµατικών από τα ταµεία,
σε µια διαδικασία η οποία έχει τελµατώσει την ελληνική κοινωνία. 

Επειδή ο αγαπητός Υφυπουργός Παιδείας ρωτάει αν πρέπει
να τα υπογράψουµε όλα, να σας ενηµερώσω ότι µεταξύ δύο επι-
λογών, το να τα υπογράφετε όλα και να οδηγείτε τη χώρα σε
αδιέξοδο, υπάρχει και η επιλογή της αποτελεσµατικής διαπραγ-
µάτευσης, για να µην επιβάλλονται µέτρα, όπως είναι η µείωση
του αφορολόγητου, που δεν είναι δυνατόν να γίνει αποδεκτή,
όπως και οι οµαδικές απολύσεις και οι αλλαγές στα εργασιακά,
οι οποίες ζητώνται και οι οποίες είναι εκτός του κοινοτικού κε-

κτηµένου.
Διαπραγµατευτείτε αποτελεσµατικά και κλείστε την αξιολό-

γηση εγκαίρως, µε ένα πλαίσιο το οποίο δεν θα είναι εις βάρος
της χώρας µας. Διότι καταλαβαίνετε ότι, όταν όλα τα άλλα ζητή-
µατα που συζητούµε και όλα τα άλλα νοµοσχέδια και τα ζητή-
µατα κοινωνικής πολιτικής, όπως και αυτό σήµερα, βρίσκονται
σε ένα συνολικό πλαίσιο οικονοµικής και κοινωνικής ανασφά-
λειας, δηµιουργείται ένα πλέγµα το οποίο ουσιαστικά δεν µπορεί
να λύσει τα προβλήµατα. Έτσι, βαθαίνουν και τα προβλήµατα και
η κρίση. 

Εκτός αν θέλετε να τα λύσετε και στο Υπουργείο Παιδείας,
όπως τα λύνει σήµερα ο κ. Φλαµπουράρης. Διότι ο κ. Φλαµπου-
ράρης ιδρύει ιστοσελίδα για την επίλυση των προβληµάτων της
καθηµερινότητας. Μπορούµε να στείλουµε πλέον mail στο a.fla-
bouraris@parliament.gr. Μπορείτε να δηµιουργήσετε µια αντί-
στοιχη ιστοσελίδα, και ο Υπουργός Παιδείας και ο Υπουργός
Υγείας. Αν είναι δυνατόν!

Αυτό δείχνει ότι τα προβλήµατα στην χώρα µας δεν αντιµετω-
πίζονται µε θεσµικό τρόπο από τις αρµόδιες Υπηρεσίες, µε µεταρ-
ρυθµίσεις, όπως ήταν ο ΑΣΕΠ και τα ΚΕΠ και µε µεταρρυθµίσεις
δοµικές. Δεν λύνονται έτσι, µε τα e-mails των Υπουργών. Αυτές
είναι εξελίξεις οι οποίες δείχνουν την ανεπάρκεια και την αναπο-
τελεσµατικότητα του κρατικού µηχανισµού. Βεβαίως χρειάζεται
επιτέλους σοβαρότητα και υπευθυνότητα. 

Για να προχωρήσω στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο που συζη-
τούµε σήµερα, θα ήθελα να πω πως είναι άλλο ένα σχέδιο νόµου
µε τη διαδικασία του επείγοντος, χωρίς να υφίσταται, για άλλη µία
φορά, επί της ουσίας, λόγος για αυτό.

Δεν είναι βέβαια η πρώτη φορά που µας εκπλήσσει η Κυβέρ-
νηση για τον τρόπο που αντιµετωπίζει τη νοµοθέτηση, για την
αποσπασµατικότητα των διατάξεων, για τη λογική ψηφίζουµε και
ξεψηφίζουµε µέσα σε ένα µικρό χρονικό διάστηµα.

Υπάρχει ένα δοµικό πρόβληµα στα ζητήµατα παιδείας. Κάθε
Υπουργός Παιδείας που έρχεται ουσιαστικά θέλει να παρουσιά-
σει το δικό του εκπαιδευτικό πρόγραµµα. Θα έλεγα ότι αιφνιδιά-
ζει ακόµα και το κόµµα του. Είναι τρεις Υπουργοί Παιδείας, αν
δεν κάνω λάθος, σε αυτή την Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ -ΑΝΕΛ αυτά τα
δύο χρόνια. Έτσι δεν γίνεται. Όχι, δεν υπάρχει εθνική συνεν-
νόηση. Δεν έχουµε φτάσει σε αυτό το επίπεδο. Είµαστε στο επί-
πεδο που ο κάθε Υπουργός απλώς παρουσιάζει ορισµένες ιδέες,
φεύγει µετά από λίγους µήνες και ξανά τα ίδια, χωρίς να υπάρχει
ένα συνολικό πλαίσιο για τη χώρα.

Αυτό πρέπει να αντιµετωπίσουµε και να αποφασίσουµε ότι επι-
τέλους η παιδεία είναι ένα ζήτηµα εθνικό και δεν θα µπορέσουµε
να ξεφύγουµε µακροπρόθεσµα από την κρίση, αν τουλάχιστον
σε αυτό το ζήτηµα δεν µπορέσουµε να συνεννοηθούµε.

Το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο σήµερα επαναφέρει διατάξεις
που κάποτε κατέκρινε η Κυβέρνηση. Τώρα τις επικαιροποιεί και
τις παρουσιάζει ως µέγιστο πόνηµα και βέβαια παρουσιάζει και
ως επείγοντα θέµατα, που βέβαια δεν είναι και δεν υπάρχει στρα-
τηγικός σχεδιασµός και προγραµµατισµός.

Είναι απορίας άξιο το γεγονός ότι, ενώ όλοι συµφωνούµε, του-
λάχιστον φαινοµενικά, στον στόχο της αναβάθµισης της  παι-
δείας, του περιορισµού της εξόδου της χώρας µας νέων
επιστηµόνων, της παροχής κινήτρων παραµονής στους νέους
ερευνητές, της αξιοκρατίας, τελικά δεν µπορείτε να έχετε µια
στρατηγική σε αυτό το θέµα. Ένα θέµα, δηλαδή, καταλυτικής
σηµασίας για την έξοδο της χώρας από την κρίση. 

Αναφερθήκατε στην οµιλία σας στο θέµα των πανελληνίων
εξετάσεων, ότι το µόνο θετικό που έχει είναι η αντικειµενικότητα.
Ξέρετε, πρώτα πρώτα αυτό το θέµα να αλλάζουν τα µαθήµατα
από τέσσερα σε έξι, σε οκτώ και ξανά έξι, τέσσερα, πράγµατι
είναι ένα ζήτηµα το οποίο δεν αποτελεί κάθε φορά µεταρρύθµιση
των πανελλήνιων εξετάσεων. Όµως, µην υποτιµάτε το θέµα της
αντικειµενικότητας στις πανελλαδικές. Το τονίζω απλώς γιατί δεν
το έχουµε καταφέρει και σε πολλά συστήµατα στη χώρα µας.

Συνεπώς επαυξάνοντας, θέλω να σας πω ότι, κρατώντας αυτό,
πρέπει να δούµε πού µπορούµε να φτάσουµε από εδώ και στο
εξής, για να δούµε αν συµφωνούµε σε ένα γενικό πλαίσιο το
οποίο χρειάζεται αυτή τη στιγµή ο τόπος.

Το ίδιο θα σας έλεγα για το ΑΣΕΠ. Δεν ξέρω αν θα προχωρή-
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σετε. Έχουµε ακούσει δεσµεύσεις, υποσχέσεις για διαγωνισµό
ΑΣΕΠ, έχουµε ακούσει µέχρι τώρα πάρα πολλά, αλλά να σας πω
ότι οι εξετάσεις, µέσω διαγωνισµού του ΑΣΕΠ, ήταν µια διαδικα-
σία αδιάβλητη και είναι µια διαδικασία αδιάβλητη, την οποία πρέ-
πει να τη συνεχίσετε. Το λέω αυτό γιατί δεν ξέρω ποια σχέδια
έχετε σε σχέση µε το να προχωρήσετε µε έναν µόνον τρόπο µο-
νιµοποιήσεων συµβασιούχων και όχι, για παράδειγµα, εξετά-
σεων. Πρέπει σε αυτό το ζήτηµα να µη χάσουµε τουλάχιστον τα
κεκτηµένα στη χώρα µας, αυτά που έχουµε πετύχει σε αυτούς
τους τοµείς.

Η παιδεία, λοιπόν, και σήµερα παραµένει δέσµια ιδεοληψιών,
στερείται ενός πραγµατικού προοδευτικού µεταρρυθµιστικού
πλαισίου. Το προς ψήφιση σχέδιο νόµου δεν παρουσιάζει κανένα
όραµα, η δε διαβούλευση ήταν ανύπαρκτη. Οι άλλες διατάξεις,
και µιλάω για αυτές που αποτελούν ένα ολόκληρο νοµοσχέδιο,
δεν παρουσιάζουν επίσης επείγοντα χαρακτήρα σε πολλές πε-
ριπτώσεις. Για παράδειγµα, ποιο είναι το επείγον στοιχείο για την
παραχώρηση της συλλογής ελληνικών λαϊκών µουσικών  οργά-
νων του Μουσείου Ελληνικής Λαϊκής Τέχνης;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Είχε επείγον χαρακτήρα.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όταν κατατέθηκε εννοώ.
Ποιος είναι ο επείγον χαρακτήρας τροποποίησης οργανικών

διατάξεων του ΙΚΥ, η ίδρυση εκδοτικού οίκου στο Ελληνικό Ανοι-
κτό Πανεπιστήµιο; Όταν, λοιπόν, δεν υπάρχει ο επείγον χαρα-
κτήρας, αναπόφευκτα δηµιουργείται προβληµατισµός για το τι
και ποιον εξυπηρετούν οι διατάξεις.

Βλέπουµε, βέβαια, ότι και σε αυτό, όπως και στα δύο προηγού-
µενα νοµοσχέδια, υπάρχουν άλλες διάσπαρτες θετικές διατά-
ξεις, αλλά αυτό δεν αναιρεί τον αποσπασµατικό χαρακτήρα και
την απουσία στρατηγικής. Όταν υπάρχουν αυτές οι θετικές δια-
τάξεις, εµείς τις στηρίζουµε, όπως, για παράδειγµα, θα στηρί-
ξουµε τα ζητήµατα της ιθαγένειας και διάφορα άλλα θέµατα, τα
οποία αποτελούν και ζητήµατα προοδευτικού χαρακτήρα, σε
σχέση µε τη δική µας τουλάχιστον οπτική, µε την οποία βλέπουµε
τα θέµατα της παιδείας. 

Τα δύο πρώτα κεφάλαια, που αναφέρονται στο Κρατικό Πιστο-
ποιητικό Γλωσσοµάθειας και στην Εθνική Βιβλιοθήκη, κινούνται
στη σωστή κατεύθυνση, γιατί πράγµατι η θεσµοθέτηση του συ-
στήµατος ηλεκτρονικής εξέτασης και βελτίωσης του συστήµατος
γραπτών εξετάσεων, όπως και η ρύθµιση θεµάτων που άπτονται
του εκσυγχρονισµού της Εθνικής Βιβλιοθήκης, αποτελούσαν
κενά που έπρεπε να καλυφθούν.

Εδώ, βέβαια, σας έχω προτείνει µια νοµοτεχνική βελτίωση, η
οποία νοµίζω ότι πρέπει να γίνει δεκτή, για να µην υπάρχουν ου-
σιαστικά δύο κατηγορίες µελών, µε διαφορετικά ήδη θητείας,
τέσσερα και τρία χρόνια, αλλά να υπάρχει µεταβατική διάταξη
για ορισµένα µέλη, έτσι ώστε να υπάρχει η αναγκαία εναλλαγή.

Ταυτόχρονα, έχουµε καταθέσει δύο τροπολογίες, στις οποίες
δεν έχετε τοποθετηθεί αν τις κάνετε δεκτές και από τις οποίες
εξαρτούµε και τη θέση µας στα συγκεκριµένα άρθρα. Είναι η
τροπολογία για τις επαναληπτικές εισαγωγικές εξετάσεις για µα-
θητές που απουσίασαν ή διέκοψαν την εξέτασή τους για λόγους
ασθενείας και η τροπολογία όσον αφορά το άρθρο 14, σε σχέση
µε το Παιδαγωγικό Τµήµα Δηµοτικής Εκπαίδευσης του Δηµοκρί-
τειου Πανεπιστηµίου Θράκης, που προτείνουµε να έχει την ευ-
θύνη για τη διαρκή επιµόρφωση των εκπαιδευτικών των
µειονοτικών σχολείων. Νοµίζουµε ότι αυτές οι δύο τροπολογίες
είναι απολύτως λογικές και, στο πλαίσιο της συνεννόησης, όπως
είπατε, που προσπαθείτε να πετύχετε, νοµίζω ότι πρέπει να τις
κάνετε αποδεκτές.

Τώρα για ορισµένες λοιπές διατάξεις, στον λίγο χρόνο που
µου αποµένει, θα σας πω τα εξής: Μερικές από αυτές αντανα-
κλούν τις παθογένειες της παιδείας και µερικές από αυτές αντα-
νακλούν και ιδεοληπτικές εµµονές και τακτικές της Κυβέρνησης.

Όσον αφορά τον ενιαίο αριθµό µαθητή, αποτελεί θετική διά-
ταξη. Όµως, θα πρέπει να λάβουµε υπ’ όψιν και ό,τι λέει η έκθεση
της Επιστηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής, ότι θα πρέπει να τε-
λείται σε συµµόρφωση µε τη νοµοθεσία προστασίας προσωπι-
κών δεδοµένων, λαµβανοµένης υπ’ όψιν της ιδιαιτέρως
ευαίσθητης ηλικίας των προσώπων τα οποία αφορά. Το λέω εδώ,
για να καταγραφεί.

Όσον αφορά τα θέµατα ειδικής αγωγής και εκπαίδευσης, για
τα οποία η Δηµοκρατική Συµπαράταξη έχει ιδιαίτερη ευαισθησία,
παρουσιάζουν πολλά κενά τα Μουσικά Σχολεία, που δεν είχαν
περιληφθεί, στα οποία φοιτούν και παιδιά µε αναπηρία ή ειδικές
εκπαιδευτικές ανάγκες.

Δεν κατανοούµε, επίσης, την ανάγκη αυτοτελούς Διεύθυνσης
Ιδιωτικής Εκπαίδευσης. Δεν δικαιολογείται, κυρίως, εννοώ, ως
προς την αυτοτέλειά της. Τι ακριβώς εξυπηρετεί.

Περικόπτετε τους πόρους του Ιδρύµατος Ιατροβιολογικών
Ερευνών της Ακαδηµίας Αθηνών.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Το πάµε στο παλιό, στο 1,5.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Το πάτε στο 1,5. Οπότε
αυτό το λύνετε τώρα.

Σε κάθε περίπτωση, θα πρέπει να προηγηθεί η αξιολόγηση. 
Όσον αφορά την κατάργηση του Εθνικού Συµβουλίου Παι-

δείας και την αντικατάσταση -που έγινε και συζήτηση- από το
Εθνικό Συµβούλιο Εκπαίδευσης και Ανάπτυξης Ανθρώπινου Δυ-
ναµικού, υπάρχουν ενστάσεις. Τις καταθέσαµε. Κατ’ αρχάς, η
ΕΣΥΠ ήταν µια κατάκτηση, που, αφού πρώτα την υπονοµεύσατε
ως Κυβέρνηση, την ακυρώσατε εν τοις πράγµασι, µιας και το
Σώµα αυτό όχι µόνο δεν λειτούργησε, αλλά ούτε καν συγκροτή-
θηκε. Σας καλέσαµε, µάλιστα, τον Νοέµβριο να το συγκροτήσετε,
για να µπορέσει να υπάρχει συνεννόηση σε ορισµένα ζητήµατα.
Τώρα το αντικαθιστάτε.

Ξέρουµε την απέχθεια της Κυβέρνησης σε τέτοια όργανα, που
δεν ελέγχει ή δεν µπορεί να ελέγξει. Αυτό, όµως, που τώρα δη-
µιουργείτε προσιδιάζει περισσότερο στη δοµή του Εθνικού Συµ-
βουλίου Πρωτοβάθµιας και Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης, αφού
τα µέλη του ελέγχονται κατά πλειοψηφία από την πολιτική ηγεσία
του Υπουργείου Παιδείας. Είναι απορίας άξιο πώς, από τη στιγµή
που το όργανο αυτό αναφέρεται στην ανάπτυξη ανθρώπινου δυ-
ναµικού, δεν συµµετέχει επίσης στη συγκρότησή του η Οµοσπον-
δία Συλλόγων Διδακτικού και Ερευνητικού Προσωπικού ή η
Οµοσπονδία Συλλόγων Έκτακτου Προσωπικού και η ΑΔΕΔΥ.

Όσον αφορά στο Ανοικτό Πανεπιστήµιο, θα ήταν ορθότερο να
ασχολείται το Υπουργείο µε τη βελτίωση των παρεχόµενων υπη-
ρεσιών, µε την εξασφάλιση πιο προσιτών διδάκτρων, που στην
παρούσα συγκυρία είναι ακριβά, και µε την πληρωµή του εκπαι-
δευτικού προσωπικού µε το µπλοκάκι, το οποίο παραµένει απλή-
ρωτο, γιατί οι Οικονοµικές Υπηρεσίες δεν ξέρουν πώς να
προχωρήσουν για όλους όσους έχουν σύµβαση µε µπλοκάκι.
Άλλη µια ένδειξη του αλαλούµ που δηµιούργησε τόσο ο νόµος
της Κυβέρνησής σας όσο και οι µετέπειτα προβληµατικές ρυθ-
µίσεις της Κυβέρνησης, που γίνονται ακόµη πιο προβληµατικές
µε αυτά τα «µπαλώµατα» τα οποία προχωρείτε αυτή τη στιγµή,
καθώς χάνουν οι πάντες. Χάνουν οι εργαζόµενοι, χάνουν οι επι-
χειρηµατίες, χάνει το δηµόσιο. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Το
θέµα, λοιπόν, είναι να λύσετε αυτά τα προβλήµατα και όχι να σχε-
διάσετε τη δηµιουργία ενός εκδοτικού οίκου. Με ποιο σκεπτικό,
άραγε; Γιατί όχι µια συνεργασία µε το Εθνικό Κέντρο Τεκµηρίω-
σης;

Στο νοµοσχέδιό σας, επίσης, δηµιουργείτε νέα τµήµατα, νέες
σχολές. Εδώ δεν µπορώ να µην αναρωτηθώ σε ποιο σχέδιο εν-
τάσσονται όλα αυτά τα νέα τµήµατα. Ποια νέα επιστηµονικά
πεδία πρέπει να υπάρξουν; Βεβαίως και χρειαζόµαστε σχολές
και τµήµατα τουριστικού επιπέδου. Δεν υπάρχει καµµιά αµφιβο-
λία σε αυτό. Εµείς δεν είµαστε αντίθετοι σε αυτό το πλαίσιο.
Όµως, έχετε κάποιο σχέδιο; Αυτό το ζήτηµα έχει ταλαιπωρήσει
τη χώρα -µην κάνουµε αυτή τη συζήτηση για άλλη µια φορά-, µε
την άναρχη ανάπτυξη των τµηµάτων ΤΕΙ και ΑΕΙ σε όλη τη χώρα,
την προηγούµενη περίοδο.

Συνεχίζετε, όµως, σε µια λογική που δεν έχουµε έναν σχεδια-
σµό. Τέτοιος σχεδιασµός χρειάζεται, αναλυτικός, για το ζήτηµα
αυτό.

Όσον αφορά την ηλικία συνταξιοδότησης στα εξήντα επτά -
και σε σχέση µε την ρύθµισή σας για όσους έχουν γεννηθεί από
Σεπτέµβριο έως Δεκέµβριο- των συνταξιούχων πανεπιστηµιακών,
σας είπαµε το εξής: Ουσιαστικά δηµιουργείτε δύο κατηγορίες.
Ουσιαστικά µερικοί θα βγαίνουν στα εξήντα επτά και µερικοί θα
βγαίνουν στα εξήντα οκτώ. Βάλαµε θέµα δικαιοσύνης, να µη δη-
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µιουργούνται δύο κατηγορίες στη σύνταξη των πανεπιστηµια-
κών, και σε αυτό δεν έχετε απαντήσει.

Τέλος, όσον αφορά στα θέµατα που θίγονται στο παρόν νοµο-
σχέδιο, θα απαιτούσαν όλα αυτά εκτενή διαβούλευση. Για άλλη
µια φορά, λοιπόν, βρισκόµαστε αντιµέτωποι µε µια πρόχειρη και
αποσπασµατική νοµοθέτηση µε τη διαδικασία του επείγοντος, η
οποία µε τη σειρά της δεν συνάδει µε τον διάλογο που εσείς θέ-
λατε να ξεκινήσετε και βεβαίως ήρθε τελικά ένα νοµοσχέδιο µε
µια τέτοια µορφή. 

Το έχουµε ξαναπεί, λοιπόν, ότι η παιδεία απαιτεί εθνική συνεν-
νόηση και εθνική στρατηγική. Το χρωστάµε στη νέα γενιά. Ήδη
το µέλλον της έχει υποθηκευτεί σε µεγάλο βαθµό, µε όλα αυτά
τα οποία γίνονται στη γενικότερη πολιτική σκηνή και οικονοµική
ζωή του τόπου. Από τη στιγµή που θα το συνειδητοποιήσουµε,
θα µπορέσουµε πραγµατικά να νοµοθετήσουµε σωστά, σεβόµε-
νοι τις αρχές του κράτους δικαίου και της χρηστής διοίκησης και,
βέβαια, δίνοντας στους νέους αυτό που πραγµατικά τους αξίζει:
µια παιδεία που θα έχει στόχο να γίνουν καλύτεροι άνθρωποι και
να ενσωµατωθούν οµαλά και µε αρχές στην αγορά εργασίας, µια
αγορά εργασίας που επιτέλους θα πρέπει να δηµιουργηθεί,
όπως στις άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Είναι πραγµατικά κρίµα να έχουµε το έµψυχο υλικό που µπορεί
να δώσει προστιθέµενη αξία στη χώρα και όχι απλά να µην το
αξιοποιούµε, αλλά αντίθετα να συντηρούµε, να διευρύνουµε και
να δηµιουργούµε νέες παθογένειες. Η παιδεία τουλάχιστον πρέ-
πει να αποτελέσει εθνική στρατηγική για τη χώρα µας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να κάνω µια ανακοί-

νωση.
Ο Βουλευτής Β’ Θεσσαλονίκης της Νέας Δηµοκρατίας κ. Σάβ-

βας Αναστασιάδης ζητεί άδεια ολιγοήµερης απουσίας στο εξω-
τερικό. Ο συνάδελφος θέλει να µεταβεί στο Μόναχο της
Γερµανίας από την Παρασκευή 10 Φεβρουαρίου µέχρι την Κυ-
ριακή 12 Φεβρουαρίου, προκειµένου να παραστεί σε εκδήλωση
της ελληνικής κοινότητας του Μονάχου. Η Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς η Βουλή ενέ-

κρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω επίσης την τιµή να ανακοι-

νώσω στο Σώµα το δελτίο επικαίρων ερωτήσεων της Παρα-
σκευής 10 Φεβρουαρίου 2017.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 129 πα-
ράγραφοι 2 και 3, άρθρο 130 παράγραφοι 2 και 3 του Κανονι-
σµού της Βουλής) 

1. Η µε αριθµό 443/11/6-2-2017 επίκαιρη ερώτηση του Προ-
έδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας Το Ποτάµι κ. Σταύρου Θε-
οδωράκη προς τον Πρωθυπουργό, σχετικά µε τη διαφθορά στην
Ελλάδα. 

2. Η µε αριθµό 453/7-2-2017 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού
Κέρκυρας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Φωτει-
νής Βάκη προς την Υπουργό Τουρισµού, σχετικά µε τη δηµόσια
τουριστική εκπαίδευση στην Κέρκυρα.

3. Η µε αριθµό 447/6-2-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Αθηνών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Σπυρίδωνος – Αδώνιδος Γε-
ωργιάδη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε τη «συνάν-
τηση του Πρωθυπουργού µε εκπροσώπους της επενδυτικής
τράπεζας Rothschild». 

4. Η µε αριθµό 452/6-2-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αττικής του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Ηλία Κασιδιάρη
προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε τις «συνοµιλίες Τσί-
πρα - επενδυτικής τράπεζας Rothschild και την εµπλοκή της οι-
κογένειας Rothschild στην οικονοµική ζωή της Ελλάδος». 

5. Η µε αριθµό 451/6-2-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Αθηνών της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ
κ. Ανδρέα Λοβέρδου προς τον Υπουργό Δικαιοσύνης, Διαφά-
νειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, σχετικά µε τη γονική ισότητα
και τη συνεπιµέλεια των τέκνων. 

6. Η µε αριθµό 456/7-2-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή

Αχαΐας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νικολάου Κα-
ραθανασόπουλου προς την Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής
Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε τους εργα-
ζόµενους και τους αυτοαπασχολούµενους µε δελτία παροχής
υπηρεσιών.

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής) 

1. Η µε αριθµό 448/6-2-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Δράµας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Δηµητρίου Κυριαζίδη προς τον
Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε τις
αποζηµιώσεις των πατατοκαλλιεργητών του λεκανοπεδίου του
Κάτω Νευροκοπίου στον Νοµό Δράµας. 

2. Η µε αριθµό 455/7-2-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ
κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς την Υπουργό Εργασίας, Κοινω-
νικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε τα µε-
γάλα προβλήµατα και τις άδικες χρεώσεις υψηλών ασφαλιστικών
εισφορών. 

3. Η µε αριθµό 457/7-2-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Αθηνών του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Χρήστου
Κατσώτη προς τον Υπουργό Εσωτερικών, σχετικά µε τη µονιµο-
ποίηση των πυροσβεστών πενταετούς υποχρέωσης.

4. Η µε αριθµό 454/7-2-2017 επίκαιρη ερώτηση του Ανεξάρτη-
του Βουλευτή Β’ Αθηνών κ. Γεωργίου - Δηµητρίου Καρρά προς
τον Υπουργό Οικονοµίας και Ανάπτυξης, σχετικά µε την επεί-
γουσα ανάγκη νοµοθετικής ρύθµισης των στεγαστικών δανείων
σε ελβετικό φράγκο. 

5. Η µε αριθµό 345/16-1-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Αθηνών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Σπυρίδωνος - Αδώνιδος Γε-
ωργιάδη  προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε τα ζητή-
µατα κακοδιαχείρισης στα Ελληνικά Αµυντικά Συστήµατα (ΕΑΣ). 

6. Η µε αριθµό 344/16-1-2017 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β’ Αθηνών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αικατερίνης Παπακώστα
- Σιδηροπούλου προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε τη δυσα-
ρέσκεια των πολιτών µε τον ΕΟΠΥΥ και τη δηµόσια φροντίδα
υγείας.  

7. Η µε αριθµό 378/23-1-2017 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β’ Αθηνών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Άννας Καραµανλή προς
την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, σχετικά µε την προσω-
ρινή διοικούσα επιτροπή στο ελληνικό ποδόσφαιρο. 

8. Η µε αριθµό 420/31-1-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Μαγνησίας του Λαϊκού Συνδέσµου – Χρυσή Αυγή κ. Παναγιώτη
Ηλιόπουλου προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε τις «λη-
ξιπρόθεσµες οφειλές του δηµοσίου προς τους ιδιώτες». 

9. Η µε αριθµό 414/30-1-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αρκαδίας της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ.
Οδυσσέα Κωνσταντινόπουλου προς τον Υπουργό Οικονοµικών,
σχετικά µε την ενηµέρωση για το στάδιο που βρίσκεται η διαδι-
κασία υλοποίησης της επένδυσης στο πρώην αεροδρόµιο του
Ελληνικού. 

10. Η µε αριθµό 415/31-1-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ηρακλείου της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ -
ΔΗΜΑΡ κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε την αναβολή των προκηρύ-
ξεων του Προγράµµατος Αγροτικής Ανάπτυξης. 

11. Η µε αριθµό 348/16-1-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Αργολίδας της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ -
ΔΗΜΑΡ κ. Ιωάννη Μανιάτη προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε την επανάληψη της παράτασης
του σχεδίου διαχείρισης για τη βιντζότρατα, που θέτει σε άµεσο
κίνδυνο τη βιωσιµότητα των ελληνικών θαλασσών. 

12. Η µε αριθµό 427/31-1-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Λέσβου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Σταύ-
ρου Τάσσου προς τον Υπουργό Υγείας,  σχετικά µε την ένταξη
της Ογκολογικής – Αιµατολογικής Μονάδας Ηµερήσιας Νοση-
λείας στον Οργανισµό του Νοσοκοµείου Μυτιλήνης. 

13. Η µε αριθµό 328/10-1-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Α’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας
κ. Ιωάννη Δελή προς τον Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων, σχετικά µε την εκπαίδευση των προσφυγόπουλων. 

14. Η µε αριθµό 409/30-1-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
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λευτή Β’ Αθηνών του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Χρή-
στου Κατσώτη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την
πώληση της «Εθνικής Ασφαλιστικής».

15. Η µε αριθµό 382/23-1-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Α’ Θεσσαλονίκης της Ένωσης Κεντρώων κ. Ιωάννη Σαρίδη
προς τον Υπουργό Εσωτερικών, σχετικά µε το σχέδιο αποδυνά-
µωσης της  σστυνοµικής και πυροσβεστικής δύναµης της Μακε-
δονίας.

16. Η µε αριθµό 400/27-1-2017 επίκαιρη ερώτηση του Ζ’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτή Α’ Αθηνών  του Ποταµιού κ.
Σπυρίδωνος Λυκούδη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά
µε τα αναξιοποίητα ακίνητα για τα οποία το δηµόσιο πληρώνει
υψηλά ενοίκια. 

17. Η µε αριθµό 390/24-1-2017 επίκαιρη ερώτηση του Ανεξάρ-
τητου Βουλευτή Αχαΐας  κ. Νικολάου Νικολόπουλου προς τον
Υπουργό Υγείας, σχετικά µε τη µείωση δαπανών στην ειδική
αγωγή για την εξειδικευµένη εκπαίδευση –«θεραπεία».

ΑΝΑΦΟΡΕΣ-ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1.  Η µε αριθµό 2117/100/19-12-2016 ερώτηση και αίτηση κα-
τάθεσης εγγράφων του Βουλευτή Ηρακλείου της Δηµοκρατικής
Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς
τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, σχετικά µε την καθυ-
στέρηση της ολοκλήρωσης του έργου «Πάνορµο - Εξάντη».

Συνεχίζουµε τη συζήτηση επί του νοµοσχεδίου του Υπουρ-
γείου Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων.

Τον λόγο έχει ο κ. Τασούλας από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Κύριε Υπουργέ, το νοµοσχέδιο,

που αποτελεί το πρώτο νοµοθετικό σας πόνηµα στη νέα σας θη-
τεία, προφανώς είναι κατώτερο των περιστάσεων και από ό,τι
άκουσα -και δεν έχω και κανέναν λόγο να το αµφισβητώ- είναι
κατώτερο και των δικών σας προσόντων. Οι περιστάσεις υπαγο-
ρεύουν µια αλλαγή στάσεως στο θέµα της παιδείας, προς την
κατεύθυνση γενναίων διορθώσεων µιας παράδοσης δεκαετιών,
που θα µπορούσε κανείς να τη συνοψίσει ως υποταγή στην ευ-
κολία.

Η παιδεία υπήρξε το πρώτο θύµα της Μεταπολιτεύσεως και
συνοψίζει κανείς τους λόγους ή τις παραµέτρους αυτής της πτώ-
σεως της παιδείας, κατά τη γνώµη µου, στην ολιγόλογη περι-
γραφή της υποταγής εις την ευκολία. Η παραγνώριση της
εννοίας του «λάθους», εν ονόµατι της δήθεν ισότητας ή εν ονό-
µατι του να µη στεναχωρηθούν τα παιδιά ή να µην αισθανθούν
ότι κάνουν λάθος, ήταν η µεγαλύτερη κατά τη γνώµη µου υπο-
χώρηση σε ένα λαϊκισµό, µιας δηµαγωγία, σε ένα καλόπιασµα,
το οποίο ήταν το κύριο θέµα της Μεταπολίτευσης και το οποίο
µε διακυµάνσεις επικράτησε όλων των παρατάξεων και της λε-
γόµενης «συντηρητικής» και της λεγόµενης «αριστεράς παρατά-
ξεως», οι οποίες κυβέρνησαν τη χώρα µετά την κατάρρευση της
δικτατορίας. 

Υπήρξε περίοδος κατά την οποία εστάλη εγκύκλιος στους δα-
σκάλους να διορθώνουν όχι τον µαθητή που έκανε το λάθος,
αλλά να διορθώνουν το λάθος, µην τυχόν και πάθει ψυχολογικό
τραύµα ο µαθητής.

Όλη αυτή η –επαναλαµβάνω- τάση για καλόπιασµα και όλη
αυτή η εισαγωγή της καταθλιπτικής και πανδαµάτορος ευκολίας
έχει οδηγήσει σε µια πραγµατικότητα, την οποία περιγράψατε
πολύ σωστά, κύριε Υπουργέ. Έχει οδηγήσει στο να απορροφήσει
πλήρως η λεγόµενη παραπαιδεία την πραγµατική παιδεία, έχει
πλήρως επικρατήσει αυτός ο τοµέας. Όµως υπάρχει και χειρό-
τερη περιγραφή αυτής της δυσάρεστης διαχρονικής καταστά-
σεως, το ότι έχουµε περίπου αποδεχθεί ως κανονικότητα την
ύπαρξη της παραπαιδείας. 

Ο δε λόγος για τον οποίο τα παιδιά, σωµατικά, πηγαίνουν στη
Β’ και στη Γ’, κυρίως, λυκείου είναι ο λόγος ότι από εκεί θα πά-
ρουν το απολυτήριο. Κανένας άλλος λόγος δεν υπάρχει. Όσοι
είναι γονείς παιδιών που ήταν πρόσφατα σε δηµόσιο λύκειο, αν-
τιλαµβάνονται τι εννοώ. 

Άρα είναι αναγκαία η αναστροφή αυτής της δύσκολης πορείας
η οποία, κρατάει από το 1974 και σταδιακά επιδεινώνεται, χωρίς
να έχει υπάρξει καµµία διαδήλωση εναντίον της υποχώρησης της
παιδείας. Κανένα ξέσπασµα, κανείς αγανακτισµένος δεν ήρθε να

διαδηλώσει εναντίον της καταβαράθρωσης της παιδείας, διότι
είχαµε προτεραιότητες πάντα υλικές, και στην εποχή της αστα-
κοµακαρονάδας και στην εποχή της ανάγκης και της κακουχίας.
Είναι και αυτό αποτέλεσµα της παιδείας µας. Ενώ, λοιπόν, υπάρ-
χει µεγάλη ανάγκη να αντιστραφεί αυτό το κλίµα, δεν αντιστρέ-
φεται. 

Υπήρξε µια σωστή προσπάθεια, κατά τη γνώµη µου, από την
περίοδο της κυβερνήσεως Σαµαρά για επιστροφή της παιδείας
σε αξίες οι οποίες είναι όχι δηµοφιλείς στο πνεύµα της ευκολίας
της Μεταπολίτευσης, όπως, δηλαδή, η αξιολόγηση, η δυσκολία,
το να ξεχωρίζει κάποιος, χωρίς αυτό να θεωρείται παράπτωµα ή
να θεωρείται ψυχολογικό τραύµα και όλα αυτά τα φληναφήµατα.
Και αυτό όµως πλήρως ανετράπη και πάλι µε τη δεύτερη αρι-
στερή Κυβέρνηση της χώρας. Διότι είστε η δεύτερη αριστερή
Κυβέρνηση, η πρώτη αριστερή Κυβέρνηση ήταν το ΠΑΣΟΚ, το
1981. Κι εµείς παραλίγο να µοιάσουµε σε αυτό, αλλά εµείς δεν
ήµασταν αριστεροί, εµείς απλώς νιώθαµε κόµπλεξ που δεν είµα-
στε αριστεροί. Αυτή ήταν η διαφορά µας. 

Ας έρθουµε, λοιπόν, στα σηµερινά. Το νοµοσχέδιο, όπως πολύ
σωστά είπε η κ. Κεραµέως, αν εξαιρέσεις ελάχιστες διατάξεις,
όπως τις πρώτες, τις εντελώς πρώτες, για το Κρατικό Πιστοποι-
ητικό Γλωσσοµάθειας ή για την Εθνική Βιβλιοθήκη, είναι διατά-
ξεις οι οποίες είναι αυτό που θα λέγαµε «ατάκτως ερριµµένες»
και υποτιµούν και υπονοµεύουν την ίδια προσπάθεια που ξεκινή-
σατε για διάλογο για το λύκειο ή την ίδια  την προσπάθεια που
εναβρύνεσθε ότι είστε σηµαιοφόρος, δηλαδή την προσπάθεια
καθιέρωσης οικονοµικού ελέγχου στην παιδεία, την ίδια στιγµή
που το νοµοσχέδιό σας βρίθει έλλειψης οικονοµικής αποτίµησης
για τις επιπτώσεις των διατάξεων που ψηφίζετε.

Κύριε Υπουργέ, αξίζει αυτές τις µέρες, αυτές τις ώρες, να πά-
ρετε τηλέφωνο τον πρέσβη µας στη Ρώµη και να τον συγχαρείτε,
γιατί πήρε µια σωστή πρωτοβουλία. Σε συννενόηση µε το Υπουρ-
γείο Παιδείας της Ιταλίας προκήρυξε ένα διαγωνισµό στα λύκεια
της Ρώµης µε θέµα «Ταξιδεύοντας µε τον Αριστοτέλη» και πρό-
σφατα το λύκειο Visconti της Ρώµης ανέδειξε δύο µαθητές, οι
οποίοι επέλεξαν µια φράση του Αριστοτέλη και ανέδειξαν την επι-
καιρότητά της. «Άνευ γαρ φίλων ουδείς έλοιτ’ αν ζην, έχων τα
λοιπά αγαθά πάντα». Αυτή τη φράση διάλεξαν οι µαθητές του
λυκείου της Ρώµης και τους βράβευσε η ελληνική Πρεσβεία.
Αυτή την επιστροφή στην αρχαία ελληνική γραµµατεία, αυτή την
επιστροφή στην καλώς εννοούµενη δυσκολία θα πρέπει κι εµείς
να ευαγγελιστούµε, όχι µέσω των πρεσβειών µας στο εξωτερικό,
αλλά µέσω του Υπουργείου Παιδείας στο εσωτερικό.

Στέκοµαι ως Βουλευτής Ιωαννίνων στη διάταξη του άρθρου
27, κύριε Υπουργέ -µέσα σε αυτή την πανσπερµία των διατάξεων
που αδικούν και τους υπογράφοντες αλλά και τις περιστάσεις-,
για να καταδείξω ότι η ίδρυση της Πολυτεχνικής Σχολής στα
Ιωάννινα είναι µια απόδειξη ότι µπορεί ορισµένα πράγµατα στην
παιδεία, αν και καθυστερούν, να έχουν µια καλώς εννοούµενη
συνέχεια. 

Το Πανεπιστήµιο Ιωαννίνων, το οποίο είναι ένα από τα πιο αξιό-
λογα πανεπιστήµια διεθνώς και προφανώς και πανελληνίως, είχε
εδώ και δεκαετίες Σχολή Μηχανικών Επιστήµης Υλικών, είχε
Σχολή Μηχανικών Ηλεκτρονικών Υπολογιστών και Πληροφορικής
και είχε Αρχιτεκτονική Σχολή, η οποία διανύει τώρα το δεύτερό
της έτος.

Είχε, λοιπόν, τρεις σχολές για µηχανικούς. Υπήρχε πρόβληµα
επαγγελµατικών δικαιωµάτων σε ορισµένα παιδιά και παλαιότερα
και τώρα και ίσως να υπήρχε και στο µέλλον, αν δεν θεσπιζόταν
η διάταξη του άρθρου 27 για την ίδρυση Πολυτεχνικής Σχολής.
Η Πολυτεχνική Σχολή θέλω να πω ότι δεν ιδρύει εκ του µηδενός
σήµερα, σε εποχή κρίσης και ανεργίας των µηχανικών, µια σχολή
µηχανικών, επιβεβαιώνει την ύπαρξη τριών σχολών που αφορούν
σε προσανατολισµό αυτής της ιδιότητος, αποκαθιστά επαγγελ-
µατικά δικαιώµατα και τακτοποιεί µια εκκρεµότητα που έχει ξε-
κινήσει προ εικοσαετίας και εν συνεχεία µε διάφορες διαδοχικές
κυβερνήσεις ΠΑΣΟΚ – Νέας Δηµοκρατίας και τώρα ΣΥΡΙΖΑ τα-
κτοποιείται µια εκκρεµότητα. Είναι σωστή αυτή η ίδρυση της Πο-
λυτεχνικής Σχολής Ιωαννίνων και για έναν λόγο που δεν έχει να
κάνει µόνο µε τα οικονοµικά ή µε τη διοικητική τακτοποίηση εκ-
κρεµοτήτων, αλλά έχει να κάνει και µε το γεγονός ότι η Ήπειρος,
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η οποία υπέστη την «Κίρκη» του Ελληνισµού, που είναι η ξενιτιά,
µέσω των ευεργετών, µέσω της ευποιίας και αυτής της διαδικα-
σίας που είναι πρωτοφανής στην Ήπειρο, προίκισε την Αθήνα,
την πρωτεύουσα του ελληνικού κράτους, µε όλα αυτά τα γεραρά
ιδρύµατα παιδείας µε λαµπρές χορηγίες, επειδή η πρωτεύουσα
της Ηπείρου ήταν σε τουρκικό ζυγό την εποχή εκείνη.

Η ίδρυση Πολυτεχνικής Σχολής στα Ιωάννινα, πέραν του ότι
τακτοποιεί µια εκκρεµότητα πολυετή, αναγνωρίζει και την προ-
σφορά της ηπειρωτικής φιλογενείας εις την παιδεία της Ελλάδας
και είναι µια µορφή ευλόγου ανταποδόσεως. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
Τασούλα.

Θα ήθελα να κάνω µια ανακοίνωση προς το Σώµα.
Η Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Κοινοβουλευτικής Δεοντολογίας

καταθέτει τις εκθέσεις της στις αιτήσεις της εισαγγελικής αρχής
για τη χορήγηση άδειας άσκησης ποινικής δίωξης κατά Βουλευ-
τών.

Τον λόγο έχει η συνάδελφος κ. Όλγα Κεφαλογιάννη.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσω µε την επισήµανση

που γίνεται από πολλούς συναδέλφους της Αντιπολίτευσης, ότι
δυστυχώς και στην περίπτωση του συγκεκριµένου σχεδίου νόµου
επιλέξατε τη διαδικασία του επείγοντος. Δεν σας τιµά. Το έχουµε
επισηµάνει στην Κυβέρνησή σας πολλές φορές, ωστόσο επιµέ-
νετε να επαναλαµβάνετε την ίδια τακτική. Είναι µια απαράδεκτη
τακτική, η οποία υποτιµά τη λειτουργία της Βουλής, της άσκησης
των καθηκόντων των Βουλευτών, καθώς και τον τρόπο που αντι-
λαµβάνεστε τη δηµοκρατία, που αντιµετωπίζετε τους πολίτες της
χώρας. Δεν είναι άλλωστε τυχαίο ότι εδώ και καιρό σάς έχουν
γυρίσει στην πλάτη.

Όσον αφορά το παρόν σχέδιο νόµου, πρόκειται για νοµοσχέ-
διο-«σκούπα», όπως πολύ σωστά υποστήριξε η εισηγήτριά µας,
η συνάδελφος κ. Νίκη Κεραµέως. Είναι ένα σχέδιο νόµου το
οποίο αφορά και στις τρεις βαθµίδες της εκπαίδευσης, στη διά
βίου µάθηση, στην ειδική αγωγή, ένα ευρύτατο πεδίο, που απαι-
τεί ιδιαίτερη προσοχή και που δυστυχώς αντιµετωπίζεται µε απο-
σπασµατικές ρυθµίσεις, ρυθµίσεις µάλιστα που σε πολλές
περιπτώσεις είναι τόσο άσχετες µεταξύ τους, που αποστερούν
από τον Βουλευτή το δικαίωµα να ψηφίσει ακόµα και στην κατ’
άρθρον συζήτηση.

Χαρακτηριστικό είναι το άρθρο 19, για την τριτοβάθµια εκπαί-
δευση που συνυπάρχουν χωρίς καµµία λογική, µεταξύ άλλων,
θέµατα όπως αυτό της υγειονοµικής περίθαλψης των φοιτητών,
της εξέλιξης των καθηγητών, των ακαδηµαϊκών υποτρόφων και
της παραχώρησης της Συλλογής Ελληνικών Μουσικών Οργάνων
του Φοίβου Ανωγειανάκη στο Εθνικό Καποδιστριακό Πανεπιστή-
µιο, θέµα για το οποίο θα αναφερθώ εκτενώς παρακάτω, παρά
το ότι πριν από λίγο το αποσύρατε.

Επίσης, είναι πραγµατικά απαράδεκτο να έχει προηγηθεί δια-
βούλευση µόνο για δύο άρθρα και µάλιστα αυτά που αφορούν
το Κρατικό Πιστοποιητικό Γλωσσοµάθειας, για το οποίο φαίνεται
να υπάρχει ούτως ή άλλως ευρεία συναίνεση. Δυστυχώς, το
παρόν είναι ένα νοµοθέτηµα που δείχνει ολοφάνερα ότι και στην
περίπτωση της παιδείας δεν έχετε όραµα, δεν διαθέτετε στρα-
τηγική, δεν έχετε µελετήσει και αναλύσει τις πραγµατικές ανάγ-
κες και, ως συνήθως, νοµοθετείτε πρόχειρα και µε σκοπιµότητα
για να εξυπηρετήσετε τους κοµµατικούς και µικροπολιτικούς
στόχους σας. 

Προφανώς, δεν αισθάνεστε και την ανάγκη σε αυτό το σχέδιο
νόµου να µπείτε στην ουσία των προβληµάτων. Άλλωστε, σε ποιο
πεδίο πολιτικής από την πρώτη µέρα που κυβερνάτε το έχετε
κάνει για να το κάνετε µε την παιδεία; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να µου επιτρέψετε να
αναφερθώ στο θέµα των τουριστικών σπουδών. Ως διατελέσασα
Υπουργός Τουρισµού, θα ήθελα να αναφερθώ σχετικά, γιατί είναι
πραγµατικά αδικαιολόγητο σοβαρές προσπάθειες που είχαν γίνει
να µένουν αναξιοποίητες, να µην υπάρχει θεσµική συνέχεια,
όπως θα έπρεπε, σε κάτι που θα µπορούσατε να αξιοποιήσετε
προς όφελος της χώρας. Συγκεκριµένα, η ανάγκη αναβάθµισης

του ανθρώπινου δυναµικού στον τουρισµό αποτελούσε προτε-
ραιότητά µας, γι’ αυτό και δώσαµε ιδιαίτερη σηµασία στη δηµι-
ουργία εκπαιδευτικών προγραµµάτων σε πανεπιστηµιακό
επίπεδο. Καθ’ όσον ο τουρισµός ήταν για εµάς ένας από τους
ισχυρότερους οικονοµικούς και αναπτυξιακούς βραχίονες, δηµι-
ουργήσαµε επίσηµη οµάδα εµπειρογνωµόνων, για να αποτιµήσει
τις πραγµατικές ανάγκες στην εκπαίδευση. Αποτέλεσµα αυτής
της οµάδας εργασίας ήταν, µεταξύ άλλων, και η προώθηση
ανάγκης λειτουργίας δύο ή τριών τµηµάτων τουρισµού στα ανώ-
τατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα. 

Έχοντας µάλιστα την πίστη αλλά και την επιστηµονική τεκµη-
ρίωση ότι χρειάζεται απαραίτητα να δηµιουργήσουµε σχολές
τουρισµού στα πανεπιστήµια που θα έδιναν τις ευκαιρίες στους
νέους σε έναν δυναµικό τοµέα, αναπτύξαµε συστηµατική συνερ-
γασία και συναντήσεις µε τον Υπουργό Παιδείας. 

Στις αλλεπάλληλες αυτές συναντήσεις εργασίας συµφωνή-
θηκε να δηµιουργηθούν πανεπιστηµιακές σχολές τουρισµού,
συµφωνήθηκε η δηµιουργία αγγλόφωνου προπτυχιακού προ-
γράµµατος τουρισµού στα δύο πανεπιστήµια, στο Αιγαίο στη
Ρόδο και στο Πανεπιστήµιο Κρήτης µε έδρα το Ρέθυµνο, για ξέ-
νους και Έλληνες φοιτητές, που ανακοινώθηκε σε κοινή συνέν-
τευξη Τύπου του Υπουργείου Τουρισµού και του Υπουργείου
Παιδείας και Θρησκευµάτων τον Νοέµβριο του 2014. 

Αυτή η πρωτοβουλία ήταν ιδιαίτερα καινοτόµος, διότι έδινε τη
δυνατότητα στα ελληνικά ΑΕΙ για εξωστρέφεια, µε πολλαπλές θε-
τικές επιπτώσεις όχι µόνο στον τουρισµό αλλά και στην ευρύτερη
οικονοµία. Ο Υπουργός Παιδείας, µάλιστα, διατύπωσε σχετική
ρύθµιση στον ν.4316/2014 σύµφωνα µε την οποία η διδασκαλία
των µαθηµάτων θα γινόταν εν όλω σε ξένη γλώσσα. Στα τµήµατα
αυτά αποφασίστηκαν να εισάγονται αποκλειστικά αλλοδαποί φοι-
τητές, οι οποίοι δεν έχουν ιθαγένεια µέλους της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης και δεν είναι κάτοχοι απολυτηρίου ελληνικού λυκείου, ενώ οι
αλλοδαποί φοιτητές που θα επιλέγονται για φοίτηση θα συµµετέ-
χουν οικονοµικά στην κάλυψη των δαπανών λειτουργίας των προ-
γραµµάτων αυτών. Επιτρέπεται δε η συµµετοχή στο πρόγραµµα
µεταπτυχιακών σπουδών αλλοδαπών φοιτητών εκτός Ευρωπαϊκής
Ένωσης µε απόφαση της κοσµητείας, η οποία θα διενεργεί και
τον σχετικό έλεγχο. 

Η πραγµατοποίηση της δυνατότητας αυτής προέβλεπε ενερ-
γοποίηση του κάθε ανώτατου εκπαιδευτικού ιδρύµατος, αλλά κυ-
ρίως -κι εδώ θα ήθελα να µε προσέξετε κύριε Υπουργέ- την
έκδοση προεδρικού διατάγµατος, το οποίο βέβαια ποτέ δεν εξε-
δόθη, καθώς λίγες µέρες µετά άλλαξε η Κυβέρνηση και βεβαίως
η νέα ηγεσία του Υπουργείου ήταν αρνητική στη λογική της εξω-
στρέφειας. Και όπως φαίνεται και από τη σηµερινή στάση σας,
δεν θέλετε ή δεν µπορείτε να το αντιληφθείτε. Προφανώς, οι
εσωτερικές ανάγκες της Κυβέρνησής σας έχουν προτεραιότητα
µπροστά στις πραγµατικές ανάγκες της χώρας. 

Η ανάγκη σας να αποδοµήσετε καθετί θετικό που έκανε η κυ-
βέρνησή µας είναι πολύ µεγαλύτερη από την επιτακτική ανάγκη
για την πρόοδο της χώρας. Όλα αυτά είναι ψιλά γράµµατα για
εσάς. Δεν θέλετε να τα καταλάβετε. Είστε σταθεροί αρνητές
κάθε θετικής προσπάθειας που έχει γίνει µε κόπο και σκληρή
δουλειά πριν αναλάβετε την εξουσία. Όµως, βέβαια, µην ξεχνιό-
µαστε, προέχει η εξουσία για εσάς.

Ένα άλλο ζήτηµα στο οποίο θα ήθελα να αναφερθώ είναι αυτό
της παραχώρησης του Μουσείου Ελληνικής Λαϊκής Τέχνης και
Ελληνικών Λαϊκών Μουσικών Οργάνων της Βιβλιοθήκης και της
Συλλογής Φοίβου Ανωγειανάκη καθώς και της «Οικίας Λασσάνη»
στην οποία στεγάζεται, στο Εθνικό Καποδιστριακό Πανεπιστήµιο. 

Τελικά πριν από λίγο, µετά από πολλές αντιδράσεις αποσύ-
ρατε τη διάταξη µε την επιφύλαξη, όµως, ότι θα επανέλθει ενδε-
χοµένως σε νοµοσχέδιο του Υπουργείου Πολιτισµού. Γι’ αυτό
θέλω να επισηµάνω µερικά πράγµατα. Θα έπρεπε να γνωρίζετε
στην Κυβέρνησή σας ότι για την καλύτερη διαχείριση των λει-
τουργικών ζητηµάτων, σύµφωνα µε τον οργανισµό του Υπουρ-
γείου Πολιτισµού και Αθλητισµού, οφείλατε να είχατε συστήσει
µια επιστηµονική επιτροπή καθοδήγησης από εξειδικευµένους
επιστήµονες. Ωστόσο και αυτή λόγω της ολιγωρίας του Υπουρ-
γείου Πολιτισµού την αφήσατε σε εκκρεµότητα. Απ’ ό,τι φαίνεται
η ηγεσία του Υπουργείου νοµοθέτησε στο πόδι και την ίδια µέρα
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που υπέγραψε το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Παιδείας, η
Υπουργός Πολιτισµού έστειλε τον νέο οργανισµό του Υπουρ-
γείου που προβλέπει ότι το µουσείο υπάρχει ως ειδική περιφε-
ρειακή υπηρεσία του Υπουργείου, στεγάζεται στην Πλάκα κι εκεί
επίσης περιλαµβάνεται η συγκεκριµένη συλλογή µαζί µε τη βι-
βλιοθήκη.

Αυτό το γνώριζε ή δεν το θυµόταν η Υπουργός Πολιτισµού,
όταν συµφώνησε για την παραχώρησή τους; 

Επιπροσθέτως και πολύ σηµαντικό είναι ότι η Υπουργός Πολι-
τισµού όσο και η Υπουργός Παιδείας παραγνώριζαν το γεγονός
ότι η ρύθµιση αυτή είναι αντισυνταγµατική, καθώς ο αείµνηστος
Φοίβος Ανωγειανάκης ρητά δώρισε την προσωπική του συλλογή
στο Υπουργείο Πολιτισµού. Κατά συνέπεια η παραχώρηση της
συλλογής του στο Υπουργείο Παιδείας παραβίαζε τη διάταξη του
άρθρου 109 του Συντάγµατος, το οποίο επιβάλλει την απαγό-
ρευση στη µεταβολή του περιεχοµένου δωρεάς που έχει δοθεί
για κοινωφελή σκοπό υπέρ του δηµοσίου.

Επιπλέον, πέρα από το γεγονός ότι αγνοήσατε όλα τα παρα-
πάνω, δεν λάβατε και υπ’ όψιν σας τη δεινή οικονοµική κατά-
σταση στην οποία έχει περιέλθει το ΕΚΠΑ και πώς, αλήθεια, το
πανεπιστήµιο θα στήριζε οικονοµικά το µουσείο, µε ποιους πό-
ρους και ποια ήταν η σκοπιµότητα πίσω από αυτό. 

Γι’ αυτό θα ήθελα να πω ότι θα πρέπει να είσαστε πολύ πιο
προσεκτικοί, να λαµβάνετε υπ’ όψιν όλες τις παραµέτρους, πριν
νοµοθετήσετε. Εξυπακούεται ότι καταψηφίζουµε τις διατάξεις
αυτές.

Ευχαριστώ πολύ για την προσοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κ. Κεφα-
λογιάννη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου
και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξενα-
γήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ»,
πενήντα ένας µαθήτριες και µαθητές και πέντε συνοδοί εκπαι-
δευτικοί από το Γυµνάσιο Πέτα Άρτας και το Γυµνάσιο Νυδρίου
Λευκάδας.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να σας ενηµερώσω για την εξέ-
λιξη της συζήτησης. Ακολουθεί η συνάδελφος, κ. Βάκη, Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ και αµέσως µετά ο κ.
Ανδριανός, ο κ. Ζεϊµπέκ, ο κ. Αχµέτ, ο κ. Φωτήλας. Μετά έχει ζη-
τήσει τον λόγο ο Υφυπουργός κ. Μπαξεβανάκης, εκτός εάν θέλει
άλλη ώρα. Αργότερα; Ωραία.

Τον λόγο έχει η κ. Βάκη.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα να κάνω και χρήση του χρόνου της δευτερολογίας

µου.
Δεν σκόπευα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να αναφερθώ στις

γενικότερες πολιτικές εξελίξεις, αλλά µε την ευκαιρία των όσων
ακούστηκαν και ειδικά από τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της
Δηµοκρατικής Συµπαράταξης κ. Θεοχαρόπουλο, επιτρέψτε µου
ένα σχόλιο.

Θα ήθελα να πω ότι δυστυχώς, η Αντιπολίτευση ακούγεται σαν
ηχείο των δανειστών. Δεν βρήκατε να πείτε ούτε µία καλή κου-
βέντα για την υπέρβαση των δηµοσιονοµικών στόχων, για την
πλήρη αστοχία του Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου όσο αφορά
τις εκτιµήσεις του για την ελληνική οικονοµία. Δεν ακούσατε τί-
ποτα ούτε διαβάσατε δηλώσεις σηµαντικών συντελεστών της
διαπραγµάτευσης, οι οποίοι αποδέχονται τις ελληνικές θέσεις,
όχι γιατί συµπαθούν την ελληνική Κυβέρνηση, αλλά γιατί αυτές
οι θέσεις τεκµηριώνονται στην αλήθεια των αριθµών. 

Και επιτρέψτε µου να αναφερθώ και σε ένα µικρό απόσπασµα,
προτού εισέλθω στο νοµοσχέδιο που συζητούµε, από την πολύ
πρόσφατη επιστολή του κεντρικού τραπεζίτη της Ελλάδας και
πρώην Υπουργού Οικονοµικών της συγκυβέρνησης Νέας Δηµο-
κρατίας - ΠΑΣΟΚ, του κ. Στουρνάρα, προς το Διεθνές Νοµισµα-
τικό Ταµείο. 

Λέει, λοιπόν, ο κ. Στουρνάρας ότι το Διεθνές Νοµισµατικό Τα-

µείο ήταν υπεύθυνο για τις καθυστερήσεις στην αξιολόγηση του
2013, ενώ ήταν αδικαιολόγητη η επιµονή του για επιπρόσθετα
παραµετρικά µέτρα φορολογικής πολιτικής, ακόµα και όταν ήταν
κάτι περισσότερο από ξεκάθαρο ότι οδηγούµαστε σε υπεραπό-
δοση στόχων σε σχέση µε το πρωτογενές πλεόνασµα. Αυτά λέει
ο κ. Στουρνάρας στη σελίδα 9 του παραρτήµατος της περιβόη-
της έκθεσης του άρθρου 4 του Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου.

Εσείς άραγε τότε πώς αντισταθήκατε; Αντισταθήκατε στους
παραλογισµούς του Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου; Συνάδελ-
φοι, τους υπογράψατε όλους και άλλους τόσους, όπως κάποιοι
από εσάς λένε. Τώρα εµείς θα πρέπει να κάνουµε το ίδιο, για να
βρείτε την ευκαιρία κάποιοι να αποσιωπήσετε τις ευθύνες σας
για την παθητική στάση που επιλέξατε µε τους δανειστές όλα
αυτά τα χρόνια;

Να είστε, λοιπόν, βέβαιοι ότι εµείς δεν θα κάνουµε το ίδιο
λάθος. Τα στοιχεία της ελληνικής οικονοµίας είναι θετικά. Υπάρ-
χει µια δυναµική πορεία των δηµοσιονοµικών στόχων και δεν
πρόκειται να δεχθούµε και να κάνουµε πίσω σε καµµία παράλογη
απαίτηση απ’ όπου και αν αυτή προέρχεται.

Σας ρωτάµε, λοιπόν, εσάς, που εµφανίζεστε σαν ηχεία στα τη-
λεοπτικά πάνελ: Θέλετε να κλείσει η αξιολόγηση µε τη χώρα,
όµως, όρθια, ναι ή όχι; Εκτός αν έχετε δεσµευθεί στο ΔΝΤ να ψη-
φίσετε όλα όσα ζητάει και άλλα τόσα. Ναι ή όχι; Ας µας δώσετε
µία απάντηση.

Και επειδή πολύς λόγος γίνεται εσχάτως και για τον Ευρω-
παϊκό Διαφωτισµό, µάλιστα πρόσφατα ενέσκηψε και ο Βολταί-
ρος. Επιτρέψτε µου να σας πω ότι ένας µεγάλος φιλόσοφος του
Διαφωτισµού, ο Εµµάνουελ Καντ, είχε ταυτίσει την ορθή χρήση
του λόγου µε τη δηµόσια χρήση του, µε την αρχή της δηµοσιό-
τητας. Μόνο που αυτή η αρχή της δηµοσιότητας δεν είναι τα χαλ-
κεία της προπαγάνδας στα τηλεοπτικά πάνελ, αλλά είναι κάτι
άλλο. Είναι ισότιµη διαβούλευση και η ελεύθερη επί του πεδίου
της δηµόσιας σφαίρας, αλλά όταν αυτή υπόκειται σε κανόνες.
Αυτό ας το κρατήσουµε ως παρακαταθήκη και ως κοινοβουλευ-
τική συµπεριφορά και όχι µόνο.

Θα µπω τώρα στο νοµοσχέδιο που συζητάµε, το οποίο εµπε-
ριέχει, θα έλεγα στον κ. Τζαβάρα, ψήγµατα του Διαφωτισµού.
Άλλωστε τα νοµοσχέδια που περάσαν από αυτή την Κυβέρνηση
για την παιδεία –και θα ήθελα να κάνω και µία ειδική αναφορά
στην ιθαγένεια- εµφορούνται από τη φιλοσοφία του Διαφωτισµού
και, κυρίως, από τα δικαιώµατα που προσιδιάζουν στον άνθρωπο
per se, από τα δικαιώµατα του ανθρώπου και του πολίτη. Για την
κληρονοµιά του Διαφωτισµού, ίσως, θα έπρεπε να αναρωτηθεί
και η Νέα Δηµοκρατία, η οποία δεν είχε ψηφίσει, απ’ όσο θυµά-
µαι, πολλές από τις προηγούµενες διατάξεις, όπως την ιθαγένεια
ή την ένταξη των προσφυγόπουλων στα σχολεία. 

Ας τα δούµε, όµως, µε τη σειρά τους.
Το παρόν, λοιπόν, νοµοσχέδιο διέπεται από ετερόκλητες δια-

τάξεις, που εκ πρώτης όψεως φαίνεται να αποσκοπούν στην επα-
νόρθωση αδικιών, στην επούλωση χρόνιων τραυµάτων όλων των
βαθµίδων της εκπαίδευσης, αλλά και στην κάλυψη νοµικών
κενών. Δεν υπαγορεύουν, ωστόσο, το νοµοσχέδιο αυτό µόνο οι
επείγουσες ανάγκες διασφάλισης της εύρυθµης λειτουργίας της
εκπαιδευτικής και ακαδηµαϊκής κοινότητας, αλλά και το όραµα
µιας παιδείας ισότητας και ποιότητας, ενός δηµοκρατικού σχο-
λείου, που θα κατοχυρώνει την αξιοπρέπεια του εκπαιδευτικού
και θα ανοίγει διάπλατα την πόρτα του στον µαθητή χωρίς δια-
κρίσεις και αποκλεισµούς, ενός σχολείου ανεξίθρησκου και ανοι-
κτού. 

Ξεκινώ από την ενίσχυση, λοιπόν, του Εθνικού Συστήµατος Πι-
στοποίησης Γλωσσοµάθειας µέσω της θεσµοθέτησης της ηλε-
κτρονικής εξέτασης, που θα ανταγωνίζεται επάξια τα ξένα µέσα
πιστοποίησης, µε χαµηλά εξέταστρα και µε πρόβλεψη για προ-
ετοιµασία µέσα στο σχολείο, κάτι που θα απαλλάσσει την ελλη-
νική οικογένεια από το άχθος του φροντιστηρίου. Διότι η
γλωσσοµάθεια δεν είναι αυτονόητο δικαίωµα, αλλά στοιχίζει
ακριβά. Ετησίως η µέση ελληνική οικογένεια δαπανά συνολικά
700 εκατοµµύρια, προκειµένου να παράσχει στα παιδιά της την
εκµάθηση µιας ξένης γλώσσας. Η γλωσσοµάθεια, συνεπώς, γί-
νεται δυνάµει δικαίωµα όλων και µπορεί να θεραπεύεται δωρεάν
στο δηµόσιο σχολείο. 
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Το παρόν νοµοσχέδιο θεραπεύει, όµως, και τη συστηµατική
καλλιέργεια της φιλαναγνωσίας µέσω µιας εθνικής πολιτικής δη-
µόσιων βιβλιοθηκών, που συνίσταται σε ένα συνεργατικό µον-
τέλο λειτουργίας των δηµοσίων βιβλιοθηκών µε ναυαρχίδα την
Εθνική Βιβλιοθήκη της Ελλάδας, δηλαδή, την προµετωπίδα της
πνευµατικής παρακαταθήκης και του πλούτου της Ελλάδος. 

Διότι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι διατάξεις του άρθρου
4, οι οποίες αφορούν τη µετεγκατάσταση της Εθνικής Βιβλιοθή-
κης στη νέα της οικία, στο Κέντρο Πολιτισµού Ίδρυµα «Σταύρος
Νιάρχος», δεν αφορούν µια απλή διαδικαστική µετακόµιση, αλλά
µια επανίδρυση του θεσµού και µια ανανοηµατοδότηση, αν θέ-
λετε, του όρου «βιβλιοθήκη», που φιλοδοξεί να µετατρέψει τη βι-
βλιοθήκη από ένα µαυσωλείο βιβλίων σε ένα πεδίο συνάντησης,
συζητήσεων, σε εστία αυτόνοµης πνευµατικής και πολιτιστικής
παραγωγής.

Όµως, κυρίως και πρωτίστως φιλοδοξεί να επιτελέσει το κέν-
τρο συντονισµού µε τις δηµόσιες βιβλιοθήκες, που µαραζώνουν
στην ελληνική επαρχία, υποστελεχωµένες, εγκαταλελειµµένες,
χωρίς τεχνικό εξοπλισµό, υποδοµές, θεσµικό πλαίσιο, χωρίς
όραµα και έµπνευση, που προσοµοιάζουν σε νεκροταφεία χαρ-
τιού, ενίοτε αταξινόµητου, και η τύχη τους εναπόκειται στο µε-
ράκι και στο πάθος κάποιων πεφωτισµένων νοών, γιατί η
παραγωγική ανασυγκρότηση τούτου του τόπου, του τόπου που
έγινε ο κεραυνοκράχτης -για να θυµηθούµε τον Σολωµό, που σή-
µερα είναι και η επέτειος του θανάτου του-, οφείλει να είναι συ-
νοδοιπόρος µε την επανίδρυση πολιτιστικών και πνευµατικών
θεσµών που θα ζωογονήσουν την ελληνική περιφέρεια, στην
οποία ενίοτε τα όρια ζωής νέων ανθρώπων είναι ένα καφενείο και
µοναδικές προσλαµβάνουσες, µοναδικοί δίαυλοι επικοινωνίας, ο
ορυµαγδός της ακατέργαστης πληροφορίας του τάµπλετ, χωρίς
πρόσβαση στο βιβλίο, είτε λόγω άγνοιας είτε λόγω πενίας, γιατί
η υλική πενία δεν γεννά µόνο απελπισία αλλά, δυστυχώς, και
πενία πολιτισµού.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τούτη η Κυβέρνηση, από τους
πρώτους µήνες που ανέλαβε και µέσα σε ένα ασφυκτικό δηµο-
σιονοµικό πλαίσιο και σε ζοφερούς καιρούς, κατάφερε να εµπε-
δώσει και να κάνει νόµο κάποιες αξίες. Στην προηγούµενη
κοινοβουλευτική περίοδο του 2015 και µετά από ατέρµονες συ-
ζητήσεις χρόνων και µάχες χαρακωµάτων, η ελληνική Βουλή ψή-
φισε την απόδοση της ελληνικής ιθαγένειας σε παιδιά
µεταναστών που γεννήθηκαν στην Ελλάδα, η πρώτη γλώσσα που
µίλησαν ήταν ελληνικά, έπαιζαν µε τα δικά µας παιδιά και είχαν
ορίζοντα ζωής στη χώρα µας. Πράξαµε το αυτονόητο θραύοντας
το στερεότυπο της ταύτισης της ιθαγένειας µε το δίκιο του αί-
µατος, ένα στερεότυπο που γέννησε τις µεγαλύτερες θηριωδίες
του εικοστού αιώνα, υπενθυµίζοντας ότι Έλληνας και γεννιέσαι
και γίνεσαι.

Η ιθαγένεια δεν είναι προνόµιο, αλλά δικαίωµα. Δεν την απο-
νέµουν οι γραµµές του αίµατος αλλά η ισονοµία, η ισοπολιτεία
και η αξιοπρέπεια ως συντεταγµένες ενός κράτους δικαίου.

Το παρόν, λοιπόν, νοµοσχέδιο εξοµοιώνει τα ελληνικά σχολεία
µε εκείνα που, µολονότι µη ελληνικά, εξακολουθούν ωστόσο το
εκάστοτε ισχύον, υποχρεωτικό, ελληνικό πρόγραµµα διδασκα-
λίας, πραγµατώνοντας τη ρήση του Ισοκράτη, κατά την οποία πιο
άξιοι να καλούνται Έλληνες είναι όσοι µετέχουν της ηµετέρας
παιδείας παρά όσοι έχουν ελληνική καταγωγή.

Η περί ης ο λόγος διάταξη δεν θεραπεύει µόνο την ασάφεια
µιας διάταξης του Κώδικα της Ελληνικής Ιθαγένειας, θωρακίζον-
τάς τον ακόµα περισσότερο, αλλά συνάδει και µε το όραµα ενός
σχολείου ανοικτού, χωρίς κοινωνικούς και φυλετικούς αποκλει-
σµούς, που αγκάλιασε, καλωσόρισε τα προσφυγόπουλα, πραγ-
µατώνοντας µια µεγάλη νεωτερική παρακαταθήκη, το δικαίωµά
µας να έχουµε δικαιώµατα, µια παρακαταθήκη που αµαύρωσαν
προπηλακισµοί δασκάλων και δεκάχρονων παιδιών από τα νεο-
ναζιστικά τάγµατα εφόδου που διαιρούν τους ανθρώπους σε νό-
µιµους και λαθραίους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το όραµα ενός δηµοκρατικού
σχολείου, ενός σχολείου ισότητας και ποιότητας γίνεται χίµαιρα,
όταν δεν προφυλάσσει την αξιοπρέπεια του εκπαιδευτικού και
τον αφήνει έρµαιο εκβιασµών. 

Επειδή πολλά ακούστηκαν από τους προηγούµενους για το

πόσο πρόχειρα και κακά νοµοθετούµε, ότι έχουµε διαλύσει την
εκπαίδευση κ.ο.κ., να θυµίσω τον ν.4254/2014 του κ. Αρβανιτό-
πουλου, που έκανε τον εκπαιδευτικό αναλώσιµο και θυσιαστέο
στην εργοδοτική αυθαιρεσία, ευτέλισε την αξιοπρέπειά του,
απορρύθµισε πλήρως το πλαίσιο λειτουργίας των µη κρατικών
εκπαιδευτηρίων, καθιστώντας τα κοινές κερδοσκοπικές επιχει-
ρήσεις µε τα συµπαροµαρτούντα, δηλαδή, την καταστρατήγηση
της ανεξαρτησίας των εκπαιδευτικών, της αξιοπιστίας των χορη-
γούµενων τίτλων, την απελευθέρωση των απολύσεων, οι οποίες
γίνονταν χωρίς καµµία αιτιολόγηση. Το επιστέγασµα, βεβαίως,
αυτής της πορείας ήταν η µεταφορά της εποπτείας των ιδιωτι-
κών εκπαιδευτηρίων από το Υπουργείο Παιδείας στο Υπουργείο
Εργασίας. 

Με το παρόν νοµοσχέδιο, λοιπόν, συστήνεται µια ξεχωριστή
Διεύθυνση Ιδιωτικής Εκπαίδευσης στο Υπουργείο Παιδείας,
πράττοντας το αυτονόητο και συνταγµατικά θεµελιωµένο από
την ίδρυση του ελληνικού κράτους, την επαναφορά της ευθύνης
λειτουργίας των ιδιωτικών σχολείων στην πολιτεία, την αποκατά-
σταση της στοιχειώδους κρατικής εποπτείας στην παροχή ενός
δηµόσιου αγαθού από ιδιωτικούς φορείς, την αιτιολόγηση των
απολύσεων από θεσµοθετηµένα όργανα, τη θέσπιση ενός κανο-
νιστικού πλαισίου εποπτείας της ιδιωτικής εκπαίδευσης που θα
εγγυάται τη λογοδοσία όσων επιχειρηµατιών πλήττουν το αγαθό
της εκπαίδευσης. 

Βεβαίως, την ίδια στιγµή, µέσα σε αυτό το νοµοσχέδιο ανα-
γνωρίζεται βαθµολογικά η προϋπηρεσία των εκπαιδευτικών της
πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης στον ιδιωτικό
τοµέα µετά τη µονιµοποίησή τους, γιατί στο πάλαι ποτέ προσφι-
λές σύνθηµα «πρώτα ο µαθητής», εµείς απαντούµε «πρώτα ο εκ-
παιδευτικός». Γιατί η παιδεία που αξίζει το όνοµά της, και αξίζει
το όνοµά της ως κάτι που δεν έχει τιµή, δεν είναι είδος εµπορεύ-
σιµο και ανταλλάξιµο αλλά αυταξία, προϋποθέτει κάτι που, επί-
σης, δεν έχει τιµή και αυτό είναι η αξιοπρέπεια του δασκάλου. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Σας ευχαριστούµε,
κυρία συνάδελφε. Ο συνάδελφος κ. Ιωάννης Ανδριανός της Νέα
Δηµοκρατίας έχει τον λόγο. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον
λόγο για ένα λεπτό επί προσωπικού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ποιο είναι το προσω-
πικό;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Αναφέρθηκε στο όνοµά
µου η κυρία συνάδελφος, παραποιώντας ό,τι είπα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Αναφέρθηκε στο
όνοµά σας. Δεν είναι, όµως,…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Παραποίησε κάτι που είπα
και ήταν συγκεκριµένο. Είπα συγκεκριµένα πράγµατα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Εν πάση περιπτώσει,
δεν είναι το θέµα του ενός λεπτού, αλλά δεν είπε κάτι προσβλη-
τικό η κ. Βάκη.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Δώστε µου ένα λεπτό και
θα καταλάβετε ότι είναι προσωπικό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ορίστε, κύριε συνά-
δελφε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Αναφέρθηκε η Κοινοβου-
λευτική Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ στα λεγόµενά µου, λέγοντας
χαρακτηριστικά ότι πρόκειται για «ηχείο των δανειστών». 

Κοιτάξτε, πάει πολύ αυτό. Εµείς λέµε από του Βήµατος της Βου-
λής ότι δεν πρέπει να αποδεχθείτε παράλογα µέτρα στα εργα-
σιακά, όπως οι οµαδικές απολύσεις και το lock out και η µείωση
του αφορολόγητου. Να διαπραγµατευτείτε, επιτέλους, αποτελε-
σµατικά, όπως δεν πράττετε όλο το τελευταίο χρονικό διάστηµα.
Να κλείσετε την αξιολόγηση µε αποτελεσµατική διαπραγµάτευση,
όπως σας καλούσε, και το Γραφείο Προϋπολογισµού της Βουλής
εγκαίρως, το 2016, όπως προανάφερα, χωρίς αυτά τα νέα µέτρα. 

Πάει πολύ στις προηγούµενες διαπραγµατεύσεις σας, πραγ-
µατικά, να δέχεστε τις αιτιάσεις και τις αιτήσεις των δανειστών –
και για το υπερταµείο για έναν αιώνα και για τον κόφτη µισθών
και συντάξεων– ανταποκρινόµενοι σε όλα τα αιτήµατα των δα-
νειστών, και να έρχεστε σήµερα εδώ, ενώ νοµοθετείτε µε αυτόν
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τον τρόπο, να κουνάτε και το δάχτυλο στην Αντιπολίτευση. 
Σας είπα, λοιπόν, –γιατί ρωτήσατε– να µην αποδεχτείτε αυτά

τα απαράδεχτα µέτρα. Να κλείσετε την αξιολόγηση µε αποτελε-
σµατική διαπραγµάτευση. Επειδή ρωτάτε, να σας πω ότι ο πε-
ριορισµός των οµαδικών απολύσεων δεν είχε αρθεί το
προηγούµενο χρονικό διάστηµα. Αυτό σας καλούµε να κάνετε
και σήµερα. 

Τέλος, επειδή ρωτάτε «τι θέλετε να κάνουµε;», σας απαντώ: Ή
κλείστε την αξιολόγηση χωρίς αυτά τα απαράδεκτα µέτρα ή φύ-
γετε. Δεν υπάρχει άλλη λύση για τον τόπο αυτή τη στιγµή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Τον λόγο έχει ο συ-
νάδελφος κ. Ιωάννης Ανδριάνος της Νέα Δηµοκρατίας. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Συγγνώµη, κύριε Πρόεδρε, ζητάει εκλογές
ο κ. Θεοχαρόπουλος;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Τι θέλετε, κύριε Φίλη; 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Κύριε Θεοχαρόπουλε, ζητάτε εκλογές; Εί-

πατε να φύγουµε. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Υπάρχουν και άλλες λύ-

σεις, κύριε Φίλη. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Μα τώρα, αυτή τη συ-

ζήτηση θα κάνουµε; 
Κύριε Φίλη, παρακαλώ. 
Κύριε Ανδριανέ, αρχίστε την οµιλία σας, διότι θα γίνει τώρα φι-

λολογική και φιλοσοφική συζήτηση περί των εκλογών. Έχετε τον
λόγο. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα ουσιαστικά

ένα πολυνοµοσχέδιο για την παιδεία, καθώς πέρα από τα δύο –
υποτίθεται– κεντρικά ζητήµατα, το Κρατικό Πιστοποιητικό Γλωσ-
σοµάθειας και τα θέµατα που αφορούν την Εθνική Βιβλιοθήκη
της Ελλάδας, έχουν προστεθεί διατάξεις που αφορούν και τις
τρεις βαθµίδες της εκπαίδευσης, την έρευνα, τη διά βίου µάθηση
και την ειδική αγωγή. 

Υπάρχουν εξαρχής δύο σηµαντικότατα προβλήµατα επί της
διαδικασίας. Το έχουν αναφέρει όλοι οι συνάδελφοι. Αφ’ ενός
δεν µας πείσατε, κυρίες και κύριοι της Πλειοψηφίας, για την επι-
λογή σας να φέρετε το νοµοσχέδιο αυτό µε τη διαδικασία του
επείγοντος. Άλλωστε, όπως και ο ίδιος ο Υπουργός παραδέχτηκε
στην Επιτροπή, µόνο δύο, τρεις ρυθµίσεις έχουν επείγοντα χα-
ρακτήρα.

Ίσα ίσα, τόσο η απουσία ουσιαστικής διαβούλευσης, παρά
µόνο για τα δύο άρθρα που αφορούν το Κρατικό Πιστοποιητικό
Γλωσσοµάθειας, όσο και το περιεχόµενο κάποιων επιµέρους δια-
τάξεων –ετερόκλητες διατάξεις είπε πριν από λίγο η Κοινοβου-
λευτική Εκπρόσωπος–  καταδεικνύουν στην καλύτερη περίπτωση
προχειρότητα και στην χειρότερη σκοπιµότητα. 

Είναι κρίµα, γιατί το νοµοσχέδιο αυτό θα µπορούσε να συγ-
κεντρώσει ευρεία συναίνεση, ιδιαίτερα µάλιστα εφόσον µιλάµε
για την παιδεία, έναν τοµέα που κατ’ εξοχήν απαιτεί τη συνεν-
νόηση µεταξύ των πολιτικών δυνάµεων και τη µακροπρόθεσµη
στρατηγική.

Εµείς βλέπουµε θετικά τόσο τις ρυθµίσεις για το Κρατικό Πι-
στοποιητικό Γλωσσοµάθειας όσο και αυτές που αφορούν την
Εθνική Βιβλιοθήκη, τις οποίες βεβαίως ψηφίζουµε, όπως και κά-
ποιες άλλες θετικές, τις οποίες κι αυτές ψηφίζουµε. 

Στο πρώτο θέµα, λοιπόν, είναι σηµαντικό η πολιτεία να δίνει τη
δυνατότητα στους µαθητές, αλλά και σε µεγαλύτερης ηλικίας
Ελληνίδες κι Έλληνες να πιστοποιήσουν µε αξιοπιστία και χα-
µηλό κόστος τη γνώση ξένων γλωσσών. 

Όσον αφορά το δεύτερο θέµα, την Εθνική Βιβλιοθήκη, νοµίζω
πως όλοι είµαστε υπερήφανοι που αυτός ο εµβληµατικός θεσµός
για την παιδεία και τον πολιτισµό µας µπαίνει, επιτέλους, σε µια
νέα εποχή. 

Θέλω, βεβαίως, µε την ευκαιρία αυτή να ευχαριστήσω το
Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος», που προσέφερε στην ελληνική κοι-
νωνία αυτό το στολίδι. Τώρα, µε την παράδοση των εγκαταστά-
σεων στο κράτος αναλαµβάνουµε συνολικά ένα τεράστιο
στοίχηµα: Να αποδείξουµε ότι η ελληνική πολιτεία –και σκοπίµως
δεν περιορίζω το ζήτηµα στην εκάστοτε κυβέρνηση, κύριε
Υπουργέ- είναι ικανή να διαχειριστεί µε επιτυχία, µε σεβασµό και
αποτελεσµατικότητα αυτή τη σηµαντική υποδοµή. Με άλλα

λόγια, πρέπει να διαψεύσουµε όλους εκείνους που επισκεπτόµε-
νοι το νέο αυτό κτήριο της βιβλιοθήκης και της Λυρικής Σκηνής
έλεγαν «να το χαρούµε τώρα, γιατί µε του που θα το αναλάβει
το κράτος, θα ρηµάξει». 

Είναι, λοιπόν, κρίµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, που, µε ευ-
θύνη της Πλειοψηφίας, δεν έχουµε σήµερα τη δυνατότητα να συ-
ζητήσουµε σε πνεύµα συναίνεσης αυτά τα δύο κορυφαία
ζητήµατα. 

Δυστυχώς, όµως, το νοµοσχέδιο έχει σηµαντικότατα προβλή-
µατα. Πρώτον, είναι σε µεγάλο βαθµό ακοστολόγητο. Είναι χα-
ρακτηριστικό ότι στη σχετική έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου
του Κράτους δηλώνεται αδυναµία αποτίµησης του κόστους,
καθώς δεν είναι διαθέσιµα τα απαιτούµενα στοιχεία. Αυτή η προ-
χειρότητα υπονοµεύει και το έργο της υπό σύσταση επιτροπής
για τα οικονοµικά της εκπαίδευση, στην οποία έχει συναινέσει κι
έχει αποστείλει τεχνοκράτη και η Νέα Δηµοκρατία, την επιτροπή
που θα ανακοινώσει, όπως είπατε πριν από λίγο, κύριε Υπουργέ,
ο Πρωθυπουργός αύριο. 

Δεύτερον, υπάρχουν παλινωδίες που αποκαλύπτουν την έλ-
λειψη ενιαίας στρατηγικής. Είναι χαρακτηριστικό ότι το άρθρο 19
παράγραφος 1 επαναφέρει ρυθµίσεις που ψηφίστηκαν τον Αύγου-
στο του 2016 από τη δική σας Κυβέρνηση και καταργήθηκαν πάλι
από την Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ. Παρόµοιο πρόβληµα υπάρχει
και µε τις ρυθµίσεις για την οργάνωση και λειτουργία του Ελληνι-
κού Ιδρύµατος Έρευνας και Καινοτοµίας, µε τις οποίες ουσιαστικά
καταργείτε την αυτονοµία του µόλις τρεις µήνες µετά τη θεσµο-
θέτηση του. Τώρα, είπατε ότι διορθώνετε αυτή τη διάταξη. Να
δούµε, λοιπόν, αυτή τη νοµοτεχνική βελτίωση, τη διόρθωση, όπως
είπατε εσείς από το Βήµα της Βουλής. 

Σε ό,τι αφορά την ειδική αγωγή, υπάρχει απουσία ουσιαστικής
µέριµνας για τους µαθητές µε µαθησιακές δυσκολίες. Το ζητού-
µενο δεν είναι απλώς να µην ταλαιπωρούνται –ο στόχος, δηλαδή,
που προκύπτει από τα οριζόµενα στο άρθρο 11 παράγραφος 1β-
αλλά να αποκτήσουν στο κατάλληλο εκπαιδευτικό περιβάλλον
γνώσεις και δεξιότητες στο πλαίσιο άλλωστε και της συνταγµα-
τικής υποχρέωσης της πολιτείας. 

Σε ό,τι αφορά τα οριζόµενα στο άρθρο 20 για τις µετατάξεις σε
θέσεις ειδικού εκπαιδευτικού προσωπικού και ειδικού τεχνικού εκ-
παιδευτικού προσωπικού, παραµένουν οι ενστάσεις µας ότι δεν
έχουν διερευνηθεί οι πραγµατικές ανάγκες, δεν έχει προηγηθεί
µελέτη επιπτώσεων στις άλλες βαθµίδες της εκπαίδευσης, στις
οποίες θα δηµιουργηθούν κενά, ενώ δεν έχει προϋπολογιστεί και
το κόστος. 

Άλλωστε πιστεύω, κύριε Υπουργέ –και συµφωνείτε κι εσείς- ότι
όλες οι βαθµίδες έχουν ανάγκη εκπαιδευτικών αυξηµένων προ-
σόντων. Βεβαίως, και οι χαµηλότερες βαθµίδες χρειάζονται εκ-
παιδευτικούς αυξηµένων δυνατοτήτων και προσόντων, γιατί,
όπως έχετε πει, αποτελούν τη βάση για τις επόµενες βαθµίδες. 

Δεν µας πείσατε, λοιπόν, κατά τη συζήτηση του νοµοσχεδίου
στην επιτροπή για τον λόγο για τον οποίο οι ρυθµίσεις του άρ-
θρου 20 παράγραφος 2 αφορούν τα συγκεκριµένα εκατόν εβδο-
µήντα άτοµα, όπως είπατε. Υπάρχουν διαµαρτυρίες κι έγγραφα,
που µας έχουν στείλει και άλλοι, που είναι προφανώς σε αυτή
την περίπτωση, οι οποίοι έχουν διοριστεί το 2007 κι ερωτούν γιατί
επελέγη η συγκεκριµένη ηµεροµηνία του 2016. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Έχει διαγραφεί. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Χαίροµαι. 
Θα µας το µοιράσετε προφανώς;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Ωραία. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Τώρα µου τις έφεραν. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Τώρα το ακούσαµε, κύριε Υπουργέ.

Εγώ, όταν ανέβηκα στο Βήµα, δεν το είχα ακούσει. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Μα, δεν σας το λέω…
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Ωραία. Θετικά το λέω κι εγώ αυτό. 
Θα µου επιτρέψετε, λοιπόν, ξεχωριστά να αναφερθώ στο φλέ-

γον ζήτηµα της µαθητείας, που θίγεται στο νοµοσχέδιο. Η ευρεία
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εφαρµογή σχήµατος µαθητείας για τους αποφοίτους ΕΠΑΛ, ΣΕΚ
και ΙΕΚ θεσµοθετήθηκε, όπως γνωρίζετε, το 2013 µε τον
ν.4186/2013. 

Στο άρθρο 14, λοιπόν, του ιδίου νόµου προβλέφθηκε η έκδοση
κοινής υπουργικής απόφασης για τον καθορισµό της αµοιβής
των µαθητευόµενων από εθνικούς ή κοινοτικούς πόρους και της
οικονοµικής συµµετοχής των εργοδοτών. Προκειµένου, µάλιστα,
να καταβληθούν οι αµοιβές στους µαθητευόµενους, εξασφαλί-
στηκε η απαραίτητη χρηµατοδότηση από το ΕΣΠΑ της περιόδου
2014 - 2020.

Με τον νόµο, λοιπόν, 4336/2015 καθορίστηκε ότι τη χρονιά
2016-2017 θα προσφερθούν θέσεις µαθητείας για όλους τους
σπουδαστές ΣΕΚ και ΙΕΚ και για το ένα τρίτο εκείνων των ΕΠΑΛ.
Επιπρόσθετα, τέθηκε ως στόχος η διασφάλιση της µεγαλύτερης
συµµετοχής των εργοδοτών και της µεγαλύτερης χρήσης της
ιδιωτικής χρηµατοδότησης.

Το Υπουργείο Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, µε κα-
θυστέρηση έξι περίπου µηνών, ξεκινά τις διαδικασίες για τη λει-
τουργία της τάξης µαθητείας των αποφοίτων ΕΠΑΛ, ενώ ακόµη
δεν έχει ξεκαθαρίσει τη µέθοδο εφαρµογής της µαθητείας στα
ΙΕΚ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα χρειαστώ ένα λεπτό ακόµη, κύριε Πρόεδρε.
Το πλέον ανησυχητικό δεν είναι, όµως, οι καθυστερήσεις και

η υστέρηση σε σχέση µε τους ποσοτικούς στόχους, αλλά το γε-
γονός ότι επιλέγετε να υλοποιηθεί η µαθητεία µόνο σε φορείς
του δηµοσίου τοµέα. Έτσι -πιστεύουµε- αποδυναµώνεται η βα-
σική στόχευση του θεσµού, που είναι η διασύνδεση της επαγγελ-
µατικής εκπαίδευσης µε την πραγµατική οικονοµία, η δηµιουργία
βιώσιµης απασχόλησης και, εν τέλει, η ενίσχυση της ανάπτυξης.

Επιπρόσθετα, το Υπουργείο δεν έχει ενεργοποιήσει τις περι-
φερειακές συµπράξεις του δηµόσιου µε τον ιδιωτικό τοµέα,
όπως προβλέπεται στον ν.4336/2015, ενώ µε το άρθρο 66 του
ν.4386/2016 κατήργησε τη διάταξη του ν.4186/2013, σύµφωνα
µε την οποία στο πρόγραµµα µαθητείας συµπεριλαµβάνονται και
επιπρόσθετα κίνητρα πρόσληψης του µαθητευόµενου µετά το
πέρας της µαθητείας.

Κατόπιν αυτών, ήδη έχουµε καταθέσει από κοινού µε συναδέλ-
φους  του τοµέα παιδείας σχετική ερώτηση και περιµένουµε, κα-
λοπροαίρετα, να ακούσουµε την απάντηση γι’ αυτό το θέµα.

Εµείς είµαστε ξεκάθαροι, κύριε Υπουργέ. Η µαθητεία πρέπει
να συνδέεται µε τις πραγµατικές ανάγκες της κοινωνίας και να
δίνει ουσιαστικά εφόδια στους µαθητευόµενους για τη µετέπειτα
επαγγελµατική σταδιοδροµία. Χρειάζονται γι’ αυτό ουσιαστικά
κίνητρα στον ιδιωτικό τοµέα, ώστε να συµµετάσχει στο σχήµα
της µαθητείας και, βεβαίως, και κίνητρα πρόσληψης του µαθη-
τευόµενου από την επιχείρηση, δεδοµένης της ανάγκης για δια-
σύνδεση της επαγγελµατικής εκπαίδευσης µε την απασχόληση.
Και, βεβαίως, όλο αυτό το πλαίσιο πρέπει να βρίσκεται υπό τον
αυστηρό έλεγχο του εκπαιδευτικού προσωπικού των σχολικών
µονάδων.

Πιστεύω, λοιπόν, ότι είναι λάθος να περιορίζεται στο δηµόσιο
η µαθητεία. Και είναι διπλό λάθος αν η µαθητεία λειτουργήσει
ως εµπόριο ελπίδας για την αποκατάσταση των νέων ανθρώπων
στο δηµόσιο, µια προοπτική που όλοι γνωρίζουµε καλά πόσο εφι-
κτή είναι.

Θέλω, κλείνοντας, να αναφερθώ σε ένα ζήτηµα, το οποίο
προσδιορίζει την όποια µεταρρυθµιστική προσπάθεια στην παι-
δεία, µε τα όποια χαρακτηριστικά και τον προσανατολισµό θέλει
να δώσει η εκάστοτε πολιτική ηγεσία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε συνάδελφε, εί-
µαστε στα εννέα λεπτά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Αµέσως, κύριε Πρόεδρε. Πρέπει να
το αναφέρω όµως, γιατί δεν έχει µιλήσει κανένας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Έχετε δίκιο, αλλά
είναι άλλοι τριάντα συνάδελφοι ακόµη. Ευχαριστώ πολύ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Το σέβοµαι, κύριε Πρόεδρε. 
Αναφέροµαι σε αυτό, γιατί πρόσφατα επισκέφθηκα το 1ο Σχο-

λείο Δεύτερης Ευκαιρίας Κορυδαλλού και εκεί, κύριοι Υπουργοί,
διαπίστωσα τη σηµαντικότατη δουλειά που γίνεται από τρεις εκ-

παιδευτικούς. Έχουµε ογδόντα µαθητές και, δυστυχώς, ο ένας
εκπαιδευτικός έγινε υποδιευθυντής σε ΙΕΚ και έφυγε στα µέσα
της σχολικής χρονιάς. Ήρθε άλλος υποδιευθυντής στη θέση του
και, τελικά, έχουµε δύο εκπαιδευτικούς, ογδόντα µαθητές και
δύο εθελοντές, οι οποίοι είναι συνταξιούχοι καθηγητές που προ-
σφέρουν τις υπηρεσίες τους. Έχουµε άτοµα µε ειδικές ανάγκες
και το ασανσέρ δεν λειτουργεί, γιατί δεν έχουν συγκεκριµένο κω-
δικό. Το κτήριο δεν είναι δηµοτικό, ώστε να µπορέσει ο δήµος
να το επισκευάσει ή να λειτουργήσει το κτήριο. Οι συνθήκες είναι
πολύ κακές και σας καλώ να τις δείτε, κύριε Υπουργέ, και να λύ-
σετε το πρόβληµα

Επειδή τελείωσε ο χρόνος…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Τελείωσε ήδη εδώ και

τρία λεπτά ο χρόνος.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ για την

ανοχή σας. Νοµίζω ότι η επισήµανση ήταν χρήσιµη.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Πολύ ενδιαφέρουσα,
αλλά ας προσπαθήσουµε να είµαστε στον χρόνο εντάξει.

Ο συνάδελφος κ. Χουσεΐν Ζεϊµπέκ από τον ΣΥΡΙΖΑ έχει τον
λόγο για επτά λεπτά.

ΧΟΥΣΕΪΝ ΖΕΪΜΠΕΚ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, τα ζητήµατα της παιδείας απασχολούν καθηµερινά την
πολιτική ζωή της χώρας. Η παιδεία και το εκπαιδευτικό σύστηµα
αποτελούν τον πυλώνα που διαµορφώνει την κοινωνία µας. Με
το παρόν νοµοσχέδιο ρυθµίζονται κυρίως θέµατα διαδικαστικά,
τα οποία, όµως, έχουν τη δική τους αξία και βάζουν το δικό µας
πρόταγµα.

Για παράδειγµα, το Κρατικό Πιστοποιητικό Γλωσσοµάθειας, το
οποίο λειτουργεί µε επιτυχία όλα αυτά τα χρόνια και είναι ανα-
γνωρισµένο πτυχίο µε την ευθύνη του κράτους, είναι εναλλακτική
λύση για όλους όσους δεν παίρνουν πτυχίο ξένης γλώσσας από
τους φορείς των ξένων πανεπιστηµίων στην Ελλάδα.

Η προσπάθεια που γίνεται για την αναβάθµισή του και µέσω
των ηλεκτρονικών εξετάσεων και της µείωσης του κόστους λύνει
προβλήµατα οικονοµικής φύσης, για να καλύπτει όλες τις κοινω-
νικές οµάδες των µαθητών.

Όσον αφορά τις ρυθµίσεις για την ειδική αγωγή, αξίζει αρχικά
να αναφέρω ότι φέτος, για πρώτη φορά, ιδρύθηκαν είκοσι τρία
νέα σχολεία ειδικής αγωγής και δώδεκα νέες λυκειακές τάξεις
σε ειδικά επαγγελµατικά γυµνάσια, ενώ πάνω από δέκα χιλιάδες
εκπαιδευτικοί προσλήφθηκαν για να στελεχώσουν τις δοµές της
ειδικής αγωγής και της παράλληλης στήριξης. 

Άρα η Κυβέρνηση προωθεί την ένταξη όλων των παιδιών στις
µονάδες της ειδικής αγωγής. Η ειδική αγωγή είναι προτεραι-
ότητα για το Υπουργείο Παιδείας και αυτό φαίνεται αν συγκρί-
νουµε τα δεδοµένα από τις προηγούµενες κυβερνήσεις. 

Με την εισαγωγή του ενιαίου αριθµού µαθητή ταυτοποιείται
και παρακολουθείται η πορεία των µαθητών στα σχολικά έτη φοί-
τησης, µε στόχο τη µείωση της σχολικής διαρροής. 

Η σχολική διαρροή είναι ένα χρόνιο πρόβληµα της εκπαίδευ-
σης, ένα πρόβληµα που το συναντάµε έντονα και στη Θράκη. Με
στόχο την καθιέρωση της δωδεκάχρονης υποχρεωτικής εκπαί-
δευσης, η σχολική διαρροή είναι µεγάλο πλήγµα για την περιοχή
µας και µεγάλο εµπόδιο για την εκπαιδευτική αναβάθµιση της
χώρας µας. 

Τέλος, θα ήθελα να αναφερθώ στο άρθρο 14, που αφορά στην
ίδρυση του Τοµέα Μειονοτικής Εκπαίδευσης στο Παιδαγωγικό
Τµήµα Δηµοτικής Εκπαίδευσης του Αριστοτελείου Πανεπιστη-
µίου, που λειτουργεί άτυπα από το 2012.

Εάν κοιτάξουµε την ιστορία της εκπαίδευσης, των εκπαιδευτι-
κών στα µειονοτικά σχολεία, η κατάργηση της Ειδικής Παιδαγω-
γικής Ακαδηµίας της Θεσσαλονίκης µε τον ν.3966 ικανοποίησε
ένα χρόνιο αίτηµα της µειονότητας και συνολικά της εκπαιδευτι-
κής κοινότητας. 

Η ΕΠΑΘ, που ιδρύθηκε από το καθεστώς της χούντας, κατά
γενική οµολογία παρείχε χαµηλής ποιότητας εκπαίδευση, δεν αν-
ταποκρινόταν στις σύγχρονες εκπαιδευτικές ανάγκες και δεν
εξασφάλιζε ισάξια εργασιακά δικαιώµατα στους αποφοίτους της
σε σχέση µε τις υπόλοιπες ακαδηµαϊκές σχολές. 

Με ευθύνη της προηγούµενης κυβέρνησης, το πρόβληµα δι-
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αιωνίστηκε και επιλέχθηκε η λύση του Διδασκαλείου Εκπαιδευ-
τικών Μειονοτικού Προγράµµατος µε τον ν.4310. Το διδασκαλείο
ήταν αντικίνητρο για τους εκπαιδευτικούς, αφού παρείχε επι-
πλέον διετή επιµόρφωση, δηλαδή όσοι προορίζονταν να διδά-
ξουν στα µειονοτικά σχολεία, έπρεπε να σπουδάζουν για µια
εξαετία και χωρίς να διασφαλίζεται η γλωσσική τους επάρκεια. 

Προφανώς, το διδασκαλείο δεν ανταποκρινόταν στις ανάγκες
του εκπαιδευτικού προσωπικού, αλλά ούτε και στις απαιτήσεις
της µειονοτικής εκπαίδευσης. Όµως, η ίδρυση του Τοµέα Μει-
ονοτικής Εκπαίδευσης είναι τοµή για την εκπαίδευση των δασκά-
λων των µειονοτικών σχολείων και αποτελεί πάγιο αίτηµα της
µειονότητας για υψηλού επιπέδου πανεπιστηµιακή µόρφωση των
δασκάλων που θα στελεχώνουν τα εκπαιδευτικά προγράµµατα
των µειονοτικών σχολείων. 

Θεωρούµε ότι η παροχή γενικού πτυχίου παιδαγωγικής δηµο-
τικής εκπαίδευσης και όχι ειδικού πτυχίου περιορισµένης αξίας,
αποτελεί σηµαντικό βήµα για την αναβάθµιση της µειονοτικής
εκπαίδευσης, αλλά διασφαλίζει και τη γλωσσική και τη γνωστική
επάρκεια των εκπαιδευτικών στα ελληνικά και στα τούρκικα. 

Από την άλλη, σύµφωνα µε την αιτιολογική έκθεση, το Δηµο-
κρίτειο Πανεπιστήµιο αναλαµβάνει, τόσο την εξοµοίωση των απο-
φοίτων της ΕΠΑΘ, όσο και την επιµόρφωση και τη στήριξη των
εκπαιδευτικών και στα δύο προγράµµατα των µειονοτικών σχο-
λείων. 

Εποµένως σχετικά και µε την τροπολογία του ΠΑΣΟΚ, εναπό-
κειται και στο Δηµοκρίτειο Πανεπιστήµιο Θράκης να καταθέσει
τη σχετική έκθεση προς το Υπουργείο Παιδείας. 

Βασική µας έγνοια είναι η αναβάθµιση της µειονοτικής εκπαί-
δευσης και µέσω της σωστής εκπαίδευσης εκπαιδευτικών, οι
οποίοι θα έχουν όλες τις απαραίτητες γνώσης της παιδαγωγικής
αλλά θα γνωρίζουν άριστα και τις δύο γλώσσες. 

Σίγουρα τα προβλήµατα της µειονοτικής εκπαίδευσης είναι
πολλά, αλλά ο Τοµέας Μειονοτικής Εκπαίδευσης είναι ευκαιρία
για να την αλλάξουµε και να τη βελτιώσουµε, να δηµιουργή-
σουµε µια εκπαίδευση χωρίς τις στρεβλώσεις και τις αγκυλώσεις
της πολιτικής, στο µέτρο της ισονοµίας και της ισοπολιτείας.

Με σεβασµό στα δικαιώµατα, οραµατιζόµαστε τη βελτίωση
της µειονοτικής εκπαίδευσης και στο ελληνόγλωσσο και στο
τουρκόγλωσσο πρόγραµµα στα επίπεδα του δηµοσίου σχολείου. 

Για εµάς η διγλωσσία είναι πλούτος και η άριστη γνώση και
των δύο γλωσσών βοηθά στην οµαλή ενσωµάτωση της µειονό-
τητας στο κοινωνικό σύνολο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το εκπαιδευτικό µας σύστηµα
αλλάζει και βελτιώνεται για να παρέχει αναβαθµισµένη παιδεία.
Η καθιέρωση του θεσµού του ολοήµερου σχολείου, οι άµεσες
προσλήψεις εκπαιδευτικών από την αρχή της σχολικής χρονιάς,
η αναγνώριση της επιτυχίας των µαθητών µας στις ολυµπιάδες
της ροµποτικής, στις οποίες διέπρεψε και το 1ο Λύκειο Ξάνθης,
είναι µικρά αλλά σηµαντικά βήµατα προς αυτή την κατεύθυνση. 

Τέλος, να έχουµε στον νου µας ότι τις βελτιώσεις στην εκπαί-
δευση δεν πρέπει να τις φοβόµαστε, γιατί κτίζοντας µια καλύ-
τερη εκπαίδευση, κτίζουµε το µέλλον των παιδιών µας και το
µέλλον της χώρας µας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκπαι-
δευτικοί συνοδοί τους από το Δηµοτικό Σχολείο Κάτω
Κορακιάνας Κέρκυρας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο συνάδελφος Ιλχάν Αχµέτ από τη Δηµοκρατική
Συµπαράταξη.

ΙΛΧΑΝ ΑΧΜΕΤ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατά τη συζήτηση του σηµερι-

νού νοµοσχεδίου για την παιδεία σαφώς ως άνθρωπος που προ-
έρχεται από τη µειονότητα, θα ήθελα πρώτα να αναφερθώ στο
άρθρο 14, για τη µειονοτική εκπαίδευση.

Πρώτα, όµως, θα ήθελα να επισηµάνω το εξής: Κατ’ αρχάς χαί-
ροµαι που η Κυβέρνηση, αν και είχε καταψηφίσει τον ν.4310/2014
-και µάλιστα και τι δεν είχε πει στη Βουλή!- σήµερα αναγνωρίζει
τη µεγάλη όντως µεταρρύθµιση που είχε γίνει, -µε όποια λάθη
είχε, τα οποία θα αναφέρω στη συνέχεια-, αναγνωρίζει αυτόν τον
νόµο ως βάση για τη µειονοτική εκπαίδευση και έρχεται µε το
άρθρο 14 να τροποποιήσει, να προσθέσει, να δηµιουργήσει ένα
τµήµα τουρκικών σπουδών.

Κατ’ αρχάς αυτό είναι θετικό, κύριε Υπουργέ. Δεν υπάρχει καµ-
µία αµφιβολία ότι, όντως, το διδασκαλείο δεν παρείχε τις απαι-
τούµενες εγγυήσεις. Τα είπε και ο κύριος συνάδελφος. 

Θα ήθελα, όµως, να σας υποβάλω κάποιες ερωτήσεις και θα
ήθελα κάποιες διευκρινίσεις από εσάς, προκειµένου να ξεκαθα-
ρίσει λίγο το ζήτηµα.

Κατ’ αρχάς πρέπει να καταλάβουµε ποια ήταν η φιλοσοφία του
ν.4310. Ποια ήταν; Κατ’ αρχάς, ο µειονοτικός εκπαιδευτικός θα
τελειώσει ένα πανεπιστήµιο -πηγαίνοντας σε όποιο επιλέξει σε
όλη την Ελλάδα-, θα πάρει ένα γενικό πτυχίο κατεύθυνσης δα-
σκάλου και από εκεί και µετά, αφού πλέον κατοχυρωθεί επιστη-
µονικά και θέλει να ακολουθήσει την οδό της µειονοτικής
εκπαίδευσης, θα µπορέσει να κάνει µια ειδική κατάρτιση, µια ει-
δική µετεκπαίδευση -θα δούµε πού και πώς και µε ποιες προϋπο-
θέσεις- ούτως ώστε να µπορεί να πάει. Ο ν.4310, δηλαδή, στο
άρθρο 67, παράγραφος 4, το οποίο ισχύει και µε την τροποποί-
ηση που φέρατε -δεν το έχετε άρει- λέει ότι ο µειονοτικός εκπαι-
δευτικός θα έχει τη δυνατότητα, αν θέλει, να καταταγεί και στις
δύο λίστες για τον διορισµό του. Αν θέλει µπορεί να διοριστεί
στη Λάρισα, για παράδειγµα, στη γενική δηµοτική εκπαίδευση,
αν όµως ακολουθήσει και τη διαδικασία της διδασκαλίας, θα µπο-
ρεί να εντάσσεται και στη µειονοτική εκπαίδευση. Έχει δηλαδή
δικαίωµα επιλογής.

Το ερώτηµα είναι το εξής: Μήπως αυτή η δυνατότητα σήµερα,
µε το παρόν άρθρο, κύριε Υπουργέ, καταργείται; Αυτό θέλω να
µας το ξεκαθαρίσετε. Δηλαδή, αυτός που θα επιλέξει τώρα να
πάει στο Τµήµα Εκπαίδευσης Μειονοτικού Προγράµµατος, όταν
αποφοιτήσει θα προορίζεται να διοριστεί µόνο εκεί; Αν είναι έτσι,
τότε έχουµε οπισθοδρόµηση. Τότε αφαιρούµε ένα συνδικαλι-
στικό δικαίωµα από τον απόφοιτο του πανεπιστηµίου, µε αποτέ-
λεσµα να µην υπάρχει αυτή η διπλή δυνατότητα, να µην έχει ο
εκπαιδευτικός τη δυνατότητα της γενικής εκπαίδευσης. Αυτό
είναι το ερώτηµα που πρέπει να κάνουµε.

Δεύτερον, ως Δηµοκρατική Συµπαράταξη καταθέσαµε µία
τροπολογία. Χάρηκα, βέβαια, που άκουσα τον κύριο συνάδελφο
από τον ΣΥΡΙΖΑ, που είπε ότι, όντως, και αυτοί συναινούν να γίνει
αυτή η επιµόρφωση των εκπαιδευτικών. Το θέµα, όµως, δεν είναι
οι ευχές και τα ευχολόγια, αλλά αυτό να νοµοθετηθεί, προκειµέ-
νου να πάρει σάρκα και οστά. Εµείς προτείνουµε να δεχθείτε την
τροπολογία µας, ούτως ώστε αυτό να γίνει και εν τοις πράγµασι
νόµος του κράτους. 

Τώρα µε την ευκαιρία, κύριε Υπουργέ και κύριοι συνάδελφοι,
θα ήθελα να πω δυο πράγµατα και για τη µειονοτική εκπαίδευση
γενικά. Κατ’ αρχάς τι είναι η µειονοτική εκπαίδευση; Η µειονοτική
εκπαίδευση είναι ένα δικαίωµα επιλογής, κύριοι συνάδελφοι. Δη-
λαδή, ο µειονοτικός γονέας, εφόσον υπάρχουν αυτά τα σχολεία,
επιλέγει να στείλει το παιδί του στο µειονοτικό σχολείο. 

Άρα εµείς ως πολιτεία τι πρέπει να κάνουµε; Πρέπει να σεβα-
στούµε αυτή την ιδιαιτερότητα και να ενισχύσουµε τον θεσµό της
µειονοτικής εκπαίδευσης. Αυτό έκανε ο ν.4310 και αυτό προσπα-
θείτε να κάνετε κι εσείς. Υπάρχουν, όµως, πολλά κενά σε αυτό. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ)

Με την ευκαιρία, κύριε Υπουργέ, θέλω να αναφερθώ σε αυτό
το θέµα των συγχωνεύσεων και καταργήσεων των σχολείων,
χωρίς την απαραίτητη συναίνεση της σχολικής εφορείας, εφό-
σον πρόκειται για µειονοτικό σχολείο κι εφόσον θα πρέπει να σε-
βαστούµε την επιλογή του γονέα να στείλει το παιδί του στο
µειονοτικό σχολείο. Αν θελήσει να το στείλει στο δηµόσιο, δεν
υπάρχει κανένα πρόβληµα. Εφόσον, όµως, υπάρχουν και δέκα
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άτοµα που θέλουν να τα στείλουν, πρέπει να το σεβαστούµε και
να το ενισχύσουµε. Άρα η συγχώνευση και η κατάργηση δεν µπο-
ρεί να γίνει χωρίς την οµόφωνη απόφαση της σχολικής εφορείας.

Ένα άλλο θέµα το οποίο θέλω να θίξω µε αυτή την ευκαιρία,
είναι το θέµα της προσχολικής αγωγής που µας έχει απασχολή-
σει πολύ. Τι επιδιώκουµε τώρα; Το παιδί -είτε επιλέξει να πάει σε
ένα µειονοτικό είτε σε ένα γενικό δηµόσιο σχολείο- σε κάθε πε-
ρίπτωση θα πρέπει να µάθει ελληνικά, κυρίες και κύριοι. Αν δεν
ξέρει το παιδάκι ελληνικά, δεν µπορεί να προοδεύσει. Για να
µάθει όµως, καλύτερα ελληνικά, πρέπει από το νηπιαγωγείο να
του δώσουµε αυτή τη δυνατότητα. Πώς µπορούµε να του δώ-
σουµε αυτή τη δυνατότητα; 

Όλες οι επιστηµονικές µελέτες λένε ότι µε τους υπάρχοντες
νηπιαγωγούς που αποφοιτούν από τα δικά µας πανεπιστήµια και
από το εξωτερικό, στα υπάρχοντα δηµόσια νηπιαγωγεία, πολύ
απλά µπορούµε, βάσει της έννοιας θετικής διάκρισης, κύριε
Υπουργέ, να δώσουµε τη δυνατότητα να διοριστούν δάσκαλοι
και νηπιαγωγοί µας στα δηµόσια αυτά νηπιαγωγεία, ούτως ώστε,
στηριζόµενοι και στη µητρική τους γλώσσα, να τους βοηθήσουν
ενισχυτικά να µάθουν καλύτερα ελληνικά, ώστε να είναι και χρή-
σιµοι πολίτες. Δυστυχώς φεύγοντας από το σπίτι, δεν γνωρίζουν
καθόλου την ελληνική γλώσσα. Ένα παιδί, ένα νήπιο τριών τεσ-
σάρων ετών πώς θα µάθει την ελληνική γλώσσα και θα έχει την
πρώτη επαφή µε την εκπαίδευση, αν δεν του παρέχουµε εµείς
αυτή τη δυνατότητα, αξιοποιώντας τους ήδη υπάρχοντες νηπια-
γωγούς µας που είναι απόφοιτοι της χώρας µας;

Οπότε, κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να κάνετε δεκτή αυτή την
τροπολογία και να τη νοµοθετήσετε. Βέβαια, υπάρχει µια χροιά
στον ν.4310 περί αυτού, αλλά είναι καλό νοµίζω να γίνει νόµος
του κράτους, ούτως ώστε κι εµείς να ψηφίσουµε θετικά αυτή την
πρωτοβουλία σας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ.
Τον λόγο έχει ο κ. Φωτήλας, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρα-

τίας, για επτά λεπτά.
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, η αντίληψή σας για την παι-

δεία, αλλά και τη λειτουργία του Κοινοβουλίου γενικότερα, απο-
τυπώνεται στο παρόν νοµοσχέδιο. Πραγµατικά ξεπερνούν κάθε
φαντασία οι τρόποι που µηχανεύεστε για να νοµοθετήσετε. 

Κατ’ αρχάς, επιλέξατε να το φέρετε µε την επείγουσα διαδι-
κασία. Το επείγον, όµως, αφορά µόνο δύο, τρεις διατάξεις, τις
οποίες θα µπορούσατε κάλλιστα να τις έχετε περάσει µε µια τρο-
πολογία. Όµως, δεν το κάνατε αυτό. Βάλατε επιπλέον δεκάδες
άρθρα, µε συνολικά εβδοµήντα άλλες διατάξεις που αποτελούν
και τον βασικό κορµό του νοµοσχεδίου. Και τις βάλατε, µάλιστα,
κατά τέτοιο τρόπο, ώστε να µην µπορούµε να ψηφίσουµε διαφο-
ρετικά στα συγκεκριµένα άρθρα, αφού εµπεριέχουν ταυτόχρονα
σωστές αλλά και απαράδεκτες ρυθµίσεις, όπως το άρθρο 19 και
20.

Στο δε άρθρο 23, µε τις µεταφορές αρµοδιοτήτων που κάνετε,
ουσιαστικά παίρνετε τη δύναµη από το εκλεγµένο όργανο του
Ανοικτού Πανεπιστηµίου και τη δίνετε στα δικά σας διορισµένα
µέλη της διοικούσας. Είστε πραγµατικά απίθανοι! Έχετε την πιο
παλαιοκοµµατική και ταυτόχρονα κουτοπόνηρη λογική νοµοθέ-
τησης. 

Και αλίµονο -όπως γίνεται κάθε φορά τους τελευταίους µήνες-
το ίδιο µοτίβο απαξίωσης της ουσιαστικής συµµετοχής των φο-
ρέων της εκπαίδευσης στον διάλογο. Μόνο για τα δύο από τα
τριάντα πέντε άρθρα προηγήθηκε δηµόσια διαβούλευση, το Κρα-
τικό Πιστοποιητικό Γλωσσοµάθειας και την Εθνική Βιβλιοθήκη.
Για τα υπόλοιπα άρθρα -φωτογραφικά µερικά εξ αυτών, όπως
εξήγησε αναλυτικά η ειδική αγορήτριά µας κ. Κεραµέως- δεν
υπήρξε ούτε λεπτό διαβούλευσης. 

Στα λόγια, λοιπόν, κύριε Γαβρόγλου, τα περί δήθεν ευρέος
διαλόγου και συνεννόησης για τον ευαίσθητο χώρο της παιδείας.

Όµως, τι να περιµένει κανείς από µία κυβέρνηση όταν ο ίδιος
ο Πρωθυπουργός έδωσε το στίγµα τού πώς πολιτεύεται στην
απάντηση που έδωσε µετά από έξι ολόκληρες µέρες σε µία απλή

και συγκεκριµένη ερώτηση -χωρίς κανένα υπονοούµενο- που του
έκανε ο Αντιπρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας: «Δώστε µας το
σχέδιο πτήσης και τη λίστα των επιβατών.». Και αντί µιας σαφούς
απάντησης, το Μαξίµου εξέδωσε ένα non paper που αποτελούσε
έναν λίβελλο ύβρεων, από τον οποίο προέκυψαν τα εξής: Ο Πρω-
θυπουργός έκανε µυστικό ταξίδι στο Παρίσι, κατά το οποίο είχε
συνάντηση ιδιωτικής φύσεως µε εκπρόσωπο ή εκπροσώπους
γνωστής επενδυτικής τράπεζας όπου συζήτησαν το θέµα του
χρέους. Τώρα, πώς γίνεται η συνάντηση να είναι ιδιωτικής φύ-
σεως, αλλά το θέµα να είναι το δηµόσιο χρέος, δεν το αντιλαµ-
βάνοµαι. Ιδιωτικής φύσεως, κατά τη γνώµη µου, είναι µία
συνάντηση όπου κάποιος βρίσκει έναν τραπεζίτη ίσως για να
ανοίξει έναν λογαριασµό ή δεν ξέρω τι άλλο. Πάντως, σίγουρα
το δηµόσιο χρέος είναι εθνικό ζήτηµα και όχι ιδιωτικό. 

Παράλληλα δε, το non paper έκανε αναφορά στην τράπεζα,
ονοµατίζοντάς την ως επίσηµο σύµβουλο. Όµως, όπως προ-
έκυψε, σχετική σύµβαση δεν υπάρχει. Συνεπώς δεν είναι επίση-
µος σύµβουλος. Άρα είπε ψέµατα το Μαξίµου. Γιατί άραγε; Δεν
γνωρίζουµε. Μόνο εικασίες µπορούµε να κάνουµε. 

Αλήθεια, ο κ. Καµµένος -δεν βλέπω εδώ και κάποιον εκπρό-
σωπο από τους ΑΝΕΛ- τι άποψη έχει που ο συγκυβερνήτης του
συναντιέται µυστικά µε διεθνείς τοκογλύφους που κερδοσκο-
πούν ποντάροντας στην καταστροφή της χώρας; Αυτά δεν είναι
δικά µου λόγια, αλλά του κ. Καµµένου. Πρόκειται για άλλη µια
κωλοτούµπα στο βωµό της εξουσίας. Άλλωστε, δεν είναι η πρώτη
και σίγουρα δεν θα είναι ούτε η τελευταία. 

Όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα πρωθυπουργικά ταξί-
δια του κ. Τσίπρα, µυστικά ή φανερά, τελειώνουν όπου να ’ναι
και επίσηµα από τον ελληνικό λαό που µε την ψήφο του θα τερ-
µατίσει τον εφιάλτη που ζει αυτά τα δύο χρόνια διακυβέρνησης
ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ. Όσο για την προσπάθεια αντιπερισπασµού, δη-
λαδή την επιχείρηση σπίλωσης συγγενικού προσώπου του Προ-
έδρου της Νέας Δηµοκρατίας, απλώς αποδεικνύει το άγχος και
τον πανικό των κυβερνώντων που τους οδηγεί σε αυτή την ηθική
κατάπτωση. Κούνια που σας κούναγε, όµως, αν νοµίζετε ότι θα
γλιτώσετε µε τη λάσπη. 

Βέβαια, µπορούσαµε να περιµένουµε κάτι καλύτερο από µια
Κυβέρνηση, της οποίας το ψέµα έχει γίνει πρώτη και κύρια φύση;
Ναι, είναι η ίδια Κυβέρνηση που µας διαβεβαίωνε διά του Πρω-
θυπουργού, ότι θα κλείσουµε την αξιολόγηση µέχρι τις 5 Δεκεµ-
βρίου, γιατί αλλιώς καήκαµε, όπως έλεγε ο κ. Τσακαλώτος.
Μπήκαµε στον Φεβρουάριο, η αξιολόγηση δεν έχει κλείσει, αλλά
επιπλέον είναι κάτι παραπάνω από βέβαιο ότι ο ελληνικός λαός
όχι µόνο θα καεί, αλλά θα τσουρουφλιστεί από τα µέτρα που θα
φέρετε για το αφορολόγητο και το ασφαλιστικό, όταν και αν κλεί-
σετε. 

Ψάχνετε απεγνωσµένα τρόπους για να πλασάρετε νέα εξον-
τωτικά µέτρα. Οι δήθεν διαπραγµατεύσεις που εσείς κάνετε,
οδηγούν στο γνωστό αποτέλεσµα, δηλαδή στην άτακτη υποχώ-
ρηση και στα σκληρά µέτρα -και µάλιστα των πιο ακραίων κύκλων
των πιστωτών µας- ακριβώς γιατί δεν µπορείτε να εφαρµόσετε
τις αναγκαίες µεταρρυθµίσεις. Μόνο µία νέα κυβέρνηση, µε
σαφές µεταρρυθµιστικό πρόγραµµα, µπορεί να πετύχει µια κα-
λύτερη συµφωνία τώρα και έξοδο από την κρίση σε σύντοµο
χρονικό διάστηµα. 

Η αντίληψή σας, άλλωστε, για τον τόπο αποτυπώνεται στα
λόγια του άλλου ανερµάτιστου Υφυπουργού Παιδείας, του κ.
Ζουράρι, αυτού του γραφικού χοµπίστα που µετά το ανεκδιή-
γητο: «δεν τρέχει τίποτα αν µας πάρουν και οι Τούρκοι κανένα
νησί», τώρα έρχεται και µας λέει µε µία ωµή χυδαιότητα: «Για
µετά το 2019 πάρτε όσα µέτρα γουστάρετε. Θα υπάρχει Ελλάδα
µετά το 2019;».

Αυτοί είστε και καθόλου δεν ντρέπεστε. Δεν υπάρχει φιλότιµο.
Κανένας σας δεν κατήγγειλε αυτή την απίστευτη δήλωση του
Υφυπουργού σας. Ξέρετε γιατί; Διότι είναι αλήθεια. Τα σχέδιά
σας φθάνουν µέχρι το 2019 που τυπικά τελειώνει η θητεία της
Κυβέρνησης και αφορούν µόνο την παραµονή σας στην εξουσία. 

Ακόµα και ο αχαρακτήριστος κ. Πολάκης οµολογεί, «Μετά από
δύο χρόνια κυβέρνησης δεν έχουµε ακόµα την πραγµατική εξου-
σία».

Διερωτώµαι τι να εννοεί άραγε. Εννοεί ότι λυπάται που ακόµα
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υπάρχουν δικαστές που αντιστέκονται και δεν µπορείτε να τους
ελέγξετε; 

Οδηγείτε τα πράγµατα στο να εγκαταστήσετε µια ολοκληρω-
τική δικτατορία στη χώρα; Ως εδώ και µην παρέκει! Εκλογές
τώρα, λύτρωση για τον ελληνικό λαό.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Τον λόγο έχει ο
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Χρυσής Αυγής.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον
λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Θέλετε να κάνετε
νοµοθετικές ρυθµίσεις;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Ναι, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ο Υπουργός θέλει
να κάνει ορισµένες νοµοθετικές τροποποιήσεις. Έχετε τον λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κύριε Υπουργέ, θα µας πείτε και για τις
τροπολογίες; Θα µας πείτε και ποιες κάνετε δεκτές;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Ναι, θα µιλήσω για τις τροπολογίες και
τις νοµοθετικές βελτιώσεις. Για τα υπόλοιπα θα επιχειρηµατολο-
γήσω στο τέλος της συνεδρίασης. 

Θα καταθέσω νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες στο σύνολό
τους  είναι δεκατρείς. Έχει συνυπολογιστεί, νοµίζω, σχεδόν το
σύνολο των παρατηρήσεων των κοµµάτων της Αντιπολίτευσης. 

Έχουµε ορισµένες τροπολογίες. Υπάρχει µία τροπολογία από
την κ. Μεγαλοοικονόµου, την οποία δεν µπορούµε να κάνουµε
δεκτή, γιατί είναι η συµµετοχή των φοιτητών στα όργανα του
Ανοικτού Πανεπιστηµίου. Υπάρχει ένα γενικότερο θέµα για το
πώς εκπροσωπούνται οι φοιτητές. Υπάρχει σύλλογος προφανώς.
Όµως, έχει µια σηµασία, επειδή θα αλλάξει. Είµαστε σε µια δια-
δικασία για κάτι το οποίο θα φέρουµε σε κανονική συζήτηση και
στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων, για τη δοµή του Ανοι-
κτού Πανεπιστηµίου, το οποίο λειτουργεί επί είκοσι χρόνια και
έχουµε µια τεράστια εµπειρία στο µεταξύ, πράγµα που είπα και
στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων. Νοµίζουµε ότι δεν έχει
κανένα νόηµα τώρα να γίνει αποδεκτή αυτή η τροπολογία.

Υπάρχουν διάφορες τροπολογίες του ΚΚΕ. Σε µία από τις τρο-
πολογίες του ΚΚΕ που την υπογράφουν ο κ. Δελής, ο κ. Συντυ-
χάκης, ο κ. Τάσσος ουσιαστικά ένα πρόβληµα που υπάρχει, που
είναι οι µετεγγραφές, τινάζεται στον αέρα, διότι προστίθενται κα-
τηγορίες, προστίθενται νέα κριτήρια κ.λπ. Ή το θέµα των µετεγ-
γραφών και εσείς του ΚΚΕ θα δεχθείτε ότι πρέπει να το λύσουµε
κάπως ορθολογικά -µε κοινωνικά κριτήρια βεβαίως, αλλά ορθο-
λογικά- ή αλλιώτικα θα έχουµε τα προβλήµατα που έχουµε µε τα
τµήµατα που δεν εγγράφουν και λοιπά.

Επειδή το πρωί απάντησα και σε µια ερώτησή σας σχετικά µε
τα ΤΕΙ και έχει σχέση µε αυτό, να πω ότι θα καλέσω αύριο τον
πρόεδρο των ΤΕΙ –αυτό µε συµβουλεύουν οι νοµικές υπηρεσίες
του Υπουργείου- για να πάρει εντολή να πει στους προέδρους
να εγγράψουν τα παιδιά στα τµήµατα, αλλιώς θα υπάρξουν πει-
θαρχικές επιπτώσεις για τη µη εγγραφή.

Υπάρχει και µία άλλη τροπολογία του ΚΚΕ, η οποία παιδαγω-
γικά, κατά τη γνώµη µου -δεν θέλω να πω ότι είναι απαράδεκτη-
νοµίζω ότι υπονοµεύει ένα παιδαγωγικό κλίµα στις εξετάσεις, δη-
λαδή οι υποψήφιοι για πρόσβαση στην τριτοβάθµια εκπαίδευση
να έχουν το δικαίωµα κατοχύρωσης της βαθµολογίας σε µαθή-
µατα πανελλαδικώς εξεταζόµενα. Το δικαίωµα αυτό εκτείνεται
δυνητικά σε πάνω από µία εξεταστικές δοκιµασίες. Δηλαδή εγώ
φέτος περνάω µε καλό βαθµό το µάθηµα της Φυσικής, δεν περ-
νάω µε καλό βαθµό τα άλλα, κρατάω τη Φυσική και του χρόνου
δίνω τα υπόλοιπα. Αυτό καταλαβαίνω. 

Αυτό µου κάνει εντύπωση που το καταθέτει το ΚΚΕ, διότι είναι
υπέρ των οικονοµικά εύρωστων οµάδων του πληθυσµού. Διότι
µπορώ κάθε χρόνο να πηγαίνω στο φροντιστήριο για να έχω ένα
καλό µάθηµα, δίνω όλη µου τη δύναµη σε ένα και θα κουβαλάω
αυτόν τον βαθµό µέχρι να µπω στο πανεπιστήµιο. Παιδαγωγικά

δεν είναι σοβαρά αυτά τα πράγµατα.
Ο καθορισµός της ηµεροµηνίας των ενδοσχολικών εξετάσεων

να ανακοινώνεται  αποκλειστικά τον Σεπτέµβριο, δηλαδή στην
αρχή του κάθε σχολικού έτους. 

Είναι τροπολογία του ΚΚΕ. Δεν έχει νόηµα να είναι σε νόµο
αυτό. Είναι σωστό. Πρέπει να είναι στην αρχή. Φέτος δεν το εί-
παµε στην αρχή, γιατί υπήρξαν άλλου είδους τεχνητά προβλή-
µατα. Είναι σωστό, αλλά δεν νοµίζω ότι πρέπει να τεθεί µε τόση
λεπτοµέρεια σε νόµο. Άρα δεν γίνεται δεκτό.

Έχετε και µια ακόµη τροπολογία, η οποία δεν γίνεται δεκτή. Η
τροπολογία ζητά να καταργηθεί η διατύπωση της παραγράφου
4γ. κ.λπ. Η αιτιολογική έκθεση λέει τα εξής: «Η ειδική παιδαγω-
γική παρέµβαση σε όλες τις εκφάνσεις του έργου της είναι µια
απαιτητική και σύνθετη διαδικασία. Με βάση το υπάρχον νοµο-
θετικό πλαίσιο και στο πλαίσιο της διαχείρισης του πλεονάζοντος
εκπαιδευτικού προσωπικού, το τελευταίο τοποθετείται χωρίς
προσόντα στην ειδική εκπαίδευση». 

Ξέρετε και εσείς ότι αυτό δεν είναι σωστό, διότι όντως τοπο-
θετούµε και άτοµα τα οποία είναι σε λίστες ως µόνιµοι εκπαιδευ-
τικοί. Αυτούς τους τοποθετούµε, όταν έχουν ήδη προσληφθεί
επτακόσιοι αναπληρωτές εκπαιδευτικοί χωρίς προσόντα στην ει-
δική αγωγή, προκειµένου να µη µείνουν χωρίς υποστήριξη µα-
θητές µε ειδικές εκπαιδευτικές ανάγκες. Άρα είναι ένα πράγµα
που κάνουµε και δεν καταλαβαίνουµε για ποιον λόγο κατατίθεται
αυτή η τροπολογία. 

Υπάρχει µια τροπολογία από το Ποτάµι, την οποία κάνουµε
δεκτή. Αναφέροµαι στη δεύτερη που καταθέσατε -η πρώτη απο-
σύρθηκε- και αφορά τη µετακίνηση καθηγητών από ΑΕΙ των
Νοµών Αττικής και Θεσσαλονίκης, δηλαδή εντός του νοµού να
µπορεί να γίνεται αυτή η µετακίνηση. Και αν θέλουµε από περι-
φερειακό σε περιφερειακό ΑΕΙ, να µην είναι δέκα χρόνια, αλλά
επτά. Πρόκειται για λογικά αιτήµατα και νοµίζουµε ότι µπορούν
να γίνουν αποδεκτά. 

Τώρα, όσον αφορά την τροπολογία µε αριθµό 912/101 που κα-
τέθεσε το ΠΑΣΟΚ και αφορά το Παιδαγωγικό Τµήµα Εκπαίδευ-
σης του Δηµοκρίτειου Πανεπιστηµίου Θράκης, ώστε να έχει αυτό
την ευθύνη για τη διαρκή επιµόρφωση των εκπαιδευτικών και µει-
ονοτικών σχολείων, την ανέλυσε επαρκώς ο κ. Χουσεΐν Ζεϊµπέκ.
Εµείς δεν έχουµε κανένα πρόβληµα και το δεχόµαστε αυτό υπό
την προϋπόθεση ότι το θέλει, όπως καταλαβαίνετε, το πανεπι-
στήµιο. Δεν µπορεί να µην έρθει ένα αίτηµα από το πανεπιστήµιο.
Μου έχουν στείλει µέσω του πρύτανη οι πρόεδροι των τµηµάτων,
νοµίζω η σύγκλητος. Άρα και µε βάση αυτά που είπε ο κ. Ζεϊµπέκ,
µπορούµε να δεχτούµε αυτή την τροπολογία. 

Επίσης, έχετε καταθέσει και µια άλλη τροπολογία και θέλω να
είναι σαφές το πρόβληµα σχετικά µε αυτήν. Αυτή, λοιπόν, έχει
σχέση µε τις επαναληπτικές εξετάσεις των παιδιών που αρρω-
σταίνουν στη διάρκεια των εξετάσεων. Εδώ υπάρχει ένα µικρό
πρόβληµα. Όντως υπάρχουν παιδιά που αρρωσταίνουν. Όµως,
υπάρχουν και παιδιά που εκµεταλλεύονται αυτή τη δυνατότητα.
Δεν είναι τόσο απλό το θέµα. Πέρυσι έγιναν επαναληπτικές εξε-
τάσεις για όλα τα µαθήµατα. Ο αριθµός ήταν τεράστιος! Και σε
πολλά από αυτά τα µαθήµατα δεν εµφανίστηκε κανένας! 

Τώρα θα µου πείτε «µαζί µε τα ξερά καίγονται και τα χλωρά;».
Έχετε απόλυτο δίκιο. Ξέρετε, όµως, κάτι; Αυτό που λέτε εσείς
εδώ, έχει και ένα άλλο µικρό παιδαγωγικό πρόβληµα, το οποίο
είναι το εξής: Λέτε να εξεταστούν µόνο στα µαθήµατα στα οποία
αρρώστησαν. 

Καταλαβαίνετε πού αναφέροµαι, δεν αναφέροµαι στα παιδιά
τα οποία εντίµως έχουν αρρωστήσει. Γιατί το λέω όλο αυτό; Γιατί
υπάρχει και ένα θέµα νοµικό, ισονοµίας, πέρα από το τεχνικό,
τον Ιούλιο κ.λπ.. Λέω, λοιπόν, έτσι όπως είναι, κατά τη γνώµη µου,
είναι διατυπωµένο πολύ αδύνατο. 

Να πούµε ότι το θέµα των επαναληπτικών εξετάσεων αποτελεί
ένα πρόβληµα που θέλει λύση, µε τα πιστοποιητικά που λέτε από
τα νοσοκοµεία, γιατί προφανώς πρέπει να προστατευθούν αυτοί
που πραγµατικά το έχουν ανάγκη. Τεχνικά παρουσιάζει ένα πολύ
σοβαρό πρόβληµα. Προτείνω, λοιπόν, να υπάρξει µια διακοµµα-
τική επιτροπή που θα λύσει αυτό το πρόβληµα, γιατί έτσι όπως
είναι επιµένω ότι είναι αδύνατο και παιδαγωγικά και νοµικά. Αλλά
µε αφορµή τη δική σας πρόταση να προχωρήσουµε σε κάτι τέ-
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τοιο, αλλιώτικα θα την απορρίψω και είναι και κρίµα να την απορ-
ρίψω.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Θα ήθελα τον λόγο, κύριε Πρό-
εδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Αν συµφωνεί ο κύ-
ριος Υπουργός.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Παρακαλώ.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Με την άδεια του Υπουργού, αν
προστεθεί στο τέλος το εξής: «µε υπουργική απόφαση, µε από-
φαση του Υπουργού Παιδείας καθορίζονται οι όροι και οι προ-
ϋποθέσεις για την εφαρµογή του άρθρου αυτού» σβήνετε και
από πάνω ό,τι θεωρείτε περιττό και προσθέτετε αυτό από κάτω
και νοµίζω ότι θα είναι πλήρες. «Με υπουργική απόφαση του
Υπουργού Παιδείας καθορίζονται οι όροι, οι προϋποθέσεις και
οι λεπτοµέρειες για την εφαρµογή του άρθρου αυτού».

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Θα σας πω ότι το να σβήσω και να
βάλω είναι µια άλλη τροπολογία.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Νοµοτεχνική βελτίωση.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Ωραία, να τη δούµε µέχρι το τέλος της
συνεδρίασης, αν θέλετε.

Άρα απορρίπτεται τώρα ως έχει. Να την κάνουµε στο τέλος.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Έχω την εντύ-

πωση ότι όσον αφορά τους λόγους ασθενείας που αναφέρατε,
δηλαδή εάν το παιδί νοσηλευθεί σε δηµόσιο νοσοκοµείο και έχει
βεβαίωση περί του ότι δεν µπορούσε να έρθει στις εξετάσεις
γιατί έπασχε από το τάδε νόσηµα και δεν µπορούσε να έρθει, νο-
µίζω ότι µπορείτε να το δεχτείτε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, έχετε δίκιο. Και µάλι-
στα για να είµαι και δίκαιος, οι όρους διαπίστωσης του
νοσήµατος που βάζει η τροπολογία, είναι σωστοί, δεν υπάρχει
πρόβληµα σε αυτό. Το θέµα είναι το τεχνικό πρόβληµα, διότι, κοι-
τάξτε, πρέπει να γίνουν εξετάσεις για όλα τα µαθήµατα. Άρα ου-
σιαστικά όλος ο Ιούλιος.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Με υπουργική απόφαση.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Η υπουργική απόφαση είναι το εύκολο,
γιατί το πετάτε από πάνω σας, γι’ αυτό εγώ λέω µία διακοµµατική
επιτροπή. Το κρατάµε και µέχρι το τέλος της συνεδρίασης να
βρούµε µία...

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα
ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Κωνσταντό-
πουλε, µισό λεπτό. Να ολοκληρώσει ο Υπουργός και αν θέλετε
να σας δώσω τον λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Επίσης, και µία τελευταία τροπολογία
που είναι υπουργική, αλλά αυτή νοµίζω ότι τη συζητήσαµε προχ-
θές κατά τη...

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Έχει ενσωµατωθεί.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Έχει ενσωµατωθεί η υπουργική,
οπότε, σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός κ. Κωνσταντίνος Γαβρόγλου κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελ-
τιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:

4824 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΑ’ - 9 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2017 4825



4826 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΑ’ - 9 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2017 4827



ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα
ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, για
ένα λεπτό, όµως.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, αφού
δεσµεύεστε µέχρι το τέλος της συζήτησης να φέρετε πρόταση,
κανένα πρόβληµα. Διαφορετικά να υπάρξει νοµοτεχνική βελ-
τίωση. Ή το ένα ή το άλλο. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Τον λόγο έχει ο

Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Χρυσής Αυγής κ. Χατζησάβ-
βας για δώδεκα λεπτά.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΧΑΤΖΗΣΑΒΒΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Μόλις έλαβα ένα ακόµα µάθηµα για το πώς λειτουργεί στο

σκεπτικό της η Κυβέρνηση, δηλαδή επειδή κάποια παιδιά λένε
ψέµατα ότι αρρώστησαν δεν έχει δικαίωµα κανένα παιδί να ξα-
ναδώσει επαναληπτικές. Κάποια παιδιά, επειδή µπορούν να εν-
ταχθούν ή δεν µπορούν να ενταχθούν στα συγκεκριµένα τµήµατα
της ειδικής αγωγής, νοµοθετούµε και για όλα τα υπόλοιπα.

Ο τίτλος του νοµοσχεδίου από µόνος του είναι στάχτη στα
µάτια, γιατί λέει: «Κρατικό Πιστοποιητικό Γλωσσοµάθειας». Φαί-
νεται ότι είναι ένα νοµοσχέδιο που είναι κάτι το αδιάφορο, τα 2/3
των Βουλευτών δεν ήρθαν ούτε στη Βουλή σήµερα. Το κυριό-
τερο, όµως, είναι ότι µέσα σε αυτό το νοµοσχέδιο περνάει διορι-
σµός εκπαιδευτικών της µουσουλµανικής µειονότητας Θράκης,
επεκτείνεται σε όλα τα σχολεία που έχουν ελληνικό πρόγραµµα
–όχι ελληνικά- και η διανοµή της ιθαγένειας, αλλάζει τα πάντα
στην ειδική αγωγή και η Νέα Δηµοκρατία διαµαρτύρεται για τα
µουσικά όργανα του Ανωγειανάκη που τα έκανε δώρο.

Μπορεί να έχει τη βαρύτητά του κι αυτό, αλλά για όλα τα υπό-
λοιπα που σας είπα δεν σας άκουσα να λέτε τίποτα.

Τι δουλειά έχουν τα επαγγελµατικά και εργασιακά δικαιώµατα
των εκπαιδευτικών µέσα σε ένα νοµοσχέδιο του Υπουργείου Παι-
δείας, δεν µπορώ να καταλάβω. Μπορεί κι αυτοί να έχουν δίκιο.
Δεν θα κρίνω εγώ, εάν έχουν ή δεν έχουν. Τι δουλειά έχουν µέσα
σε ένα νοµοσχέδιο που αφορά την παιδεία; Τι δουλειά έχουν οι
συνδικαλιστές, όταν πολλοί απ’ αυτούς αναφέρθηκαν µόνο στα
δικά τους δικαιώµατα, µόνο σε αυτά που ζητούν και που σας είπα
ότι δεν ξέρω εάν είναι δίκαια ή άδικα;

Εκτός από µια - δύο παραγράφους στο νοµοσχέδιο τίποτα
άλλο δεν ήταν επείγον και δεν είναι µόνο κατά τη δική µου γνώµη.
Και οι περισσότεροι φορείς που συµµετείχαν είπαν το ίδιο. Σε
προηγούµενο, βέβαια, νοµοσχέδιο είχε πει άλλος Υπουργός, ο
κ. Κοντονής, ότι αρκούν τέσσερις µήνες δηµόσιας διαβούλευσης
και δεν χρειάζεται ούτε πολλές επιτροπές να κάνουµε ούτε πολύ
συζήτηση, τα κανονίζουµε εκεί. Στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο
δεν έχουµε ούτε δηµόσια διαβούλευση. Δεν έχουµε τίποτα. Βγά-
λατε µόνο για το Κρατικό Πιστοποιητικό Γλωσσοµάθειας κάποιες
συζητήσεις στο διαδίκτυο και κανένας άλλος φορέας δεν ερω-
τήθηκε. Βέβαια, σε κάποιους, οι οποίοι είπαν ότι δεν τους καλέ-
σατε, τους είπατε να κάνουν υποµονή για κάποιο άλλο
νοµοσχέδιο, να τους καλέσετε τότε να πουν τη γνώµη τους.

Για το Κρατικό Πιστοποιητικό Γλωσσοµάθειας, λοιπόν, υπάρ-
χουν προβλήµατα στον έλεγχο, όπως και στις διαδικασίες των
ιδιωτικών πιστοποιητικών.

Ο ηλεκτρονικός τρόπος εξέτασης είναι θετικός. Τον βλέπουµε
θετικά, αλλά βάζουµε ένα ερωτηµατικά στο αν λειτουργήσει
σωστά. Βλέπουµε τι γίνεται τις τελευταίες δύο µέρες µε τον
τρόπο που υποβάλλονται τα αιτήµατα για το κοινωνικό επίδοµα.

Μεγάλη προσοχή πρέπει να δοθεί στα προσωπικά δεδοµένα
και πιστεύω ότι θα δοθεί και από τις δικαστικές αρχές που έχουν
βγάλει κάποιες αποφάσεις, µιας και ξέρουν πάρα πολύ καλά
ποιοι ιδεοληπτικοί θα κάτσουν και θα δουν τι κάνει ο κάθε µαθη-
τής στο σχολείο, ποια µαθήµατα παρακολουθεί, αν πηγαίνει στις
θεµατικές εβδοµάδες ή όχι. Μπορεί να είναι κάτι σωστό, αλλά σί-
γουρα είναι κι αυτό µέσα.

Όσον αφορά την Εθνική Βιβλιοθήκη που πάει στο Ίδρυµα
«Σταύρος Νιάρχος», έχει µέσα πολλά και διάφορα. Το να χρεώ-
νουν για φωτοτυπίες και οτιδήποτε άλλο, το καταλαβαίνω. Ανα-
φέρει κάπου ότι σε κάποιους χώρους θα χρειάζεται εισιτήριο. Θα
πρέπει να διευκρινιστεί σε ποιους χώρους θα χρειάζεται εισιτή-

ριο και για ποιον λόγο θα χρειάζεται εισιτήριο για να µπει κά-
ποιος.

Για το Ανοικτό Πανεπιστήµιο εξέφρασαν τον προβληµατισµό
οι φορείς ότι τα χρονικά όρια που θέτετε δεν είναι εφαρµόσιµα,
δεν µπορούν να το κάνουν αυτό και ότι υποβαθµίζετε το εκπαι-
δευτικό έργο και τις υπηρεσίες που παρέχονται µε απόφαση για
έναρξη τµηµάτων, χωρίς να έχει προσληφθεί εκπαιδευτικό προ-
σωπικό. Αισθάνονται ότι δεν θα µπορέσουν να εξυπηρετήσουν
αυτούς τους σκοπούς.

Για το θέµα της ειδικής αγωγής, συµφώνησαν όλοι εκτός από
εµάς, φορείς, Αντιπολίτευση, όλα τα κόµµατα, εκπαιδευτικοί, γο-
νείς ότι δεν είναι στη σωστή κατεύθυνση. Οι µοναδικοί που δια-
φωνούν και λένε ότι είναι στη σωστή είσαστε εσείς και το
νοµοθετείτε.

Στην παράλληλη στήριξη δεν υπάρχει η απαραίτητη ευελιξία.
Πήγαν πάρα πολλοί αναπληρωτές. Έχω λάβει και πολλά e-mail
και πολλά τηλέφωνα, που λένε ότι πήγαν αναπληρωτές να καλύ-
ψουν κάποιες θέσεις, αλλά σταµάτησαν, πήραν άδειες, βρήκαν
διάφορες προφάσεις, λόγω του φόρτου εργασίας που συνάντη-
σαν εκεί. Δεν µπορούσαν να αντεπεξέλθουν. Είναι πάρα πολύ δύ-
σκολο να λειτουργήσει αυτό, ακόµα κι αν είναι ένας προς έναν,
και λέτε τώρα ότι θα λειτουργήσουν κάποια τµήµατα τα οποία
θα είναι ενός και µέχρι συν τέσσερα άτοµα. Δηλαδή, το σκέφτε-
ται κάποιος, λέει «συν τέσσερα άτοµα, εντάξει». Άµα είναι στους
εκατό, είναι 4%. Αν από το ένα πάτε στο πέντε, δηλαδή συν τέσ-
σερα, είναι 300% αύξηση.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Είναι 350%.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΧΑΤΖΗΣΑΒΒΑΣ: Εντάξει, 350%. Σε πολλές περι-

πτώσεις ο συνδυασµός αυτός των τεσσάρων ή των πέντε έχει
σηµασία. Δεν έχουν όλοι το ίδιο πρόβληµα, δεν έχουν όλοι την
ίδια αντιµετώπιση στο πρόβληµα που έχουν. Εξέφρασαν πολλοί
την άποψη ότι δεν θα καλυφθούν οι ανάγκες εκπαίδευσης αλλά
και ασφάλειας των παιδιών, γιατί κάποια είναι µε προβλήµατα αυ-
τισµού, κάποια µε προβλήµατα δυσλεξίας, κάποια µε απόσπαση
προσοχής. 

Συµφωνώ ότι η δεύτερη ξένη γλώσσα δεν θα πρέπει να προ-
σµετράται στη βαθµολογία. Αλλά θα πρέπει να ξέρετε ότι αυτά
τα παιδιά αντιµετωπίζουν πρόβληµα και µε την πρώτη ξένη
γλώσσα.

Δεν τους είναι εύκολο να µάθουν µια ξένη γλώσσα. Αντιµετω-
πίζουν προβλήµατα ακόµα και στο να µάθουν την ελληνική
γλώσσα, να διαβάζουν και να γράφουν. Ας κρίνουν, λοιπόν, τα
ΚΕΔΔΥ ποια παιδιά µπορούν να παρακολουθήσουν τις ξένες
γλώσσες κι αν θα προσµετρείται στη βαθµολογία τους. Δεν
απαντήσατε και δεν µπορώ να καταλάβω τον λόγο, γιατί δεν υπο-
χρεούνται τα ιδιωτικά να έχουν τµήµατα ένταξης. Γιατί δεν µπο-
ρούν άτοµα µε αναπηρία να φοιτήσουν σε σχολές καλών τεχνών
και εξαιρούνται; Δεν είναι διάκριση εις βάρος τους αυτή; 

Όλα αυτά πάνε σε δεύτερη µοίρα, καθώς ήλθε ο κ. Πολάκης µε
τον κόφτη στις δαπάνες, στις λογοθεραπείες και σε όλα αυτά, που
θα πει κάποιος ότι «αυτό είναι καλό και διασφαλίζει τους γονείς».
Ναι, µπορεί κάτι να είναι καλό και να φαίνεται ότι θα διασφαλίσει
τους γονείς, όµως δεν θα βρουν κανένα λογοθεραπευτή να συ-
νεργαστεί. Μόνο µεγάλα κέντρα θα µπορούν να λειτουργήσουν
µε τους όρους που θέτει η Κυβέρνηση. Οπότε για ακόµα µια φορά,
αυτοί που θα υποστούν τις συνέπειες θα είναι οι γονείς και οι µα-
θητές. 

Πολύ σηµαντικές ήταν οι αναφορές επίσης, της Συνοµοσπον-
δίας Πολυτέκνων, η οποία ανέφερε ότι εκατόν δέκα τέσσερις χι-
λιάδες είναι η διαφορά στο ισοζύγιο θανάτων και γεννήσεων,
υπέρ των θανάτων φυσικά. Μια πόλη σαν τη Βέροια και την Κο-
ζάνη, λέει, ουσιαστικά είναι το έλλειµµα. Τι νόηµα έχει να νοµο-
θετούµε για εθνική παιδεία, αν δεν θα έχουµε παιδιά; Ποιος είναι
ο λόγος να λύσετε τα προβλήµατα της παιδείας, αν µε την υπο-
γεννητικότητα που έχουµε δεν θα υπάρχουν µαθητές για να φοι-
τήσουν σε αυτά τα σχολεία;

Εξέφρασαν και αυτοί το παράπονο ότι δεν εκκλήθηκαν από τον
Υπουργό για να ρωτήσουν για κάποια θέµατα που τους αφορούν
και ο Υπουργός είπε ότι ήλθε πολύ γρήγορα αυτό το νοµοσχέδιο,
«δεν προλάβαµε να κάνουµε τίποτα, κάντε κι εσείς υποµονή µαζί
µε τους υπόλοιπους». Να κάνουν υποµονή για ποια πράγµατα;
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Έχουν ένα θέµα, παραδείγµατος χάριν, για τις µετεγγραφές. Και
τα ΑΕΙ και τα ΤΕΙ είχαν δηλώσει ότι δεν προκαλούν προβλήµατα
οι µετεγγραφές των παιδιών πολυτέκνων οικογενειών. Εσείς,
όµως, το αφήσατε αυτό απ’ έξω. Άλλωστε δεν έχουν µείνει και
πολλές οικογένειες πολυτέκνων. 

Στους συνδικαλιστές είπαµε ότι οι περισσότεροι ήθελαν κά-
ποια πράγµατα δικά τους, επαγγελµατικά, εργασιακά και ο
Υπουργός τους λέει «είναι πολύ δύσκολο αυτό που ζητάτε, γιατί
σας λέω κάντε εσείς προτάσεις. Θα δείτε ότι πάντα υπάρχουµε
εµείς και οι άλλοι. Πάντα υπάρχουν αντικρουόµενα συµφέ-
ροντα». Και ποιος σας είπε, κύριε Υπουργέ, ότι εσείς πρέπει να
εξυπηρετείτε αυτά τα συγκρουόµενα συµφέροντα και δεν πρέπει
να κάνετε τοµές; Δηλαδή, πρέπει να εξυπηρετήσετε και τις δύο
πλευρές, επειδή ψηφίζουν και οι δύο πλευρές; 

Στο θέµα του άρθρου για τις διευκολύνσεις που παρέχονται
στη µουσουλµανική µειονότητα της Θράκης, ήθελα να πω ότι
είναι λίγο λεπτά αυτά τα ζητήµατα και δεν είναι ανάγκη να ανα-
φερθώ σε λεπτοµέρειες. Το αγκάλιασµα των µουσουλµάνων της
Θράκης πρέπει να είναι εθνική στρατηγική. Θα πρέπει, δηλαδή,
να τους κάνουµε να αισθάνονται ότι είναι Έλληνες, γιατί πολλοί
από αυτούς έχουν ελληνική εθνική συνείδηση και να µην τους
σπρώχνουµε απέναντι. Όµως, η επιβολή του εκτουρκισµού µε
αυτή την εµµονή στη τουρκική γλώσσα, όταν έχουµε πολλούς
Ποµάκους να φωνάζουν «µε το ζόρι µας µαθαίνουν τούρκικα»,
γιατί υπάρχει; Κάνετε ακριβώς το αντίθετο. Τέτοια προβλήµατα
υπάρχουν και στο Κιλκίς και στην Έδεσσα µε τους σλαβόφω-
νους. Γιατί ακολουθείτε αυτή την πολιτική; Τι είναι; Είναι απάν-
τηση στην καλή πολιτική που ακολουθούν οι Τούρκοι;
Ακολουθούν καλή πολιτική οι Τούρκοι απέναντι στους Έλληνες
που είναι εκεί ή απέναντι στους χριστιανούς; 

Σχετικά µε την επέκταση της παροχής ιθαγένειας, όχι µόνο
από τα ελληνικά σχολεία, αλλά και σε όλα τα σχολεία τα οποία
ακολουθούν ελληνικό πρόγραµµα, δεν µπορώ να καταλάβω τι
σηµαίνει αυτό. Δηλαδή θα είναι κάποια ιδιωτικά σχολεία; Θα είναι
κάποιες ΜΚΟ που θα ιδρύσουν σχολεία; Μήπως δεν θα είναι
µόνο αυτοί που γεννήθηκαν στην Ελλάδα τελικά αργότερα και
θα επεκταθεί και σε αυτούς που µπήκαν προσωρινά σε κάποια
σχολεία, αφού -λέτε- είναι τώρα στην Ελλάδα ας συνταχθούν στα
σχολεία µας ένα, δύο, τρία, τέσσερα χρόνια; Μήπως τελικά και
αυτοί οι πρόσφυγες, οι λαθροµετανάστες για µας, οι οποίοι πάνε
και φοιτούν σε αυτά τα σχολεία θα έχουν το δικαίωµα να πάρουν
κι αυτοί την ελληνική ιθαγένεια; Μήπως είναι τόσο µεγάλη αυτή
η αλλαγή που γίνεται και την παρουσιάζεται σαν µια µικρή, τέσ-
σερις γραµµές, αλλαγή;

Αυτά είναι τα προβλήµατα, τα οποία αντιµετωπίζει το νοµοσχέ-
διο. Αντιµετωπίζει, όµως, και η Κυβέρνηση άλλο ένα πρόβληµα
σχετικά µε το τι θα κάνουν τελικά οι ΑΝΕΛ.

Μίλησε ο εκπρόσωπός τους και είπε ότι θα το καταψηφίσουν
το συγκεκριµένο άρθρο στο νοµοσχέδιο, αλλά ο πρόεδρος από
Έδρας είπε ότι «αυτό είναι δική του γνώµη» και θα το ψηφίσουν
τελικά. Ξέρετε τι πιστεύω; Ότι είναι ακόµα µια εφαρµογή του
καλού και του κακού που κάνει η Κυβέρνηση. Προσπαθείτε να
εξυπηρετήσετε αυτή τη διττή υπόστασή σας, όπως µια τροπο-
λογία που είχε φέρει αυτός ο λαϊκός µνηµονιακός αγωνιστής, ο
Μηταφίδης, και κόντεψε να διαλύσει τη συγκυβέρνηση, µε απο-
τέλεσµα να αποσύρετε την τροπολογία που είχε έρθει –και καλά
κάνατε- και προσπαθείτε τώρα ξανά να εξυπηρετήσετε τον ίδιο
σκοπό. Αν, δηλαδή, ψήφιζε η Νέα Δηµοκρατία, οι ΑΝΕΛ θα το
έπαιζαν ήρωες και δεν θα ψήφιζαν. Τώρα, όµως, που δεν θα ψη-
φίσει η Νέα Δηµοκρατία, θα ψηφίσουν οι ΑΝΕΛ. Αυτό πλέον έχει
γίνει τόσο εµφανές που καταντάει να γίνει γελοίο. 

Έρχονται, όµως, νέα µέτρα δυόµισι δισεκατοµµυρίων που θα
βαρύνουν την ελληνική κοινωνία. Δεν θα υπάρχει ούτε αφορολό-
γητο, ούτε φοροαπαλλαγή ούτε τίποτα, οπότε και να περάσουν
τα παιδιά µας σε αυτές τις σχολές και τα σχολεία που νοµοθε-
τείτε, δεν έχει τη δυνατότητα η ελληνική οικογένεια να τα στείλει
να σπουδάσουν. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτού)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
Πού να µην έλεγε, δηλαδή, ο Πρωθυπουργός ότι δεν θα πάρει

ούτε ένα ευρώ νέα µέτρα! Έγινε και η συνάντηση µε τους Ρό-
τσιλντ στο Παρίσι, δηλαδή πιο συστηµικοί πλέον δεν µπορείτε να
γίνετε. Θα πάει και στην Ουκρανία. Δεν έχει σχέση άραγε η επί-
σκεψη στην Ουκρανία µε τη συνάντηση Ρότσιλντ -τους µεγάλους
εχθρούς Ρότσιλντ και Πούτιν; 

Αναφορά γίνεται από αξιωµατούχους όλων των χωρών, αλλά
και των Ηνωµένων Πολιτείων της Αµερικής, για διάλυση των Σκο-
πίων, κι εµείς αµέτοχοι. Γίνονται αναφορές για διάλυση της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης και ότι δεν µπορεί να υπάρξει εθνική πολιτική
και εθνική ανεξαρτησία µέσα από τα µνηµόνια και κάτω από τους
δανειστές κι εµείς εκεί, τον ίδιο σκοπό. Γίνεται επιτροπή µε τον
Ιρλανδό να έρχεται και να κλαίγεται, γιατί αναγκαστικά θα ακο-
λουθήσουν την Αγγλία στην έξοδο από την Ευρωπαϊκή Ένωση
και αντί να του πούµε ότι καλά κάνανε, «θα έπρεπε να χαίρεστε,
κανονικά θα πρέπει όλες οι χώρες να ακολουθήσουν, αν και δεν
ευελπιστούµε εµείς να γίνει και για την Ελλάδα» -το έχουµε ξα-
ναπεί ότι τελευταίοι θα φύγουµε, µετά τη Γερµανία, από την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση-, έχουµε και τον Υπουργό να λέει για θεµατικές
εβδοµάδες. Λέει ότι είναι υποχρεωτική η παρουσία στις θεµατι-
κές εβδοµάδες και µάλιστα θα πρέπει να προσέξουν αυτοί που
θα εναντιωθούν γιατί, λέει, θα ενταχθούν στο στρατόπεδο αυτών
που δεν θα ήθελαν να ενταχθούν. Δηλαδή ποιων; Αυτών που αν-
τιδρούν; Αυτών που λένε όχι σε αυτά εδώ τα µέτρα; Δεν θέλουν,
λέει, να συζητήσουν αυτοί που αντιδρούν σε θέµατα που είναι
για αποτοξίνωση, τζόγο και σχέσεις µεταξύ φύλων. Δεν είναι
αυτό. Δεν θέλουν να κάτσουν τα παιδιά τους να µάθουν όχι τη
σχέση µεταξύ των φύλων, αλλά το ότι εισάγετε νέα φύλα σε
αυτές τις σχέσεις. Από δύο φύλα γίνονται δεκατρία, δεκατέσ-
σερα. Υπάρχει ολόκληρη λίστα στο Ευρωκοινοβούλιο, που κά-
ποιοι θέλουν να εφαρµοστεί και να τηρείται αυτή η λίστα µε
δεκατέσσερα, δεκαπέντε, φύλα διαφορετικά. Ε, δεν θα ακολου-
θήσουµε σε αυτό. 

Και δεν ακολουθούν όχι µόνον οι «αντιδραστικοί», αυτοί που
θα ενταχθούν στο στρατόπεδο της Χρυσής Αυγής -γιατί µόνο η
Χρυσή Αυγή αντιδράει. Αντιδράει και η ΟΛΜΕ. Λέει εδώ πέρα ο
κ. Παπαχρήστος της ΟΛΜΕ, «φόβοι για ΜΚΟ και κοµµατικές ορ-
γανώσεις στα σχολεία στο πλαίσιο της ενηµέρωσης». Φοβάται,
δηλαδή, ότι θα µπουν κοµµατικοί εγκάθετοι και ΜΚΟ µέσα στα
σχολεία για να κάνουν µάθηµα. Εµείς δεν φοβόµαστε. Το ξέ-
ρουµε ότι σίγουρα αυτό θα γίνει. Ιδεοληπτικοί εγκάθετοι από τον
ΣΥΡΙΖΑ θα µπουν, για να εξυπηρετήσουν τις ιδεοληψίες σας, και
αδρά αµειβόµενοι ανθρωπιστές των ΜΚΟ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστούµε.
Ο κ. Βλάσης, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας, έχει τον λόγο

για επτά λεπτά και ακολουθεί ο κ. Κουκοδήµος.
Ορίστε, κύριε Βλάση.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΛΑΣΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω

την αίσθηση πως σήµερα έχει µεγαλύτερη αξία να σταθούµε
στον τρόπο µε τον οποίο φέρνετε στην Ολοµέλεια το εν λόγω
σχέδιο νόµου, από το να εµβαθύνουµε στις λεπτοµέρειες των άρ-
θρων του. Και πιστεύω ότι πρέπει να σταθούµε σε αυτό γιατί είναι
όχι απλώς µια ένδειξη, αλλά µια ξεκάθαρη απόδειξη του τρόπου
µε τον οποίο αντιµετωπίζετε φλέγοντα ζητήµατα, τα οποία καλεί-
στε να διαχειριστείτε, δηλαδή πρόχειρα και χωρίς προγραµµατι-
σµό. 

Φέρνετε µε τον χαρακτήρα του επείγοντος ένα σχέδιο νόµου
µε τριάντα πέντε άρθρα και πάνω από εβδοµήντα ρυθµίσεις, ενώ
κι εσείς οι ίδιοι γνωρίζετε πως οι ρυθµίσεις για τις οποίες ο χρό-
νος πραγµατικά πιέζει δεν είναι παραπάνω από τρεις. Τι πετυχαί-
νετε µε αυτό; Να µαταιώσετε τη δηµόσια διαβούλευση του
συνόλου των ρυθµίσεων, να µη δώσετε τη δυνατότητα στους εµ-
πλεκόµενους φορείς, αλλά και σε όλους τους Έλληνες πολίτες
να τοποθετηθούν δηµοσίως σε ζητήµατα που άµεσα τους αφο-
ρούν. 

Εσείς, η αριστερή Κυβέρνηση της κοινωνικής ευαισθησίας,
εσείς είστε που στερείτε από τους πολίτες το δικαίωµά τους να
συµµετέχουν στην διαδικασία αυτή. Γιατί ακόµα και αν καλή τη
πίστει δεχτούµε ότι δεν προλάβατε να φέρετε νωρίτερα στη
Βουλή διατάξεις επείγουσες, όπως αυτές που ρυθµίζουν την
υποβολή αιτήσεων για τη συµµετοχή στις πανελλαδικές εξετά-
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σεις ή τις µεταθέσεις των εκπαιδευτικών, παρ’ όλο που οι προ-
θεσµίες ήταν γνωστές εδώ και πάρα πολύ καιρό, γιατί τόση βια-
σύνη για όλες τις υπόλοιπες διατάξεις, ειδικά όταν µόλις δύο από
τα τριάντα πέντε άρθρα έχουν περάσει από τη δηµόσια διαβού-
λευση; Τι ακριβώς συµβαίνει; Δεν θέλετε να ακούσετε τις από-
ψεις της κοινής γνώµης ή µήπως ως φωτεινοί παντογνώστες δεν
ενδιαφέρεστε για αυτές;

Εξετάζοντας το σχέδιο νόµου κατ’ άρθρον είµαστε θετικοί σε
αρκετές από τις προτεινόµενες ρυθµίσεις, όπως για παράδειγµα
αυτές για το Κρατικό Πιστοποιητικό Γλωσσοµάθειας ή για τις δη-
µόσιες βιβλιοθήκες. Το ίδιο ισχύει και για την Εθνική Σχολή Δη-
µόσιας Υγείας που όλοι γνωρίζουµε την µεγάλη συνεισφορά της
στα οικονοµικά της υγείας, µε την υποσηµείωση, όµως, ότι εµείς
στη Νέα Δηµοκρατία στηρίζουµε σταθερά τις ανοικτές διαδικα-
σίες σε θέµατα εξέλιξης των πανεπιστηµιακών, πόσω µάλλον
όταν µιλάµε για πανεπιστηµιακούς που θα γίνουν για πρώτη
φορά.

Το ίδιο συµφωνούµε και µε τους ακαδηµαϊκούς υποτρόφους,
µε άλλη µια υποσηµείωση: µη µιλάτε για κρατικό χρήµα, µιλάµε
για ακαδηµαϊκούς υποτρόφους που θα µπορούν να πληρώνονται
από ιδιωτικούς πόρους. 

Υπάρχουν, όµως, και πολλές ρυθµίσεις που µάλλον είναι πρό-
χειρες και σε καµµία περίπτωση δεν καταδεικνύουν έναν µακρό-
πνοο στρατηγικό σχεδιασµό. Έχετε την τάση, κατά τη διάρκεια
της νοµοθετικής διαδικασίας να λειτουργείτε αποσπασµατικά και
να επιδίδεστε σε πειραµατισµούς, πρακτική που δεν λύνει τα
προβλήµατα και κοστίζει σε χρόνο και χρήµα. Πώς αλλιώς µπορεί
να εξηγήσει κανείς ότι µε το άρθρο 19 παράγραφος 1 επαναφέ-
ρετε ρυθµίσεις που ψηφίστηκαν τον Αύγουστο του 2016 για να
καταργηθούν τον Οκτώβριο; Σας ρωτώ: Γιατί καλούµαστε να ψη-
φίσουµε ρυθµίσεις, οι οποίες στην πλειονότητά τους είναι ακο-
στολόγητες, όταν µάλιστα έχει ξεκινήσει η σύσταση επιτροπής
που θα ασχοληθεί µε τα οικονοµικά της παιδείας και για την
οποία λάβατε συναίνεση από τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης;

Ενώ όλοι γνωρίζουµε τα κενά και τις ελλείψεις της πρωτοβάθ-
µιας και της δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης, εσείς επιµένετε να
προχωράτε σε ρουσφετολογικού τύπου ρυθµίσεις, όπως αυτή
του άρθρου 20 παράγραφος 4, σύµφωνα µε την οποία παρέχετε
τη δυνατότητα στους µόνιµους εκπαιδευτικούς της πρωτοβάθ-
µιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης να µετατάσσονται σε θέ-
σεις ειδικού εκπαιδευτικού προσωπικού των Πανεπιστηµίων και
των ΤΕΙ. 

Έχετε εξετάσει µήπως τα κενά που θα δηµιουργηθούν στα
σχολεία; Δεν το νοµίζω. Προφανώς όχι, γιατί δεν σας ενδιαφέρει.
Το µόνο που σας νοιάζει είναι να δηµιουργήσετε πανεπιστηµια-
κούς εν µια νυκτί.

Πολλά θα µπορούσαµε να συζητήσουµε και πολλές βελτιώσεις
θα µπορούσαν να γίνουν, αλλά σε καµµία περίπτωση δεν είχατε
τη διάθεση να µας δώσετε τον χρόνο να το κάνουµε. Είναι κρίµα,
ξέρετε, γιατί απέναντί σας δεν έχετε µια στείρα Αντιπολίτευση
που καταψηφίζει χωρίς δεύτερη σκέψη κάθε σας πρόταση. Η
Νέα Δηµοκρατία έχει αποδείξει στην πράξη ότι έχει στηρίξει τις
πρωτοβουλίες εκείνες που πραγµατικά ήταν στη σωστή κατεύ-
θυνση και θα συνεχίσει να το κάνει, γιατί εµείς, σε αντίθεση µε
την δική σας εκ προοιµίου αρνητική στάση όσο ήσασταν στην
Αντιπολίτευση, βάζουµε το συµφέρον της πατρίδας πάνω από
µικροπολιτικές σκοπιµότητες. 

Όταν, όµως, δεν µας δίνετε καν τον χρόνο να µελετήσουµε και
να επεξεργαστούµε τα νοµοσχέδια, όταν φέρνετε σχέδια και κεί-
µενα που αποτελούν συρραφή άσχετων µεταξύ τους και ακοστο-
λόγητων διατάξεων µην περιµένετε να κλείσουµε τα µάτια και να
σας ακολουθήσουµε, µην περιµένετε να στηρίξουµε φωτογρα-
φικές διατάξεις και προσωπικές ρυθµίσεις, όπως αυτή του άρ-
θρου 20 παράγραφος 2, που ανέλυσε προηγουµένως η
εισηγήτρια µας.

Θα ήθελα να κλείσω επιστρέφοντας σε κάτι που ανέφερα και
στην αρχή της οµιλίας µου. Επείγον δεν είναι το σηµερινό σχέδιο
νόµου, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ. Επείγον είναι
να κλείσει η δεύτερη αξιολόγηση, για να µην βρεθεί η χώρα αν-
τιµέτωπη µε ένα νέο µνηµόνιο.

Προσωπική µου βέβαια εκτίµηση είναι ότι η αξιολόγηση θα

κλείσει, γιατί είστε διατεθειµένοι, είστε πρόθυµοι να ικανοποι-
ήσετε όλες τις απαιτήσεις των εταίρων µας, προκειµένου να µεί-
νετε στην εξουσία. Απλώς, αυτή η καθυστέρηση φορτώνει µε
ολοένα και περισσότερα βάρη τον ελληνικό λαό. 

Επείγον είναι να αφουγκραστείτε τον απλό Έλληνα πολίτη,
που πλέον έχει βγει στους δρόµους διαδηλώνοντας από αγανά-
κτηση και απελπισία. Επείγον είναι να σταµατήσει η Ελλάδα να
κάνει βήµατα προς τα πίσω. Τα τελευταία δύο χρόνια επενδύ-
σατε σε διάφορα πράγµατα, προκειµένου αρχικά να υφαρπάξετε
την ψήφο των Ελλήνων και εν συνεχεία να διατηρηθείτε στην
εξουσία. Επενδύσατε στον θυµό και στην αγανάκτηση. Επενδύ-
σατε σε κενές υποσχέσεις και φανταστικούς εχθρούς. Επενδύ-
σατε στον διχασµό, το ψέµα, αλλά και την κόπωση µιας
ταλαιπωρηµένης κοινωνίας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Στα µόνα στα οποία δεν επενδύσατε ήταν εκείνα που πραγ-
µατικά θα βοηθούσαν την πατρίδα να βγει απ’ αυτή την ατέρµονη
κρίση και να σταθεί επιτέλους στα πόδια της. Δεν επενδύσατε
στην αλήθεια και τη σκληρή δουλειά. 

Επείγον δεν είναι το σηµερινό νοµοσχέδιο, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι. Επείγον είναι να απαντήσετε σε εµάς και στον ελ-
ληνικό λαό αν µπορείτε να ασκήσετε την υπεύθυνη διακυβέρ-
νηση αυτού του τόπου. Επείγον είναι να αναλάβετε επιτέλους τις
ευθύνες σας, γιατί, όπως καλά γνωρίζετε, στη δηµοκρατία δεν
υπάρχουν αδιέξοδα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ολοκληρώστε,
κύριε συνάδελφε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΛΑΣΗΣ: Και λύση στο πρόβληµα θα δώσει
η λαϊκή ετυµηγορία που θα σας απαλλάξει από το έργο που αδυ-
νατείτε να φέρετε εις πέρας. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ ευχαριστώ.
Τον λόγο έχει ο κ. Κωνσταντίνος Κουκοδήµος για επτά λεπτά. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΟΥΚΟΔΗΜΟΣ: Δεν ξέρω πώς, κύριε Υφυ-

πουργέ, σας έπεισε ο συνάδελφος κ. Νότης Μηταράκης να πάτε
τη σχολή στη Χίο. Δεν ξέρω ποια γοητεία χρησιµοποίησε για να
το πετύχει αυτό, αλλά θέλω κι εγώ µία στην Πιερία, γιατί κι εµείς
τουριστικός νοµός είµαστε και µάλιστα µε τα περισσότερα ξενο-
δοχεία και τα περισσότερα ενοικιαζόµενα δωµάτια σε όλη την
Ελλάδα. Οπότε στο επόµενο νοµοσχέδιο, θεωρήστε δεδοµένο
ότι θα είµαι στο Υπουργείο για να το ζητήσω κι εγώ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η φιλοσοφία αυτής της Κυβέρ-
νησης να φέρνει µε τη διαδικασία του επείγοντος και πάλι ένα
νοµοσχέδιο, είναι γνωστή. Εδώ, όµως, δεν αναφερόµαστε απλώς
σε ένα επείγον νοµοσχέδιο. Εδώ συζητάµε για ένα νοµοσχέδιο–
σκούπα του Υπουργείου Παιδείας που αγγίζει και τις τρεις βαθ-
µίδες εκπαίδευσης και τη διά βίου µάθηση και την ειδική αγωγή.
Συζητάµε, δηλαδή, για ένα νοµοσχέδιο που αφορά τη συντρι-
πτική πλειοψηφία της σχολικής κοινότητας. Το δε κείµενο του
νοµοσχεδίου αποτελείται από –δεν ξέρω πόσα ακριβώς- περίπου
τριάντα έξι άρθρα, κύριε Υπουργέ, και µόνο σε ένα απ’ αυτά πε-
ριλαµβάνονται δεκαεπτά παράγραφοι που ρυθµίζουν ανόµοια
θέµατα µεταξύ τους. Έχουµε δηλαδή ένα επείγον νοµοσχέδιο µε
τριάντα πέντε, τριάντα έξι άρθρα -ούτε εσείς ξέρετε- που στην
πραγµατικότητα είναι εβδοµήντα τουλάχιστον και που αφορά
όλες τις βαθµίδες της εκπαίδευσης. 

Να αναφέρουµε ότι ξεκίνησε µε τριάντα δύο άρθρα και έγιναν
τριάντα έξι. Αυτό βέβαια, δεν χρειάζεται σχολιασµό. Δεν χρειάζε-
ται να πούµε κάτι παραπάνω. Όσοι µας παρακολουθούν, αντι-
λαµβάνονται πόση ουσιαστική συζήτηση µπορεί να γίνει µέσα σε
µια τέτοια επείγουσα διαδικασία, για τις αλλαγές, τις αδικίες ή
τις συνέπειες που δηµιουργούν κάποιες απ’ αυτές τις ρυθµίσεις. 

Θα προσθέσω δε στα παραπάνω κι ένα ακόµα στοιχείο. Η δη-
µόσια διαβούλευση για το νοµοσχέδιο των τριάντα έξι άρθρων,
που προηγήθηκε, έγινε για µόνο δύο άρθρα, αυτά που αναφέ-
ρονται και στον τίτλο του νοµοσχεδίου, για το Κρατικό Πιστοποι-
ητικό Γλωσσοµάθειας και την Εθνική Βιβλιοθήκη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτοί ήταν και οι παραπάνω
λόγοι που εµείς µιλήσαµε για κοινοβουλευτικό εµπαιγµό από την
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πλευρά του Υπουργείου, καθώς και για το γεγονός ότι περιλαµ-
βάνει αποσπασµατικές ρυθµίσεις, χωρίς να έχουν προηγηθεί όλα
όσα είναι απαραίτητα, δηλαδή διαβούλευση, µελέτη επιπτώσεων,
συνεπειών, πραγµατικών αναγκών, προϋποθέσεων υλοποίησης
και πολλά άλλα. 

Απόδειξη όσων αναφέρω είναι τα δεκάδες υποµνήµατα που κα-
τατίθενται απ’ όλους τους φορείς που επηρεάζονται από τις δια-
τάξεις του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου. Υποµνήµατα και παρατη-
ρήσεις ή τροποποιήσεις που ζητούνται από τους φορείς αυτούς
καταφθάνουν από την πρώτη µέρα της συζήτησης του νοµοσχε-
δίου ως αυτή την ώρα, που εµείς καλούµαστε να το ψηφίσουµε.
Επικαλείστε το επείγον, γιατί έχετε την πίεση του χρόνου λόγω
των πανελληνίων, όπως λέτε, και θα πρέπει να υπάρξουν ρυθµί-
σεις πριν από την ηµεροµηνία υποβολής αιτήσεων συµµετοχής
των υποψηφίων εντός του Φεβρουαρίου. 

Επίσης, επικαλείστε το επείγον γιατί οι αιτήσεις µετάθεσης των
εκπαιδευτικών πρέπει να γίνουν µέσα στον Φεβρουάριο. Τα γνω-
ρίζω και εγώ αυτά που πέρασα από το Υπουργείο. Δεν πρόκειται,
όµως, κύριε Υπουργέ, για ηµεροµηνίες άγνωστες. Δεν είναι επεί-
γουσες αυτές οι ηµεροµηνίες. Τις ξέρατε εδώ και πολύ καιρό.
Γνωρίζατε ότι θα προκύψει ζήτηµα µε τα συγκεκριµένα χρονο-
διαγράµµατα και παρ’ όλα αυτά στο «παρά ένα» έρχεστε µε επεί-
γον νοµοσχέδιο πιέζοντας τη Βουλή να ψηφίσει, για να µη
δηµιουργηθεί αναστάτωση –όπως λέτε- στους κόλπους των µα-
θητών όσο και των εκπαιδευτικών. Τι είδους πρακτική, λοιπόν,
είναι αυτή;

Και εάν θελήσουµε να πιστέψουµε ότι πράγµατι ήταν πιεστικοί
οι προηγούµενοι µήνες και δεν µπορέσατε να το πράξετε εγκαί-
ρως, φέρτε µε τη διαδικασία του επείγοντος µόνο αυτές τις δύο
διατάξεις και όχι τις υπόλοιπες ρυθµίσεις που γνωρίζετε ότι δεν
είναι επείγουσες, για να µπορέσουµε και εµείς να καταθέσουµε
ουσιαστικές προτάσεις, να υπάρξει διάλογος και να δοθούν λύ-
σεις στα όποια θέµατα. Αντιλαµβάνεστε ότι δεν µπορεί αυτό να
χαρακτηριστεί ουσιαστική κοινοβουλευτική διαδικασία.

Να έρθουµε τώρα και στην ουσία του νοµοθετήµατος και να
σταθώ σε ένα σηµείο. Διαπιστώνουµε ότι συγκροτείται µια επι-
τροπή που θα µελετήσει τα οικονοµικά της εκπαίδευσης, µια επι-
τροπή που δεν ξέρουµε πόσο θα αµείβονται τα µέλη της ενώ και
το ίδιο Γενικό Λογιστήριο του Κράτους δεν µπορεί να αποτιµήσει
το οικονοµικό της κόστος.

Να µην αναφερθώ καθόλου στις διατάξεις για τα ΑΕΙ,  στις δια-
τάξεις για την έρευνα, για τις αλλαγές στη διαδικασία που προ-
τείνεται για τις σχολικές εκδροµές και σε λίγο –όπως είπε ένα
συνάδελφος εδώ- και για τις ώρες που θα κάνουν διάλειµµα οι
µαθητές. Δεν µπορώ να καταλάβω τι θέλετε να κάνετε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για να µην σας κουράζω, πρό-
κειται για ένα πρόχειρο, αποσπασµατικό νοµοσχέδιο. Τίποτα πε-
ρισσότερο, τίποτα λιγότερο. Και δυστυχώς αυτό το νοµοσχέδιο
αφορά την παιδεία, κύριε Υπουργέ, την οποία δεν την προσέχετε
καθόλου.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ, κύριε
Κουκοδήµο. 

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Ποταµιού,
κ. Αµυράς, για δώδεκα λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και αγαπητέ, κύριε Υπουργέ, θα

αρχίσω την τοποθέτησή µου µε αυτή την κοινοβουλευτική ζα-
λάδα που σας έχει πιάσει. Εννοώ την Κυβέρνηση, τον ΣΥΡΙΖΑ και
τους ΑΝΕΛ και εν µέρει και το Προεδρείο της Βουλής. Δεν ξέ-
ρουµε ακόµη εάν τελικά οι συγκυβερνήτες του ΣΥΡΙΖΑ, οι ΑΝΕΛ,
θα ψηφίσουν ή όχι το άρθρο 29 για την ελληνική ιθαγένεια.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Ναι, είπαν.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Είπαν ναι, κύριε Φίλη; Μετά ο κ. Κουρά-

κης είπε ότι τελικά θα πουν όχι. Και µας είπε να επιφυλαχθούµε.
Ο κ. Κατσίκης είπε ότι θα το καταψηφίσει. Μετά ο κ. Κουράκης

είπε ότι τελικά θα το ψηφίσουν οι ΑΝΕΛ. Τελικά, κύριε Φίλη,
µήπως εσείς µπορείτε να µας διευκολύνετε να µάθουµε πώς το-
ποθετούνται σε ένα τέτοιο θέµα οι συγκυβερνήτες σας; Αυτή την
κυβερνητική ζαλάδα που τους διακατέχει την έχουν δείξει και

από την επιτροπή. 
Στη συζήτηση στην επιτροπή, όταν ήρθε η ώρα της ψηφοφο-

ρίας για το συγκεκριµένο άρθρο οι ΑΝΕΛ είπαν πάλι ότι θα το κα-
ταψηφίσουν. Πέρασε από την ψηφοφορία, για να έρθει στην
Ολοµέλεια και να ψηφιστεί ή να καταψηφιστεί, χάρη στην ψήφο
του Ποταµιού. Ο κ. Μαυρωτάς έσωσε το άρθρο 29.

Τι έλεγε το άρθρο 29; Το άρθρο 29 είναι για την ελληνική ιθα-
γένεια. Είναι τροποποίηση του κώδικα. Στο σηµείο που έλεγε «σε
ελληνικό σχολείο» προσετέθη η φράση «ή σε σχολείο που ακο-
λουθεί το υποχρεωτικό ελληνικό πρόγραµµα εκπαίδευσης και δι-
δασκαλίας». Εµείς το υπερψηφίζουµε και είµαστε υπερήφανοι γι’
αυτό.

Και ξέρετε γιατί είµαστε υπερήφανοι; Και το λέω κυρίως στους
Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ και στους Υπουργούς. Θα σας δείξω. Εί-
µαστε υπερήφανοι όταν βλέπουµε τον Αντετοκούνµπο να κρα-
τάει την ελληνική σηµαία. Είµαστε υπερήφανοι όταν βλέπουµε
αυτό το παιδί που έχει ελληνική εκπαίδευση, που πήγε σε ελλη-
νικό σχολείο να αγαπάει την Ελλάδα ως πραγµατική του πατρίδα.
Εµείς είµαστε υπερήφανοι που σηκώνει τη σηµαία στο NBA, στην
Αµερική, όπου σταθεί και όπου βρεθεί. 

Οι ΑΝΕΛ δεν είναι υπερήφανοι. Πρέπει, λοιπόν, εσείς οι συρι-
ζαίοι να µας πείτε τι θα κάνετε. Έτσι θα πορεύεστε; Με τέτοιου
είδους συγκυβερνήτη; Να σας χορεύει στο ταψί, όταν πρόκειται
για δύσκολα θέµατα και όταν είναι για τα ψηφαλάκια και για το
δικό τους ακροατήριο να πετάνε –υποτίθεται- φωτιές και οι υπό-
λοιποι να κάθεστε σιωπηλοί;

Και µια που έπιασα ολίγον τι τα διεθνή θέλω να κάνω και ένα
σχόλιο για το περιβόητο πια ταξίδι του Πρωθυπουργού και την
ιδιωτική του συνάντηση µε τη διοίκηση της «L’ OREAL». Θα πάω,
όµως, σε αυτό το θέµα µέσω του κυτίου παραπόνων, που άνοιξε
ηλεκτρονικά ο κ. Φλαµπουράρης. 

Για όσους δεν το ξέρουν, από σήµερα όποιος έχει παράπονα
από την Κυβέρνηση µπορεί να στείλει ένα e-mail στο
a.flabouraris@parliament.gr. Του έστειλα εγώ, του έκανα σήµερα
ποδαρικό του κ. Φλαµπουράρη, του έστειλα ένα e-mail και του
έκανα σεφτέ. Του γράφω: «Αγαπητέ Υπουργέ, για ποιον λόγο
στην Ελλάδα πληρώνουµε έως και επτά φορές ακριβότερα τα
προϊόντα της «L’OREAL» απ’ ό,τι στην υπόλοιπη Ευρώπη; Σας
επισυνάπτω και σχετική τεκµηρίωση. Με εκτίµηση Γιώργος Αµυ-
ράς». Το καταθέτω. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Αµυράς καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Θα σας δείξω και την τεκµηρίωση τώρα, για να καταλάβετε τι
εννοώ. Αφού πήγε που πήγε ο Πρωθυπουργός και µίλησε µε τον
Πρόεδρο της «L’OREAL» –άντρας, γυναίκα, δεν ξέρω ποιος είναι
καν- δεν του έλεγε, για παράδειγµα, «Ρε, άνθρωπε θες να κάνεις
επένδυση στην Ελλάδα», υποτίθεται, «γιατί, λοιπόν, µας σφά-
ζεις;» Γιατί το ίδιο προϊόν -ένα αποσµητικό σάς δείχνω εγώ τυ-
χαία-, προσέξτε, στη Γερµανία ένα αποσµητικό της «L’ OREAL»
κοστίζει 1,55 ευρώ, στην Αγγλία 1,30 λίρες, δηλαδή περίπου 2
ευρώ, και στην Ελλάδα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ίδιο
προϊόν κοστίζει από 9,80 ευρώ; Ούτε καν 9,80, αλλά από 9,80
ευρώ. Πληρώνουµε επτά φορές ακριβότερα τα προϊόντα της «L’
OREAL» στην Ελλάδα απ’ ό,τι στην υπόλοιπη Ευρώπη.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Ο Τσίπρας φταίει γι’ αυτό;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Πού είναι, κύριοι της Κυβέρνησης, κύριε

Υπουργέ, που θα κτυπάγατε τα µονοπώλια, τις συνεννοήσεις
στην αγορά, τα σηµαδεµένα χαρτιά; Τίποτα δεν έχετε κάνει. Τους
έχετε αφήσει όλους ασύδοτους. 

Το καταθέτω και αυτό, για την τεκµηρίωση που έστειλα στον
κ. Φλαµπουράρη µε αυτή την ανισορροπία των τιµών σε βάρος
των Ελλήνων καταναλωτών. 

Επίσης, καταθέτω και την φωτογραφία του Αντετοκούνµπο µε
τον αδερφό του µε την ελληνική σηµαία στο NBA. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Αµυράς καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο και την προαναφερ-
θείσα φωτογραφία, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµα-
τος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών
της Βουλής)
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Στα υπόλοιπα θέµατα τώρα. Πραγµατικά δεν ξέρω ποιος συµ-
βουλεύει τον Πρωθυπουργό για τα διεθνή θέµατα, είναι αδια-
νόητο αυτό. Μόλις προχθές δεν ακούσαµε τον Υπουργό
Επικρατείας, τον κ. Χριστόφορο Βερναρδάκη, να λέει «Είναι δευ-
τερεύον ζήτηµα ή ένταξη της χώρας στο πρόγραµµα ποσοτικής
χαλάρωσης» και ότι «αν χάσουµε τον Μάρτιο, δεν θα χαθεί και ο
κόσµος»; Εκείνος µπορεί να µη χαθεί, θα χαθούν, όµως, οι έµπο-
ροι, θα χαθούν θέσεις εργασίας, θα χαθούν οι καταστηµατάρχες,
θα χαθεί κόσµος και ντουνιάς που ούτε φαντάζεται ο κ. Βερναρ-
δάκης µάλλον. 

Διότι, ως γνωστόν, οι τράπεζες δεν υφίστανται, είναι απλώς οι
ταµπέλες τους. Χρηµατοδότηση της πραγµατικής οικονοµίας δεν
υπάρχει. Και χάρη σε αυτές τις δηλώσεις τύπου Βερναρδάκη
έχουν φτάσει τα περιβόητα spreads των ελληνικών οµολόγων
άνω του 8%. Αυτή είναι η αβεβαιότητα που έχετε προκαλέσει και
έχει την υπογραφή τη δική σας, µία τζίφρα από εδώ µέχρι το Σύν-
ταγµα. 

Τελικά, εξηγήστε µας, κυρίες και κύριοι Υπουργοί, η Κυβέρ-
νηση βιάζεται να κλείσει την αξιολόγηση ή όχι; Έχει υλοποιήσει
το 90% των υποχρεώσεών της, όπως µας διαβεβαίωνε τον Δε-
κέµβριο ο κ. Τσακαλώτος ή τελικά το 1/3, όπως ο ίδιος ανέφερε
µε την επιστολή αφοσίωσης προς το µνηµόνιο; Πείτε µας κάτι. 

Επίσης, ισχύει η δήλωση του Πρωθυπουργού ότι δεν πρόκειται
να λάβει –και λυπάµαι πραγµατικά που γελάω, γιατί αναφερόµα-
στε και στον Πρωθυπουργό, αλλά το είπε- ούτε 1 ευρώ µέτρα
παραπάνω; Το τρίτο µνηµόνιο γιατί το υπογράψατε; Σιωπή. Αυτή
η σιωπή τα λέει όλα. 

Διπλασιάσατε τον χρόνο του επιδόµατος ανεργίας, όπως µας
έλεγε ο Πρωθυπουργός; Εκτός αν έχει γίνει και το κρατάτε
κρυφό, γιατί είστε και διακριτικοί άνθρωποι! 

Μέσα σε αυτούς τους δώδεκα µήνες η χώρα και το οικονοµικό
επιτελείο πελαγοδροµούν, αλλά οι συσχετισµοί δυνάµεων έχουν
αλλάξει ριζικά. Έχουµε αρχίσει να µπαίνουµε, δυστυχώς, στον
εκλογικό κύκλο της Ολλανδίας, της Γαλλίας, της Γερµανίας και
αυτά που τώρα, χάρη στη δική σας ανικανότητα, στη δική σας
αναποτελεσµατική διαπραγµάτευση, µας έρχονται ως τετελε-
σµένα σχεδόν –αφήστε για το 2019 και µετά- σηµαίνουν ότι έχετε
κάνει πάρα πολύ µεγάλη ζηµιά σε αυτή τη χώρα. 

Τώρα που έχουµε µπει στον κύκλο τον εκλογικό της Ολλαν-
δίας; Καήκαµε! Δεν θα δώσουν τίποτα οι ξένοι! Το είπαν άλλωστε
και οι Ολλανδοί: Αν φύγει το ΔΝΤ από το πρόγραµµα, φεύγουµε
κι εµείς. Φράγκο δεν έχει! Το ίδιο µας λένε άµεσα και καθαρά οι
Γερµανοί, ο κ. Σόιµπλε.

Εποµένως την αποκαλούµενη πολιτική διαπραγµάτευση την
ακούµε και την βλέπουµε, και κάθε φορά που την ακούµε, φοβό-
µαστε, γιατί επιστρέφει ο Πρωθυπουργός µε χειρότερα χαράτσια,
µε µεγάλες επιβαρύνσεις για µισθωτούς, για συνταξιούχους.
Όµως, τα 20 χιλιάρικα σε εκείνους τους δυο «φωστήρες», τους
συνδικάλες στον ΑΔΜΗΕ, ξέρετε να τα δώσετε. Και µετά τον σάλο,
που δεν τα έδωσαν πίσω και ήθελαν να πάρουν και τα αναδροµικά,
τα 200 χιλιάρικα, ξέρετε ότι πλέον θα πάρουν 7.000 ευρώ, γιατί
υπάρχει µια τέτοια σύµβαση, ότι, αν για οποιονδήποτε λόγο κα-
θαιρεθούν από τη διοίκηση, παίρνουν θέση συµβούλου. Αυτό είναι
σκάνδαλο! Γιατί την κρατάτε αυτή τη σύµβαση;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Είναι δική σας σύµβαση αυτή. Τους απο-
λύσαµε εµείς. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Τους απολύσατε, αλλά τους κρατήσατε!
Με 7.000 ευρώ τώρα τους έχετε συµβούλους της διοίκησης. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Η σύµβαση είναι δική σας. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κύριε Φίλη, τους έχετε ως συµβούλους!

Τους έχετε ή δεν τους έχετε ως συµβούλους; Θα µε τρελάνετε;
Απολύστε τους και από συµβούλους!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Αµυρά, µην
κάνετε διαλογική συζήτηση. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Μα, κύριε Πρόεδρε, διαρκώς µπαίνουν
στη συζήτησή µας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Σας παρακαλώ,
συνεχίστε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο εφιάλ-
της του 2015 επιστρέφει, δυστυχώς, µε χειρότερους όρους και
χωρίς να έχουµε κάποιον διεθνή σύµµαχο. Πού είναι οι συµµα-

χίες µας; Πού είναι ο Νότος, που υποτίθεται ότι θα προσέτρεχε
προς τα δίκαιά µας; Οι Ισπανοί ούτε να µας δουν δεν θέλουν! 

Μια δεύτερη αυταπάτη δεν δικαιολογείται από κανέναν και
αυτή τη φορά οι ευθύνες, οι πολιτικές και όχι µόνο, σύσσωµης
της Κυβέρνησης θα τεθούν επί τάπητος. Οι Έλληνες δεν σας ψή-
φισαν, για να οδηγήσετε τη χώρα δεύτερη φορά στα βράχια
µέσα σε δύο χρόνια. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ελπίζω να αντιλαµβανόµαστε
όλοι την κρισιµότητα των στιγµών και µακάρι –αµήν!- την τελευ-
ταία στιγµή η Κυβέρνηση να δει το φως το αληθινό. Όµως, πολύ
φοβάµαι ότι δεν θα συµβεί αυτό, διότι η τυφλότητα που τη δια-
κατέχει, η κοµµατική τυφλότητα, είναι βαθεία. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Τον λόγο έχει ο
Υφυπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων κ. Μπαξε-
βανάκης για επτά λεπτά.

Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΑΞΕΒΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Παιδείας,

Έρευνας και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, για την Κυβέρνησή µας, η επαγ-

γελµατική εκπαίδευση και κατάρτιση αποτελούν ζήτηµα πρώτης
προτεραιότητας και αυτό αποδεικνύεται από τις αλλαγές και µε-
ταρρυθµίσεις που ήδη εφαρµόζουµε από την τρέχουσα σχολική
χρονιά. 

Όµως, πριν φτάσουµε σε αυτές τις αλλαγές, έπρεπε να ανα-
τρέψουµε µια κατάσταση που βρήκαµε, της απογύµνωσης της
επαγγελµατικής εκπαίδευσης από εκπαιδευτικούς και µαθητές.
Αναφέροµαι στη µεγάλη µεταρρυθµιστική τοµή της συγκυβέρ-
νησης της Νέας Δηµοκρατίας - ΠΑΣΟΚ µε την απόλυση και τη
διαθεσιµότητα πάνω από δύο χιλιάδων εκπαιδευτικών της επαγ-
γελµατικής εκπαίδευσης και την εκδίωξη χιλιάδων µαθητών και
µαθητριών που ήθελαν να ακολουθήσουν τους τοµείς που κα-
ταργήθηκαν από το δηµόσιο σχολείο. 

Εµείς, λοιπόν, επαναφέραµε στο δηµόσιο σχολείο αυτούς
τους χιλιάδες εκπαιδευτικούς, που –σηµειωτέον- είχαν τεθεί σε
διαθεσιµότητα µε την υπογραφή του σηµερινού Αρχηγού της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, ως Υπουργού Διοικητικής Μεταρ-
ρύθµισης τότε, και επαναφέραµε και επαναλειτουργήσαµε στα
επαγγελµατικά λύκεια όλους τους τοµείς και τις ειδικότητες, που
εκείνη η συγκυβέρνηση είχε καταργήσει, ξαναδίνοντας στους µα-
θητές και τις µαθήτριες το δικαίωµα να επιλέξουν τον τοµέα και
την ειδικότητα που θα ήθελαν. 

Συγχρόνως, ολοκληρώσαµε τον στρατηγικό µας σχεδιασµό
για την επαγγελµατική εκπαίδευση και την κατάρτιση µέσα από
µια ολιστική θεώρηση της επαγγελµατικής εκπαίδευσης, µε
στόχο την αναβάθµιση του κοινωνικού της ρόλου, την άµβλυνση
των κοινωνικών ανισοτήτων και την παροχή ποιοτικής εκπαίδευ-
σης στους µαθητές και τις µαθήτριές µας και συγχρόνως, µε
στόχο να δώσουµε οµαλή και ασφαλή επαγγελµατική διέξοδο
στους αποφοίτους της.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Σας παρακαλώ,

κύριοι συνάδελφοι, λίγη ησυχία. 
Κύριε Υφυπουργέ, συνεχίστε. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΑΞΕΒΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Παιδείας,

Έρευνας και Θρησκευµάτων): Θέλουµε, µε άλλα λόγια, η επι-
λογή των µαθητών για το εάν θα ακολουθήσουν την κατεύθυνση
του γενικού ή του επαγγελµατικού λυκείου από επιλογή ανάγκης,
που, δυστυχώς, είναι σήµερα, να µετατραπεί σε µια ελεύθερη,
µια συνειδητή επιλογή των µαθητών, που θα την κάνουν µε βάση
τις κλίσεις, τις ανάγκες και τα ενδιαφέροντά τους. 

Αυτές οι αλλαγές συνίστανται σε τρία, κατά τη γνώµη µας, σο-
βαρά ζητήµατα αιχµής:

Το πρώτο είναι η νέα δοµή του επαγγελµατικού λυκείου, η Α’
και η Β’ τάξη της οποίας υλοποιείται ήδη από την τρέχουσα σχο-
λική χρονιά. Θα ολοκληρωθεί η υλοποίησή της την επόµενη χρο-
νιά, όταν θα αγκαλιάσει και τη Γ’ τάξη. Αυτή η νέα δοµή
συνίσταται στην παροχή στέρεων γνώσεων στους µαθητές και
ταυτόχρονα εξειδικευµένων επαγγελµατικών και τεχνολογικών
γνώσεων και δεξιοτήτων, που θα τους καθιστούν ικανούς για τη
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µετέπειτα επαγγελµατική τους πορεία. 
Ο δεύτερος άξονας είναι η δυνατότητα που ήδη δώσαµε για

την εισαγωγή των αποφοίτων των επαγγελµατικών λυκείων εκτός
από τα ΤΕΙ και στα πανεπιστήµια σε ποσοστό 1% επιπλέον του
αριθµού των εισακτέων. 

Αυτό που κάνουµε µε το παρόν νοµοσχέδιο είναι να δηµιουρ-
γούµε και µια κοινή οµάδα σχολών, στην οποία θα εντάσσονται
τµήµατα των ΤΕΙ αλλά και των πανεπιστηµίων. Στην κοινή οµάδα
θα έχουν πρόσβαση οι µαθητές όλων των τοµέων, ανεξάρτητα
από την ειδικότητα την οποία έχουν επιλέξει. 

Σε αυτή την κοινή οµάδα θα ανήκουν και οι Σχολές Υπαξιωµα-
τικών των Ενόπλων Δυνάµεων, οι Σχολές της Πυροσβεστικής και
των Ακαδηµιών Εµπορικού Ναυτικού. 

Ταυτόχρονα, µε το νοµοσχέδιο αυτό επαναφέρουµε τη δυνα-
τότητα που είχαν οι απόφοιτοι των εσπερινών επαγγελµατικών
λυκείων να εισάγονται σε ποσοστό επιπλέον του αριθµού των ει-
σακτέων στα ΤΕΙ, µια δυνατότητα που υπήρχε παλαιότερα και η
οποία καταργήθηκε –κατά σύµπτωση πάλι– το έτος 2013, πάλι
από τη συγκυβέρνηση Σαµαρά – Βενιζέλου και πάλι όταν Υπουρ-
γός Διοικητικής Μεταρρύθµισης ήταν ο σηµερινός Αρχηγός της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. 

Πάρα πολλά σοβαρά πράγµατα, σηµαντικές µεταρρυθµίσεις,
όπως σας αρέσει να λέτε, αγαπητοί συνάδελφοι της Νέας Δηµο-
κρατίας και του ΠΑΣΟΚ, συνέβησαν το σωτήριο εκείνο έτος, το
2013. 

Η τρίτη τοµή, κατά τη γνώµη µας, που επιχειρούµε είναι η υλο-
ποίηση του µεταλυκειακού έτους, της τάξης µαθητείας, ως µιας
ασφαλούς και οµαλής πρώτης επαφής των αποφοίτων τεχνικής
εκπαίδευσης µε την αγορά εργασίας. 

Επειδή έχουν ακουστεί πάρα πολλά, που παραπληροφορούν
και είναι σκανδαλώδη ψέµατα, σχετικά µε το τι ισχύει για το µε-
ταλυκειακό έτος, επιτρέψτε µου να αναφερθώ στα βασικά του
χαρακτηριστικά. 

Πρώτον, είναι προαιρετικό. Όποιος θέλει εντάσσεται, όποιος
θέλει δεν εντάσσεται. 

Δεύτερον, αφορά τους αποφοίτους του σχολείου, που σηµαί-
νει ότι αφορά νέους ανθρώπους, ενήλικες, ηλικίας µεγαλύτερης
των δεκαοκτώ ετών. Δεν ισχύουν, δηλαδή, σε καµµία περίπτωση
αυτά τα ψεύδη που ακούγονται περί εργασίας ανηλίκων. 

Τρίτον, γίνεται υπό την επίβλεψη του σχολείου του ΕΠΑΛ ή του
Εργαστηριακού Κέντρου, µε τον ορισµό υπευθύνου εκπαιδευτι-
κού, ο οποίος παρακολουθεί τους µαθητευόµενους κατά τη διάρ-
κειά της εξάσκησής τους στον χώρο εργασίας. 

Τέταρτον, έχουν πλήρη ασφαλιστικά και εργασιακά δικαιώ-
µατα, όπως αυτά ορίζονται από την εργασιακή και την ασφαλι-
στική νοµοθεσία. 

Πέµπτον, προβλέπεται αµοιβή ίση µε το 75% του κατώτατου
µισθού που ορίζει η Εθνική Γενική Συλλογική Σύµβαση Εργασίας. 

Άρα είναι απολύτως ψευδή τα όσα λέγονται περί απλήρωτης
και ανασφάλιστης εργασίας. 

Για τα φληναφήµατα περί δήθεν παροχής φθηνού εργατικού
δυναµικού στους εργοδότες, η πραγµατικότητα είναι απολύτως
διαφορετική. Αν ήταν έτσι, θα είχαµε ουρές των εργοδοτών έξω
από τις υπηρεσίες του Υπουργείου Παιδείας ή των δοµών της
εκπαίδευσης περιφερειακά, για να ζητούν µαθητευόµενους να
τους εντάξουν ως απλήρωτο δυναµικό στις επιχειρήσεις τους. 

Το αντίθετο συµβαίνει. Γίνεται µεγάλη προσπάθεια για να πει-
σθούν ορισµένες µικρές και µεσαίες επιχειρήσεις –γιατί περί
αυτών µιλάµε– να δεχτούν να συµµετάσχουν στο πρόγραµµα
από το οποίο θα καταβάλουν το ήµισυ της αµοιβής. 

Τέλος, επιτρέψτε µου να αναφερθώ όσο µπορώ πιο επιγραµ-
µατικά στα ζητήµατα της ειδικής αγωγής και εκπαίδευσης, για
τα οποία έγινε µεγάλος λόγος και σε αυτή την Αίθουσα και στη
διάρκεια των συζητήσεων στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέ-
σεων. 

Με το νοµοσχέδιο αυτό και συγκεκριµένα µε το άρθρο 11 προ-
σπαθούµε να πάρουµε ορισµένα µέτρα που είναι εξυπηρετικά
για τους µαθητές και τις µαθήτριες µε αναπηρία ή µε ειδικές εκ-
παιδευτικές ανάγκες. 

Θα αναφερθώ σ’ ένα χαρακτηριστικό, που δεν έχει ακουστεί.
Εξασφαλίζουµε την ισότιµη πρόσβαση στο αγαθό της µόρφωσης

για τα παιδιά µε αναπηρία, καθώς καταργούµε την προϋπόθεση
που υπήρχε για να συµµετάσχει κανείς στις εισαγωγικές εξετά-
σεις στις ανώτερες σχολές χορού και δραµατικής τέχνης, όπου
απαιτούνταν βεβαίωση αρτιµέλειας. Το αναχρονιστικό αυτό προ-
εδρικό διάταγµα του 1983 καταργείται µε το παρόν νοµοσχέδιο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Θα χρειαστώ δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, κύριε

Μπαξεβανάκη. Θα σας δώσω ένα λεπτό ακόµα. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΑΞΕΒΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Παιδείας,

Έρευνας και Θρησκευµάτων): Επίσης, σε σχέση µε ορισµένες
παρατηρήσεις που έγιναν σχετικά µε τη δεύτερη ξένη γλώσσα,
κανένας µαθητής δεν απαλλάσσεται ούτε από την παρακολού-
θηση ούτε από την αξιολόγηση για τη δεύτερη ξένη γλώσσα.
Αυτό που κάνουµε µε το άρθρο 11 είναι ότι δεν θα προσµετράται
ο βαθµός στην εξέταση της δεύτερης ξένης γλώσσας για τον συ-
νυπολογισµό του µέσου όρου και αυτό µόνο εφόσον υπάρξει
ανάλογο αίτηµα των γονέων. Και αυτό σαν µία µικρή συµβολή
για να απαλλάξουµε µια µεγάλη οµάδα µαθητών από το παρα-
πάνω άγχος, αναλογιζόµενοι τις δυσκολίες που έχουν στην αφο-
µοίωση των γνώσεων. 

Τι κάναµε στην ειδική αγωγή; Φέτος ήταν η πρώτη χρονιά µετά
από δεκαετίες που στα σχολεία της ειδικής αγωγής το κουδούνι
χτύπησε την 12η Σεπτεµβρίου, ταυτόχρονα σε όλα τα σχολεία ει-
δικής αγωγής και ταυτόχρονα µε όλα τα σχολεία γενικής εκπαί-
δευσης της χώρας µας. Ήµουν παρών ο ίδιος στον αγιασµό που
έγινε στο Ειδικό Επαγγελµατικό Γυµνάσιο και στο ΕΚ του Πύρ-
γου και µπορώ να σας µεταφέρω την έκπληξη των γονέων, των
εκπαιδευτικών και των µαθητών µας που αυτός ο αγιασµός συ-
νέβη την πρώτη µέρα του σχολικού έτους. Δεν µπορούσαν να το
πιστέψουν. 

Δεύτερον, οι προσλήψεις αναπληρωτών εκπαιδευτικών έγιναν
για πρώτη φορά πριν από τις προσλήψεις αναπληρωτών για τη
γενική εκπαίδευση. Αυτό το επιτάσσει ο νόµος, αλλά ποτέ δεν
υλοποιήθηκε. Το υλοποίησε η δική µας Κυβέρνηση για πρώτη
φορά τον Σεπτέµβρη του 2016. 

Μέχρι σήµερα έχουν προσληφθεί δέκα χιλιάδες εξακόσιοι ανα-
πληρωτές εκπαιδευτικοί στις δοµές της ειδικής εκπαίδευσης και
για την παράλληλη στήριξη. Το τελευταίο σωτήριο έτος της συγ-
κυβέρνησης Νέας Δηµοκρατίας-ΠΑΣΟΚ, το 2014-2015, είχαν
προσληφθεί έξι χιλιάδες τριακόσιοι εκπαιδευτικοί. Μιλάµε για πα-
ραπάνω από τέσσερις χιλιάδες εκπαιδευτικούς, οι οποίοι σήµερα
µε τις γνωστές δηµοσιονοµικές δυσκολίες βρίσκονται στα σχο-
λεία της ειδικής αγωγής, βοηθώντας τους µαθητές και τις µαθή-
τριες που έχουν ανάγκη. Αυτό δείχνει έµπρακτα ότι σε αυτές τις
συνθήκες η προτεραιότητα της Κυβέρνησής µας είναι στην
πράξη τα κοινωνικά στρώµατα που έχουν τη µεγαλύτερη ανάγκη. 

Φέτος, µετά από οκτώ χρόνια ανυδρίας έχουν ιδρυθεί είκοσι
τρία νέα σχολεία ειδικής αγωγής σε όλη τη χώρα, δώδεκα νέες
λυκειακές τάξεις σε ειδικά επαγγελµατικά γυµνάσια και πεντα-
κόσια τριάντα οκτώ νέα τµήµατα ένταξης στα γενικά σχολεία
πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης. 

Τέλος, σχετικά µε τις διατάξεις του άρθρου 11 για το πώς συγ-
κροτούνται τα τµήµατα στα σχολεία της ειδικής αγωγής… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, ολο-
κληρώνετε, κύριε Υφυπουργέ. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΑΞΕΒΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Παιδείας,
Έρευνας και Θρησκευµάτων): Οι διατάξεις, που καθιερώνουν
τον ελάχιστο αριθµό µαθητών ορίζουν τον αριθµό των τριών µα-
θητών. Αυτό είναι ευνοϊκότερο από τις διατάξεις που ίσχυαν
µέχρι σήµερα. 

Για να διαλευκάνουµε µία παρανόηση, που, κατά τη γνώµη
µας, γίνεται σκόπιµα, θέλω να πω ότι το άρθρο αυτό αναφέρεται
στο πώς συγκροτούνται τα τµήµατα στα σχολεία. Για παρά-
δειγµα, εάν σε ένα σχολείο υπάρχουν δέκα µαθητές, δεν θα συγ-
κροτηθούν επτά τµήµατα. Αυτό να είναι ξεκάθαρο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ολοκληρώστε,
κύριε Υφυπουργέ. 
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ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΑΞΕΒΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Παιδείας,
Έρευνας και Θρησκευµάτων): Δεν καθορίζει αυτό τον τρόπο
για το πώς συγκροτούνται τα σχολεία. Η Κυβέρνηση δηλώνει µε
τον πιο επίσηµο τρόπο ότι κανένα σχολείο ειδικής αγωγής και εκ-
παίδευσης δεν πρόκειται να καταργηθεί, ανεξάρτητα από τον
αριθµό των µαθητών του. Αναφερόµαστε σε όλη την επικράτεια
της χώρας, στην τελευταία ορεινή και δυσπρόσιτη περιοχή, στο
µικρότερο νησί της χώρας µας: Κανένα σχολείο ειδικής αγωγής
δεν πρόκειται να καταργηθεί. Κανένας µαθητής δεν θα στερηθεί
τη δυνατότητα του να φοιτήσει σε σχολείο ειδικής αγωγής, ανε-
ξάρτητα από το πιο σηµείο της χώρας τυχαίνει να είναι η κατοικία
του. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ ευχαριστώ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής, σαράντα τρεις µαθήτριες και µαθητές και πέντε εκπαιδευτι-
κοί συνοδοί από το 2ο Δηµοτικό Σχολείο Τρικάλων. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Παρακαλώ, κυρία Ζαρούλια, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά.
ΕΛΕΝΗ ΖΑΡΟΥΛΙΑ: Θα ήθελα κι εγώ µε τη σειρά µου λίγη

ανοχή, κύριε Πρόεδρε, όπως ο προηγούµενος, γιατί είναι ένα ση-
µαντικό νοµοσχέδιο, είναι επείγον και δεν έχουµε άλλη ευκαιρία
να µιλήσουµε γι’ αυτό.

Καταγγέλλουµε την επείγουσα διαδικασία, διότι µέσω αυτής
διευθετούνται ζητήµατα µε προχειρότητα σ’ ένα νοµοσχέδιο ετε-
ρογενές και πολύµορφο. 

Σε γενικές γραµµές είναι τοις πάσι γνωστό ότι η θεώρηση των
συγκυβερνώντων ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ για την παιδεία αντιµάχονται
απολύτως και µε ιδιαίτερη έµφαση την εθνική παιδεία, το µον-
τέλο που ευαγγελίζεται ο εθνικισµός, το οποίο προσιδιάζει και
εναρµονίζεται µε την ιστορία χιλιετιών του Ελληνισµού, της έκ-
φανσης αυτής στην παράδοση, τα ήθη και τα έθιµα. Η ελληνική
παιδεία και το ελληνικό εκπαιδευτικό σύστηµα πρέπει να επιτε-
λούν καθοριστικό ρόλο όχι µόνο στη διατήρηση της συλλογικής
συνειδήσεως και εθνικής µνήµης, αλλά και στη διάπλαση του
ήθους και του αξιακού συστήµατος των νέων.

Αναντιρρήτως, λοιπόν, το νεοεισαγόµενο µοντέλο παιδείας
υπό των πολιτικών αγυρτών του συριζαίικου ετερόκλητου µορ-
φώµατος των εµφορούµενων επικίνδυνων αντεθνικών καταβο-
λών και εµµονικών ιδεοληψιών όχι µόνο δεν συνάδει µε τις
ανάγκες της ελληνικής κοινωνίας, της ελληνικής παράδοσης και
των ιστορικοκοινωνικών δεσµών της ελληνικής κοινωνίας, αλλά
αντιβαίνει στην ίδια την εθνική ταυτότητα, απαξιώνοντας την
εθνική µνήµη και τους άγραφους ηθικούς και αξιακούς κώδικες,
οι οποίοι έχουν την καταγωγή τους από την πορεία του έθνους
µέσα στην ιστορία.

Ως ελληνικό εθνικιστικό κίνηµα αντιµαχόµαστε σθεναρά την
κατάπτωση της σηµερινής παιδείας, διότι η θεσµική αυτή δυνα-
τότητα των εθνοµηδενιστών και η υπαγωγή της διαµορφώσεως
αυτής στα χέρια τους είναι κάτι το επικίνδυνο.

Με λίγα λόγια, όχι µόνο δεν διακείµεθα θετικοί επί της αρχής
της προσπάθειας αποδοµήσεως της εθνικής ταυτότητας µέσω
της εκπαιδεύσεως, αλλά είµαστε φύσει αντίθετοι σε κάθε επιχεί-
ρηση υπονοµεύσεως και απαξιώσεως της εθνικής συνειδήσεως.

Ας πάµε τώρα στο παρόν νοµοσχέδιο. Οι εξετάσεις του Κρα-
τικού Πιστοποιητικού Γλωσσοµάθειας σχεδιάστηκαν βάσει των
αρχών που διαπνέουν το κοινό ευρωπαϊκό πλαίσιο αναφοράς για
τις γλώσσες. Από το 2003 δε το σύστηµα εξετάσεων και πιστο-
ποιήσεως του Κρατικού Πιστοποιητικού Γλωσσοµάθειας λειτουρ-
γεί συνεχώς εντύπως, ενώ από το 2010 ξεκίνησε η ηλεκτρονική
εκδοχή του, µε σκοπό η ηλεκτρονική εξέταση να παρέχει αυτο-
µατοποιηµένες δοµές.

Αναµφιβόλως, το Κρατικό Πιστοποιητικό Γλωσσοµάθειας είναι
ένα ισχυρό όπλο γλωσσοµάθειας, το οποίο, όµως, χρήζει ανα-
βαθµίσεως. Σαφώς και πρέπει να βελτιωθούν οι συνθήκες των

εξετάσεων, γεγονός που υποβοηθά την εξασφάλιση έγκυρης πι-
στοποιήσεως µε χαµηλά εξέταστρα.

Εκεί που θα πρέπει, όµως, να δοθεί περισσότερη έµφαση και
προσοχή είναι στις νέες ρυθµίσεις που εισάγονται στο νοµοσχέ-
διο για την πρωτοβάθµια και δευτεροβάθµια εκπαίδευση. 

Εισάγεται ο ενιαίος αριθµός µαθητή. Η θέσπιση του ενιαίου
αριθµού µαθητή θα διευκολύνει δήθεν την ταυτοποίηση και πα-
ρακολούθηση της πορείας του κάθε µαθητή στα σχολικά έτη φοί-
τησης, ανεξάρτητα από τις µονάδες ή τις γεωγραφικές περιοχές
στις οποίες φοιτά, µε απόλυτο σεβασµό στα προσωπικά δεδο-
µένα. Ταυτόχρονα, θα γίνεται έλεγχος για τυχόν εγγραφή µα-
θητή στην ίδια σχολική χρονιά σε περισσότερα από ένα σχολεία,
καθώς και για ταυτοποίηση των αλλοδαπών µαθητών, όταν ζη-
τούν αλλαγή στοιχείων.

Εδώ, λαµβάνοντας υπ’ όψιν τις επιδιώξεις της συγκυβερνή-
σεως και της πιέσεις για ένταξη τέκνων λαθροµεταναστών, µάλ-
λον στοιχειοθετείτε ευνοϊκή ρύθµιση για τους αλλογενείς
µαθητές και φακέλωµα των Ελλήνων µαθητών. 

Εδώ εντοπίζουµε έναν θεσµό, ο οποίος εµφιλοχωρεί στην προ-
σωπικότητα του µαθητή και ο σκοπός της υλοποιήσεώς του µόνο
αγνός δεν είναι. Η έννοια του ενιαίου αριθµού µαθητή εντάσσεται
στο πλαίσιο της προσπάθειας καταγραφής της ψυχοδιανοητικής
αναπτύξεως του νεαρού µαθητή και των ψυχολογικών ανησυχιών
του. Η παρακολούθηση της πορείας του µέσω του ενιαίου αριθ-
µού µαθητή παρεµβαίνει καταφώρως στα προσωπικά δεδοµένα
και αν λάβουµε υπ’ όψιν και την άθλια εκστρατεία περί διεµφυλι-
κών προτύπων και την προσπάθεια επιβολής νέων στερεοτύπων,
που αποτελούν βόµβα στα θεµέλια της κοινωνίας, τότε µιλάµε
για έναν θεσµό επικίνδυνο, καθώς το παιδί θα τίθεται υπό αυ-
στηρό έλεγχο. Οι τυχόν αποκλίσεις της συµπεριφοράς του, που
απορρέουν από τους φυσικούς νόµους της κοινωνικότητος, πι-
θανόν να απορρίπτονται και οι παρεµβάσεις µέσω της παρακο-
λουθήσεώς του θα έχουν σαφώς αντίκτυπο στον ψυχισµό και
στην ψυχοσύνθεσή του. Εποµένως η Χρυσή Αυγή λέει «όχι στον
ενιαίο αριθµό µαθητή.

Η σύσταση Διεύθυνσης Ιδιωτικής Εκπαίδευσης στο Υπουργείο
Παιδείας προβλέπεται, προκειµένου το σύνολο των ζητηµάτων
που αφορούν την ιδιωτική εκπαίδευση να αντιµετωπίζεται ενιαία
µε οριστικό και αποτελεσµατικό τρόπο για όλα τα ενδιαφερόµενα
µέλη. Και αυτό είναι αρκετά ύποπτο, καθώς ο ενιαίος και απόλυ-
τος έλεγχος των ιδιωτικών σχολείων από το Υπουργείο είναι µια
εξόφθαλµη αφορµή για να συντάσσονται αυτά απολύτως µε τη
γραµµή της αντεθνικής και εθνοµηδενιστικής συγκυβερνήσεως. 

Όµως, ο συγκεντρωτικός χαρακτήρας που θεσπίζεται εδώ
αφήνει πολλά υπονοούµενα στις σκοπιµότητες που αποκρύπτον-
ται πίσω από το πρόσχηµα των ανακυπτουσών αδυναµιών και της
υποτιθέµενης ανάγκης εξορθολογισµού των αρµοδιοτήτων των
υπηρεσιών του Υπουργείου. 

Μέσα σε διατάξεις τυπικές και τεχνικές, όπως η εκχώρηση
µουσείου στο Καποδιστριακό, και ζητήµατα επαγγελµατικής εκ-
παιδεύσεως υποβόσκουν διατάξεις που προωθούν την αφοµοί-
ωση της ελληνοποίησης και νοµιµοποίησης λαθροµεταναστών. 

Συγκεκριµένα, η νοµοτεχνική βελτίωση επί του άρθρου 29 κα-
θιστά κατάδηλες τις µεθοδεύσεις των αντεθνικών και πολιτικών
πρακτόρων της συριζαίικης συµπαιγνίας, εδραζόµενες στις εθνο-
διαλυτικές βλέψεις τους για πλήρη απεθνικοποίηση του ελληνικού
κράτους, διάχυση των κυµάτων αλλογενών επί της επικράτειας,
αλλοίωση της πληθυσµιακής συνθέσεως της ελληνικής κοινωνίας
και οµοιογένειάς της. 

Συγκεκριµένα, δεν είναι αρκετή γι’ αυτούς η προϋπόθεση του
ελληνικού σχολείου, αλλά αυτό επεκτείνεται µε τη φράση «ή σε
σχολείο που ακολουθεί ελληνικό πρόγραµµα». 

Για εµάς τους Έλληνες εθνικιστές δεν αποτελεί ύψιστο θέµα
η διευθέτηση τυπικών σηµαντικών ζητηµάτων, αλλά το εκτυλισ-
σόµενο έγκληµα που βρίσκεται σε εξέλιξη και αυτό είναι η άνευ
όρων και µαζική αφοµοίωση κυµάτων λαθροµεταναστών εντός
του εθνικού κορµού.

Επίσης, τι εννοούν «σχολείο µε ελληνικό πρόγραµµα»; Τι εί-
δους σχολεία είναι αυτά εκτός των ιδιωτικών ιδρυµάτων; Έχει
σχέση αυτή η διάταξη µε το άρθρο, στο οποίο ενισχύονται οι αρ-
µοδιότητες του «Υπουργείου Αντεθνικής Παιδείας» στα ιδιωτικά
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σχολεία; Μήπως στο µέλλον δηµιουργηθούν ιδιωτικά ιδρύµατα
από τις περίφηµες ΜΚΟ µε ελληνικό πρόγραµµα, η φοίτηση στα
οποία από λαθροµετανάστες αποτελέσει το εισιτήριο για τη µα-
ζική απόδοση ιθαγένειας;

Αυτό που εννοούν και δεν το έχει καταλάβει κανείς, και σκοπί-
µως και µε δόλιο τρόπο δεν το ξεκαθαρίζουν, είναι ότι σχολείο
µε ελληνικό πρόγραµµα θα µπορούσε να θεωρηθεί η διδασκαλία
που γίνεται τις απογευµατινές ώρες ξεχωριστά σε παιδιά προ-
σφύγων και λαθροµεταναστών στα ελληνικά σχολεία. 

Με τον τρόπο αυτό ανοίγεται δρόµος για την παροχή ιθαγέ-
νειας σε όλους όσοι βρίσκονται στα hot spots και γι’ αυτό επιµέ-
νουν στη φοίτηση στα ελληνικά σχολεία τις απογευµατινές ώρες,
µε ξεχωριστή διδασκαλία στα ελληνικά. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα ήθελα λίγο χρόνο ακόµα, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Πόσο χρόνο θέ-

λετε;
ΕΛΕΝΗ ΖΑΡΟΥΛΙΑ: Ένα µε δύο λεπτά. Θα προσπαθήσω να

είµαι σύντοµη. 
Εποµένως δεν τους παρέχετε µόρφωση, αλλά εισιτήριο ελλη-

νικής ιθαγένειας. Γιατί ο προηγούµενος νόµος περί απονοµής ελ-
ληνικής ιθαγένειας στους λαθροµετανάστες, που µόνο η Χρυσή
Αυγή καταψήφισε, όριζε να φοιτούν τα προσφυγόπουλα σε ελ-
ληνικό σχολείο και όχι σε σχολείο µε ελληνικό πρόγραµµα. 

Εν τάχει, γιατί δεν έχω χρόνο, θα αναφερθώ σε µερικά από τα
άρθρα, τα οποία θα καταψηφίσουµε. Λέµε «όχι» στο επαίσχυντο
άρθρο 7. Σε καµµία περίπτωση δεν πρέπει να καθιερωθεί το φα-
κέλωµα και η παρακολούθηση του µαθητή. 

Σχετικά µε το άρθρο 12, εάν και εισάγονται θεµιτές διατάξεις
για τους µαθητές των ΕΠΑΛ, στην παράγραφο 4 ρυθµίζεται δυ-
νατότητα κατατάξεως στις Ένοπλες Δυνάµεις, διάταξη που αν-
τίκειται στο πρόγραµµα της Χρυσής Αυγής, στο πρόγραµµα ενός
εθνικού κράτους. 

Στο άρθρο 13 λέµε, επίσης, «όχι». Εκτός της εισαγωγής χωρίς
εξετάσεις στην τριτοβάθµια εκπαίδευση για υποψηφίους που αν-
τιµετωπίζουν σοβαρά προβλήµατα υγείας, εισάγονται και αλλο-
δαποί ή και αλλογενείς απόφοιτοι ξένων σχολείων στην ηµεδαπή.
Ποιων αλλοδαπών; Αυτών που έχουν λάβει ιθαγένεια αντισυνταγ-
µατικώς;

Επιπλέον, σύµφωνα µε τον ν.2525/1997, σε περίπτωση που
υπερβαίνουν τον αριθµό των θέσεων οι αλλογενείς µπορεί να γί-
νουν δεκτοί κατά προτεραιότητα µε απόφαση της συνελεύσεως
του προγράµµατος σπουδών επιλογής εις βάρος Ελλήνων πολι-
τών. Εδώ βλέπουµε να είναι το κράτος ρατσιστικό εναντίον των
Ελλήνων. Επίσης, καθίσταται αντιληπτή η διάκριση εις βάρος των
ατόµων µε αναπηρία από τις εικαστικές τέχνες. 

Σχετικά µε το άρθρο 14, εάν και είναι γνωστή η κατάσταση στη
Θράκη και οι ανάγκες της ιδιάζουσας καταστάσεως, το άρθρο
αποτελεί στην ουσία ενίσχυση του µουσουλµανικού στοιχείου και
προνοµιακή µεταχείριση των µουσουλµάνων. 

Η µουσουλµανική µειονότητα στη Θράκη χρήζει ιδιαίτερης µε-
ταχειρίσεως, µε έµφαση στην προάσπιση των εθνικών µας συµ-
φερόντων και όχι µε προσανατολισµό την ενδυνάµωση και
διεύρυνση των δικαιωµάτων της µουσουλµανικής µειονότητας. 

Εισάγονται περισσότεροι µουσουλµάνοι στο Αριστοτέλειο Πα-
νεπιστήµιο Θεσσαλονίκης, όταν έχει µπλοκάρει η επετηρίδα των
µουσουλµάνων εκπαιδευτικών από την ουρά αναµονής. Συνεπώς
πού ακριβώς θα διοριστούν αυτοί και τι υπηρεσία θα προσφέ-
ρουν; 

Στο άρθρο 15 λέµε «όχι».
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας της κυρίας Βουλευτού)
Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Συγγνώµη. Θα ήθελα την ανοχή

σας.
Άκρως ύποπτη είναι η σύσταση της Μονάδας Αυτοτελούς Δι-

εύθυνσης Ιδιωτικής Εκπαίδευσης, η οποία θα εποπτεύει τα ιδιω-
τικά σχολεία πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης. 

Άραγε, τι συµπέρασµα συνάγεται από τον επιδιωκόµενο στόχο
της µονάδας, ο οποίος είναι η διασφάλιση της παρεχόµενης εκ-
παίδευσης και η εποπτεία; Μην τυχόν και κάποιοι παρεκκλίνουν

του εθνοµηδενιστικού προσανατολισµού του Υπουργείου Παι-
δείας, που συνθλίβουν την εθνική παιδεία και εισάγουν τα κατά-
πτυστα πρότυπα κατά της οµοφοβίας και ενός αόρατου
ρατσισµού;

Στο άρθρο 29 είπαµε «όχι».
Άρθρο 31. Εδώ έχει µεταφερθεί η παράγραφος 11 του άρθρου

19, όπου δεν προβλέπονται ευνοϊκές ρυθµίσεις για πολύτεκνους.
Στην ύπατη θέση των κοινωνικών προτεραιοτήτων και αναγκαιο-
τήτων κείται η ενίσχυση των πολύτεκνων ελληνικών οικογενειών,
τα µέλη των οποίων θα πρέπει να διευκολύνονται και να φοιτούν
πλησίον της οικογένειας. Μια τέτοια πρόβλεψη, βέβαια, βρίσκε-
ται στον αντίποδα της κοινωνικής αναλγησίας της συγκυβέρνη-
σης, η οποία παρέχει αφειδώς και προκλητικώς προνόµια µόνο
στους κάθε λογής ξένους, φυσικά µε το αζηµίωτο.

Εν κατακλείδι, το συζητούµενο νοµοσχέδιο, το οποίο εισάγει
η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ – ΑΝΕΛ, το καταψηφίζουµε επί της αρχής
και διατηρούµε επιφυλάξεις για ελάχιστες θετικές διατάξεις.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εγώ ευχαρι-
στώ.

Τον λόγο έχει ο κ. Κεγκέρογλου, Βουλευτής της Δηµοκρατικής
Συµπαράταξης.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η
Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ µάς εγκάλεσε γιατί
δεν είπαµε µια καλή κουβέντα µέχρι τώρα για την υπεραπόδοση
των φόρων και την υπερκάλυψη των εισπράξεων. Μας εγκάλεσε,
δηλαδή, γιατί δεν χειροκροτήσαµε την Κυβέρνηση για την υπερ-
φορολόγηση στην οποία έχει υποβάλει τους πολίτες και τις µι-
κροµεσαίες επιχειρήσεις, για τις υψηλές ασφαλιστικές εισφορές
που έχει επιβάλει στους επαγγελµατίες, που στο µέλλον θα πά-
ρουν συντάξεις - επιδόµατα. 

Επίσης, µας εγκάλεσε γιατί δεν χειροκροτήσαµε την µεγάλη
αύξηση της ωριαίας απασχόλησης και της εκ περιτροπής εργα-
σίας, που παρουσιάζουν τα τελευταία στοιχεία του «ΕΡΓΑΝΗ»,
κάνοντας την τετράωρη, τη µερική απασχόληση, που ήταν η υπο-
βαθµισµένη εργασία κάποτε, όραµα µακρινό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε ένα νοµοσχέδιο µε
τριάντα έξι άρθρα, έξι µόνο από τα οποία τέθηκαν σε διαβού-
λευση, ενώ τα υπόλοιπα τριάντα ήρθαν κατά την πορεία -και βέ-
βαια µε διάφορους τρόπους- και αφορούν κυρίως διευθετήσεις,
άλλες αναγκαίες, άλλες όχι, πολλές από τις οποίες όµως είναι
πελατειακού χαρακτήρα.

Οι Υπουργοί της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ αλλάζουν: Μπαλ-
τάς, Φίλης, Γαβρόγλου. Η τακτική, όµως, µένει ίδια.

Μπαλτάς και Φίλης, ενώ άνοιγαν µε µεγαλοστοµίες τον διά-
λογο, τον οποίο θα ακολουθούσαµε, τον οποίο ονόµαζαν και
«εθνικό», την ίδια ώρα προέβαιναν σε νοµοθετικές ρυθµίσεις για
τα θέµατα τα οποία θα συζητούσαµε.

Και ο κ. Γαβρόγλου, ο οποίος πριν από λίγες ηµέρες στην Επι-
τροπή Μορφωτικών Υποθέσεων είπε ότι δεν θα το πράξει και δεν
θα ακολουθήσει αυτό που έκαναν οι προκάτοχοί του, τελικά εν-
τάσσεται στην πεπατηµένη. Αυτό σηµαίνει ότι υπέρτατες δυνά-
µεις, πέραν των Υπουργών, καθορίζουν τη γραµµή ως προς τον
τρόπο συµπεριφοράς και νοµοθέτησης. Και, δυστυχώς, αυτός ο
τρόπος δεν είναι η καλή νοµοθέτηση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γι’ αυτό το νοµοσχέδιο η τοπο-
θέτησή µας είναι «παρών» επί της αρχής. Υπάρχουν, βεβαίως,
άρθρα τα οποία θα ψηφίσουµε, αλλά υπάρχουν και άρθρα τα
οποία θα καταψηφίσουµε ή άλλα στα οποία θα δηλώσουµε
«παρών» λόγω συγκεκριµένων παραγράφων, οι οποίες έχουν
µπει µαζί µε άλλες που µπορεί να είναι θετικές ή το αντίστροφο. 

Ξεκινώ την τοποθέτησή µου µε αφορµή τα άρθρα 26 και 27,
στα οποία προβλέπεται για άλλη µία φορά ο αποσπασµατικός
επανασχεδιασµός του χάρτη των πανεπιστηµιακών τµηµάτων
στη χώρα µας. 

Αυτός, όµως, ο επανασχεδιασµός δεν λέµε όλοι, αποτιµώντας
το τι έγινε στο παρελθόν, ότι πρέπει να είναι σε µια ενιαία, ευρύ-
τερη βάση όπου πραγµατικά θα µπορούµε να δούµε τις ανάγκες
συνολικά της χώρας και να µην ερχόµαστε να νοµοθετούµε κατά
περίπτωση; Γιατί, αφού έχει γίνει αυτή η διαπίστωση εδώ και

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΑ’ - 9 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2017 4835



καιρό και την έχουµε συµφωνήσει στο πλαίσιο του εθνικού δια-
λόγου, δεν ακολουθήθηκε έστω τώρα αυτή τη διαδικασία, αλλά
ερχόµαστε αποσπασµατικά να λειτουργήσουµε;

Μας λέτε σήµερα ότι ιδρύονται δύο τµήµατα τουρισµού. Μά-
λιστα. Καλώς. Δεν έχει κανείς αντίρρηση. Είναι πάρα πολύ χρή-
σιµα. Όµως, τι έγινε µε τη δέσµευση του Υπουργείου Παιδείας,
της πολιτείας ουσιαστικά, για την ίδρυση τµήµατος τουρισµού
στο Ρέθυµνο; Θα βρεθεί κάποιος άλλος και θα µου πει, «Γιατί στο
Ρέθυµνο και όχι κάπου αλλού;». Ε, ναι, αυτός ο ευρύτερος προ-
βληµατισµός χρειάζεται, ούτως ώστε να καταλήξουµε.

Δεν ξέρω ποιοι παρενέβησαν ούτως ώστε να µην υλοποιηθεί
αυτή τη δέσµευση της Κυβέρνησης. Είπε ο κ. Γαβρόγλου στη ση-
µερινή του οµιλία -και συµφωνώ απόλυτα- ότι η βιοµηχανία του
τουρισµού χρειάζεται τα πανεπιστήµιά της. Μάλιστα. Πού θα
πάµε να τα κάνουµε, δηλαδή, τα τµήµατα τουρισµού; Δεν κατά-
λαβα. Όταν λέµε τουρισµός, έρχεται στο µυαλό σας η Ρόδος και
η Κρήτη, η Κρήτη και η Ρόδος -µπορεί να τσακωθούµε για τη
σειρά, αλλά δεν έρχεται τίποτε άλλο πρώτο- µε τα αντίστοιχα πα-
νεπιστήµια και τµήµατα, κύριε Υπουργέ, κύριε καθηγητά.

Εδώ, λοιπόν, έχουν εµφιλοχωρήσει άλλα κριτήρια ως προς τις
προτεραιότητες. Και λέµε ότι σήµερα ζητάµε τη δέσµευσή σας
για το συγκεκριµένο τµήµα στο Ρέθυµνο. Αλλά αν το κάνουµε
αυτό, θα είναι πραγµατικά άλλη µια αποσπασµατική ρύθµιση.

Θα είναι καλύτερα, λοιπόν, αφού δεν υπάρχει τρόπος να γίνει
σήµερα µια συνολική αποτίµηση για το τι πρέπει να γίνει, πραγ-
µατικά να έρθετε σε µια Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων µε
µοναδικό θέµα αυτό και να καταλήξουµε και στα τµήµατα και τις
σχολές και σε άλλα πράγµατα.

Με το άρθρο 18 καταργείται το ΕΣΥΠ. Πρώτα το απαξιώσατε
και οδηγήσατε σε παραίτηση επιστήµονες κύρους, που οι ίδιοι
είχατε προτείνει, και τώρα συστήνετε ένα άλλο, από το οποίο
αποκλείετε σηµαντικούς κοινωνικούς φορείς. 

Το άρθρο 20 είναι συνέχεια της µαζικής µετακίνησης καθηγη-
τών µέσης εκπαίδευσης και δασκάλων πρωτοβάθµιας εκπαίδευ-
σης στα πανεπιστήµια. Είναι η συνέχεια της µεθόδου, η δασκάλα
γίνεται καθηγήτρια ιατρικής και η καθηγήτρια γυµνασίου γίνεται
καθηγήτρια πολυτεχνείου.

Με το άρθρο 23 βάζετε τις ανώνυµες εταιρείες επίσηµα στα
πανεπιστήµια. Δηµιουργείτε ιδιωτικό εκδοτικό οίκο στο Ανοικτό
Πανεπιστήµιο, πράγµα που στην εποχή µας, σε σχέση µε την τε-
χνολογία που υπάρχει και τις ανάγκες των φοιτητών, που ήδη
επιβαρύνονται µε υψηλά κόστη, θα δηµιουργήσει νέους φραγ-
µούς, ούτως ώστε αδύναµοι οικονοµικά φοιτητές να µην µπο-
ρούν να σπουδάσουν στο Ανοικτό Πανεπιστήµιο. Βάζετε έτσι
φραγµούς στους φοιτητές µε χαµηλά εισοδήµατα.

Με το άρθρο 30 ανοίγετε τον ασκό του Αιόλου για την παρά-
ταση των ορίων συνταξιοδότησης. Δεν πήρατε το µήνυµα τις
προάλλες -χθες, προχθές- από αυτό που έπαθε η κ. Θάνου στον
Άρειο Πάγο και στο άλλο όργανο που το συζήτησε; Δηλαδή, γιατί
επιµένετε σε αυτά; 

Κύριε Υπουργέ, σας ζητούµε να κάνετε δεκτή την τροπολογία
για τη νοµοθέτηση της δυνατότητας επανεξέτασης σε δεύτερη
ευκαιρία όσων υποψηφίων των πανελλαδικών δεν δώσουν κάποιο
ή κάποια µαθήµατα, µε την υπόδειξη και τη νοµοτεχνική βελ-
τίωση της εξουσιοδοτικής, προκειµένου να υπάρχει υπουργική
απόφαση. Και αν θέλετε, µπορείτε να προσθέσετε, «και µετά από
τη γνώµη ή τη σύµφωνη γνώµη της Επιτροπής Μορφωτικών Υπο-
θέσεων», δηλαδή ότι το σχέδιο της υπουργικής απόφασης θα
συζητηθεί στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων. Μια δήλωση
στη Βουλή γι’ αυτό αρκεί, για να δεσµευτούµε όλοι ότι µέσα από
αυτή τη διαδικασία θα υπάρξει µια γνωµοδότηση, προκειµένου
να βγάλει την απόφαση.

Ολοκληρώνω λέγοντας ότι πραγµατικά υπάρχει τρόπος, εάν
όλο το διάστηµα κατά το οποίο δεν έχουµε νοµοθετικό έργο και
καθόµαστε -να το πούµε αυτό, έχουµε πολλά κενά ως προς το
νοµοθετικό έργο- έρθει οργανωµένα ένα καλά επεξεργασµένο
νοµοσχέδιο, πραγµατικά υπάρχει πεδίο διαλόγου.

Όµως, µε συγχωρείτε, αλλά µε τον τρόπο που το φέρνετε οδη-
γείτε σε νοµοσχέδια, τα οποία δεν φέρνουν το επιδιωκόµενο -
ακόµα και από την Κυβέρνηση- αποτέλεσµα.

Ψηφίζουµε, λοιπόν, «παρών» επί της αρχής.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή του χρόνου.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ ευχαριστώ,

κύριε Κεγκέρογλου.
Τον λόγο έχει ο κ. Γιαννακίδης, Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ.
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΓΙΑΝΝΑΚΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, για µας το µειονοτικό εκπαιδευ-

τικό σύστηµα αποτελεί εγγυηµένο δικαίωµα της µειονότητας. Κύ-
ριος στόχος µας είναι η περαιτέρω µείωση της σχολικής
διαρροής, η ολοκλήρωση της υποχρεωτικής εννιάχρονης εκπαί-
δευσης, αλλά και του λυκείου, και η κατάκτηση της ελληνοµά-
θειας που θα επιτρέπει στους νέους και τις νέες της µειονότητας
να διεκδικούν το µέλλον τους µε ίσους όρους στη χώρα µας. Στό-
χος είναι το µειονοτικό σχολείο να συγκλίνει ολοένα και περισ-
σότερο σε ποιότητα µε το δηµόσιο σχολείο µέσω της
αναβάθµισης των παιδαγωγικών εφοδίων των εκπαιδευτικών, της
βελτίωσης και του εκσυγχρονισµού των βιβλίων και των αναλυ-
τικών προγραµµάτων.

Με το σηµερινό νοµοσχέδιο προχωράµε σε µια ακόµα στοχευ-
µένη κίνηση, που συνεχίζει να εµβαθύνει τη µεταρρυθµιστική
προσπάθεια για την εκπαίδευση των παιδιών της µειονότητας. Η
κατάργηση της Ειδικής Παιδαγωγικής Ακαδηµίας Θεσσαλονίκης
µε τον ν.3966/2011 ήρθε προς ικανοποίηση ενός χρόνιου αιτή-
µατος της µειονότητας, της εκπαιδευτικής κοινότητας, της κοι-
νωνίας ολόκληρης. Η από το καθεστώς της χούντας ιδρυθείσα
ΕΠΑΘ κατά γενική οµολογία παρείχε χαµηλής ποιότητας εκπαί-
δευση, δεν ανταποκρινόταν στις σύγχρονες εκπαιδευτικές ανάγ-
κες και δεν εξασφάλιζε ισάξια εργασιακά δικαιώµατα στους
αποφοίτους της σε σχέση µε τις υπόλοιπες ακαδηµαϊκές σχολές. 

Η κατάργηση της ΕΠΑΘ, που αποτελούσε ένα θετικό βήµα,
συνοδεύτηκε από την πρόβλεψη για τη δηµιουργία Τοµέα Μει-
ονοτικής Εκπαίδευσης στο Παιδαγωγικό Τµήµα Δηµοτικής Εκ-
παίδευσης του Αριστοτελείου Πανεπιστηµίου Θεσσαλονίκης.
Όµως, οι προηγούµενες κυβερνήσεις αδιαφόρησαν για τη νοµο-
θετική θωράκιση, την ανάπτυξη και τη στελέχωση του συγκεκρι-
µένου τοµέα. 

Το Παιδαγωγικό Τµήµα αποφάσισε σε συνεδρίασή του το 2011
τη σύσταση Τοµέα Μειονοτικής Εκπαίδευσης. Η απόφαση διαβι-
βάστηκε στο Υπουργείο Παιδείας και Θρησκευµάτων για να
λάβει έγκριση, αλλά αυτό ουδέποτε έγινε. Λίγο αργότερα, µε τον
ν.4009/2011, οι τοµείς καταργήθηκαν. Έκτοτε το Παιδαγωγικό
Τµήµα Δηµοτικής Εκπαίδευσης επανήλθε αρκετές φορές στην
πρότασή του για ίδρυση Τοµέα Μειονοτικής Εκπαίδευσης, χωρίς
όµως να υπάρξει ανταπόκριση από την πλευρά του Υπουργείου. 

Η εισαγωγή επιπλέον φοιτητών προερχόµενων από τη µειονό-
τητα συνεχίστηκε το ακαδηµαϊκό έτος 2011-2012 και έκτοτε, µε
εξαίρεση το ακαδηµαϊκό έτος 2012-2013, κάθε χρόνο οριζόταν
µε υπουργική απόφαση ο επιπλέον αριθµός φοιτητών που προ-
έρχονται από τη µειονότητα της Θράκης και εισάγονται στο Παι-
δαγωγικό Τµήµα Δηµοτικής Εκπαίδευσης.

Γίνεται, λοιπόν, φανερό ότι από το 2011 µέχρι το 2016 στο Παι-
δαγωγικό Τµήµα του Αριστοτελείου Πανεπιστηµίου Θεσσαλονί-
κης ο σχετικός τοµέας λειτουργούσε άτυπα. Με τον ν.4310/2014
προβλέφθηκε ότι οι απόφοιτοι του Παιδαγωγικού Τµήµατος Δη-
µοτικής Εκπαίδευσης του ΑΠΘ, µέλη της µειονότητας της Θρά-
κης, που έχουν εισαχθεί από το ακαδηµαϊκό έτος 2011-2012 έως
το ακαδηµαϊκό έτος 2014-2015, θα εγγράφονταν στον Κλάδο
ΠΕ73 «Εκπαιδευτικοί Μειονοτικού Προγράµµατος Μειονοτικών
Σχολείων Πρωτοβάθµιας Εκπαίδευσης», εφόσον συνέχιζαν την
εκπαίδευσή τους στο Παιδαγωγικό Τµήµα Δηµοτικής Εκπαίδευ-
σης του Δηµοκριτείου Πανεπιστηµίου Θράκης για διάστηµα δύο
ετών. 

Αυτή η πρόβλεψη για επιπλέον δύο χρόνια εκπαίδευσης δηµι-
ουργούσε ένα πολύ σηµαντικό αντικίνητρο στους αποφοίτους
Παιδαγωγικών Τµηµάτων Δηµοτικής Εκπαίδευσης που θα επιθυ-
µούσαν να εγγραφούν στον Κλάδο ΠΕ73 και να εργαστούν στο
µειονοτικό πρόγραµµα των µειονοτικών σχολείων. Αυτό συνέ-
βαινε διότι ενώ οι σπουδές σε όλα τα τµήµατα, που οδηγούν
στους εκπαιδευτικούς κλάδους της πρωτοβάθµιας και δευτερο-
βάθµιας εκπαίδευσης, είναι τετραετείς, ειδικά για τον Κλάδο
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ΠΕ73 θα µετατρέπονταν σε εξαετείς, θέτοντας σοβαρό θέµα ισο-
τιµίας. 

Αυτές τις παθογένειες και τα αδιέξοδα του ν.3410/2014, ο
οποίος -σε αντίθεση µε ό,τι ακούστηκε- είχε δηµιουργήσει τριγ-
µούς τότε και στο ΠΑΣΟΚ και σε καµµία περίπτωση δεν µπο-
ρούµε να ισχυριστούµε ότι αποτελεί βάση για το σηµερινό
νοµοσχέδιο, ερχόµαστε να αντιµετωπίσουµε σήµερα. Τον Δεκέµ-
βριο του 2016, µετά την αποκατάσταση των τοµέων ως βασική
ακαδηµαϊκή µονάδα των πανεπιστηµίων µε τον ν.4386/2016 και
την εκ νέου απόφαση της Γενικής Συνέλευσης του Τµήµατος, το
Υπουργείο Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων προχώρησε
στην έκδοση υπουργικής απόφασης για τη σύσταση Τοµέα Μει-
ονοτικής Εκπαίδευσης στο Αριστοτέλειο Πανεπιστήµιο Θεσσα-
λονίκης. 

Ο τοµέας που ατύπως λειτουργούσε από το 2011, µπορεί
πλέον, µε την απαραίτητη θεσµική κατοχύρωση, να εκπληρώσει
απρόσκοπτα τους σκοπούς του, δηλαδή την εκπαίδευση σχετικά
µε το σχολικό πρόγραµµα στη µειονοτική γλώσσα και την ανά-
πτυξη της έρευνας σε όλους τους τοµείς που σχετίζονται µε τη
µειονοτική εκπαίδευση.

Με την παρούσα ρύθµιση η πανεπιστηµιακή εκπαίδευση που
σχετίζεται µε τη µειονοτική εκπαίδευση, αποκτά δύο συµπληρω-
µατικούς πυλώνες. Ο πρώτος είναι το Αριστοτέλειο Πανεπιστήµιο
Θεσσαλονίκης, ο οποίος αναλαµβάνει την εκπαίδευση των µελ-
λοντικών δασκάλων του µειονοτικού προγράµµατος των µειονο-
τικών σχολείων πρωτοβάθµιας εκπαίδευσης. Ο δεύτερος
πυλώνας είναι το Δηµοκρίτειο Πανεπιστήµιο Θράκης, που έχει
ως αντικείµενο την εξοµοίωση των αποφοίτων των ΕΠΑΘ και την
επιµόρφωση των εν ενεργεία εκπαιδευτικών και των δύο προ-
γραµµάτων των µειονοτικών σχολείων. 

Οι απόφοιτοι του Παιδαγωγικού Τµήµατος Δηµοτικής Εκπαί-
δευσης από τη µειονότητα της Θράκης θα έχουν παρακολουθή-
σει και ολοκληρώσει µε επιτυχία, κατά τη διάρκεια των σπουδών
τους στο τµήµα, όλα τα υποχρεωτικά µαθήµατα, όπως όλοι και
όλες οι υπόλοιποι φοιτητές και φοιτήτριες. Με την αποφοίτησή
τους από το τµήµα, τα µέλη της µειονότητας αποκτούν το πτυχίο
του Παιδαγωγικού Τµήµατος Δηµοτικής Εκπαίδευσης του ΑΠΘ,
που επιτρέπει τη συµµετοχή σε όλες τις διαδικασίες πρόσληψης
στο ελληνικό δηµόσιο.

Παράλληλα, µε την αναγραφή στο πιστοποιητικό αναλυτικής
βαθµολογίας, που παίρνουν όλοι οι απόφοιτοι, της επιτυχούς
συµµετοχής τους στα υποχρεωτικά µαθήµατα του τοµέα µειονο-
τικής εκπαίδευσης, αποκτούν το δικαίωµα να ενταχθούν στον
Κλάδο ΠΕ73.

Το Παιδαγωγικό τµήµα του Δηµοκριτείου Πανεπιστηµίου Θρά-
κης, το οποίο διατηρεί την ευθύνη για την εξοµοίωση των απο-
φοίτων της Ειδικής Παιδαγωγικής Ακαδηµίας προς τους
πτυχιούχους των παιδαγωγικών τµηµάτων δηµοτικής εκπαίδευ-
σης των ΑΕΙ, παράλληλα δύναται να αναλάβει και τη διαρκή επι-
µόρφωση των εκπαιδευτικών -µόνιµων και αναπληρωτών- και των
δύο σχολικών προγραµµάτων σε θέµατα που σχετίζονται µε τον
ιδιαίτερο χαρακτήρα και τις ανάγκες των µειονοτικών σχολείων
πρωτοβάθµιας εκπαίδευσης.

Η υψηλή πανεπιστηµιακή µόρφωση των δασκάλων που θα στε-
λεχώσουν τα εκπαιδευτικά προγράµµατα των µειονοτικών σχο-
λείων, η παροχή γενικού πτυχίου παιδαγωγικής δηµοτικής
εκπαίδευσης και όχι ειδικού πτυχίου περιορισµένης αξίας, απο-
τελούν σηµαντικά -όχι όµως και τα µοναδικά- βήµατα για την ανα-
βάθµιση της µειονοτικής εκπαίδευσης. 

Εµείς θα συνεχίσουµε να δίνουµε τον αγώνα µας για την υπέρ-
βαση των παθογενειών που µας κληροδότησαν οι προηγούµενες
κυβερνήσεις. Βήµα-βήµα, αλλά σταθερά, θα προχωρήσουµε σε
όλες τις αναγκαίες συγκρούσεις και αλλαγές, έχοντας στο επί-
κεντρο τα πραγµατικά προβλήµατα της κοινωνίας και της εκπαι-
δευτικής κοινότητας και όχι µικροκοµµατικές σκοπιµότητες, στις
οποίες κυρίως τα τελευταία χρόνια έχουν επιδοθεί τα κόµµατα
που φέρουν ακέραια την ευθύνη για τα αδιέξοδα της χώρας,
αλλά και το πολιτικό προσωπικό, ιδιαίτερα της ανατολικής Μα-
κεδονίας και Θράκης, που έχει κάνει επάγγελµα τις συνεχείς µε-
ταπηδήσεις από κόµµα σε κόµµα, µε µόνο στόχο την προσωπική
πολιτική του επιβίωση.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ ευχαριστώ.
Ο κ. Παναγιώταρος, Βουλευτής της Χρυσής Αυγής, έχει τον

λόγο για επτά λεπτά.
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ακούσαµε πριν έναν Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο που ανα-

φέρθηκε σε ένα e-mail του κ. Φλαµπουράρη, σχετικά µε τις δια-
µαρτυρίες και τα παράπονα στα οποία µπορεί να προβεί ο
οποιοσδήποτε. Έστειλε, λέει, το e-mail και τελικά δεν πήρε καµ-
µία απάντηση. Μάλλον σε λάθος mail το έστειλε. Υπάρχει και ένα
άλλο, το «www.σταµέζεατηςΚυβέρνησης.org», για να πηγαίνει
κατευθείαν εκεί που πρέπει!

Όσο για το εν λόγω νοµοσχέδιο, αφού έχετε προβεί σε όλες
τις απαραίτητες ανθελληνικές, προπαρασκευαστικές ενέργειες
µε διάφορα νοµοσχέδια για το τζαµί στο Βοτανικό -όταν δεν
υπάρχουν µουσουλµάνοι επισήµως στην πατρίδα µας, διότι όλοι
όσοι βρίσκονται ειδικότερα στην Αθήνα, είναι όλοι λαθροµετανά-
στες- όταν έχετε προβεί µε διάφορα αποτυχηµένα νοµοσχέδια
κατά το παρελθόν -προσωρινώς σε ισχύ και προσφάτως σχετικά
µε την απόδοση ελληνικής ιθαγένειας σε όλους, βλέπουµε τώρα,
θα αναφερθούµε πιο κάτω- µε το άρθρο 29 διευκολύνετε τις δια-
δικασίες απόκτησης ελληνικής ιθαγένειας από τον οποιοδήποτε.

Στο προηγούµενο νοµοσχέδιο για την απόκτηση της ελληνικής
ιθαγένειας είχατε πει ότι αν ένα παιδί φοιτά έξι χρόνια στο δηµο-
τικό στο ελληνικό σχολείο -νοµίζω ότι το είχατε ρίξει στα τέσσερα
χρόνια µε κάποιες προϋποθέσεις- θα µπορεί να αποκτά την ελ-
ληνική ιθαγένεια στο ελληνικό σχολείο. Τώρα λέτε όχι σε ελλη-
νικό σχολείο, αλλά σε κάποιο σχολείο, στο οποιοδήποτε σχολείο,
το οποίο τηρεί το ελληνικό πρόγραµµα εκπαίδευσης.

Σε λίγο καιρό θα µας λέτε ότι ο οποιοσδήποτε έχει δει σε µια
φωτογραφία την Ελλάδα, θα µπορεί να καταθέτει τα δικαιολογη-
τικά του για να πάρει την ελληνική ιθαγένεια! Είναι οι προπαρα-
σκευαστικές ενέργειες, τις οποίες έχετε κάνει εδώ και πολύ
καιρό τώρα -µε τους παγκοσµιοποιηµένους αφέντες σας φυσικά,
που σας καθοδηγούν σε όλα τα επίπεδα- γι’ αυτή την ιστορία των
ανοιχτών συνόρων, που όµως σιγά-σιγά όλα τα κράτη, το ένα
µετά το άλλο, το αντιλαµβάνονται και τα κλείνουν, πλην ηµών,
αφού τα έχετε ορθάνοιχτα παντού και επιµένετε σε αυτή την ολέ-
θρια και ανθελληνική πολιτική.

Βλέπουµε ότι µε τα προαναφερθέντα νοµοσχέδια έχετε προβεί
στη συνθλιβή του θεσµού της οικογένειας. Εσχάτως βλέπουµε
τι γίνεται µε τις διάφορες έµφυλες αρλουµπολογίες, τις οποίες
θέλετε να διδάξετε, όπως λέτε, στα παιδιά στο σχολείο την άλλη
εβδοµάδα. 

Είµαστε σίγουροι ότι ο πληθυσµός, οι γονείς, όλοι θα αντιδρά-
σουν σε αυτό το οποίο πάτε να κάνετε, σε αυτό το αίσχος το
οποίο είναι πάνω απ’ όλα και αντισυνταγµατικό, διότι έτσι λέει το
Σύνταγµα της πατρίδας µας στην παράγραφο 2 του άρθρου 16. 

Η παράγραφος 2 του άρθρου 16, λοιπόν, λέει ότι η παιδεία
αποτελεί βασική αποστολή του κράτους και έχει σκοπό την
ηθική, πνευµατική, επαγγελµατική και φυσική αγωγή των Ελλή-
νων, την ανάπτυξη της εθνικής και θρησκευτικής συνείδησης και
τη διάπλασή τους σε ελεύθερους και υπεύθυνους πολίτες. Και
σίγουρα όλα αυτά, τα οποία ψηφίζετε, αντιβαίνουν ξεκάθαρα µε
την παράγραφο 2 του άρθρου 16, που έχει να κάνει µε ζητήµατα
παιδείας. Και επαναλαµβάνω ότι όλα αυτά γίνονται, όπως σας
προστάζουν οι παγκοσµιοποιηµένοι αφέντες σας.

Φέρνετε διάσπαρτα µέσα σε διάφορα νοµοσχέδια -τα οποία
εκ πρώτης δείχνουν ψιλοάσχετα- διάφορα άρθρα τα οποία είναι
έτσι δοµηµένα και φτιαγµένα, προκειµένου να ολοκληρώσουν
αυτό το παζλ απεθνικοποίησης της πατρίδας µας. 

Έτσι έγινε και χθες, που σε ένα νοµοσχέδιο για το Υπουργείο
Εξωτερικών ο κ. Κοτζιάς µάς είπε από την αρχή για τον πολύ
γνωστό κ. Χρήστο Ροζενστάιν - Ροζάκη, που ως πρόεδρος του
Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων είχε καταδι-
κάσει την πατρίδα µας σχετικά µε τη λεγόµενη «τουρκική» -εντός
πολλών εισαγωγικών- µειονότητα και τη -εντός περισσότερων
ακόµα εισαγωγικών- «µακεδονική» µειονότητα, παραδεχόµενος
επί της ουσίας ότι υπάρχει τουρκική και µακεδονική µειονότητα
στην πατρίδα µας. Και αυτόν αύριο-µεθαύριο θα τον βάλετε να
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οργανώνει και να διευθετεί από επιστηµονικής απόψεως την εξω-
τερική πολιτική της πατρίδας µας. Εύγε! 

Και σήµερα µας φέρνετε ένα νοµοσχέδιο που µέσα σε διά-
φορα άρθρα, µε αποκορύφωµα το άρθρο 29, δείχνετε το πόσο
πολύ µισείτε αυτή τη χώρα.

Θα ξεκινήσουµε µε ένα σχετικά αθώο άρθρο, το άρθρο 4, το
οποίο έχει να κάνει µε την Εθνική Βιβλιοθήκη της Ελλάδος. Και
εδώ έχουµε να κάνουµε ένα σχόλιο, που κάποιοι απλώς το είπαν,
αλλά κανείς δεν κατάλαβε πώς σε µια µέρα η Εθνική Βιβλιοθήκη
της Ελλάδος έφυγε από την οδό Πανεπιστηµίου που βρισκόταν
και πήγε κάπου αλλού, προς τα νότια.

Μα, αν θέλετε να αναβαθµίσετε το ιστορικό κέντρο της Αθή-
νας, της πρωτεύουσας, η οποία πλήττεται πολλαπλώς τα τελευ-
ταία έτη και έχει υποβαθµιστεί σε σηµείο που να µην παίρνει
άλλο, θα έπρεπε να διατηρήσετε την Εθνική Βιβλιοθήκη εντός
της Αθήνας, του Δήµου Αθηναίων, και να την ενισχύσετε. Το ίδιο
θα έπρεπε να κάνετε και µε άλλα ιδρύµατα και όχι να τα διώχνετε
εκτός Αθηνών. Και δεν εξετάζουµε αν ήταν καλό ή κακό που πήγε
στο Ίδρυµα Νιάρχου ή αν θα έπρεπε να πάει κάπου αλλού. 

Στο άρθρο 13 βλέπουµε τις αλλαγές όσον αφορά τον τρόπο
εισαγωγής στα πανεπιστήµια. Μέχρι τώρα αυτό ήταν το τελευ-
ταίο εµπόδιο της µαρξιστικής κοσµοθεωρίας σας, το πώς θα
µπορέσουν όλα τα παιδιά, τα οποία είναι αριστερών καταβολών,
να εισέρχονται µαζικά, µε τους βαθµούς όπως λέτε, στα πανεπι-
στήµια. 

Μα, όλοι ξέρουµε τι γίνεται µε τους καθηγητές, ειδικότερα στα
πανεπιστήµια, όπου αν είσαι αριστερός, και κηφήνας να είσαι,
και δέκα χρόνια φοιτητής να είσαι, στο τέλος θα πάρεις ένα πτυ-
χίο, ασχέτως αν δεν έχεις πατήσει ποτέ. Το ίδιο θέλετε να κάνετε
και τώρα. Οι πανελλαδικές ήταν το τελευταίο εµπόδιο για σας.
Θεωρούµε ότι αυτό είναι ένα σφάλµα, το οποίο θα δει ο ελληνι-
κός λαός τα επόµενα χρόνια.

Στο άρθρο 14 βλέπουµε κάποιες αλλαγές σχετικά µε τα εκπαι-
δευτικά ζητήµατα της µειονότητας. Μα, το ζήτηµα είναι η µου-
σουλµανική µειονότητα και όχι η τουρκική, για την οποία
παραδέχεστε πλέον όχι εµµέσως, αλλά αµέσως ότι είναι η µει-
ονότητα στη Θράκη. 

Όµως, δυστυχώς, βλέπουµε και από τη Δεξιά Νέα Δηµοκρατία,
µετά από πολλές καταγγελίες των Ποµάκων, ότι ο κ. Μητσοτάκης
προωθεί την τουρκική γλώσσα αλλά και πράγµατα τα οποία είναι
εναντίον των Ποµάκων. 

Το ζητούµενο είναι -και είναι και στο πρόγραµµα της Χρυσής
Αυγής- η ποµακική γλώσσα να αναδειχθεί σε όλα τα επίπεδα, από
το δηµοτικό µέχρι το πανεπιστήµιο, και όχι να προβαίνετε συνε-
χώς σε διάφορες αλλαγές προς όφελος της τουρκικής εξωτερι-
κής πολιτικής, η οποία ασκείται µέσω του πραγµατικού άρχοντα
της Θράκης, του τουρκικού προξενείου.

Στο άρθρο 29 -το είπαµε αυτό- πιστοί στις εντολές όλων όσοι
προσπαθούν να αποδοµήσουν τα κράτη-έθνη, προβαίνετε σε µια
ακόµη αντεθνική ενέργεια. Αλήθεια, αυτή η ευκολία απόκτησης
ιθαγένειας θα είναι και γι’ αυτό το Αφγανάκι που προχθές γρον-
θοκοπούσε µε µίσος και µανία τον αστυνοµικό;

Τελικά, τι θα γίνει µε αυτόν τον νεαρό, που θα έπρεπε να έχει
φύγει µαζί µε την οικογένειά του πακέτο πίσω στην Καµπούλ,
έτσι για να µάθουν ότι εδώ υπάρχει ένα κράτος, το οποίο ψιλο-
έχει ισχύ και δεν είναι ξέφραγο αµπέλι;

Ο ρόλος του νέου Υπουργού Παιδείας, ο θεός να την κάνει
παιδεία, του κ. Γαβρόγλου, είναι πολύ πιο υπόγειος σε σχέση µε
του προκατόχου του κ. Φίλη. Ο κ. Φίλης ευθέως έλεγε την πολι-
τική του ΣΥΡΙΖΑ. Ο κ. Γαβρόγλου ασκεί ακριβώς την ίδια πολι-
τική, που δεν ήταν «πολιτική Φίλη», ήταν πολιτική ΣΥΡΙΖΑ, σχετικά
µε την αποδόµηση και τη διάλυση της παιδείας, σε συνδυασµό
και σε σχέση και µε πολλά ζητήµατα.

Δυστυχώς και στα θρησκευτικά ζητήµατα βλέπουµε ότι έχετε
µια αγαστή συνεργασία µε τον σκλάβο, αιρετικό, οικουµενιστή,
οπαδό της πανθρησκείας εις βάρος της Ορθοδοξίας στην πα-
τρίδα µας. Το ζήτηµα είναι και εδώ να διαβάσουµε και ένα ακόµα
άρθρο από το Σύνταγµα της Ελλάδος, το άρθρο 21 σχετικά µε
το άρθρο 29 και µε όσα θέλετε να κάνετε την επόµενη εβδοµάδα
µε τις έµφυλες ταυτότητες.

Στο άρθρο 21, λοιπόν, στην παράγραφο 1, λέει το εξής: «Η οι-

κογένεια ως θεµέλιο της συντήρησης και προαγωγής του
έθνους, καθώς και ο γάµος, η µητρότητα και η παιδική ηλικία τε-
λούν υπό την προστασία του κράτους». Προφανώς, όµως, µιλούν
για κάποιο άλλο κράτος, γιατί το κράτος το οποίο διοικείτε και
κυβερνάτε εσείς, κάνει και πράττει τα ακριβώς αντίθετα.

Τελειώνοντας, ό,τι και να κάνετε, όσο και να βιαστείτε να δια-
λύσετε τούτο τον τόπο, να διαλύσετε την πατρίδα µας, όπως
ακυρώθηκε κατά το παρελθόν ο νόµος Ραγκούση, έτσι θα ακυ-
ρωθεί και ο νέος νόµος που δίνει την ελληνική ιθαγένεια σε
όλους, έτσι ανεξαιρέτως, θα ακυρωθούν και οι εκατοντάδες χι-
λιάδες που ελληνοποιήθηκαν, είτε µε τον νόµο Ραγκούση είτε µε
τον τελευταίο νόµο, και επίσης όλοι οι άλλοι ανθελληνικοί νόµοι
θα καταργηθούν και αυτό είναι σίγουρο.

Το 58% των Ελλήνων, και το είδατε αυτό σε γκάλοπ, ζητά την
απαγόρευση εισόδου των µουσουλµάνων στην Ελλάδα. Σε ολό-
κληρη την Ευρώπη ξεπερνά το 54% και εσείς κοιµόσαστε όρθιοι
και πιστεύετε ότι µε το έτσι θέλω θα επιβάλετε όποιους σας προ-
στάξουν οι παγκοσµιοποιηµένοι αφέντες σας. Χωνέψτε το, η
αρχή του τέλους της παγκοσµιοποίησης έχει έρθει ό,τι και να κά-
νετε. Μπορεί να αργήσει λίγο στην Ελλάδα, γιατί έχετε ταΐσει
πολύ σανό -και όχι µόνο- τον κόσµο, αλλά θα γίνει αυτό που πρέ-
πει να γίνει. Η Ελλάδα κάποια στιγµή, ελπίζουµε λίαν συντόµως,
θα ξαναανήκει στους Έλληνες, θα είναι µια πατρίδα ορθόδοξη
µε Έλληνες, όχι µε λαθροµετανάστες, όχι µε τζιχαντιστές, όχι µε
άθεους και όχι µε οπαδούς της έµφυλης αρλουµπολογίας σας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο έχει ο κ. Μεγαλοµύστακας, Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος της Ένωσης Κεντρώων.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, θα µείνω εντός νοµοσχεδίου, καθώς θέλω µε αυτόν τον
τρόπο να δείξω πόσο σηµαντικά είναι για µένα τα θέµατα παι-
δείας και θα προσπαθήσω να είµαι και αρκετά σύντοµος.

Μετά, λοιπόν, από τις τρεις ασφυκτικές σε χρονοδιαγράµµατα
συνεδριάσεις της Επιτροπής Μορφωτικών Υποθέσεων καλούµα-
στε σήµερα στην Ολοµέλεια να αποφασίσουµε για την υπερψή-
φιση ή την καταψήφιση ενός νοµοσχεδίου, που από πολλούς
σήµερα εδώ µέσα επισηµάνθηκε ότι καταχρηστικά φέρει τον
τίτλο του επείγοντος. Συµφωνώ µαζί τους και µάλιστα θέλω να
προσθέσω ότι µε το νοµοσχέδιο σήµερα ανάγουµε τον όρο σε
άλλο επίπεδο, του νοµοσχεδίου-«σκούπας» σε άρθρα-«σκούπα».
Όλοι ξέρουµε γιατί.

Η παιδεία -όλοι πιστεύω συµφωνούµε- αποτελεί τοµέα στρα-
τηγικής σηµασίας για τη χώρα, αλλά αυτός δεν είναι ο τρόπος
που πρέπει να προχωρούν τα πράγµατα για την παιδεία. Με κι-
νήσεις µπαλώµατος των ζητηµάτων και µε βραχυπρόθεσµες αλ-
λαγές και µάλιστα σε νοµοσχέδια που ψηφίστηκαν πρόσφατα και
ακόµη δεν έχουν εφαρµοστεί, δεν ξέρω κατά πόσο θα δώσουµε
λύσεις.

Μήπως θα έπρεπε να σκεφτούµε ότι αυτό που πρέπει και χρει-
άζεται για την παιδεία είναι ένας έγκυρος διάλογος, µια ολιστική
κάλυψη κάθε θέµατος µε εξαντλητική και διακοµµατική συναί-
νεση και µε χάραξη πολύχρονης στρατηγικής για όλα τα καίρια
σηµεία που αρµόζουν και ταιριάζουν στο σύστηµα εκπαίδευσης
που αξίζει στα παιδιά της πατρίδας µας;

Κύριε Υπουργέ, είµαι σίγουρος ότι το ήθος και η γνώση σας
δεν θα επιτρέψουν να επαναληφθούν τέτοιου είδους νοµοσχέδια
και τέτοιου είδους νοµοθεσίες.  

Γιατί πρόκειται για µία «πασαλειµµατική» νοµοθέτηση, που δυ-
στυχώς δεν συµπλέει µε όσα ακούγονται και προτείνονται µέσα
στις επιτροπές. Συνεχίζεται αυτό που γινόταν µέχρι σήµερα. Γιατί
το λέω αυτό; Γιατί ξέρετε πολύ καλά ότι άλλα συζητούσαµε µέσα
στις επιτροπές και άλλα έφερνε ο κ. Φίλης εντός της Ολοµέλειας.

Αναρωτιέµαι εάν τόσα πολλά κάθε λίγο και λιγάκι αλλάζουν,
βελτιώνονται, τροποποιούνται, διορθώνονται, για ποιες µεγαλό-
σχηµες και καλοπρογραµµατισµένες εκπαιδευτικές µεταρρυθµί-
σεις παινευόντουσαν τόσα χρόνια οι Υπουργοί; Πόσες µελετη-
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µένες ήταν; Ποιες επιπτώσεις είχαν προσµετρηθεί; Πόσα σενάρια
προβληµάτων είχαν προβλεφθεί; Πραγµατικά δεν θυµάµαι όσο
είµαι στο ελληνικό Κοινοβούλιο ένα νοµοσχέδιο σχετικά µε την
παιδεία το οποίο να µην περιλαµβάνει µια πληθώρα τέτοιων µαζι-
κών, αλλά αποσπασµατικών ταυτόχρονα ρυθµίσεων. Κάποτε επι-
τέλους πρέπει να σταµατήσει αυτός ο τρόπος νοµοθέτησης και
αντιµετώπισης των προβληµάτων που ταλαιπωρούν τον λαό µας. 

Πραγµατικά η προχειρότητα σε αυτό το νοµοσχέδιο γίνεται
φανερή πρώτα από όλα από την έλλειψη κοστολόγησης κάποιων
ρυθµίσεων από το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους, ενώ η έλ-
λειψη συνεννόησης µέσα στην Κυβέρνηση φαίνεται από το θέµα
του ΕΛΙΔΕΚ. Είναι ένας φορέας για την έρευνα και την τεχνολο-
γία που ιδρύθηκε µε νόµο πριν λίγους µήνες και έρχεται τώρα ο
νέος Υπουργός και στην ουσία τον υποβαθµίζει και µάλιστα για
θέµατα που είχαµε προειδοποιήσει τον προηγούµενο Υπουργό.
Εποµένως γίνεται ολοφάνερο ότι µάλλον δεν υπάρχει συνεν-
νόηση και συνεργασία εντός της Κυβέρνησης. Μπορεί να αλλάζει
το κυβερνητικό σχήµα, αλλά η Κυβέρνηση είναι πάντα η ίδια.

Είµαστε στο 2017. Δεν θέλω να λαϊκίσω. Είναι το έβδοµο έτος
µνηµονίων. Κάθε οικογένεια στενάζει από τα οικονοµικά µέτρα
τα οποία ψηφίζετε πριν λήξουν οι προθεσµίες ως κατεπείγοντα
και απαραίτητα και πάντα µε το πιστόλι στον κρόταφο. Πότε επι-
τέλους θα πάψει αυτό; Άραγε µε τον ίδιο τρόπο πρέπει να νοµο-
θετούµε και στην παιδεία και στον πολιτισµό και στην υγεία και
στο περιβάλλον; Δεν µπορούµε επιτέλους να ανοίξουµε ένα πα-
ράθυρο ελπίδας και µε σοβαρές νοµοθετικές πρωτοβουλίες να
αφαιρέσουµε λίγο από το βάρος που κουβαλούν όλοι οι συµπο-
λίτες µας στις πλάτες τους;

Μερικά παραδείγµατα από αυτό το νοµοσχέδιο θα σας ανα-
φέρω τώρα. Ποιος είναι ο λόγος που οι µαθητές και οι φοιτητές
πρέπει να πληρώνουν το Κρατικό Πιστοποιητικό Γλωσσοµάθειας;
Πληρώνουν για πανελλήνιες; Εάν είναι έτσι, να κάνουµε τα σχο-
λεία µας φροντιστήρια. Τουλάχιστον για µαθητές και για φοιτη-
τές θα έπρεπε να είναι δωρεάν. Αλλιώς, γιατί να διδάσκονται στο
σχολείο, εάν δεν µπορεί να τους παρέχει το κράτος ένα πιστο-
ποιητικό δωρεάν;

Θεσµοθετείτε τώρα τη διπλή εξεταστική και καλώς κάνετε. Υιο-
θετείστε, όµως, την πρότασή µας σύµφωνα µε την οποία θα πρέ-
πει να υιοθετήσουµε και εναλλακτικές µορφές αξιολόγησης -είτε
προφορικές είτε µε κάποιες εργασίες- και να δηµιουργήσουµε
παράλληλα τµήµατα στήριξης για φοιτητές, οι οποίοι έχουν κοπεί
τρεις φορές στη σειρά, µε υποχρεωτική παρακολούθηση των
συγκεκριµένων σχετικών µαθηµάτων, έτσι ώστε να δώσουµε µία
λύση πάγια και γενική. 

Θεσµοθετείτε την επί δύο εβδοµάδες απουσία ενός παιδιού
για καλλιτεχνικούς λόγους. Και πάλι καλά κάνετε. Δεν υιοθετείτε,
όµως, την πρότασή µας για λογική αύξηση του σηµερινού ορίου
απουσιών σε συνδυασµό µε την κατάργηση της δικαιολόγησης
των απουσιών -που όλοι ξέρουµε ότι αποτελεί µια υποκριτική δια-
δικασία πλέον- πάντα µε άµεση ενηµέρωση των γονέων και µε
όριο απουσιών τις τριάντα κάθε µήνα. Έχουµε δει ότι τα σχολεία
τους τελευταίους δύο µήνες δεν λειτουργούν. Πιστεύουµε ότι µε
αυτό το µέτρο θα λυθεί αυτή η παθογένεια. 

Παράλληλα, όµως, πρέπει να έχουµε και υποστηρικτική εξα-
τοµικευµένη διδασκαλία στα παιδιά που απουσιάζουν, έτσι ώστε
να µην υπάρχουν επιστηµονικά και διδακτικά κενά. Έτσι πάλι θα
δώσουµε µία λύση πάγια και γενική. 

Κατά τη γνώµη µας αυτό το νοµοσχέδιο έχει κάποια θετικά ση-
µεία, αλλά η διάρθρωσή του δυσχεραίνει πολύ τη διαδικασία ψή-
φισής του. Αυτό συµβαίνει γιατί σε ένα άρθρο υπάρχουν
διαφορετικής φύσεως ρυθµίσεις. Αυτό πρέπει να το διορθώσετε.

Η Ένωση Κεντρώων έχει αποδείξει ότι είναι µια πολιτική πα-
ράταξη που µε συνέπεια και πνεύµα υπερκοµµατικής συνεννόη-
σης και επιθυµία συνεργασίας προσέρχεται πάντοτε στον
διάλογο για την παιδεία. 

Με τις ερωτήσεις µας στον κοινοβουλευτικό έλεγχο, µε τις το-
ποθετήσεις µας, µε τις αγορεύσεις µας στα µέσα µαζικής ενη-
µέρωσης και κυρίως µε τις κωδικοποιηµένες θέσεις µας που
καταθέσαµε στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων τον Μάιο
του 2016 αποδείξαµε και αποδεικνύουµε καθηµερινά ότι για εµάς
η επένδυση στην παιδεία αποτελεί µέγιστης ωφελιµότητας επέν-

δυση για τον τόπο µας, καθώς η νέα γενιά και τα παιδιά µας απο-
τελούν το µέλλον, την ελπίδα και το εθνικό µας κεφάλαιο.

Στο πλαίσιο αυτό θα ήθελα να αναφέρω ότι παρά την κοινο-
βουλευτική µας παρουσία µόνο ενός έτους, προτείναµε πλήθος
ενεργειών για το σύνολο της εκπαίδευσης και ενδεικτικά θα σας
αναφέρω κάποιες για όλες τις βαθµίδες. Για την πρωτοβάθµια
και τη δευτεροβάθµια µιλήσαµε για την υιοθέτηση αποφάσεων
του Συνηγόρου του Παιδιού για όλα τα θέµατα της σχολικής
ζωής και άµεση ενηµέρωση µέσω ηλεκτρονικής διασύνδεσης µε
τα σχολεία, ενώ πιστεύουµε ότι η παρουσία του Συνηγόρου του
Παιδιού είναι απαραίτητη σε όλα τα νοµοσχέδια που αφορούν
ηλικίες κάτω των δεκαοκτώ ετών.

Επίσης, είµαστε υπέρ της υιοθέτησης ενός φιλικότερου, αλλά
όµοια αξιόπιστου συστήµατος για την είσοδο στα ΑΕΙ, που θα
µπορούσε να µοιάζει µάλιστα µε το ΑΣΕΠ.

Πιστεύουµε, επίσης, στην αναδιαµόρφωση της Τράπεζας Θε-
µάτων µε ηπιότερη µορφή, στην παροχή ίσων ευκαιριών στους
απόφοιτους και των δύο τύπων λυκείου για πρόσβαση στην τρι-
τοβάθµια, ενώ θεωρούµε απαραίτητη και την ένταξη ψυχολόγου
και συµβούλου επαγγελµατικού προσανατολισµού στη σχολική
ζωή.

Πιστεύουµε, επίσης, και στην επαναφορά των πρότυπων γυ-
µνασίων και λυκείων, ενώ σηµαία µας αποτελεί η µείωση της γρα-
φειοκρατίας, που µπορεί να γίνει µε τη διαµόρφωση διοικητικής
οµάδας ανά σχολείο που θα βοηθήσει την απεµπλοκή των εκπαι-
δευτικών από το γραµµατειακό έργο και θα προσηλωθούν µόνο
στον εκπαιδευτικό και συµβουλευτικό ρόλο. Παράλληλα, αυτό
πρέπει να γίνει, γιατί τους έχουµε αδικήσει και τους εκπαιδευτι-
κούς, µε τη διαµόρφωση ενός ειδικού εκπαιδευτικού µισθολο-
γίου. Δεν µπορεί να φροντίζουµε µόνο τους «ηµετέρους» και
τους υψηλά ιστάµενους στις ΔΕΚΟ.

Για την τριτοβάθµια εκπαίδευση αυτό που προτείναµε είναι η
διαµόρφωση προσωπικού πτυχίου. Στην ουσία πρόκειται για ένα
εγχώριο ERASMUS, στο οποίο θα µπορούσε ο φοιτητής να δια-
λέξει δύο –ενδεικτικός είναι ο αριθµός- µαθήµατα άλλου πανεπι-
στηµίου, έτσι ώστε να διευρύνει και τις γνώσεις του. Δεν πιστεύω
ότι θα επηρεάσει τον χαρακτήρα των σπουδών του.

Το άλλο που προτείνουµε είναι η τροποποίηση του άρθρου 35
στον ν.4009/2011, ώστε οι αρµοδιότητες του Συνηγόρου του Φοι-
τητή να αφορούν και θέµατα εξετάσεων και βαθµολογίες φοιτη-
τών. Έχουµε δει πολλά φαινόµενα να συµβαίνουν και τα παράπο-
να των φοιτητών στα πανεπιστήµια είναι πάρα πολλά.

Τέλος για την τριτοβάθµια εκπαίδευση είµαστε υπέρµαχοι του
«όχι» στις διαγραφές φοιτητών και φοιτητριών, όσο οι κυβερνή-
σεις µέχρι τώρα µας κρατούν µέσα τα µνηµόνια. Δεν µπορούµε
παιδιά που παλεύουν για να σπουδάσουν να τα απειλούµε ότι θα
τα διαγράψουµε.

Πιστεύω ότι είναι φανερό -για να κλείσω και να µην καταχρα-
στώ τον χρόνο µου- από κάθε καλόπιστο ακροατή ότι εµείς στην
Ένωση Κεντρώων και ειδικά στα θέµατα παιδείας, δουλεύουµε
µεθοδικά, χωρίς τυµπανοκρουσίες και φαµφάρες, µε υψηλό το
αίσθηµα ευθύνης, συνθέτοντας απόψεις και λειτουργώντας µε
ευαισθησίες κυρίως για όλα τα κοινωνικά βασικά ζητήµατα. Αυτό
θα έπρεπε να γίνεται από όλους εδώ µέσα, πράγµα δύσκολο φυ-
σικά.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ ευχαριστώ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ανακοινώνω προς το Σώµα ότι

η Διαρκής Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου καταθέτει την έκ-
θεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Περιβάλλοντος και
Ενέργειας «Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Ελληνικής Δη-
µοκρατίας, της Δηµοκρατίας της Αλβανίας, της πρώην Γιουγκοσ-
λαβικής Δηµοκρατίας της Μακεδονίας και της Ευρωπαϊκής
Επιτροπής για την Προστασία και Αειφόρο Ανάπτυξη της Περιο-
χής του Πάρκου Πρεσπών».

Προχωρούµε µε τον Βουλευτή της Χρυσής Αυγής κ. Σαχινίδη.
Κύριε Σαχινίδη, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Παρ’ όλο που το κόστος του Κρατικού Πτυχίου Γλωσσοµά-

θειας παραµένει περίπου το µισό σε σχέση µε ξένους ιδιωτικούς
φορείς, όπως αναφέρεται και στην αιτιολογική έκθεση, εν τού-
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τοις συνεχίζει να αποτελεί, ιδιαίτερα στην εποχή που ζούµε, ένα
µεγάλο έξοδο για τις ελληνικές οικογένειες, γύρω στα 80 µε 100
ευρώ περίπου ανά άτοµο, ανάλογα µε το επίπεδο.

Η εξέταση για την απόκτηση του Κρατικού Πτυχίου Γλωσσο-
µάθειας προτείνουµε ως Χρυσή Αυγή να είναι εντελώς δωρεάν
για τους µαθητές δηµοτικού, γυµνασίου και λυκείου και το κό-
στος να επιβαρύνει και να καλύπτεται εξ ολοκλήρου από τους
πόρους του Υπουργείου. 

Εντύπωση, φυσικά, µας προκαλεί στο ίδιο άρθρο, η κατάρ-
γηση χαρακτήρα των επιτηρητών, οι οποίοι ήταν δηµόσιοι εκπαι-
δευτικοί, χωρίς όµως ταυτόχρονα να γίνεται καµµία πρόβλεψη
για το ποιοι θα είναι επιτηρητές στις γραπτές εξετάσεις και µε τι
προσόντα βέβαια θα επιλέγονται. 

Τέλος, η προφορική εξέταση των υποψηφίων µπορεί να γίνεται
πιο οικονοµικά, όπως σηµειώνεται στην έκθεση, αλλά σαφώς δεν
γίνεται πιο αξιόπιστα, καθώς καθιερώνεται να εξετάζει ταυτό-
χρονα δύο-τρεις υποψηφίους αντί των δύο εξεταστών, που ου-
σιαστικά ίσχυε έως τώρα.

Εις ότι αφορά τις σχολικές εκδροµές και τις µετακινήσεις των
µαθητών και εκπαιδευτικών, ανήκουν και πρέπει να εποπτεύονται
από το Υπουργείο Παιδείας. Η µεταβίβαση των αρµοδιοτήτων
στις περιφέρειες µε το άρθρο 186 του ν.3852/2010 αποδείχθηκε
πως δηµιούργησε περισσότερα προβλήµατα από όσα θα µπο-
ρούσε να λύσει και η επαναφορά της ευθύνης στο Υπουργείο
είναι επιβεβληµένη. 

Παρ’ όλα αυτά, όµως, σήµερα ισχύουν ένα σωρό διαφορετικές
υπουργικές αποφάσεις, νόµοι, προεδρικά διατάγµατα, για το
θέµα των µετακινήσεων της πρωτοβάθµιας, της δευτεροβάθµιας,
των εκπαιδευτικών, των µαθητών, µε αποτέλεσµα την πρόκληση
σύγχυσης στους υπεύθυνους των σχολείων. Προτείνεται εδώ µια
κωδικοποίηση σε ένα ενιαίο κείµενο της ισχύουσας νοµοθεσίας,
ώστε να είναι εύχρηστη και σαφής η όλη διαδικασία από µέρους
των διευθυντών και των υπευθύνων για τις εκδροµές στα σχο-
λεία. 

Και µην ξεχνάµε τα κρούσµατα που υπάρχουν στις µαθητικές
εκδροµές. Γνωρίζουµε όλοι µας πολύ καλά ότι θα πρέπει να αυ-
στηροποιηθούν αρκετά πράγµατα, σε σχέση µε το πώς γίνονται
αυτές οι εκδροµές. Ξέρουµε πάρα πολύ καλά πόσο αλκοόλ κα-
ταναλώνεται από ανήλικα παιδιά, οπότε θα πρέπει να προστεθεί
και ένα άρθρο που να αφορά ακριβώς αυτή την αυστηροποίηση.

Το προσωπικό καθαρισµού των σχολείων θα πρέπει να αντιµε-
τωπιστεί σαν οργανικό τµήµα της σχολικής µονάδας και να απο-
τελείται από µόνιµο προσωπικό, το οποίο θα ανήκει στο Υπουργείο
Παιδείας.

Εις ό,τι αφορά την αναγνώριση της προϋπηρεσίας της πρω-
τοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης, θεωρούµε ότι θα
πρέπει να καλύπτει το σύνολο των ετών και όχι µόνο τα επτά έτη.
Ειδικότερα, αν αυτή η προϋπηρεσία είναι σε ιδιωτικά σχολεία
πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης.

Το άρθρο 11 καταργεί τη µείωση του αριθµού των µαθητών
του τµήµατος στο σχολείο, όπως ισχύει σήµερα, όταν δηλαδή
υπάρχει µαθητής µε διαγνωσµένη αναπηρία και προβλέπει µεί-
ωση του αριθµού των µαθητών, όταν οι µαθητές µε αναπηρία
είναι πάνω από ένας. Θεωρούµε ότι µια τέτοια απόφαση είναι
λανθασµένη, καθώς δεν λαµβάνεται µε γνώµονα το παιδαγωγικό
συµφέρον του µαθητή ή του τµήµατος, αλλά µε γνώµονα τη στυ-
γνή εξοικονόµηση πόρων, αντιµετωπίζοντας για µια ακόµη φορά
την παιδεία σαν ένα φτωχό συγγενή, την οποία είµαστε αναγκα-
σµένοι να ανεχόµαστε. 

Αποτελεί, λοιπόν, κοινή πεποίθηση και µόνιµη πρακτική πως τα
θέµατα, τα οποία άπτονται της αρµοδιότητας του Υπουργείου
Παιδείας, αντιµετωπίζονται ευκαιριακά και πρόχειρα, χωρίς να
σκέπτεται το Υπουργείο τι είναι ωφέλιµο για την ελληνική νεο-
λαία, για την οποία έχει φυσικά την απόλυτη ευθύνη για να τη
διαπαιδαγωγήσει, αλλά αποφασίζει σύµφωνα µε το κοµµατικό
όφελος και την ιδεοληψία και ενδεχοµένως για κάποιους τρίτους,
οι οποίοι θα επωφεληθούν από την πολιτική αυτή. 

Το παρόν σχέδιο νόµου, βέβαια, δεν θα µπορούσε να ξεφύγει
από αυτή την πεπατηµένη και οι αλλαγές που προτείνει είναι είτε
επικίνδυνες είτε άχρηστες και αντιµετωπίζουν το θέµα µε προ-
χειρότητα και αποσπασµατικά. Φυσικά, δεν θα µπορούσε κανείς

να περιµένει τίποτα περισσότερο ή καλύτερο από µια Κυβέρνηση
η οποία δεν έχει τη δυνατότητα αλλά δεν έχει ούτε και τη θέληση
να νοµοθετήσει µε γνώµονα το εθνικό συµφέρον. Και αυτό διότι
ο όρος «εθνικό συµφέρον» δεν υπάρχει σαν έννοια, αλλά ούτε
σαν πρακτική στα σχέδια της σηµερινής συγκυβέρνησης. 

Σε αυτό το σηµείο, θα µου επιτρέψετε κλείνοντας µια µικρή
ιστορική αναδροµή σχετικά µε την προσφορά όλων των δηµο-
κρατικών κοµµάτων εντός αυτής της Αιθούσης, στην ελληνική
παιδεία.

Το 1976 ο τότε Υπουργός Παιδείας Γεώργιος Ράλλης καταργεί
την καθαρεύουσα, µια διάλεκτο η οποία είχε καταφέρει –επι-
τρέψτε µου τη φράση- να «παντρέψει» τα αρχαία ελληνικά µε τη
δηµοτική, ούτως ώστε να µπορεί ο κόσµος να µαθαίνει και να έρ-
χεται σε επαφή πιο εύκολα. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Τι λέτε; Εσείς τι µιλάτε τώρα ακριβώς; 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Εσύ να απαντήσεις στη µήνυση που

σου έχω κάνει και µετά να µιλάς.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Ποια γλώσσα µιλάτε τώρα; Αρχαία ελλη-

νική; Καθαρεύουσα; Τι ακριβώς; 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Νοέµβριος 1981, Υπουργός Παιδείας:

Βερυβάκης. Τους πρώτους µήνες, µάλιστα, της διακυβέρνησης
του Ανδρέα Παπανδρέου κατήργησε το πολυτονικό και εφήρ-
µοσε το µονοτονικό µε προεδρικό διάταγµα. 

Τέλη καλοκαιριού 2007, βιβλίο Ιστορίας ΣΤ’ Δηµοτικού: Συνω-
στισµός. Ευτυχώς το απέσυρε ο επόµενος Υπουργός της Νέας
Δηµοκρατίας, ο κ. Στυλιανίδης.

Σήµερα, στις µέρες µας, τι καταφέρατε; Έχουµε στελέχη, Βου-
λευτές και Υπουργούς της σηµερινής Κυβέρνησης, οι οποίοι
αποκαλούν τα Σκόπια, «Μακεδονία», όπως συνηθίζεται, µάλλον,
στους κύκλους σας. Γίνεται µάθηµα στο δηµοτικό για τη διάκριση
φύλου µε κριτήριο τη σεξουαλικότητα, λες και τα ανήλικα τα παι-
διά και µάλιστα όχι απλά ανήλικα, αλλά τα µικρά τα παιδιά, είναι
έτοιµα για να δεχθούν κάτι τέτοιο. 

Και, τέλος, επιβολή συµµετοχής των παιδιών των λαθροµετα-
ναστών στην ελληνική εκπαίδευση. Αυτό θα έχει ως αποτέλεσµα
ένα και µόνο πράγµα, την υποβάθµιση της ελληνικής παιδείας,
διότι εκ των πραγµάτων θα είναι αναγκασµένοι οι δάσκαλοι, τους
οποίους απασχολείτε για να εκπαιδεύσουν αυτά τα παιδιά των
λαθροµεταναστών, να µην ασχολούνται µε τα Ελληνόπουλα. Και
αυτό αποδεικνύει το πόσο ψεύτες και υποκριτές είστε, αφού λέ-
γατε ότι είναι περαστικοί, ενώ θέλετε να τους κάνετε µόνιµους
και να τους δώσετε και την ελληνική ιθαγένεια. 

Όλα αυτά, σας έχουµε πει επανειληµµένα ότι, όταν µε το καλό
και µε την ευλογία του θεού έρθει η Χρυσή Αυγή στα πράγµατα,
θα τα καταργήσουµε. Τα µαζεύουµε αυτά. Κρατάµε αρχείο για
τα νοµοσχέδια και τις τροπολογίες που περνάτε και έχουν αν-
θελληνικό χαρακτήρα και θα τα καταργήσουµε εν µία νυκτί. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Εγώ ευχαριστώ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, σαράντα ένας µαθητές και µαθήτριες και τρεις
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το Γυµνάσιο Πυργετού Λάρισας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Η κ. Κεφαλίδου έχει τον λόγο για επτά λεπτά.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαρι-

στώ πολύ.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σή-

µερα -µε διαδικασίες fast track- ένα σχέδιο νόµου που ο τίτλος του
θα ήταν πιο ακριβής ως «Ρύθµιση διαφόρων άσχετων διατάξεων,
τακτοποιήσεων, διευθετήσεων, διόρθωση λανθασµένης νοµοθέ-
τησης και ρύθµιση Κρατικού Πιστοποιητικού Γλωσσοµάθειας»! 

Φέρατε άρον-άρον σωρεία άσχετων διατάξεων, που θα έπρεπε
να έρθουν σε ξεχωριστά νοµοσχέδια. Φέρατε τριάντα πέντε, νο-
µίζω –κάπου εκεί πρέπει να είναι το νούµερο- άρθρα και µόνο
δύο από αυτά έχουν περάσει από τη νόµιµη διαδικασία διαβού-
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λευσης. Τα υπόλοιπα προέκυψαν καθ’ οδόν προς τη Βουλή. 
Υπήρξε κάποια ανάγκη που οδήγησε σε αυτή την κατεπεί-

γουσα διαδικασία νοµοθέτησης; Όχι. Και ούτε απάντηση έχουµε
πάρει. Απλά βρήκατε δύο διατάξεις, µε την ευκαιρία προσθέσατε
και άλλες τριάντα τρεις, και µιας και οι Βουλευτές είναι εδώ και
µπορούν να τα ψηφίζουν όλα είπατε: «Ας περάσουµε στα ψιλά
και χωρίς διάλογο και τα υπόλοιπα». Αυτός, δυστυχώς, είναι ο
µόνιµος τρόπος νοµοθέτησης επί των ηµερών σας και αυτή είναι
η συνεισφορά των ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ στον κοινοβουλευτισµό. 

Μετά από την ακρόαση των φορέων στην Επιτροπή Μορφωτι-
κών Υποθέσεων, που για άλλη µια φορά τους αιφνιδιάσατε, θα
ήταν άκοµψο, κύριε Υπουργέ, να αναφερθείτε άλλη φορά στην
ανάγκη διαλόγου και συναίνεση, γιατί και οι πλέον καλόπιστοι,
πια, το έχουν αντιληφθεί.

Ο διάλογος είναι ένα εργαλείο που απαξιώνεται στα χέρια της
Κυβέρνησης, τον επικαλείστε µόνο όταν θέλετε να συγκαλύψετε
αστοχίες, µεθοδεύσεις, εξυπηρετήσεις και «φωτογραφικές» δια-
τάξεις. 

Αυτά τα λέω για να τα ακούσουν και να τα ξέρουν και οι πολί-
τες. Επί των ηµερών σας τα νοµοσχέδια ετοιµάζονται και συζη-
τούνται αλλού. Από τη Βουλή περνάνε µια σύντοµη βόλτα και οι
Βουλευτές τρέχουν πανικόβλητοι την τελευταία στιγµή σηµει-
ώνοντας τα «SOS» που θα πιάσει ο καθένας. Νοµοθέτηση στο
πόδι!

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν σχέδιο νόµου ρυθµίζει
Κρατικό Πιστοποιητικό Γλωσσοµάθειας, λειτουργία της Εθνικής
Βιβλιοθήκης και των λοιπών δηµοσίων βιβλιοθηκών και µετά αρ-
χίζει το πανήγυρι. Δεν υπάρχει βαθµίδα εκπαίδευσης που να µην
ασχολείται: ζητήµατα µαθητών µε µαθησιακές δυσκολίες, µετα-
κινήσεις µαθητών και εκδροµές εκπαιδευτικές, διάθεση εκπαι-
δευτών φυσικής αγωγής σε κολυµβητήρια, ρύθµιση για θέµατα
µαθητών που σπουδάζουν στα ΕΠΑΛ, θέµατα εισαγωγής σε ΑΕΙ
και ΤΕΙ, ζητήµατα µειονοτικής εκπαίδευσης, εποπτεία ιδιωτικών
σχολείων, θέµατα ΑΕΙ, θέµατα έρευνας και τεχνολογίας, τροπο-
ποίηση του Κώδικα Ελληνικής Ιθαγένειας. Τα έχει όλα και συµ-
φέρει!

Ας δούµε µερικά άρθρα. Άρθρο 1 έως 2: Κρατικό Πιστοποι-
ητικό Γλωσσοµάθειας. Συµφωνούµε. Θα περιµέναµε, όµως, η Κυ-
βέρνηση µετά από δεκατέσσερα χρόνια εφαρµογής µιας πάρα
πολύ ωραίας ιδέας, να έχει περισσότερο εµπιστοσύνη στο δηµό-
σιο σχολείο και να παρέχει τη δυνατότητα πιστοποίησης σε επί-
πεδο επάρκειας της ξένης γλώσσας, όχι να τρέχει ο γονιός στα
φροντιστήρια, όταν τα πτυχία γίνονται πιο ακριβά. Ειδικά δε µετά
την αµφιβολία που διατυπώνει η Κυβέρνηση για την ποιότητα
εξετάσεων από ιδιωτικούς φορείς. Αλλά πώς να πιστοποιήσεις
κάτι, όταν οι καθηγητές της ξένης γλώσσας φτάνουν ασθµαίνον-
τας τέλος Δεκέµβρη σε αποµακρυσµένες περιοχές, όπως είναι
το Κάτω Νευροκόπι Δράµας ή το Διδυµότειχο ή τα νησιά;

Άρθρο 11: Ρύθµιση θεµάτων ειδικής αγωγής. Το πεδίο της ει-
δικής αγωγής είναι προνοµιακός χώρος για να δείξει η Αριστερά
τις αξίες και τις ευαισθησίες που διαφηµίζει ότι έχει. Τα παιδιά
µε ειδικές µαθησιακές ανάγκες είναι για το ελληνικό σχολείο ένα
ανεξιχνίαστο δυναµικό νέων, ευφυών ανθρώπων µε ταλέντα και
δεξιότητες που όµως η προαγωγή τους εξαρτάται από το ενδια-
φέρον και την προσοχή της πολιτείας. Το νοµοσχέδιο εθελοτυ-
φλεί. Τα αντιµετωπίζει σαν µαθητές δεύτερης κατηγορίας και
κάνει και το χειρότερο, τους πουλά επιείκεια στο σχολείο.

Ακούστε κάτι. Αυτά τα παιδιά δεν θέλουν επιείκεια. Αυτά τα
παιδιά θέλουν δασκάλους και καθηγητές ειδικευµένους. Θέλουν
τάξεις που να χωράει η διαφορετικότητά τους. Θέλουν εξετάσεις
προσαρµοσµένες στις ανάγκες τους. 

Όµως τι σας λέω; Έχει δύο µήνες τώρα που παλεύω µε το
Μουσικό Γυµνάσιο Δράµας, το οποίο παρ’ όλες τις ερωτήσεις
που έχω κάνει, που δεν έχουν απαντηθεί ποτέ, κύριε Υπουργέ,
είναι από τα καλύτερα πανελλαδικά.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΡΙΖΟΥΛΗΣ: Σαράντα χρόνια. Τώρα ναι, ξέρουµε.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Μην κουνάτε το κεφάλι σας,

κύριε συνάδελφε.
Τι κάναµε, λοιπόν, εκεί; Επειδή είχαµε µεγαλύτερο αριθµό παι-

διών µε µαθησιακές δυσκολίες, αντί να φτιάξουµε καινούργιο
τµήµα τούς είπαµε: «Παιδιά, πηγαίνετε αλλού να βρείτε την τύχη

σας» και αποφασίσαµε ότι θα τους στραγγαλίσουµε τα ταλέντα
τους. Αυτή είναι η πραγµατική εικόνα.

Και τι άλλο σκεφτήκατε γι’ αυτά τα παιδιά; Σε ό,τι αφορά το
κοµµάτι της κατάρτισης σε µια ξένη γλώσσα, τους πουλήσαµε
«διευκολύνσεις». Αυτά τα παιδιά και µπορούν και ζητούν να εξε-
ταστούν και να βαθµολογηθούν, αλλά µε έναν προσαρµοσµένο
τρόπο εξέτασης και δυστυχώς το σηµερινό σχολείο δεν τους πα-
ρέχει αυτή τη δυνατότητα.

Τι καταφέρατε; Καταφέρατε τη δική σας ανεπάρκεια να την
κάνετε µπαλάκι στα παιδιά. Με αυτή τη λογική της ήσσονος προ-
σπάθειας χτίζετε ανθρώπους µε ανεπάρκειες. Νοµοθετείτε στα
γρήγορα και στο πόδι και αυτό είναι κοροϊδία και προσβολή.

Άρθρο 18: Εθνικό Συµβούλιο Εκπαίδευσης και Ανάπτυξης Αν-
θρώπινου Δυναµικού. Είχαµε το ΕΣΥΠ. Σας ενοχλούσε από την
πρώτη ώρα που αναλάβατε, κύριε Γαβρόγλου. Ίσως γιατί ήταν
αυτόνοµο όργανο. Ίσως γιατί ήταν ανεξάρτητο από την ηγεσία
του Υπουργείου Παιδείας. Γι’ αυτό φτιάχνετε έναν νέο φορέα,
τον ΕΣΕΚΑΑΔ, κοµµένο και ραµµένο στα µέτρα σας, άµεσα εξαρ-
τώµενο από τον Υπουργό.

Κι ενώ επιµένετε ότι είναι ένα όργανο επιστηµονικής καθοδήγη-
σης, χωρίς αποκλεισµούς, που θα συνδέσει την αγορά εργασίας
µε την εκπαίδευση -ω του θαύµατος!- απουσιάζουν θεµελιώδεις
φορείς. Και δεν θα µιλήσω µόνο για την Ειδική Αγωγή, θα σας πω
το στοιχειώδες: ΕΣΕΚ, Εθνικό Συµβούλιο Έρευνας και Καινοτο-
µίας. Γιατί άραγε; Μάλλον γιατί έτσι εννοεί ο ΣΥΡΙΖΑ την αποτε-
λεσµατικότητα και την ευελιξία. Και µετά ενοχλείστε που σας
µέµφονται για υπερσυγκεντρωτισµό! 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα χρειαστώ λίγο χρόνο, κύριε Πρόεδρε. Ευχαριστώ πολύ.
Άρθρο 20, θέµατα υπηρεσιακής κατάστασης του προσωπικού

των ΑΕΙ. Είναι ένα άρθρο κλασικών διευθετήσεων, εξυπηρετή-
σεων και λοιπών διευκολύνσεων σε συγκεκριµένες οµάδες υπη-
ρετούντων στα ΑΕΙ. Και πάω κατευθείαν στην παράγραφο 4α.
Μόνιµοι εκπαιδευτικοί πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαί-
δευσης µετατάσσονται σε θέσεις Ειδικού Εκπαιδευτικού Προσω-
πικού σε πανεπιστήµια και ΤΕΙ και φυσικά αυτό δηµιουργεί την
ανάγκη να προβλεφθούν και να συσταθούν θέσεις στα οικεία ΑΕΙ. 

Προσπαθώ ακόµα και σήµερα να καταλάβω γιατί επιµένετε.
Γιατί επιµένει η Κυβέρνηση στη συγκεκριµένη ρύθµιση; Την είχε
φέρει και ο κ. Φίλης. Την απέσυρε. Τη φέρνετε τώρα κι εσείς. 

Και σας ρωτώ το εξής: Έτσι θα αναβαθµιστεί το δηµόσιο σχο-
λείο, αποψιλώνοντάς το από το καλύτερο δυναµικό που διαθέτει;
Με βάση ποια µελέτη «τύπου Φλωρεντίας» προχωράτε και επι-
µένετε σε τέτοια ρύθµιση; Εξυπηρετεί συγκεκριµένα πρόσωπα
και µαζί µε τον βασιλικό θα ποτίζονται και οι γλάστρες; Και τι
ακριβώς θα γίνει µε τα κενά που θα δηµιουργούνται στα δηµόσια
δηµοτικά, γυµνάσια και λύκεια, που κάθε χρόνο ιδρώνετε για να
καλύψετε; Και, τέλος, θα µας πει κάποιος πόσο κοστίζουν όλες
αυτές οι ωραίες µετατάξεις; 

Άρθρο 24, ρυθµίσεις του Ιδρύµατος Κρατικών Υποτροφιών,
παράγραφος 5. Σιγανά και ταπεινά. Σε µια περίοδο που ο ελλη-
νικός λαός παίζει κορώνα γράµµατα τι θα πρωτοπληρώσει, η Κυ-
βέρνηση µε τρεις λεξούλες νοµοθετεί για τους υποτρόφους
εξωτερικού. Και τι νοµίζετε ότι κάνει; Καταργεί την υποχρέωση
να ασκήσουν για πέντε χρόνια το έργο, για το οποίο εκπαιδεύτη-
καν και παράλληλα καταργεί την υποχρέωση να επιστρέψουν το
ποσό της υποτροφίας, εφόσον δεν το κάνουν. Και αυτό χωρίς
καν να το λέτε. 

Ακούστε, λοιπόν, τι κάνουµε πρακτικά. Τους στέλνουµε έξω,
τους εκπαιδεύουµε και µετά -έτσι κι αλλιώς άχρηστοι είναι σε µια
Ελλάδα που δεν µπορεί να βρει τον βηµατισµό της, σε µια Ελ-
λάδα που µόνο τριµερείς επιτροπές των τεσσάρων φτιάχνει-
τους στέλνουµε να βρουν την τύχη τους αλλού. Να προσφέρουν,
δηλαδή, τις γνώσεις, που εµείς έχουµε πληρώσει ως ελληνικός
λαός και να πληρώνουν φόρους σε ξένες χώρες. Κι επειδή είµα-
στε  και κιµπάρηδες και επειδή δεν µας περισσεύουν µόνο τα
µυαλά αλλά µας περισσεύουν και τα λεφτά, καταργούµε την υπο-
χρέωση να επιστρέψουν στο ΙΚΥ ό,τι ξόδεψε. Έχω καταλάβει
καλά, κύριε Υπουργέ; Αυτό κάνουµε; 

Τελειώνω. Άρθρο 28, ρυθµίσεις για την έρευνα. Πεδίο δόξης

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΑ’ - 9 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2017 4841



λαµπρό του νέου µοντέλου σύγχρονης νοµοθέτησης. Ψηφίζω,
ξεψηφίζω και ξαναµαταψηφίζω! Η παράγραφος 10 λέει ότι η
ΓΓΕΤ είναι αρµόδια για την οργάνωση και τη λειτουργία του ΕΛΙ-
ΔΕΚ. Έτσι λέει το νοµοσχέδιο. Να θυµίσω ότι δεν έχει ακόµα στε-
γνώσει το µελάνι από την ψήφιση του ΕΛΙΔΕΚ; Να θυµίσω τη
διαφήµιση που η ίδια η Κυβέρνησή σας έκανε; Να θυµίσω τους
ύµνους για την ανεξαρτησία, τη σύγχρονη και ευέλικτη µορφή
του; Να θυµίσω τις διατυπωµένες απορίες µας, ότι υπάρχει ένα
θέµα επικάλυψης µε τη Γενική Γραµµατεία; Τι έγινε µέσα σε τρεις
µήνες;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρία Κεφαλίδου,
ολοκληρώνετε. 

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ολοκληρώνω.
Το ΕΛΙΔΕΚ µπήκε κάτω από τη Γενική Γραµµατεία Έρευνας

και Τεχνολογίας. Με ποια µελέτη; Με ποια διαβούλευση; Τι άλ-
λαξε; 

Άρθρο 32. Νοµίζω ότι ήταν πολύ σοφή η κίνησή σας να το απο-
σύρετε, γιατί δεν είναι δυνατόν τα µουσεία να είναι παιχνιδάκι και
να µετακινούνται από το ένα Υπουργείο στο άλλο γιατί αυτό βο-
λεύει κάποιους.

Θέλω να αναφερθώ, πριν πω την τελευταία µου πρόταση, στην
τροπολογία που έχουµε καταθέσει, κύριε Υπουργέ. Αυτή η τρο-
πολογία δίνει µια ανάσα στους γονείς και στα παιδιά, γιατί είµα-
στε άνθρωποι και αρρωσταίνουµε. Και στις πανελλήνιες
εξετάσεις ξέρετε ότι το στρες των παιδιών είναι τεράστιο. Υπάρ-
χουν και ασθένειες οι οποίες δηµιουργούν περισσότερη ένταση
στα παιδιά. 

Εγώ θα σας πω κάτι που έτυχε να το ζήσω. Υπάρχει η ρευµα-
τοειδής αρθρίτιδα. Πάρα πολλά παιδιά πάσχουν απ’ αυτήν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, κυρία
Κεφαλίδου, ολοκληρώστε. 

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ευχαριστώ πάρα πολύ για
την κατανόηση, αλλά είναι πολύ σηµαντικό, αφορά όλες τις ελ-
ληνικές οικογένειες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΚΡΙΩΤΗΣ: Δεκαπέντε λεπτά έφθασε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Τι να κάνω; Να τη

σταµατήσω; 
Κυρία Κεφαλίδου, σας παρακαλώ ολοκληρώστε. Οι συνάδελ-

φοι διαµαρτύρονται.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Στους επί πτυχίω φοιτητές

στο πανεπιστήµιο τούς δίνετε τη δυνατότητα να συµµετέχουν σε
όλα τα εξάµηνα, να δίνουν εξετάσεις σε όλες τις εξεταστικές.
Λέτε εδώ ότι για λόγους ισονοµίας θα εξετάζονται σε όλα τα µα-
θήµατα. Δηλαδή, δεν φτάνει µόνο που είναι άρρωστα, θα τα τι-
µωρήσουµε κιόλας.

Δείξτε µια «ευρύτητα», σας παρακαλώ πάρα πολύ, στο θέµα
των εξετάσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρία Κεφαλίδου,
οι συνάδελφοι διαµαρτύρονται. Παρακαλώ, ολοκληρώστε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Πείτε µια πρόταση.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Η πρόταση κατατέθηκε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρία Κεφαλίδου,

παρακαλώ, ολοκληρώνετε.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Κλείνω λέγοντας πως αυτές

οι κοινοβουλευτικές διαδικασίες δεν τιµούν κανέναν µας, είναι
ντροπή, ευτελίζουν την αξία του νοµοθετικού Σώµατος και προ-
σβάλλουν όλους µας.

Ευχαριστώ πάρα πολύ για την κατανόηση.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Τον λόγο έχει ο κ.

Μιχαηλίδης, Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ, για επτά λεπτά.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νο-

µοσχέδιο που ψηφίζουµε σήµερα επιχειρεί να βάλει µια τάξη σε
σειρά από θέµατα του ευρύτερου χώρου της παιδείας, όπως το
Κρατικό Πιστοποιητικό Γλωσσοµάθειας, την Εθνική Βιβλιοθήκη

και τις άλλες δηµόσιες βιβλιοθήκες, την ειδική αγωγή, τη µειονο-
τική εκπαίδευση, την τριτοβάθµια εκπαίδευση και έρευνα και
άλλα.

Επιτρέψτε µου να αφιερώσω τον χρόνο που διαθέτω σε δύο
όχι πρώτης γραµµής, οµολογουµένως, ζητήµατα, που ρυθµίζει
το Υπουργείο Παιδείας µέσα απ’ αυτό το νοµοσχέδιο.

Το πρώτο ζήτηµα αφορά την ίδρυση Τµήµατος Οικονοµίας και
Διοίκησης Τουρισµού στη Χίο. Το Τµήµα αυτό θα είναι το τέταρτο
της Σχολής Επιστηµών Διοίκησης του Πανεπιστηµίου Αιγαίου,
που έχει έδρα τη Χίο. Με τη διάταξη αυτή, δηλαδή το άρθρο 26,
ουσιαστικά τερµατίζεται µε αυτόν τον τρόπο η περιπέτεια ίδρυ-
σης του συγκεκριµένου τµήµατος, που ξεκινά το 2009. Πολύ συ-
νοπτικά θα πρέπει να πω ότι το τµήµα αυτό αρχικά είχε ιδρυθεί
µε προεδρικό διάταγµα το 2009 στην πραγµατικότητα, όµως, ου-
δέποτε λειτούργησε. Ενώ το 2013 καταργήθηκε και τυπικά από
την τότε συγκυβέρνηση στο πλαίσιο του προγράµµατος
«ΑΘΗΝΑ». 

Πριν από λίγους µήνες, τον Σεπτέµβριο του 2016, η Σύγκλητος
του Πανεπιστηµίου Αιγαίου οµόφωνα εισηγήθηκε την επανί-
δρυση ουσιαστικά του Τµήµατος Οικονοµίας και Διοίκησης Του-
ρισµού. Το αίτηµα αυτό του Πανεπιστηµίου Αιγαίου, το οποίο
προφανώς στήριξε το σύνολο της τοπικής κοινωνίας, ικανοποιεί
µε το άρθρο 26 σήµερα το Υπουργείο Παιδείας µε το σχέδιο
νόµου το οποίο κατέθεσε.

Θα ήθελα να υπογραµµίσω πως η ικανοποίηση αυτού του αι-
τήµατος εδράζεται κατά κύριο λόγο σε επιστηµονικές ανάγκες
και ταυτόχρονα διευκολύνθηκε από το στέρεο ακαδηµαϊκό υπό-
βαθρο της Σχολής Επιστηµών της Διοίκησης, αλλά και στη συ-
νάφεια των γνωστικών αντικειµένων αυτών µε του τουρισµού.
Ενδεικτικά αναφέρω ότι ήδη από το 1996 λειτουργεί κατεύθυνση
τουρισµού στο προπτυχιακό πρόγραµµα σπουδών στο Τµήµα Δι-
οίκησης Επιχειρήσεων ενώ από το 1997 λειτουργεί το διατµηµα-
τικό πρόγραµµα µεταπτυχιακών σπουδών Σχεδιασµός, Διοίκηση
και Πολιτική του Τουρισµού στη Σχολή Επιστηµών της Διοίκησης.
Επιπροσθέτως δε από το 2000 λειτουργεί και το Εργαστήριο
Τουριστικών Ερευνών και Μελετών.

Θεωρώ, λοιπόν, πως το υπό ίδρυση Τµήµα Οικονοµίας και Δι-
οίκησης Τουρισµού στη Χίο συγκεντρώνει όλες τις προϋποθέ-
σεις, ώστε να επιτύχει τρεις κρίσιµους στόχους. Πρώτον, να
συνεισφέρει από κοινού µε το Τµήµα Τουριστικών Σπουδών του
Πανεπιστηµίου Πειραιά, που επίσης ιδρύεται µε το άρθρο 26, στη
θεραπεία ενός επιστηµονικού αντικειµένου εξαιρετικά κρίσιµου
για την οικονοµική ανάπτυξη των νησιών και της χώρας γενικό-
τερα.

Δεύτερον, ενισχύει έτι περαιτέρω το ακαδηµαϊκό προφίλ και
την εξωστρέφεια της Σχολής Επιστηµών της Διοίκησης του Πα-
νεπιστηµίου Αιγαίου, ένα ίδρυµα το οποίο –υπενθυµίζω- παρά τις
αδυναµίες που ο ίδιος ο πολυνησιωτικός χαρακτήρας του συνε-
πάγεται, σηµειώνει εξαιρετικές επιδόσεις, όπως για παράδειγµα,
πρόσφατα στην ανακοινωθείσα Έκθεση Εξωτερικής Αξιολόγη-
σης της ΑΔΙΠ. 

Τρίτον, θα συνεισφέρει στην οικονοµική και κοινωνική αλλά και
πολιτιστική ζωή της Χίου, ενός εκ των νησιών του Αιγαίου που
έχουν ανάγκη αυτή την περίοδο τις αναπτυξιακές κινήσεις λόγω
της υπάρχουσας κρίσης, όπως ξέρουµε, µε τις ροές, που δέχεται
λόγω του προσφυγικού και µεταναστευτικού ζητήµατος.

Το δεύτερο ζήτηµα, στο οποίο θα ήθελα να αναφερθώ, αφορά
στην πρόβλεψη της παραγράφου 2 του άρθρου 12, µε το οποίο
αποκαθίστανται τρόπον τινά κάποια προβλήµατα που έχουν δη-
µιουργηθεί από την εφαρµογή των προβλέψεων του άρθρου 40
του ν.4403/2016 σχετικά µε τους κατ’ ιδίαν διδαχθέντες. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥ-
ΛΟΥ)

Συγκεκριµένα, αναφέροµαι στη µεταβατική ρύθµιση, η οποία
επιτρέπει σε σπουδαστές Γ’ τάξης των ΕΠΑΛ και της Δ’ τάξης
των εσπερινών ΕΠΑΛ, οι οποίοι εργάζονται και ως ναυτικοί, να
ολοκληρώνουν απρόσκοπτα τις σπουδές τους. Ειδικότερα, η διά-
ταξη αυτή προβλέπει πως και για τους σπουδαστές των τοµέων
πλοιάρχων και µηχανικών Εµπορικού Ναυτικού δεν θα λαµβάνον-
ται υπ’ όψιν οι απουσίες που κάνουν κατά την περίοδο που απα-
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σχολούνται ως προσωπικό σε πλοία.
Θεωρώ, λοιπόν, πως οι δύο διατάξεις, στις οποίες αναφέρ-

θηκα, κινούνται στο γενικότερο πνεύµα του νοµοσχεδίου, καθώς
ανταποκρίνονται θετικά σε εύλογα αιτήµατα κοινωνικών οµάδων
και διευθετούν µε έναν ενδεδειγµένο τρόπο εκκρεµή ζητήµατα. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε. 

Κύριε Κόνσολα, έχετε τον λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, πράγµατι,

όπως λέει η εκλεκτή συνάδελφος, να ακούσουµε και τη Ρόδο.
Μόνο που δεν θα µπω στον πειρασµό να απαντήσω στον κ. Μι-
χαηλίδη, γιατί το πρόβληµά µου, κύριε Υπουργέ, δεν είναι η Χίος
ή η Ρόδος. 

Εγώ θέλω να πω από την αρχή από αυτό το Βήµα, ότι για τον
Υπουργό µας, για τον Υπουργό Παιδείας, έχω µιλήσει δηµόσια.
Τον τιµώ ιδιαίτερα. Και τον τιµώ παρ’ ότι έχω τεράστιες και θε-
µελιώδεις πολιτικές διαφορές. Όµως, δεν φανταζόµουν ότι ο κ.
Γαβρόγλου, συνάδελφος πανεπιστηµιακός, θα ακολουθούσε µια
πεπατηµένη -η εισηγήτριά µας κ. Κεραµέως το είπε πάρα πολύ
γλαφυρά και ωραία- που είναι άρρωστη, παραβιάζει τα ηθικά και
τα πολιτικά όρια που έχουµε συνηθίσει πολλές δεκαετίες τώρα
σε αυτή την Αίθουσα. 

Και ξέρετε κάτι, κύριε Υπουργέ; Θα περίµενα από εσάς ειλι-
κρινά να ακολουθήσετε κάτι διαφορετικό, να υπάρχει µια συν-
ταγµατικά και νόµιµη, δοµηµένη συζήτηση στην Εθνική
Αντιπροσωπεία, χωρίς σκοπιµότητες και χωρίς να συζητάµε ένα
ρυθµιστικό θέµα του Κρατικού Πιστοποιητικού Γλωσσοµάθειας
µε ένα νοµοσχέδιο που µόνο δύο άρθρα είναι αφιερωµένα σε
αυτό. Άρα ούτε εσείς, δυστυχώς, δεν αποτελείτε εξαίρεση από
τον κανόνα. 

Και, ξέρετε, πρόκειται για ένα νοµοσχέδιο συρραφής, κύριε
Πρόεδρε και κύριε Υπουργέ. Η Κυβέρνηση προσπαθεί να εγκλω-
βίσει τη Βουλή, φέρνοντας άσχετες µεταξύ τους ρυθµίσεις στο
ίδιο άρθρο. Πολύ καλά το είπε ένας συνάδελφος από την Αντι-
πολίτευση: Φαίνεται ότι είναι ένα πολυνοµοσχέδιο συρραφής.
Αυτή είναι η αλήθεια.

Γιατί, κύριε Υπουργέ, εάν θέλατε να ρυθµίσουµε συνολικά τα
ζητήµατα που αφορούν τόσα πολλά θέµατα, θα είχαν έρθει στην
Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων. Θα µπορούσαµε να συζητή-
σουµε χωρίς σκοπιµότητες στο πλαίσιο του εθνικού διαλόγου για
τα θέµατα αυτά, τα οποία καταθέτετε στο νοµοσχέδιο. Μόνο δύο
άρθρα από τα τριάντα του νοµοσχεδίου αναφέρονται σε αυτό το
οποίο ο τίτλος του νοµοσχεδίου λέει, όπως κατατέθηκε από εσάς
στη Βουλή. 

Ανακοινώσατε, κύριε Υπουργέ, τη σύσταση της επιτροπής για
τα οικονοµικά της εκπαίδευσης, κάτι ιδιαίτερα σηµαντικό για τα
πανεπιστήµιά µας –τα γνωρίζετε, τα βιώνετε και εσείς ως πανε-
πιστηµιακός– η λειτουργία των οποίων είναι οριακή. Αναρωτιέµαι,
όµως, πώς θα λειτουργήσει µια τέτοια επιτροπή, όταν αυτή η Κυ-
βέρνηση έχει πραγµατικά εγκλωβιστεί σε εµµονές και ιδεολη-
ψίες.

Η πολιτική σας µέχρι τώρα αποµακρύνεται από την πραγµατι-
κότητα, αφού θέλει την Ελλάδα να είναι η µοναδική χώρα στην
Ευρώπη που δεν έχει µη κρατικά πανεπιστήµια και αφού η Κυ-
βέρνηση αντιµετωπίζει αρνητικά την προοπτική αγγλόφωνων
τµηµάτων στα πανεπιστήµιά µας, που θα µπορούσαν να απευθύ-
νονται σε αλλοδαπούς φοιτητές και ιδιαίτερα σε φοιτητές µε δί-
δακτρα. Αυτό το πείραµα έχει γίνει στο Ανοικτό Πανεπιστήµιο.
Υπάρχει εξάλλου και σε άλλο πανεπιστήµιο στη χώρα, όπου ξένοι
φοιτητές έχουν προσελκυσθεί από τα προγράµµατα σπουδών. 

Γι’ αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένα µόνο παράδειγµα
θα φέρω, που αναδεικνύει αυτή την προχειρότητα της θεσµικής
κατάθεσης και της ασυνέχειας µε την οποία αντιµετωπίζει η Κυ-
βέρνηση το νοµοθετικό έργο µε το εγχείρηµα που φέρνει στη
Βουλή. 

Θα αναφερθώ στην παράγραφο 10 του άρθρου 28, σύµφωνα
µε την οποία η Γενική Γραµµατεία Έρευνας και Τεχνολογίας θα
είναι αρµόδια για την οργάνωση και τη λειτουργία του Ελληνικού

Ιδρύµατος Έρευνας και Τεχνολογίας. Πρέπει να σας θυµίσω,
κύριε Υπουργέ, ότι πριν από λίγους µήνες εδώ στην Αίθουσα εί-
χαµε επισηµάνει αυτές τις νοµοθετικά πλέον κατοχυρωµένες
ρυθµίσεις, η θέσπιση των οποίων µετέτρεπε, δυστυχώς, το
Ίδρυµα Τεχνολογίας σε αυτόνοµο πόλο, που ουσιαστικά υποβάθ-
µισε τη ΓΓΕΤ και δηµιουργεί ένα πλαίσιο συνεχών επικαλύψεων. 

Τώρα έρχεστε να κάνετε τι; Να δικαιολογήσετε αυτά τα οποία
έχετε θεσµοθετήσει. Είναι δεδοµένο ότι πολλές από αυτές τις
ρυθµίσεις αυτού του νοµοσχεδίου θα τις πάρετε πίσω. Να το θυ-
µάστε αυτό. Στην πορεία θα ξαναφέρετε και άλλες ρυθµίσεις
εδώ στην Αίθουσα, για να τις πάρετε πίσω, επειδή τότε υπήρχε
προχειρότητα και σκοπιµότητα. Αυτή είναι η αλήθεια. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έρχοµαι τώρα στο άρθρο 26,
που ιδρύει Τµήµα Διοίκησης Τουρισµού στο Πανεπιστήµιο του
Αιγαίου µε έδρα τη Χίο, αντί για τη Ρόδο, όπως είχε προβλεφθεί
από σχετικό νοµοσχέδιο που έγινε νόµος του κράτους, αφού είχε
θεσµοθετηθεί εδώ από την Εθνική Αντιπροσωπεία. Μάλιστα, είχε
δηµιουργηθεί µε συγκεκριµένη ρύθµιση από την προηγούµενη
κυβέρνηση και µε σύµφωνη απόφαση της Συγκλήτου του Πανε-
πιστηµίου Αιγαίου. 

Δεν πρόκειται να πέσω στην παγίδα, όπως σας είπα, να αντι-
παρατεθώ µε τον κ. Μιχαηλίδη. Δεν είναι ο σκοπός µου. Εγώ χαί-
ροµαι που επιτέλους σκεφτήκατε δύο χρόνια καθυστερηµένα να
θεσµοθετήσετε Τµήµατα Τουρισµού στη χώρα. Είµαστε η µονα-
δική χώρα στην Ευρώπη που δεν έχει τουριστική εκπαίδευση.
Χαίροµαι.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Τα οποία έκλεισε ο κ. Αρβανιτόπουλος. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Δεν τα κλείσαµε, κύριε Υπουργέ. 
Το σηµαντικό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι το ζήτηµα

της πολιτικής και ηθικής τάξης. Όµως, η ηθική τάξη και ο σεβα-
σµός δεν υπάρχει από εσάς, γιατί εσείς δεν σέβεστε την έννοια
της συνέχειας του κράτους, κύριε Υπουργέ. Για αυτή την Κυβέρ-
νηση είναι σαφές ότι δεν υπάρχει ο σεβασµός στην έννοια της
συνέχειας του κράτους. 

Είναι η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ – ΑΝΕΛ που µεθόδευσε την ακύ-
ρωση δύο τµηµάτων, ελληνόφωνου και αγγλόφωνου, στο Πανε-
πιστήµιο Αιγαίου και ελληνόφωνου και αγγλόφωνου στο
Πανεπιστήµιο Κρήτης στο Ρέθυµνο. Είχε ήδη ξεκινήσει και δρο-
µολογηθεί η λειτουργία αυτών των δύο τµηµάτων από την προ-
ηγούµενη κυβέρνηση. Αποτελούσε καθολικό αίτηµα από τους
φορείς της Ρόδου, όπως είπε ο κ. Μιχαηλίδης για τη Χίο, των πα-
ραγωγικών και επιστηµονικών φορέων, που προσφέρθηκαν να
δώσουν λύση και για τη στέγαση και για τη σίτιση των φοιτητών.

Θα ήταν καλό να καταθέσω στα Πρακτικά αυτό που είχα κα-
ταθέσει στον κ. Φίλη, την οµόθυµη αυτή απόφαση της τοπικής
κοινωνίας από σαράντα και πλέον φορείς, από τον περιφερει-
άρχη µέχρι και τον τελευταίο φορέα. Όπως, επίσης, σας κοινο-
ποίησα κι αυτό. Το είχα καταθέσει και στον κ. Λοβέρδο. Ξέρετε,
δεν λέω άλλα από αυτά που έκανα ως Βουλευτής της Συµπολί-
τευσης. Τα καταθέτω στα Πρακτικά. 

Καταθέτω, επίσης, και την απόφαση του Πανεπιστηµίου Αι-
γαίου, δηλαδή την πρώτη και τη δεύτερη απόφαση της Συγκλή-
του του Πανεπιστήµιου Αιγαίου του Νοεµβρίου του 2014, που
εξέφραζε οµόφωνα την απόφαση του Πανεπιστηµίου να ιδρυθεί
στη Ρόδο και τελικώς την απόφαση της Συγκλήτου του Πανεπι-
στηµίου Αιγαίου, που αναιρεί την απόφασή της και τη µεταφέρει
αντί της Ρόδου στη Χίο. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Εµµανουήλ Κόνσολας κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Είναι κάτι περισσότερο από σαφές, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, ότι για κάποιους κυβερνητικούς παράγοντες, αλλά δυστυ-
χώς και για κάποιους παράγοντες του Πανεπιστηµίου Αιγαίου, η
Ρόδος δεν δικαιούται να έχει θέση στον χάρτη της τουριστικής
εκπαίδευσης και των τουριστικών σπουδών.

Ποια; Η Ρόδος, ο κορυφαίος τουριστικός προορισµός στη
χώρα, το σταυροδρόµι των πολιτισµών και της ιστορίας, η Ρόδος
της τουριστικής οικονοµικής ανάπτυξης µε εκατόν εβδοµήντα
οκτώ πτήσεις σε προορισµούς της Ευρώπης και του κόσµου,
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όταν η Χίος δεν έχει ούτε µία πτήση τσάρτερ από το εξωτερικό. 
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
Ξέρετε, σαφέστατα, κύριε Υπουργέ, υπήρχε µεθόδευση από

εσάς. Εδώ και δύο χρόνια, η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ είχε
θάψει το θέµα, µε στόχο να ακυρώσει τη δηµιουργία Τµήµατος
Διοίκησης Τουρισµού µε έδρα τη Ρόδο. Σε αυτή τη µεθόδευση,
είτε εκούσια είτε ακούσια, συνέπραξε, δυστυχώς, και το Πανεπι-
στήµιο Αιγαίου µε την εκκωφαντική σιωπή του. 

Κι εδώ έχει ευθύνες η πολίτική ηγεσία του Υπουργείου. Δεν
µπορώ να πω κάτι περισσότερο από αυτό το Βήµα. Δεν σεβά-
στηκε την απόφαση της συγκλήτου τον Νοέµβριο του 2014 και
δύο χρόνια αργότερα παίρνει την εντελώς αντίθετη απόφαση και
προτείνει να γίνει στη Χίο. Για τέτοια αξιοπιστία µιλάµε. Θέλω να
δω ποιοι από τους συναδέλφους Βουλευτές, γι’ αυτή την ανακο-
λουθία, θα ψηφίσουν το άρθρο 26. Εδώ είµαστε να µετρήσουµε. 

Η Κυβέρνηση αλλά και το Πανεπιστήµιο Αιγαίου προσβάλλουν
τη Ρόδο, κύριε Υπουργέ, και την τουριστική εκπαίδευση. Η Κυ-
βέρνηση και το Πανεπιστήµιο Αιγαίου θεωρούν ότι δεν υπάρχει
θέση για τη Ρόδο στον χάρτη της τουριστικής εκπαίδευσης στη
χώρα. Θέλουν τη Ρόδο παρακολούθηµα. Μόνο που η Ρόδος και
τα Δωδεκάνησα διαθέτουν µια δυναµική που τους ξεπερνά. Λυ-
πάµαι που το λέω, αλλά το Πανεπιστήµιο Αιγαίου αποµακρύν-
θηκε και αποξενώθηκε πλέον από τη Ρόδο. Αυτή είναι µια εξέλιξη
που θα έχει αρνητικές επιπτώσεις στο µέλλον. Οδηγεί στη συρ-
ρίκνωσή του. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µία είναι η λύση. Να δεχθούν
όλοι αυτό που συµβαίνει στη διεθνή κοινότητα: µη κρατικά πα-
νεπιστήµια. 

Κύριε Υπουργέ, σας κάλεσα πολλές φορές ως πρόεδρος της
Επιτροπής Μορφωτικών Υποθέσεων να συζητήσουµε χωρίς σκο-
πιµότητες στην επιτροπή γι’ αυτό το θέµα. Δεν το πράξατε.
Όπως δεν πράξατε, επίσης, και µια υπόσχεση: Να συζητήσουµε
συνολικά για την τουριστική εκπαίδευση στη χώρα στην επι-
τροπή. Το είπαν και συνάδελφοι από την Αντιπολίτευση. Ούτε
αυτό πράξατε. Πήγατε αποσπασµατικά να θεσµοθετήσετε ζητή-
µατα της τουριστικής εκπαίδευσης χωρίς να υπάρχει ένα στρα-
τηγικό σχέδιο για τα επόµενα χρόνια. 

Ξέρετε, η Ρόδος στην πορεία του χρόνου θα διεκδικήσει το
αυτονόητο: να είναι ο βασικότερος πυλώνας τουριστικής εκπαί-
δευσης στη Μεσόγειο. Αυτό το δικαιούται. Και αυτό θα γίνει. Θα
το πράξουµε ως επόµενη κυβέρνηση µε τα µη κρατικά πανεπι-
στήµια, που είµαι βέβαιος ότι θα προχωρήσουµε στη συνταγµα-
τική αναθεώρηση και θα γίνει πλέον εφαρµογή και στη χώρα.
Ξέρετε γιατί; Γιατί, κύριε Υπουργέ, είµαστε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Κόνσολα, ολοκληρώστε. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε, κι ευ-
χαριστώ για την ανοχή σας. 

Ξέρετε, εδώ ο κ. Φίλης είχε φέρει στην Επιτροπή Μορφωτικών
Υποθέσεων -και εγώ το είχα χαιρετίσει αυτό- τον Υπουργό Παι-
δείας της Κύπρου και έφερε ως παράδειγµα την εκεί λειτουργία.
Εάν, λοιπόν, θέλετε να ακολουθήσουµε ένα παράδειγµα, την
πρακτική που ήταν επιτυχηµένη, να προσελκύσει πάνω από εί-
κοσι πέντε, τριάντα χιλιάδες φοιτητές η Κύπρος, γιατί δεν το κά-
νετε εσείς; Δεν το κάνετε εσείς γιατί έχετε ιδεοληψίες. Δεν
πιστεύετε σε αυτό το οποίο θέλει η αγορά και η κοινωνία. Διότι
δεν είναι µόνο ακαδηµαϊκά τα κριτήρια. Είναι αυτό που θέλει η
πραγµατική οικονοµία στη χώρα.

Ο βασικότερος πλούτος αυτή τη στιγµή στη χώρα είναι η παι-
δεία και ο τουρισµός. Η τουριστική εκπαίδευση είναι η προοπτική
για τη χώρα. Κι εσείς απεµπολείτε για τελευταία φορά αυτό το
δικαίωµα. Ξέρετε γιατί το απεµπολείτε για τελευταία φορά, κύριε
Ξυδάκη; Γιατί αρνείστε να θεσµοθετήσετε τα ερευνητικά ινστι-
τούτα που είχαµε θεσµοθετήσει στην προηγούµενη κυβέρνηση.
Ακόµα και αυτό το Ινστιτούτο Τουριστικών Ερευνών µε έδρα τη
Ρόδο και την Αθήνα το καταργείτε, που δεν ήθελε προϋπολογι-
σµό και ήταν αυτοχρηµατοδοτούµενο. 

Εγώ, κύριε Υπουργέ, σας καλώ έστω και τώρα. Φέρετε το θέµα
στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων να συζητήσουµε συνο-
λικά για την εκπαίδευση. Εµείς χαιρετούµε την ίδρυση των τµη-

µάτων…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Εντάξει,

κύριε Κόνσολα, ολοκληρώστε. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Εάν πραγµατικά πιστεύετε σε

αυτή την προοπτική, ανοίξτε ένα παράθυρο στο µέλλον. 
Πιστεύω, λοιπόν, ότι έχετε τις ευαισθησίες. Ειδάλλως, θα σας

προσπεράσει η κοινωνία στις επόµενες. Η Νέα Δηµοκρατία θα
δώσει απάντηση την ώρα που πρέπει. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Παρα-

καλώ να υπάρχει σεβασµός στον χρόνο, γιατί είναι πολλοί οι οµι-
λητές. 

Τον λόγο έχει ο κ. Κρεµαστινός. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Φαντάζοµαι και ο Υπουργός να έχει αντιληφθεί ότι η συζήτηση

σήµερα και στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων δεν ήταν για
το νοµοσχέδιο, αλλά ήταν για τις άλλες διατάξεις. Το νοµοσχέδιο
έχει τίτλο «Ρύθµιση θεµάτων του Κρατικού Πιστοποιητικού Γλωσ-
σοµάθειας, της Εθνικής Βιβλιοθήκης της Ελλάδος και άλλες δια-
τάξεις». Γι’ αυτά τα θέµατα ακούστηκαν ελάχιστα. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Παρακαλώ, ησυχία, γιατί δεν είναι δυνατόν έτσι να µιλήσω.
Κυρία Πρόεδρε, παρακαλώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ναι, να

επιβάλουµε λίγο την ησυχία.
Κύριε Κονσόλα, ακούστε τον Πρόεδρο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Η συζήτηση όλη εστράφη περί των άλλων διατάξεων. Το ερώ-
τηµα είναι ότι εµείς δεν µπορούµε να στηρίξουµε τις άλλες δια-
τάξεις και τούτο γιατί δεν µπορούµε να τις συλλάβουµε. Είναι
τόσες πολλές και οι συνέπειες είναι ακόµα περισσότερες. 

Στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων ανέφερα απλώς ένα
παράδειγµα και είπα πώς µια διάταξη, την οποία ένα κόµµα την
έχει υποστηρίξει επί είκοσι χρόνια και την αποσύρει βλέποντας
ότι δηµιουργεί προβλήµατα που σχετίζονται µε τη διαφθορά και,
αν θέλετε, και µε τη φαυλότητα στα πανεπιστήµια, επανέρχεται
µετά από δεκαπέντε χρόνια µετά την απόσυρσή της, για να βελ-
τιώσει τη λειτουργία πανεπιστηµίων. Αυτό εγώ δεν µπορώ να το
καταλάβω.

Επειδή προσωπικά τουλάχιστον τριάντα πέντε χρόνια είµαι
µέσα στο ΕΚΠΑ και ξέρω πώς δουλεύει τα ΕΚΠΑ και τα εξάµηνα
και τα θετικά και τα αρνητικά του, σας λέω ότι θα δηµιουργήσει
ακριβώς τα ίδια προβλήµατα, για τα οποία αποσύρθηκε το 2002.

Το λέω ξανά στην επιτροπή, γιατί γνωρίζω πώς έρχονται αυτές
οι διατάξεις, ποιοι πιέζουν και ποιον εξυπηρετούν. Δεν εξυπηρε-
τούν τους φοιτητές. Εξυπηρετούν αυτούς που κατέχουν καίριες
διοικητικές θέσεις και οι οποίοι θέλουν να παρατείνουν κατά έναν
χρόνο την παραµονή τους στη διοικητική θέση. Αυτό το ξέρω εκ
πείρας και δεν θέλω να χρησιµοποιήσω παραδείγµατα, τα οποία
εγώ γνωρίζω. Απορώ, µάλιστα, πώς η Νέα Δηµοκρατία, που το
ξέρει κι αυτή, δεν το ανέδειξε, διότι, όταν απεσύρθη η διάταξη,
δεν είχε καµµιά αντίρρηση, γιατί όλοι παραδέχθηκαν ότι έπρεπε
να είχε αποσυρθεί.

Κύριε Υπουργέ, όπως είχα πει και στον κ. Φίλη, κι εγώ προσω-
πικά θα υποστηρίξω κάθε θετική νοµοθεσία του Υπουργείου, που
θα βελτιώνει τη λειτουργία των ανωτάτων ιδρυµάτων. 

Το λέω αυτό έχοντας πλήρη επίγνωση του τι λέω, διότι από τη
Μεταπολίτευση και µετά υπήρξε µια λαγνεία -να το ονοµάσω
έτσι- τίτλων. Όλες οι ανώτατες σχολές ήθελαν να ονοµαστούν
πανεπιστήµια. Μα, πανεπιστήµιο σηµαίνει να έχει όλο το φάσµα
των επιστηµών. Δεν µπορεί η οικονοµική σχολή τάδε, η ΑΣΟΕ,
να λέγεται µόνο πανεπιστήµιο. Είναι ανώτατη οικονοµική σχολή.
Είναι ανώτατη, ισότιµη µε το πανεπιστήµιο, ναι. Τι είναι αυτή η
λαγνεία των τίτλων; 

Υπάρχει και η λαγνεία των τίτλων του καθηγητού. Όλοι να εί-
µαστε καθηγητές. Να είµαστε εκατό φορές. Όµως, καθηγητής
είναι αυτός που παράγει γνώση, που γίνεται αποδεκτή απ’ όλον
τον πλανήτη. Αυτός είναι ο καθηγητής. Καθηγητής δεν είναι ο
δάσκαλος, τον οποίον τιµώ. Είναι και ο δάσκαλος. Όµως, καθη-
γητής ΑΕΙ που δεν παράγει γνώση, η οποία να γίνεται αποδεκτή
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απ’ όλον τον πλανήτη, να µου επιτρέψετε να σας πω ότι είναι δά-
σκαλος, χωρίς αυτό να είναι υποτιµητικό, διότι το διδακτικό έργο
µπορεί πολλές φορές να είναι εξίσου και καλύτερο από το ερευ-
νητικό.

Όµως, καθηγητής, όπως τον ονοµάζουµε στα πανεπιστήµια
διεθνώς, είναι αυτός που το όνοµά του το βλέπουµε στη διεθνή
βιβλιογραφία, που έχει, µάλιστα, θετικές αναφορές. Όταν λέµε
αναφορές, οι αναφορές µπορεί να είναι και αρνητικές. Μπορεί
να έχετε µια άποψη, η οποία να µην ευσταθεί καθόλου και να έχει
απορριφθεί από τη διεθνή κοινότητα. Δεν είναι, λοιπόν, ο αριθ-
µός των εργασιών. Αυτό το επαναλάµβανα, όταν ήµουν στην Ια-
τρική Σχολή και ψήφιζα καθηγητές. 

Εν πάση περιπτώσει, εκείνο το οποίο έχει σηµασία είναι ότι
αυτά τα πράγµατα πρέπει να ξεκαθαριστούν. Εδώ φτάσαµε στο
σηµείο να µην έχουµε σήµερα στα νοσοκοµεία ούτε βοηθούς
ούτε επιµελητές. Είναι όλοι διευθυντές. Όλοι οι γιατροί έγιναν
διευθυντές σήµερα χωρίς να διευθύνουν τµήµατα. Ξέρετε εσείς
διευθυντές που να µη διευθύνουν τµήµατα; Το ίδιο πράγµα γίνε-
ται και στα πανεπιστήµια. Όλες οι σχολές έπρεπε να είχαν ενταχ-
θεί σ’ ένα πανεπιστήµιο και όχι να είναι πανεπιστήµια, τα οποία
να έχουν ουσιαστικά µια ιδιότητα.

Θέλω να πω κάτι το οποίο το παίρνω από τον Ανδρέα Παπαν-
δρέου, ο οποίος έλεγε ότι ο Ξενοφών Ζολώτας ήταν αυτός ο
οποίος κράτησε την οικονοµία της χώρας και δηµιούργησε την
ισχυρή δραχµή στη δεκαετία του 1960. 

Άραγε, πόσοι από τους καθηγητές των σοφών οικονοµικών πα-
νεπιστήµιων µάς είπαν τι θα γίνει µε το ευρώ και ποιοι είναι οι κίν-
δυνοι του ευρώ; Πότε ειδοποίησαν; Όταν η χώρα κατρακυλούσε
χωρίς ανταγωνιστικότητα µέσα στο ευρώ, για να φτάσει εδώ που
είναι σήµερα.

Πού είναι οι ισάξιοι καθηγητές του Ζολώτα;
Ο Ανδρέας Παπανδρέου ήταν καθηγητής σε δεκαπέντε πανε-

πιστήµια, κύριε Φίλη. Και όταν το έλεγε αυτό, δεν ήταν ο πολιτι-
κός που ήθελε να κάνει savoir faire στον Ζολώτα. Το
αντιλαµβάνεστε αυτό. Το πίστευε ακράδαντα και έλεγε ότι θα
έπρεπε να πανεπιστήµιά µας να αποκτήσουν αυτή τη νοοτροπία
σε αυτό το µήκος και πλάτος. 

Φέρτε, λοιπόν, τέτοιες ρυθµίσεις και εγώ προσωπικά θα τις
ψηφίσω µε τα δύο µου χέρια. Όµως, δεν είναι δυνατόν να φέρ-
νετε αυτά τα πράγµατα. 

Είχατε πει στην επιτροπή «γιατί εκνευρίστηκα». Δεν εκνευρί-
στηκα καθόλου µε εσάς προσωπικά και ξέρετε ότι σας εκτιµώ
ιδιαιτέρως και σας τιµώ. Εκνευρίστηκα µε το γίγνεσθαι, το οποίο
δεν µπορώ να ανεχθώ. 

Αυτό που λέµε αριστεία και ανταγωνιστικότητα πρέπει να
υπάρχει στα πανεπιστήµια. Δεν γίνεται διαφορετικά. Εάν δεν
υπάρχουν αυτά τα πράγµατα δεν µπορεί να προχωρήσει η παι-
δεία. 

Το πανεπιστήµιο, λοιπόν, και η έρευνα πρέπει να προχωρή-
σουν πραγµατικά. Εγώ θα σας πρότεινα να εφαρµόσετε ένα κα-
ταστατικό τύπου National Academy of Science, του αµερικάνικου
ή του ευρωπαϊκού, όπου οι δυνάµεις που έχουµε των άξιων Ελ-
λήνων επιστηµόνων στο εξωτερικό να έρχονται και part time και
εδώ στα πανεπιστήµια αυτά και να φέρουν την έξω νοοτροπία
µέσα, αλλά να συνδέσουν και το µέσα προς τα έξω. Δεν γίνεται
διαφορετικά. Αυτός ο αποκλεισµός, να µην µπαίνουν νέοι στα πα-
νεπιστήµια για να γερνάνε όλοι στα πανεπιστήµια, θα φέρει το
τέλος της χώρας. Πρέπει να βρείτε έναν τρόπο, να βρούµε έναν
τρόπο, εάν θέλετε, να γίνει αυτή η ανανέωση. 

Γνωρίζω ότι οι οικονοµικές συνθήκες της χώρας είναι αυτές
που είναι, αλλά αυτό δεν σηµαίνει ότι δεν υπάρχουν τρόποι να
γίνει αυτή η ανανέωση του επιστηµονικού δυναµικού. 

Δεν µπορεί οι µονάδες σήµερα που είναι στο εξωτερικό να χά-
νονται. Αυτό είναι το µεγάλο πρόβληµα που έχουµε σήµερα. Σή-
µερα φεύγουν εκατοντάδες χιλιάδες νέοι στο εξωτερικό µε µόνο
δέλεαρ αυτό της επιβίωσης, του κέρδους και του χρήµατος, διότι
εδώ οι µισθοί είναι αυτοί που είναι. 

Όµως, δεν θα έπρεπε να είναι έτσι. Θα έπρεπε να καλούνται
για υψηλόβαθµες θέσεις στο εξωτερικό, λόγω της ποιότητάς µας
και όχι να ψάχνουν να βρουν µια θέση οπουδήποτε για να επι-
βιώσουν. Βέβαια, θα µου πείτε, πριν µερικά χρόνια πήγαιναν ερ-

γάτες, τώρα τουλάχιστον πάνε επιστήµονες. Καλό είναι αυτό,
αλλά δεν είναι το άριστο, δεν είναι αυτός ο σκοπός. Και ο σκοπός
θα πρέπει να είναι διαφορετικός. Το Υπουργείο Παιδείας θα πρέ-
πει να τα δει αυτά τα πράγµατα. 

Θα σας πω, επίσης, ότι προσωπικά είµαι υπέρ του θεσµού των
δηµόσιων πανεπιστηµίων και ουδέποτε υπηρέτησα ιδιωτικά πα-
νεπιστήµια. Όµως, όταν η Κύπρος σήµερα έχει οκτώ πανεπιστή-
µια –και δεν θα µιλήσω για την Ευρώπη, αλλά για την Κύπρο- και
οι δικοί µας φοιτητές πάνε εκεί, εµείς χρειαζόµαστε ανταγωνι-
στικότητα. 

Θα σας πρότεινα, όχι να έρθουν ιδιωτικά πανεπιστήµια ιδιωτι-
κού επιπέδου, αλλά να βάλετε τέτοιες προδιαγραφές, που να
µπορούν, εάν θέλουν, να έρθει ένα ΜΙΤ, ένα Χάρβαρντ, µια Οξ-
φόρδη, ένα Κέµπριτζ, για να υπάρξει ανταγωνισµός. 

Έτσι θα πάει η Ελλάδα µπροστά. Δεν µπορεί να πάει µπροστά,
όταν βλέπουµε τα πράγµατα στενά. Και σας λέω ότι εγώ είµαι
υπέρ του δηµόσιου πανεπιστηµίου. Όµως, το δηµόσιο πανεπι-
στήµιο πρέπει να έχει ανταγωνιστικότητα. Δεν µπορεί να είναι
όλοι µόνιµοι στις θέσεις τους και να περιµένουν να πάρουν σύν-
ταξη. Δεν γίνεται αυτό στα πανεπιστήµια. 

Αυτό πρέπει να το δείτε, να το δούµε, βάλετε όποιο ρήµα θέ-
λετε, αλλά δεν µπορεί η χώρα να ορθοποδήσει, εάν έχει αυτή τη
νοοτροπία. 

Και θα τελειώσω, γιατί πέρασε ο χρόνος, κυρία Πρόεδρε, λέ-
γοντας λόγω της ιδιότητας µου, ότι οι τοµές, όποτε και να γίνουν,
είναι αιµατηρές. Θα έχετε αντιδράσεις. Οι τοµές είναι αιµατηρές,
αλλά, εάν δεν γίνουν οι τοµές στη χειρουργική, δεν υπάρχει θε-
ραπεία. Το αίµα στις τοµές στη χειρουργική είναι βασική προ-
ϋπόθεση, για να γίνει ο άρρωστος καλά. Εάν βλέπουµε τον
άρρωστο εξωτερικά, χωρίς να κάνουµε τίποτα, τότε ξέρετε ότι
τον χάνουµε. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-

ριστούµε, κύριε Πρόεδρε. 
Τον λόγο έχει ο κ. Παπαχριστόπουλος και µετά ο κ. Ακριώτης. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρό-

εδρε.
Επειδή η επικαιρότητα πιστεύω ότι τρέχει και µία από τις αρ-

µοδιότητες της Ολοµέλειας είναι να παρακολουθεί τι συµβαίνει
σήµερα γύρω µας, θέλω απλώς να θυµίσω ότι στο Euroworking
Group θα αποφασιστούν σήµερα κάποια πράγµατα για το αν θα
πάµε θετικά στο Eurogroup της 20ης Φεβρουαρίου, µε στόχο να
καταφέρουµε να µπούµε στην ποσοτική χαλάρωση. Είναι ένα ζή-
τηµα πολύ µεγάλο για τη χώρα. Είναι ιστορικός, νοµίζω, αυτός ο
µήνας και ζούµε και ιστορικές στιγµές.

Θέλω απλώς να θυµίσω ότι σήµερα κιόλας ο Κλάους Ρέγκλινγκ
έκανε µία δήλωση πολύ θετική για τη χώρα µας, ότι το ελληνικό
χρέος δεν αποτελεί πλέον πρόβληµα και είναι ικανό να διευθε-
τηθεί. Είναι καλό µήνυµα, γιατί πραγµατικά έχουµε ζήσει στιγµές
απείρου κάλλους τις τελευταίες ηµέρες.

Θέλω να πιστεύω ότι θα γίνει µια σκληρή διαπραγµάτευση στις
20 Φεβρουαρίου και όλοι σε αυτή την Αίθουσα θέλουµε να ελπί-
ζουµε –υπάρχουν και παραφωνίες, τις αγνοώ-, θέλουµε όλοι το
καλό της χώρας, θέλουµε να πετύχει η αξιολόγηση. Μεταξύ µας
µπορεί να έχουµε διαφορές, να κάνουµε σκληρή αντιπολίτευση,
αλλά νοµίζω ότι είναι µείζον θέµα το καλό της χώρας αυτή τη
στιγµή. Κλείνω αυτή την παρένθεση.

Σε σχέση µε το σηµερινό νοµοσχέδιο θα ήθελα να πω τα εξής:
Περιµένω πώς και τι τη στιγµή που µε το απολυτήριο του λυ-

κείου θα µπορεί τελικά κάποιος να εγγράφεται στα ελληνικά πα-
νεπιστήµια. Αυτή η απίστευτη πραγµατικότητα που ζουν τα
παιδιά στις δύο τελευταίες τάξεις του λυκείου -στην ουσία δεν
ασχολούνται καθόλου µε τις τάξεις τους- θα πρέπει αργά ή γρή-
γορα να τελειώνει. Νοµίζω ότι ο προθάλαµος αυτής της πραγ-
µατικότητας είναι και αυτό το προτεινόµενο νοµοσχέδιο. 

Θέλω να θυµίσω ότι το πρώτο του κοµµάτι σχεδόν αναδεικνύει
ότι ο ηλεκτρονικός τρόπος σε ό,τι έχει σχέση µε τα πιστοποιητικά
γλωσσοµάθειας είναι πια µια πραγµατικότητα σε όλο τον κόσµο.
Και µου κάνει εντύπωση, γιατί ακούω µε σεβασµό σκληρές κρι-
τικές για το τι µας εµπόδιζε δεκαετίες πριν να το έχουµε κάνει,
δηλαδή, να ανταγωνιστούµε πραγµατικά και εµείς τα Lower, τα

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΑ’ - 9 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2017 4845



Proficiency και άλλα τόσα. Είναι κάτι που σήµερα το βλέπουµε
να παίρνει σάρκα και οστά, µε πολλές παρατηρήσεις, βεβαίως.
Πιστεύω ότι στο µέλλον θα µπορέσουµε να το βελτιώσουµε,
αλλά σίγουρα είναι ένα βήµα µπροστά.

Θέλω επίσης πάλι σε σχέση µε το σηµερινό νοµοσχέδιο να πω
ότι ξεπερνάω το θέµα της Εθνικής Βιβλιοθήκης, γιατί νοµίζω ότι
εκεί δεν έχουµε καµµία αντιδικία. Τουλάχιστον, απ’ ό,τι άκουσα
εδώ µέσα σε αυτή την Αίθουσα, δεν διαπίστωσα ενστάσεις σε
αυτό το θέµα. 

Άκουσα όµως ενστάσεις για άλλα θέµατα. Αναφέροµαι στο
άρθρο 25 και στο άρθρο 26 για τις τουριστικές σχολές. Ξέρουµε
όλοι ότι η ανάπτυξή µας σε µεγάλο βαθµό οφείλεται στον τουρι-
σµό. Πόσες δεκαετίες έπρεπε να περάσουν, για να κάνουµε ανώ-
τατες τις τουριστικές σχολές; Αν θέλετε τη γνώµη µου, το αν θα
γίνει εδώ ή εκεί να το δούµε. Τι εµπόδιζε, δηλαδή, τα προηγού-
µενα καθεστώτα να κάνουν τουριστικές σχολές, αφού ξέρουµε
ότι σε µεγάλο βαθµό η ανάπτυξή µας οφείλεται -16 δισεκατοµ-
µύρια µπαίνουν στη χώρα- στον τουρισµό. 

Συνεπώς το να κάνουµε κριτική είναι εύκολο. Το τι κάναµε
εµείς, όµως, δεν απαντιέται.

Δεν θέλω, όµως, να σταθώ σε αυτό πάρα πολύ. 
Άκουσα όλους να µιλούν µε αγάπη για τον Υπουργό, «σας σε-

βόµαστε» κ.λπ.. Εγώ θέλω να πω κάτι παραπάνω, επειδή τον έχω
παρακολουθήσει σε όλες τις επιτροπές. Ο κ. Γαβρόγλου είναι ο
ορισµός της ευπρέπειας σε αυτό το ελληνικό Κοινοβούλιο. Με
απίστευτα αντίξοες συνθήκες, µια ιώβεια ηρεµία η οποία πραγ-
µατικά εµένα µε προβληµατίζει και λέω ότι θα πρέπει κάποτε να
τον µιµηθούµε όλοι.

Δεν µπορώ, λοιπόν, να φανταστώ αυτόν τον Υπουργό, µε αυτό
το ήθος, µε αυτή την πορεία, µε αυτόν τον τρόπο, µε µια µεγάλη
πανεπιστηµιακή καριέρα που όλοι σεβόµαστε, ότι θα έκανε κάτι
λάθος. Το ότι υπάρχει µια άλλη φιλοσοφία στην παιδεία αυτό
είναι γεγονός κι εκεί µπορούµε να αντιπαρατεθούµε. 

Δεν θέλω να θυµίσω ότι οι καθηγητές µε ηχηρούς κιόλας τίτ-
λους ήταν αυτοί που υπέγραφαν τις προειληµµένες αποφάσεις
των εργαστηρίων για να περάσουν τα φάρµακα κ.λπ.. Δεν θέλω
να τα πω.

Πιστεύω ότι η ανώτατη παιδεία θα πρέπει –και βέβαια, πρέπει
να ξεκινήσουµε από την πιο στοιχειώδη- να βελτιωθεί σε πολύ
µεγάλο βαθµό. Είναι µια µικρή επανάσταση η αξιοκρατία σε αυτό
το κοµµάτι.

Θα ήθελα να έρθω σε ένα άλλο θέµα, γιατί έγινε πάρα πολύς
θόρυβος για εµάς, τους Ανεξάρτητους Έλληνες, σήµερα. Και
δεν ανήκω σε αυτούς που αφήνουν τίποτα να πέσει κάτω. Θέλω
να θυµίσω τα εξής:

Όταν κάποιος δικός µας Βουλευτής έχει ενστάσεις ή διαφωνεί
µε τη Κοινοβουλευτική του Οµάδα -δεν µας το έχει απαγορεύσει
κανείς, υπάρχει ένας όρος τιµής, µιας µπέσας, να το πω έτσι για
όσους θυµούνται αυτή τη λέξη- παραδίδει την έδρα του και φεύ-
γει. Το έκανε ο Κώστας Δαµαβολίτης. Και προς τιµήν της για τον
ΣΥΡΙΖΑ το έκανε και η Κατριβάνου.

Νούµερο ένα, λοιπόν, στους Ανεξάρτητους Έλληνες είναι ο
κώδικας τιµής. Δεν κάνω κριτική στους Βουλευτές που ανεξαρ-
τητοποιούνται. Κρίνονται γι’ αυτό και δικαίωµά τους να το κά-
νουν. Εµείς έχουµε έναν κώδικα ηθικής συµπεριφοράς και τον
εφαρµόζουµε.

Νούµερο δύο είναι ο κώδικας τιµής. Δεν έχουµε τίποτα µε τους
Βουλευτές που ανεξαρτητοποιούνται και πηγαίνουν σε άλλα κόµ-
µατα. Είναι δικαίωµά τους. Εµείς, όµως, έχουµε πει και το εφαρ-
µόζουµε ότι δεν δεχόµαστε κανέναν Βουλευτή από άλλο κόµµα,
µεσούσης της θητείας του. Και θυµηθείτε ότι αυτό το κάνουµε.

Το τρίτο είναι ότι έχουµε καθιερώσει στο κόµµα µας την ψήφο
κατά συνείδηση. Το έχουµε κάνει τουλάχιστον πέντε φορές µέσα
σε αυτό το Κοινοβούλιο. Αν θέλετε, µπορώ να σας θυµίσω µία
προς µία τις περιπτώσεις. Για παράδειγµα, στο σύµφωνο συµ-
βίωσης κάποιοι Βουλευτές ψήφισαν «ναι» και κάποιοι «όχι», και
κάποιοι «παρών». Κατά τη γνώµη µου, είναι ένα δηµοκρατικό δι-
καίωµα στις Κοινοβουλευτικές Οµάδες. Ξαναλέω ότι δεν µονο-
πωλώ την αλήθεια ούτε διεκδικώ το αλάθητο. Σας λέω τι γίνεται
σε εµάς.

Και κάτι αντίστοιχο έγινε και σήµερα. Ο Βουλευτής των Ανε-

ξαρτήτων Ελλήνων θα καταψηφίσει -και είναι αναφαίρετο δι-
καίωµά του- το άρθρο 29. Ωστόσο, έχω να σας πω το εξής. Αυτό
το δικαίωµα το έχει, όπως και οποιοσδήποτε άλλος Βουλευτής
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων, µε τη διαφορά ότι η άποψή µας, µετά
τη βελτίωση που έχει αυτό το άρθρο, είναι ότι πρέπει να υπερ-
ψηφιστεί. Και αυτή είναι η γνώµη του Κοινοβουλευτικού Εκπρο-
σώπου και δεν είναι προσωπική µου γνώµη. Δεν θέλω να πω
περισσότερα. Σας λέω ότι έγινε πάρα πολύ µεγάλος θόρυβος. 

Κι επειδή άκουσα τον φίλο µου Γιώργο Αµυρά να λέει διάφορα,
θα του θυµίσω ότι η Κοινοβουλευτική Οµάδα των Ανεξαρτήτων
Ελλήνων, ίσως µε εξαίρεση µόνο το ΚΚΕ, είναι πολύ συµπαγής.
Έχει το δηµοκρατικό δικαίωµα να ψηφίζει κατά συνείδηση, αλλά
δεν πρόκειται αυτή η οµάδα να σταµατήσει να είναι µια µπουνιά. 

Αυτή είναι η απάντησή µου στα σχόλια που έγιναν σήµερα και
έγιναν πάρα πολλά, χαµός κ.λπ.. Είναι η δέκατη φορά που γίνεται
αυτό το πράγµα. Κι έχουµε πει ότι σε θέµατα που είναι κοινωνικά
κ.λπ., είναι αναφαίρετο δικαίωµα του κάθε Βουλευτή να έχει την
άποψή του.

Δεν θέλω να πω περισσότερα. 
Ευχαριστώ για τον χρόνο σας.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες των ΑΝΕΛ και του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον

λόγο έχει τώρα ο κ. Ακριώτης.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΚΡΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε σήµερα το νοµοσχέ-

διο για το Κρατικό Πιστοποιητικό Γλωσσοµάθειας σε µία περίοδο
που η κατάσταση στα ανοικτά µέτωπα που έχει η χώρα µας -αξιο-
λόγηση, µεταναστευτικό, κ.λπ.- γίνεται οριακή και η Αντιπολί-
τευση ξεπερνά για άλλη µία φορά τον εαυτό της σε ένα ρεσιτάλ
µικροπολιτικής υστεροβουλίας και πολλές φορές φαιάς προπα-
γάνδας. Μάλιστα, αυτό δεν συµβαίνει µόνο στα πεδία που προ-
ανέφερα, αλλά και σε ζητήµατα που εµπλέκουν ακόµη και
ανήλικα παιδιά, προκειµένου να πλήξει τον πολιτικό της αντί-
παλο.

Κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, αλλά και της Ήσσο-
νος Αντιπολίτευσης, συζητούµε ένα νοµοσχέδιο που αφορά το
Κρατικό Πιστοποιητικό Γλωσσοµάθειας και την Εθνική Βιβλιο-
θήκη, αλλά αντιµετωπίζει και θέµατα της εκπαίδευσης, τεχνικού
και λειτουργικού χαρακτήρα, που χρήζουν επείγουσας διευθέ-
τησης.

Έρχεστε τώρα και φωνασκείτε και διαρρηγνύετε τα ιµάτιά σας
γιατί υπάρχουν άρθρα στο νοµοσχέδιο που ρυθµίζουν τέτοια ζη-
τήµατα. Εάν τα διασπείραµε ως τροπολογίες σε νοµοσχέδια, µε
διαφορετικό αντικείµενο, θα το προτιµούσατε; Δεν είναι πιο ορ-
θολογικό να συγκεντρωθούν όλες αυτές οι ρυθµίσεις σε ένα και
µόνο νοµοσχέδιο; Όµως, το δικό σας µέληµα είναι η µε κάθε
τρόπο, µε κάθε µέσο, χωρίς φραγµούς και αρχές, χωρίς ενδοι-
ασµούς και περίσκεψη, αποδόµηση της Κυβέρνησης. 

Θα αναφερθώ τώρα στο νοµοσχέδιο. Όσον αφορά το Κρατικό
Πιστοποιητικό Γλωσσοµάθειας και τη σηµασία των ρυθµίσεων
που εισάγονται µε το παρόν νοµοσχέδιο, έχει γίνει εξαντλητική
αναφορά και δεν θα επεκταθώ περισσότερο. Το ίδιο έγινε και για
τη ρύθµιση των θεµάτων της Εθνικής Βιβλιοθήκης.

Το νοµοσχέδιο που συζητάµε ρυθµίζει, επίσης, όπως προείπα,
επείγοντα ζητήµατα της πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκ-
παίδευσης. Μία σηµαντική ρύθµιση είναι ότι οι εκπαιδευτικοί
πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης αυξηµένων
προσόντων µπορούν να µεταταγούν σε θέση ΕΔΙΠ για να καλύ-
ψουν ανάγκες στην τριτοβάθµια εκπαίδευση. Είναι οι ίδιοι που
αποσπώνται κάθε χρόνο και καλύπτουν ανάγκες της τριτοβάθ-
µιας εκπαίδευσης. 

Ρυθµίζεται µε τρόπο ορθολογικό το ζήτηµα των σχολικών εκ-
δροµών -και δεν κατάλαβα γιατί έγινε κουβέντα στην Επιτροπή
Μορφωτικών Υποθέσεων- µε την τελική ανάθεσή του στους Δι-
ευθυντές Περιφερειακής Εκπαίδευσης. 

Αναγνωρίζεται και για τους εκπαιδευτικούς η αποδεδειγµένη
εκπαιδευτική προϋπηρεσία έως επτά έτη, όπως ισχύει για όλους
τους δηµόσιους υπαλλήλους µε εξαίρεση µέχρι τώρα τους εκ-
παιδευτικούς.

Καθορίζεται ο κατώτερος και ανώτερος αριθµός στις τάξεις Ει-
δικής Αγωγής, ενώ ο Υπουργός έχει δεσµευθεί να δει µε πνεύµα
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ευελιξίας τη δυνατότητα εξαιρέσεων σε περιοχές όπου δεν υπάρ-
χει εναλλακτική λύση.

Ρυθµίζεται η εισαγωγή µαθητών χωρίς εξετάσεις στα ΑΕΙ µε
την συµπερίληψη και άλλων παθήσεων στον σχετικό κατάλογο,
ώστε να επωφεληθούν και άλλοι µαθητές που πάσχουν από
αυτές µε ποσοστό εισαγωγής 5%.

Ρυθµίζονται ζητήµατα µειονοτικής εκπαίδευσης. 
Καθιερώνεται ο ενιαίος αριθµός µαθητή, που επιτρέπει την πα-

ρακολούθηση της διαχρονικής πορείας του στα σχολικά έτη φοί-
τησης. Με αυτόν τον τρόπο µπορεί να µελετηθεί αξιόπιστα το
φαινόµενο της σχολικής διαρροής και να αναπτυχθούν στοχευ-
µένες δράσεις για τη δραστική αντιµετώπισή του, ενώ διευκολύ-
νεται και η ταυτοποίηση των αλλοδαπών µαθητών, όταν ζητούν
αλλαγή στοιχείων. 

Καλύπτονται οι ανάγκες για τον καθαρισµό των σχολικών µο-
νάδων πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης για το
σχολικό έτος 2017-2018. Θα πρέπει γρήγορα να λυθεί ουσια-
στικά αυτό το θέµα µε την ανάληψη αυτής της υποχρέωσης από
την τοπική αυτοδιοίκηση.

Ρυθµίζονται θέµατα υπηρεσιακής κατάστασης εκπαιδευτικού
προσωπικού. Εισάγεται η δυνατότητα κοινής συνεδρίασης των
ΠΥΣΔΕ-ΠΥΣΠΕ, των Υπηρεσιακών Συµβουλίων, όχι µόνο το
πρώτο δεκαήµερο του Σεπτεµβρίου, αλλά καθ’ όλη τη διάρκεια
του έτους, γιατί υπάρχουν ζητήµατα κοινών εκπαιδευτικών και
πρέπει τα συµβούλια να λύσουν αυτά τα θέµατα µεταξύ τους. 

Με το άρθρο 12 πραγµατοποιούµε µία πολύ σηµαντική τοµή.
Ξεκινά το «Μεταλυκειακό Έτος - Τάξη Μαθητείας» και η «Πιλο-
τική Τάξη Μαθητείας» κατά το έτος 2016-2017 και ολοκληρώνει
τους υποχρεωτικούς εννέα µήνες µαθητείας κατά το σχολικό
έτος 2017-2018. 

Εσείς, βέβαια, συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, ακολουθήσατε
την εύκολη και ανέξοδη οδό της σπέκουλας, του ψεύδους και
της συκοφαντίας. Και τι δεν ακούσαµε στην αρµόδια Επιτροπή
Μορφωτικών Υποθέσεων: Εργασία ανηλίκων, απλήρωτη εργα-
σία, προσφορά φθηνού εργατικού δυναµικού στους εργοδότες,
πράγµατα που για όποιον στοιχειωδώς µελετήσει τη ρύθµιση -
προαιρετικός χαρακτήρας, πλήρη ασφαλιστικά και εργασιακά δι-
καιώµατα, αµοιβή στο 75% του κατώτερου ηµεροµισθίου της
εθνικής συλλογικής σύµβασης εργασίας- είναι ισχυρισµοί οφθαλ-
µοφανώς εξωφρενικοί και αδιανόητοι.

Όµως, η µικροπολιτική σας ευτέλεια δεν αρκέστηκε σε αυτό.
Προχωρήσατε και σε προσωπικές επιθέσεις, βάλλοντας ευθέως
κατά της επαγγελµατικής τιµής, της υπόληψης και της προσω-
πικής τους αξίας όσον αφορά τους Υπουργούς µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι γνωστό ότι η επαγγελµα-
τική εκπαίδευση και κατάρτιση δοκιµάστηκαν σκληρά και απα-
ξιώθηκαν στα χρόνια των προηγούµενων κυβερνήσεων. Ποιος
δεν θυµάται τη διαθεσιµότητα χιλιάδων εκπαιδευτικών της επαγ-
γελµατικής εκπαίδευσης από την κυβέρνηση Σαµαρά, µε τη σύµ-
πραξη του «καλού ΠΑΣΟΚ»;

Ποιος δεν θυµάται ότι πρωτεργάτης της διαθεσιµότητας ήταν
ο σηµερινός Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, µε τη
θέση τότε του Υπουργού Διοικητικής Μεταρρύθµισης;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι γνωστό ότι η δική µας Κυ-
βέρνηση έθεσε την επαγγελµατική εκπαίδευση ως προτεραι-
ότητά της, νοµοθέτησε αλλαγές που έδωσαν το στίγµα µιας
άλλης αντίληψης και µιας άλλης εκπαιδευτικής πολιτικής στον
τοµέα αυτό.

Επαναφέραµε στο δηµόσιο σχολείο αυτούς τους χιλιάδες εκ-
παιδευτικούς που είχαν τεθεί σε διαθεσιµότητα και, ταυτόχρονα,
επαναφέραµε σε λειτουργία τους τοµείς και τις ειδικότητες που
καταργήθηκαν τότε και δίνουµε πια στους µαθητές το δικαίωµα
να επιλέξουν αυτούς τους τοµείς και αυτές τις ειδικότητες, εφό-
σον σε αυτούς θέλουν να κατευθυνθούν.

Η Κυβέρνησή µας πραγµατοποίησε µέσα στο 2016 ένα σηµαν-
τικό έργο µε στόχο να αναβαθµίσουµε την επαγγελµατική εκπαί-
δευση, να ενισχύσουµε τον κοινωνικό της ρόλο, να περιορίσουµε
τις κοινωνικές ανισότητες, να αντιστοιχίσουµε την εκπαίδευση µε
τις ανάγκες και τις απαιτήσεις της ελληνικής κοινωνίας και της
οικονοµίας.

Με τη νέα δοµή των ΕΠΑΛ προσπαθούµε η επαγγελµατική εκ-

παίδευση πάψει να είναι ο «φτωχός συγγενής» της δηµόσιας εκ-
παίδευσης. Βελτιώνουµε την ποιότητα των προγραµµάτων σπου-
δών για όλους τους τοµείς και τις ειδικότητες των ΕΠΑΛ.
Ρυθµίζουµε τη δυνατότητα αποφοίτων των ΕΠΑΛ να εισάγονται
σε κοινή οµάδα σχολών που περιλαµβάνει τµήµατα ΤΕΙ, στρατιω-
τικές σχολές, σχολή υπαξιωµατικών, σχολή αστυφυλάκων, πυ-
ροσβεστικής και εµπορικού ναυτικού, όπως και σε σχολές των
ΑΕΙ, σε ποσοστό 1% επιπλέον του αριθµού θέσεων εισακτέων.

Τέλος, µε το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα, επαναφέ-
ρουµε το δικαίωµα που είχαν παλαιότερα οι µαθητές των εσπε-
ρινών ΕΠΑΛ να εισάγονται σε ειδικό ποσοστό θέσεων στα ΤΕΙ
της χώρας µας, µία επιλογή την οποία είχατε καταργήσει -ποιος
ξέρει γιατί;- το 2013. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνω µε µια γενικότερη παρα-
τήρηση για την παιδεία. Η Κυβέρνηση της Αριστεράς ανέλαβε τη
διακυβέρνηση σε µια στιγµή που η δηµόσια παιδεία βρισκόταν
στο ναδίρ: χρόνια αδιοριστία, διαρκείς αρρυθµίες στη λειτουργία
των σχολείων, ελλείψεις βιβλίων και διδακτικού προσωπικού, τι-
µωρητική αξιολόγηση, διαθεσιµότητα, απολύσεις, κλείσιµο σχο-
λείων, συρρίκνωση των εκπαιδευτικών δαπανών, αλλά και ένα
εξουθενωτικό σχολείο - εξεταστικό κέντρο. Όλα αυτά είχαν οδη-
γήσει όλους τους παράγοντες της εκπαιδευτικής πραγµατικότη-
τας, όπως µαθητές, εκπαιδευτικούς και γονείς, σε απόγνωση.

Οι θέσεις του ΣΥΡΙΖΑ και της Κυβέρνησης για την παιδεία είναι
καρπός πολύχρονης ζύµωσης µε το εκπαιδευτικό κίνηµα.
Ωστόσο, µε δεδοµένη τη διάλυση, στην οποία είχατε οδηγήσει
οι προηγούµενοι κυβερνώντες, έπρεπε σε πρώτη φάση να γίνουν
επείγουσες κινήσεις αντιµετώπισης των οξέων προβληµάτων και
δυσλειτουργιών. 

Αυτή τη στιγµή βρισκόµαστε στην τελική φάση αναστροφής
αυτής της κατάστασης, ενώ παράλληλα αρχίζει να ξεδιπλώνεται
και το όραµά µας για την παιδεία και να αρχίζει η υλοποίηση του.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε και εµείς.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, σαράντα πέντε µαθήτριες και µαθητές και τρεις
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 1ο Γενικό Λύκειο Ελασσόνας
Λάρισας (πρώτο τµήµα). 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Στύλιος από τη Νέα Δηµοκρατία για
επτά λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, δεν µπορώ να µην κάνω µια γενική αναφορά στο πολιτικό
κλίµα των ηµερών. Στη συνέχεια, βέβαια, θα αναφερθώ στο νο-
µοσχέδιο. 

Βρισκόµαστε στο ίδιο έργο θεατές για µια ακόµη φορά. Η Κυ-
βέρνηση διαπραγµατεύεται σκληρά, κρατώντας όµως όµηρο τον
ελληνικό λαό. Η οικονοµία σέρνεται σε ένα περιβάλλον αβεβαι-
ότητας και ανασφάλειας. Κανείς δεν ξέρει τι θα µας ξηµερώσει
αύριο το πρωί. Και όλα αυτά γιατί; Τι κερδίζουµε; Χρόνο; Τρώµε
τις σάρκες µας! Συµµαχίες; Είµαστε αποµονωµένοι διεθνώς!
Αποφεύγουµε τώρα τα δύσκολα µέτρα; Η Κυβέρνηση θα υπο-
γράψει ακόµη δυσκολότερα µέτρα στη συνέχεια. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε σήµερα το σχέδιο
νόµου «Ρύθµιση θεµάτων του Κρατικού Πιστοποιητικού Γλωσσο-
µάθειας, της Εθνικής Βιβλιοθήκης της Ελλάδος και άλλες διατά-
ξεις». Έχουµε ξεκινήσει µε ένα νοµοσχέδιο όπου µόνο δύο από τα
τριάντα άρθρα του έχουν τεθεί σε διαβούλευση και έχουν συζη-
τηθεί µε τους αρµόδιους φορείς. Αυτό δείχνει καθαρά πώς αντι-
λαµβάνεται η σηµερινή ηγεσία του Υπουργείου Παιδείας τη
συζήτηση, την οργάνωση, τη νοµοθέτηση, αλλά και πώς αντιλαµ-
βάνεται τη νέα γενιά της πατρίδας µας, το µέλλον, την παιδεία,
πώς αντιλαµβάνεται το αύριο. Διότι ένα νοµοσχέδιο για την παι-
δεία και την εκπαίδευση αφορά το τι θα γίνει στις επόµενες γενιές. 
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Θέλω να κάνω µια αναφορά –περίµενα έναν απολογισµό από
τον Υπουργό Παιδείας- στα πεπραγµένα του Υπουργείου Παι-
δείας τα δύο προηγούµενα χρόνια. Άκουσα και πιο πριν τους συ-
ναδέλφους. 

Στα ζητήµατα παιδείας, λοιπόν, έρχεστε να συµπληρώσετε τις
εξής δικές σας, κατά την άποψή µου, αντιµεταρρυθµίσεις. Αυτές
είναι η υποβάθµιση του ολοήµερου σχολείου, η κατάργηση των
πρότυπων σχολείων, η οιονεί κρατικοποίηση των ιδιωτικών σχο-
λείων, η κατάργηση της τράπεζας θεµάτων, η επαναφορά των
αιωνίων φοιτητών, η εκλογή διευθυντών σχολείων από τους κα-
θηγητές, ο «κορσές» που µπαίνει ή δεν µπαίνει –δεν ξέρω- στα
µεταπτυχιακά.

Και όλα αυτά συνεχίζονται µε τα εξής: Τα κενά στα δηµόσια
σχολεία καλύπτονται µε τη µείωση των ωρών διδασκαλίας από
τριάντα πέντε σε τριάντα στα δηµοτικά, µε το «κούρεµα» των
ωρών από τριάντα πέντε σε τριάντα δύο στα γυµνάσια και µε την
επαναφορά της τρίτης ανάθεσης διδασκαλίας. Αυτή είναι η πο-
λιτική που είχαµε µέχρι τώρα. 

Άκουσα σήµερα τον Υπουργό, ο οποίος σε ένα µεγάλο µέρος
της οµιλίας του στην Ολοµέλεια περιέγραφε τις προθέσεις του
σε σχέση µε το νέο λύκειο. Είναι «πιασάρικο» αυτό το θέµα και
αφορά πολλούς. Αφορά τον διάλογο τον οποίο θα γίνει, αφορά
τη συζήτηση. Όµως, δεν ακούσαµε τίποτα συγκεκριµένο και δεν
είδαµε και το σχέδιο µε το οποίο θα καταφέρουµε να προχωρή-
σουµε στην αναβάθµιση του λυκείου. 

Και ξεχάστηκαν και κάποιες λέξεις τις οποίες θέλω να ανα-
φέρω στον Υπουργό, ελπίζοντας να τις χρησιµοποιήσει από εδώ
και στο εξής στον σχεδιασµό του. Αυτές είναι η διαφάνεια, το
αδιάβλητο των πανελληνίων εξετάσεων, η αντικειµενικότητα. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Το είπαµε!

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Σας το επισηµαίνω και σας το λέω για
να το έχετε υπ’ όψιν σας. 

Έρχοµαι τώρα σε κάποια άρθρα του συγκεκριµένου νοµοσχε-
δίου.

Το άρθρο 14 αναφέρεται στη µειονοτική εκπαίδευση. Το 2014
η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ –η συγκυβέρνηση που υπήρχε
τότε- ψήφισε έναν νόµο που αφορούσε τη µειονοτική εκπαί-
δευση. Τότε ο ΣΥΡΙΖΑ τον είχε καταψηφίσει και καταγγείλει και
είχε δεσµευθεί ότι θα έρθει και θα τον καταργήσει. 

Σήµερα µε αυτό το οποίο έρχεστε και ψηφίζετε εδώ, στην
ουσία επαναφέρετε τον νόµο της Νέας Δηµοκρατίας του 2014
µε µια µόνο διαφορά –και καλά κάνετε- που είναι πολύ βασική
και πολύ ουσιαστική για εµάς. Μιλώ για το άρθρο 14. Δίνετε, λοι-
πόν, τη δυνατότητα το διδασκαλείο να είναι στο Αριστοτέλειο Πα-
νεπιστήµιο Θεσσαλονίκης, στο Παιδαγωγικό Τµήµα, και όχι στο
Παιδαγωγικό Τµήµα της Αλεξανδρούπολης του Δηµοκρίτειου
Πανεπιστηµίου Θράκης.

Θεωρούµε ότι αυτή η διαφορά είναι πάρα πολύ βασική. Υπο-
τιµάτε το Δηµοκρίτειο Πανεπιστήµιο Θράκης. Δεν ακούσαµε για
ποιους λόγους γίνεται αυτό. Και δεν µας έχετε πείσει. Μπορείτε,
όµως, να µας πείσετε στη συνέχεια. Γνωρίζετε τους ιδιαίτερους
λόγους που έχει και παίζει το Δηµοκρίτειο Πανεπιστήµιο Θράκης
για τον πολιτισµό, την οικονοµία και την ανάπτυξη της ακριτικής
περιοχής, όπως είναι η Θράκη. Εγώ δεν είµαι από τη Θράκη,
αλλά από την Ήπειρο. Όµως, είµαι Έλληνας Βουλευτής!

Θέλω, επίσης, να σχολιάσω το άρθρο 18, µε το οποίο καταρ-
γείτε το ΕΣΥΠ. 

Υπάρχει µια µεγάλη αδυναµία και µια θέληση από την Κυβέρ-
νηση του ΣΥΡΙΖΑ να καταργήσει θεσµοθετηµένα όργανα τα
οποία είναι κοινώς αποδεκτά και ήταν κοινώς αποδεκτά από όλες
τις κυβερνήσεις µέχρι τώρα. Δεν µας πείσατε για ποιους λόγους
ακριβώς θέλετε να το καταργήσετε. Θα µπορούσατε να συστή-
σετε το νέο όργανο συµπληρωµατικά σε σχέση µε το ΕΣΥΠ.
Τέλος πάντων, κρίνεστε γι’ αυτό το οποίο πράττετε.

Το άρθρο 19 έχει δεκαεπτά διαφορετικές παραγράφους µε δε-
καεπτά τελείως άσχετες µεταξύ τους ρυθµίσεις. Η Κυβέρνηση
του ΣΥΡΙΖΑ ψήφισε παλιότερα τα εκλεκτορικά σώµατα για την
εκλογή των µελών ΔΕΠ των πανεπιστηµίων και των ΤΕΙ να είναι
δεκαπενταµελή. Στη συνέχεια, η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ ήρθε και
το άλλαξε αυτό. Είπε ότι θα είναι ενδεκαµελή. Είπε η Κυβέρνηση

του ΣΥΡΙΖΑ ότι θα καταργήσω το ΑΠΕΛΛΑ, αλλά στη συνέχεια,
αφού είπε ότι θα καταργήσει το ΑΠΕΛΛΑ, είπε ότι θα διατηρήσει
το ΑΠΕΛΛΑ. Σήµερα το σύστηµα ΑΠΕΛΛΑ που λειτουργεί, δεν
δίνει τη δυνατότητα για ενδεκαµελή εκλεκτορικά σώµατα. Δεν
ξέρουµε τελικά ποιες είναι αυτές οι αλλαγές που θέλετε να επι-
φέρετε. Εµείς τις αντιλαµβανόµαστε ως αντιµεταρρυθµίσεις.

Θα κάνω µια σύντοµη αναφορά στο άρθρο 20, όπου αναφέρε-
στε πολύ συγκεκριµένα σε µια φωτογραφική διάταξη. Αυτό είναι
ρουσφετολογικό, κύριε Υπουργέ. Δεν ξέρω πώς δέχονται οι Έλ-
ληνες Βουλευτές να ψηφίζουν προσωπικές διατάξεις. Αναφέρο-
µαι στη διάταξη που λέει ότι θα πρέπει τα µέλη ΕΤΕΠ των ΑΕΙ
που έχουν εκλεγεί για το έτος 2008 και η πράξη διορισµού τους
βγήκε το έτος 2016.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Το 2016 έφυγε. Δεν διαβάζετε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Έφυγε. Πολύ καλά. Ωραία. Δεν πειράζει,
κύριε Υπουργέ, γι’ αυτό είµαστε εδώ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κυρία Πρόεδρε, και τελειώνω.
Τέλος, θέλω να κάνω µια αναφορά στο άρθρο 28 και να πω ότι

η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ ήρθε και εισήγαγε το ΕΛΙΔΕΚ. Κάναµε
κριτική τότε για το ΕΛΙΔΕΚ και είπαµε ότι υπάρχει Γενική Γραµ-
µατεία Έρευνας και Τεχνολογίας. Είπαµε ότι ήταν πρόχειρο, εί-
παµε ότι θέλουµε τις υποτροφίες.

Να ανοίξω µία παρένθεση και να σας πω ότι στην προκήρυξη,
η οποία είναι στον αέρα από το ΕΛΙΔΕΚ, που µιλά για ακαθάρι-
στες αµοιβές ερευνητών της τάξης των 1.800 ευρώ, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, εάν κάνετε τους υπολογισµούς τα τελικά
χρήµατα τα οποία δίνονται στους µεταδιδάκτορές µας, αυτά που
καταλήγουν να πάρουν τον µήνα, είναι γύρω στα 400 µε 500
ευρώ. Αν εσείς πιστεύετε ότι κάποιος µεταδιδάκτορας, ερευνη-
τής, που είναι σίγουρα πάνω από τριάντα χρονών, θα µείνει στην
Ελλάδα για να δουλέψει σε ένα µεταδιδακτορικό πρόγραµµα µε
αµοιβές της τάξης των 400 και 500 ευρώ, τότε νοµίζω ότι έχουµε
διαφορά αντίληψης για την πραγµατικότητα.

Καταλήγοντας, σήµερα αν και ήρθε µόνο για µια στιγµή το
πρωί ο αρµόδιος Αναπληρωτής Υπουργός, δεν απάντησε σε κάτι
πολύ συγκεκριµένο που αναφέρεται στο άρθρο 28: Καταργείται
το Ερευνητικό Κέντρο Δυτικής Ελλάδας, το οποίο είχε έδρα την
Πάτρα. Στο συγκεκριµένο Ερευνητικό Κέντρο υπήρχε, προβλε-
πόταν, η ίδρυση του Πρότυπου Αγροδιατροφικού Τεχνολογικού
Πάρκου Ηπείρου, του ΠΑΤΕΠΗ, να το πω µε το ακρωνύµιο, µε
έδρα το ΤΕΙ Ηπείρου στην Άρτα.

Γυρίζετε την πλάτη, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην ελλη-
νική περιφέρεια, στα τεχνολογικά ιδρύµατα, γυρίζετε την πλάτη
σε τεχνολογικά ιδρύµατα που έχουν άµεση σχέση µε τον πρω-
τογενή τοµέα και µε την παραγωγή. Αυτό εµείς δεν το δεχόµα-
στε. Σας λέµε, λοιπόν, ότι δεν µπορεί να κρύβεστε, δεν µπορεί
να έχετε δεσµευτεί ότι θα τα επαναλειτουργήσετε και να έρχεστε
σήµερα και να λέτε ότι τα καταργείτε και να µας γυρίζετε την
πλάτη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Στύλιο, ολοκληρώστε σας παρακαλώ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Σας ευχαριστώ πολύ.
Καταψηφίζουµε συγκεκριµένα άρθρα από το νοµοσχέδιο. Έχει

αναφερθεί η εισηγήτριά µας.
Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε κι εµείς.

Τον λόγο έχει ο κ. Δηµοσχάκης και µετά ο κύριος Υπουργός.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, φέρνετε σήµερα στη Βουλή προς ψήφιση ένα

σχέδιο νόµου µε τη διαδικασία του επείγοντος για θέµα εκπαί-
δευσης, τα οποία είναι σηµαντικά και πολλά από αυτά θέλουν πε-
ραιτέρω διερεύνηση. Δηλώνετε υπέρµαχος του διαλόγου, παρ’
όλα αυτά, όµως, επιλέγετε να µας παρουσιάσετε ένα νοµοσχέδιο
-σκούπα που αφορά και τις τρείς βαθµίδες της εκπαίδευσης και
αγγίζει πολλά βασικά θέµατα του εκπαιδευτικού συστήµατος.
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Αυτό σηµαίνει, µε απλά λόγια, ότι πολλά πεδία χρειάζονται ενδε-
λεχή συζήτηση και όχι ένα πασάλειµµα ρυθµίσεων, όπως µας πα-
ρουσιάζετε.

Ίσως το µοναδικό θετικό σηµείο του νοµοσχεδίου είναι η από-
φαση µετεγκατάστασης της Εθνικής Βιβλιοθήκης της Ελλάδας
στο Κέντρο Πολιτισµού «ΣΤΑΥΡΟΣ ΝΙΑΡΧΟΣ», έναν πραγµατικό
φάρο των γραµµάτων και των τεχνών που προσφέρει λάµψη πο-
λιτισµού σε ένα ασφυκτικό κοινωνικό περιβάλλον. Αλήθεια, έχετε
σχεδιάσει µε ποιον τρόπο θα εκµεταλλευτεί το ελληνικό κράτος
το απεριορίστου αρχιτεκτονικού κάλλους κτήριο της Πανεπιστη-
µίου;

Γενικά θα µπορούσε να παρατηρήσει κανείς ότι το νοµοσχέδιο
χαρακτηρίζεται από προχειρότητα, καθώς από τη µια υπάρχουν
ρυθµίσεις που δεν παρουσιάζουν καµµία µακροπρόθεσµη στό-
χευση, από την άλλη δεν έχουν εξεταστεί τυχόν επιπτώσεις. Είναι
χαρακτηριστικό ότι µόλις για δύο άρθρα προηγήθηκε δηµόσια
διαβούλευση, ενώ για το σύνολο των ρυθµίσεων δεν υπάρχει
καµµία κοστολόγηση.

Βέβαια, από το σχέδιο νόµου δεν λείπει και το αγαπηµένο
χόµπι της Κυβέρνησης, που έχει γίνει πλέον συνήθεια σε όλα τα
νοµοσχέδια και δεν είναι άλλο από τις φωτογραφικές ρυθµίσεις.

Μία από αυτές, δυστυχώς, αφορούν το άρθρο 14 µε το οποίο
ρυθµίζονται ζητήµατα µειονοτικής εκπαίδευσης και όλη αυτή η
σπουδή και η προσπάθεια να τεθεί στο περιθώριο το Διδασκαλείο
Εκπαιδευτικών Μειονοτικού Προγράµµατος της Αλεξανδρούπο-
λης. Το ότι έχει επιλεγεί ο τοµέας Μειονοτικής Εκπαίδευσης του
Παιδαγωγικού Τµήµατος Δηµοτικής Εκπαίδευσης του Αριστοτε-
λείου Πανεπιστηµίου Θεσσαλονίκης για τη µόρφωση των εκπαι-
δευτικών για τα µειονοτικά σχολεία, δεν είναι, κύριε Υπουργέ, και
τόσο αθώο. Τι γραµµάτια ξεπληρώνετε; Ποια είναι η µελέτη; Πα-
ρακαλώ µπορείτε να την καταθέσετε στα Πρακτικά της Βουλής,
για να δούµε πόσοι άνθρωποι δούλεψαν γι’ αυτή την απόφασή
σας; Διότι µε ντοκουµέντα θα πρέπει να το αποδείξετε αυτό, όχι
επειδή το υπαγόρευσαν κάποιοι άλλοι, πέραν του Υπουργείου
σας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Τι εννοείτε ότι δεν είναι αθώο; Είπατε
ότι δεν είναι αθώο.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Στους πανεπιστηµια-
κούς κύκλους κυκλοφορεί έντονα η φήµη ότι η φωτογραφική διά-
ταξη προωθείται για παράγοντα που θέλει να διοριστεί στο
Αριστοτέλειο, φυσικά έχοντας τα ανάλογα προσόντα. Τον γνω-
ρίζετε; Εάν τον γνωρίζετε, κύριε Υπουργέ, να µας το πείτε. Εάν
δεν τον γνωρίζετε, ψάξτε τον, θα τον βρείτε. Εµείς δεν θα αφή-
σουµε να περάσει αυτό το άρθρο έτσι. Εάν δεν το αποσύρετε,
θα φτάσουµε µέχρι και τη δικαιοσύνη, καθώς θεωρούµε ότι το
θέµα είναι σοβαρό αλλά και άδικο για την Αλεξανδρούπολη, τον
Έβρο και για όλη τη Θράκη.

Επειδή, προφανώς, δεν ξέρετε πολλά πράγµατα για το Διδα-
σκαλείο της Αλεξανδρούπολης, θα ήθελα να σας ενηµερώσω σχε-
τικά. Δεν πρόκειται για µετεξέλιξη των γενικών διδασκαλείων,
όπως διατείνονται ορισµένοι, τα οποία σταµάτησαν να λειτουρ-
γούν εδώ και µια πενταετία και απευθύνονταν στους εκπαιδευτι-
κούς των δηµοσίων σχολείων που επιθυµούσαν να µετεκπαι-
δευτούν.

Σύµφωνα µε αιτιολογική έκθεση του προεδρικού διατάγµατος
-σχέδιο φυσικά- ίδρυσής του, το Διδασκαλείο Εκπαιδευτικών του
Μειονοτικού Προγράµµατος αποτελούσε έναν νέο θεσµό, και-
νούργιο θεσµό. Στόχευε στην εξειδίκευση αποφοίτων παιδαγω-
γικών τµηµάτων στα σοβαρά και πολύπλοκα ζητήµατα της
εκπαίδευσης των παιδιών της µειονότητας στο δηµοτικό σχολείο.
Η λογική του προεδρικού διατάγµατος ήταν ότι για να διδάξει
κανείς σε σχολεία µε ειδική σύνθεση, χρειάζεται ειδική εκπαί-
δευση. Αυτή η εκπαίδευση δεν µπορεί να καλυφθεί µε µερικά
µόνο µαθήµατα κάποιου τοµέα, όπως το προτεινόµενο άρθρο
ορίζει.

Σε περίπτωση που δεν γνωρίζετε, το πρόγραµµα του Διδασκα-
λείου Εκπαιδευτικού Μειονοτικού Προγράµµατος της Αλεξαν-
δρούπολης συγκροτήθηκε από οµάδα επιστηµόνων, από τρεις
σχολές του Δηµοκρίτειου. Επίσης, σχεδιάστηκε βάσει των αναγ-
κών των µειονοτικών µαθητών. 

Δυστυχώς, όµως, εσείς προτιµήσατε για ακόµα µια φορά να
δείξετε ότι η Θράκη βρίσκεται εκτός του πολιτικού και εκπαιδευ-
τικού αφηγήµατός σας. Επιλέξατε τον τοµέα Μειονοτικής Εκπαί-
δευσης του παιδαγωγικού τµήµατος Δηµοτικής Εκπαίδευσης του
Αριστοτελείου Πανεπιστηµίου της Θεσσαλονίκης, χρησιµοποιών-
τας δικαιολογίες και επιχειρήµατα που δεν ευσταθούν. Όπως χα-
ρακτηριστικά γίνεται λόγος στο σχετικό άρθρο, η πρόβλεψη για
την ίδρυση του Διδασκαλείου Εκπαιδευτικών Μειονοτικού Προ-
γράµµατος της Αλεξανδρούπολης µε αυτή τη µορφή θα δηµι-
ουργούσε εκ νέου µια ειδική ξεχωριστή παιδαγωγική δοµή,
αποκλειστικά για τη συγκεκριµένη κατηγορία πληθυσµού, στοι-
χείο που αποτέλεσε ένα από τα σηµαντικότερα τρωτά της Ειδι-
κής Παιδαγωγικής Ακαδηµίας της Θεσσαλονίκης.

Κύριε Υπουργέ, δεν έχει καµµία σχέση το Διδασκαλείο Εκπαι-
δευτικών Μειονοτικού Προγράµµατος της Αλεξανδρούπολης µε
την Ειδική Παιδαγωγική Ακαδηµία Θεσσαλονίκης, όπως διατεί-
νονται. Δεν αποτελεί συνέχειά της ούτε την αντικαθιστά. Πρόκει-
ται για ένα πρόγραµµα σπουδών επιπέδου µετεκπαίδευσης, στο
οποίο καλούνται να αφυπνίσουν αποκλειστικά και µόνο µειονοτι-
κοί πτυχιούχοι ήδη ελληνικών παιδαγωγικών τµηµάτων. Μάλιστα,
προϋπόθεση εισαγωγής αποτελεί η πιστοποιηµένη άριστη γνώση
της τουρκικής γλώσσας, όπως συµβαίνει και µε όσους εισάγον-
ται για σπουδές στα τµήµατα ξένων γλωσσών.

Γιατί µόνο για την τουρκική γλώσσα, κύριε Υπουργέ; Με ρώ-
τησαν δάσκαλοι ποµακικής καταγωγής µε παράπονο γιατί δεν
συµπεριλαµβάνετε στο άρθρο σας και την ποµακική γλώσσα.
Έχουν παράπονο και µάλιστα σας παρακαλώ να τους δώσετε
απάντηση από του Βήµατος της Βουλής.

Το Δηµοκρίτειο Πανεπιστήµιο έχει στηρίξει τη λειτουργία του
Διδασκαλείου, συµβάλλοντας στην προετοιµασία της απαραίτη-
της κτηριακής υποδοµής. Μάλιστα, έχει δροµολογηθεί εδώ και
καιρό η αναβάθµιση της αναγκαίας υλικοτεχνικής υποδοµής για
την έναρξη της λειτουργίας στο κτήριο του παλαιού Διδασκα-
λείου «Θεόδωρος Κάστανος», το οποίο βρίσκεται στο κέντρο της
Αλεξανδρούπολης. Έχει ανακαινιστεί και έχουν πληρωθεί αυτοί
οι οποίοι έκαναν την ανακατασκευή. Και σας ερωτώ, ποιος τα
πληρώνει αυτά;

Όπως βλέπετε, κύριε Υπουργέ, υπάρχουν όλες οι προϋποθέ-
σεις λειτουργίας του Διδασκαλείου υπό την οµπρέλα του Δηµο-
κρίτειου Πανεπιστηµίου. Γι’ αυτόν τον λόγο σάς καλώ να το
ξανασκεφτείτε, να αποσύρετε το άρθρο 14. Είναι σε αντίθεση µε
το λαϊκό αίσθηµα της Θράκης. Δεν είναι σωστό αυτό το οποίο
κάνετε. Αδικείτε µια ολόκληρη περιφέρεια.

Επίσης, θα πρέπει να προχωρήσετε στην έκδοση του προεδρι-
κού διατάγµατος για την έναρξη λειτουργίας του Διδασκαλείου
Μειονοτικής Εκπαίδευσης στο Δηµοκρίτειο Πανεπιστήµιο. Μάλι-
στα, ήταν έτοιµο από το 2016, από τον µήνα Σεπτέµβριο. Κά-
ποιος το κρατούσε. Γιατί το κρατούσε στο συρτάρι του και δεν
το προωθούσε; Θα καταθέτουµε αντίγραφο σε ό,τι αφορά το
προεδρικό διάταγµα για τα Πρακτικά της Βουλής. 

Επίσης, προς πίστωση των λεγοµένων µου θα καταθέσω επι-
στολή διαµαρτυρίας του Πανεπιστηµίου της Θράκης, την οποία
συνυπογράφουν οι κοσµήτορες, οι πρόεδροι, ο πρύτανης και οι
αντιπρυτάνεις. Όλη η κοινωνία της Θράκης είναι αντίθετη, όπως
αυτή εκφράζεται µε τους θεσµικούς παράγοντες. 

Επίσης, καταθέτω και το πρόγραµµα σπουδών, το πρόγραµµα
των µαθηµάτων. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αναστάσιος (Τάσος) Δηµο-
σχάκης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα,
τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Γι’ αυτή την όλη προετοιµασία δούλεψαν πανεπιστηµιακοί,
δούλεψαν επιστήµονες. Αυτοί όλοι πληρώθηκαν και µάλιστα ορι-
σµένοι και υπερωριακά. Σας ερωτώ: Ποιος θα τα πληρώσει αυτά;
Από πού βγήκαν τα χρήµατα; Γιατί δεν δίνετε αυτή τη στιγµή µια
πλήρη ενηµέρωση στον ελληνικό λαό, στον λαό της Θράκης, που
πραγµατικά νιώθει ότι τον παραγκωνίζετε; 

Συνεπώς το Πανεπιστήµιο Θράκης µπορεί να αναλάβει αυτή
τη διαδικασία και νοµίζω ότι έχετε ένα δρόµο να επιλέξετε.
Αυτόν, ώστε να αφήσετε το πανεπιστήµιο να δουλέψει, όπως έχει
σχεδιάσει. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Δηµοσχάκη, ολοκληρώστε, γιατί έχετε υπερβεί τον χρόνο.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Πριν από λίγο η Δη-
µοκρατική Συµπαράταξη κατέθεσε σχετική τροπολογία. Φυσικά
αυτή η τροπολογία, όπως µας είπε και η εισηγήτρια µας, προ-
σβάλλει την αυτοτέλεια του πανεπιστηµίου και ο κύριος Υπουρ-
γός υπεισέρχεται σε λεπτοµέρειες, κυρίως σε ό,τι αφορά το
αυτοδιοίκητο.

Εµείς, ως Νέα Δηµοκρατία, δεν θα ψηφίσουµε το άρθρο 14,
το καταψηφίζουµε. Θέλουµε να επαναφέρετε την κανονικότητα
που οφείλετε και επίσης, δεν θα ψηφίσουµε την τροπολογία του
ΠΑΣΟΚ, διότι δεν είναι εναρµονισµένη µε τα µέχρι τώρα κρα-
τούντα στο ελληνικό πανεπιστήµιο γενικά. 

Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά. Είναι καλά; Γιατί έχετε
µιλήσει ήδη είκοσι επτά λεπτά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Θα προσπαθήσω τηλεγραφικά να πω
ορισµένα πράγµατα. Δυστυχώς οι τελευταίοι δύο οµιλητές δεν
ήταν τόσο καλά ενηµερωµένοι για λεπτοµέρειες, αλλά υπάρχει
ένα θέµα. 

Είπε τώρα ο κ. Δηµοσχάκης ότι αδικούµε τον λαό της Θράκης.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Και βέβαια τον αδι-

κείτε. Και δεν ήρθατε και στη Σύνοδο των Πρυτάνεων. Το έχουµε
παράπονο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Αν αρχίσουµε τοπικότητες τέτοιου
τύπου, δεν θα πάµε µακριά στα θέµατα παιδείας και κυρίως όταν
έρχεστε και τόσο ανενηµέρωτος. Αλλά το βασικό είναι το εξής:
Είπατε ότι εµείς πάµε αυτά τα θέµατα να τα διευθετήσουµε µε
το Πανεπιστήµιο Θεσσαλονίκης, γιατί κυκλοφορεί ότι κάποιος
θέλει να πάει να διοριστεί εκεί. Το ίδιο θα µπορούσα να πω κι εγώ
για τη Θράκη, έτσι δεν είναι; Ότι κυκλοφορεί αυτό. Δεν το λέω,
διότι δεν κυκλοφορεί. Δεν κυκλοφορεί, κύριε Δηµοσχάκη. Θέλει
προσοχή!

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Αυτό, κύριε Υπουργέ,
το κατέχουµε. Μας το παίρνετε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Δεν παίρνουµε τίποτα και θα σας το
εξηγήσω όταν έρθει η σειρά του. Δεν παίρνει κανείς τίποτα. Στα
θέµατα παιδείας ο τοπικισµός δεν έχει θέση. Τελεία. Ούτε η
Ρόδος αδικείται ούτε η Αθήνα αδικείται ούτε η Καστοριά αδικεί-
ται κ.λπ.. Πάµε να λύσουµε ένα θέµα. Μη λέτε «εθνική επιταγή
τα θέµατα παιδείας» και µετά τα τοπικά παίζουν τον κυρίαρχο
ρόλο. 

Το να λέµε ότι είναι ένα νοµοσχέδιο, το οποίο είναι «σκούπα»,
το οποίο έχει µέσα πράγµατα ανακατωµένα δεν βοηθάει, διότι
δεν είναι έτσι. Πείτε µου, θα παίρνατε εσείς την ευθύνη να αργή-
σει η µετεγκατάσταση της Βιβλιοθήκης, το θέµα του ενιαίου
αριθµού µαθητών, τα θέµατα µεταθέσεων των εκπαιδευτικών
πρωτοβάθµιας, δευτεροβάθµιας, οι προθεσµίες των πανελλη-
νίων εξετάσεων, η υλοποίηση της τάξης µαθητείας και τα ερµη-
νευτικά προβλήµατα που υπάρχουν από πολλούς άλλους νόµους
και προσπαθούµε κάπως να τα βάλουµε σε µία τάξη γιατί έχουν
παγώσει οι διαδικασίες; Ποιος παίρνει, λοιπόν, την ευθύνη και
αρχίζουµε όλο αυτό ότι µπήκαν άλλες διατάξεις που δεν τις συ-
ζητήσαµε κ.λπ.; Εδώ είµαστε. Τις συζητάµε αναλυτικά, όπως
έγινε και στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων.

Τώρα, για ορισµένα άλλα θέµατα, υπάρχει ο διάλογος για τα
θέµατα λυκείου. Δέσµευση της Κυβέρνησης ότι δεν θα προχω-
ρήσει ούτε σε µία ρύθµιση που να υπονοµεύσει αυτόν τον διά-
λογο. Σας προκαλώ να µου πείτε για το θέµα «αναβάθµιση» των
τελευταίων δύο τάξεων του λυκείου, «απολυτήριο», «πανελλήνιες
εξετάσεις» και «πρώτο έτος του πανεπιστηµίου», πείτε µου µία
λέξη που υπάρχει εδώ και υπονοµεύει αυτόν τον διάλογο. Μη δη-
µιουργούµε, λοιπόν, άδικες εντυπώσεις. 

Λέχθηκαν ορισµένα πράγµατα και τα λέω ξανά. ΑΜΕΑ και πρό-
σβαση των ΑΜΕΑ για το Πιστοποιητικό Γλωσσοµάθειας οπωσ-
δήποτε πρέπει να γίνει και οπωσδήποτε πρέπει να βρεθεί τρόπος

να µην πληρώνουν οι µαθητές τα παράβολα. Δεσµευόµαστε ότι
θα τα φέρουµε σε επόµενο νοµοσχέδιο. 

Αναρρωτικές άδειες για αναπληρωτές καθηγητές. Πολύ σο-
βαρό ζήτηµα. Υπάρχει ένα τεράστιο µπλέξιµο µε τον Δηµοσιοϋ-
παλληλικό Κώδικα. Προσπαθούµε να το λύσουµε, γιατί είναι
απαράδεκτο να µην έχουν αυτοί οι εργαζόµενοι αυτές τις δυνα-
τότητες που έχουν κατακτηθεί µε αγώνες τόσα χρόνια. 

Τώρα, για το θέµα των εξετάσεων στα ΑΕΙ. Μονά ή ζυγά δεν
µπορεί να κερδίζουµε. Δηλαδή, τα τµήµατα πρέπει να πάρουν
την ευθύνη για το πώς θα οργανώσουν τις εξετάσεις. Το κάθε
τµήµα µπορεί να έχει ιδιοµορφίες. Δεν µπορεί να υπάρχει µια γε-
νική ρύθµιση γι’ αυτά τα ζητήµατα.

Η προϋπηρεσία στην ιδιωτική εκπαίδευση: Το θέµα του χρόνου
προϋπηρεσίας το ρυθµίζουµε. Να πούµε ότι ρυθµίζουµε κάτι θε-
τικό. Υπάρχει ένα θέµα ως προς τη µισθολογική προσαρµογή.
Σοβαρότατο ζήτηµα. Υπάρχουν τεχνικού τύπου προβλήµατα και
πολιτικού τύπου προβλήµατα δηµοσιονοµικά. Είµαστε σε µια συ-
νεννόηση µε το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους γι’ αυτά τα ζη-
τήµατα.  

Σχολικές εκδροµές. Κοιτάξτε, οι σχολικές εκδροµές πρέπει να
εγκρίνονται από ένα επίπεδο παραπάνω από τον διευθυντή του
σχολείου. 

Δεν µπορεί ο διευθυντής του σχολείου να έχει την τελευταία
λέξη, γιατί υπάρχουν πολλά προβλήµατα ασφάλειας, προϋποθέ-
σεων, κ.λπ.. Αποκλείεται να τα κάνει ο Υπουργός. Είναι λάθος να
τα κάνει ο Υπουργός, γι’ αυτό λέµε να πάει στους περιφερει-
ακούς διευθυντές εκπαίδευσης, αλλά ας µην πούµε ότι είναι στο
κάθε σχολείο. Θα βρούµε µπροστά µας πολλά προβλήµατα αν
το κάνουµε έτσι.

Πολυτεχνείο στο Πανεπιστήµιο Ιωαννίνων. Λέχθηκε ότι το κά-
νουµε, γιατί πάµε να εξυπηρετήσουµε πελατειακές σχέσεις. Το
αντιπαρέρχοµαι. Αυτό που κάνει το Πολυτεχνείο του Πανεπιστη-
µίου Ιωαννίνων είναι να δηµιουργεί την οµπρέλα κάτω από την
οποία θα υπάρχουν πολυτεχνικά τµήµατα, τα οποία σήµερα είναι
στη φυσικοµαθηµατική ανεξάρτητα τµήµατα. Αυτά τα τρία τµή-
µατα, που υπάρχουν στο Πανεπιστήµιο Ιωαννίνων, πρέπει να
είναι κάτω από αυτή την οµπρέλα, ώστε να κατοχυρωθούν τα
επαγγελµατικά δικαιώµατα µε βάση ευρωπαϊκή σύµβαση που κυ-
ρώθηκε εδώ και λέει «µόνο αν υπάρχουν από πολυτεχνικές σχο-
λές αυτοί οι απόφοιτοι». Επιπλέον, είναι ένας τρόπος για να
κατοχυρωθούν επί της ουσίας τα γνωστικά αυτά αντικείµενα.

Τουριστικά τµήµατα. Εκεί και αν έγινε ο χαµός στη συνε-
δρίαση, διότι το να λέµε κάποια ζητήµατα, τα οποία δεν έχουµε
µελετήσει σε βάθος, οµολογώ ότι δεν βοηθάει τη συζήτηση.

Πρώτον, δεν ιδρύουµε καινούργια τουριστικά τµήµατα. Επανα-
φέρουµε σε µια κανονικότητα τµήµατα τα οποία καταργήθηκαν
από το σχέδιο «ΑΘΗΝΑ» και ο τρόπος που έγινε η κατάργηση,
είναι ότι µπήκαν κατεύθυνση σε ήδη υπάρχοντα τµήµατα. Άρα
υπάρχουν παραλογισµοί ότι σε ένα τµήµα υπάρχει ένα άλλο τµήµα
για να µπορέσει ο κ. Αρβανιτόπουλος να πει ότι εγώ έκλεισα τµή-
µατα κ.λπ.. Δεν µπορεί να λέµε ότι ο τουρισµός είναι η βαριά βιο-
µηχανία µας και µετά να λέµε µην τα κανονικοποιείς, γιατί είναι
παθολογία να είναι το ένα τµήµα µέσα στο άλλο. Άρα µε οµόφω-
νες αποφάσεις των συγκλήτων επαναφέρουµε αυτά.

Δεύτερον, το ότι είναι ο τουρισµός η βαριά βιοµηχανία δεν ση-
µαίνει ότι θα κάνουµε άπειρα τµήµατα παντού, για να ξέρουµε τι
λέµε, διότι µην το πάµε στο άλλο άκρο. Εδώ δεν υπήρχε τίποτα.
Πάµε, λοιπόν, να το ιδρύσουµε µε αυτόν τον τρόπο που σας είπα
και βεβαίως οι ανώτερες σχολές που είναι και στην Ρόδο και στην
Κέρκυρα και αλλού να µπορέσουν να λειτουργήσουν µαζί µε το
Υπουργείο Τουρισµού, διότι αυτές δεν ανήκουν στο Υπουργείο
Παιδείας.

Εδώ, λοιπόν, υπάρχει ένα θέµα, το οποίο πρέπει να δούµε σε
ένα µακροπρόθεσµο προγραµµατισµό. Το λέω αυτό γιατί στο Ρέ-
θυµνο δεν µπορούµε να ιδρύσουµε εµείς ένα τµήµα. Η τελευταία
απόφαση που έχει παρθεί για την ίδρυση αυτού του τµήµατος,
είναι του 2007 από τη Σύγκλητο του Ιδρύµατος και αυτό είναι ένα
τµήµα από την αρχή, ενώ τα άλλα τµήµατα είναι αυτά που σας
είπα.

Όταν άκουγα την κ. Κεφαλογιάννη είχα την αίσθηση ότι µάλ-
λον φταίει ο ΣΥΡΙΖΑ που έκλεισαν όλα αυτά τα τµήµατα. Δεν κα-
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τάλαβα τι ακριβώς γίνεται εδώ µέσα. Σας το εξήγησα, λοιπόν και
συµφωνώ. Κάποιος συνάδελφος -µε συγχωρείτε, δεν θυµάµαι
ποιος ήταν- είπε να συζητήσουµε στην Επιτροπή Μορφωτικών
Υποθέσεων το θέµα της τουριστικής εκπαίδευσης. Όντως είναι
ένα πάρα πολύ σοβαρό ζήτηµα, διότι η τουριστική εκπαίδευση
δεν είναι απλώς το management ενός ξενοδοχείου, ελπίζω να το
καταλαβαίνουµε αυτό. Όταν λέµε βαριά βιοµηχανία, λοιπόν, είναι
σε πάρα πολλά επίπεδα. Τα είπα το πρωί, δεν θέλω να τα επανα-
λάβω και εδώ.

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Δεν είναι µόνο η θάλασσα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Δεν είναι µόνο η θάλασσα λέει η συ-
νάδελφος από την Καστοριά. Βεβαίως. Συµφωνούµε απολύτως,
για αυτό λέω ότι είναι ένα πολύ περίπλοκο εγχείρηµα και πρέπει
να το συζητήσουµε, όπως είπαµε.

Ο κ. Κρεµαστινός -τον εκτιµάω- είναι συνάδελφος στο Πανε-
πιστήµιο Αθηνών, από τα εξέχοντα µέλη της Ιατρικής Σχολής,
αλλά νοµίζω όµως ότι δεν έχει καταλάβει κάτι και στην Επιτροπή
Μορφωτικών Υποθέσεων και τώρα λείπει. Προσπαθώ να επιχει-
ρηµατολογήσω ότι δεν επεκτείνουµε το όριο ηλικίας συνταξιο-
δότησης των καθηγητών πανεπιστηµίου και δεν πρόκειται να το
επεκτείνουµε.

Αυτό που γίνεται είναι το εξής: Αν τυχόν η ηµεροµηνία γέννη-
σης πέφτει µέσα µέσα στο ακαδηµαϊκό έτος, ολοκληρώνει το
ακαδηµαϊκό έτος. Περί αυτού ο λόγος. Διότι ο προγραµµατισµός
του ακαδηµαϊκού έτους γίνεται ενιαίος και γίνεται πολύ πριν την
αρχή του ακαδηµαϊκού έτους. Αυτό λέµε. Υπήρχε για καιρό. Δεν
καταλαβαίνω τώρα, πέραν τούτου, ποιο είναι το πρόβληµα. 

Εκείνο, όµως, που θα ήθελα πάρα πολύ, µε όλον τον σεβασµό
και στον κ. Κρεµαστινό και σε πολλούς άλλους συναδέλφους
που, είτε τα είπαν είτε τα έχουν πει άλλες φορές, είναι να µην
µπαίνουµε σε αυτή τη λογική ότι όλα όσα γίνονται στο εξωτερικό
είναι εξαιρετικά και όλα όσα γίνονται στην Ελλάδα είναι για κλά-
µατα. Έλεος µε αυτή τη µιζέρια! Ας τα δούµε τα πράγµατα, όπως
πραγµατικά είναι. Και στο εξωτερικό υπάρχουν πολλά καλά
πράγµατα που γίνονται και πολύ προβληµατικά, όπως και στον
τόπο µας. Ούτε και όλοι οι Έλληνες που είναι στο εξωτερικό είναι
οι σωτήρες της Ελλάδας ούτε και όλοι αυτοί που είναι εδώ είναι
απατεώνες και για διώξιµο. Όταν, λοιπόν, συζητιούνται αυτά τα
θέµατα και συζητιούνται µε αυτόν τον τρόπο, δεν νοµίζω να βοη-
θάει. 

Τώρα, κοιτάξτε, για το ΕΣΥΠ, το Εθνικό Συµβούλιο Παιδείας,
υπάρχει κανένας εδώ ο οποίος θέλει την επαναφορά του ΕΣΥΠ;
Να το θέσει και να το συζητήσουµε ως τέτοιο. Διότι το ΕΣΥΠ είναι
ένα παρωχηµένο όργανο και όσοι λένε γιατί δεν το συνεχίζουµε,
δεν µας έχουν εξηγήσει γιατί τα τελευταία δέκα χρόνια είναι ανε-
νεργό. Για ποιον λόγο;

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Δεν είναι οι συνεδριάσεις µέχρι τον Ιανουά-
ριο του 2015; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Γραφικές και άνευ ουσίας. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Με συγχωρείτε, οι συνεδριάσεις µέχρι
τον Ιανουάριο του ’15…

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Μέχρι που ο κ. Μπαλτάς ζήτησε παραιτή-
σεις. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Κάνετε λάθος. Όχι!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Καθυ-
στερείτε τη διαδικασία έτσι. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Να σας πω, κυρία Κεραµέως, υπάρχει
συνεδρίαση και συνεδρίαση, που λέµε. Το να βρεθούµε όλοι
µαζί, να κοιταζόµαστε και να πούµε ότι συνεδριάσαµε, δεν είναι
συνεδρίαση.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Όρισε ο ΣΥΡΙΖΑ εκπροσώπους στο ΕΣΥΠ,
όπως έπρεπε;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Θέλετε να συζητήσετε το θέµα του
ΕΣΥΠ; Εγώ σας προτείνω να το βάλετε ως θέµα. Εκείνο, όµως,
που θεωρώ απαράδεκτο είναι να λέτε ότι πάµε να φτιάξουµε ένα
όργανο, στο οποίο υπάρχουν κυβερνητικά ή κοµµατικά µέλη που

δεν το κατάλαβα. Θέλετε να σας πω ποιοι συµµετέχουν;
Συµµετέχουν, λοιπόν, σε αυτό το όργανο που συγκροτούµε,

το Εθνικό Συµβούλιο Εκπαίδευσης και Ανάπτυξης Ανθρωπίνου
Δυναµικού οι εξής: Ο Πρόεδρος, ο Γενικός Γραµµατέας του
Υπουργείου Παιδείας, ο Πρόεδρος του Ινστιτούτου Εκπαιδευτι-
κής Πολιτικής, ο Πρόεδρος Κρατικών Υποτροφιών, ο Προ-
εδρεύων στη Σύνοδο Πρυτάνεων, ο Προεδρεύων στη Σύνοδο
Προέδρων των ΤΕΙ, ένας εκπρόσωπος από την ΟΛΜΕ, ένας από
τη ΔΟΕ, ένας από την ΟΙΕΛΕ, ένας εκπρόσωπος του Υπουργείου
Οικονοµικών, ένας εκπρόσωπος του Υπουργείου Εργασίας…

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Πέντε…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Συνεχίζω: Ένας εκπρόσωπος της Γε-
νικής Συνοµοσπονδίας Εργατών Ελλάδας, της Ένωσης
Περιφερειών Ελλάδος, του Συνδέσµου Επιχειρήσεων και Βιοµη-
χανιών (ΣΕΒ), της Κεντρικής Ένωσης Επιµελητηρίων Ελλάδας,
της Εθνικής Συνοµοσπονδίας Ελληνικού Εµπορίου, του Εθνικού
Ινστιτούτου Εργασίας κ.λπ..

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Δύο εµπειρογνώµονες του Υπουργού -συ-
νεχίστε, κύριε Υπουργέ- σχεδόν δέκα άτοµα. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Θέλετε να µου πείτε ποιοι από αυτούς
δεν πρέπει να υπάρχουν; Να µην υπάρχει κάποιος από το Εργα-
σίας, κάποιος από το Υπουργείο Οικονοµικών όταν θέλουµε να
δούµε πώς η εκπαίδευση συνδυάζεται µε την αγορά εργασίας;
Πείτε µου ένα άτοµο που είναι περιττό εδώ. 

Επόµενο θέµα. Στο Ιατροβιολογικό Κέντρο της Ακαδηµίας
Αθηνών, ένα εξαιρετικό ερευνητικό κέντρο, πρέπει να υπάρξει
µια ορθολογικοποίηση ως προς την αντιµετώπιση των πάγιων δα-
πανών του. Όπως ξέρετε, δεν είναι µαζί µε όλα τα ερευνητικά
κέντρα, είναι ξεχωριστό και αυτό το πράγµα πρέπει να αντιµετω-
πιστεί άµεσα. 

Ως προς το Ανοικτό Πανεπιστήµιο, να τονίσω, γιατί έγινε µια
παρεξήγηση, ότι είναι ένα ανώτατο εκπαιδευτικό ίδρυµα. Απλώς
πρέπει να δούµε τα τελευταία είκοσι χρόνια, από την εµπειρία
λειτουργίας του, τι αλλαγές πρέπει να υπάρχουν και είναι θετικό
να το δούµε αυτό. Κατά τα άλλα όµως, πρέπει αυτές οι αλλαγές
να ενσωµατωθούν στη λειτουργία του Πανεπιστηµίου, χωρίς
προφανώς να διαταραχθεί ο χαρακτήρας του ως ΑΕΙ. 

Τώρα, ως προς αυτό που έθιξε η κ. Αντωνίου, υπάρχει, ξέρετε,
ένα κτήριο στην Καστοριά που κόστισε στο ελληνικό δηµόσιο
πολλά λεφτά και το οποίο είναι κλειδωµένο, γιατί ήταν να γίνει
ένα τµήµα αρχιτεκτονικής, το οποίο ουδέποτε έγινε. Και υπάρ-
χουν και τέτοιες εγκαταστάσεις σε πολλά άλλα µέρη. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Και στην Αλεξανδρού-
πολη. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Και στην Αλεξανδρούπολη υπάρχουν
βεβαίως και σε πολλά ΤΕΙ κ.λπ..

Εδώ, λοιπόν, θα είναι µία από τις εργασίες που θα πρέπει να
κάνουν τα ακαδηµαϊκά περιφερειακά συµβούλια. Τα ακαδηµαϊκά
περιφερειακά συµβούλια πρέπει να αξιοποιήσουν και τέτοιους
χώρους µέσα σε ένα αναπτυξιακό πλαίσιο. 

Νοµίζω, ειδικά στην Καστοριά, θα πρέπει να διερευνήσουµε τη
δηµιουργία κάποιου χώρου ερευνητικού και ακαδηµαϊκού. Πα-
ραδείγµατος χάριν από ό,τι γνωρίζω, µπορεί να πέφτω έξω, αλλά
από ό,τι γνωρίζω, οι νέοι αγρότες δεν έχουν συστηµατικά να
πάνε κάπου να απευθυνθούν για ουσιαστικές συµβουλές. Τέ-
τοιου είδους χώροι, οι οποίοι έχουν αυτή την ιδιοµορφία να είναι
και ακαδηµαϊκοί και ερευνητικοί και δεν είναι ακριβώς ακαδηµαϊ-
κοί και ακριβώς ερευνητικοί, νοµίζω ότι θα µπορούσαµε να σκε-
φτούµε, παραδείγµατος χάριν …

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Τουρισµού µπορεί να γίνει.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Τουρισµού, όµως, σε ένα άλλο πλαί-
σιο. Σε ένα πλαίσιο συνολικό, όχι τοπικιστικό. 

Όσον αφορά τις επαναληπτικές, δεν υπάρχει περίπτωση να
δεχθούµε να γίνει υπουργική απόφαση, που να λέει ότι ο Υπουρ-
γός θα αποφασίζει για τις επαναληπτικές. Είναι ένα κοινωνικό
πρόβληµα, που καλούµαστε όλοι να πάρουµε κοινά την ευθύνη.
Σας εξήγησα ποια είναι τα τεχνικά προβλήµατα, ποια είναι τα ου-
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σιαστικά προβλήµατα, γιατί υπάρχουν και θέµατα συνταγµατικά,
και µε βάση αυτό να προχωρήσουµε, αν το θέλετε, αν όχι θα
δούµε. 

Τα διδασκαλεία, κύριε Δηµοσχάκη, όπως ξέρετε, δεν λειτουρ-
γούν από το 2011. Άρα µη λέµε να πάει σε ένα διδασκαλείο. Εν
πάση περιπτώσει αν τα παιδιά είναι από την περιοχή γύρω από
την Αλεξανδρούπολη, είναι καλό στην κουλτούρα των παιδιών να
πηγαίνουν στη Θεσσαλονίκη.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Μα τι λέτε τώρα;
Έχουν περίσσευµα χρηµάτων αυτή την εποχή; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Μα ξέρετε, ας βάλουµε πρώτα ποιο
είναι το ακαδηµαϊκά και παιδαγωγικά σωστό και µε βάση αυτό να
προσπαθήσουµε να τους δώσουµε όλα τα εφόδια για να το κά-
νουν, όχι το αντίστροφο. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Τη µελέτη την έχετε
να την καταθέσουµε, να τη διαβάσουµε; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Τη µελέτη θα την καταθέσουµε, αλλά
ξέρετε και εσείς ότι δεν είναι εκεί το θέµα.

Ο κ. Μηταφίδης ανέφερε κάτι, που νοµίζω ότι πρέπει το σύ-
νολο της Βουλής να πει πως θα λυθεί στην επόµενη νοµοθεσία.
Και αυτό είναι να αποδοθεί η ιθαγένεια στα παιδιά των ατόµων
που σύρθηκαν στο Άουσβιτς. Δεν µας τιµά ως κοινωνία, δεν µας
τιµά ως Κοινοβούλιο και πρέπει αυτό να το δούµε άµεσα στο επό-
µενο νοµοσχέδιο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Να έρθει και ο κ. Γεωργιάδης να ψηφίσει.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Κατά συνείδηση. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Ο καθένας έχει το βάρος της ψήφου
του. Κατά συνείδηση θα ψηφίσουµε όλοι και νοµίζω ότι θα περά-
σει µε τεράστια πλειοψηφία. Πρέπει αυτό να το φέρουµε.

Ο κ. Τασούλας προσπαθώντας να αναδείξει τη σηµασία του
διαγωνισµού που έγινε στην Ιταλία για τον Αριστοτέλη, µου είπε
να πάρω τηλέφωνο τον πρέσβη µας στη Ρώµη και να τον συγ-
χαρώ για το ότι βοήθησε σε αυτή τη διαδικασία. 

Πράγµατι είναι µία πολύ σηµαντική διαδικασία, αλλά εγώ δεν
θα πάρω τον πρέσβη µας στη Ρώµη. Αν είχα εγκαινιάσει τέτοιου
είδους διαδικασίες, θα έπαιρνα τον διευθυντή των φυλακών στην
Αυλώνα, θα έπαιρνα τον διευθυντή του σχολείου στις γυναικείες
φυλακές της Θήβας, θα έπαιρνα τον διευθυντή του σχολείου στο
Αγαθονήσι, σε χωριά της Φλώρινας, αυτούς τους χιλιάδες εκπαι-
δευτικούς που κράτησαν το σύστηµα στο πόδι και που σε αυτούς
βασιζόµαστε για ό,τι θα κάνουµε στο µέλλον και που σε αυτούς
βασιζόµαστε για τη θεµατική εβδοµάδα, που νοµίζουµε ότι θα
είναι µία πρωτόγνωρη εβδοµάδα στα σχολεία, όπου θα συζητή-
σουν όλα αυτά τα ζητήµατα που είναι να συζητηθούν και που θα
ζωντανέψουν το σχολείο, µικρό βήµα αλλά σηµαντικό βήµα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα
ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεω-
ρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθου-
σας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, σαράντα πέντε µαθητές και µαθήτριες και δύο εκ-
παιδευτικοί συνοδοί τους από το 1ο Γενικό Λύκειο Ελασσόνας
Λάρισας (δεύτερο τµήµα). 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Κατσανιώτης. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, εγώ δεν θα µπω στα εισαγωγικά. Τα έχουµε

πει πάρα πολλές φορές. Ούτως ή άλλως βιάζονται να µιλήσουν
και οι συνάδελφοι. Εγώ θα πω δύο-τρία πράγµατα πολύ συγκε-
κριµένα, επειδή άκουσα για τοπικισµό, άκουσα για το ποιος εν-
διαφέρεται ή ποιος µιλάει για την περιοχή του και το ότι η παιδεία
δεν µπορεί να προχωρήσει µε τέτοιου τύπου τοπικιστικές αντι-
λήψεις. 

Θα ήθελα να σας ρωτήσω και, πραγµατικά, να µου πείτε το

εξής: Η Πάτρα έχει τρία πανεπιστήµια. Έχει την έδρα του εκεί το
Ανοικτό Πανεπιστήµιο, έχει το ιστορικό πανεπιστήµιο της πόλης,
έχει το ΤΕΙ, που είναι πάρα πολύ ισχυρό, έχει µια, αν θέλετε, πολύ
µεγάλη ερευνητική κοινότητα, έχει το τεχνολογικό πάρκο, έχει
το ΙΕΧΜΗ, το τόξο που ξεπερνάει την Περιφέρεια Δυτικής Ελλά-
δας και είναι Ήπειρο, είναι Άρτα, είναι Αγρίνιο, είναι Πύργος,
είναι Καλαµάτα. Εκεί είχε σχεδιαστεί, µετά από µια πολύ µεγάλη
διαβούλευση, το Κέντρο Έρευνας και Καινοτοµίας Δυτικής Ελ-
λάδας το οποίο, σας λέω και πάλι, υπερέβαινε την Περιφέρεια
Δυτικής Ελλάδος.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Είχε νοµοθετηθεί.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ: Είχε νοµοθετηθεί. Και όχι µόνο

είχε νοµοθετηθεί, κύριε Φίλη, αλλά υπήρχε και προεδρικό διά-
ταγµα µέσα στον νόµο και υπήρχε και έγκριση του Γενικού Λογι-
στηρίου του Κράτους. Ήταν ένα από τα πέντε ιδρύµατα, που
τώρα καταργείται.

Σε δική µου ερώτηση στον κύριο Υφυπουργό στις 10 Ιουνίου
εδώ –υπάρχει στα Πρακτικά- µας έλεγε ότι το συγκεκριµένο δεν
θα καταργηθεί, ότι χρειάζεται ένα προεδρικό διάταγµα, που θα
γίνει, ότι δεν υπάρχει καµµία περίπτωση να καταργηθεί και τότε
έλεγα ότι µε τον τρόπο που λειτουργεί ο Υπουργός, µε την κα-
θυστέρηση που κάνει ο Υπουργός, αυτό το κέντρο έρευνας και
καινοτοµίας, το οποίο είχε τρία ινστιτούτα, δεν θα γίνει ποτέ
πράξη. Και σήµερα επιβεβαιώνοµαι. 

Και τότε έλεγα. Τι δουλειά έχει το ΙΤΕ να έχει το ΙΕΧΜΗ στην
Πάτρα, να λέµε ότι οι χρηµατοδοτήσεις θα πρέπει να γίνουν πε-
ριφερειακές και ξαφνικά να έχουµε ένα τεχνολογικό πάρκο και
ένα ινστιτούτο που ανήκει στο ΙΤΕ; Ή µάλλον δεν ανήκει ακρι-
βώς. Ξέρετε, έχει βάλει άνθρωπο στο διοικητικό συµβούλιο και
ο εκπρόσωπος του ΙΤΕ στην επιτροπή της Βουλής µάς είπε ότι
το ΙΤΕ θα δει αν το ενδιαφέρει θα µπει και αν το ενδιαφέρει θα
µπει. Έχει πάρει ήδη κάποιες µετοχές και το ΙΤΕ θα έχει τον
έλεγχο του τεχνολογικού πάρκου.

Άρα είναι τοπικισµός, να λες ότι η περιφερειακή ανάπτυξη
στην έρευνα και στην καινοτοµία είναι απαραίτητη για να πάει η
χώρα µπροστά; Θα συµφωνήσουµε ότι οι αθηνοκεντρικές πολι-
τικές έχουν µεγάλη ευθύνη για την κατάσταση στην οποία βρι-
σκόµαστε, ταυτόχρονα µε την πολυδιάσπασή ίσως; Αλλά εδώ
µιλάµε για κάτι άλλο. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Και το πελατειακό κράτος. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ: Φυσικά. Φαντάζοµαι τα τελευταία

δυο χρόνια το έχετε διαλύσει! 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Βεβαίως.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ: Αν δούµε εδώ τις φωτογραφικές

διατάξεις, έχετε διαλύσει το πελατειακό κράτος! Είστε δύο χρό-
νια Κυβέρνηση, θα µας πείτε τι κάνατε εναντίον του. Θα µας το
πείτε από εδώ…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Πείτε µου µία φωτογραφική διάταξη.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ: Σας λέω και πάλι έχουν ακουστεί
εδώ όχι µία αλλά πέντε. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Άρθρο 14.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ: Άρθρο 14. Αυτό που λέει ο συνά-

δελφος.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Άλλο λέµε τώρα, άλλο είπατε. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ: Κύριε Υπουργέ, θα µου πείτε, δη-

λαδή, ότι οι διορισµοί παντού σε επίπεδο θέσεων ευθύνης γίνον-
ται αξιοκρατικά. Το πιστεύει κανείς αυτό στην Ελλάδα, ότι την
εποχή ΣΥΡΙΖΑ γίνονται αξιοκρατικά; Κανείς δεν το πιστεύει, κύριε
Υπουργέ.

Πάµε στο δεύτερο, γιατί έχουµε και δεύτερο, τα ΤΕΙ σε µεταβα-
τικότητα. Τρεις φορές από φόρτο εργασίας του Υπουργού δεν
έγινε δυνατόν να έχουµε συζήτηση της επίκαιρης ερώτησης. Ελ-
πίζω να την έχουµε την Δευτέρα. Αλλά επειδή βάλαµε θέµατα το-
πικιστικά, θα ήθελα να πω το εξής: Το ΤΕΙ Δυτικής Ελλάδας, το
ΤΕΙ της Πάτρας, έχει τρία τµήµατα σε µεταβατικότητα. Οπτικής
Οπτοµετρίας, Λογιστικής, Τουριστικών Επαγγελµάτων. Η σύνοδος
των προέδρων σάς πρότεινε να παραµείνουν ανοικτά. Δεν έχει δη-
µοσιονοµικό κόστος. Η προηγούµενη Υφυπουργός είχε δηλώσει
ότι θα παραµείνουν ανοικτά και θα µπουν στο µηχανογραφικό
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τώρα. 
Γιατί αν δεν µπουν στο µηχανογραφικό, στην ουσία τι θα γίνει;

Πείτε το να το ξέρει ο κόσµος και δεσµευτείτε ότι αυτό ισχύει.  
Το επόµενο είναι το Ανοικτό Πανεπιστήµιο. Άκουσα πριν από

λίγο ότι θα έρθει ειδικός νόµος για το Ανοικτό Πανεπιστήµιο.
Είναι πάρα πολύ σηµαντικό αυτό. Αφορά πολύ κόσµο. Είναι ένα
ίδρυµα που έχει πολύ µεγάλο ενδιαφέρον. Όµως  δεν µπορώ να
καταλάβω γιατί θα πρέπει να µεταφερθούν αρµοδιότητες από τις
κοσµητείες στη διοικούσα. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Πού µεταφέρθηκαν; Δεν υπάρχει αυτό. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ: Αποσύρθηκε;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Όχι εκεί είναι αλλά δεν είναι αυτό. Δεν
το διαβάζετε σωστά.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ: Νοµίζω ότι αυτό είναι αλλά αν είναι
κάτι άλλο, θα µας πείτε τι είναι. Θα µας πείτε τι είναι, γιατί αν
έρθει νόµος, δεν υπάρχει λόγος να το κάνουµε. Γιατί υπάρχει
σπουδή; Αφού θα έρθει ο νόµος για το Ανοικτό Πανεπιστήµιο, να
το κουβεντιάσουµε αυτό εκεί. 

Αυτό που θα πρέπει να µας πείτε, είναι αν οι αιτήσεις που
έχουµε για το Ανοικτό Πανεπιστήµιο είναι περισσότερες ή λιγό-
τερες από τις θέσεις που προκηρύσσονται. Γιατί αν οι αιτήσεις
είναι λιγότερες από τις θέσεις που υπάρχουν στο Ανοικτό Πανε-
πιστήµιο, τότε δεν καταργείται η κλήρωση, επειδή εσείς το θέ-
λετε. Καταργείται η κλήρωση, γιατί δεν υπάρχουν
ενδιαφερόµενοι. 

Αν αυτό το έχετε καταφέρει, πραγµατικά, θα πρέπει να µας
πείτε πώς το καταφέρατε. Γιατί η κλήρωση είχε να κάνει, µε το
ότι υπήρχαν πάρα πολλοί που ήθελαν να µπουν, ενώ τώρα δυ-
στυχώς δεν υπάρχουν. Άρα δεν χρειαζόταν νόµος για την κλή-
ρωση, γιατί ο προηγούµενος νόµος προέβλεπε ότι αν οι θέσεις
είναι λιγότερες, δεν χρειάζεται κλήρωση. Το κάνατε για επικοι-
νωνιακούς λόγους µόνο. 

Αυτό που µένει και που για µένα είναι αυτό που θα πρέπει να
δούµε στο τέλος, είναι αυτό που είπε µια συνάδελφος, ότι
έχουµε πια στην παιδεία ιδεολογικό πρόσηµο, ότι η Αριστερά
πλέον θα πρέπει να αφήσει το αποτύπωµά της στην παιδεία, ως
Αριστερά. 

Φαντάζοµαι ότι δεν εννοεί µε το αριστερό πρόσηµο τη µείωση
των Αρχαίων Ελληνικών, γιατί µάλλον αυτό είναι. Φαντάζοµαι ότι
δεν εννοεί την αλλοίωση των Θρησκευτικών, γιατί αυτό είναι.
Φαντάζοµαι ότι δεν εννοεί πως δεν χρειάζονται τα Αρχαία Ελλη-
νικά και ότι τα Αρχαία Ελληνικά είναι µια νεκρή γλώσσα. 

Θα ήθελα να θυµίσω ένα πράγµα και αυτό το πράγµα µάς προ-
στατεύει. Ο κ. Τσίπρας έχει πει, ότι είναι κάθε λέξη του Συντάγ-
µατος. Να σας θυµίσω, ότι το Σύνταγµα βάζει στους θεµελιώδεις
σκοπούς της παιδείας και της ανάπτυξης της εθνικής και θρη-
σκευτικής συνείδησης. Οπότε το αριστερό αποτύπωµα δεν θα
υπάρχει. 

Να είστε καλά. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Κυρία Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον
λόγο για τριάντα δευτερόλεπτα; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Βε-
βαίως, κύριε Υπουργέ. Έχετε τον λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Θέλω να κάνω µια διευκρίνιση για το
θέµα του µηχανογραφικού και των ΤΕΙ. Δεν θα λύσουµε στη
Βουλή θέµατα που δεν λύνονται εδώ. Όντως για πρώτη φορά νο-
µίζω, ζητήσαµε από τη σύνοδο των προέδρων των ΤΕΙ να µελε-
τήσουν οι ίδιοι το θέµα και να µας φέρουν µια απόφαση δική
τους, τεκµηριωµένη, για το ποια νοµίζουν ότι θα πρέπει να είναι
τα τµήµατα που θα µπουν στο µηχανογραφικό φέτος από τα δε-
καεννέα που δεν ήταν. 

Η σύνοδος των προέδρων έκανε µια εξαιρετική δουλειά. Μας
έχει φέρει µια πρόταση. Εµείς δεν θέλουµε να τη δηµοσιοποι-
ήσουµε. Διότι την εβδοµάδα που µας έρχεται, έχουµε συνάντηση
µε τους προέδρους των ΤΕΙ, για να συζητήσουµε µαζί τους και
να πάρουµε από κοινού αποφάσεις. Χαίροµαι πάρα πολύ που

ήρθε µια τόσο τεκµηριωµένη πρόταση, στην οποία εµείς δεν
έχουµε επί της ουσίας σοβαρές αντιρρήσεις. Αυτό νοµίζω ότι
µπορώ να πω εδώ. Ελπίζω στο τέλος της εβδοµάδας, οι ίδιοι οι
πρόεδροι των ΤΕΙ µαζί µε εµάς να ανακοινώσουν αυτό που ζη-
τάτε, ανεξαρτήτως αν θα είναι αυτά τα τµήµατα ή άλλα. Απλώς
ήθελα να το διευκρινίσω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον
λόγο έχει η κ. Χρυσούλα Κατσαβριά – Σιωροπούλου.

ΧΡΥΣΟΥΛΑ ΚΑΤΣΑΒΡΙΑ – ΣΙΩΡΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία
Πρόεδρε. 

Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα εστιάσω σε
δύο πολύ σηµαντικές καινοτοµίες, τις οποίες εισάγει το παρόν
νοµοσχέδιο. Είναι πέρα από κάθε αµφιβολία, ότι η κατοχή ενός,
τουλάχιστον, τίτλου γνώσης ξένης γλώσσας αποτελεί εδώ και
πολλά χρόνια ένα απαραίτητο προσόν τόσο για τις σπουδές όσο
και για την πρόσβαση σε µια σειρά θέσεων εργασίας. 

Είναι αλήθεια, επίσης, ότι η δοµή της ξενόγλωσσης εκπαίδευ-
σης, διέπεται από ένα αναχρονιστικό πλαίσιο, µε κύριο χαρακτη-
ριστικό την αδυναµία της δηµόσιας εκπαίδευσης να ανταποκριθεί
στοιχειωδώς στις σύγχρονες απαιτήσεις αφ’ ενός και στην αι-
µορραγία των λαϊκών εισοδηµάτων αφ’ ετέρου. 

Με το παρόν νοµοσχέδιο επιχειρείται η εισαγωγή µιας ουσια-
στικής καινοτοµίας στην ξενόγλωσση εκπαίδευση µε όχηµα το
Κρατικό Πιστοποιητικό Γλωσσοµάθειας και τη µέχρι σήµερα
αξιόπιστη και επιτυχηµένη λειτουργία του. Επίσης το γεγονός
της εισαγωγής του θεσµού των ηλεκτρονικών εξετάσεων καθιστά
αξιόπιστο και ανταγωνιστικό το κρατικό σύστηµα πιστοποίησης
ξένων γλωσσών απέναντι στα ξένα συστήµατα. 

Το πιο σηµαντικό, όµως, είναι η πολιτική βούληση του Υπουρ-
γείου Παιδείας για την ενίσχυση της εκµάθησης των ξέων γλωσ-
σών στο σχολείο, µε στόχο οι µαθητές να µπορούν να φτάσουν
στο τέλος της υποχρεωτικής εκπαίδευσης σε επίπεδο Β1 στην
πρώτη ξένη γλώσσα και σε επίπεδο Α1 στη δεύτερη ξένη
γλώσσα. Εύκολα µπορεί κανείς να κατανοήσει το όφελος που
προκύπτει για τον µαθητή από άποψη χρόνου και για την οικο-
γένεια από άποψη κόστους. 

Έρχοµαι τώρα στις ρυθµίσεις που εισάγει το παρόν νοµοσχέ-
διο για την Εθνική Βιβλιοθήκη της Ελλάδας και για τις δηµόσιες
βιβλιοθήκες. Οι βιβλιοθήκες αποτελούν αναπόσπαστο τµήµα της
βασικής υποδοµής για τη γνώση, τη µάθηση και τον πολιτισµό
σε µια χώρα. Στη χώρα µας παράλληλα µε την Εθνική Βιβλιοθήκη
και τη Βιβλιοθήκη της Βουλής λειτουργούν πλήθος βιβλιοθηκών,
που απευθύνονται είτε σε συγκεκριµένο κοινό –µαθητές, εκπαι-
δευτικούς, ερευνητές και άλλους- είτε στο ευρύτερο κοινό και
τους πολίτες µιας πόλης ή µιας περιοχής µε τις δηµόσιες, τις δη-
µοτικές, τις κοινοτικές βιβλιοθήκες, τις παιδικές βιβλιοθήκες, τις
βιβλιοθήκες πολιτιστικών συλλόγων και επιστηµονικών εταιρειών
και άλλες. 

Παρά την ύπαρξη όµως και τη λειτουργία βιβλιοθηκών σε ολό-
κληρη τη χώρα µέχρι σήµερα δεν υπήρξε συνεπής ορθολογική
και ολοκληρωµένη εθνική πολιτική, που να αφορά τη συνολική
τους θεώρηση αλλά και τις επιµέρους κατηγορίες των βιβλιοθη-
κών. Επίσης το πλήθος των παραπάνω βιβλιοθηκών υπάγεται και
εποπτεύεται ή χρηµατοδοτείται από έναν εξίσου µεγάλο αριθµό
κυβερνητικών και άλλων φορέων, Υπουργείων, δήµων, νοµικών
προσώπων δηµοσίου δικαίου και πολλών άλλων, καθένας εκ των
οποίων αγνοεί παντελώς την πολιτική των υπόλοιπων. 

Οι ρυθµίσεις του παρόντος νοµοσχεδίου επιβεβαιώνουν τη
σταθερή πολιτική βούληση της Κυβέρνησής µας για µια σύγ-
χρονη και αποτελεσµατική πολιτική στον χώρο των βιβλιοθηκών
και του βιβλίου. Πρόκειται στην ουσία για ένα δεύτερο βήµα στον
οδικό χάρτη µιας εθνικής πολιτικής για τις βιβλιοθήκες. Το πρώτο
βήµα ήταν η θεσµοθέτηση του Γενικού Συµβουλίου Βιβλιοθηκών,
που συγκροτήθηκε πρόσφατα στο πλαίσιο του Υπουργείου Παι-
δείας. 

Η δηµιουργία του εθνικού δικτύου βιβλιοθηκών ανοίγει τον
δρόµο για τη δηµιουργία επιµέρους νοµοθετηµάτων στο πλαίσιο
ενός νόµου για όλες τις κατηγορίες βιβλιοθηκών και τη δηµιουρ-
γία συνεργειών, που θα εξασφαλίζουν την παροχή υπηρεσιών βι-
βλιοθήκης σε ολόκληρη τη χώρα και σε όλον τον πληθυσµό της. 

Η διάχυση της γνώσης και της πληροφορίας, η ενθάρρυνση
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της οριζόντιας συνεργασίας των βιβλιοθηκών και η εισαγωγή και-
νοτόµων µεθόδων ανάπτυξης υπηρεσιών και προγραµµάτων τα
οποία κάθε βιβλιοθήκη δεν θα µπορούσε να παρακολουθήσει
από µόνη της, συνιστούν τον σκοπό της δηµιουργίας του εθνικού
δικτύου βιβλιοθηκών, του οποίου κορυφή µπορεί να είναι η
Εθνική µας Βιβλιοθήκη. 

Είναι γεγονός ότι η Εθνική Βιβλιοθήκη αντιµετωπίζει εδώ και
πολλά χρόνια –δεκαετίες θα µπορούσα να πω- πολύ σοβαρά
προβλήµατα. Αποτελεί ευτυχή συγκυρία, ότι η µεταστέγασή  της
σύντοµα στο Κέντρο Πολιτισµού «Ίδρυµα Σταύρος Νιάρχος»
συµπίπτει µε τη δροµολόγηση της επίλυσης των προβληµάτων
αυτών. 

Η Εθνική Βιβλιοθήκη εισέρχεται σε µια νέα φάση εκσυγχρονι-
σµού και εξοπλίζεται µε τα απαραίτητα εργαλεία, προκειµένου
να ανταποκριθεί στον νέο απαιτητικό ρόλο της. 

Ανοίγεται η προοπτική, οι υπηρεσίες όλων των βιβλιοθηκών
που θα συµµετέχουν στο δίκτυο ελληνικών βιβλιοθηκών, να
έχουν τη δυνατότητα εναρµόνισης µε τα διεθνή πρότυπα και τις
καλές διεθνείς πρακτικές. Αυτό, ασφαλώς, συνεπάγεται και την
επίτευξη οικονοµιών κλίµακας, καθώς και την ενθάρρυνση δηµι-
ουργικών συνεργειών µε τα Τµήµατα Βιβλιοθηκονοµίας-Αρχει-
ονοµίας των ανώτατων εκπαιδευτικών ιδρυµάτων, µε την Ένωση
Ελλήνων Βιβλιοθηκονόµων και Επιστηµόνων Πληροφόρησης και
µε τα πάσης φύσεως ερευνητικά κέντρα.

Ένα νέο θεσµικό πλαίσιο και µια τέτοια διάρθρωση και οργά-
νωση των βιβλιοθηκών όπως αυτή που επιχειρούµε, οδηγεί στα
επόµενα βήµατα του οδικού χάρτη, που είναι η αξιοποίηση του
βιβλίου και του θεσµού των βιβλιοθηκών ως εργαλείο εκπαίδευ-
σης, κατάρτισης, παιδείας και διά βίου µάθησης, η αξιοποίηση
των ψηφιακών εξελίξεων και η υιοθέτηση των νέων τεχνολογιών,
η ανάπτυξη σύγχρονων και περισσότερων βιβλιοθηκών ανά τη
χώρα και ιδιαίτερα εκεί όπου δεν υπάρχουν, η αξιοποίηση του
επιστηµονικού δυναµικού που κατέχει ειδικότητες γύρω από το
βιβλίο και η ενίσχυση της εκδοτικής δραστηριότητας στους το-
µείς της παραγωγής, της διακίνησης και της προβολής του βι-
βλίου.

Θα ήθελα στο σηµείο αυτό, κύριε Υπουργέ, να υπογραµµίσω
την ανάγκη µετεξέλιξης του Γενικού Συµβουλίου Βιβλιοθηκών ως
διυπουργικού οργάνου, το οποίο θα συγκροτήσει µια ενιαία πολι-
τική για τις βιβλιοθήκες συνολικά, προκειµένου να υπάρξει κοινή
στρατηγική, εξοικονόµηση πόρων και αποφυγή επικάλυψης δρά-
σεων. Προτείνω άµεσα να επεξεργαστούµε σχέδιο νόµου ως συ-
νέχεια του σηµερινού, που θα αφορά τις επιµέρους κατηγορίες
των βιβλιοθηκών –σχολικές, δηµοτικές, ερευνητικές, ακαδηµαϊκές
και άλλες- για ένα ενιαίο σύστηµα βιβλιοθηκών προσαρµοσµένο
στις σύγχρονες ανάγκες και απαιτήσεις.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ένα λεπτό, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαι βέβαιη ότι σήµερα οι άν-

θρωποι των βιβλιοθηκών και του βιβλίου, που από εκεί προέρχο-
µαι κι εγώ, µπορούν δίκαια να νιώθουν ικανοποίηση µε τις
ρυθµίσεις που προωθούµε µε το παρόν νοµοσχέδιο και όχι µόνο.
Η µόρφωση και η εκπαίδευση των Ελλήνων, ιδιαίτερα της νέας
γενιάς, προϋποθέτει και µια εθνική πολιτική για το βιβλίο, τις βι-
βλιοθήκες και τη φιλαναγνωσία.

Τα παραπάνω προϋποθέτουν τους αναγκαίους πόρους κι ένα
κίνηµα γνώσης και παιδείας το οποίο να την επιβάλει και να τη
στηρίξει. Μια εθνική πολιτική για το βιβλίο και τις βιβλιοθήκες
µπορεί να συµβάλλει ουσιαστικά στην οικονοµική και κοινωνική
ανάπτυξη της πατρίδας µας, πολύ περισσότερο τώρα που ταλα-
νίζεται ακόµα από την πολύχρονη κρίση.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-

ριστούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Εµµανουηλίδης από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΕΜΜΑΝΟΥΗΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένας χρόνος έχει περάσει από

τότε που ανέλαβε την ηγεσία της Νέας Δηµοκρατίας ο Κυριάκος

Μητσοτάκης, ο άνθρωπος µε τα τρία πτυχία, ο άνθρωπος που
βρήκε ότι τελικά Μοντεσκιέ και Ρουσσώ είναι ένα και το αυτό, ο
άνθρωπος που συµπεριφέρεται πολιτικά ως κακοµαθηµένο παιδί,
που όταν του πάρουν το παιχνίδι, φωνάζει χωρίς να αρθρώνει
λόγο αντιπολιτευτικό. Βρήκε κι ένα εξαιρετικό ηχείο, χαλκείο κα-
κόφωνο, τον λόγο του Αδώνιδος, που συχνά λείπει το πολιτικό
όνειδος από τις δηλώσεις του. Γιατί αν ερµηνεύσουµε σωστά
αυτά που χθες ειπώθηκαν, αγγίζουν τα όρια -θα έλεγα- όχι της
πολιτικής απρέπειας αλλά της υπονόµευσης ακόµη-ακόµη αυτής
της ίδιας της χώρας: «Να µην κλείσει η αξιολόγηση, να πέσει η
Κυβέρνηση, να πάµε σε εκλογές».

Αυτή είναι η µόνιµη επωδός του πολιτικού αντιπολιτευτικού
σας λόγου. Και ενώ αυτά λέτε σε ανοιχτά µικρόφωνα τηλεοπτι-
κών καναλιών, που δεν είναι τίποτε άλλο παρά χαλκεία της πολι-
τικής σας προπαγάνδας, την ίδια ώρα µέσα στις επιτροπές
βλέπουµε να αρθρώνεται ένας διαφορετικός λόγος, ένας λόγος
στοιχειώδους ευθύνης. Και αυτό δεν µπορούµε παρά να το ση-
µειώσουµε και στη διαδικασία στη διάρκεια αυτής της επιτροπής,
όταν µε σοβαρότητα, µε εγκυρότητα, µε αγωνία θα έλεγα, προ-
σεγγίζαµε άρθρο προς άρθρο όλο αυτό το νοµοθέτηµα, το οποίο
σε καµµία περίπτωση δεν έχει αυτό που από την πρώτη ανά-
γνωση θα λέγαµε, µια «οργανικότητα», ωστόσο είναι βαθιά στοι-
χισµένο µε τις ανάγκες επούλωσης αδυναµιών και πληγών του
εκπαιδευτικού συστήµατος. 

Θα ήθελα να πω επί τροχάδην, γιατί ο χρόνος είναι περιορι-
σµένος, µερικές από τις ρυθµίσεις που επιφέρει αυτό το νοµο-
σχέδιο. 

Στο πρώτο κεφάλαιο που περιέχει τα άρθρα 1, 2 και 3, ορίζεται
η ρύθµιση θεµάτων του Κρατικού Πιστοποιητικού Γλωσσοµά-
θειας, σύµφωνα µε τις αρχές που διέπουν το κοινό ευρωπαϊκό
πλαίσιο αναφοράς για τις γλώσσες. 

Με το νοµοσχέδιο βελτιώνονται οι συνθήκες λειτουργίας των
διενεργούµενων εξετάσεων, µε τη θεσµοθέτηση ηλεκτρονικών
εξετάσεων. Επιπρόσθετα καθιερώνεται δωρεάν το ηλεκτρονικό
φροντιστήριο για την υποστήριξη της ατοµικής προετοιµασίας
των υποψηφίων, υπογραµµίζοντας κατ’ αυτόν τον τρόπο την κοι-
νωνική ευαισθησία που επιδεικνύεται από την πλευρά της Κυβέρ-
νησης. 

Το δεύτερο κεφάλαιο αναφέρεται στη ρύθµιση θεµάτων της
Εθνικής Βιβλιοθήκης. Με τα συγκεκριµένα άρθρα 4, 5 και 6 ρυθ-
µίζονται τα θέµατα εύρυθµης λειτουργίας της Εθνικής Βιβλιοθή-
κης, λόγω της µετεγκατάστασής της στις νέες υποδοµές του
Κέντρου Πολιτισµού «Ίδρυµα Σταύρος Νιάρχος». 

Ιδιαίτερη έµφαση δίνεται έτσι, ώστε η Εθνική Βιβλιοθήκη να
αποτελεί τον θεµατοφύλακα του συνόλου της πνευµατικής πα-
ρακαταθήκης και την κιβωτό ενός µοναδικού πλούτου, στον
οποίο η πορεία της ελληνικής σκέψης και ιστορίας διαµέσου των
αιώνων καταγράφεται. 

Ειδικό ενδιαφέρον παρουσιάζει το άρθρο, στο οποίο η Εθνική
Βιβλιοθήκη αναλαµβάνει τον συντονισµό για την ανάπτυξη του
εθνικού δικτύου βιβλιοθήκης, ένα εθνικό δίκτυο που αποτελεί τον
ιµάντα εξακτίνωσης του πνευµατικού πλούτου στις εσχατιές της
επικράτειας. 

Με το τρίτο κεφάλαιο του νοµοσχεδίου ρυθµίζονται θέµατα
πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης, τα οποία αφο-
ρούν τους µαθητές και τις µαθήτριες και την εύρυθµη λειτουργία
των σχολικών µονάδων. Επιπρόσθετα ρυθµίζονται θέµατα εκπαι-
δευτικών, όπως η αναγνώριση προϋπηρεσίας µετά τον διορισµό
από ελεύθερο επάγγελµα ή εξαρτηµένη εργασία. 

Με µια σειρά διατάξεων τακτοποιούνται εκκρεµότητες που δυ-
σχεραίνουν τη λειτουργία των σχολικών µονάδων, όπως σχολικές
εκδροµές, µε τη µεταβιβαζόµενη αρµοδιότητα από το Υπουργείο
στις περιφέρειες, καθώς και τη δυνατότητα να µην υπολογίζονται
οι απουσίες από τα µαθήµατα έως δύο εβδοµάδες για µαθητές
και µαθήτριες µε εξαιρετικές επιδόσεις στις καλές τέχνες. Και
πολλά άλλα επιµέρους προβλήµατα τελικά ρυθµίζονται και αντι-
µετωπίζουν παθογένειες, οι οποίες υπήρχαν µέχρι σήµερα. 

Το ότι έχει τη µορφή του επείγοντος, νοµίζω αυτό εύκολα µπο-
ρεί κανείς να το απαντήσει, διότι είναι πιεστικός ο χρόνος στον
οποίο θα πρέπει να δώσει απάντηση το Υπουργείο, σε προβλή-
µατα που δεν παίρνουν αναβολή. 
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Θα επανέλθω από εκεί που ξεκίνησα, για να πω ότι σύµφωνα
µε τη φράση του πρώην Αρχηγού σας, «λαγός τη φτέρη έσειε,
κακό του κεφαλιού του», αναφερόµενος προφανώς στην εµµο-
νική απαίτηση για πρόωρες εκλογές. 

Και να το πω αλλιώς; Ο λαός λέει: Μην ξύνεστε στην γκλίτσα
του τσοπάνη. Τσοπάνης στην περίπτωσή µας είναι ο ελληνικός
λαός.

Κλείνω µε λίγους στίχους από τον Αναγνωστάκη:
«Το τι δεν πρόδωσες εσύ να µου πεις. Εσύ και οι όµοιοί σου

χρόνια και χρόνια, ένα προς ένα τα υπάρχοντά σας ξεπουλώντας
στις διεθνείς αγορές και τα λαϊκά παζάρια και µείνατε χωρίς
µάτια, για να βλέπετε, χωρίς τ’ αφτιά ν’ ακούτε, µε σφραγισµένα
στόµατα και δεν µιλάτε. Για ποια ανθρώπινα ιερά µάς εγκαλείτε;»

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε.

Τον λόγο έχει ο κ. Γάκης από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, αγαπητοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες, το

γεωστρατηγικό πλεονέκτηµα της Δωδεκανήσου βρίσκεται στην
πολιτική µας παράδοση, στην αναπτυξιακή προοπτική της κοινω-
νίας, της εκπαίδευσης, στην κατάκτηση της καινοτόµου γνώσης.

Βρίσκεται, επίσης, στη συµµετοχή στα εκπαιδευτικά και ερευ-
νητικά δίκτυα που αναπτύσσονται στην περιοχή µας, στις σύγ-
χρονες παιδαγωγικές και ερευνητικές προκλήσεις του εικοστού
πρώτου αιώνα, που θα χρησιµοποιεί τα συγκριτικά πλεονεκτή-
µατα της γεωγραφικής θέσης και της υποδοµής µε τις απαιτή-
σεις της οικονοµίας και της κοινωνίας της περιοχής. 

Στο πλαίσιο αυτό κάθε προσπάθεια βελτίωσης της εκπαιδευ-
τικής διαδικασίας στα νησιά µας θα πρέπει να οδηγεί σε στήριξη
των εκπαιδευτικών δοµών, µε άξονα τις υφιστάµενες τεχνογνω-
σίες και την εµπειρία των σχολών που λειτουργούν στην περιοχή
µας. 

Μέσα σε αυτό το πνεύµα χαιρετίζουµε την εκφρασµένη πολι-
τική βούληση του Υπουργού Παιδείας, για την ανάληψη πρωτο-
βουλίας που θα οδηγήσει στην αναβάθµιση της ΑΣΤΕΡ -είναι
ανώτερη σχολή τουριστικών επαγγελµάτων στη Ρόδο, µία παρό-
µοια έχουµε και στην Κρήτη- και στην αναβαθµισµένη επαναλει-
τουργία του τµήµατος των ξεναγών. Οι συνθήκες αλλάζουν, οι
απαιτήσεις είναι έντονες και αυξηµένες. Εποµένως η αναβάθµιση
αυτών των σχολών είναι πάρα πολύ κρίσιµο στοιχείο, για να αν-
τεπεξέλθει στις απαιτήσεις της τουριστικής πια σήµερα κοινω-
νίας. 

Μας προκαλεί, όµως, εντύπωση, ότι πριν από λίγο από αυτό
το Βήµα παράγοντες της Νέας Δηµοκρατίας, κυρίως, µας κου-
νούσαν το χέρι, γιατί µέσα σε δύο χρόνια δεν φροντίσαµε να ανα-
πληρώσουµε και να αποκαταστήσουµε την υποβάθµιση αυτών
των σχολών, που οι ίδιοι µε την πολιτική τους τόσα χρόνια έχουν
δηµιουργήσει.

Μας προκαλεί εντύπωση, επίσης, που µέσα σε αυτό το πνεύµα
ξεχνούν να µας πουν ότι µέσα σε ένα επικοινωνιακό κρεσέντο το
2014, δηλαδή λίγο πριν φύγουν από την εξουσία, έδιναν υποσχέ-
σεις ότι θα δηµιουργήσουν ξενόγλωσσα τµήµατα στο Πανεπιστή-
µιο Αιγαίου. Και όταν τους λέγαµε ποιος θα πληρώνει, έλεγαν «οι
αλλοδαποί». Όταν τους ρωτήσαµε ποιοι είναι οι αλλοδαποί, εκεί
όταν υπήρξε πρόβληµα από την Ευρωπαϊκή Ένωση και η Ευρω-
παϊκή Ένωση είπε ότι οι πολίτες της Ευρωπαϊκής Ένωσης δεν
είναι αλλοδαποί και θα πρέπει να έχουν την ίδια µεταχείριση που
έχουν οι Έλληνες φοιτητές, άρα να µην πληρώνουν στα πανεπι-
στήµια, εκεί το πράγµα τραβήχτηκε πίσω. Και αυτό δεν το λέµε.

Η ρύθµιση, όµως, κύριε Υπουργέ, του άρθρου 11 που καθορί-
ζει ως ελάχιστο αριθµό µαθητών τους τρεις για τη συγκρότηση
τµηµάτων σε ειδικά σχολεία, φοβάµαι ότι θα δηµιουργήσει, αργά
ή γρήγορα, προβλήµατα ειδικά στα ειδικά γυµνάσια και λύκεια,
στα επαγγελµατικά γυµνάσια και λύκεια και στα εργαστήρια ει-
δικής επαγγελµατικής εκπαίδευσης και κατάρτισης.

Βεβαίως αν η εκφρασµένη άποψη, η πολιτική βούληση και δέ-
σµευση από τον Υφυπουργό Παιδείας, τον κ. Μπαξεβανάκη, ότι
κανένα ειδικό σχολείο δεν θα κλείσει, κανένα παιδί που χρήζει ει-
δικής αγωγής δεν θα στερηθεί τη δυνατότητα εκπαίδευσης

οπουδήποτε και αν είναι το σπίτι του, από την πιο ορεινή περιοχή
µέχρι το πιο µικρό νησί, καλύπτει πολιτικά αυτούς τους όρους
του άρθρου 11.

Όµως, κύριε Υπουργέ, µένει µετέωρη η επιφύλαξη ως άρνηση
του Υπουργείου αυτή η πολιτική βούληση να νοµοθετηθεί. Μόνο
µε τη νοµοθέτηση που θα δίνει τη δυνατότητα στον Υπουργό Παι-
δείας ή στον περιφερειακό διευθυντή, µετά από σύµφωνη γνώµη
των κατώτερων βαθµίδων της εκπαίδευσης -παραδείγµατος
χάριν, του περιφερειακού διευθυντή- να συγκροτεί ο Υπουργός
Παιδείας τµήµατα σε έκτακτες περιπτώσεις µε λιγότερους από
τρεις µαθητές, χωρίς δηλαδή αριθµητικό περιορισµό, σε ειδικά
σχολεία της νησιωτικής και της ορεινής περιοχής.

Κύριε Υπουργέ, δεν µε προσέχετε αλλά δεν πειράζει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Θέλει

να ακουστεί ο κ. Γάκης.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, σας κάνει αντιπολί-

τευση ένας Βουλευτής της Συµπολίτευσης και νοµίζω ότι θα
έπρεπε να το προσέξουµε πιο πολύ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Ναι, ναι.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΑΚΗΣ: Ναι αλλά έκανα µια ολόκληρη οµιλία και
δεν ξέρω τι ακούσατε.

Τέλος το ρεζουµέ είναι, ότι έχετε την ευκαιρία να θωρακίσετε
τη δυνατότητα µόρφωσης παιδιών µε ιδιαιτερότητες απέναντι σε
κάθε συντηρητική αντίληψη, που µπορεί να εµφανίζεται σήµερα
ή αύριο. 

Εγώ, ως νησιώτης Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ, δεν αισθάνοµαι πε-
ρήφανος και σας ζητώ να βελτιώσετε αυτή τη ρύθµιση του άρ-
θρου 11, να πάρετε, δηλαδή, την πολιτική ευθύνη αλλά και τη
νοµοθετική δυνατότητα να νοµοθετήσετε, όπως είπα παραπάνω,
και τµήµατα µε λιγότερους από τρεις µαθητές εκεί όπου εκτά-
κτως και οριακά απαιτηθεί.

Είναι, εξάλλου, και συνταγµατική µας υποχρέωση που απορ-
ρέει από το άρθρο 101 παράγραφος 4 του Συντάγµατος.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε, κύριε Γάκη, και για τον χρόνο.

Κύριε Σεβαστάκη, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΕΒΑΣΤΑΚΗΣ: Σήµερα άκουσα µια από τις πιο

ενδιαφέρουσες οµιλίες από την πλευρά της Νέας Δηµοκρατίας,
αυτή του κ. Τζαβάρα. Ήταν ευφυής, όπως πάντα, και δοµηµένη,
όπως πάντα. Είπε κάτι, όµως, που νοµίζω ότι δείχνει µια αδυναµία
στη σύλληψη του προβλήµατος.

Η κρίση, είπε, έχει αναφορές στην παιδεία και τον πολιτισµό,
ενώ στην πραγµατικότητα η κρίση δοµείται πάνω σε ορισµένες
αντιλήψεις, δηλαδή σε ορισµένα χαρακτηριστικά που θα τα ανα-
ζητούσαµε στον τρόπο µε τον οποίο προσλαµβάνουµε, ερµη-
νεύουµε και βλέπουµε τον κόσµο. 

Δηλαδή η κρίση δοµείται πάνω σε ένα σύστηµα αξιών που ορ-
γάνωσε το πολιτικό σύστηµα στην Ελλάδα και του οποίου φαίνε-
ται ότι στρέβλωσε και τον τρόπο µε τον οποίο κατανοεί ο πολίτης
τον εαυτό του και τον τρόπο µε τον οποίο οργάνωσε την οικονο-
µία αυτού του τόπου.

Αυτού του είδους η σηµασιοδότηση φτάνει να έχει αντιφάσεις,
φτάνει να οργανώνει αυτή τη µεγάλη πολιτική δοκιµασία που
περνάµε όλοι και ως χώρα και ως λαός και ως πολιτικό σύστηµα
και ως κόµµατα και ως κοσµοθεώρηση.

Πάρα πολλοί Βουλευτές εστίασαν την κριτική τους, στο ότι το
νοµοσχέδιο έχει, κατά κάποιον τρόπο, έναν συµπιληµατικό χαρα-
κτήρα. Το εκπαιδευτικό πεδίο είναι, ούτως ή άλλως, ένα ευρύτατο
πεδίο, το οποίο εκκινεί από τα εργασιακά, από τις εργασιακές
σφαίρες, και καταλήγει στα αµιγώς πνευµατικά. Δηλαδή σχετίζεται
µε ανθρώπους που εργάζονται, που µισθοδοτούνται, σχετίζεται
µε δοµές, σχετίζεται µε αµιγώς πνευµατικά διακυβεύµατα. Είναι
ένα πολύπλευρο οικοδόµηµα, το οποίο έχει συχνά ασυνέχειες, αν-
τινοµίες, και κάθε νοµοθέτηση που προσπαθεί να συσχετιστεί µε
τόσα πολλά πεδία, αναγκαστικά έχει συµπιληµατικό χαρακτήρα.
Είναι δηλαδή ίδιον χαρακτηριστικό των νοµοθετήσεων, που αφο-
ρούν το εκπαιδευτικό σύστηµα η διαχείριση τόσων αντινοµιών,
γιατί είναι πολύπλευρο και πολυεστιακό.
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Μάλιστα ένα µέρος των συζητήσεων που γίνονται γύρω από
τα εκπαιδευτικά ζητήµατα, περιορίζονται σε θέµατα που έχουν
να κάνουν µε τις εργασιακές ταυτότητες, τις σχέσεις και το ερ-
γασιακό δίκαιο.

Εποµένως, αναγκαστικά, κάθε νοµοθέτηση –το έχουµε δει σε
πάρα πολλές περιπτώσεις- έχει αυτόν τον θραυσµατικό χαρα-
κτήρα. Σε τι προσπαθεί να απαντήσει αυτή η νοµοθέτηση, όπως
νοµίζω και άλλες της προηγούµενης περιόδου; Προσπαθεί να
απαντήσει σε µία νέα τελείως διαφορετική φάση που βρίσκεται
και η χώρα και το εκπαιδευτικό αίτηµα. Δηλαδή η εκτατική εκπαί-
δευση –να µορφωθούν όλοι- που ήταν ένα πολύ σοβαρό µετα-
πολεµικό διάβηµα και συναρτήθηκε και µε τον τύπο ανάπτυξης
της χώρας και τον τύπο παραγωγικής άρθρωσης της χώρας, έχει
κλείσει τον ιστορικό της κύκλο. 

Είµαστε σε µία τελείως διαφορετική φάση, όπου όχι µόνο
λόγω οικονοµικής κρίσης αλλά και λόγω κρίσης, θεώρησης και
ερµηνειών, πρέπει να συντάξουµε ένα νέο εκπαιδευτικό πρωτό-
κολλο. Αυτό πρέπει να γίνει µε έναν προσεκτικό, δηµοκρατικό και
εµπνευσµένο τρόπο, ώστε να εκµεταλλευτείς αυτά τα νέα χαρα-
κτηριστικά που έχει η νέα µόρφωση, η νέα ευφυΐα, εποµένως το
νέο σχολείο. 

Στον διάλογο για την παιδεία που διεξάγεται στην Επιτροπή
Μορφωτικών Υποθέσεων και που θα αναπτυχθεί µε διεύρυνση
της ακρόασης φορέων το επόµενο διάστηµα, τίθενται θέµατα
που µας δείχνουν τα εξής: Έχω έναν τύπο µαθητή που µαθαίνει
µε τελείως νέο τρόπο, έναν µαθητή που µπορεί µε πολυεστιακό
τρόπο να προσλαµβάνει τη γνώση, όχι µόνο τη µονοεστιακή
γνώση του βιβλίου, όχι µόνο τη µονοεστιακή εκφώνηση του δι-
δάσκοντα αλλά µία πολύπλευρη γνώση η οποία έρχεται µέσα
από πολλές διασταυρούµενες πηγές.

Η σύνδεση αυτών των πεδίων, λοιπόν, είναι το ενδιαφέρον.
Αυτό είναι το ζητούµενο σήµερα. Δεν είναι όπως είπε κάποιος:
«Τα Αρχαία Ελληνικά τα µειώσατε και άρα αυτό αποτελεί ένα
είδος, ας πούµε, θεωρησιακού ελαττώµατος της Αριστεράς». Το
πρόβληµα δεν είναι οι ηλικίες της γλώσσας αλλά η διαµόρφωση
µίας γλωσσικής αίσθησης. Άρα το πρόβληµα είναι να συνδέσεις
και να δεις τον τρόπο µε τον οποίο εννοιολογεί η γλώσσα και µε
τον οποίο εσύ µπορείς να βοηθηθείς να καταλάβεις και τον εαυτό
σου και το ηθικοκανονιστικό σύστηµα που σε συνθέτει και µέσα
από το οποίο λειτουργείς, να καταλάβεις τον τρόπο µε τον οποίο
απευθύνεσαι, αγαπάς και κοινωνικοποιείσαι.

Η διασύνδεση, λοιπόν, των ηλικιών της γλώσσας είναι πολύ
σοβαρό διάβηµα. Γι’ αυτό διαφώνησα µε το ερµηνευτικό σχήµα
που είχε χρησιµοποιήσει ο Νίκος Φίλης παλαιότερα, ότι δεν µπο-
ρούν τα Αρχαία Ελληνικά να διδάσκονται περισσότερες ώρες
από τα Νέα Ελληνικά. Δεν είναι θέµα ωρών. Είναι θέµα βάθους
και διασύνδεσης. 

Αυτός, λοιπόν, ο τύπος που νοµίζω ότι συγκροτεί τον νέο µα-
θητή, τον νέο δάσκαλο και το νέο σύστηµα ερωτηµάτων, είναι το
υπόστρωµα πάνω στο οποίο θεµελιώνεται και αυτή η νοµοθέ-
τηση. Νοµίζω ότι και η δηµοκρατική συµπεριφορά να παραλαµ-
βάνεις τις ιδέες και τις προτάσεις του πολιτικά αντιπάλου σου,
δείχνει ότι δεν υπάρχει ανασφάλεια στον τρόπο µε τον οποίο βλέ-
πουµε σήµερα την εκπαίδευση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Να θυµίσω µόνο, χρησιµοποιώντας το παράδειγµα της κ. Κε-
φαλίδου για το Μουσικό Σχολείο Δράµας, ότι πριν από δύο χρό-
νια τα µουσικά σχολεία βρίσκονταν σε µία τεράστια ανασφάλεια.
Ήταν η πρώτη χρονιά αυτή που διανύουµε από πέρυσι, που είχαν
ειδικότητες και λεωφορεία για τη µετακίνηση στην ώρα τους, στη
θέση τους και εποµένως δεν είχαµε σπατάλη γνωστικών, διδα-
κτικών εργατοωρών. Αυτό εγώ το θεωρώ δείγµα µίας βελτιωτι-
κής στροφής.

Το τελευταίο που θα ήθελα να πω είναι το εξής: Θα ήθελα,
αφού κάνατε αυτή την επίστεψη των σχολών στα Ιωάννινα, να
σας προτείνω να δείτε και την επίστεψη των σχολών …

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Στη Σάµο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΕΒΑΣΤΑΚΗΣ: Ακριβώς! Σας προτείνω να δείτε

την επίστεψη των λαµπρών τµηµάτων της Σάµου.
Αφού όλοι χρησιµοποίησαν την παραβολή του τόπου τους,

πρέπει και εγώ να περιγράψω, αυτό που συµβαίνει στο πολύ-
πλευρο Πανεπιστήµιο Αιγαίου -µε άλλο τρόπο λέµε τα ίδια πράγ-
µατα όλοι- που µπόρεσε να κάνει τη χωρική αδυναµία, τον
πολυκερµατισµό δηλαδή, προτέρηµα.

Με αυτές τις σκέψεις νοµίζω ότι το νοµοσχέδιο πρέπει να το
ενισχύσουµε και µε την ψήφο µας, όπως νοµίζω ότι θα συµβεί.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε.

Ο κ. Φίλης έχει τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένας συνάδελφος της Αξιωµα-

τικής Αντιπολίτευσης µάς υπενθύµισε ότι ο Πρωθυπουργός στην
πρώτη συνεδρίαση που κάναµε ως Κυβέρνηση της Αριστεράς
εδώ στη Βουλή, είχε πει ότι η Κυβέρνησή µας είναι κάθε λέξη του
Συντάγµατος. Και παρ’ ότι έχουν συµβεί πολλά από τότε, εµείς
έχουµε την περηφάνεια και την πολιτική επιλογή να επαναλά-
βουµε, ότι ναι είµαστε κάθε λέξη του Συντάγµατος. Και δεν είναι
λόγια αυτά, για την παιδεία µιλάµε.

Άρθρο 16, παράγραφος 2. «H παιδεία αποτελεί βασική απο-
στολή του κράτους και έχει σκοπό την ηθική, πνευµατική, επαγ-
γελµατική και φυσική αγωγή των Ελλήνων, την ανάπτυξη της
εθνικής και θρησκευτικής συνείδησης και τη διάπλασή τους σε
ελεύθερους και υπεύθυνους πολίτες».

Η καταληκτική φράση είναι και προσταγή, εµπεριέχει όλα και
ερµηνεύει όλα όσα παραπάνω αναφέρονται στο άρθρο του Συν-
τάγµατος. Τη διάπλαση των πολιτών σε ελεύθερους και υπεύθυ-
νους πολίτες.

Λέει τίποτα το Σύνταγµα για την εκπαίδευση, ότι πρέπει να
προχωρήσει τον ανταγωνισµό ανάµεσα στους πολίτες, ότι πρέπει
να ιδιωτικοποιήσουµε το δικαίωµα στη µόρφωση, ότι πρέπει να
προωθήσουµε τη θρησκοληψία, τον εθνικισµό, την ξενοφοβία,
την αρχαιοπληξία; Όχι τίποτα από όλα αυτά. Αυτά που λέει και
τα ερµηνεύει είναι «τη διάπλαση των πολιτών σε ελεύθερους και
υπεύθυνους πολίτες». 

Είναι κρίµα, όταν µερικοί επιχειρούν επιλεκτική αναφορά στο
άρθρο του Συντάγµατος µόνο στο «εθνικής και θρησκευτικής συ-
νείδησης» και συρρικνώνουν και αλλοιώνουν και συκοφαντούν
την έννοια της εθνικής και θρησκευτικής συνείδησης. Το τονί-
ζουµε. Αυτό είναι το πρόσηµο το ιδεολογικό, το αριστερό, στο
οποίο αναφερόµαστε. Είναι ένα πρόσηµο µιας παιδείας ποιότη-
τας και ισότητας. 

Σε συνθήκες δύσκολων δηµοσιονοµικών καταναγκασµών είµα-
στε αναγκασµένοι και εµείς να προωθούµε κάθε λέξη του Συν-
τάγµατος για την παιδεία και πρώτα πρώτα να αναβαθµίζουµε µε
έργα το δηµόσιο σχολείο, το οποίο οι προηγούµενες κυβερνή-
σεις του παλαιοκοµµατισµού το απαξίωσαν µε απολύσεις και µια
δυσφήµιση συνολικά για οτιδήποτε είναι δηµόσιο.

Να αναβαθµίσουµε το δηµόσιο σχολείο, σηµαίνει πρώτα
πρώτα µια καλή και χρηστή διαχείριση των πόρων, των ανθρώ-
πινων κατ’ αρχάς πόρων, αλλά και όλων των πόρων του σχο-
λείου, του εκπαιδευτικού συστήµατος. Το πετύχαµε φέτος µετά
από πολλά πολλά χρόνια µε πολύ λιγότερα χρήµατα και µε πίεση
για περισσότερες προσλήψεις αναπληρωτών, λόγω του φαινο-
µένου της αδιοριστίας που ενδηµεί στον χώρο της εκπαίδευσης
και του υπόλοιπου δηµόσιου τοµέα λόγω των µνηµονίων. 

Κατορθώσαµε τα σχολεία να λειτουργήσουν από την πρώτη
ηµέρα µε όλους τους εκπαιδευτικούς, µε τα βιβλία, µε όλες τις
εκπαιδευτικές προϋποθέσεις που είναι αναγκαίες για να αναβαθ-
µίζεται η συνείδηση του κόσµου, των πολιτών, των σχολείων. Και
δεν είναι τυχαίο, ότι αυτή η συνείδηση πως αναβαθµίζεται το δη-
µόσιο σχολείο, εντυπώνεται και στις διάφορες έρευνες κοινής
γνώµης. 

Για παράδειγµα έχω µπροστά µου –και το λέω- τις εξαµηνιαίες
τάσεις της MRB, τις εξαµηνιαίες τάσεις της κοινής γνώµης του
2015-2016 σε σύγκριση µε του 2014, µε τα συντρίµµια που µας
άφησαν οι κυβερνήσεις ΠΑΣΟΚ-Νέας Δηµοκρατίας και γενικά οι
κυβερνήσεις των µνηµονιακών θιάσων.

Το 2015 και το 2016, µε κυβερνήσεις ΣΥΡΙΖΑ και σε δύσκολες
συνθήκες και εν µέσω πολλών ψευδαισθήσεων και µπρος-πίσω,
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κατορθώσαµε να ανεβάσουµε ψηλά στην κορυφή το κύρος της
δηµόσιας εκπαίδευσης στη συνείδηση των Ελλήνων πολιτών.

Και αυτή τη µάχη που είναι µάχη εθνικής σηµασίας, που είναι
µάχη δηµοκρατικής τάξης, που είναι µάχη που εντάσσει µε ου-
σιαστικό τρόπο τη χώρα µας στο ευρωπαϊκό πλαίσιο, αυτή τη
µάχη είµαστε υποχρεωµένοι να τη δώσουµε, απέναντι στις σει-
ρήνες που µας λένε ότι το δηµόσιο σχολείο καταρρέει και πρέπει
να γίνουν όλα ιδιωτικά. 

Αυτή τη µάχη πρέπει να τη δώσουµε, απέναντι σε αυτούς που
δεν θέλουν να αυξήσουν τις δαπάνες για την παιδεία, όπως κά-
νουµε σέντς σέντς εµείς, αλλά θέλουν να βάλουν τα κουπόνια
στην εκπαίδευση. Δηλαδή µιλούν για σχολεία πολλών ταχυτήτων
εις βάρος της δηµόσιας εκπαίδευσης. 

Αυτή τη µάχη πρέπει να τη δώσουµε, απέναντι σε αυτούς οι
οποίοι έδωσαν υστερική µάχη εδώ µέσα τον Αύγουστο εναντίον
του νοµοσχεδίου για την ιστορία της ιδιωτικής εκπαίδευσης.
Έδωσαν υστερική µάχη -και εννοώ τη Νέα Δηµοκρατία- που ακύ-
ρωνε ακόµη και τη δική τους ιστορική διαδροµή. Ακύρωνε και το
Σύνταγµα, το οποίο ψηφίστηκε µε δική τους πρωτοβουλία και κα-
τοχύρωνε την εποπτεία του κράτους στην ιδιωτική εκπαίδευση. 

Και σήµερα ολοκληρώνουµε αυτό το βήµα της κατοχύρωσης
της ιδιωτικής εκπαίδευσης, της εποπτείας του κράτους στην
ιδιωτική εκπαίδευση µε τη συγκρότηση της υπηρεσίας στο
Υπουργείο Παιδείας για την ιδιωτική εκπαίδευση. Η εκπαίδευση,
λοιπόν, δεν είναι ένα αγοραίο εµπόρευµα αλλά ένα στοιχείο που
συγκροτεί την προσωπικότητα και διαπλάθει ελεύθερους και
υπεύθυνους πολίτες. 

Βεβαίως η καλή και χρηστή διαχείριση προϋποθέτει και κάτι
άλλο πέρα από τη δουλειά, τον προγραµµατισµό και τους καθη-
µερινούς στόχους. Και εκεί δώσαµε εξετάσεις και το πετύχαµε.
Προϋποθέτει και έναν ορίζοντα µεταρρυθµίσεων, διότι το σχο-
λείο όπως είναι σήµερα το έχουµε νοικοκυρέψει και λειτουργεί
µε αξιοποίηση όλων των πόρων. Όµως χρειάζεται και µεγάλες
αλλαγές, στις οποίες αναφέρθηκε ο Υπουργός της Παιδείας.
Αυτές οι αλλαγές είναι σηµαντικές και τις έχουµε µελετήσει και
προγραµµατίσει µαζί και νωρίτερα. 

Δεν θα ήθελα να αναφερθώ στο σύνολο των αλλαγών αυτών
αλλά σε δύο σηµαντικά στοιχεία. Το πρώτο είναι η ειδική αγωγή,
η οποία ήταν µια ξεχασµένη υπηρεσία στο µισοσκόταδο της εκ-
παίδευσης και αφορούσε δεκάδες χιλιάδες παιδιά και οικογέ-
νειες σε όλη την Ελλάδα και την οποία εµείς µέσα σε δύσκολες
δηµοσιονοµικές συνθήκες τη βάλαµε στο επίκεντρο της εκπαι-
δευτικής µας πολιτικής. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Για πρώτη φορά υλοποιούµε προγράµµατα συνεκπαίδευσης
µαθητών ειδικών σχολείων µε µαθητές σχολείων γενικής εκπαί-
δευσης. Σπάµε τα γκέτο! 

Για πρώτη φορά θα εκδώσουµε υπουργική απόφαση για τη
λειτουργία των τµηµάτων ένταξης, µε σκοπό να εκσυγχρονί-
σουµε τον τρόπο υποστήριξης των µαθητών που έχουν ανάγκη
ειδικής εκπαιδευτικής παρέµβασης. 

Ιδρύσαµε εκατοντάδες τµήµατα ένταξης. Ιδρύσαµε εκατόν
ογδόντα ειδικά δηµοτικά σχολεία. Ιδρύσαµε γυµνάσια και λύκεια
που αφορούν τα παιδιά µε ειδικές ανάγκες. Πολλά πράγµατα κά-
ναµε! 

Και σε µια αντίληψη µε την οποία θέλουµε να αναβαθµίσουµε
ακόµη πιο πολύ την ειδική αγωγή, σκεφτόµαστε από πέρυσι να
υπάρξουν, εφόσον και οι γονείς έχουν ενδιαφέρον, ολοήµερα
σχολεία, ειδικά δηµοτικά σχολεία για τα παιδιά που έχουν ειδικές
ανάγκες. 

Θα µπορούσα να πω και άλλα πράγµατα. Όµως στέκοµαι σε
ένα χρόνιο αίτηµα του αναπηρικού κινήµατος. Από αύριο, µετά
την ψήφιση του νοµοσχεδίου, σταµατά να ισχύει ο απαράδεκτος
αποκλεισµός των ΑΜΕΑ, από τη δυνατότητα να δώσουν εξετά-
σεις στις ανώτερες σχολές χορού και δραµατικής τέχνης. Αυτά
µπορούµε να κάνουµε, τα οποία ενισχύουν την αξιοπρέπεια των
ανθρώπων µε ή χωρίς χρήµατα. Όµως, επαναλαµβάνω, υπα-
κούοντας στο άρθρο του Συντάγµατος για τη διάπλαση ελεύθε-
ρων και υπεύθυνων πολιτών. 

Είχαµε προγραµµατίσει και άλλα πράγµατα και στα οποία προ-

χωρά σήµερα το Υπουργείο. Ο κύριος Υπουργός αναφέρθηκε
στη θεµατική εβδοµάδα. Δυστυχώς η θεµατική εβδοµάδα που
έχει προγραµµατιστεί µε µεγάλη επιµέλεια από το Ινστιτούτο Εκ-
παιδευτικής Πολιτικής, αφορά τη συζήτηση στο σχολείο ζητηµά-
των µπροστά στα οποία οι οικογένειες είναι αµήχανες όπως τα
ζητήµατα της εφηβείας. 

Μιλώ για το θέµα της διατροφής -όπως ξέρετε, θερίζει η παι-
δική παχυσαρκία στη χώρα µας- το θέµα των εθισµών -τσιγάρα,
ναρκωτικά αλλά και τάµπλετ, ο ηλεκτρονικός εθισµός- και το
θέµα της σεξουαλικής ενηµέρωσης. Πρόκειται για µεγάλα προ-
βλήµατα, που αµήχανη η ελληνική οικογένεια δεν µπορεί να τα
αντιµετωπίσει. Και το σχολείο; Και αυτό δεν µπορεί αν δεν το ορ-
γανώσουµε. Και τα συγκεντρώνουµε για αυτή τη συζήτηση, που
έχει µεγάλη εµβληµατική σηµασία, µία εβδοµάδα τον Μάιο.

Ακούσαµε αντιδράσεις, µερικές από διάφορους ρασοφόρους
που εκπροσωπούν το µεσαιωνικό κλίµα στη χώρα µας. Τις περι-
µέναµε. Από άλλους, όµως, που γράφουν και άρθρα της ναρκο-
κουλτούρας που µπαίνει στο σχολείο µε αυτά τα πράγµατα -και
εννοώ από αρθρογραφία του «Ριζοσπάστη» για παράδειγµα- δεν
το περιµέναµε έτσι. Τόσο, λοιπόν, επίµονο είναι το µέτωπο του
κοινωνικού συντηρητισµού και των αντιδραστικών αντιλήψεων
µέσα στην κοινωνία, όπου αθροίζει τόσο ετερογενείς πολιτικές
και κοινωνικές δυνάµεις;

Ακούσαµε και την ΟΛΜΕ. Μια απάντηση η οποία είναι «όχι γιατί
δεν είµαστε έτοιµοι, γιατί δεν θέλουµε, γιατί δεν µπορούµε».
Θολά πράγµατα. Εµείς ξέραµε τους καθηγητές, τους δασκάλους
να είναι πρωτοπόροι, να οργανώνουν τις ευκαιρίες αυτές πρώτοι,
να είναι µπροστά και όχι να δηµιουργούνται αντιλήψεις ότι δεν
µπαίνουν µπροστά και όχι µόνον δεν µπαίνουν µπροστά, µπαί-
νουν και αντίθετα σε αυτή την αντίληψη της προοδευτικής µε-
ταρρύθµισης στο σχολείο.

Υπάρχουν και άλλες αλλαγές στα σχολεία, που έχουν δροµο-
λογηθεί και που θα ολοκληρωθούν στον χρόνο τους. 

Είναι -πρώτον- το µάθηµα των Θρησκευτικών που άλλαξε από
φέτος, τα βιβλία που θα υπάρξουν του χρόνου, οι επιµορφώσεις
των καθηγητών που γίνονται από φέτος. 

Δεύτερον, είναι η αλλαγή στα προγράµµατα και στα βιβλία της
Ιστορίας. 

Τρίτον, είναι η αλλαγή που αφορά τη διδασκαλία της γλώσσας.
Και εδώ δεν θα ήθελα να αρχίσουµε τη συζήτηση πρόχειρα µε-
ταξύ µας. 

Και τέταρτον, είναι η ενιαία διδασκαλία των φυσικών επιστη-
µών στα γυµνάσια.

Είναι µεγάλες αλλαγές στο περιεχόµενο που δίδει νόηµα στις
αλλαγές στη δοµή του εκπαιδευτικού συστήµατος. 

Υπάρχουν και άλλα ζητήµατα, που δεν θα ήθελα να αναφερθώ,
γιατί ο χρόνος έχει προχωρήσει, και τα οποία, όµως, θα ήθελα
απλώς να θίξω.

Το πρώτο είναι, ότι από τη συζήτηση εδώ προέκυψαν πολλά
αρνητικά στερεότυπα και παθογένειες του παλαιοκοµµατικού συ-
στήµατος. Σε µία αναφέρθηκε εύστοχα ο κύριος Υπουργός. Ο
τοπικισµός. Θέλω να είµαι καθαρός. Ο τοπικισµός δεν αφορά ένα
µόνο κόµµα, είναι οριζόντιος. Έχει να κάνει µε ψηφοθηρία και,
δυστυχώς, επαναλαµβάνω είναι οριζόντιος. Αν θέλουµε να
έχουµε µια νέα αρχή για τη χώρα µας στην εκπαίδευση, πρέπει
να φύγουµε από αυτόν τον πειρασµό της ψηφοθηρίας.

Ένα στοιχείο θέλω να αναφέρω µόνο. Την ιστορία της µειονο-
τικής εκπαίδευσης. Άκουσα τον στρατηγό, τον κ. Δηµοσχάκη,
που είπε διάφορα πράγµατα. Δεν αλλάζουµε κάτι φοβερό και
τροµερό. Ο νόµος για το τµήµα της Θεσσαλονίκης ψηφίστηκε το
2011 επί της κ. Διαµαντοπούλου. Αυτό ενισχύουµε. Και δεν στέλ-
νουµε τον κόσµο στην Αλεξανδρούπολη, διότι αυτό σηµαίνει
άλλα δύο χρόνια σπουδών. Δηλαδή για να γίνεις δάσκαλος σε
µειονοτικό σχολείο, πρέπει να σπουδάζεις έξι χρόνια. Δεν πάει
κανείς. Δεν πάει κανείς! Τέσσερα είναι τα χρόνια σπουδών.

Άρα στο ελληνικό πανεπιστήµιο στη Θεσσαλονίκη που υπάρχει
υποδοµή και λειτουργεί το τµήµα από το 2011, δίνουµε την αρ-
µοδιότητα να βγαίνουν τετραετούς φοίτησης καθηγητές, δάσκα-
λοι για τα µειονοτικά σχολεία. Ας σταµατήσουµε εκεί και ας µη
µετατρέψουµε τον τοπικισµό σε έναν δηλητηριώδη εθνικισµό µε-
ταξύ µας.
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακούσαµε και άλλα που συνι-
στούν παθογένειες του παλαιοκοµµατισµού. Η αντιπαράθεση
ανάµεσα στην Αθήνα, στο κράτος των Αθηνών, και στην επαρχία,
στην περιφέρεια. Υπάρχουν ανισότητες; Βεβαίως και υπάρχουν.
Όχι έτσι σχηµατικά. Υπάρχουν ανισότητες, οι οποίες αντικατο-
πτρίζουν πολιτική ισχύ των προηγούµενων ετών που αφορά τις
διάφορες περιοχές της χώρας. 

Επιφανείς Υπουργοί που έκαναν ρουσφέτια ή έκαναν ορθές
πολιτικές επιλογές ανάπτυξης στις περιοχές τους, χιλιάδες διο-
ρισµένοι από συγκεκριµένους νοµούς στην εκπαίδευση και από
αλλού όχι -τα ξέρουµε αυτά δεν είναι κρυφά πράγµατα- κονδύλια
τα οποία χάθηκαν για την ίδρυση στο πουθενά πανεπιστηµιακών
τµηµάτων, για να «ικανοποιήσουµε» τοπικές, δηλαδή ψηφοθηρι-
κές, ανάγκες και µετά αρχίζουν να κλείνουν.

Ε, λοιπόν, το µεγάλο πρόβληµα δεν είναι η σχέση αυτή, το
αθηναϊκό κράτος που καταβροχθίζει την περιφέρεια. Υπάρχουν
τέτοιες πλευρές. Δεν το υποτιµώ καθόλου. Το βασικό είναι το πε-
λατειακό κράτος είτε εδώ είτε στην επαρχία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Υπουργέ, παρακαλώ να ολοκληρώσετε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε.
Κι εµείς στο Υπουργείο Παιδείας έχουµε δώσει δείγµατα, ότι

δεν ακολουθήσαµε την πεπατηµένη του παλαιοκοµµατισµού. Δεν
κάναµε καµµιά αλλαγή στους γενικούς διευθυντές του Υπουρ-
γείου Παιδείας -καµµιά αλλαγή- και είχαµε άψογη συνεργασία
µαζί τους. 

Δεύτερον, δεν αλλάξαµε κανέναν επικεφαλής κρίσιµων δοµών,
όπως είναι ο «ΔΙΟΦΑΝΤΟΣ» και η ΕΔΕΤ. Καµµιά αλλαγή. Αντιθέ-
τως ενισχύσαµε τις διοικήσεις τις οποίες βρήκαµε στη βάση ενός
σχεδιασµού υπέρ του δηµοσίου συµφέροντος.

Κυρία Πρόεδρε, επιτρέψτε µου να τελειώσω µε µία µόνο ανα-
φορά. 

Η συζήτηση που γίνεται σήµερα µε πρόσηµο ιδεολογικό το
Σύνταγµα, δεν αφορά µόνο την εκπαίδευση. Αφορά όλη την προ-
σπάθεια της Κυβέρνησης να πετύχει τη δεύτερη αξιολόγηση, να
την πετύχει µε σεβασµό στο Σύνταγµα, χωρίς να προκαταλάβει
µε αποφάσεις σήµερα την πολιτική άλλων κυβερνήσεων, µε σε-
βασµό στην εκλογική επιλογή που θα γίνει όταν έρθει η ώρα, µε
σεβασµό στην αντίληψη ότι η πολιτική που διατρέχει τις κοινω-
νίες µας, είναι από τη µια η υποστήριξη του κοινωνικού κράτους
και από την άλλη ο νεοφιλελευθερισµός. Αυτή η πολιτική σύγ-
κρουση, η οποία, όπως ξέρετε και όπως καταλαβαίνετε, έχει και
πολιτικά κόµµατα από εδώ και από εκεί, είναι που επιβάλλει σε
όλους να ξεφύγουν από το καθεστώς του Πόντιου Πιλάτου και
να πάρουν θέση. Ή, λοιπόν, µε το κοινωνικό κράτος σε µια προ-
οπτική ανάπτυξης της οικονοµίας και δηµοκρατικής πορείας της
χώρας ή σε ένα πισωγύρισµα, σε µια παλινόρθωση ακροδεξιάς
αντίληψης, που όλο και πιο πολύ κερδίζει έδαφος στο πλαίσιο
των συντηρητικών δυνάµεων και στη χώρα µας και στην Ευρώπη.
Γιατί µπροστά µας -σε λίγο θα το δείτε- δεν θα έχουµε να κά-
νουµε µε τα «προβατάκια» της Νέας Δηµοκρατίας. Θα έχουµε να
κάνουµε µε τους «λύκους» του Τραµπ.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε, κύριε Φίλη, αλλά πήρατε σχεδόν τον τριπλάσιο χρόνο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Υπό την ανοχή σας, κυρία Πρόεδρε. Δεν
τον πήρε από µόνος του.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Είναι
πρώην Υπουργός, κύριε συνάδελφε. Έκανα µια παρέµβαση. Τι
άλλο να κάνω; Υπό την ανοχή µου το παραδέχοµαι.

Ο κ. Μιχελής έχει τον λόγο για πέντε λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Επτά, λεπτά, κυρία Πρόεδρε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΙΧΕΛΗΣ: Εγώ συνήθως είµαι συντοµότερος

από τον χρόνο που µου δίνετε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Οι

άλλοι έτσι κι αλλιώς θα τον παραβιάσουν, όσο και να τους πω.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΙΧΕΛΗΣ: Ευχαριστώ για την προτροπή να τον

παραβιάσω κι εγώ.
Απ’ ό,τι φαίνεται, κύριοι συνάδελφοι, ο κουρνιαχτός που φά-

νηκε να σηκώνεται τη Δευτέρα στην Επιτροπή Κοινωνικών Υπο-

θέσεων, καταλάγιασε σήµερα. Έτσι για να θυµίσουµε µια έκ-
φραση ενός παλαιότερου πολιτικού.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΙΧΕΛΗΣ: Συγγνώµη Μορφωτικών Υποθέσεων.

Καταλάγιασε υποθέτω όχι λόγω κόπωσης αλλά επειδή επιβεβαι-
ώθηκε η αρχική µου εκτίµηση ότι σε πάρα πολλά συµφωνούµε.
Βέβαια επιβεβαιώθηκε η αρχική µου εκτίµηση, ότι η Αντιπολί-
τευση σύσσωµη θα ψάξει να βρει από δευτερεύοντα ζητήµατα
αντιρρήσεις, ώστε να µπορέσει να δικαιολογήσει την ψήφο της.
Αυτό είναι θεµιτό µέσα στα κοινοβουλευτικά πλαίσια.

Επισηµαίνω και πάλι, ότι αγνοήθηκε η πολυπλοκότητα της νο-
µοθεσίας της εκπαίδευσης είτε εκ προθέσεως είτε από άγνοια.
Όπως και να είναι, όµως, αυτό οδήγησε σε ορισµένες λανθασµέ-
νες εκτιµήσεις πολλών συναδέλφων.

Εγώ δεν είµαι από αυτούς που θα πω ότι το Κεφάλαιο Γ’ και
το Κεφάλαιο Δ’ δεν είχε µια συρραφή επιµέρους νοµοθετηµά-
των.

Είµαι από αυτούς που θα βάλω το ρητορικό ερώτηµα. Θα
έπρεπε, λοιπόν, για κάθε µία από αυτές τις ρυθµίσεις που φέ-
ραµε, να έχουµε και ένα χωριστό σχέδιο νόµου, που θα έλεγε,
απουσίες -αποφάσεις επ’ αυτών- ειδική αγωγή κ.λπ.; Δεν είναι
δυνατόν. Είναι τόσο πολύπλοκη και πολυδαίδαλη η νοµοθεσία
της εκπαίδευσης για όσους έχουν ασχοληθεί µε αυτό και τη γνω-
ρίζουν -όπως και οι άλλες νοµοθεσίες- που θα έπρεπε να το ανεχ-
θούµε αυτό και να σταθούµε επί της ουσίας της κάθε πρότασης.

Να προχωρήσω λίγο σε σχολιασµό ορισµένων συγκεκριµένων
άρθρων που θίγουν καίρια ζητήµατα. Καθαρισµός σχολείων. Αν
θυµάµαι καλά το 2007 ή 2008, ο σηµερινός Πρόεδρος της Δηµο-
κρατίας, ο κ. Παυλόπουλος, ως Υπουργός τότε Εσωτερικών, µο-
νιµοποίησε τις καθαρίστριες, αυτές που είχαν συγκεκριµένο
χρόνο συνολικής προϋπηρεσίας, οι οποίες στο σύνολο δεν επαρ-
κούσαν για την καθαριότητα των σχολείων. Και καταλήξαµε σε
δύο διαφορετικών ρυθµίσεων εργασιακές σχέσεις. Στις µόνιµες
που εντάχθηκαν στους δήµους, και στις επί συµβάσει που σε
αυτές τώρα δίνουµε παράταση.

Ρητορικό ερώτηµα και πάλι. Υπάρχει πρόταση γι’ αυτές; Να µη
δώσουµε παράταση; Να τις νοµιµοποιήσουµε; Το επιτρέπουν σή-
µερα οι θεσµοί; Εγώ στην πρωτοµιλία µου είπα ότι είναι ένα καί-
ριο ζήτηµα που πρέπει να λυθεί ριζικά και τελεσίδικα προς αυτή
την κατεύθυνση. Συνεπώς σχολιασµοί ότι φέρνετε πρόχειρα για
καθαρίστριες κ.λπ., δεν στέκουν.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Δεύτερο ζήτηµα. Το 2004 -και εδώ θα θίξω ένα πρόβληµα ορι-
σµένων συναδέλφων- οι ασχολούµενοι µε την ολυµπιακή παιδεία
και εθελοντές στους Ολυµπιακούς Αγώνες καθηγητές Φυσικής
Αγωγής, ήταν περίπου τέσσερις χιλιάδες και πλέον. Δεσµεύτηκε
τότε η κ. Γιαννάκου -δεν κρίνω αν ήταν σωστό ή όχι, πάντως δεν
συναρτώταν µε τις ανάγκες γυµναστών των σχολείων- να τους
διορίσει. Όσοι τότε ήµασταν στελέχη της εκπαίδευσης, προσπα-
θήσαµε να δούµε πώς θα τους κατανείµουµε και πάντα περίσ-
σευαν. Τώρα µας δίνεται µια ευκαιρία, να αξιοποιηθούν αυτοί οι
συνάδελφοι µας στα προγράµµατα αθλητισµού, κολύµβησης
κ.λπ., και αντί να είναι στο σχολείο τους ως υπεράριθµοι, να είναι
στο διπλανό γυµναστήριο. Μάλιστα εγώ έκανα και µια παρέµ-
βαση όταν συζητάγαµε, να πάει εξ ολοκλήρου κάποιος για να
είναι πιο ευέλικτα τα προγράµµατα. Υπάρχει άποψη -και την
άκουσα-, η οποία λέει να µην πάνε εκεί, διότι τους κυνηγάµε,
τους ταλαιπωρούµε κ.λπ.; Δεν νοµίζω ότι στηρίζεται αυτή η
άποψη.

Τρίτο θέµα. Ιδιωτική εκπαίδευση υπό διωγµό. Γιατί; Το καλο-
καίρι µας είπαν µπολσεβίκους, ότι τη σοβιετοποιούµε κ.λπ., γιατί
απλά επανήλθε το Υπουργείο Παιδείας ως ο υπεύθυνος για τον
έλεγχο της λειτουργίας της, έναντι του Υπουργείου Εργασίας
Τµήµα Εµπορίου που είχε κάνει ο κ. Αρβανιτόπουλος. Και που
επανήλθαµε; Επανήλθαµε στα νοµοσχέδια της κ. Γιαννάκου και
της κ. Διαµαντοπούλου, µε βάση τα οποία ο διευθυντής εκπαί-
δευσης έλεγχε τα σχολεία αν τηρούν το ωρολόγιο πρόγραµµα,
αν τηρούν το αναλυτικό πρόγραµµα, αν αυτός που διδάσκει Φυ-
σική είναι φυσικός, αν αυτός που διδάσκει Μαθηµατικά είναι µα-
θηµατικός, δηλαδή αν λειτουργούν όπως τα σχολεία. Δεν
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αντιλαµβάνοµαι τη λεγόµενη ευελιξία και αυτονοµία της επαγ-
γελµατικής εκπαίδευσης. 

Βέβαια αντιλαµβάνοµαι γιατί ενοχλούνται από την εφαρµογή
του myschool. Γιατί εκεί καταγράφεται και ο αριθµός µαθητών
και ο αριθµός καθηγητών και είναι οι µόνες επιχειρήσεις, κατά
την άποψή τους, που δεν µπορούν ούτε να κρύβουν ούτε να φο-
ροδιαφεύγουν.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω µε µερικές απόψεις. Έµεινα έκπληκτος µε αυτό που
άκουσα από τον κ. Τασούλα. Το διαβάζω όπως το είπε: «Η παι-
δεία υπήρξε το πρώτο θύµα της Μεταπολίτευσης». Έλεος, κύριοι
συνάδελφοι. Αυτό αφήνει το υπονοούµενο, ότι, ευτυχώς, είχαµε
τη δικτατορία και είχαµε µια παιδεία εθνοπρεπή κ.λπ.. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Δεν υπήρξε το πρώτο θύµα. Κάτω από το κίνηµα τότε του αν-

τιδικτατορικού αγώνα έγιναν µεταρρυθµίσεις που σας τις απα-
ριθµώ. Ο ν.309/76, επαναφορά της µεταρρύθµισης
Παπανούτσου από τον δεξιό κ. Ράλλη, που επανέφερε τη δηµο-
τική ως επίσηµη γλώσσα του σχολείου.

Ο ν.1566/1985 -και σταµατώ µε αυτά- γλώσσα δηµοτική. Κοι-
τάξτε, γεµίσαµε από αρχαιολάτρες που δεν είναι αρχαιογνώστες.
Θα αναφέρω τρεις σπουδαίους διανοούµενους. Μπαζίλ Μπερν-
στάιν, Πιερ Μπουρντιέ, Τσόµσκι. Και οι τρεις λένε, ότι όταν το
σχολείο δεν διδάσκει τη γλώσσα που ο µαθητής µιλάει στη γει-
τονιά του, στο σπίτι του, τον οδηγεί έξω από αυτό. Τότε που δί-
δασκαν την Αρχαία Ελληνική γλώσσα ως γλώσσα του
δηµοτικού…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Και να κλείσετε,
κύριε Μιχελή.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΙΧΕΛΗΣ: Κλείνω µε αυτό. 
Τότε που δίδασκαν στις αρχές της δεκαετίας του ’20 την Αρ-

χαία Ελληνική γλώσσα και την αυστηρή αρχαΐζουσα ως γλώσσα
του δηµοτικού, ο αναλφαβητισµός ήταν στο 90%. Γίνανε αγώνες
για να καθιερωθεί η δηµοτική γλώσσα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει η ει-

σηγήτρια της Νέας Δηµοκρατίας για τη δευτερολογία της, η κ.
Κεραµέως.

Ορίστε, κυρία Κεραµέως.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα κάνω µια γρήγορη επισκόπηση των άρθρων, γιατί δεν

έχουµε πάρει και θέση ως τώρα και θα κλείσω µε τρία σχόλια και
αυτών που ακούστηκαν τελευταία.

Όπως έχουµε ήδη πει, είµαστε θετικοί επί των άρθρων που
αφορούν στο Κρατικό Πιστοποιητικό Γλωσσοµάθειας και τις βι-
βλιοθήκες άρθρα 1 έως 6.

Είµαστε, δυστυχώς, αρνητικοί στο άρθρο 7 και αυτό γιατί ο
Υπουργός δεν ικανοποίησε το αίτηµά µας να σπάσει αυτό το
άρθρο, προκειµένου να µπορέσουµε να ψηφίσουµε τις διατάξεις
για τον ενιαίο αριθµό µαθητή, για την άδεια για τους εξαιρετι-
κούς µαθητές σε καλλιτεχνικά ζητήµατα προκειµένου να ταξιδέ-
ψουν για καλλιτεχνικές εκδηλώσεις, για το άρθρο για τις
µετεγγραφές των µαθητών, επειδή ακριβώς εκεί µέσα έχετε και
τη ρύθµιση για τις σχολικές εκδροµές, όπου λέτε - για την ώρα
τουλάχιστον- ότι όλες οι εξουσίες πάνε στον Υπουργό. 

Μου έκανε εντύπωση µια αποστροφή του λόγου του κ. Φίλη,
ο οποίος αναφέρθηκε στους πρωτοπόρους εκπαιδευτικούς, οι
οποίοι πρέπει να είναι µπροστά. Αλίµονο αν είναι πρωτοπόροι και
δεν τους εµπιστεύεστε ούτε καν να οργανώσουν µια σχολική εκ-
δροµή. Λοιπόν, ψηφίζουµε «όχι» στο άρθρο 7, µόνο και µόνο
επειδή δεν σπάσατε το άρθρο εξαιτίας αυτής της διάταξης.

Στο άρθρο 8, για τον καθαρισµό των σχολικών µονάδων ψηφί-
ζουµε θετικά αλλά πρέπει να βρεθεί µία λύση σε αυτό το πρό-
βληµα άπαξ. Δεν µπορεί η Βουλή να µπαίνει σε αυτή τη
διαδικασία κάθε τρεις και λίγο για αυτό το θέµα.

Στην ειδική αγωγή ψηφίζουµε θετικά αλλά όπως είδατε και στη
συνεδρίαση των φορέων, τα προβλήµατα είναι πάρα πολύ σο-
βαρά και πρέπει κάποια στιγµή να τα δούµε από κοινού προκει-
µένου να βρεθεί µια λύση. 

Στο άρθρο 14, στα θέµατα µειονοτικής εκπαίδευσης είµαστε
αρνητικοί.

Στο άρθρο 16, στα θέµατα της Γενικής Γραµµατείας Διά Βίου
Μάθησης και Νέας Γενιάς, επειδή ο Υπουργός έκανε δεκτή την
πρότασή µας για εκπροσώπηση του οικείου φορέα κατά περί-
πτωση, θα ψηφίσουµε θετικά. 

Στο άρθρο 18, σύσταση του Εθνικού Συµβουλίου Εκπαίδευσης
και Ανάπτυξης το οποίο αντικαθιστά το ΕΣΥΠ, είµαστε αρνητικοί.
Κύριε Υπουργέ, αναφερθήκατε προηγουµένως στο ΕΣΥΠ. Να πω
και για τα Πρακτικά, ότι το ΕΣΥΠ λειτουργούσε µέχρι τον Ιανουά-
ριο του 2015, ότι ο Υπουργός Παιδείας του ΣΥΡΙΖΑ ζήτησε ευθύς
αµέσως τις παραιτήσεις των µελών του ΕΣΥΠ, ότι η Κυβέρνηση
του ΣΥΡΙΖΑ δεν διόρισε για δυο χρόνια τους εκπροσώπους στο
ΕΣΥΠ και γι’ αυτό το όργανο ήταν αδρανές. Και ως προς τα µέλη
τα οποία έχετε τώρα ορίσει, η κρίση µας είναι ξεκάθαρη, η κρι-
τική µας είναι ξεκάθαρη. Δεν είναι αποδεκτό από εµάς έστω και
δέκα πρόσωπα από τα είκοσι να έχουν άµεση ή έµµεση σχέση
µε την κυβέρνηση εν ευρεία εννοία.

Άρθρο 19. Ρυθµίσεις των θεµάτων για τα ΑΕΙ. Είµαστε θετικοί,
κατόπιν και της αποδοχής της πρότασής µας για την προσθήκη
του κλινικού έργου στο έργο των ακαδηµαϊκών υποτρόφων.

Άρθρο 20. Θέµατα ΑΕΙ. Είµαστε, σαφώς, αρνητικοί. Περιέχον-
ται ακόµα διατάξεις, που επιτρέπουν σε διοικητικούς υπαλλή-
λους του πανεπιστηµίου να καταλάβουν θέσεις ΕΤΕΠ. Έχουµε
κρούσει τον κώδωνα του κινδύνου, ότι αυτό θα οδηγήσει σε σο-
βαρότατα λειτουργικά προβλήµατα, όσον αφορά τις διοικητικές
υπηρεσίες των πανεπιστηµίων. Παραµένει, επίσης, η διάταξη για
µέλη εκπαιδευτικού προσωπικού τα οποία θα γίνουν καθηγητές
µε µια αίτηση στα ΤΕΙ. Αυτό θεωρούµε ότι βρίσκεται σε τελείως
λάθος κατεύθυνση. Συνεπώς καταψηφίζουµε το άρθρο 20.

Στο άρθρο 22. Εθνική Σχολή Δηµόσιας Υγείας είµαστε θετικοί.
Όµως, κύριε Υπουργέ, θα έπρεπε να προβλεφθούν ανοιχτές δια-
δικασίες. Δεν νοείται η Βουλή, εν έτει 2017, να ψηφίζει κλειστές
διαδικασίες. 

Άρθρο 23. Για το ΕΑΠ είµαστε αρνητικοί, κυρίως, λόγω της
ίδρυσης του ΝΠΙΔ για τη λειτουργία εκδοτικού οίκου στο ίδρυµα. 

Άρθρο 26. Πανεπιστήµιο Αιγαίου και Πανεπιστήµιο Πειραιά. Εί-
µαστε θετικοί, δεδοµένου του αντικειµένου των σπουδών, των
τουριστικών σπουδών, και της έµφασης της χώρας σε αυτόν τον
κλάδο. 

Άρθρο 27. Πολυτεχνική Σχολή Ιωαννίνων. Είµαστε θετικοί,
διότι δεν πρόκειται για µια νέα σχολή. Πρόκειται για µια «οµ-
πρέλα» η οποία δίνεται για λόγους επαγγελµατικών δικαιωµά-
των.

Άρθρο 34. Ρυθµίσεις για ζητήµατα ενδοσχολικών εξετάσεων
γενικού λυκείου. Είµαστε αρνητικοί, γιατί εκεί µέσα αναφέρεται
εκ νέου αυτός ο µέσος όρος του «9,5», κάτι το οποίο ξεκάθαρα
θεωρούµε µεγάλο λάθος της Κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ.

Ως προς τις τροπολογίες. Δύο τροπολογίες από ό,τι καταλα-
βαίνω κάνει αποδεκτές ο Υπουργός. Την τροπολογία του Ποτα-
µιού την καταψηφίζουµε, διότι θεωρούµε ότι περιορίζει αυτή τη
διάταξη σε ένα βαθµό. Όµως πρόκειται και πάλι για περιορισµό
του αυτοδιοίκητου των πανεπιστηµίων, καθότι αναφέρεται εκ
νέου η µετακίνηση καθηγητών προς τα ΑΕΙ των Νοµών Αττικής
και Θεσσαλονίκης από ΑΕΙ που εδρεύουν σε άλλους νοµούς. Δεν
είναι δουλειά αυτή της Βουλής. Για αυτό υπάρχει αυτοδιοίκητο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Είναι εντός όχι από άλλη.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Το έχω δει. Παραµένει η ίδια ρύθµιση,
απλά περιορίζεται. Αν θέλετε να το συζητήσουµε και µετά.

Όσον αφορά την τροπολογία σχετικά µε την µειονοτική εκ-
παίδευση µε την Θράκη είµαστε αρνητικοί, διότι θεωρούµε εκ
νέου ότι προσβάλλει το αυτοδιοίκητο των πανεπιστηµίων.

Θα µου επιτρέψετε, κύριε Πρόεδρε, να κάνω τρία σχόλια επί
κάποιων θεµάτων που αναφέρθηκαν προηγουµένως.

Κύριε Φίλη, µε όλο το σεβασµό που έχω στο πρόσωπό σας -
και πραγµατικά έχω σεβασµό- είναι το λιγότερο προκλητικό, να
µιλάτε εσείς ως εκπρόσωπος της κυβερνώσας πλειοψηφίας για
τις µνηµονιακές κυβερνήσεις της Νέας Δηµοκρατίας. Εσείς ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ ο οποίος έλεγε ότι θα καταργήσει µε ένα νόµο και µε ένα
άρθρο το µνηµόνιο, ο οποίος ψήφισε το τρίτο επαχθέστερο µνη-
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µόνιο, το οποίο οδήγησε σε 9 δισεκατοµµύρια µέτρα, στην εκ-
χώρηση του συνόλου σχεδόν της δηµόσιας περιουσίας στους
δανειστές, στη θεσµοθέτηση του «κόφτη» και που δυστυχώς δεν
έχουµε τελειωµό στο τρίτο συµπληρωµατικό µνηµόνιο, σε συζη-
τήσεις τώρα για τέταρτο µνηµόνιο µε όλη την Ευρώπη, να συζη-
τάει για Grexit. 

Κύριε Φίλη, το λιγότερο που θα µπορούσατε να κάνετε, είναι
να αυτοσυγκρατηθείτε και να µη µιλάτε ενώπιον του ελληνικού
λαού για κυβερνήσεις µνηµονιακές, όταν εσείς έχετε οδηγήσει
την χώρα εκεί που την έχετε οδηγήσει, σήµερα που όλη η Ευ-
ρώπη συζητάει εκ νέου για το Grexit της Ελλάδας. Είναι, πραγ-
µατικά, ντροπή και οι πολίτες που µας παρακολουθούν, µπορούν
να το κρίνουν.

Δεύτερο σχόλιο. Το απόγευµα θα έλεγα ότι συνέβη κάτι εντυ-
πωσιακό εδώ στη Βουλή. Ενώ την Δευτέρα καταψήφισε ο ειση-
γητής των Ανεξαρτήτων Ελλήνων, ο κ. Κατσίκης, την διάταξη για
την ιθαγένεια, ήρθε και προηγουµένως στην Ολοµέλεια εδώ και
είπε εκ νέου ότι καταψηφίζει την διάταξη, ξαφνικά ο κ. Κουράκης,
-δεν ξέρω ως τι, από όσο ξέρω είναι µέλος του ΣΥΡΙΖΑ- είπε ότι
από όσο γνωρίζει, δεν ισχύει αυτό που είχε µόλις πει ο εισηγητής
των ΑΝΕΛ, ισχύει αυτό που λέει ο ίδιος και ότι η πληροφόρηση
που έχει, είναι ότι εντέλει δεν θα καταψηφίσουν οι ΑΝΕΛ.

Τις τελευταίες ώρες κυκλοφορούν διάφορα άρθρα στο διαδί-
κτυο µε τίτλο...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Κεραµέως,
σας παρακαλώ πάρα πολύ να ολοκληρώσετε.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Κύριε Πρόεδρε, ο κ. Φίλης µίλησε δεκαε-
πτά λεπτά. Θα µου επιτρέψετε να κλείσω. Ειπώθηκαν πολλά
πράγµατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Με συγχωρείτε
πάρα πολύ, δεν θα συγκρίνουµε τώρα τις τοποθετήσεις επί
άλλου Προεδρεύοντος. 

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Θα τελειώσω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εγώ ανέλαβα πριν

από λίγο και προσπαθώ να διαχειριστώ τον χρόνο στα όρια που
έχουµε θέσει.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ να ολοκλη-
ρώσω.

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: ...(δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μη φωνάζετε. Γιατί

φωνάζετε; Δεν απευθύνοµαι σε εσάς.
Κυρία Κεραµέως, σας παρακάλεσα -νοµίζω ευγενικότατα- να

συντοµεύετε. Είπατε ότι έχετε να κάνετε τρεις παρατηρήσεις.
Την µια την κάνατε, ολοκληρώνετε την δεύτερη, περάστε στην
τρίτη για να κλείσετε.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Τις τελευταίες ώρες, λοιπόν, το διαδίκτυο
έχει άρθρα τα οποία τιτλοφορούνται: «ΑΝΕΛ και η θεωρία του
κοινοβουλευτικού χάους». Και, πραγµατικά, νοµίζω περί αυτό
πρόκειται, διότι τελικά δεν καταλάβαµε τι µας είπε ο κ. Παπαχρι-
στόπουλος. Παραιτήθηκε ο κ. Κατσίκης από εισηγητής; 

Παρακαλώ το Προεδρείο να µας ενηµερώσει εάν έχει αποστα-
λεί επιστολή από τους ΑΝΕΛ, που να µας ενηµερώνει ποιος είναι
ο νέος εισηγητής των ΑΝΕΛ. Ποιος θα ψηφίσει για τους ΑΝΕΛ;
Υπάρχει επιστολή που να ενηµερώνει για το ποιος είναι ο ειση-
γητής των ΑΝΕΛ, κύριε Πρόεδρε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Κεραµέως...
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Υπάρχει; Ρωτώ. Ρωτάω αν υπάρχει, για να

ξέρουµε ποιος θα ψηφίσει. Είναι σηµαντικό, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα µε αφήσετε να

σας απαντήσω;
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Βεβαίως.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν υπάρχει σχε-

τικό έγγραφο για αλλαγή ειδικού αγορητού κατατεθειµένο στο
Προεδρείο. 

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ποιος θα ψηφίσει λοιπόν;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ενδεχοµένως ο Κοι-

νοβουλευτικός Εκπρόσωπος. Αυτό θα το επιλέξει η ίδια η Κοινο-
βουλευτική Οµάδα. Είναι παρών ο κ. Παπαχριστόπουλος, που
είναι Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Η ψηφοφορία γίνεται από τον εισηγητή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Με συγχωρείτε,

τώρα βάζετε θέµα διαδικασίας ποιος θα παρίσταται, αν θα είναι
ο ειδικός αγορητής ή ο εισηγητής ή ο Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος, στην ψηφοφορία εκάστης Κοινοβουλευτικής Οµάδας;
Σας παρακαλώ πάρα πολύ. Περάστε σας παρακαλώ πολύ στην
τρίτη παρατήρηση που θέλετε να κάνετε και να ολοκληρώνουµε.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Υπάρχουν ζητήµατα τάξης κι αυτά είναι
υψίστης σηµασίας. 

Κι επίσης να θυµίσω, ότι οι ΑΝΕΛ είχαν καταψηφίσει αυτή τη
διάταξη και τώρα ξαφνικά την ψηφίζουν, γιατί πρόκειται για µια
νοµοτεχνική βελτίωση σε σχέση µε την προηγούµενη διάταξη.
Και ερωτώ. Τι άλλαξε από την προηγούµενη φορά που ψηφί-
στηκε η ίδια διάταξη; Μήπως µόνο και µόνο η ανάγκη παραµονής
στην εξουσία; 

Και κλείνω µε το τελευταίο σχόλιο για τη διαδικασία. Δυστυ-
χώς, κύριε Υπουργέ, ήταν ανεπίτρεπτη η διαδικασία. Το υπο-
γραµµίσαµε πολλάκις. Προηγουµένως µας είπατε ότι το
νοµοσχέδιο εµπεριείχε και άλλες ρυθµίσεις επείγοντος χαρα-
κτήρα, πέντε, έξι, επτά, οχτώ, εννιά. Δεν έγινε διαβούλευση, δεν
επιτρέψατε την ψήφιση κατ’ άρθρον. 

Θα πω όµως και το εξής, γιατί ο πολιτικός πολιτισµός -και
κλείνω, κύριε Πρόεδρε- επιβάλλει να είµαστε δίκαιοι. Κύριε
Υπουργέ, θα πω ότι σας τιµά πρώτα απ’ όλα, ότι δεν κάνατε
δεκτή καµµιά υπουργική τροπολογία. Να το πούµε αυτό. Είναι
µια νίκη της κοινοβουλευτικής διαδικασίας αυτή και πρέπει να το
χαιρετήσουµε. Όπως, επίσης, σας τιµά ότι δεχθήκατε -και είναι
γεγονός- πολλές παρατηρήσεις, τουλάχιστον της Νέας Δηµο-
κρατίας, αλλά νοµίζω και των άλλων κοµµάτων. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο ει-

δικός αγορητής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ.
Δελής. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, έχω ζη-
τήσει κι εγώ τον λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κοιτάξτε, βρήκα µια
καταγεγραµµένη σειρά εισηγητών και ειδικών αγορητών. Πρώτη
ήταν η κ. Κεραµέως µετά ήταν ο κ. Δελής. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ας πάρει τον λόγο ο κύ-
ριος συνάδελφος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Αν υπάρχει κάποιο
πρόβληµα, µπορούµε να προτάξουµε εσάς. Δεν είναι θέµα.  

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε. Δεν
υπάρχει πρόβληµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο ει-
δικός αγορητής της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ –
ΔΗΜΑΡ κ. Δηµήτριος Κωνσταντόπουλος.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, επίπονη και εξαντλητική -θα έλεγα- η δια-
δικασία που είναι το αποτέλεσµα του επείγοντος, για το οποίο,
βέβαια, ακόµα δεν έχουµε πειστεί. 

Σε κάθε περίπτωση, όµως, από τη σηµερινή διαδικασία διαπι-
στώθηκαν τα παρακάτω. Η παιδεία και οι παρεµβάσεις στην εκ-
παίδευση απαιτούν διάλογο, διαβούλευση, σύνθεση. Αυτός ο
περιβόητος διάλογος τόσες µέρες που συζητούµε, έχει µετατρα-
πεί σε µονόλογο ρυθµίσεων και παρεµβάσεων από την Κυβέρ-
νηση χωρίς τακτική και στρατηγική. 

Κι εδώ διερωτώµαι. Είναι τυχαίο, ότι σε διάστηµα είκοσι τεσ-
σάρων µηνών τρεις ηγεσίες του Υπουργείου Παιδείας έχουν ανα-
λάβει να υλοποιήσουν το ανύπαρκτο, µεγαλεπήβολο σχέδιο της
Κυβέρνησης για την παιδεία και την εκπαίδευση; Δηλαδή δύο
χρόνια, τρεις Υπουργοί της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ. Τα συµ-
περάσµατα, λοιπόν, είναι δικά σας. 

Εµείς, ωστόσο, επιδιώκουµε να είµαστε κοντά στον διάλογο
και να είµαστε ουσιαστικά στον διάλογο µε τις παρεµβάσεις µας,
να συµβάλλουµε στην αποσαφήνιση των ρυθµίσεων που πρό-
χειρα αποτυπώνονται στο παρόν νοµοσχέδιο. Όµως πρέπει κι
από την πλευρά της η ηγεσία του Υπουργείου να έχει ευήκοα
ώτα. Θέλουµε να ελπίζουµε ότι αυτή η διαδικασία δεν θα επανα-
ληφθεί. 

Κι έρχοµαι στο ΕΣΥΠ. Νιώθω την ανάγκη να αποκαταστήσω τη
λειτουργία του ΕΣΥΠ, το οποίο µέχρι και το πρόσφατο παρελθόν
πρόσφερε σηµαντικό συµβουλευτικό έργο στις πολιτικές ηγεσίες
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του Υπουργείου Παιδείας. Εσείς το υποβαθµίσατε ως αντιπολί-
τευση και το καταργήσατε ως Κυβέρνηση. 

Κύριοι της Κυβέρνησης, η παιδεία απαιτεί εθνική συνεννόηση,
απαιτεί εθνική στρατηγική. Έτσι η εκπαίδευση αποτελεί προστι-
θέµενη αξία στην παραγωγή και την ανάπτυξη κάθε χώρας. Δια-
φορετικά διαιωνίζουµε παθογένειες και αγκυλώσεις που
αποτελούν βαρίδια για τη νέα γενιά. 

Κύριοι της Κυβέρνησης, κύριοι Υπουργοί, η τακτική σας είναι
αδιέξοδη. Συζητάµε κι εσείς νοµοθετείτε. Κάνουµε διάλογο κι
εσείς ήδη έχετε προαποφασίσει. Γι’ αυτό έχουµε δηλώσει από
την αρχή ότι αυτός ο διάλογος είναι προσχηµατικός. 

Σε ό,τι αφορά την τροπολογία, κύριε Υπουργέ, που καταθέ-
σαµε, για τις επαναληπτικές εξετάσεις, περιµέναµε να την κάνετε
δεκτή. Εσείς µε την απάντησή σας τιµωρείτε τους µαθητές, τι-
µωρείτε και τους γονείς τους. 

Δεν µπορεί να τιµωρούνται, κύριε Υπουργέ, οι µαθητές, γιατί
αρρώστησαν και να αποκλείονται από τις εξετάσεις και να τους
λέτε «ελάτε µετά από έναν χρόνο να δώσετε ξανά από την αρχή
όλα τα µαθήµατα». Τεράστιο το ψυχολογικό και το οικονοµικό
κόστος. Ελάτε για µια στιγµή στη θέση αυτών των µαθητών. 

Αφήστε, λοιπόν, να εξελιχθεί η συζήτηση για το λύκειο. Όµως
θα έλεγα, ότι η συζήτηση αυτή θα πρέπει να µας βρει όλους σύµ-
φωνους. Και θα µας βρει σύµφωνους, όταν ό,τι λέµε το εννοούµε
και ό,τι εννοούµε το κάνουµε. Παραδειγµατιστείτε, λοιπόν, από
τη Δηµοκρατική Συµπαράταξη, που είναι σε αυτόν τον διάλογο
και είναι για να προσφέρει.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Κωνσταντόπουλο.
Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής του Κοµµουνιστικού Κόµµα-

τος Ελλάδας κ. Δελής.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ακούσαµε προηγουµένως εδώ τον κ. Φίλη να λέει µεγάλες

κουβέντες. Δεν ξέρω αν το ξεχάσατε, κύριε Φίλη, αλλά θέλουµε
να σας θυµίσουµε, ότι από τον Δεκαπενταύγουστο του 2015
είστε πια κάθε λέξη του µνηµονίου. 

Όσο για την αξιολόγηση για την οποία αγωνιάτε και θέλετε µά-
λιστα αυτή την αγωνία σας να την κάνετε και αγωνία του ελληνι-
κού λαού, όχι µόνον εσείς αλλά και όλα τα κόµµατα που µαζί
ψηφίσατε το µνηµόνιο, δεν θα τα καταφέρετε. Γιατί ο λαός έχει
πικρή πείρα από τις αξιολογήσεις σας, που συνοδεύονται πάντα
από βαριά πακέτα αντιλαϊκών µέτρων. Και ξέρετε πάρα πολύ
καλά τι έρχεται µε αυτή την αξιολόγηση.

Ακούστηκαν πολλά στη σηµερινή συζήτηση. Άκουσα µε ενδια-
φέρον τις υπουργικές οµιλίες, όπου άνοιξαν όλη τη γκάµα των
αναδιαρθρώσεων, τις παρέθεσε ο κύριος Υπουργός και ο κύριος
Υφυπουργός, µάλιστα απευθύνοντας ένα συναινετικό κάλεσµα
στα υπόλοιπα αστικά κόµµατα και λέγοντας «µπορούµε να τα
βρούµε στην αναβάθµιση του λυκείου, στο σύστηµα εισαγωγής,
στην αξιολόγηση». Εµείς συµφωνούµε µαζί σας ότι µπορείτε να
τα βρείτε, γιατί έχετε κοινή στρατηγική και τα εµπόδια που τυχόν
υπάρχουν, δεν είναι δύσκολο να ξεπεραστούν. 

Όσο για τη συζήτηση εδώ που αρκετοί Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ
αναπτύσσουν για την υπεράσπιση της δηµόσιας εκπαίδευσης
χρησιµοποιώντας την ειδική αγωγή, στην οποία η δική σας Κυ-
βέρνηση εισάγει την ιδιωτικοποίηση στα ειδικά σχολεία µε τη δυ-
νατότητα που δίνει -για να µην πω την υποχρέωση, τον
καταναγκασµό- στους γονείς να πληρώνουν οι ίδιοι το βοηθητικό
και ειδικό επιστηµονικό προσωπικό, νοµίζω ότι αυτό περνάει κάθε
όριο. Γιατί αυτό περνάτε τώρα, αυτό θα ψηφίσετε. Εισάγετε την
ιδιωτικοποίηση στα δηµόσια ειδικά σχολεία στο άρθρο 11. 

Όλη αυτή η συζήτηση έτσι όπως αναπτύχθηκε από τις υπουρ-
γικές, κυρίως, οµιλίες και όπως αποτυπώθηκε στα βασικά συµ-
περάσµατα του διαλόγου για την παιδεία, θα έλεγα ότι
κουµπώνει µε τον δωδεκάλογο που έβγαλε πριν από δυο-τρεις
µέρες ο Σύνδεσµος Ελλήνων Βιοµηχάνων, ο οποίος ξέρετε, δεί-
χνει ζωηρότατο ενδιαφέρον για την παιδεία των παιδιών του ελ-
ληνικού λαού, για τους δικούς του βέβαια λόγους. Και εκείνος
τα ανοίγει όλα και ο ΣΕΒ. Και για τη δοµή κάνει λόγο και για τη
διοίκηση και για τη χρηµατοδότηση αλλά κυρίως για το περιεχό-
µενο. 

Και ξέρετε, κύριε Υπουργέ, τι λέει ο ΣΕΒ για το περιεχόµενο;
Λέει ότι θα πρέπει να ενισχυθεί το µάθηµα της Πληροφορικής,
το µάθηµα της Αγωγής του Πολίτη, έτσι όπως το αντιλαµβάνον-
ται οι καπιταλιστές µε τις δικές τους αξίες, το µάθηµα βεβαίως
της επιχειρηµατικότητας. Αυτούς, λοιπόν, τοποθετείτε εσείς ως
συµβούλους στο Εθνικό Συµβούλιο Ανάπτυξης Ανθρώπινου Δυ-
ναµικού. Έτσι για να µην ξεχνιόµαστε δηλαδή.

Θα ήθελα να κάνω ένα σχόλιο και για τη θεµατική εβδοµάδα,
σχετικά µε τους τρεις άξονες των θεµάτων έτσι όπως αναπτύσ-
σονται. Κοιτάξτε, θα µπορούσε κανείς να πει ότι συνιστά µια υπο-
κρισία, αλλά νοµίζω ότι είναι εξόφθαλµος εξωραϊσµός µιας
σκληρής πραγµατικότητας να µιλάς για τη σωστή διατροφή στα
παιδιά του λαού, την ώρα που χιλιάδες απ’ αυτά υποσιτίζονται,
δεν τρέφονται σωστά, την ώρα που εσείς έχετε βγάλει το µάθηµα
της Βιολογίας, έχετε µειώσει το µάθηµα της Φυσικής Αγωγής και,
βεβαίως, όλοι ξέρουµε ότι ο αθλητισµός, είναι πια µια πανάκριβη
ενασχόληση.

Και είµαστε, πραγµατικά, πάρα πολύ περίεργοι, γιατί µας έριξε
και το γάντι ο κ. Φίλης για τη ναρκοκουλτούρα, να δούµε ποιες
θα είναι οι κατευθύνσεις που θα δώσετε στο ζήτηµα, ας πούµε
του εθισµού των ναρκωτικών, γιατί απ’ ό,τι ξέρουµε, η Κυβέρ-
νησή σας είναι υπέρ της νοµιµοποίησης των µαλακών ναρκωτι-
κών. Ή κάνω λάθος; Αυτή την κατεύθυνση θα δώσετε; Αυτός
είναι ο προοδευτισµός σας; Σας τον χαρίζουµε. Το ΚΚΕ είναι απέ-
ναντι και ενάντια σε όλα τα ναρκωτικά, χωρίς να τα διαχωρίζει. 

Σχετικά τώρα µε την Επιτροπή των Οικονοµικών της Παιδείας,
την οποία αύριο θα την αναγγείλει ο κύριος Πρωθυπουργός, θα
µπορούσε και εδώ να πει κάποιος, ότι «όποιος δεν θέλει να ζυ-
µώσει, σαράντα µέρες κοσκινίζει». Όµως νοµίζω ότι τα πράγµατα
είναι λιγάκι πιο σοβαρά. Με δεδοµένη την υποχρηµατοδότηση
της εκπαίδευσης, τις µνηµονιακές δεσµεύσεις, τον κόφτη κοινω-
νικών δαπανών και ενώ είναι άµεση και επιτακτικότατη η ανάγκη
για να έχουµε επιτέλους µια γενναία αύξηση της χρηµατοδότη-
σης, τι κάνετε εσείς; Πώς απαντάτε σε αυτό; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Συστήνετε µια επιτροπή –λέει- εµπειρογνωµόνων, σοφών, για

να µελετήσει το ζήτηµα. Έχουµε αρκετή εµπειρία από τέτοιες
επιτροπές. Θυµίζω την Επιτροπή των Σοφών του ασφαλιστικού,
που κατέληξε στον γνωστό νόµο-«λαιµητόµο». Ακολούθησε η
Επιτροπή των Σοφών για τα εργασιακά, όπου ούτε λίγο ούτε
πολύ προτείνει την κατάργηση των συλλογικών συµβάσεων, την
απελευθέρωση των απολύσεων, βεβαίως, µε µια διατύπωση αρ-
κετά επιτηδευµένη. 

Τώρα τι σκοπό θα έχει και τι αποτέλεσµα θα βγάλει αυτή η επι-
τροπή που συστήνετε, πολύ φοβόµαστε ότι θα γίνει το επιστη-
µονικό περιτύλιγµα της νοµιµοποίησης της υποχρηµατοδότησης,
µια που θα ταιριάζει κιόλας και µε την αυτονοµία, που όλοι σας
υποστηρίζετε, της σχολικής µονάδας, η οποία αυτονοµία δεν πε-
ριορίζεται ασφαλώς στην επιλογή του περιεχοµένου των µαθη-
µάτων αλλά επεκτείνεται και στην οικονοµική λειτουργία των
σχολείων και αυτό το γράφετε πάρα πολύ καθαρά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώστε,
κύριε Δελή, σας παρακαλώ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Κλείνοντας θα ήθελα να πω τα εξής για τις τροπολογίες. Κα-

ταθέσαµε τέσσερις τροπολογίες, κύριε Πρόεδρε. Τις απέρριψε
και τις τέσσερις ο κύριος Υπουργός, αλλά θα θέλαµε περισσό-
τερη ειλικρίνεια. Δεν µπορείτε, κύριε Υπουργέ, να λέτε ότι είναι
σωστή η τροπολογία αλλά δεν την κάνουµε δεκτή. Αν είναι
σωστή, να την κάνετε δεκτή. Πείτε την αλήθεια. 

Και τι έλεγε αυτή η τροπολογία; Τα παιδιά από τον Σεπτέµβρη
στο λύκειο, να ξέρουν πότε θα γίνουν οι ενδοσχολικές εξετάσεις.
Το έχετε για έκπληξη, δηλαδή κάθε χρονιά να το αλλάζετε αυτό,
όπως φέτος να το πάτε πριν από τις εξετάσεις;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Θέλετε εσείς να είναι µετά τις εξετά-
σεις;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Εµείς θέλουµε αυτό. Εµείς θέλουµε φέτος,
κύριε Υπουργέ, να ισχύσει αυτό που ήξεραν τα παιδιά από την
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αρχή της χρονιάς.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Εσείς θίξατε αυτό το θέµα. Άρα θέλετε
να είναι µετά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, µη
διακόπτετε. Αφήστε, αν θέλετε, στο κλείσιµο να τοποθετηθείτε.

Κύριε Δελή, ολοκληρώστε. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Πάµε στη δεύτερη τροπολογία τώρα, την

οποία απορρίψατε. Στη δεύτερη τροπολογία ο Υπουργός ήρθε
εδώ µε ένα επιχείρηµα, υποστηρίζοντας ούτε λίγο ούτε πολύ, ότι
το ΚΚΕ ενδιαφέρεται για τα παιδιά των πλούσιων οικογενειών,
γιατί αυτά –λέει- µονάχα θα έχουν τη δυνατότητα κάθε χρόνο να
πληρώνουν.

Κοιτάξτε, τα παιδιά των πλούσιων οικογενειών –βέβαια είναι
ένα θέµα ποιους θεωρείτε πλούσιους, γιατί εσείς µε βάση τη δική
σας πολιτική, πλούσιο µπορεί να θεωρείτε και αυτόν που έχει
πάνω από 6.000 ευρώ τον χρόνο-, τα παιδιά των πραγµατικά
πλούσιων, των εύπορων οικογενειών θα την βρουν την άκρη,
κύριε Υπουργέ. Θα τα καταφέρουν. Έχουν τους τρόπους. Θέ-
λουµε να µας πείτε, τι θα κάνουν τα παιδιά των φτωχών, των λαϊ-
κών οικογενειών, που ενώ θα πάνε καλά σε τρία µαθήµατα, δεν
θα πάνε καλά σε ένα. Γιατί να τους υποχρεώνετε να ξαναδώσουν
και τα τέσσερα µαθήµατα από την αρχή; Γιατί να ξοδευτούν για
άλλη µια χρονιά πληρώνοντας φροντιστήρια; 

Για την τρίτη τροπολογία που απορρίψατε. Λέτε πάρα πολλά
για την ειδική αγωγή. Ξέρετε η ειδική αγωγή δεν είναι παιγνίδι,
δεν είναι να µπαίνει όποιος να είναι εκεί πέρα και να κάνει µά-
θηµα. Θα πρέπει να έχει τη στοιχειώδη επιστηµονική επάρκεια. 

Δεν µπορεί, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, αν µας περισσεύουν εφτα-
κόσιοι εκπαιδευτικοί από τα τάδε σχολεία και δεν έχουµε τι να
τους κάνουµε -που έχουµε, αν θέλουµε, πραγµατικά, να τη λει-
τουργήσουµε σωστά-,  αυτούς χωρίς να έχουν καµµιά ειδίκευση,
τέλος πάντων καµµιά σχέση µε την ειδική αγωγή, να τους πετάµε
στα ειδικά σχολεία. 

Λέµε µε την τροπολογία µας, αυτοί οι οποίοι θα εργάζονται
στην ειδική αγωγή να έχουν τα απαραίτητα τυπικά προσόντα,
πολύ περισσότερο την ώρα που χιλιάδες παιδιά που έχουν τελει-
ώσει την ειδική αγωγή, δεν βρίσκουν δουλειά και µένουν άνεργα. 

Η τελευταία τροπολογία που απορρίψατε, είναι για τις µετεγ-
γραφές των φοιτητών. Θέλουµε να ακούσει ο ελληνικός λαός τι
απορρίψατε. Καλέσαµε την Κυβέρνησή σας –και αυτό απορρί-
ψατε– να παίρνουν µετεγγραφή οι φοιτητές, οι οικογένειες των
οποίων έχουν εισόδηµα µέχρι 9.000 ευρώ τον χρόνο και να παίρ-
νουν µετεγγραφή οι φοιτητές από µονογονεϊκές, τρίτεκνες και
πολύτεκνες οικογένειες. 

Όλα αυτά τα απορρίψατε και δεν καταλαβαίνουµε γιατί. Και
µιλάτε µετά για κοινωνικά κριτήρια, κύριε Υπουργέ. Νοµίζουµε
ότι ειδικά η απόρριψη αυτής της τροπολογίας, χαρακτηρίζει την
πολιτική σας. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο ει-

δικός αγορητής από το Ποτάµι, ο κ. Μαυρωτάς. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Νοµίζω ότι σήµερα θα πρέπει να γιορτάσουµε κάτι. Όσο καιρό

είµαι Βουλευτής, νοµίζω ότι ίσως είναι και το πρώτο νοµοσχέδιο
που περνάει χωρίς άσχετες τροπολογίες και νοµίζω ότι αυτό πρέ-
πει να το πιστωθεί ο Υπουργός. Δεν ξέρω αν είχατε κρούσεις ή
αν έτυχε, αλλά είναι όντως το πρώτο νοµοσχέδιο που περνάει
χωρίς άσχετες τροπολογίες. Όλες είχαν να κάνουν µε το θέµα
του νοµοσχεδίου. 

Δεν θα µπω στο διαδικαστικό κοµµάτι. Αναφέρθηκα το πρωί
στην πρωτολογία µου στις –ας το πούµε– δυσλειτουργίες που
έχει αυτός ο τρόπος νοµοθέτησης µε το επείγον, που δεν προ-
λαβαίνουµε να κάνουµε διαβούλευση, που διορθώνουµε πράγ-
µατα που είχαµε ψηφίσει και που θα ξαναδιορθώσουµε
πράγµατα που µπορεί να ψηφίσουµε και σήµερα, ακριβώς γιατί
δεν δόθηκε ο απαιτούµενος χρόνος, να ωριµάσουν τα πράγµατα,
να ακουστούν όλοι. 

Εκφράσαµε τις συµφωνίες µας στα άρθρα του νοµοσχεδίου
που µας βρήκαν σύµφωνους, όπως είναι το Κρατικό Πιστοποι-
ητικό Γλωσσοµάθειας ή η Εθνική Βιβλιοθήκη. Εκφράσαµε και τις

αντιρρήσεις µας και τις διαφωνίες µας και κάναµε και τος προ-
τάσεις µας. Κάποιες από αυτές έγιναν δεκτές, κάποιες δεν έγιναν
δεκτές. 

Θα ψηφίσουµε, λοιπόν, αρκετά άρθρα. Δεν θα µπω τώρα σε
λεπτοµέρεια. Θα τα δούµε στη ψηφοφορία. Αλλά θα καταψηφί-
σουµε και κάποια, στα οποία οι διαφωνίες µας είναι έντονες.

Θα ήθελα να περάσω και σε κάτι που είπε ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος των ΑΝΕΛ, όταν είπε ότι είναι δηµοκρατικό δι-
καίωµα του κάθε Βουλευτή να ψηφίζει κατά συνείδηση. Συµ-
φωνώ απόλυτα µε αυτό που λέει και συµφωνώ και σε πολλά από
αυτά που είπε. Όµως την περασµένη Τρίτη ο κ. Κατσίκης εξέ-
φραζε το κόµµα του, όταν ψήφιζε αρνητικά το άρθρο 29 και δεν
ήταν απλώς η προσωπική του άποψη, που τώρα προφανώς θα
έχει αλλάξει –εννοώ η παραταξιακή άποψη. 

Τέλος θα ήθελα να κλείσω µε το εξής. Άκουσα µε προσοχή τον
κ. Φίλη σε αυτά που έλεγε και, κυρίως, εκεί που ήταν λάβρος
κατά του πελατειακού συστήµατος. Θα ήθελα εδώ να του υπεν-
θυµίσω, ότι είχαµε υποβάλει µια ερώτηση από τον Σεπτέµβριο
στο Υπουργείο, όταν ήταν και ο ίδιος Υπουργός, να µας πει πόσοι
είναι οι αποσπασµένοι εκπαιδευτικοί σε κόµµατα, Βουλευτές,
Υπουργεία κ.λπ.. Δεν την απάντησε ποτέ αυτή την ερώτηση. Δεν
µπορεί να είµαστε µόνο στα λόγια κατά του πελατειακού κρά-
τους. Πρέπει να είµαστε και µε τα έργα µας. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Μαυρωτά.
Θέλετε, κύριε Παπαχριστόπουλε, να κάνετε κάποια παρέµ-

βαση; 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Μισή κουβέντα. Νοµίζω

τη δικαιούµαι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Όχι δεν σας µέµφο-

µαι. Θα σας δώσω τον λόγο. Απλώς δεν µου κάνετε νόηµα ή
τέλος πάντων δεν µου ζητήσατε τον λόγο. Τώρα τον ζητάτε.
Πολύ ευχαρίστως. Μετά τον κ. Παπαπαχριστόπουλο, αν υπάρχει
άλλος ειδικός αγορητής ή Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος που
θέλει να παρέµβει, να µας το πει. 

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Εγώ θα ήθελα, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εντάξει. Μετά θα

κλείσει ο Υπουργός. 
Ελάτε, κύριε Παπαχριστόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν θα χρειαστεί να

χρησιµοποιήσω όλον τον χρόνο µου. Απλά από µια άλλη οπτική
γωνία θέλω να θυµίσω, ότι ο Νικ Νεγροπόντε και ο Μιχάλης ο
Δερτούζος πριν κάµποσα χρόνια, πραγµατικά, έδωσαν αγώνα να
κρατήσουν στο δηµόσιο τον χαρακτήρα του διαδικτύου. Ήταν
ίσως η τελευταία θετική πράξη των καλούµενων διάσηµων πανε-
πιστηµίων. 

Το λέω αυτό, γιατί η παιδεία που µέχρι τώρα έχει κυριαρχήσει,
δεν είναι ούτε ο Διαφωτισµός από τη Γαλλική Επανάσταση ούτε
η αρχαία ελληνική δηµοκρατία. Αυτά περιφρονούνται σήµερα.
Υπάρχουν πανεπιστήµια σαν το Μπέρκλεϊ, που το σέβοµαι. Δεν
έχω καµµιά αντίρρηση, ότι εκεί κάνουν πραγµατικές ανακαλύψεις
κ.λπ.. Υπάρχουν το Στάνφορντ, το MIT, το Χάρβαρντ. 

Όλα αυτά τα πανεπιστήµια έχουν µία κινητήρια δύναµη είτε το
θέλουµε είτε όχι. Το κέρδος και το χρήµα. Και δεν είναι τυχαίο,
ότι µόνο οχτώ άτοµα στον πλανήτη έχουν περιουσιακά στοιχεία
όσο τα τριάµισι δισεκατοµµύρια φτωχότερα του πλανήτη. 

Σήµερα, για εµένα, µε όλο τον σεβασµό σε αυτά που είπε το
ΚΚΕ -δικαίωµα του να τα λέει- ανοίγει µια καινούργια µικρή χα-
ραµάδα -ναι ανοίγει- για µια άλλου είδους παιδεία. Αυτή είναι η
αίσθηση που αποκοµίζω εγώ από το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο.
Πιστεύω ότι είναι ο προθάλαµος, γιατί θα έχει και συνέχεια. 

Σε ό,τι αφορά τους Ανεξάρτητους Έλληνες, να µη στενοχω-
ριέται η εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας και να διαβάσει κα-
λυτέρα τον Κανονισµό, γιατί έχει δικαίωµα και ένας απλός
Βουλευτής να αντικαταστήσει τον ειδικό αγορητή, τον Κοινοβου-
λευτικό Εκπρόσωπο. Και αυτό έχει γίνει πάρα πολλές φορές, ει-
δικά σε κόµµατα που έχουν µικρή κοινοβουλευτική δύναµη. 

Σε ό,τι αφορά αυτό που είπε ο κ. Μαυρωτάς, δεν θέλω να συ-
νεχιστεί. Δεν έκανα κριτική σε κανέναν. Ο καθένας κρίνεται για
το τι κάνει. Ξαναλέω. Οι Ανεξάρτητοι Έλληνες έχουν κατακτήσει
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ένα δηµοκρατικό δικαίωµα. Να ψηφίζουν κατά συνείδηση. Το
έχουν κάνει σε περισσότερα από δέκα νοµοσχέδια. Δεν θέλω να
κουράζω. Ακριβώς το ίδιο έγινε και σήµερα. Τίποτα περισσότερο
και τίποτα λιγότερο. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Παπαχριστόπουλο. 
Κύριε Γρέγο, έχετε τον λόγο. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Η συζήτηση του νοµοσχεδίου διεξήχθη µε ταχύτατες διαδικα-

σίες. Όπως καταγγείλαµε, όµως, είχε πάρα πολύ σηµαντικά
άρθρα, τα οποία άπτονται εθνικών θεµάτων. Βεβαίως δεν είχε
άσχετες τροπολογίες. Εδώ υπήρχε µια πρωτοτυπία. 

Λυπάµαι πολύ, όµως, κύριε Υπουργέ, γιατί κάνατε δεκτή την
εκπρόθεσµη τροπολογία του Ποταµιού. Αναφέροµαι στην τρο-
πολογία 901/91. Όπως σας είπα, είναι η εκπρόθεσµη τροπολογία
που κατέθεσε το Ποτάµι και αποτελεί κατακριτέα µεθόδευση,
που θα αποδειχθεί ζηµιογόνα για τα ΑΕΙ και για τους ίδιους τους
φοιτητές. Επίσης κάθε άλλο παρά δηµοκρατική είναι. 

Θα ήθελα να πω για να βοηθήσω και τη διαδικασία, ότι θα ήταν
καλό, κύριε Πρόεδρε, όταν θα ψηφίσουµε τα άρθρα, να λέµε και
τους τίτλους, γιατί έχουν γίνει πολλές αναριθµήσεις και κάποια
τροπολογία έχει ενσωµατωθεί και έχει γίνει άρθρο. Το λέω αυτό
για τη διευκόλυνση της διαδικασίας. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Γρέγο. 
Πριν δώσω τον λόγο στον κύριο Υπουργό, έχω την τιµή να ανα-

κοινώσω στο Σώµα ότι ο Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και
Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων διαβίβασε στη Βουλή σύµφωνα µε το
άρθρο 86 του Συντάγµατος και τον ν.3126/2003- «Ποινική ευθύνη
των Υπουργών», όπως ισχύει στις 17 Ιανουαρίου 2017- ποινική
δικογραφία, που αφορά στον Αναπληρωτή Υπουργό Υγείας κ.
Παύλο Πολάκη. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Νοµίζω παρά τους υψηλούς αντιπολιτευτικούς τόνους από ευ-

τυχώς λίγους συναδέλφους, που νοµίζω ήταν εκτός θέµατος, τε-
λικά ήταν µία πάρα πολύ γόνιµη συνεδρίαση, όπως ήταν και αυτή
της Επιτροπής Μορφωτικών Υποθέσεων. Είναι προφανές, ότι
κουβέντες όπως «η σηµερινή Κυβέρνηση είναι η χειρότερη Κυ-
βέρνηση όλων των εποχών», ακόµη και αν κάποιοι τις πιστεύουν,
είµαι σίγουρος ότι δεν το πιστεύουν για τα θέµατα της εκπαίδευ-
σης. 

Θα ήθελα να θίξω ορισµένα συγκεκριµένα ζητήµατα. Να πω
µε κάθε ειλικρίνεια, ότι η πολιτική κουλτούρα στον τόπο µας δεν
µπορεί να αλλάξει από τη µια µέρα στην άλλη. Η συζήτηση παρά
τις εντάσεις που είχε και στην επιτροπή και εδώ, δείχνει, δειλά
µεν, σαφή όµως σηµάδια µιας αρχής συναινετικής κουλτούρας,
τουλάχιστον στα δικά µας θέµατα. Αυτό πρέπει να το χαιρετί-
σουµε, γιατί είναι µία κατάκτηση όλων µας προφανώς µε τις δια-
φορές µας, µε τις εντάσεις µας. Νοµίζω όµως ότι υπήρξε επί της
ουσίας διάλογος, όπως µάλιστα αυτός αποτυπώνεται στο τελικό
κείµενο. 

Να πω κάποια συγκεκριµένα στοιχεία. Το πρώτο, είναι η τρο-
πολογία που κατέθεσε η Δηµοκρατική Συµπαράταξη, σε σχέση
µε τις διαδικασίες στο «Δηµοκρίτειο» Πανεπιστήµιο. 

Όπως δήλωσα και όταν την έκανα αποδεκτή, το δηλώνω και
τώρα, ότι αυτή δεν έχει ούτε δεσµευτικό ούτε κανονιστικό χαρα-
κτήρα, γιατί ό,τι και να γίνει, αν δεν έλθει το αίτηµα από το ίδιο
πανεπιστήµιο, είναι κενό γράµµα. Το λέω για να είµαστε συνεν-
νοηµένοι.

Ο κ. Γάκης ανέφερε ορισµένα θέµατα. Νοµίζω ότι πρέπει να
δηλώσουµε µε κάθε έµφαση και κατηγορηµατικότητα, ότι κανένα
παιδί µε ειδικές ανάγκες δεν θα µείνει έξω από το σχολείο. Κα-
νένα! Ας δούµε τον βασικό κανόνα και εκεί που υπάρξει το όποιο
πρόβληµα ας το αντιµετωπίσουµε, µε στόχο κανένα παιδί να µην
είναι εκτός σχολείου. Και θα µπορέσουµε να το κάνουµε αυτό
στις τοπικές κοινωνίες, εξαντλώντας, πραγµατικά, τα επιχειρή-
µατα και τα αντεπιχειρήµατα και θα προχωρήσουµε.

Οι ανοιχτές διαδικασίες στην Εθνική Σχολή Δηµόσιας Υγείας
είναι µια πρόταση χωρίς περιεχόµενο, διότι προσπαθούµε ακρι-
βώς να κανονικοποιήσουµε αυτό που ήδη γίνεται τόσον καιρό και
νοµίζω ότι και στα Πρακτικά έχει καταγραφεί µε µεγάλη λεπτο-
µέρεια η προβληµατική µας.

Όσον αφορά τις επαναληπτικές εξετάσεις, το βασικό πρό-
βληµα είναι, ότι κάτι που είναι δίκαιο και είναι για τα παιδιά που
αρρωσταίνουν, δεν πρέπει η όποια ρύθµιση να έχει αρνητικές
επιπτώσεις στα υπόλοιπα παιδιά. Αυτό το προκαλεί ένας αριθµός
παιδιών, δυστυχώς, αυξανόµενος -λίγο µεν αλλά αυξανόµενος-
που προσποιούνται ότι αρρωσταίνουν. Το λέω µε κάθε ειλικρί-
νεια. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: …(δεν ακούστηκε)
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Βλέπετε ότι διαβάζετε και δεν µε
ακούτε. Δεν µπορείτε να κάνετε και τα δύο µαζί. 

Είπα ότι δεν πρέπει να αδικηθούν αυτά τα παιδιά. Λέω, λοιπόν,
ότι είναι λάθος να είναι µε υπουργική απόφαση. Εγώ λέω να το
συζητήσουµε, αν θέλετε, όλα τα κόµµατα και οµόφωνα να απο-
φασίσουµε όµως, ώστε µετά να µην παίζουµε παιχνίδι διαδηλώ-
σεων, καταγγελιών κ.λπ.. Εµείς προσπαθήσαµε να βρούµε µια
λύση. Δυστυχώς δεν βρίσκουµε λύση. Υπάρχουν και παιδαγωγι-
κοί λόγοι, γιατί εν πάση περιπτώσει αυτά τα παιδιά δεν πρέπει
να κάνουν επαναληπτικές. Υπάρχουν πολλοί παιδαγωγικοί λόγοι
και αν θέλετε, µπορώ να σας τους αναφέρω αλλά νοµίζω ότι δεν
θέλω να το κάνω τώρα. Όµως υπάρχουν και τέτοιοι λόγοι. Υπάρ-
χουν και νοµικοί λόγοι. Υπάρχει µια διεθνής εµπειρία, η οποία δεν
είναι ευαίσθητη σ’ αυτό το πράγµα. Όµως λέµε να εξαντλήσουµε
τις δυνατότητες.

Τελειώνω µε κάτι που δεν θέλω να το πάρετε προσωπικά, κύριε
Δελή, -εκφράζετε τις απόψεις του κόµµατός σας- κι έχει σχέση
µε τη θεµατική εβδοµάδα.

Το να λέµε ότι είναι απαράδεκτο να µιλάµε για διατροφή, όταν
υπάρχει µια χώρα µε υποσιτιζόµενα παιδιά…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Δεν είπα ότι είναι απαράδεκτο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Είπατε ότι είναι υποκρισία. Είναι ακόµα
χειρότερο. Πραγµατικά τη βρίσκω µια φράση χωρίς επιχείρηµα. 

Θέλετε να µιλήσουµε για τη διατροφή, ναι ή όχι; Θέλετε να µι-
λήσουµε για την ανορεξία που έχουν τα παιδιά; Θέλετε να µιλή-
σουµε για το ότι τα περισσότερα πράγµατα που τρώµε είναι
γεµάτα χηµικά; Θέλετε να µιλήσουµε για τη φυσική αγωγή, ανε-
ξάρτητα από το αν υπάρχουν τόσοι καθηγητές Φυσικής Αγωγής
ή όχι; Ναι ή όχι; Θέλετε να µιλήσουµε για τον εθισµό; 

Μη µας λέτε ότι εµείς θέλουµε τη νοµιµοποίηση των µαλακών
ναρκωτικών, που δεν είναι µαλακά ναρκωτικά αλλά είναι µια κα-
τηγορία ουσιών και αυτό το θέµα συζητείται σε πάρα πολλές
χώρες, όπως εύχοµαι να το γνωρίζετε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Λέω τι θα στείλετε στα σχολεία.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Αυτά που στείλαµε, να τα διαβάσετε
πρώτα πριν πείτε αυτά τα πράγµατα.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Τα διαβάσαµε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Εσείς, λοιπόν, θέλετε να συζητήσουµε
για τον εθισµό; Θέλετε να συζητήσουµε για το γεγονός, ότι πάτε
σ’ ένα µπαράκι, σε µια καφετέρια και κάθονται νέοι άνθρωποι και
είναι µε το κεφάλι κάτω και πατάνε τα κουµπάκια και αποκοινω-
νικοποιούνται, σαν να τους έχει ρουφήξει το µηχάνηµα; Ξέρετε
κάθε βράδυ πόσοι τσακωµοί γίνονται στις ελληνικές οικογένειες
ως προς τον ηλεκτρονικό εθισµό; Σας ενδιαφέρουν αυτά τα
πράγµατα;

Τέλος θέλετε να συζητήσετε τα θέµατα σχέσεων ανάµεσα σε
φύλα, για τα οποία δεν είπατε ούτε µια κουβέντα;

Εγώ, λοιπόν, λέω ότι σε αυτά τα θέµατα µε αυτόν τον απί-
στευτο συντηρητισµό του ΚΚΕ, η Αριστερά δεν πρέπει να έχει
καµµιά απολύτως σχέση.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής,
επί των άρθρων και των τροπολογιών του σχεδίου νόµου του
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Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων: «Ρύθµιση
θεµάτων του Κρατικού Πιστοποιητικού Γλωσσοµάθειας, της
Εθνικής Βιβλιοθήκης της Ελλάδας και άλλες διατάξεις» και η ψή-
φισή τους θα γίνει χωριστά.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο επί της αρχής;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΙΧΕΛΗΣ: Ναι. 
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το νοµο-

σχέδιο του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων:
«Ρύθµιση θεµάτων του Κρατικού Πιστοποιητικού Γλωσσοµά-
θειας, της Εθνικής Βιβλιοθήκης της Ελλάδας και άλλες διατά-
ξεις», έγινε δεκτό επί της αρχής κατά πλειοψηφία. 

Εισερχόµαστε στην ψήφιση των άρθρων. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 1 ως έχει;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΙΧΕΛΗΣ: Ναι. 
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

1 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 2 ως έχει;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΙΧΕΛΗΣ: Ναι. 
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

2 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 3 ως έχει;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΙΧΕΛΗΣ: Ναι. 
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

3 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 4 ως έχει;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΙΧΕΛΗΣ: Ναι. 
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

4 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 5 ως έχει;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΙΧΕΛΗΣ: Ναι. 
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

5 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 6 ως έχει;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΙΧΕΛΗΣ: Ναι. 
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

6 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 7 ως έχει;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΙΧΕΛΗΣ: Ναι. 
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

7 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 8 ως έχει;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΙΧΕΛΗΣ: Ναι. 
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ναι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

8 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 9 ως έχει;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΙΧΕΛΗΣ: Ναι. 
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ναι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

9 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 10 ως έχει;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΙΧΕΛΗΣ: Ναι. 
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

10 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 11, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΙΧΕΛΗΣ: Ναι. 
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

11 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 
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Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 12, όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΙΧΕΛΗΣ: Ναι. 
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

12 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 13 ως έχει;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΙΧΕΛΗΣ: Ναι. 
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

13 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 14, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, µε την προσθήκη της υπ’ αριθ-
µόν 912/101 τροπολογίας;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΙΧΕΛΗΣ: Ναι. 
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

14 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, µε
την προσθήκη της υπ’ αριθµόν 912/101 τροπολογίας, κατά πλει-
οψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 15, όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΙΧΕΛΗΣ: Ναι. 
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

15 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 16, όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΙΧΕΛΗΣ: Ναι. 
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Παρών.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

16 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 17, όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΙΧΕΛΗΣ: Ναι. 
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

17 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 18 ως έχει;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΙΧΕΛΗΣ: Ναι. 
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

18 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 19, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΙΧΕΛΗΣ: Ναι. 
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

19 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία.  

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 20, όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΙΧΕΛΗΣ: Ναι. 
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

20 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία.  

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 21 ως έχει;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΙΧΕΛΗΣ: Ναι. 
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

21 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 22 ως έχει;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΙΧΕΛΗΣ: Ναι. 
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

22 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 23 ως έχει;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΙΧΕΛΗΣ: Ναι. 
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι. 
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ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Όχι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

23 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 24 ως έχει;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΙΧΕΛΗΣ: Ναι. 
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

24 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 25 ως έχει;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΙΧΕΛΗΣ: Ναι. 
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

25 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 26 ως έχει;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΙΧΕΛΗΣ: Ναι. 
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

26 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 27 ως έχει;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΙΧΕΛΗΣ: Ναι. 
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

27 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 28, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΙΧΕΛΗΣ: Ναι. 
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

28 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 29 ως έχει;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΙΧΕΛΗΣ: Ναι. 
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Παρών.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

29 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 30, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΙΧΕΛΗΣ: Ναι. 
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

30 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 31, όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΙΧΕΛΗΣ: Ναι. 
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

31 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία.

Το άρθρο 32 είναι γνωστό ότι διαγράφηκε. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νέο άρθρο 32, όπως τρο-

ποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΙΧΕΛΗΣ: Ναι. 
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

32 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νέο άρθρο 33 ως έχει;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΙΧΕΛΗΣ: Ναι. 
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

33 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νέο άρθρο 34 ως έχει;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΙΧΕΛΗΣ: Ναι. 
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

34 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό

αριθµό 912 και ειδικό 101 ως έχει; 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΙΧΕΛΗΣ: Ναι. 
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
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ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 912 και ειδικό 101 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο άρθρο 14 του νοµοσχεδίου.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 913 και ειδικό 102 ως έχει; 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΙΧΕΛΗΣ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 913 και ειδικό 102 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Εισερχόµαστε στην ψήφιση του ακροτελεύτιου άρθρου.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το ακροτελεύτιο άρθρο;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΙΧΕΛΗΣ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Το ακροτελεύτιο

άρθρο έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας

και Θρησκευµάτων: «Ρύθµιση θεµάτων του Κρατικού Πιστοποι-
ητικού Γλωσσοµάθειας, της Εθνικής Βιβλιοθήκης της Ελλάδας
και άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό επί της αρχής και επί των άρ-
θρων.

Προχωρούµε στην ψήφιση του νοµοσχέδιου και στο σύνολό
του.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο και στο σύ-
νολο;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΙΧΕΛΗΣ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Το νοµοσχέδιο

έγινε δεκτό και στο σύνολο κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας

και Θρησκευµάτων: «Ρύθµιση θεµάτων του Κρατικού Πιστοποι-
ητικού Γλωσσοµάθειας, της Εθνικής Βιβλιοθήκης της Ελλάδας
και άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη συ-
ζήτηση, επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει ως
εξής:

«Ρύθµιση θεµάτων του Κρατικού Πιστοποιητικού Γλωσσο-
µάθειας, της Εθνικής Βιβλιοθήκης της Ελλάδας και άλλες δια-
τάξεις

ΚΕΦΑΛΑΙΟ A’
ΚΡΑΤΙΚΟ ΠΙΣΤΟΠΟΙΗΤΙΚΟ ΓΛΩΣΣΟΜΑΘΕΙΑΣ

Άρθρο 1
Ρύθµιση θεµάτων του Κρατικού 
Πιστοποιητικού Γλωσσοµάθειας

1. Η παρ. 1 του άρθρου 2 του ν. 2740/1999 (Α’ 186) αντικαθί-
σταται ως εξής:

«1. Το πιστοποιητικό χορηγείται ύστερα από γραπτές και προ-
φορικές εξετάσεις που διενεργούνται: α) µε έντυπα µέσα τουλά-
χιστον µία (1) φορά κάθε έτος ή β) µε ηλεκτρονικά µέσα,
σύµφωνα µε τα οριζόµενα στο άρθρο 6Α του παρόντος. Τα πι-
στοποιητικά και των δύο τύπων εξετάσεων είναι ισότιµα.

Για την πιστοποίηση της γλωσσοµάθειας ελέγχονται οι επικοι-
νωνιακές ικανότητες που ορίζονται στο Κοινό Ευρωπαϊκό Πλαίσιο
Αναφοράς για τις Γλώσσες.»

2. Η παρ. 3 του άρθρου 3 του ν. 2740/1999 αντικαθίσταται ως
εξής:

«3. Με απόφαση του Προέδρου της Κεντρικής Εξεταστικής
Επιτροπής ορίζονται: 

α) οι εξεταστές δοκιµασιών για την αξιολόγηση παραγωγής
προφορικού λόγου, 

β) οι βαθµολογητές δοκιµασιών για την αξιολόγηση παραγω-
γής γραπτού λόγου, 

γ) οι επιτηρητές της διεξαγωγής των εξετάσεων.»
3. Το άρθρο 4 του ν. 2740/1999, όπως αντικαταστάθηκε µε την

περίπτωση στ’ της παρ. 19 του άρθρου 13 του ν. 3149/2003 ( Α’
141), αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 4
Διαδικασία εξετάσεων

1. Κάθε υποψήφιος εξετάζεται γραπτά και προφορικά. Η προ-
φορική εξέταση διενεργείται από έναν (1) εξεταστή, που εξετάζει
συγχρόνως δύο (2) και σε εξαιρετικές περιπτώσεις τρεις (3) υπο-
ψηφίους.

2. Η βαθµολόγηση των εντύπων της ενότητας 1 και 3 (κατα-
νόηση γραπτού λόγου και κατανόηση προφορικού λόγου) γίνεται
από έναν (1) τουλάχιστον βαθµολογητή, ενώ η βαθµολόγηση των
γραπτών της ενότητας 2 (παραγωγή γραπτού λόγου και διαµε-
σολάβηση) από δύο (2) βαθµολογητές. Η βαθµολογία προκύπτει
από το µέσο όρο της βαθµολογίας των δύο (2) βαθµολογητών.
Αναβαθµολόγηση δεν επιτρέπεται. 

3. Ο υποψήφιος µπορεί ύστερα από αίτηµά του να έχει πρό-
σβαση στο γραπτό του, αυτοπροσώπως ή µέσω αντιπροσώπου,
ενώ χορήγηση αντιγράφων απαγορεύεται. Αν ο υποψήφιος επι-
θυµεί ανάλυση της αξιολόγησης, συντάσσεται, ύστερα από αί-
τησή του, αξιολογική έκθεση από τον επιστηµονικό υπεύθυνο της
συγκεκριµένης γλώσσας ή από τον εκπρόσωπο που εκείνος ορί-
ζει. Για την υποβολή της σχετικής αίτησης καταβάλλεται παρά-
βολο, το ύψος του οποίου καθορίζεται µε κοινή απόφαση των
Υπουργών Οικονοµικών και Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµά-
των. 

4. Η διεξαγωγή των εξετάσεων για την πιστοποίηση της γνώ-
σης µίας ή περισσότερων ξένων γλωσσών προκηρύσσεται µε
απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων,
που εκδίδεται ύστερα από εισήγηση της Κεντρικής Εξεταστικής
Επιτροπής. Στην προκήρυξη καθορίζεται ο χρόνος και ο τόπος
διεξαγωγής των εξετάσεων, καθώς και η προθεσµία υποβολής
αιτήσεων των υποψηφίων. 

5. Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων καθορίζονται τα θέµατα που έχουν σχέση µε την ορ-
γάνωση, τη διενέργεια των εξετάσεων, τον τρόπο γραπτής και
προφορικής εξέτασης, τη διαδικασία βαθµολόγησης, την έκδοση
αποτελεσµάτων, τη συγκρότηση των οργάνων, καθώς και τον
τύπο του πιστοποιητικού που χορηγείται στους επιτυχόντες.»

Οι διατάξεις του παρούσας παραγράφου εφαρµόζονται από
1η Σεπτεµβρίου 2017.

Άρθρο 2
Σύστηµα ηλεκτρονικών εξετάσεων

Μετά το άρθρο 6 του ν. 2740/1999 προστίθεται άρθρο 6Α, ως
εξής: 

«Άρθρο 6Α
Ηλεκτρονικές εξετάσεις

1. Η ηλεκτρονική διαδικασία εξέτασης της γλωσσοµάθειας των
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ενδιαφεροµένων για απόκτηση του Κρατικού Πιστοποιητικού
Γλωσσοµάθειας γίνεται µε το διεθνώς γνωστό σύστηµα «Προ-
σαρµοστική Ηλεκτρονική Εξέταση Γλωσσών» (Computer Ada-
ptive Language Testing). Οι υποψήφιοι εξετάζονται αποκλειστικά
µέσω ηλεκτρονικού υπολογιστή. 

2. Αρµόδιοι για τον επιστηµονικό σχεδιασµό και ανασχεδιασµό
των ηλεκτρονικών εξετάσεων, καθώς και για την παρακολούθηση
της λειτουργικότητας του συστήµατος είναι οι εξής φορείς: α)
Πανεπιστήµια της ηµεδαπής, στα οποία λειτουργούν Τµήµατα
Ξένων Γλωσσών και Φιλολογιών, και β) το Ινστιτούτο Τεχνολογίας
Υπολογιστών και Εκδόσεων «Διόφαντος» (ΙΤΥΕ-Διόφαντος). 

Οι ανωτέρω φορείς υποχρεούνται να αξιοποιήσουν την τεχνο-
γνωσία, το κατάλληλα εκπαιδευµένο ανθρώπινο δυναµικό, καθώς
και την υλικοτεχνική υποδοµή που διαθέτουν σχεδιάζοντας, δη-
µιουργώντας και αναπτύσσοντας πλατφόρµα ηλεκτρονικών εξε-
τάσεων για το ΚΠΓ και τα απαραίτητα υποσυστήµατα.

3. α) Τα όργανα του άρθρου 3 αναλαµβάνουν την επιλογή θε-
µάτων, την προετοιµασία και τη διενέργεια των ηλεκτρονικών
εξετάσεων, καθώς και την αξιολόγηση των αποτελεσµάτων, µε
την επιφύλαξη του δεύτερου εδαφίου της παραγράφου 4 του
παρόντος.

β) Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων συγκροτείται για τις ηλεκτρονικές εξετάσεις το Τε-
χνικό Εποπτικό Συµβούλιο (Τ.Ε.Σ.) που αποτελείται από έναν (1)
εκπρόσωπο από κάθε συνεργαζόµενο Πανεπιστήµιο, από το
ΙΤΥΕ-Διόφαντος, καθώς και από το Υπουργείο Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων και είναι αρµόδιο για: αα) την εποπτεία
της λειτουργίας των εφαρµογών του συστήµατος των ηλεκτρο-
νικών εξετάσεων, τον έλεγχο της πληρότητας της δεξαµενής των
θεµάτων και ό,τι άλλο αφορά την ορθή λειτουργία του συστήµα-
τος αξιολόγησης της γλωσσοµάθειας και ββ) τον καθορισµό του
χρόνου διενέργειας των εξετάσεων και των εξεταζόµενων γλωσ-
σών, καθώς και των απαιτούµενων προδιαγραφών που πρέπει να
πληρούν τα «Κέντρα Ηλεκτρονικών Εξετάσεων» (Κ.Η.Ε.) της πα-
ραγράφου 4. Με την ίδια απόφαση ορίζεται ο Πρόεδρος και τα
αναπληρωµατικά µέλη του Τ.Ε.Σ..

Το Τ.Ε.Σ. διέπεται από τις διατάξεις των άρθρων 13, 14 και 15
του Κώδικα Διοικητικής Διαδικασίας (ν. 2690/ 1999, Α’ 45). Η
αµοιβή των µελών του καθορίζεται σύµφωνα µε τους όρους και
τις προϋποθέσεις του άρθρου 21 του ν. 4354/2015 (Α’ 176). 

4. Οι εξετάσεις διενεργούνται σε ειδικά πιστοποιηµένα εξετα-
στικά κέντρα µε την ονοµασία «Κέντρα Ηλεκτρονικών Εξετά-
σεων» (Κ.Η.Ε.), τα οποία είναι εξοπλισµένα µε την κατάλληλη
υλικοτεχνική υποδοµή και διαθέτουν προσωπικό για τον έλεγχο
της ταυτοπροσωπίας και την καθοδήγηση των υποψηφίων,
καθώς και για την επίλυση ενδεχόµενων τεχνικών προβληµάτων. 

Στην περίπτωση των ηλεκτρονικών εξετάσεων δεν συγκρο-
τούνται οι Επιτροπές Εξεταστικών Κέντρων και οι Επιτροπές
Βαθµολογικών Κέντρων των παραγράφων 4 και 5 του άρθρου 3.
Αντί αυτών, σε κάθε Κ.Η.Ε. ορίζονται ένας (1) διοικητικά υπεύθυ-
νος, ένας (1) τεχνικός υπεύθυνος, και ένας (1) επόπτης. Για την
αµοιβή τους εφαρµόζονται οι διατάξεις της παρ. 4 του άρθρου
21 του ν. 4354/2015 (Α’ 176), όπως έχουν αντικατασταθεί µε την
παρ. 2 του άρθρου 52 του ν. 4369/2016 (Α’ 33).

Τα κέντρα αυτά ιδρύονται σύµφωνα µε την παράγραφο 5 του
παρόντος και λειτουργούν σε σχολικές µονάδες, καθώς και σε
άλλους δηµόσιους χώρους αρµοδιότητας του Υπουργείου Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, που εξοπλίζονται ειδικά για
το σκοπό αυτόν. 

Οι ηλεκτρονικές εξετάσεις διενεργούνται σε οποιαδήποτε
ηµέρα του έτους και σε οποιοδήποτε Κ.Η.Ε.. Στο πιστοποιητικό
αναγράφεται η ακριβής ηµεροµηνία εξέτασης.

Τα Κ.Η.Ε. µπορεί να αξιοποιούνται και για άλλες ηλεκτρονικές
εξετάσεις φορέων του Δηµοσίου.

5. Οι σχολικές ή άλλες µονάδες δηµόσιου συµφέροντος που
θα φιλοξενούν τα Κ.Η.Ε. επιλέγονται ως εξής: 

α) Η αρµόδια υπηρεσία του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας
και Θρησκευµάτων εκδίδει, ύστερα από πρόταση του ΤΕΣ, σχε-
τική πρόσκληση εκδήλωσης ενδιαφέροντος. Οι µονάδες που επι-
θυµούν να φιλοξενήσουν Κ.Η.Ε. καταθέτουν, µέσω των οικείων
Διευθύνσεων Εκπαίδευσης ή του αρµοδίου οργάνου διοίκησής

τους, σχετικό αίτηµα στην αρµόδια υπηρεσία του Υπουργείου
Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων. 

β) Το Κ.Η.Ε. ιδρύεται µε απόφαση του Υπουργού Παιδείας,
Έρευνας και Θρησκευµάτων που εκδίδεται ύστερα από γνώµη
του ΤΕΣ σε µονάδα όπου συντρέχουν οι ακόλουθες προϋποθέ-
σεις σωρευτικά: αα) η µονάδα διαθέτει την απαιτούµενη υλικο-
τεχνική υποδοµή και πληροί εν γένει τις αναφερόµενες στην
πρόσκληση εκδήλωσης ενδιαφέροντος προδιαγραφές, ββ) η
ίδρυση ενός Κ.Η.Ε. στη µονάδα κρίνεται οικονοµικά συµφέ-
ρουσα, λαµβανοµένων ιδίως υπόψη του κόστους της ίδρυσής
του σε αυτή και της συντήρησης του εξοπλισµού του, του πλη-
θυσµού της πόλης, καθώς και της ενδεχόµενης λειτουργίας και
άλλων Κ.Η.Ε. σε γειτονικές ή κοντινές µονάδες, γγ) η τοποθεσία
της µονάδας προσφέρεται για την ίδρυση ενός Κ.Η.Ε.. 

Τα ιδρυθέντα Κ.Η.Ε. καταχωρίζονται σε ειδικό Μητρώο, το
οποίο τηρείται στην αρµόδια υπηρεσία του Υπουργείου Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων.

6. α) Με κοινή απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και
Θρησκευµάτων και του κατά περίπτωση αρµόδιου Υπουργού κα-
θορίζεται το ύψος των εξετάστρων, καθώς και κάθε αναγκαίο
θέµα για την εφαρµογή του τελευταίου εδαφίου της παραγρά-
φου 4.

β) Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων καθορίζονται οι όροι, οι προϋποθέσεις και ο τρόπος
διεξαγωγής των ηλεκτρονικών εξετάσεων, ειδικότερα θέµατα
σχετικά µε τη λειτουργία της πλατφόρµας ηλεκτρονικών εξετά-
σεων, οι υπεύθυνοι και ο επόπτης των Κ.Η.Ε., καθώς και η λει-
τουργία τους.»

Άρθρο 3
Ρύθµιση οικονοµικών θεµάτων

Το άρθρο 7 του ν. 2740/1999 αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 7
Κάλυψη δαπανών

1. Η δαπάνη για τη διενέργεια των εξετάσεων του ΚΠΓ µε έν-
τυπα µέσα βαρύνει τον προϋπολογισµό του Υπουργείου Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων.

2. Οι ηλεκτρονικές εξετάσεις για το ΚΠΓ χρηµατοδοτούνται
αποκλειστικά µέσω των εξετάστρων που καταβάλλουν οι υποψή-
φιοι για τη συµµετοχή τους στις εξετάσεις αυτές και δεν επιβα-
ρύνεται ο Κρατικός Προϋπολογισµός. 

Τα έσοδα από τα εξέταστρα για τις ηλεκτρονικές εξετάσεις
αποτελούν δηµόσια έσοδα, εισπράττονται σε διακριτό Κ.Α. Εσό-
δου και εγγράφονται αντίστοιχες µε τα εισπραττόµενα έσοδα πι-
στώσεις σε ύψος στον προϋπολογισµό του Υπουργείου
Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων.

Τα ανωτέρω έσοδα καλύπτουν πλήρως ιδίως τις ακόλουθες
δαπάνες: α) την πλήρωση των δεξαµενών δοκιµασιών και τη συν-
τήρηση της απαιτούµενης υλικοτεχνικής υποδοµής, β) την
αµοιβή του προσωπικού που συµµετέχει στη διενέργεια των εξε-
τάσεων µε οποιοδήποτε τρόπο, γ) την αµοιβή των αξιολογητών-
βαθµολογητών και δ) κάθε άλλη δαπάνη που προκύπτει από το
σχεδιασµό και την υλοποίηση των ηλεκτρονικών εξετάσεων.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΡΥΘΜΙΣΗ ΘΕΜΑΤΩΝ ΤΗΣ ΕΘΝΙΚΗΣ ΒΙΒΛΙΟΘΗΚΗΣ 

ΤΗΣ ΕΛΛΑΔΑΣ ΚΑΙ ΛΟΙΠΩΝ ΔΗΜΟΣΙΩΝ 
ΒΙΒΛΙΟΘΗΚΩΝ

Άρθρο 4
Ρύθµιση θεµάτων της Εθνικής Βιβλιοθήκης 

της Ελλάδας

1. Στο τέλος της παρ. 1 του άρθρου 1 του ν. 3149/2003 (Α’
141) προστίθενται δύο (2) εδάφια ως εξής:

«Η Εθνική Βιβλιοθήκη της Ελλάδας (ΕΒΕ) µπορεί να χρησιµο-
ποιεί και τον ιστορικό της τίτλο «Εθνική Βιβλιοθήκη της Ελλά-
δος». Στις σχέσεις της µε την αλλοδαπή, η ΕΒΕ χρησιµοποιεί την
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επωνυµία «National Library of Greece (NLG)».»
2. Οι παράγραφοι 2 έως 4 του άρθρου 1 του ν. 3149/ 2003 αν-

τικαθίστανται και προστίθεται παράγραφος 5, ως εξής:
«2. Η ΕΒΕ εδρεύει στην Καλλιθέα Αττικής επί της οδού Λεω-

φόρου Συγγρού 364, στις κτηριακές εγκαταστάσεις του Κέντρου
Πολιτισµού Ίδρυµα Σταύρος Νιάρχος (ΚΠΙΣΝ), οι οποίες ανεγέρ-
θηκαν µε δωρεά του Κοινωφελούς Ιδρύµατος Σταύρος Σ. Νιάρ-
χος. Στην ιστορική έδρα της ΕΒΕ, στην Αθήνα, στο Μέγαρο που
µε δαπάνη των αδελφών Παναγή, Ανδρέα και Μαρή Βαλλιάνων
κατασκευάστηκε στο οικοδοµικό τετράγωνο που περικλείεται
από τις οδούς Ρήγα Φεραίου, Ιπποκράτους, Ελευθερίου Βενιζέ-
λου (Πανεπιστηµίου) και Ακαδηµίας λειτουργεί µέρος των υπη-
ρεσιών της. 

3. Υπηρεσίες της ΕΒΕ µπορεί να λειτουργήσουν και σε άλλα
κτήρια, τα οποία ανήκουν κατά κυριότητα, έχουν µισθωθεί ή πα-
ραχωρηθεί κατά χρήση στην ΕΒΕ.

4. Σκοπός της ΕΒΕ είναι ο εντοπισµός, η συγκέντρωση, η ορ-
γάνωση, η περιγραφή και η διαφύλαξη στο διηνεκές Τεκµηρίων
του ελληνικού πολιτισµού και της πρόσληψής του διαχρονικά,
καθώς και σηµαντικών αντιπροσωπευτικών Τεκµηρίων της πνευ-
µατικής παραγωγής του ανθρώπου και η διασφάλιση της ισότι-
µης πρόσβασης σε αυτά, µε γνώµονα την ελευθερία της γνώσης,
της πληροφόρησης και της έρευνας. Για την εκπλήρωση του
σκοπού της η ΕΒΕ ιδίως: 

(α) Αναπτύσσει, διατηρεί και διαφυλάσσει Ειδικές Συλλογές οι
οποίες περιλαµβάνουν Τεκµήρια: (αα) που δηµιουργούνται ή δη-
µοσιεύονται στην Ελλάδα, καθώς και Τεκµήρια που δηµιουργούν-
ται ή δηµοσιεύονται στο εξωτερικό αλλά συνδέονται ή έχουν
συνάφεια µε τους ανθρώπους, τη χώρα, τις παραδόσεις και τον
πολιτισµό της Ελλάδας, (ββ) που είναι αντιπροσωπευτικά της
πνευµατικής παραγωγής. Για το σκοπό αυτόν, παρακολουθεί συ-
στηµατικά την εγχώρια και διεθνή παραγωγή Τεκµηρίων και µε-
ριµνά για την πρόσκτησή τους. 

(β) Λειτουργεί ως το επίσηµο Εθνικό Αποθετήριο και Αρχείο
ψηφιακών δηµοσιευµάτων, δεδοµένων και µεταδεδοµένων που
παράγονται στη χώρα ή αφορούν τον ελληνικό πολιτισµό. Στην
ανωτέρω λειτουργία περιλαµβάνεται η παρακολούθηση και η αρ-
χειοθέτηση του παγκόσµιου ιστού (web archiving) ή άλλου τε-
χνολογικού περιβάλλοντος. Προς τούτο αναλαµβάνει, κατανέµει
και συντονίζει σε εθνικό επίπεδο τις σχετικές δράσεις.

(γ) Λειτουργεί ως το Εθνικό Βιβλιογραφικό και Καταλογογρα-
φικό Κέντρο της χώρας και ειδικότερα: (αα) αναπτύσσει και συµ-
µετέχει στη διαµόρφωση εθνικών βιβλιογραφικών προτύπων και
κατευθυντήριων οδηγιών για κάθε θέµα που αφορά τη λειτουρ-
γία και τις υπηρεσίες των βιβλιοθηκών της χώρας, (ββ) συντάσσει
και δηµοσιεύει την τρέχουσα και την παλαιότερη Εθνική Βιβλιο-
γραφία, (γγ) συντάσσει και διαθέτει στις άλλες βιβλιοθήκες πρό-
τυπες εγγραφές βιβλιογραφικής περιγραφής για τα ελληνικά
δηµοσιεύµατα, (δδ) παρέχει διαρκή πληροφόρηση και υποστή-
ριξη στις ελληνικές βιβλιοθήκες σε θέµατα που αφορούν τη βι-
βλιογραφική περιγραφή, την τεκµηρίωση, τη διατήρηση, την
ψηφιοποίηση και τη µικροφωτογράφηση των συλλογών τους,
(εε) παρέχει έγκυρη πληροφόρηση και υλικό για την ελληνική εκ-
δοτική παραγωγή που αφορά τον ελληνικό πολιτισµό και τη
χώρα, στο πλαίσιο της συνεργασίας της µε άλλες εθνικές βιβλιο-
θήκες και διεθνείς οργανισµούς, καθώς και στο πλαίσιο της συµ-
µετοχής της σε προγράµµατα διαδανεισµού. 

(δ) Μεριµνά για την προαγωγή της παιδείας της έρευνας και
της πολιτιστικής δηµιουργίας στη χώρα, µέσα από την πολύ-
µορφη, πολύπλευρη και χωρίς διακρίσεις πρόσβασης στη Συλ-
λογή της. 

(ε) Διοργανώνει εκπαιδευτικές και πολιτιστικές δραστηριότη-
τες.

(στ) Παρέχει υπηρεσίες δανεισµού, αναπτύσσοντας Ειδική
προς τούτο Συλλογή. 

(ζ) Διευκολύνει, µε κάθε πρόσφορο µέσο, την πρόσβαση των
χρηστών στο διεθνή χώρο της πληροφορίας. 

(η) Λειτουργεί ως εθνικό κέντρο διεθνούς πρότυπης αριθµο-
δότησης δηµοσιευµάτων (Διεθνής Πρότυπος Αριθµός Βιβλίων
(International Standard Book Number - ISBN), Διεθνής Πρότυπος
Αριθµός Σειρών (International Standard Serial Number - ISSN),

Διεθνής Πρότυπος Αριθµός Μουσικής (International Standard
Music Number - ISNM)), άλλων έργων της διανόησης διεθνών ή
κοινοτικών οργανισµών (Διεθνής Πρότυπος Προσδιοριστής Βι-
βλιοθηκών και συναφών Οργανισµών (International Standard
Identifier for Libraries and Related Organizations - ISIL)), καθώς
και δηµιουργών (Διεθνές Πρότυπο Αναγνωριστικό Ονόµατος (In-
ternational Standard Name Identifier – ISNI)) πνευµατικής και πο-
λιτιστικής δηµιουργίας. 

(θ) Οργανώνει υπό την ευθύνη της και συντονίζει το Εθνικό Δί-
κτυο Βιβλιοθηκών, στο οποίο µπορούν να συµµετέχουν βιβλιο-
θήκες της χώρας, βάσει συγκεκριµένων επιµέρους ρυθµίσεων,
κριτηρίων και κανόνων που διαµορφώνονται προς τούτο. 

(ι) Αναπτύσσει και λειτουργεί την Εθνική Ψηφιακή Βιβλιοθήκη
η οποία συσσωρεύει, επεξεργάζεται, εµπλουτίζει, διασυνδέει και
παρέχει ενοποιηµένη πρόσβαση σε µεταδεδοµένα ή και δεδο-
µένα ψηφιακών τεκµηρίων της εθνικής πνευµατικής και καλλιτε-
χνικής δηµιουργίας.

(ια) Έχει την ευθύνη σε εθνικό επίπεδο του συντονισµού των
δραστηριοτήτων για την ηλεκτρονική πρόσβαση των Ατόµων µε
Αναπηρία (ΑµεΑ) στο περιεχόµενο των τεκµηρίων, τα οποία δη-
µιουργούνται ή δηµοσιεύονται στην Ελλάδα. Ιδίως η ΕΒΕ: αα)
λειτουργεί ενοποιηµένο εθνικό κατάλογο των προσβάσιµων τεκ-
µηρίων από ΑµεΑ που διαθέτουν οι βιβλιοθήκες της χώρας,
ββ)ορίζει πρότυπα και συντάσσει κατευθυντήριες οδηγίες, συ-
νεργαζόµενη µε επιστηµονικούς, ερευνητικούς και άλλους σχε-
τικούς φορείς για την παραγωγή και διάθεση από τις βιβλιοθήκες
της χώρας προσβάσιµων τεκµηρίων για       ΑµεΑ. 

(ιβ) Συµµετέχει και εκπροσωπεί τη χώρα σε διεθνείς οργανι-
σµούς, οι οποίοι διαµορφώνουν διεθνείς κανόνες και πολιτικές ή
δραστηριοποιούνται στους τοµείς της πληροφορίας και των βι-
βλιοθηκών. 

(ιγ) Συνεργάζεται σε θέµατα βιβλιοθηκών µε άλλους οργανι-
σµούς και ιδιώτες στο εσωτερικό και εξωτερικό και συµµετέχει
σε ερευνητικά και αναπτυξιακά προγράµµατα. 

(ιδ) Προάγει και υποστηρίζει µε κάθε δυνατό τρόπο τη συνερ-
γασία µεταξύ των βιβλιοθηκών της χώρας. 

(ιε) Προβαίνει σε κάθε άλλη συναφή µε το σκοπό της δραστη-
ριότητα.

5. Για την εφαρµογή του παρόντος νοούνται ως: 
(α) Τεκµήριο: φυσική οντότητα οποιασδήποτε υπόστασης στην

οποία έχουν καταχωρισθεί πληροφορίες κάθε τύπου, µορφής και
τεχνολογίας και οι οποίες µπορεί να εκληφθούν ως ενιαία µο-
νάδα.

(β) Συλλογή: το σύνολο των Τεκµηρίων που εισέρχονται στη
Βιβλιοθήκη και καταγράφονται στους καταλόγους της.

(γ) Ειδική Συλλογή: οµάδα Τεκµηρίων της Συλλογής τα οποία
µπορεί να εκληφθούν ως ενότητα.

(δ) Διαδανεισµός: διαδικασία, σύµφωνα µε την οποία µία βι-
βλιοθήκη ζητεί την προµήθεια ή προµηθεύει η ίδια σε άλλη βι-
βλιοθήκη Τεκµήρια. 

(ε) Δίκτυο βιβλιοθηκών: οµάδα βιβλιοθηκών οι οποίες συνερ-
γάζονται κατόπιν γραπτής συµφωνίας και προκαθορισµένων δια-
δικασιών, επιδιώκοντας να παρέχουν βέλτιστες υπηρεσίες που
σχετίζονται µε το σκοπό τους, όπως η κοινή πρόσκτηση, η οργά-
νωση και η πρόσβαση σε Τεκµήρια και πληροφορίες.»

3. Το άρθρο 2 του ν. 3149/2003 (Α’ 141) αντικαθίσταται ως
εξής:

«Άρθρο 2
Όργανα διοίκησης 

1. Όργανα Διοίκησης της ΕΒΕ είναι το Εφορευτικό Συµβούλιο
(ΕΣ) και ο Γενικός Διευθυντής (ΓΔ). Τα όργανα διοίκησης της
ΕΒΕ ορίζονται σύµφωνα µε τις επόµενες παραγράφους, κατά πα-
ρέκκλιση των ρυθµίσεων του ν. 4369/2016 (Α’ 33).

2. α) Το ΕΣ είναι επταµελές και αποτελείται από: αα) Έναν (1)
καθηγητή πρώτης βαθµίδας ή αναπληρωτή καθηγητή ειδικότη-
τας Βιβλιοθηκονοµίας ή Επιστήµης Πληροφορίας του Τµήµατος
Αρχειονοµίας, Βιβλιοθηκονοµίας και Μουσειολογίας του Ιονίου
Πανεπιστηµίου (Τ.Α.Β.Μ.Ι.Π.) ή του Τµήµατος Βιβλιοθηκονοµίας
και Συστηµάτων Πληροφόρησης του Τεχνολογικού Εκπαιδευτι-
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κού Ιδρύµατος Αθηνών (Τ.Β.Σ.Π.Τ.Ε.Ι.ΑΘ.) ή του Τµήµατος Βι-
βλιοθηκονοµίας και Συστηµάτων Πληροφόρησης του Τεχνολογι-
κού Εκπαιδευτικού Ιδρύµατος Θεσσαλονίκης (Τ.Β.Σ.Π.Τ.Ε.Ι.ΘΕΣ.)
ή άλλου αντίστοιχου τµήµατος, ο οποίος υποδεικνύεται µε τον
αναπληρωτή του, από το οικείο τµήµα ως εξής: Κατά την πρώτη
συγκρότηση του ΕΣ το τακτικό µέλος των υπό στοιχείο αα’ µελών
υποδεικνύεται από το Τ.Α.Β.Μ.Ι.Π. και ο αναπληρωτής του από
το Τ.Β.Σ.Π.Τ.Ε.Ι.ΑΘ., στη δεύτερη συγκρότηση των υπό στοιχείο
αα’ µελών το τακτικό µέλος υποδεικνύεται από το
Τ.Β.Σ.Π.Τ.Ε.Ι.ΑΘ. και ο αναπληρωτής του από το
Τ.Β.Σ.Π.Τ.Ε.Ι.ΘΕΣ., στην επόµενη συγκρότηση το τακτικό µέλος
υποδεικνύεται από το Τ.Β.Σ.Π.Τ.Ε.Ι.ΘΕΣ. και ο αναπληρωτής του
από το Τ.Α.Β.Μ.Ι.Π. και ούτω καθεξής, ώστε να εκπροσωπούνται
εκ περιτροπής όλα τα αντίστοιχα τµήµατα στο ΕΣ. ββ) Έναν (1)
Σύµβουλο ή Πάρεδρο του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους που
υποδεικνύεται µε τον αναπληρωτή του από τον Πρόεδρο αυτού.
γγ) Τρία (3) µέλη/προσωπικότητες εγνωσµένου κύρους µε επι-
στηµονική κατάρτιση, εµπειρία και εν γένει σηµαντικό έργο
στους τοµείς του πολιτισµού και των επιστηµών, οι οποίοι επιλέ-
γονται µε τους αναπληρωτές τους από τον Υπουργό Παιδείας,
Έρευνας και Θρησκευµάτων. δδ) Τον εκάστοτε Προϊστάµενο της
Διεύθυνσης του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευ-
µάτων στην αρµοδιότητα της οποίας εµπίπτει η εποπτεία της
ΕΒΕ, που αναπληρώνεται από το νόµιµο αναπληρωτή του. εε)
Έναν (1) εκπρόσωπο των εργαζοµένων, ο οποίος εκλέγεται µε
τον αναπληρωτή του από το σύνολο των εργαζοµένων στην ΕΒΕ,
που συνέρχονται για το σκοπό αυτόν ύστερα από σχετικό αίτηµα
του Τµήµατος Βιβλιοθηκών της εποπτεύουσας Διεύθυνσης του
Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων. 

β) Η συγκρότηση του ΕΣ γίνεται µε απόφαση του Υπουργού
Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, που δηµοσιεύεται στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως. Με την ίδια απόφαση ορίζονται ο
Πρόεδρος και ο Αντιπρόεδρος αυτού. Ο Αντιπρόεδρος αναπλη-
ρώνει τον Πρόεδρο, όταν απουσιάζει ή κωλύεται. Ο ΓΔ της ΕΒΕ
συµµετέχει ως εισηγητής στις συνεδριάσεις του ΕΣ χωρίς δι-
καίωµα ψήφου.

γ) Η θητεία του Προέδρου, του Αντιπροέδρου και των υπό
στοιχεία αα’ και γγ’ της περίπτωσης α’ µελών είναι τετραετής ,
ενώ η θητεία των υπό στοιχεία ββ’, δδ’ και εε’ της περίπτωσης α’
µελών είναι τριετής. Η θητεία του Προέδρου, του Αντιπροέδρου
και των µελών του ΕΣ µπορεί να ανανεωθεί µόνο µία (1) φορά. 

δ) Αν ένα τακτικό µέλος ή ο αναπληρωτής του ελλείπουν ή πα-
ραιτηθούν αντικαθίστανται για το υπόλοιπο της θητείας τους.
Ένα µέλος θεωρείται ότι παραιτήθηκε αν δεν παρίσταται σε τέσ-
σερις διαδοχικές συνεδριάσεις.

ε) Η ιδιότητα του µέλους του ΕΣ της ΕΒΕ είναι ασυµβίβαστη:
αα) µε την ιδιότητα του αντισυµβαλλοµένου της ΕΒΕ µε σύµβαση
έργου ή προµηθειών ή παροχής υπηρεσιών, ββ) µε την ιδιότητα
του εν ενεργεία µέλους του Υπουργικού Συµβουλίου, Υφυπουρ-
γού Γενικού ή Ειδικού Γραµµατέα Υπουργείου ή Βουλευτή και
γγ) µε την ιδιότητα του µέλους επιτροπής ή οµάδας εργασίας
που έχει συσταθεί από φορείς του στενού και ευρύτερου δηµο-
σίου τοµέα.

στ) Το ΕΣ συγκαλείται µε πρόσκληση του Προέδρου του,
εντός δέκα (10) ηµερών από τον ορισµό των µελών του. Ο Πρό-
εδρος συγκαλεί το ΕΣ σε τακτική συνεδρίαση τουλάχιστον µία
φορά ανά δύο (2) µήνες και σε έκτακτη συνεδρίαση, όποτε τούτο
ζητηθεί από τουλάχιστον τέσσερα (4) µέλη του ή από τον ΓΔ. Ο
Πρόεδρος καταρτίζει την ηµερήσια διάταξη και διευθύνει τις ερ-
γασίες του. 

ζ) Η αµοιβή των µελών του ΕΣ καθορίζεται σύµφωνα µε την
παρ.3 του άρθρου 22 του ν. 4354/2015 (Α’ 176). 

3. Το ΕΣ µεριµνά για την εκπλήρωση της αποστολής της ΕΒΕ,
διαµορφώνει τη στρατηγική της και εποπτεύει τη λειτουργία της.
Το ΕΣ έχει τις ακόλουθες αρµοδιότητες: 

α) εγκρίνει και αναθεωρεί το Στρατηγικό Σχέδιο λειτουργίας
της ΕΒΕ, καθώς και αξιολογεί την έκθεση υλοποίησής του,

β) εγκρίνει το ετήσιο Επιχειρησιακό Σχέδιο της ΕΒΕ, που κα-
ταρτίζει ο ΓΔ, 

γ) εγκρίνει τον ετήσιο προϋπολογισµό, απολογισµό και ισολο-
γισµό της ΕΒΕ, 

δ) εγκρίνει την ετήσια έκθεση πεπραγµένων που υποβάλλει ο
ΓΔ, 

ε) εγκρίνει τον Εσωτερικό Κανονισµό Λειτουργίας της ΕΒΕ,
στ) εξασφαλίζει τον έλεγχο της περιουσίας και της οικονοµι-

κής διαχείρισης της ΕΒΕ, σύµφωνα µε την ισχύουσα νοµοθεσία,
ζ) αποδέχεται ή αποποιείται κληρονοµίες, κληροδοσίες ή δω-

ρεές και κάθε είδους χορηγίες, επιχορηγήσεις ή εισφορές φυσι-
κών ή νοµικών προσώπων της ηµεδαπής ή αλλοδαπής, 

η) εγκρίνει συνεργασίες σε εθνικό και διεθνές επίπεδο, που
προωθούν την αποστολή της ΕΒΕ,

θ) προγραµµατίζει και εισηγείται στο Υπουργείο Παιδείας,
Έρευνας και Θρησκευµάτων την πρόσληψη προσωπικού,

ι) τοποθετεί, ύστερα από εισήγηση του ΓΔ, τους προϊσταµέ-
νους των Υπηρεσιών,

ια) υποβάλλει προς έγκριση στον Υπουργό σχέδιο Προκήρυ-
ξης για την επιλογή του ΓΔ, 

ιβ) γνωµοδοτεί για την ανανέωση της θητείας του ΓΔ,
ιγ) το Ε.Σ. µπορεί να µεταβιβάζει µερικές από τις αρµοδιότητές

του στον Πρόεδρο ή στον ΓΔ,
ιδ) έχει κάθε αρµοδιότητα που δεν ανατίθεται ειδικώς σε άλλο

όργανο της ΕΒΕ.
4. α) Η θέση του Γενικού Διευθυντή της ΕΒΕ είναι πλήρους

και αποκλειστικής απασχόλησης. Ο Γενικός Διευθυντής της ΕΒΕ
είναι δηµόσιος λειτουργός και διορίζεται για τετραετή θητεία,
ανανεώσιµη µόνο µία (1) φορά. Η θητεία του απερχόµενου ΓΔ
παρατείνεται µέχρι την ανάληψη των καθηκόντων του νέου ΓΔ. 

β) Ο ΓΔ της ΕΒΕ επιλέγεται ως εξής: αα) Με δηµόσια προκή-
ρυξη, που εκδίδει ο Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευ-
µάτων, καλούνται οι ενδιαφερόµενοι για την πλήρωση της θέσης
του ΓΔ να υποβάλουν σχετική αίτηση µε τα απαιτούµενα δικαιο-
λογητικά. Στην προκήρυξη αναφέρονται τα τυπικά και ουσιαστικά
προσόντα που πρέπει να διαθέτει ο ΓΔ, καθώς επίσης και η µέ-
θοδος αξιολόγησης των υποψηφίων. Στην προκήρυξη προσδιο-
ρίζονται τα καθήκοντα και οι υποχρεώσεις του ΓΔ, καθώς και η
αµοιβή του. ββ) Για την επιλογή συγκροτείται πενταµελής Ειδική
Επιτροπή Αξιολόγησης, από τα ακόλουθα µέλη: i) Έναν (1) Σύµ-
βουλο του Ανώτατου Συµβουλίου Επιλογής Προσωπικού
(Α.Σ.Ε.Π.), ως Πρόεδρο, που υποδεικνύεται από τον Πρόεδρό
του. ii) Έναν Σύµβουλο ή Πάρεδρο του Νοµικού Συµβουλίου του
Κράτους που υποδεικνύεται από τον Πρόεδρό του. iii) Τρία (3)
µέλη του ΕΣ τα οποία υποδεικνύονται από αυτό. Τα µέλη της επι-
τροπής ορίζονται µε απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας
και Θρησκευµάτων, η οποία εκδίδεται πριν από τη λήξη της προ-
θεσµίας υποβολής υποψηφιοτήτων. Με την ίδια απόφαση ορίζε-
ται και ο Γραµµατέας της Επιτροπής. γγ) Η ανωτέρω Επιτροπή
συντάσσει αξιολογικό πίνακα κατάταξης του συνόλου των υπο-
ψηφίων µε βάση τα τυπικά και ουσιαστικά προσόντα τους, καθώς
και την προσωπικότητα και τη γενικότερη συγκρότησή τους που
εκτιµάται µε προφορική συνέντευξη και υποβάλλει σχετική εισή-
γηση στον Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων. δδ)
Ως Γενικός Διευθυντής της ΕΒΕ επιλέγεται µε απόφαση του
Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, ένας από τους
τρεις (3) πρώτους υποψηφίους που περιλαµβάνονται στον ανω-
τέρω πίνακα της Ειδικής Επιτροπής Αξιολόγησης. 

γ) Οι υποψήφιοι για την πλήρωση της θέσης του Γενικού Διευ-
θυντή της ΕΒΕ απαιτείται να διαθέτουν τα ακόλουθα προσόντα:
αα) πτυχίο τριτοβάθµιας εκπαίδευσης της ηµεδαπής ή αναγνω-
ρισµένος ως ισότιµος και αντίστοιχος τίτλος σπουδών της αλλο-
δαπής, ββ) διδακτορικό δίπλωµα ή µεταπτυχιακό τίτλο σπουδών
οποιουδήποτε γνωστικού αντικειµένου της ηµεδαπής ή αναγνω-
ρισµένοι της αλλοδαπής, γγ) άριστη γνώση της αγγλικής γλώσ-
σας, καθώς και καλή γνώση µίας (1) τουλάχιστον ακόµη ξένης
γλώσσας, δδ) δεκαετή τουλάχιστον αποδεδειγµένη εµπειρία σε
διοικητική θέση στο δηµόσιο ή ιδιωτικό τοµέα. 

Συνεκτιµώνται η κατοχή τίτλου σπουδών στη βιβλιοθηκονοµία
ή στην επιστήµη της πληροφορίας ή στη διοίκηση επιχειρήσεων
ή οργανισµών, η γνώση και άλλων ξένων γλωσσών, καθώς και η
συγγραφική δραστηριότητα µε αντικείµενο τις ανθρωπιστικές
επιστήµες ή την επιστήµη της πληροφορίας που πιστοποιείται
µεταξύ άλλων από δηµοσιεύσεις βιβλίων ή άρθρων σε έγκριτα
διεθνή περιοδικά ή πρακτικά συνεδρίων. 
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δ) Οι αποδοχές του ΓΔ καθορίζονται σύµφωνα µε την παρ. 3
του άρθρου 22 του ν. 4354/2015 (Α’ 176). 

ε) Αν ο ΓΔ πριν από το διορισµό του υπηρετούσε ως εκπαι-
δευτικός της δηµόσιας εκπαίδευσης ή ως υπάλληλος του δηµό-
σιου τοµέα, όπως αυτός ορίζεται στην παρ. 1 του άρθρου 1Β του
ν. 2362/1995 (Α’ 247), µετά τη λήξη και τη µη ανανέωση της θη-
τείας του, µε κοινή απόφαση των Υπουργών Διοικητικής Ανασυγ-
κρότησης, Οικονοµικών, Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων
και του κατά περίπτωση αρµόδιου Υπουργού, που δηµοσιεύεται
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, επιστρέφει, ύστερα από την
υποβολή σχετικής αίτησης, στο φορέα προέλευσης και καταλαµ-
βάνει κενή οργανική θέση όµοια µε τη θέση που κατείχε στον ίδιο
φορέα ή, αν δεν υπάρχει τέτοια θέση, καταλαµβάνει προσωπο-
παγή θέση µε την ίδια σχέση εργασίας, της ίδιας κατηγορίας και
του ίδιου κλάδου ή ειδικότητας, που συνιστάται µε την ίδια από-
φαση. Η απόφαση αυτή ανατρέχει στο χρόνο λήξης της θητείας
του.

5. Ο Γενικός Διευθυντής της ΕΒΕ έχει τις ακόλουθες αρµοδιό-
τητες: 

α) διευθύνει την ΕΒΕ και έχει την ευθύνη για την εύρυθµη επι-
στηµονική και διοικητική λειτουργία της, 

β) παρακολουθεί τις διεθνείς επιστηµονικές τάσεις και εξελί-
ξεις στο χώρο της βιβλιοθηκονοµίας και επιστήµης πληροφο-
ρίας, ενηµερώνει το ΕΣ και µεριµνά για την ανταπόκριση της ΕΒΕ
σε αυτές,

γ) εισηγείται το Στρατηγικό Σχέδιο στο ΕΣ, µεριµνά για την
εφαρµογή του, υποβάλει στο ΕΣ προς αξιολόγηση την έκθεση
υλοποίησής του και γενικότερα έχει την ευθύνη της στρατηγικής
ανάπτυξης της ΕΒΕ, 

δ) καταρτίζει το ετήσιο Επιχειρησιακό Σχέδιο της ΕΒΕ, στο
πλαίσιο του πενταετούς Στρατηγικού Σχεδίου, το υποβάλει προς
έγκριση στο ΕΣ και µεριµνά για την πραγµατοποίηση των στόχων
του, 

ε) εισηγείται στο ΕΣ: αα) τον Εσωτερικό Κανονισµό Λειτουρ-
γίας, ββ) τον προϋπολογισµό, απολογισµό και ισολογισµό, γγ)
τον προγραµµατισµό πρόσληψης κάθε είδους προσωπικού, δδ)
κάθε θέµα που ανήκει στην αρµοδιότητα του Ε.Σ.,

στ) προΐσταται των υπηρεσιών και του προσωπικού της ΕΒΕ,
µεριµνά για την αξιοποίηση των ουσιαστικών και τυπικών προ-
σόντων του προσωπικού και το τοποθετεί στις επιµέρους υπηρε-
σίες, 

ζ) συγκροτεί επιτροπές και επιστηµονικές οµάδες εργασίας,
µε συγκεκριµένα καθήκοντα, το έργο των οποίων κατευθύνει και
συντονίζει, 

η) καταρτίζει τον ετήσιο προϋπολογισµό της ΕΒΕ, 
θ) υποβάλλει προς έγκριση ετησίως έκθεση πεπραγµένων στο

ΕΣ µε απολογισµό και ισολογισµό της αντίστοιχης περιόδου, 
ι) εκπροσωπεί την ΕΒΕ δικαστικώς και εξωδίκως,
ια) προβαίνει στην αγορά και πώληση ακινήτων, για την κά-

λυψη αναγκών της ΕΒΕ, ύστερα από σχετική έγκριση του ΕΣ και
του εποπτεύοντος Υπουργού,

ιβ) είναι διατάκτης δαπανών.
6. Όταν ο ΓΔ απουσιάζει ή κωλύεται, αναπληρώνεται σύµ-

φωνα µε το άρθρο 8 του Κώδικα Διοικητικής Διαδικασίας (ν.
2690/1999, Α’ 45). 

7. Το ΕΣ ύστερα από αίτηµα τουλάχιστον πέντε (5) µελών του
µπορεί, µε απόφασή του που λαµβάνεται µε απόλυτη πλειοψηφία
του συνόλου των µελών του και η οποία συνοδεύεται από ειδική
και τεκµηριωµένη αιτιολόγηση, να εισηγηθεί στον Υπουργό την
παύση του ΓΔ από τα καθήκοντά του, εφόσον η επί µακρόν συ-
νεχιζόµενη πληµµελής ανταπόκριση στις υποχρεώσεις του πα-
ρακωλύει την εύρυθµη λειτουργία της ΕΒΕ. Για την παύση του
ΓΔ εκδίδεται απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και
Θρησκευµάτων, ύστερα από προηγούµενη ακρόασή του.»

4. Το άρθρο 3 του ν. 3149/2003 αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 3
Στρατηγικό σχέδιο - Επιχειρησιακό σχέδιο 

1. Το στρατηγικό σχέδιο περιλαµβάνει τους γενικούς στόχους
της ΕΒΕ για συγκεκριµένη χρονική περίοδο, τα αναγκαία µέσα

για την επίτευξή τους, το συνολικό κόστος των δραστηριοτήτων
της και τον τρόπο χρηµατοδότησής τους.

2. Με φροντίδα του ΓΔ, το Στρατηγικό Σχέδιο της ΕΒΕ, όπως
εγκρίνεται ή αναθεωρείται εκάστοτε από το ΕΣ, κοινοποιείται
στον Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων.

3. Με την ολοκλήρωση της πενταετίας ο ΓΔ υποβάλλει στο ΕΣ
συνολική έκθεση σχετικά µε την υλοποίηση του Στρατηγικού Σχε-
δίου προς αξιολόγηση. Η έκθεση και η αξιολόγησή της κοινοποι-
ούνται στον Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων. 

4. Ο ΓΔ, ύστερα από τις εισηγήσεις των προϊσταµένων των
υποκείµενων οργανικών µονάδων, καταρτίζει το επιχειρησιακό
σχέδιο της ΕΒΕ το οποίο υποβάλει προς έγκριση στο ΕΣ. Το επι-
χειρησιακό σχέδιο είναι ετήσιο και περιλαµβάνει: α) τους επιδιω-
κόµενους στόχους κάθε δραστηριότητας της ΕΒΕ και το
αντίστοιχο εκτιµώµενο κόστος, β) τις ειδικότερες ενέργειες που
θα πρέπει να γίνουν για την επίτευξη των ανωτέρω στόχων, γ) τα
αναγκαία κεφάλαια και τον τρόπο κάλυψής τους, δ) τις εσωτερι-
κές διαδικασίες παρακολούθησης και ελέγχου της πραγµατοποί-
ησης των ανωτέρω στόχων.»

5. Μετά το άρθρο 3 του ν. 3149/2003 (Α’ 141) προστίθενται
άρθρα 3Α, 3Β και 3Γ ως εξής:

«Άρθρο 3Α
Συλλογή και πρόσκτηση Τεκµηρίων 

1. Η Συλλογή της ΕΒΕ και κάθε άλλη Ειδική Συλλογή της, χω-
ροταξικά διακριτή ή µη, δηµιουργείται και αναπτύσσεται µε αγο-
ρές, ανταλλαγές, δάνεια, δωρεές, κληρονοµίες, κληροδοσίες και
την υποχρεωτική κατά νόµο κατάθεση που προβλέπεται στην πα-
ράγραφο 2.

2. Ως προς την υποχρεωτική κατά νόµο κατάθεση, ο εκδότης
ή ο συγγραφέας όταν δεν υπάρχει εκδότης, υποχρεούται να κα-
ταθέτει στην ΕΒΕ τέσσερα (4) αντίτυπα Τεκµηρίων κάθε είδους
και µορφής υλικού µέσου, όπως εντύπου, οπτικοακουστικού,
ηλεκτρονικού, από τα οποία το ένα (1) προορίζεται για την Βι-
βλιοθήκη της Βουλής των Ελλήνων. Επιπλέον, ο εκδότης ή ο συγ-
γραφέας, όταν δεν υπάρχει εκδότης, καταθέτει στην ΕΒΕ πέραν
των εντύπων αντιτύπων και ένα επιπλέον αναγνώσιµο, µη αλλοι-
ώσιµο ηλεκτρονικό αντίτυπο, από το οποίο έχει παραχθεί, απαλ-
λαγµένο τεχνολογικών περιορισµών. Για Τεκµήρια του
διαδικτύου ελεγχόµενης πρόσβασης, ο εκδότης ή ο παραγωγός
ή ο διαθέτης υποχρεούνται να επιτρέπουν και να διευκολύνουν
την ένταξή τους στο Εθνικό Αποθετήριο και Αρχείο ψηφιακών δη-
µοσιευµάτων της ΕΒΕ. Τα αντίτυπα που έχουν συγκεντρωθεί
στην ΕΒΕ από την κατάθεση σύµφωνα µε την παράγραφο 8 του
άρθρου 12 ανήκουν στην ΕΒΕ και διατίθενται µε εισήγηση του
ΓΔ και απόφαση του ΕΣ για ανταλλαγές µε βιβλιοθήκες εντός ή
εκτός Ελλάδας, ανάπτυξη δανειστικής συλλογής της ΕΒΕ ή αξιο-
ποιούνται προς εξυπηρέτηση των σκοπών της. Σε περίπτωση δια-
δοχικών εκδόσεων του ίδιου εντύπου ή άλλης µορφής
δηµοσιεύµατος, η υποχρέωση προς κατάθεση αναφέρεται σε
κάθε έκδοση, εφόσον αυτή είναι εµπλουτισµένη ή αναθεωρη-
µένη. Αν υπάρχει κοινή και ειδική έκδοση, η υποχρέωση προς κα-
τάθεση αφορά δύο αντίτυπα της κοινής και σε ένα της ειδικής
έκδοσης.

3. α) Στην ΕΒΕ περιέρχονται κατά κυριότητα µε το ευεργέτηµα
της απογραφής βιβλία ή βιβλιοθήκες και κάθε συναφές υλικό:
αα) που περιέρχονται στο Ελληνικό Δηµόσιο ύστερα από δικα-
στική ή άλλη απόφαση ή οποιαδήποτε δικαιοπραξία, ββ) που το
Ελληνικό Δηµόσιο παραδίδει στην ΕΒΕ για οποιονδήποτε λόγο,
γγ) που ανήκουν σε νοµικά πρόσωπα του στενού και ευρύτερου
δηµόσιου τοµέα, τα οποία καταργούνται και δεν προβλέπεται η
τύχη της περιουσίας τους.

β) Η ΕΒΕ διατηρεί το δικαίωµα να αποποιηθεί ή να παραλάβει
µέρος των ανωτέρω κατά την κρίση της.»

«Άρθρο 3Β
Διάρθρωση υπηρεσιών 

1. Με προεδρικό διάταγµα, το οποίο εκδίδεται µε πρόταση
των Υπουργών Οικονοµικών, Διοικητικής Ανασυγκρότησης και

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΑ’ - 9 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2017 4871



Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, ύστερα από γνώµη του ΕΣ
της ΕΒΕ, καταρτίζεται ο «Οργανισµός Διοίκησης και Λειτουργίας
Εθνικής Βιβλιοθήκης της Ελλάδας» (Οργανισµός).

Κατά τα λοιπά εφαρµόζεται το άρθρο 54 του ν. 4178/ 2013 (Α’
174), όπως ισχύει. 

2. Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευ-
µάτων, που εκδίδεται ύστερα από πρόταση του ΕΣ της, εγκρίνεται
ο Εσωτερικός Κανονισµός Λειτουργίας της ΕΒΕ.»

«Άρθρο 3Γ
Πόροι – Οικονοµική Διαχείριση 

Οι πόροι της ΕΒΕ προέρχονται από: 
α) την επιχορήγηση από τον τακτικό προϋπολογισµό του

Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, 
β) την επιχορήγηση από το πρόγραµµα δηµοσίων επενδύσεων,
γ) χρηµατοδοτήσεις και κάθε είδους ενισχύσεις από άλλες κρα-

τικές υπηρεσίες και δηµόσια νοµικά πρόσωπα,
δ) έσοδα από συµµετοχή σε ερευνητικά ή άλλα προγράµµατα

εθνικών και διεθνών οργανισµών,
ε) κληρονοµίες µε το ευεργέτηµα της απογραφής, δωρεές, κλη-

ροδοσίες, επιχορηγήσεις, χορηγίες, ενισχύσεις και κάθε είδους
εισφορές φυσικών ή νοµικών προσώπων της ηµεδαπής ή αλλοδα-
πής, συµπεριλαµβανοµένων και των φορέων που συνιστώνται για
την ενίσχυση της ΕΒΕ από υποστηρικτές της στην Ελλάδα και το
εξωτερικό,

στ) έσοδα από πωλήσεις εντύπων ή ηλεκτρονικών εκδόσεων,
φωτοαντιγράφων, βιβλιογραφικού ή άλλου υλικού παραγωγής της
ΕΒΕ ή υλικού παραγωγής τρίτων για την προβολή της ΕΒΕ,

ζ) έσοδα από τη λειτουργία πωλητηρίων, για τη διάθεση ανα-
µνηστικών και πολυτελών αντιγράφων από τη συλλογή χειρογρά-
φων, παλαιών βιβλίων, πινάκων, χαρακτικών κ.λπ. της ΕΒΕ, καθώς
και χαρτικών, γραφικής ύλης, ηλεκτρονικών µικροεξαρτηµάτων
κ.λπ.,

η) έσοδα από εκδηλώσεις, όπως εκθέσεις, διαλέξεις, συνέδρια,
σεµινάρια, ηµερίδες, θεατρικές, µουσικές ή άλλες παραστάσεις
λόγου και τέχνης, καθώς και από παροχή ειδικών υπηρεσιών προς
το κοινό και προς τρίτους και από τη χρήση χώρων της ΕΒΕ από
τρίτους, 

θ) έσοδα από εισιτήρια εισόδου σε επιλεγµένους χώρους της
ΕΒΕ, 

ι) έσοδα από εκµίσθωση ακινήτων ιδιοκτησίας της ΕΒΕ, συµπε-
ριλαµβανοµένων οριοθετηµένων χώρων των εγκαταστάσεών της
για τη λειτουργία εστιατορίου, κυλικείου, βιβλιοπωλείου κ.λπ.,
καθώς και εν γένει πρόσοδοι από την περιουσία της, 

ια) έσοδα από υπηρεσίες και λειτουργίες της ΕΒΕ, όπως η διε-
θνής πρότυπη αριθµοδότηση, οι υπηρεσίες κατάθεσης και χρονο-
σήµανσης φυσικών ή ηλεκτρονικών έργων της παραγράφου 10
του άρθρου 12,

ιβ) έσοδα από προσωρινό δανεισµό ή διαδανεισµό Τεκµηρίων,
ιγ) έσοδα από πρόστιµα που επιβάλλονται σε περιπτώσεις απώ-

λειας ή φθοράς ή παραβίασης των κανόνων δανεισµού και χρήσης
Τεκµηρίων, όπως ρητά ορίζεται στον Εσωτερικό Κανονισµό Λει-
τουργίας της ΕΒΕ,

ιδ) έσοδα από κινητές αξίες και από οποιαδήποτε άλλη πηγή και
αιτία.»

6. Το Βιβλιολογικό Εργαστήριο «Φίλιππος Ηλιού» περιέρχεται,
λόγω δωρεάς, από το Μουσείο Μπενάκη στην ΕΒΕ, στην οποία
λειτουργεί εφεξής ως εργαστήριο έρευνας για την κοινωνική ιστο-
ρία του βιβλίου και επικεντρώνεται στην καταγραφή, επεξεργασία
και µελέτη της ελληνικής βιβλιογραφίας του 19ου και 20ου αιώνα,
καθώς και στη δηµιουργία σχετικής ψηφιακής βιβλιογραφικής
βάσης. 

Η δωρεά συντελείται, µε την επιφύλαξη τήρησης του τύπου του
επόµενου εδαφίου από τη δηµοσίευση του παρόντος, από την
οποία παραχωρούνται από το Μουσείο Μπενάκη στην ΕΒΕ αυτο-
δικαίως, χωρίς την τήρηση οποιουδήποτε τύπου πράξης ή συµβο-
λαίου και χωρίς αντάλλαγµα, κατά πλήρη κυριότητα, νοµή και
κατοχή απαλλασσόµενου παντός φόρου, τέλους εισφοράς δικαιώ-
µατος υπέρ του Δηµοσίου ή οποιουδήποτε τρίτου τα: α) πάσης
φύσεως περιουσιακά στοιχεία του Βιβλιολογικού Εργαστηρίου,

υλικά και άυλα, η κυριότητα και κάθε άλλο εµπράγµατο δικαίωµα
επί του συνόλου της κινητής περιουσίας του και β) τα πάσης φύ-
σεως πνευµατικά δικαιώµατα του Βιβλιολογικού Εργαστηρίου Φί-
λιππος Ηλιού, εκτός από τα εκδοτικά δικαιώµατα των ήδη
εκδοθέντων βιβλίων και συλλογών, τα οποία παραµένουν στο
Μουσείο. 

Για τη δωρεά συντάσσεται κοινό πρακτικό που υπογράφεται
από τους νοµίµους εκπροσώπους της ΕΒΕ και του Μουσείου Μπε-
νάκη, στο οποίο περιλαµβάνεται λεπτοµερής έκθεση απογραφής
του συνόλου των αντικειµένων που συγκροτούν το κατά το προ-
ηγούµενο εδάφιο αντικείµενο της δωρεάς.

Το σύνολο του παραχθέντος υλικού του Βιβλιογραφικού Εργα-
στηρίου, όπως έργα, βιβλία, συλλογές, καθώς και ηλεκτρονικό και
ψηφιακό υλικό, µεταφέρονται στην ΕΒΕ και εγκαθίστανται σε κα-
τάλληλα εξοπλισµένο χώρο.

Από την έναρξη ισχύος του παρόντος µεταφέρονται στην ΕΒΕ
οι υφιστάµενες τρεις (3) θέσεις ειδικού επιστηµονικού προσωπι-
κού µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου του
Βιβλιολογικού Εργαστηρίου Φίλιππος Ηλιού, καθώς και το προσω-
πικό που τις στελεχώνει. Για τη µεταφορά εκδίδεται σχετική δια-
πιστωτική απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και
Θρησκευµάτων.

Άρθρο 5
Ρύθµιση θεµάτων δηµόσιων βιβλιοθηκών

1. Η παρ. 4 του άρθρου 5 του ν. 3149/2003 αντικαθίσταται ως
εξής:

«4. Συλλογές ή Ειδικές Συλλογές βιβλιοθηκών Ιερών Μητροπό-
λεων και Μονών, Δήµων, Κοινοτήτων ή άλλων νοµικών προσώπων
δηµοσίου ή ιδιωτικού δικαίου ή και ιδιωτών είναι δυνατό να δωρί-
ζονται σε Δηµόσια Βιβλιοθήκη, µε πρόταση των αρµόδιων φορέων
ή των κατόχων τους και απόφαση αποδοχής του οικείου ΕΣ. Οι
Συλλογές ή οι Ειδικές Συλλογές αυτές ενσωµατώνονται στη Συλ-
λογή των Δηµοσίων Βιβλιοθηκών στις οποίες δωρίζονται και τα
Τεκµήρια που τις αποτελούν σηµατοδοτούνται µε ειδική σφρα-
γίδα, η οποία αναγράφει το όνοµα της βιβλιοθήκης από την οποία
προέρχονται. Η δωρεά συντελείται χωρίς άλλες διατυπώσεις και
χωρίς επιβαρύνσεις κάθε µορφής.»

2. Η περίπτωση α’ της παρ. 7 του άρθρου 6 του   ν. 3149/ 2003
αντικαθίσταται ως εξής:

«α) πρόκειται για σπάνια, πολύτιµα ή δυσεύρετα Τεκµήρια που
εξυπηρετούν το σκοπό της Βιβλιοθήκης ή συµπληρώνουν τη Συλ-
λογή της και διατίθενται µε διαδικασία πλειστηριασµού που διε-
ξάγεται δηµοσίως».

3. Η παρ. 3 του άρθρου 8 του ν. 3149/2003 αντικαθίσταται ως
εξής:

«3. Προϊστάµενοι στις Δηµόσιες Βιβλιοθήκες ορίζονται υπάλλη-
λοι του κλάδου ΠΕ Βιβλιοθηκονόµων ή ΤΕ Βιβλιοθηκονόµων.»

4. Το άρθρο 10 του ν. 3149/2003 αντικαθίσταται ως εξής: 

« Άρθρο 10
Δίκτυο Δηµόσιων Βιβλιοθηκών

Οι δηµόσιες βιβλιοθήκες οφείλουν να εναρµονίζονται σύµφωνα
µε τις κατευθύνσεις που διαµορφώνει η ΕΒΕ ως Εθνικό Βιβλιογρα-
φικό και Καταλογογραφικό Κέντρο της Χώρας, καθώς και να συµ-
µετέχουν σε κάθε δραστηριότητα του Εθνικού Δικτύου
Βιβλιοθηκών που συµβάλει στην επίτευξη του σκοπού τους και του
οποίου την οργάνωση, ευθύνη και συντονισµό έχει η ΕΒΕ.»

5. Όπου στα άρθρα 5, 6, 7, 8, 9, 10, 11 και 12 του          ν.
3149/2003 αναφέρεται ο όρος «Υλικό» αντικαθίσταται από τον όρο
«Τεκµήριο».

6. Στο δεύτερο εδάφιο της περίπτωσης α’ της παρ. 3 του άρ-
θρου 5 του ν. 3149/2003 προστίθεται η λέξη «Ειδικών» πριν από
τη λέξη «Συλλογών». 

7. Οι περιπτώσεις α’ έως δ’ της παρ. 7 του άρθρου 12 του ν.
3149/2003 αντικαθίστανται ως εξής: 

«α) Με την επιφύλαξη της παραγράφου 2 του άρθρου 3Α, οι εκ-
δότες ή οι συγγραφείς, όταν δεν υπάρχει εκδότης, υποχρεούνται
να καταθέτουν δύο (2) αντίτυπα κάθε είδους εντύπων που εκδί-
δουν στη Βιβλιοθήκη της Βουλής.
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β) Η υποχρέωση κατάθεσης αφορά επίσης τις οπτικοακουστι-
κές και τις ηλεκτρονικές εκδόσεις σε φυσική µορφή και τις ηλε-
κτρονικές εκδόσεις σε µορφή προσβάσιµη µέσω του διαδικτύου,
σε ένα αντίτυπο. Με απόφαση του Προέδρου της Βουλής καθορί-
ζονται τα σχετικά µε την κατάθεση και τη χρήση των οπτικοακου-
στικών και των ηλεκτρονικών εκδόσεων στη Βιβλιοθήκη της
Βουλής.

γ) Σε περίπτωση διαδοχικών εκδόσεων ή ανατυπώσεων του
ίδιου εντύπου, η υποχρέωση προς κατάθεση αναφέρεται σε κάθε
έκδοση ή ανατύπωση, εφόσον αυτή είναι εµπλουτισµένη ή αναθε-
ωρηµένη. Αν υπάρχει κοινή και πολυτελής έκδοση, η υποχρέωση
για κατάθεση στη Βιβλιοθήκη της Βουλής αφορά ένα αντίτυπο της
κοινής και ένα της πολυτελούς έκδοσης.

δ) Η παράγραφος 2 του άρθρου 3Α εφαρµόζεται αναλόγως και
για την κατάθεση σε Δηµόσια Βιβλιοθήκη παντός εν γένει υλικού
που παράγεται στην έδρα κάθε Δηµόσιας Βιβλιοθήκης ή στην
έδρα ή την περιοχή κάθε Δηµόσιας Κεντρικής Βιβλιοθήκης.»

8. Η παρ. 4 του άρθρου 18 του ν. 3687/2008 (Α’159), όπως αν-
τικαταστάθηκε µε την παρ. 1 του άρθρου 37 του ν. 4415/2016 (Α’
159), αντικαθίσταται ως εξής:

«4. Ο πρόεδρος του Γενικού Συµβουλίου Βιβλιοθηκών είναι
πλήρους και αποκλειστικής απασχόλησης και οι αποδοχές του
ορίζονται στο ύψος του βασικού µισθού του Γενικού Διευθυντή
του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, χωρίς το
επίδοµα θέσης ευθύνης ή κατ’ επιλογήν του, µπορεί να διατηρεί
τις αποδοχές του εφόσον προέρχεται από το Δηµόσιο ή φορέα
που χρηµατοδοτείται από το Δηµόσιο. Η περίπτωση ε’ της παρ. 4
του άρθρου 2 του ν. 3149/2003 (Α’141) εφαρµόζεται και για τον
πρόεδρο του Γενικού Συµβουλίου Βιβλιοθηκών. Για την αποζη-
µίωση των λοιπών µελών και του γραµµατέως του Συµβουλίου
αυτού εφαρµόζονται οι διατάξεις του άρθρου 21 του ν. 4354/2015
(Α’ 176).»

Άρθρο 6
Μεταβατικές διατάξεις

1. Η θητεία του ΕΣ της Εθνικής Βιβλιοθήκης της Ελλάδας
(ΕΒΕ) που έχει συγκροτηθεί κατά την έναρξη ισχύος του παρόν-
τος νόµου παρατείνεται για ένα (1) έτος ύστερα από την ολοκλή-
ρωση της µετεγκατάστασης της ΕΒΕ στο Κέντρο Πολιτισµού
Ίδρυµα Σταύρος Νιάρχος (ΚΠΙΣΝ), σύµφωνα µε το άρθρο 22 του
Δεύτερου Άρθρου του ν. 3785/2009, οπότε αρχίζει η εφαρµογή
του άρθρου 2 του ν. 3149/2003 για τη συγκρότηση του ΕΣ. 

2. Η θητεία του Γενικού Διευθυντή της ΕΒΕ που υπηρετεί κατά
την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου παρατείνεται για ένα (1)
έτος ύστερα από την ολοκλήρωση της µετεγκατάστασης της
ΕΒΕ στο Κέντρο Πολιτισµού Ίδρυµα Σταύρος Νιάρχος κατά τα
ανωτέρω. 

3. Ο Οργανισµός και ο Εσωτερικός Κανονισµός Λειτουργίας
της ΕΒΕ εκδίδονται εντός αποκλειστικής προθεσµίας ενός (1)
έτους από την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου. 

4. Έως την έκδοση του Οργανισµού της ΕΒΕ και την επιλογή
και τοποθέτηση των προϊσταµένων των οργανικών µονάδων που
προβλέπονται σε αυτόν, οι υπηρετούντες κατά την έναρξη
ισχύος του παρόντος προϊστάµενοι των οργανικών µονάδων της
ΕΒΕ εξακολουθούν να ασκούν τα καθήκοντά τους.

5. Έως την έκδοση του Οργανισµού της ΕΒΕ η κατανοµή του
προσωπικού στις υπηρεσίες γίνεται µε απόφαση του ΓΔ. 

6. Έως την έκδοση του Εσωτερικού Κανονισµού της ΕΒΕ και
για µεταβατικό διάστηµα το οποίο δεν µπορεί να υπερβαίνει το
ένα (1) έτος από την έναρξη ισχύος του παρόντος, τα θέµατα
που προβλέπεται να ρυθµιστούν µε τον Εσωτερικό Κανονισµό
Λειτουργίας ρυθµίζονται µε απόφαση του ΕΣ.

7. Για την εφαρµογή των διατάξεων του παρόντος, ο χρόνος
ολοκλήρωσης της µετεγκατάστασης της ΕΒΕ στο ΚΠΙΣΝ διαπι-
στώνεται µε απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και
Θρησκευµάτων.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΡΥΘΜΙΣΗ ΘΕΜΑΤΩΝ ΠΡΩΤΟΒΑΘΜΙΑΣ 
ΚΑΙ ΔΕΥΤΕΡΟΒΑΘΜΙΑΣ ΕΚΠΑΙΔΕΥΣΗΣ

Άρθρο 7
Ρύθµιση µαθητικών θεµάτων

1. Καθιερώνεται από το σχολικό έτος 2016-2017 στην πρωτο-
βάθµια και δευτεροβάθµια δηµόσια και ιδιωτική εκπαίδευση ο
Ενιαίος Αριθµός Μαθητή, ο οποίος είναι αµετάβλητος καθ’ όλη
τη διάρκεια της φοίτησης του µαθητή. Ο Ενιαίος Αριθµός Μα-
θητή εκδίδεται µετά την εγγραφή του µαθητή στο σχετικό πλη-
ροφοριακό σύστηµα του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και
Θρησκευµάτων.

Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευ-
µάτων ρυθµίζεται κάθε αναγκαίο θέµα για την εφαρµογή της πα-
ραγράφου αυτής.

2. α) Η διενέργεια του συνόλου των σχολικών εκδροµών και
οι πάσης φύσεως µετακινήσεις στο εσωτερικό και στο εξωτερικό
των µαθητών και των εκπαιδευτικών των σχολικών µονάδων πρω-
τοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης, καθώς και του µε-
ταλυκειακού έτους-τάξης µαθητείας υπάγονται στην
αποκλειστική αρµοδιότητα του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας
και Θρησκευµάτων.

β) Η παρ.1 του άρθρου 61 του ν. 4310/2014 (Α’ 258) αντικαθί-
σταται ως εξής: 

«Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων καθορίζονται τα αρµόδια όργανα και η διαδικασία για
την έγκριση του συνόλου των σχολικών εκδροµών και των πάσης
φύσεως µετακινήσεων στο εσωτερικό και στο εξωτερικό των µα-
θητών και των εκπαιδευτικών των σχολικών µονάδων πρωτοβάθ-
µιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης και του µεταλυκειακού
έτους-τάξης µαθητείας, συµπεριλαµβανοµένων εκείνων που συµ-
µετέχουν σε ευρωπαϊκά και διεθνή προγράµµατα.»

3. Με απόφαση του οικείου συλλόγου διδασκόντων δεν υπο-
λογίζονται οι απουσίες από τα µαθήµατα έως δύο (2) εβδοµάδες
µαθητών µε εξαιρετικές επιδόσεις στη µουσική, χορό ή σε άλλες
καλές τέχνες, για τη µετάβαση και συµµετοχή τους σε συναυλίες,
εκδηλώσεις χορού ή εκθέσεις ζωγραφικής ή γλυπτικής που
έχουν πανελλήνια ή πανευρωπαϊκή ή παγκόσµια εµβέλεια ή προ-
βολή. Η απόφαση αυτή εκδίδεται µε την προσκόµιση από τους
ενδιαφερόµενους της πρόσκλησης συµµετοχής τους από το όρ-
γανο διοργάνωσης της εκδήλωσης.

4. α) Το άρθρο 32 του ν. 4415/2016 (Α’159) αντικαθίσταται ως
εξής:

«Άρθρο 32 
Ρυθµίσεις εγγραφής µαθητών 
σε διαφορετικό τύπο Λυκείου 

Οι µαθητές δικαιούνται µία µόνο µετεγγραφή κατά το ίδιο σχο-
λικό έτος από τάξη Γενικού Λυκείου σε τάξη Επαγγελµατικού Λυ-
κείου και αντίστροφα, εφόσον το αρχικό λύκειο προέλευσης ή
τελικό λύκειο υποδοχής είναι εσπερινό. Οι µαθητές που αιτούνται
µετεγγραφή από Επαγγελµατικό Λύκειο σε Γενικό Λύκειο και το
αντίστροφο, κατατάσσονται σε τάξη σύµφωνα µε τη συνολική
µαθητική πορεία τους, λαµβάνοντας υπόψη το σύνολο των τά-
ξεων από τις οποίες έχουν προαχθεί, και όχι απλώς την τελευταία
τάξη εγγραφής. Ειδικά, οι µαθητές της Β' τάξης του Εσπερινού
Επαγγελµατικού Λυκείου µετεγγράφονται στη Β' τάξη του Εσπε-
ρινού Γενικού Λυκείου, εκτός εάν η συνολική µαθητική τους πο-
ρεία (τάξεις από τις οποίες έχουν προαχθεί) τους δίνει το
δικαίωµα εγγραφής σε επόµενη τάξη.»

β) Οι διατάξεις της παρούσας παραγράφου εφαρµόζονται
από το σχολικό έτος 2016-2017.
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Άρθρο 8
Ρύθµιση θεµάτων λειτουργίας σχολικών µονάδων

1. Η παρ. 3 του άρθρου 36 του ν. 4305/2014 (Α’237), όπως αν-
τικαταστάθηκε µε το άρθρο 45 του ν. 4415/2016 (Α’159), αντικα-
θίσταται ως εξής:

«3. Οι διατάξεις της παραγράφου 1 ισχύουν και για τα σχολικά
έτη 2015-2016, 2016- 2017 και 2017-2018.»

2. Στην υποπερίπτωση αα’ της περίπτωσης γ’ της παρ. 1 του
άρθρου 18 του ν. 3870/2010 (Α’ 138), όπως αντικαταστάθηκε µε
την παρ. 2 του άρθρου 51 του              ν. 4407/2016 (Α’ 134), µετά
τις λέξεις «για τα διδακτικά έτη 2010-2011, 2011-2012, 2012-
2013, 2013-2014, 2014-2015, 2015-2016, και 2016-2017,» προστί-
θενται οι λέξεις «και 2017-2018,».

3. Οι υποπεριπτώσεις ββ’ και γγ’ της περίπτωσης γ’ της παρ.
1 του άρθρου 18 του ν. 3870/2010 (Α’ 138), όπως αντικαταστά-
θηκαν µε την παρ. 2 του άρθρου 51 του ν. 4407/2016 (Α’ 134) ,
αντικαθίστανται ως εξής:

«ββ. Από την έναρξη του διδακτικού έτους 2018-2019 και εφό-
σον οι ανάγκες των δήµων για τον καθαρισµό των σχολικών µο-
νάδων δεν καλύπτονται από το υπάρχον προσωπικό, µπορεί να
καλυφθούν µε συµβάσεις, που καταρτίζονται από τους οικείους
δήµους, σύµφωνα µε την κείµενη νοµοθεσία.

γγ. Για το κόστος της απασχόλησης µε συµβάσεις του προ-
σωπικού της προηγούµενης υποπερίπτωσης, για το διδακτικό
έτος 2018-2019 και εφεξής, εγγράφεται ειδική πίστωση στον
προϋπολογισµό του Υπουργείου Εσωτερικών, η οποία κατανέµε-
ται µε απόφαση του Υπουργού κατ’ αναλογία στους οικείους δή-
µους.» 

Άρθρο 9
Βαθµολογική αναγνώριση προϋπηρεσίας

1. Η αποδεδειγµένη προϋπηρεσία εκπαιδευτικών πρωτοβάθ-
µιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης, καθώς και η προϋπηρε-
σία του Ειδικού Εκπαιδευτικού και Ειδικού Βοηθητικού
Προσωπικού, η οποία δεν συνιστά πραγµατική δηµόσια υπηρεσία
σύµφωνα µε τις ισχύουσες διατάξεις και η οποία έχει αποκτηθεί
στην Ελλάδα ή σε άλλο κράτος - µέλος της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, αναγνωρίζεται για τη βαθµολογική ένταξη του ανωτέρω
προσωπικού µετά το διορισµό και τη µονιµοποίησή του ύστερα
από αίτησή του, σύµφωνα µε τις παραγράφους 2 έως 4. 

2.α) Η προϋπηρεσία που αναγνωρίζεται σύµφωνα µε τις δια-
τάξεις του παρόντος δεν µπορεί να υπερβαίνει τα επτά (7) έτη
για εργασιακή σχέση πλήρους απασχόλησης. Σε περίπτωση ανα-
γνώρισης προϋπηρεσίας που αφορά σε εργασιακή σχέση µερι-
κής απασχόλησης, ο αναγνωριζόµενος χρόνος προϋπηρεσίας
µειώνεται αναλόγως. 

Το προσωπικό, στο οποίο αναγνωρίζεται προϋπηρεσία σύµ-
φωνα µε την παραγράφο 1, εντάσσεται µετά τη µονιµοποίησή
του µέχρι και τον αµέσως προηγούµενο του καταληκτικού
βαθµό. Μετά την ένταξη, ο επιπλέον χρόνος της προϋπηρεσίας
συνυπολογίζεται ως πλεονάζων στο βαθµό στον οποίο εντάσσε-
ται ο εκπαιδευτικός. Σε αυτούς που κατέχουν ήδη κατά την
έναρξη ισχύος του παρόντος τον καταληκτικό βαθµό της κατη-
γορίας τους, η προϋπηρεσία που αναγνωρίζεται συνυπολογίζεται
ως πλεονάζων χρόνος στο βαθµό αυτό.

β) Αναγνωρίζεται η προϋπηρεσία που συνίσταται σε: αα)
άσκηση ελευθέριου επαγγέλµατος ή απασχόληση µε έµµισθη εν-
τολή ή/και ββ) εξαρτηµένη µισθωτή εργασία. 

γ) Η προϋπηρεσία πρέπει:
αα) να έχει αποκτηθεί µετά την απόκτηση του βασικού τίτλου

σπουδών της κατηγορίας / εκπαιδευτικής βαθµίδας, στην οποία
υπηρετεί το προσωπικό της παραγράφου 1 κατά το χρόνο της
ένταξης, και µετά την απόκτηση της άδειας άσκησης επαγγέλ-
µατος, όπου αυτή απαιτείται, 

ββ) να είναι συναφής µε τα αντικείµενα, στα οποία το προσω-
πικό της παραγράφου 1 απασχολείται ή είναι δυνατόν να απα-
σχοληθεί, σύµφωνα µε τις ισχύουσες διατάξεις. 

δ) Η αίτηση για αναγνώριση της προϋπηρεσίας µπορεί να υπο-

βληθεί και σε περίπτωση µετάταξης σε άλλο κλάδο ή σε άλλη
υπηρεσία, εφόσον η προϋπηρεσία αυτή δεν έχει ήδη αναγνωρι-
σθεί. Οι έννοµες συνέπειες που απορρέουν από την αναγνώριση
της προϋπηρεσίας δεν αίρονται σε περίπτωση υπηρεσιακής µε-
ταβολής του αιτούντος.

3. Για την αναγνώριση της προϋπηρεσίας εκδίδεται απόφαση
του αρµόδιου για τη βαθµολογική ένταξη οργάνου, ύστερα από
σύµφωνη γνώµη του οικείου περιφερειακού υπηρεσιακού συµ-
βουλίου. Η βαθµολογική ένταξη ανατρέχει στο χρόνο κρίσης του
υπηρεσιακού συµβουλίου. Η διαδικασία που ακολουθείται είναι
η ακόλουθη:

α) Οι ενδιαφερόµενοι υποβάλλουν αίτηση στη Διεύθυνση Πρω-
τοβάθµιας ή Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης στην οποία ανήκουν
οργανικά. Η αίτηση, προκειµένου να εξετασθεί, πρέπει να συνο-
δεύεται από τα αναφερόµενα στις περιπτώσεις β’ και γ’ δικαιο-
λογητικά. Οι αιτήσεις αναγνώρισης παραπέµπονται στο αρµόδιο
υπηρεσιακό συµβούλιο εντός µηνός από την υποβολή τους στην
αρµόδια Διεύθυνση.

β) Τα δικαιολογητικά για τους ασκούντες ελευθέριο επάγ-
γελµα και όσους απασχολούνται µε έµµισθη εντολή είναι τα ακό-
λουθα:

αα) βεβαίωση από το οικείο επαγγελµατικό Επιµελητήριο ή
Σύλλογο, από την οποία να προκύπτει η ιδιότητα του µέλους και
η διάρκειά της, εφόσον η ιδιότητα αυτή είναι υποχρεωτική για
την άσκηση του επαγγέλµατος,

ββ) εφόσον η ιδιότητα του µέλους επαγγελµατικού Επιµελη-
τηρίου ή Συλλόγου δεν είναι υποχρεωτική για την άσκηση του
επαγγέλµατος, προσκοµίζεται άδεια άσκησης επαγγέλµατος ή
βεβαίωση από την αρµόδια διοικητική αρχή ότι πληρούνται οι νό-
µιµες προϋποθέσεις για την άσκηση του αντίστοιχου επαγγέλ-
µατος ή επαγγελµατική ταυτότητα, καθώς και βεβαίωση του
οικείου ασφαλιστικού φορέα, από την οποία να προκύπτει η διάρ-
κεια της ασφάλισης,

γγ) εφόσον η άδεια άσκησης επαγγέλµατος ή η επαγγελµα-
τική ταυτότητα ή η έκδοση βεβαίωσης της υποπερίπτωσης ββ’
δεν προβλέπονται, προσκοµίζεται βεβαίωση του οικείου ασφαλι-
στικού φορέα, από την οποία πρέπει να προκύπτει η διάρκεια της
ασφάλισης, καθώς και οποιαδήποτε άλλα έγγραφα και στοιχεία,
από τα οποία πρέπει να προκύπτει αποδεδειγµένα η προϋπηρε-
σία, η διάρκεια και η συνάφειά της σύµφωνα µε την περίπτωση
γ’ της παραγράφου 2. Στοιχεία που µπορεί να προσκοµίσει ο
αιτών είναι ιδίως: συµβάσεις παροχής υπηρεσιών ή έργου, βιβλία
του ΚΒΣ, δελτία απόδειξης παροχής υπηρεσιών, τιµολόγια πα-
ροχής υπηρεσιών, περιοδικές δηλώσεις ΦΠΑ,

δδ) βεβαίωση του οικείου ασφαλιστικού φορέα από την οποία
να προκύπτει ότι έχουν καλυφθεί όλες οι προς αυτόν ασφαλιστι-
κές εισφορές του αιτούντος για το χρονικό διάστηµα που επιχει-
ρείται να αναγνωρισθεί ως προϋπηρεσία κατά τις διατάξεις του
παρόντος.

γ) Τα δικαιολογητικά για τους παρέχοντες εξαρτηµένη µι-
σθωτή εργασία είναι τα ακόλουθα:

αα) άδεια άσκησης επαγγέλµατος ή βεβαίωση από την αρµό-
δια διοικητική αρχή ότι πληρούνται οι νόµιµες προϋποθέσεις για
την άσκηση του αντίστοιχου επαγγέλµατος ή επαγγελµατική ταυ-
τότητα, όπου απαιτείται, καθώς και βεβαίωση του οικείου ασφα-
λιστικού φορέα, από την οποία πρέπει να προκύπτει η διάρκεια
της ασφάλισης και το είδος της εργασίας,

ββ) εφόσον από τα ανωτέρω δεν προκύπτει η διάρκεια και το
είδος της απασχόλησης, απαιτείται επιπλέον βεβαίωση του ερ-
γοδότη, στον οποίο απασχολήθηκε ο αιτών, στην οποία να ανα-
φέρεται ο χρόνος και το είδος της απασχόλησής του,

γγ) βεβαίωση του οικείου ασφαλιστικού φορέα από την οποία
να προκύπτει ότι έχουν καλυφθεί όλες οι προς αυτόν ασφαλιστι-
κές εισφορές του αιτούντος για το χρονικό διάστηµα που επιχει-
ρείται να αναγνωρισθεί ως προϋπηρεσία κατά τις διατάξεις του
παρόντος.

δ) Το οικείο περιφερειακό υπηρεσιακό συµβούλιο εξετάζει τα
δικαιολογητικά των περιπτώσεων β’ και γ’ και αποφαίνεται εντός
τριών (3) µηνών από την παραποµπή σε αυτό του σχετικού ερω-
τήµατος. Το αρµόδιο όργανο εκδίδει τη σχετική απόφαση εντός



δεκαπέντε (15) ηµερών από τη διατύπωση σύµφωνης γνώµης
του υπηρεσιακού συµβουλίου. Με την απόφαση αναγνώρισης
του χρόνου προϋπηρεσίας πραγµατοποιείται και η κατάταξη σε
βαθµό ή ο συνυπολογισµός της ως πλεονάζοντος χρόνου στο
βαθµό που ήδη κατέχει ο ενδιαφερόµενος.

4. Για το προσωπικό της παραγράφου 1 που υπηρετεί κατά
την έναρξη ισχύος του παρόντος, ισχύουν οι προθεσµίες του τε-
λευταίου εδαφίου της περίπτωσης α’, καθώς και της περίπτωσης
δ’ της παραγράφου 3.

Άρθρο 10
Ρύθµιση θεµάτων υπηρεσιακής κατάστασης 

εκπαιδευτικού προσωπικού

1. Η παρ. 5 του άρθρου 37 του ν. 3986/2011 (Α’ 152) δεν εφαρ-
µόζεται στους εκπαιδευτικούς πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθ-
µιας εκπαίδευσης.

2. Η περίπτωση γ’ της παρ. 16 του άρθρου 8 του  ν. 3194/2003
(Α’ 267) αντικαθίσταται ως εξής:

«γ) Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων καθορίζονται ο µέγιστος
αριθµός των ωρών της εβδοµαδιαίας απασχόλησης και το ύψος
της ωριαίας αντιµισθίας των ιδιωτών, στους οποίους ανατίθεται
η διδασκαλία αντικειµένων/ µαθηµάτων στα Καλλιτεχνικά Σχο-
λεία.»

3. Η περιπτωση στ’ της παρ. 3 του άρθρου 329 του  ν.
4072/2012 (Α’ 86) αντικαθίσταται ως εξής:

«στ. Ο παιδικός σταθµός στελεχώνεται από µόνιµους εκπαι-
δευτικούς του κλάδου ΠΕ60 Νηπιαγωγών που διατίθενται ή απο-
σπώνται σύµφωνα µε τις ισχύουσες διατάξεις. Στον παιδικό
σταθµό µπορεί επίσης να απασχολούνται και µόνιµοι εκπαιδευ-
τικοί κλάδων ΠΕ Ψυχολόγων, ΠΕ Βρεφονηπιοκόµων ή ΤΕ Παιδο-
κόµων-Βρεφοκόµων, οι οποίοι διατίθενται ή αποσπώνται
σύµφωνα µε την περίπτωση α’ της παρ. 6 του άρθρου 6 του ν.
2740/1999 (Α’ 186). Ως προϊστάµενος του παιδικού σταθµού επι-
λέγεται εκπαιδευτικός του κλάδου ΠΕ Νηπιαγωγών.»

4.  Μετά την περίπτωση θ’ της παρ. 3 του άρθρου 329 του ν.
4072/2012 προστίθεται περίπτωση ι’, ως εξής: 

«ι. Στον παιδικό σταθµό µπορεί να πραγµατοποιούν την πρα-
κτική τους άσκηση φοιτητές των ΤΕΙ ή σπουδαστές των Ι.Ε.Κ..» 

5. Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων που εκδίδεται ύστερα από εισήγηση του οικείου Πε-
ριφερειακού Διευθυντή Εκπαίδευσης είναι δυνατή η µερική
διάθεση για συµπλήρωση του διδακτικού τους ωραρίου µόνιµων
εκπαιδευτικών κλάδου ΠΕ11 Φυσικής Αγωγής σε Εθνικά ή Δηµο-
τικά Κολυµβητήρια και στα Γυµναστήρια αρµοδιότητας του
Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων «Ι.Φωκιανός»
και «Δ.Π.Π.Γ. Καισαριανής» που υλοποιούν αθλητικά εκπαιδευ-
τικά προγράµµατα υπό την εποπτεία του Υπουργείου Παιδείας,
Έρευνας και Θρησκευµάτων, εφόσον: α) οι εκπαιδευτικοί αυτοί
αποδεδειγµένα πλεονάζουν τόσο στη Διεύθυνση Εκπαίδευσης
που υπηρετούν (Πρωτοβάθµια ή Δευτεροβάθµια) όσο και στην
αντίστοιχη της άλλης βαθµίδας (Πρωτοβάθµια ή Δευτεροβάθµια)
και β) ο οικείος Περιφερειακός Διευθυντής Εκπαίδευσης βεβαι-
ώνει εγγράφως ότι έχουν καλυφθεί πλήρως τα κενά εκπαιδευτι-
κών του κλάδου αυτού στις οικείες σχολικές µονάδες
πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης.

Επιπλέον, είναι δυνατή η απόσπαση µόνιµων εκπαιδευτικών
κλάδου ΠΕ11 Φυσικής Αγωγής σε Εθνικά ή Δηµοτικά Κολυµβη-
τήρια που υλοποιούν αθλητικά εκπαιδευτικά προγράµµατα υπό
την εποπτεία του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευ-
µάτων, µε τη διαδικασία, τους όρους και τις προϋποθέσεις του
προηγούµενου εδαφίου.

6. Το άρθρο 2 του π.δ. 111/2016 (Α’ 193) αντικαθίσταται ως
εξής:

«Άρθρο 2

Η ισχύς του παρόντος αρχίζει από το σχολικό έτος 2017-
2018.»

7. Κατ’ εξαίρεση, για το σχολικό έτος 2016-2017 οι αιτήσεις
µετάθεσης: α) των εκπαιδευτικών πρωτοβάθµιας και δευτερο-

βάθµιας εκπαίδευσης θα υποβληθούν εντός του µηνός Φεβρουα-
ρίου 2017 και β) του Ειδικού Εκπαιδευτικού και Βοηθητικού Προ-
σωπικού θα υποβληθούν εντός του µηνός Μαρτίου 2017.

8. Το ένατο (προτελευταίο) εδάφιο της υποπερίπτωσης α’ της
περίπτωσης 6 της παρ. 1 του άρθρου 25 του  ν. 4203/2013 (Α’
235), όπως αντικαταστάθηκε µε την περίπτωση α’ της παρ. 5 του
άρθρου 33 του ν. 4386/2013 (Α’ 83), αντικαθίσταται ως εξής: 

«Η συνεδρίαση αυτή πραγµατοποιείται: α) µε ευθύνη του αρ-
µόδιου Περιφερειακού Διευθυντή Πρωτοβάθµιας και Δευτερο-
βάθµιας Εκπαίδευσης, ο οποίος ορίζει και τον Πρόεδρο αυτής,
και β) υποχρεωτικά εντός του πρώτου δεκαηµέρου του Σεπτεµ-
βρίου εκάστου διδακτικού έτους, και επιπλέον οποτεδήποτε κρι-
θεί αναγκαίο από τον αρµόδιο Περιφερειακό Διευθυντή ή
οποτεδήποτε υποβληθεί σχετική αίτηση και από τους δύο (2) Δι-
ευθυντές Εκπαίδευσης (Πρωτοβάθµιας και Δευτεροβάθµιας) της
ίδιας περιοχής µετάθεσης.»

9.α) Το πέµπτο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 11 του  ν.
3966/2011 (Α’118) αντικαθίσταται ως εξής: 

«Αν σε θέση Ειδικού Συµβούλου επιλεγεί εκπαιδευτικός της
ιδιωτικής εκπαίδευσης, για το χρονικό διάστηµα της απασχόλη-
σής του στο Ι.Ε.Π. λογίζεται ότι τελεί σε εκπαιδευτική άδεια, κατά
παρέκκλιση των κείµενων διατάξεων, χωρίς χρονικό περιορισµό
από τυχόν χορηγηθείσες εκπαιδευτικές άδειες στο παρελθόν,
και λαµβάνει µόνο τις αποδοχές της άδειας αυτής, οι οποίες κα-
λύπτονται σύµφωνα µε τις κείµενες διατάξεις, από την ηµεροµη-
νία ανάληψης των καθηκόντων του στο Ι.Ε.Π..» 

β) Οι διατάξεις της παρούσας παραγράφου εφαρµόζονται
από το σχολικό έτος 2016-2017.

Άρθρο 11
Ρύθµιση θεµάτων ειδικής αγωγής και εκπαίδευσης

1.α) Το τελευταίο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 6 του ν.
3699/2008 (Α’ 199), όπως το εδάφιο αυτό αντικαταστάθηκε µε
την παρ. 15 του άρθρου 28 του ν. 4186/2013 (Α’ 193), καταργείται
και στο τέλος της παραγράφου 1 του άρθρου 6 προστίθενται
εδάφια ως εξής:

«Οι µαθητές µε διαγνωσµένες από αρµόδιο δηµόσιο φορέα
(ΚΕΔΔΥ, Ιατροπαιδαγωγικά Κέντρα, Δηµόσιο Νοσοκοµείο) ανα-
πηρία ή/και ειδικές εκπαιδευτικές ανάγκες, οι οποίοι φοιτούν σε
σχολεία πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας γενικής και επαγγελ-
µατικής εκπαίδευσης, µπορεί να κατανέµονται σε τµήµατα της
ίδιας τάξης της οικείας σχολικής µονάδας, ως εξής:

α) Ο αριθµός των µαθητών µε αναπηρία ή/και ειδικές εκπαι-
δευτικές ανάγκες, που προβλέπονται στην παράγραφο 1 του άρ-
θρου 3 και στην παράγραφο 2 του άρθρου 3, εκτός των ειδικών
µαθησιακών δυσκολιών, όπως δυσλεξία, δυσγραφία, δυσαριθ-
µησία, δυσαναγνωσία, δυσορθογραφία, δεν µπορεί να είναι ανώ-
τερος του ενός (1) ανά τµήµα. Αν ύστερα από την κατανοµή των
µαθητών σε τµήµατα της ίδιας τάξης προκύπτει ότι ο αριθµός
των µαθητών του προηγούµενου εδαφίου είναι ανώτερος του
ενός (1), ο αριθµός των µαθητών του τµήµατος µπορεί να µει-
ώνεται και να υπολείπεται συνολικά κατά τρεις (3) µαθητές από
το µέγιστο προβλεπόµενο από τις ισχύουσες διατάξεις αριθµό
µαθητών ανά τµήµα.

β) Ο αριθµός των µαθητών µε διαγνωσµένες ειδικές µαθησια-
κές δυσκολίες, όπως δυσλεξία, δυσγραφία, δυσαριθµησία, δυ-
σαναγνωσία, δυσορθογραφία, δεν µπορεί να είναι ανώτερος των
τεσσάρων (4) ανά τµήµα. Αν ύστερα από την κατανοµή των µα-
θητών σε τµήµατα της ίδιας τάξης προκύπτει ότι ο αριθµός των
µαθητών του προηγούµενου εδαφίου είναι ανώτερος των τεσσά-
ρων (4), ο αριθµός των µαθητών του τµήµατος µπορεί να µειώνε-
ται και να υπολείπεται συνολικά κατά τρεις (3) µαθητές από το
µέγιστο προβλεπόµενο από τις ισχύουσες διατάξεις αριθµό µα-
θητών ανά τµήµα, εφόσον στο σχολείο δεν λειτουργεί Τµήµα Έν-
ταξης.

Η κατά τα προηγούµενα εδάφια µείωση πραγµατοποιείται µε
απόφαση του οικείου Περιφερειακού Διευθυντή Πρωτοβάθµιας
και Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης, ύστερα από εισήγηση του αρ-
µόδιου Διευθυντή Εκπαίδευσης. Ο Διευθυντής Εκπαίδευσης
κατά τη διατύπωση της εισήγησης λαµβάνει υπόψη του σχετική
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απόφαση του συλλόγου διδασκόντων και γνώµη του σχολικού
συµβούλου Ειδικής Αγωγής και Εκπαίδευσης και του αρµόδιου
σχολικού συµβούλου Παιδαγωγικής Ευθύνης.»

β) Στο άρθρο 6 του ν. 3699/2008, ύστερα από την παράγραφο
3 προστίθεται παράγραφος 3Α, ως εξής:

«3.Α. Για τους µαθητές που φοιτούν σε σχολεία πρωτοβάθµιας
και δευτεροβάθµιας γενικής και επαγγελµατικής εκπαίδευσης,
µε διαγνωσµένη από αρµόδιο δηµόσιο φορέα (ΚΕΔΔΥ, Ιατροπαι-
δαγωγικά Κέντρα, Δηµόσιο Νοσοκοµείο) αναπηρία ή/και ειδικές
εκπαιδευτικές ανάγκες, κατόπιν σχετικού αιτήµατος των ασκούν-
των τη γονική µέριµνα δεν υπολογίζεται ο βαθµός εξέτασης της
διδασκόµενης δεύτερης ξένης γλώσσας στο γενικό βαθµό προ-
αγωγής ή απόλυσης.»

γ) Η ισχύς της παρούσας παραγράφου άρχεται το σχολικό
έτος 2017-2018.

2. Στο τέλος της παρ. 3 του άρθρου 7 του ν. 3699/2008, όπως
αντικαταστάθηκε µε την παρ.10 του άρθρου 28 του ν. 4186/2013
(Α’193), προστίθεται εδάφιο ως εξής:

«Οµοίως ισχύουν οι βεβαιώσεις πιστοποίησης επάρκειας της
γραφής Braille που χορηγούνται: α) από το Κέντρο Εκπαίδευσης
και Αποκατάστασης Τυφλών, β) από το Παιδαγωγικό Τµήµα Ει-
δικής Αγωγής του Πανεπιστηµίου Θεσσαλίας, µε τις οποίες πι-
στοποιείται η επιτυχής παρακολούθηση του µαθήµατος
«Εργαστήριο γραφής και ανάγνωσης στον κώδικα Braille» και γ)
από το Τµήµα Εκπαιδευτικής και Κοινωνικής Πολιτικής του Πα-
νεπιστηµίου Μακεδονίας µε κατεύθυνση, εκπαίδευση ατόµων µε
ειδικές ανάγκες, µε τις οποίες πιστοποιείται η επιτυχής παρακο-
λούθηση του µαθήµατος «Εργαστήριο Εκµάθησης της Braille».»

3. Στο τέλος της παρ. 4 του άρθρου 7 του ν. 3699/2008, όπως
τροποποιήθηκε µε την παρ. 18 του άρθρου 28 του ν. 4186/2013,
προστίθενται εδάφια ως εξής:

«Οι αιτήσεις των γονέων ή κηδεµόνων των µαθητών για υπο-
στήριξη από ειδικό βοηθό ή από σχολικό νοσηλευτή είτε αυτοί
φοιτούν σε γενικό σχολείο είτε σε ΣΜΕΑΕ, συνοδεύονται από
βιογραφικό σηµείωµα των προτεινόµενων προσώπων. Τα προτει-
νόµενα πρόσωπα υποβάλλουν στον Διευθυντή της σχολικής µο-
νάδας αντίγραφο του ποινικού τους µητρώου.»

4. Στο τέλος της περίπτωσης α’ της παρ. 1 του άρθρου 8 του
ν. 3699/2008, όπως τροποποιήθηκε µε την παρ. 2 του άρθρου 82
του ν. 4368/2016 (Α’ 21), προστίθενται εδάφια ως εξής:

«Ο αριθµός των µαθητών σε κάθε τµήµα των Ειδικών Νηπια-
γωγείων και των Ειδικών Δηµοτικών Σχολείων ορίζεται από κατ’
ελάχιστον τέσσερις (4) έως κατ’  ανώτατο όριο επτά (7) µαθητές.
Σε εξαιρετικές περιπτώσεις, ο αριθµός µπορεί να µειώνεται µε
κατώτατο όριο τους τρεις (3) µαθητές ανά τµήµα, µε απόφαση
του οικείου Περιφερειακού Διευθυντή Πρωτοβάθµιας και Δευτε-
ροβάθµιας Εκπαίδευσης, ύστερα από εισήγηση του αρµόδιου Δι-
ευθυντή Εκπαίδευσης. Ο Διευθυντής Εκπαίδευσης κατά τη
διατύπωση της εισήγησης λαµβάνει υπόψη του σχετική απόφαση
του συλλόγου διδασκόντων, καθώς και γνώµη του οικείου ΚΕΔΔΥ
και του σχολικού συµβούλου Ειδικής Αγωγής και Εκπαίδευσης.»

5. Στο τέλος της περίπτωσης β’ της παρ. 1 του άρθρου 8 του
ν. 3699/2008, όπως τροποποιήθηκε µε την περίπτωση β’ της παρ.
2 του άρθρου 56 του ν. 3966/2011 (Α’118), προστίθενται εδάφια,
ως εξής:

«Ο αριθµός των µαθητών σε κάθε τµήµα των γυµνασίων ΕΑΕ
και λυκείων ΕΑΕ ορίζεται από κατ’ ελάχιστον πέντε (5) έως κατ’
ανώτατο όριο εννέα (9) µαθητές. Σε εξαιρετικές περιπτώσεις, ο
αριθµός µπορεί να µειώνεται µε κατώτατο όριο τους τρεις (3) µα-
θητές ανά τµήµα, µε απόφαση του οικείου Περιφερειακού Διευ-
θυντή Πρωτοβάθµιας και Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης, ύστερα
από εισήγηση του αρµόδιου Διευθυντή Εκπαίδευσης. Ο Διευθυν-
τής Εκπαίδευσης κατά τη διατύπωση της εισήγησης λαµβάνει
υπόψη του σχετική απόφαση του συλλόγου διδασκόντων, καθώς
και γνώµη του οικείου ΚΕΔΔΥ και του σχολικού συµβούλου Ειδι-
κής Αγωγής και Εκπαίδευσης.»

6.α) Στο τέλος της υποπερίπτωσης αα’ της περίπτωσης γ’ της
παρ. 1 του άρθρου 8 του ν. 3699/2008, όπως η περίπτωση γ’ αν-
τικαταστάθηκε µε την παρ. 4 του άρθρου 48 του ν. 4415/2016
(Α’159), προστίθεται εδάφιο ως εξής:

«Το κατώτατο όριο του αριθµού των µαθητών σε εξαιρετικές

περιπτώσεις είναι οι τρεις (3) µαθητές ανά τµήµα.»
β) Στο τέλος της υποπερίπτωσης ββ’ της περίπτωσης γ’ της

παρ. 1 του άρθρου 8 του ν. 3699/2008, όπως η περίπτωση γ’ αν-
τικαταστάθηκε µε την παρ. 4 του άρθρου 48 του ν. 4415/2016,
προστίθεται εδάφιο ως εξής:

«Το κατώτατο όριο του αριθµού των µαθητών σε εξαιρετικές
περιπτώσεις είναι οι τρεις (3) µαθητές ανά τµήµα.»

7. Στην παρ. 7 του άρθρου 34 του ν. 3699/2008 προστίθεται
περίπτωση ζ’ ως εξής:

«ζ) µεταφέρεται η έδρα ΣΜΕΑΕ σε όµορο δήµο και µετονοµά-
ζεται αναλόγως, αν δεν λειτουργεί η ΣΜΕΑΕ λόγω έλλειψης κτι-
ρίου ή υπάρχει καταλληλότερη σχολική στέγη σε όµορο δήµο,
ύστερα από: α) εισήγηση του αρµόδιου Περιφερειακού Διευ-
θυντή Εκπαίδευσης, β) σύµφωνη γνώµη του δήµου στον οποίο
έχει ιδρυθεί ή λειτουργεί η ΣΜΕΑΕ και γ) βεβαίωση του όµορου
Δήµου περί παραχώρησης κατάλληλου κτιρίου για τη στέγαση
της ΣΜΕΑΕ και βεβαίωση της διεύθυνσης οικονοµικών υπηρε-
σιών περί κάλυψης των λειτουργικών εξόδων της ΣΜΕΑΕ.» 

8. Η παρ. 6 του άρθρου 45 του π.δ. 1/2003 (Α’ 1) αντικαθίστα-
ται ως εξής:

«Οι τακτικοί αιρετοί του ΚΥΣΕΕΠ εφόσον ανήκουν οργανικά
εκτός του Νοµού Αττικής, δύνανται να αποσπώνται κατόπιν αί-
τησής τους σε ΣΜΕΑΕ ή ΚΕΔΔΥ της περιοχής Αττικής. Οι τακτι-
κοί αιρετοί του ΠΥΣΕΕΠ δύνανται να αποσπώνται κατόπιν
αίτησής τους σε ΣΜΕΑΕ ή ΚΕΔΔΥ της έδρας της οικείας Περι-
φερειακής Διεύθυνσης Εκπαίδευσης.»

Άρθρο 12
Ρυθµίσεις για θέµατα της επαγγελµατικής 

εκπαίδευσης και κατάρτισης

1. Στους µαθητές των ΕΠΑΛ του Τοµέα Ναυτιλιακών Επαγγελ-
µάτων και των ειδικοτήτων Πλοιάρχου και Μηχανικού Ε.Ν., οι
οποίοι ναυτολογούνται ως προσωπικό καταστρώµατος και µηχα-
νής για την απόκτηση θαλάσσιας υπηρεσίας, µπορεί να χορηγεί-
ται, κατόπιν βεβαίωσης φοίτησης του σχολείου που φοιτούν, το
εγχειρίδιο κατευθυνόµενης εκπαίδευσης σε πλοίο (ΚΕΠ) του άρ-
θρου 34 του π.δ. 141/2014 (Α’232) πριν από την απόκτηση τίτλου
σπουδών.

2. Στο άρθρο 46 του ν. 4186/2013 (Α’ 193), όπως ισχύει, προ-
στίθενται παράγραφοι 18 και 19 ως εξής:

«18.α) Για το χαρακτηρισµό της φοίτησης των µαθητών, οι
οποίοι φοιτούν στη Γ’ τάξη ηµερησίων και τις Γ’–Δ’ τάξεις εσπε-
ρινών ΕΠΑΛ κατά το σχολικό έτος 2016-2017 και στη Δ’ τάξη
εσπερινών ΕΠΑΛ κατά το σχολικό έτος 2017-2018 των ειδικοτή-
των Πλοιάρχων και Μηχανικών, δεν λαµβάνονται υπόψη οι απου-
σίες λόγω ναυτολόγησης ως προσωπικό καταστρώµατος και
µηχανής. Στους µαθητές της παρούσας περίπτωσης χορηγείται
το εγχειρίδιο Κατευθυνόµενης Εκπαίδευσης σε Πλοία του άρ-
θρου 34 του π.δ. 141/2014 µε βεβαίωση φοίτησης του σχολείου
στο οποίο φοιτούν. Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων καθορίζονται τα δικαιολογητικά για το
χαρακτηρισµό της φοίτησης των µαθητών, ο αριθµός των απου-
σιών που δύνανται να πραγµατοποιούν για τον υπόλοιπο χρόνο
φοίτησής τους, καθώς και ο τρόπος υπολογισµού αυτών.

β) Για το χαρακτηρισµό της φοίτησης των µαθητών, οι οποίοι
φοιτούν κατά το σχολικό έτος 2016-2017 στη Γ’ τάξη ηµερησίων
και τις Γ’-Δ’τάξεις εσπερινών ΕΠΑΛ και κατά το σχολικό έτος
2017-2018 στη Δ’ τάξη εσπερινών ΕΠΑΛ και χαρακτηρίστηκαν
κατ’ ιδίαν διδαχθέντες κατά τη φοίτησή τους στη Β’ τάξη το σχο-
λικό έτος 2015-2016 στους τοµείς Οικονοµίας-Διοίκησης και Πλη-
ροφορικής λόγω ασθένειας που απαιτεί µακρά νοσοκοµειακή ή
κατ’ οίκον νοσηλεία, δεν λαµβάνονται υπόψη οι απουσίες που
πραγµατοποιούνται την περίοδο της νοσηλείας τους. Οι απου-
σίες υπολογίζονται σύµφωνα µε τις ισχύουσες περί απουσιών
διατάξεις για τα ΕΠΑΛ αναλογικώς εφαρµοζόµενες.

19.α) Ειδικά, για το σχολικό έτος 2016-2017 η λειτουργία των
τµηµάτων του «Μεταλυκειακού έτους – Τάξης Μαθητείας» µπο-
ρεί να αρχίζει κατά τη διάρκεια του σχολικού έτους 2016-2017
και να συνεχίζεται µέχρι την ολοκλήρωση του χρονικού διαστή-
µατος των εννέα (9) µηνών της µαθητείας και κατά το σχολικό
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έτος 2017-2018. Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας
και Θρησκευµάτων ορίζεται ο χρόνος έναρξης και ολοκλήρωσης
της λειτουργίας.

β) Η περίπτωση Α’ της παρούσας παραγράφου εφαρµόζεται
και για τη λειτουργία της «Πιλοτικής Τάξης Μαθητείας».»

3. Το πρώτο, δεύτερο και τρίτο εδάφιο της παρ. 3 του άρθρου
9 του ν. 4186/2013 (Α’193), όπως αντικαταστάθηκε µε την παρ. 5
του άρθρου 66 του ν. 4386/2016 (Α’83), αντικαθίστανται ως εξής:

«3. Στο «Μεταλυκειακό έτος - τάξη µαθητείας» εφαρµόζεται:
α) πρόγραµµα εργαστηριακών µαθηµάτων της ειδικότητας επτά
(7) συνολικά ωρών εβδοµαδιαίως, το οποίο διδάσκεται στη σχο-
λική µονάδα του ΕΠΑΛ ή του Ε.Κ. από εκπαιδευτικό προσωπικό
του ΕΠΑΛ ή του Ε.Κ. για ένα (1) διδακτικό έτος και δεν πραγµα-
τοποιείται κατά την περίοδο των διακοπών των Χριστουγέννων,
του Πάσχα και των θερινών διακοπών και β) «Πρόγραµµα εκπαί-
δευσης στο χώρο εργασίας - Μαθητεία σε εργασιακό χώρο» εί-
κοσι οκτώ (28) ωρών εβδοµαδιαίως, επιµερισµένο τουλάχιστον
σε τέσσερις (4) ηµέρες για ένα σχολικό έτος. Η συνολική διάρ-
κεια του προγράµµατος µαθητείας είναι εννέα (9) µήνες. Το
«Πρόγραµµα εκπαίδευσης στο χώρο εργασίας – Μαθητεία σε ερ-
γασιακό χώρο» ορίζεται µε σύµβαση, που συνάπτεται µεταξύ του
µαθητή και του εργοδότη (φορείς του κατά το άρθρο 51 του
ν. 1892/1990 (Α’ 101) δηµοσίου τοµέα, φυσικό ή νοµικό πρόσωπο
ιδιωτικού δικαίου ή επιχείρηση) και θεωρείται από τον Διευθυντή
της οικείας σχολικής µονάδας.»

4. Η περίπτωση β’ της παρ. 1 του άρθρου 18 του   ν. 3421/2005
(Α’302) αντικαθίσταται ως εξής:

«β. Σπουδαστές ινστιτούτων επαγγελµατικής κατάρτισης ή
σχολών δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης ή εσπερινών λυκείων ή µα-
θητές «Μεταλυκειακού έτους-τάξη µαθητείας» των ΕΠΑΛ ή
Σ.Ε.Κ..»

5. Το πρώτο εδάφιο της παρ. 3 του άρθρου 94 του  ν.
1566/1985 (Α’167) αντικαθίσταται ως εξής:

«Οι κατά το άρθρο 51 του ν. 1892/1990 (Α’ 101) φορείς του δη-
µόσιου τοµέα µπορεί να απασχολούν µαθητές των εκπαιδευτικών
µονάδων µαθητείας του ΟΑΕΔ, µαθητές του «Προγράµµατος εκ-
παίδευσης στο χώρο εργασίας - Μαθητεία σε εργασιακό χώρο»
του «Μεταλυκειακού έτους - τάξης µαθητείας» των ΕΠΑΛ, καθώς
και καταρτιζόµενους των ινστιτούτων επαγγελµατικής κατάρτι-
σης και ΣΕΚ για την πρακτική άσκηση ή και µαθητεία, σύµφωνα
µε το πρόγραµµα εκπαίδευσης.»

6. Στο τέλος της παρ. 4 του άρθρου 14 του   ν. 4186/2013 (Α’
193) προστίθεται εδάφιο ως εξής: 

«Για τις ασφαλιστικές εισφορές εφαρµόζεται η περίπτωση γ’
της παρ. 1 του άρθρου 3 του ν. 2335/1995 (Α’185).»

7.α) Στο πρώτο εδάφιο της παρ. 9 του άρθρου 17 του  ν.
4186/2013 (Α’193), όπως ισχύει, µετά τη φράση «Με κοινή από-
φαση των Υπουργών Οικονοµικών, Παιδείας και Θρησκευµάτων»
προστίθεται η φράση «Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοι-
νωνικής Αλληλεγγύης».

β) Στο τέλος της παρ. 9 του άρθρου 17 του  ν. 4186/2013
(Α’193), όπως ισχύει, προστίθενται εδάφια ως εξής:

«Οι σπουδαστές προγραµµάτων µαθητείας υπάγονται ασφα-
λιστικά στο ΕΦΚΑ για το διάστηµα της µαθητείας στον κλάδο πα-
ροχών ασθένειας σε είδος και στον κλάδο παροχών ασθένειας
σε χρήµα, ο δε χρόνος ασφάλισής τους είναι συντάξιµος. Η
αµοιβή για το διάστηµα της µαθητείας είναι ίση µε το 75% επί
του κατωτάτου ηµεροµισθίου του ανειδίκευτου εργάτη.»

8. Το πρώτο εδάφιο της παρ. 10 του άρθρου 26 του  ν.
3879/2010 (Α’163), όπως αντικαταστάθηκε µε το άρθρο 41 του
ν. 4386/2016 (Α’83), αντικαθίσταται ως εξής:

«10. Με απόφαση του Περιφερειακού Διευθυντή Εκπαίδευσης,
η οποία εκδίδεται ύστερα από σχετική αίτηση των δηµόσιων
Ι.Ε.Κ. και των Σ.Δ.Ε. που υπάγονται στην αρµοδιότητα της Γενι-
κής Γραµµατείας Δια Βίου Μάθησης, εισήγηση του αρµόδιου
ΠΥΣΔΕ και πρόταση του οικείου Διευθυντή Δευτεροβάθµιας Εκ-
παίδευσης, είναι δυνατή η ολική ή µερική διάθεση εκπαιδευτικών
δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης στα δηµόσια Ι.Ε.Κ. και τα Σ.Δ.Ε.,
κατά προτεραιότητα σε όσα εδρεύουν στην περιοχή αρµοδιότη-
τας της οικείας Διεύθυνσης Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης, για
την κάλυψη του υποχρεωτικού διδακτικού ωραρίου τους.»

9.α) Η παρ. 1 του άρθρου 21 του ν. 4186/2013 (Α’193) αντικα-
θίσταται ως εξής:

«1. Στη Σ.Ε.Κ. λειτουργούν Α’ τάξη, Β’ τάξη, Τάξη Μαθητείας
ή πραγµατοποιείται Πρακτική Άσκηση. Στην Α’ τάξη εγγράφονται
χωρίς εξετάσεις, οι κάτοχοι απολυτηρίου Γυµνασίου ή άλλου ισό-
τιµου τίτλου, στη Β’ τάξη εγγράφονται οι προαγόµενοι από την
Α’ τάξη και οι προαγόµενοι από τη Β’ τάξη της Σ.Ε.Κ. εγγράφον-
ται στην Τάξη Μαθητείας ή δύναται να πραγµατοποιούν Πρα-
κτική Άσκηση.»

β) Στο τέλος της παρ. 3 του άρθρου 21 του  ν. 4186/2013
(Α’193) προστίθεται εδάφιο ως εξής:

«Στην Πρακτική Άσκηση Σ.Ε.Κ. εφαρµόζονται οι ρυθµίσεις για
το εξάµηνο Πρακτικής Άσκησης Ι.Ε.Κ. του άρθρου 23.»

γ) Στο τέλος της παρ. 5 του άρθρου 21 του   ν. 4186/2013
(Α’193) µετά τη φράση «για τη σύσταση και λειτουργία της Τάξης
Μαθητείας» προστίθεται η φράση «ή για την Πρακτική Άσκηση».

10. Στο τέλος της περίπτωσης Α’ της παρ. 1 του άρθρου 43
του ν. 4186/2013 (Α’193), όπως τροποποιήθηκε µε την παρ. 3 του
άρθρου 52 του ν. 4386/2016 (Α’83), διαγράφεται η φράση «του
Σεπτεµβρίου».

11. Στο τέλος της παρ. 1 του άρθρου 28 του π.δ. 114/2014
(Α’181) προστίθεται η φράση «καθώς και ο σχεδιασµός και η υλο-
ποίηση των προγραµµάτων του «Μεταλυκειακού έτους – τάξης
µαθητείας».»

Άρθρο 13
Ρύθµιση θεµάτων εισαγωγής 
στην τριτοβάθµια εκπαίδευση 

1.α) Η παρ. 1 του άρθρου 35 του ν. 3794/2009 (Α’156), όπως
αντικαταστάθηκε µε την παρ. 24 του άρθρου 39 του ν. 4186/2013
(Α’ 193) και όπως τροποποιήθηκε µε την παρ. 2 του άρθρου
έκτου του ν. 4218/2013 (Α’268), αντικαθίσταται ως ακολούθως:

«1. Οι υποψήφιοι των παρακάτω αναφερόµενων κατηγοριών ει-
σάγονται χωρίς εξετάσεις στα Ανώτατα Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα
(Α.Ε.Ι.) Πανεπιστηµιακού και Τεχνολογικού Τοµέα, στις Ανώτατες
Εκκλησιαστικές Ακαδηµίες και Ανώτερες Σχολές Τουριστικής Εκ-
παίδευσης πλην του Τµήµατος Εικαστικών Τεχνών της Α.Σ.Κ.Τ.
Αθήνας, του Τµήµατος Εικαστικών Τεχνών και Επιστηµών της Τέ-
χνης της Σχολής Καλών Τεχνών του Πανεπιστηµίου Ιωαννίνων και
των Τµηµάτων Εικαστικών και Εφαρµοσµένων Τεχνών των Πανε-
πιστηµίων Θεσσαλονίκης και Δυτικής Μακεδονίας, καθ’ υπέρβαση
του αριθµού εισακτέων σε ποσοστό 5%, εφόσον είναι κάτοχοι τίτ-
λου απόλυσης από Λύκειο ή αντίστοιχο Σχολείο της ηµεδαπής ή
αλλοδαπής: τυφλοί, µε µειωµένη οπτική οξύτητα (µε ποσοστό ανα-
πηρίας τουλάχιστον 80%), κωφοί, κωφάλαλοι, πάσχοντες από συγ-
γενείς αιµολυτικές αναιµίες που υποβάλλονται σε µεταγγίσεις ή
έχουν σοβαρές κλινικές εκδηλώσεις που προσδίδουν αναπηρία
67% και άνω (µεσογειακή αναιµία, δρεπανοκυτταρική αναιµία, µι-
κροδρεπανοκυτταρική αναιµία, πολυµεταγγιζόµενοι πάσχοντες
από µεσογειακή αναιµία, συγγενής αιµολυτική αναιµία λόγω έλ-
λειψης πυρουβικής κινάσης, αναιµία Diamond Blackfan), πάσχον-
τες από συγγενή υδροκεφαλία µε µόνιµη τεχνητή παροχέτευση
του εγκεφαλονωτιαίου υγρού (shunt), συνοδευόµενη και από
άλλες διαµαρτίες, όπως αραχνοειδής κύστη µε φαινόµενα επιλη-
πτικής κρίσης, πάσχοντες από µυϊκή δυστροφία Duchenne, από
βαριά αγγειακή δυσπλασία του εγκεφαλικού στελέχους, από κα-
κοήθεις νεοπλασίες (λευχαιµίες, λεµφώµατα, συµπαγείς όγκους
µε εξατοµικευµένη κρίση της Επιτροπής Εξέτασης Ενστάσεων
υποψηφίων µε σοβαρές παθήσεις για εισαγωγή στην τριτοβάθ-
µια εκπαίδευση σε ποσοστό 5%), από το σύνδροµο του Budd Ch-
iari, από τη νόσο του Fabry, από βαριά ινοκυστική νόσο
(παγκρέατος, πνευµόνων), από σκλήρυνση κατά πλάκας, από
βαριά µυασθένεια θεραπευτικώς αντιµετωπιζόµενη µε φαρµα-
κευτική αγωγή, νεφροπαθείς που υποβάλλονται σε αιµοκάθαρση
ή περιτοναϊκή κάθαρση, πάσχοντες από συγγενική αιµορραγική
διάθεση - αιµορροφιλίες και υποβαλλόµενοι σε θεραπεία µε πα-
ράγοντες πήξεως, υποβληθέντες σε µεταµόσχευση µυελού των
οστών ή µεταµόσχευση κερατοειδούς χιτώνος, καρδιάς, ήπατος,
πνευµόνων, νεφρού, παγκρέατος, λεπτού εντέρου, πάσχοντες
από ινσουλινοεξαρτώµενο νεανικό διαβήτη τύπου 1, πάσχοντες
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από σύνδροµο Evans, µε κινητικά προβλήµατα προσδίδοντα ανα-
πηρία τουλάχιστον 67%, πάσχοντες από φαινυλκετονουρία, από
συγγενή θροµβοφιλία και υποβάλλονται σε θεραπεία αντιπηκτι-
κής αγωγής διά βίου, από αρρυθµογόνο δυσπλασία δεξιάς κοι-
λίας µε εµφυτευµένο απινιδωτή, καθώς και από τη νόσο Gaucher,
πάσχοντες από σύµπλοκες συγγενείς καρδιοπάθειες χειρουργη-
θείσες ή µη, πάσχοντες από υπερτροφικού τύπου µυοκαρδιοπά-
θεια, πάσχοντες από πνευµονική αρτηριακή υπέρταση
διαπιστωθείσα µε δεξιό καθετηριασµό, πάσχοντες από σοβαρή
πνευµονική ίνωση οποιασδήποτε αιτιολογίας, από ιδιοπαθή κοι-
λιακή ταχυκαρδία µε τοποθέτηση απινιδωτή, πάσχοντες από γλυ-
κογονιάσεις, πάσχοντες από κίρρωση ήπατος µε επιβεβαιωµένη
πυλαία υπέρταση, πάσχοντες από πυλαία υπέρταση λόγω υπο-
πλασίας πυλαίας φλέβας, από τη νόσο του Crohn µε ιστολογική
επιβεβαίωση, πάσχοντες από τη νόσο Wilson, από το σύνδροµο
πολλαπλής νευρινωµάτωσης (Recklinchausen) µε συστηµατική
προσβολή, από πολλαπλούν µυέλωµα, από σαρκοείδωση υπό
µείζονα ανοσοκατασταλτική θεραπεία λόγω προσβολής πνεύµο-
νος ή/και ΚΝΣ, από αυτοάνοση ηπατίτιδα υπό µείζονα ανοσοκα-
τασταλτική θεραπεία, υποβληθέντες σε λαρυγγεκτοµή ολική,
πάσχοντες από κρανιοφαρυγγίωµα του εγκεφάλου, από συστη-
µατικό ερυθηµατώδη λύκο υπό µείζονα ανοσοκατασταλτική θε-
ραπεία λόγω προσβολής νεφρών ή/και ΚΝΣ ή/και ορογόνων
υµένων ή/και αίµατος, από συστηµατική σκληροδερµία µε διά-
χυτη δερµατική προσβολή, πάσχοντες από ελκώδη κολίτιδα που
λαµβάνουν µείζονα ανοσοκατασταλτική αγωγή ή έχουν λάβει µεί-
ζονα ανοσοκατασταλτική αγωγή στο παρελθόν και συνεχίζουν
µε διαφορετική φαρµακευτική αγωγή, ασθενείς µε ελκώδη κολί-
τιδα που έχουν υποβληθεί σε ολική πρωκτοκολεκτοµή και µόνιµη
ειλεοστοµία ή υφολική κολεκτοµή µε ειλεοπρωκτική αναστόµωση
απευθείας ή µε δηµιουργία ειλεεικής νεοληκύθου, πάσχοντες
από αυτοάνοση αιµολυτική αναιµία ή αυτοάνοση θροµβοπενία
υπό µείζονα ανοσοκατασταλτική θεραπεία, πάσχοντες από το
σύνδροµο Klippel Feil, από νεανική ιδιοπαθή αρθρίτιδα µε συνεχή
ενεργότητα µετά την ηλικία των 14 ετών παρά τη βιολογική θε-
ραπεία, πάσχοντες από σύνδροµο επίκτητης ανοσολογικής ανε-
πάρκειας (AIDS) υπό αντιρετροϊκή θεραπεία (µε εξατοµικευµένη
κρίση της Επιτροπής Εξέτασης Ενστάσεων υποψηφίων µε σοβα-
ρές παθήσεις για εισαγωγή στην τριτοβάθµια εκπαίδευση σε πο-
σοστό 5%), πάσχοντες από νυκτερινή παροξυσµική
αιµοσφαιρινουρία µε ανάγκη τακτικών µεταγγίσεων σε χρόνια
βάση, πάσχοντες από διάφορα σπάνια συγγενή, κληρονοµικά ή
επίκτητα σύνδροµα - νοσήµατα όταν εκφράζονται µε σοβαρές
κλινικές εκδηλώσεις που προσδίδουν αναπηρία τουλάχιστον 80%
εξεταζόµενοι κατά περίπτωση, πάσχοντες από το σύνδροµο Klip-
per Trenaunay-Weber, από βλεννοπολυσακχαρίδωση τύπου 6, πά-
σχοντες από δερµατοµυοσίτιδα υπό µείζονα ανοσοκατασταλτική
θεραπεία, πάσχοντες από σύνδροµο Mukle Wells (συµπτωµατική
νόσος µε συµβατική κλινική εικόνα µε διάγνωση επιβεβαιωµένη
από παιδίατρο µε ειδική εµπειρία στα ρευµατικά νοσήµατα, γενε-
τική επιβεβαίωση µεταλλαγής στην κρυοπυρίνη NALP3 επιθυ-
µητή όχι απαραίτητη, αφού δεν υπάρχουν σε όλους τους
ασθενείς, θεραπεία µε βιολογικούς παράγοντες λ.χ. αναστολείς
της Ιντερλευκίνης IL-1), πάσχοντες από σοβαρό κληρονοµικό αγ-
γειοοίδηµα εργαστηριακά επιβεβαιωµένο µε αναπηρία τουλάχι-
στον 67%, πάσχοντες από καλοήθη όγκο γέφυρας εγκεφάλου µε
αναπηρία τουλάχιστον 67%, πάσχοντες από ρήξη ανευρύσµατος
µε αιµορραγία και υδροκέφαλο µε αναπηρία τουλάχιστον 67%.» 

β) Οι διατάξεις της παρούσας παραγράφου εφαρµόζονται από
το ακαδηµαϊκό έτος 2018-2019.

2. Ειδικά, για το ακαδηµαϊκό έτος 2017-2018 εισάγονται χωρίς
εξετάσεις στα Ανώτατα Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα (Α.Ε.Ι.) Πανεπι-
στηµιακού και Τεχνολογικού Τοµέα, στις Ανώτατες Εκκλησιαστι-
κές Ακαδηµίες και Ανώτερες Σχολές Τουριστικής Εκπαίδευσης
πλην του Τµήµατος Εικαστικών Τεχνών της Α.Σ.Κ.Τ. Αθήνας, του
Τµήµατος Εικαστικών Τεχνών και Επιστηµών της Τέχνης της Σχο-
λής Καλών Τεχνών του Πανεπιστηµίου Ιωαννίνων και των Τµηµά-
των Εικαστικών και Εφαρµοσµένων Τεχνών των Πανεπιστηµίων
Θεσσαλονίκης και Δυτικής Μακεδονίας, σε ποσοστό 5% καθ’
υπέρβαση του αριθµού εισακτέων εκτός από τους υποψηφίους
που ανήκουν σε µία από τις κατηγορίες που προβλέπονται στην

παρ.1 του άρθρου 35 του ν. 3794/2009, όπως ισχύει πριν από την
αντικατάστασή του µε το παρόν, και οι υποψήφιοι των παρακάτω
αναφερόµενων κατηγοριών: από συγγενή αιµολυτική αναιµία
λόγω έλλειψης πυρουβικής κινάσης, από αναιµία Diamond Black-
fan, πάσχοντες από το σύνδροµο Klipper Trenaunay-Weber, από
βλεννοπολυσακχαρίδωση τύπου 6, πάσχοντες από δερµατοµυο-
σίτιδα υπό µείζονα ανοσοκατασταλτική θεραπεία, πάσχοντες
από σύνδροµο Mukle Wells (συµπτωµατική νόσος µε συµβατική
κλινική εικόνα µε διάγνωση επιβεβαιωµένη από παιδίατρο µε ει-
δική εµπειρία στα ρευµατικά νοσήµατα, γενετική επιβεβαίωση
µεταλλαγής στη κρυοπυρίνη NALP3 επιθυµητή όχι απαραίτητη,
αφού δεν υπάρχουν σε όλους τους ασθενείς, θεραπεία µε βιο-
λογικούς παράγοντες λ.χ. αναστολείς της Ιντερλευκίνης IL-1),
πάσχοντες από σοβαρό κληρονοµικό αγγειοοίδηµα εργαστη-
ριακά επιβεβαιωµένο µε αναπηρία τουλάχιστον 67%, πάσχοντες
από καλοήθη όγκο γέφυρας εγκεφάλου µε αναπηρία τουλάχι-
στον 67%, πάσχοντες από ρήξη ανευρύσµατος µε αιµορραγία
και υδροκέφαλο µε αναπηρία τουλάχιστον 67%, εφόσον: α) είναι
κάτοχοι τίτλου απόλυσης από Λύκειο ή αντίστοιχο σχολείο της
ηµεδαπής ή αλλοδαπής και β) πιστοποιηθούν από τις απαιτού-
µενες Ειδικές Επταµελείς Επιτροπές. 

Ειδικά, για το ακαδηµαϊκό έτος 2016-2017 εισάγονται µε τη
διαδικασία του προηγούµενου εδαφίου στις ανωτέρω Σχολές
καθ’ υπέρβαση του ποσοστού 5% οι υποψήφιοι που πάσχουν από
τις αναφερόµενες στο προηγούµενο εδάφιο ασθένειες, εκτός
από αυτές της παρ.1 του  άρθρου 35 του ν. 3794/2009 όπως
ισχύει, πριν από την αντικατάστασή του µε το παρόν, σε αιτού-
µενη σχολή ή τµήµα, εφόσον έχουν συγκεντρώσει τον απαιτού-
µενο αριθµό µορίων των εισαχθέντων µε αυτή την κατηγορία του
έτους αυτού. 

3.α) Η παρ. 1 του άρθρου 13 του ν. 4186/2013 (Α’193), όπως
τροποποιήθηκε µε την παρ. 10 του άρθρου 66 του ν. 4386/2016
(Α’83), αντικαθίσταται ως εξής:

«1.Α.αα) Οι κάτοχοι πτυχίου ΕΠΑΛ, εφόσον κατέχουν απολυ-
τήριο δευτεροβάθµιου κύκλου σπουδών Επαγγελµατικού Λυ-
κείου ή απολυτήριο Γενικού Λυκείου και οι κάτοχοι ισότιµων
τίτλων Επαγγελµατικού Λυκείου έχουν δικαίωµα συµµετοχής σε
ειδικές πανελλαδικές εξετάσεις για εισαγωγή στην ΑΣΠΑΙΤΕ, στις
Ανώτερες Σχολές Τουριστικής Εκπαίδευσης και σε Σχολές, Τµή-
µατα και Εισαγωγικές Κατευθύνσεις των ΤΕΙ, που είναι αντί-
στοιχα ή συναφή µε τους τοµείς από τους οποίους αποφοιτούν.
Επίσης, απόφοιτοι όλων των τοµέων των ΕΠΑΛ έχουν δικαίωµα
εισαγωγής σε κοινή οµάδα που περιλαµβάνει Τµήµατα Σχολών
ΤΕΙ, Στρατιωτικές Σχολές Υπαξιωµατικών των Ενόπλων Δυνά-
µεων, Σχολή Αστυφυλάκων, Σχολή Πυροσβεστικής και Σχολές
της Ακαδηµίας Εµπορικού Ναυτικού. Η εισαγωγή τους γίνεται σε
ειδικό ποσοστό θέσεων του συνολικού αριθµού εισακτέων, που
ορίζεται µε απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων ή και του κατά περίπτωση αρµόδιου Υπουργού. Ει-
δικά, για τις σχολές των ΤΕΙ, της ΑΣΠΑΙΤΕ και των Ανωτέρων
Σχολών Τουριστικής Εκπαίδευσης το ειδικό ποσοστό θέσεων
είναι κατά προσέγγιση ανάλογο του ποσοστού του αριθµού των
υποψηφίων ΕΠΑΛ σε σχέση µε το σύνολο των υποψηφίων. 

ββ) Οι συµµετέχοντες στις ανωτέρω ειδικές εξετάσεις έχουν
δικαίωµα να διεκδικήσουν θέσεις και σε τµήµατα σχολών των Πα-
νεπιστηµίων, σε ειδικό ποσοστό 1% επιπλέον των θέσεων του συ-
νολικού αριθµού εισακτέων σε τµήµατα που είναι αντίστοιχα ή
συναφή µε τους τοµείς από τους οποίους αποφοιτούν, καθώς
και σε κοινή οµάδα Τµηµάτων Σχολών Πανεπιστηµίων στην οποία
εισάγονται απόφοιτοι όλων των τοµέων. 

γγ) Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων, που εκδίδεται ύστερα από γνώµη τριµελούς επιτρο-
πής, καθορίζονται οι αντιστοιχίες τµηµάτων των Πανεπιστηµίων
και ΤΕΙ µε τους τοµείς των ΕΠΑΛ, η σύνθεση της κοινής οµάδας,
καθώς και κάθε άλλη λεπτοµέρεια που είναι αναγκαία για την
εφαρµογή της παρούσας υποπαραγράφου. Η τριµελής επιτροπή
συγκροτείται µε απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και
Θρησκευµάτων και αποτελείται από τον Πρόεδρο της ΑΔΙΠ, ως
Πρόεδρο, τον Προϊστάµενο της Διεύθυνσης Εξετάσεων και Πι-
στοποιήσεων του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευ-
µάτων και τον Προϊστάµενο της Διεύθυνσης Επαγγελµατικής
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Εκπαίδευσης του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευ-
µάτων, ως µέλη. Με την απόφαση συγκρότησης της Επιτροπής
ορίζονται και τα αναπληρωµατικά µέλη.

Β. Ειδικά, για τους υποψηφίους των Εσπερινών ΕΠΑΛ που κα-
τέχουν απολυτήριο Εσπερινών ΕΠΑΛ και συµµετέχουν στις ανω-
τέρω ειδικές πανελλαδικές εξετάσεις αποδίδονται επιπλέον
θέσεις σε ποσοστό 1% επί του συνολικού αριθµού εισακτέων
στην ΑΣΠΑΙΤΕ, στις Ανώτερες Σχολές Τουριστικής Εκπαίδευσης,
στις Σχολές της Ακαδηµίας Εµπορικού Ναυτικού και σε Σχολές,
Τµήµατα και Εισαγωγικές Κατευθύνσεις των ΤΕΙ. Οι υποψήφιοι
από τα εσπερινά ΕΠΑΛ µπορούν κατά την υποβολή της αίτησης
δήλωσής τους να επιλέξουν τη συµµετοχή τους στις ειδικές πα-
νελλαδικές εξετάσεις, είτε µαζί µε τους υποψηφίους των ΕΠΑΛ
όπως περιγράφονται στην υποπαράγραφο Α’ της παραγράφου
1 του παρόντος άρθρου, είτε µόνο µε το ειδικό ποσοστό που πε-
ριγράφεται στην παρούσα υποπαράγραφο του παρόντος άρ-
θρου.

Γ. Στις περιπτώσεις και των δύο ανωτέρω υποπαραγράφων Α’
και Β’ η εξεταστέα ύλη και τα θέµατα των εξετάσεων είναι κοινά
για τους υποψηφίους από τα ηµερήσια και τα εσπερινά ΕΠΑΛ.

Το σύνολο των υποψηφίων εξετάζονται σε τέσσερα (4) µαθή-
µατα της Γ’ Τάξης Ηµερήσιων και Δ’ Τάξης-Εσπερινών ΕΠΑ.Λ.,
από τα οποία δύο (2) µαθήµατα γενικής παιδείας µε συντελεστή
βαρύτητας 1,5 και δύο (2) µαθήµατα ειδικότητας µε συντελεστή
βαρύτητας 3,5 τα οποία καθορίζονται µε υπουργική απόφαση
που δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως. Οι εξετά-
σεις για την εισαγωγή στην τριτοβάθµια εκπαίδευση διεξάγονται,
σε πανελλαδικό επίπεδο µε θέµατα από την εξεταστέα ύλη της
τάξης αυτής που τίθενται αποκλειστικά από κεντρική επιτροπή
εξετάσεων.»

β) Οι διατάξεις της παρούσας παραγράφου εφαρµόζονται από
το σχολικό έτος 2016-2017.

4.α) Η παρ. 33 του άρθρου 39 του ν. 4186/2013, όπως τροπο-
ποιήθηκε µε την παρ. 3 του άρθρου 40 του ν. 4342/2015 (Α’143),
αντικαθίσταται ως εξής:

«33. Οι κάτοχοι απολυτηρίου οποιουδήποτε τύπου Λυκείου
που παρέχει πρόσβαση στην τριτοβάθµια εκπαίδευση, οι οποίοι
επιθυµούν να διεκδικήσουν την εισαγωγή τους σε Τµήµα, Σχολή
ή Εισαγωγική Κατεύθυνση των Πανεπιστηµίων, ΤΕΙ, Ανωτάτων
Εκκλησιαστικών Ακαδηµιών, ΑΣΠΑΙΤΕ, Ανώτερων Σχολών Τουρι-
στικής Εκπαίδευσης, Ανωτάτων Στρατιωτικών Εκπαιδευτικών
Ιδρυµάτων (Α.Σ.Ε.Ι.), Ανωτέρων Στρατιωτικών Σχολών Υπαξιωµα-
τικών (Α.Σ.Σ.Υ.), Σχολών της Αστυνοµικής και Πυροσβεστικής
Ακαδηµίας, καθώς και της Ακαδηµίας Εµπορικού Ναυτικού, εφό-
σον έχουν συµµετάσχει στις πανελλαδικές εξετάσεις των ηµερή-
σιων ΓΕΛ ή ηµερήσιων ΕΠΑΛ, µπορούν να µετέχουν για την
εισαγωγή τους στο 10% των θέσεων εισακτέων κάθε Τµήµατος,
Σχολής ή Εισαγωγικής Κατεύθυνσης, χωρίς νέα εξέταση, µε
βάση τη βαθµολογία της τελευταίας εξέτασής τους στα πανελ-
λαδικώς εξεταζόµενα µαθήµατα, στα ειδικά µαθήµατα και στις
πρακτικές δοκιµασίες για την πρόσβαση στην τριτοβάθµια εκπαί-
δευση. Το δικαίωµα αυτό δεν αφορά τους υποψηφίους που συµ-
µετείχαν σε πανελλαδικές εξετάσεις, διεκδικώντας θέσεις
επιπλέον αριθµού εισακτέων και µπορεί να ασκηθεί το επόµενο
και το µεθεπόµενο έτος του έτους τελευταίας εξέτασης στα ανω-
τέρω πανελλαδικώς εξεταζόµενα µαθήµατα, ειδικά µαθήµατα και
πρακτικές δοκιµασίες για την εισαγωγή στην τριτοβάθµια εκπαί-
δευση. 

Οι θέσεις που αντιστοιχούν στο 10% του αριθµού εισακτέων,
κατανέµονται σε ποσοστό 60% για τους συµµετάσχοντες στις εν
λόγω εξετάσεις το αµέσως προηγούµενο έτος και σε ποσοστό
40% για όσους έχουν συµµετάσχει στην εξεταστική διαδικασία
δύο (2) έτη, πριν από το έτος υποβολής νέου µηχανογραφικού
χωρίς νέα εξέταση.

Με κοινή απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων, καθώς και των συναρµόδιων Υπουργών, όπου απαι-
τείται, καθορίζονται τα ειδικότερα ποσοστά επί του αριθµού των
εισακτέων ανά κατηγορία.»

β) Οι διατάξεις της παρούσας παραγράφου εφαρµόζονται από
το σχολικό έτος 2016-2017.

5. Στο πρώτο εδάφιο της παρ. 3 του άρθρου 43 του  ν.

4186/2013 (Α’193), η φράση «, που εκδίδεται ύστερα από γνώµη
του Σ.Α.Π.Ε. και του Σ.Α.Τ.Ε.» αντικαθίσταται από τη φράση «,
που εκδίδεται ύστερα από γνώµη της Τριµελούς Επιτροπής που
προβλέπεται στην περίπτωση γγ’ της υποπαραγράφου Α’ της
παρ. 1 του άρθρου 13 του ν. 4186/2013».

6.α) Στην κατηγορία των αλλοδαπών-αλλογενών που προβλέ-
πεται στην υποπερίπτωση iv της περίπτωσης α’ της παρ. 4 του
άρθρου 2 του ν. 2525/1997 (Α’188), όπως ισχύει, υπάγονται και
οι απόφοιτοι των ξένων σχολείων που εδρεύουν και λειτουργούν
νοµίµως στην ηµεδαπή, εφόσον σωρευτικώς: αα) οι ίδιοι και κα-
νένας από τους δύο τους γονείς δεν έχουν ελληνική καταγωγή,
ββ) έχουν παρακολουθήσει µε πλήρη φοίτηση τις δύο τελευταίες
τάξεις του Λυκείου και γγ) είναι κάτοχοι τίτλου σπουδών δευτε-
ροβάθµιας εκπαίδευσης που τους παρέχει δυνατότητα εισαγω-
γής σε Ιδρύµατα τριτοβάθµιας εκπαίδευσης που εδρεύουν στη
χώρα της οποίας το πρόγραµµα σπουδών ακολουθούν τα εν
λόγω ξένα σχολεία.

β) Οι διατάξεις της παρούσας παραγράφου εφαρµόζονται από
το σχολικό έτος 2016-2017.

7. Το τελευταίο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 50 του ν.
4415/2016 (Α’ 159) αντικαθίσταται ως εξής:

«Η εν λόγω τροποποίηση ισχύει για τους εισακτέους µε την ως
άνω ειδική κατηγορία των ακαδηµαϊκών ετών 2016-2017 και εφε-
ξής.»

8. Στο πρώτο εδάφιο της περίπτωσης α’ της παρ. 9 του άρ-
θρου 6 του ν. 3027/2002 (Α’152), µετά τις λέξεις « ή µε το σύ-
στηµα των γενικών εξετάσεων», προστίθενται οι λέξεις «ή µε το
σύστηµα εισαγωγής του ν. 4186/ 2013».

9. Το πρώτο εδάφιο της περίπτωσης γ’ της παραγράφου 1
του άρθρου 6 της Φ.151/24463/Β6/2009 κοινής απόφασης των
Υπουργών Οικονοµίας και Οικονοµικών και Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων (Β’ 422) αντικαθίσταται ως εξής:

«γ) Μέχρι δέκα (10) µέλη ΕΠ/ΤΕΙ ή ΑΣΠΑΙΤΕ ή Σχολικούς Συµ-
βούλους κλάδων σχετικών µε τα πανελλαδικώς εξεταζόµενα µα-
θήµατα ή Καθηγητές δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης.»

Άρθρο 14
Ρύθµιση θεµάτων µειονοτικής εκπαίδευσης

1. Με κοινή απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και
Θρησκευµάτων και Οικονοµικών δύναται να ορίζεται επιπλέον
αριθµός εισακτέων στο Παιδαγωγικό Τµήµα Δηµοτικής Εκπαίδευ-
σης της Παιδαγωγικής Σχολής του Αριστοτελείου Πανεπιστηµίου
Θεσσαλονίκης. Οι επιπλέον αυτοί εισακτέοι προέρχονται αποκλει-
στικά από τη µουσουλµανική µειονότητα της Θράκης και έχουν
την υποχρέωση να επιλέξουν και να αξιολογηθούν επιτυχώς σε
όλα τα µαθήµατα που προσφέρει ο Τοµέας Μειονοτικής Εκπαί-
δευσης του εν λόγω Τµήµατος. Οι συγκεκριµένοι εισακτέοι δεν δι-
καιούνται µετεγγραφής.

2. Η παρ. 2 του άρθρου 7Α του ν. 3848/2010 (Α’ 71), όπως προ-
στέθηκε µε το άρθρο 67 του ν. 4310/2014 (Α’258), αντικαθίσταται
ως εξής: 

«2. Συστήνεται Κλάδος ΠΕ 73 «Εκπαιδευτικοί Μειονοτικού Προ-
γράµµατος Μειονοτικών Σχολείων Πρωτοβάθµιας Εκπαίδευσης
Θράκης» αποκλειστικά για την κάλυψη των κενών οργανικών θέ-
σεων του εκπαιδευτικού προσωπικού και των λειτουργικών αναγ-
κών του µειονοτικού εκπαιδευτικού προγράµµατος των
µειονοτικών σχολείων πρωτοβάθµιας εκπαίδευσης Θράκης. Στον
κλάδο εγγράφονται: α) οι απόφοιτοι της Ειδικής Παιδαγωγικής
Ακαδηµίας Θεσσαλονίκης (Ε.Π.Α.Θ.), β) οι απόφοιτοι του Παιδα-
γωγικού Τµήµατος Δηµοτικής Εκπαίδευσης του Αριστοτελείου
Πανεπιστηµίου Θεσσαλονίκης, µέλη της µουσουλµανικής µειονό-
τητας της Θράκης, που έχουν εισαχθεί από το ακαδηµαϊκό έτος
2011-2012 έως το ακαδηµαϊκό έτος 2016-2017, εφόσον κατά τη
διάρκεια των σπουδών τους έχουν αξιολογηθεί επιτυχώς σε επτά
(7) τουλάχιστον διδακτικά αντικείµενα-µαθήµατα που εµπίπτουν
στις ακόλουθες γνωστικές περιοχές «Τουρκική γλώσσα και η Δι-
δακτική της», «Μειονοτική Εκπαίδευση» και «Θέµατα πολυγλωσ-
σίας και πολυπολιτισµικότητας» και γ) οι απόφοιτοι του
Παιδαγωγικού Τµήµατος Δηµοτικής Εκπαίδευσης του Αριστοτε-
λείου Πανεπιστηµίου Θεσσαλονίκης, µέλη της µουσουλµανικής
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µειονότητας της Θράκης που εισήλθαν σύµφωνα µε την παρά-
γραφο 1 του παρόντος άρθρου περί επιπλέον αριθµού εισακτέων
και έχουν αξιολογηθεί επιτυχώς σε όλα τα µαθήµατα που προσφέ-
ρει ο Τοµέας Μειονοτικής Εκπαίδευσης.»

3. Το Παιδαγωγικό Τµήµα Δηµοτικής Εκπαίδευσης του Δηµο-
κριτείου Πανεπιστηµίου Θράκης έχει την ευθύνη για τη διαρκή επι-
µόρφωση των εκπαιδευτικών των µειονοτικών σχολείων. Με
απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων
που εκδίδεται κατόπιν σχετικής εισήγησης του Παιδαγωγικού Τµή-
µατος Δηµοτικής Εκπαίδευσης ρυθµίζονται όλες οι σχετικές λε-
πτοµέρειες για την παροχή των προγραµµάτων επιµόρφωσης και
ιδίως η στελέχωση, το εκπαιδευτικό προσωπικό, η διάρκεια, το
πρόγραµµα, η οργάνωση, η διοίκηση και η χρηµατοδότησή τους,
η δυνατότητα συνεργασίας µε Τµήµατα του ιδίου ή άλλου Πανε-
πιστηµίου της ηµεδαπής ή της αλλοδαπής και ο απονεµόµενος
τίτλος σπουδών.

Άρθρο 15
Σύσταση οργανικής µονάδας επιπέδου Διεύθυνσης στο

Υπουργείο Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων

1. Στην παρ. 2 του άρθρου 2 του π.δ. 114/2014 (Α’181), όπως
τροποποιήθηκε µε την παρ. 7 περίπτωση β’ του άρθρου 31 του ν.
4305/2014 (Α’237), προστίθεται περίπτωση θ’ ως εξής:

«θ. Αυτοτελής Διεύθυνση Ιδιωτικής Εκπαίδευσης.»
2. Μετά το άρθρο 39 του π.δ. 114/14 προστίθεται άρθρο 40, ως

εξής:

«Άρθρο 40
Αυτοτελής Διεύθυνση Ιδιωτικής Εκπαίδευσης

1. Επιχειρησιακός στόχος της Αυτοτελούς Διεύθυνσης Ιδιωτικής
Εκπαίδευσης είναι η εποπτεία των ιδιωτικών σχολείων πρωτοβάθ-
µιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης, η διασφάλιση της ποιότη-
τας της παρεχόµενης εκπαίδευσης σε αυτά, ο χειρισµός θεµάτων
του προσωπικού και των ιδιοκτητών αυτών, καθώς και η εποπτεία
της λειτουργίας των ξένων σχολείων, των φροντιστηρίων και των
κέντρων ξένων γλωσσών.

2. Η Αυτοτελής Διεύθυνση Ιδιωτικής Εκπαίδευσης υπάγεται
απευθείας στον Γενικό Γραµµατέα του Υπουργείου Παιδείας,
Έρευνας και Θρησκευµάτων.

3. Η Αυτοτελής Διεύθυνση Ιδιωτικής Εκπαίδευσης συγκροτείται
από τις ακόλουθες οργανικές µονάδες:

α) Τµήµα Α’ ιδιωτικών σχολείων πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθ-
µιας εκπαίδευσης. 

β) Τµήµα Β’ προσωπικού ιδιωτικών σχολείων πρωτοβάθµιας και
δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης.

γ) Τµήµα Γ’ ξένων σχολείων.
δ) Τµήµα Δ’ φροντιστηρίων και κέντρων ξένων γλωσσών.
4. Το Τµήµα Α’ ιδιωτικών σχολείων πρωτοβάθµιας και δευτερο-

βάθµιας εκπαίδευσης είναι αρµόδιο για:
α) την εποπτεία όλων των ιδιωτικών σχολείων πρωτοβάθµιας και

δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης,
β) τη χορήγηση, τροποποίηση, επικαιροποίηση, µεταβίβαση και

ανάκληση της άδειας των ιδιωτικών σχολείων πρωτοβάθµιας και
δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης,

γ) κάθε θέµα σχετικό µε την οργάνωση και λειτουργία των ιδιω-
τικών σχολείων πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης,
και

δ) το χειρισµό κάθε άλλου συναφούς θέµατος.
5. Το Τµήµα Β’ προσωπικού ιδιωτικών σχολείων πρωτοβάθµιας

και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης είναι αρµόδιο για:
α) την εγγραφή στην Επετηρίδα, καθώς και την εποπτεία επί

των θεµάτων υπηρεσιακής κατάστασης των ιδιωτικών εκπαιδευτι-
κών πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης σύµφωνα µε
τις κείµενες διατάξεις, 

β) τις πειθαρχικές υποθέσεις των ιδιωτικών εκπαιδευτικών,
καθώς και των ιδιοκτητών και νοµίµων εκπροσώπων των ιδιωτικών
σχολείων πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης, και 

γ) το χειρισµό κάθε άλλου συναφούς θέµατος.
6. Το Τµήµα Γ’ ξένων σχολείων είναι αρµόδιο για:

α) όλα τα ζητήµατα που αφορούν στην ίδρυση, αναγνώριση, λει-
τουργία, εποπτεία, συγχώνευση, κατάργηση, εκπροσώπηση, δι-
δασκαλία, σύνθεση διδακτικού προσωπικού, στελέχωση, φοίτηση
των µαθητών και στην εν γένει οργάνωση και λειτουργία των ξένων
σχολείων,

β) την εποπτεία εφαρµογής των προγραµµάτων εκπαίδευσης,
καθώς και τη χορήγηση βεβαιώσεων ισοτιµίας - αντιστοιχίας ξένων
τίτλων πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης,

γ) την τήρηση αρχείου ξένων σχολείων, και
δ) το χειρισµό κάθε άλλου συναφούς θέµατος.
7. Το Τµήµα Δ’ φροντιστηρίων και κέντρων ξένων γλωσσών είναι

αρµόδιο για:
α) την εποπτεία της λειτουργίας των φροντιστηρίων,
β) την εποπτεία της λειτουργίας των κέντρων ξένων γλωσσών, 
γ) την αναγνώριση των τίτλων ή/και των πιστοποιητικών, που βε-

βαιώνουν το επίπεδο γνώσης ξένης γλώσσας,
δ) τη χορήγηση πιστοποιητικού για την «Επάρκεια προσόντων

διδασκαλίας ξένης γλώσσας» σύµφωνα µε την κείµενη νοµοθεσία,
ε) την έγκριση της εργασίας αλλοδαπών εκπαιδευτικών από µη

κράτη – µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης στα Κέντρα Ξένων Γλωσ-
σών, και

στ) το χειρισµό κάθε άλλου συναφούς θέµατος.» 
3.α) Από την έναρξη ισχύος του παρόντος οι αρµοδιότητες της

Αυτοτελούς Διεύθυνσης Ιδιωτικής Εκπαίδευσης, όπως ορίζονται
στην παράγραφο 2, παύουν να ασκούνται από τις κατά περίπτωση,
σύµφωνα µε το π.δ. 114/2014, αρµόδιες οργανικές µονάδες του
Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων και ασκούνται
αποκλειστικά από την ανωτέρω Αυτοτελή Διεύθυνση.

β) Οι υπηρετούντες Προϊστάµενοι των Τµηµάτων της Γενικής
Γραµµατείας του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµά-
των που καταργούνται σύµφωνα µε την παράγραφο 2 του άρθρου
32 του παρόντος νόµου, τοποθετούνται µε Απόφαση του Υπουρ-
γού Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, ως Προϊστάµενοι αν-
τίστοιχου επιπέδου οργανικών µονάδων της ανωτέρω Γενικής
Γραµµατείας και εξακολουθούν να ασκούν καθήκοντα προϊσταµέ-
νου τµήµατος.

γ) Η «Αυτοτελής Διεύθυνση Παιδείας Οµογενών, Διαπολιτισµι-
κής Εκπαίδευσης, Ξένων και Μειονοτικών Σχολείων» που προβλέ-
πεται στο άρθρο 39 του π.δ. 114/2014 µετονοµάζεται σε
«Αυτοτελή Διεύθυνση Παιδείας Οµογενών, Διαπολιτισµικής Εκπαί-
δευσης και Μειονοτικών Σχολείων».

Άρθρο 16
Ρύθµιση οικονοµικών ζητηµάτων 

Στο άρθρο 23 του ν. 2860/2000 (Α’ 251), όπως αντικαταστά-
θηκε µε την παρ. 9 του άρθρου 4 του ν. 3752/2009 (Α’ 40), µετά
τις λέξεις «, µε ποσοστό» προστίθενται οι λέξεις «κατ’ ανώτατο
όριο».

Άρθρο 17
Ρύθµιση θεµάτων Γενικής Γραµµατείας 

Δια Βίου Μάθησης και Νέας Γενιάς

1. Η παρ. 2 του άρθρου 56 του π.δ 38/2010 (Α’ 78), όπως αντι-
καταστάθηκε µε την παρ. 1 του άρθρου 71 του     ν. 4310/2014
(Α’ 258) και τροποποιήθηκε µε την παρ.1 του άρθρου 54 του ν.
4386/2016 (Α’83), αντικαθίσταται ως εξής:

«2. Το Συµβούλιο Αναγνωρίσεως Επαγγελµατικών Προσόντων
αποτελούν:

Α. Ένας Σύµβουλος του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους
(ΝΣΚ), ως Πρόεδρος. Σε περίπτωση κωλύµατος του Προέδρου,
αυτόν αναπληρώνει µέλος του Συµβουλίου, το οποίο ορίζεται
κατά περίπτωση µε εντολή του Προέδρου.

Β. Ο Προϊστάµενος της Γενικής Διεύθυνσης Ανώτατης Εκπαί-
δευσης της Γενικής Γραµµατείας Παιδείας και Θρησκευµάτων,
µε αναπληρωτή του υπάλληλο του Τµήµατος που τον αναπλη-
ρώνει νοµίµως στην άσκηση των κύριων υπηρεσιακών καθηκόν-
των του.

Γ. Ο Προϊστάµενος Τµήµατος Κολλεγίων της Γενικής Γραµµα-
τείας Δια Βίου Μάθησης και Νέας Γενιάς, µε αναπληρωτή του,
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υπάλληλο του Τµήµατος που τον αναπληρώνει νοµίµως στην
άσκηση των κύριων υπηρεσιακών καθηκόντων του.

Δ. Ο Προϊστάµενος του Αυτοτελούς Τµήµατος Διεθνών και Ευ-
ρωπαϊκών Σχέσεων της Γενικής Γραµµατείας Δια Βίου Μάθησης
και Νέας Γενιάς του Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων,
µε αναπληρωτή του, υπάλληλο του Τµήµατος που τον αναπλη-
ρώνει νοµίµως στην άσκηση των κύριων υπηρεσιακών καθηκόν-
των του.

Ε. Ο Εθνικός Συντονιστής, που ορίζεται σύµφωνα µε το άρθρο
56 της παρ. 4 της Οδηγίας 2005/36/ΕΚ ή αναπληρωτής αυτού.

ΣΤ. 'Ενας εκπρόσωπος του Διοικητικού Συµβουλίου του Διεπι-
στηµονικού Οργανισµού Αναγνώρισης Τίτλων Ακαδηµαϊκών και
Πληροφόρησης (Δ.Ο.Α.Τ.Α.Π.), µε τον αναπληρωτή του, οριζό-
µενοι µε απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου του οργανισµού
αυτού.

Ζ. 'Ενας εκπρόσωπος της κατά περίπτωση οικείας ή συγγε-
νούς αντιπροσωπευτικής επαγγελµατικής οργάνωσης, οριζόµε-
νος µε τον αναπληρωτή του από την επαγγελµατική οργάνωση,
για θέµατα νοµοθετικά ρυθµιζόµενων στην Ελλάδα επαγγελµά-
των. Τα υπό ΣΤ’ και Ζ’ µέλη δεν λαµβάνουν για την ως άνω συµ-
µετοχή τους κανενός είδους αµοιβή.

Η. Ως Γραµµατέας, µαζί µε τον αναπληρωτή του, ορίζεται
υπάλληλος του Αυτοτελούς Τµήµατος Διεθνών και Ευρωπαϊκών
Σχέσεων του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµά-
των.»

2. Η παρ. 4 του άρθρου 56 του π.δ 38/2010 αντικαθίσταται ως
εξής:

«4. Το ΣΑΕΠ, µετά από απόφασή του, δύναται να ζητήσει τη
γνώµη της αρµόδιας υπηρεσίας επαγγελµάτων του κατά περί-
πτωση αρµόδιου Υπουργείου ή επαγγελµατικής οργάνωσης, που
συνιστά Ν.Π.Δ.Δ., για νοµοθετικά ρυθµιζόµενα επαγγέλµατα ανα-
φορικά µε αιτήσεις αναγνώρισης επαγγελµατικών προσόντων.
Το ΣΑΕΠ, µετά από απόφασή του, δύναται να ζητήσει τη γνωµο-
δότηση ειδικού επιστήµονα, µέλους ΔΕΠ ελληνικού Α.Ε.Ι. ανα-
φορικά µε το πρόγραµµα σπουδών που παρακολούθησε ο
αιτούµενος την αναγνώριση επαγγελµατικών προσόντων ή ανα-
γνώρισης επαγγελµατικής ισοδυναµίας.»

3. Το πρώτο εδάφιο της παρ. 5 του άρθρου 56 του π.δ.
38/2010 αντικαθίσταται ως εξής:

«Η θητεία των µελών του Συµβουλίου είναι τριετής.»

Άρθρο 18
Σύσταση Εθνικού Συµβουλίου Εκπαίδευσης και 

Ανάπτυξης Ανθρώπινου Δυναµικού (Ε.Σ.Ε.Κ.Α.Α.Δ.)

1. Συνιστάται το Εθνικό Συµβούλιο Εκπαίδευσης και Ανάπτυ-
ξης Ανθρώπινου Δυναµικού (Ε.Σ.Ε.Κ.Α.Α.Δ.), το οποίο αποτελεί
γνωµοδοτικό όργανο προς τον Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και
Θρησκευµάτων. 

Σκοπός του Ε.Σ.Ε.Κ.Α.Α.Δ. είναι η παροχή συµβουλών και επι-
στηµονικής καθοδήγησης για µείζονος σηµασίας θέµατα που
σχετίζονται µε το σχεδιασµό της εκπαιδευτικής πολιτικής στο
πλαίσιο της προώθησης της γνώσης, της βιώσιµης ανάπτυξης,
της αξιοποίησης των ικανοτήτων του ανθρώπινου δυναµικού, της
προαγωγής της απασχόλησης χωρίς αποκλεισµούς και εν γένει
τη σύνδεση της εκπαίδευσης µε την αγορά εργασίας και την
απασχόληση. 

2. Μέλη του Ε.Σ.Ε.Κ.Α.Α.Δ. είναι: 
α) Ένας Καθηγητής Α.Ε.Ι. ή άλλη προσωπικότητα εγνωσµένου

κύρους που διαθέτει σχετική κατάρτιση και εµπειρία, ως Πρό-
εδρος, ο οποίος διορίζεται µε απόφαση του Υπουργού Παιδείας,
Έρευνας και Θρησκευµάτων, ύστερα από γνώµη της Διαρκούς
Επιτροπής Μορφωτικών Υποθέσεων της Βουλής. 

Κατά τη διάρκεια της θητείας του, ο Πρόεδρος µπορεί να
απαλλάσσεται κατά το ήµισυ από τα διδακτικά του καθήκοντα,
αν υπηρετεί σε Α.Ε.Ι.. 

β) Ο Γενικός Γραµµατέας του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας
και Θρησκευµάτων.

γ) Ο Πρόεδρος του Ινστιτούτου Εκπαιδευτικής Πολιτικής
(Ι.Ε.Π.).

δ) Ο Πρόεδρος του Ιδρύµατος Κρατικών Υποτροφιών (Ι.Κ.Υ.). 
ε) Ο Προεδρεύων στη Σύνοδο Πρυτάνεων.
στ) Ο Προεδρεύων στη Σύνοδο Προέδρων Τ.Ε.Ι.. 
ζ) Ένας (1) εκπρόσωπος των εκπαιδευτικών από την Οµοσπον-

δία Λειτουργών Μέσης Εκπαίδευσης (Ο.Λ.Μ.Ε.).
η) Ένας (1) εκπρόσωπος των εκπαιδευτικών από τη Διδασκα-

λική Οµοσπονδία Ελλάδας (Δ.Ο.Ε.). 
θ) Ένας (1) εκπρόσωπος των ιδιωτικών εκπαιδευτικών από την

Οµοσπονδία Ιδιωτικών Εκπαιδευτικών Λειτουργών Ελλάδας
(Ο.Ι.Ε.Λ.Ε.).

ι) Ένας (1) εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονοµικών. 
ια) Ένας (1) εκπρόσωπος του Υπουργείου Εργασίας, Κοινωνι-

κής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης. 
ιβ) Ένας (1) εκπρόσωπος της Γενικής Συνοµοσπονδίας Εργα-

τών Ελλάδας (Γ.Σ.Ε.Ε.).
ιγ) Ένας (1) εκπρόσωπος της Ένωσης Περιφερειών Ελλάδος.
ιδ) Ένας (1) εκπρόσωπος του Συνδέσµου Επιχειρήσεων και

Βιοµηχανιών (Σ.Ε.Β.). 
ιε) Ένας (1) εκπρόσωπος της Κεντρικής Ένωσης Επιµελητη-

ρίων Ελλάδας (Κ.Ε.Ε.Ε.).
ιστ) Ένας (1) εκπρόσωπος της Εθνικής Συνοµοσπονδίας Ελ-

ληνικού Εµπορίου (Ε.Σ.Ε.Ε.). 
ιζ) Ένας (1) εκπρόσωπος του Εθνικού Ινστιτούτου Εργασίας

και Ανθρωπίνου Δυναµικού (Ε.Ι.Ε.Α.Δ.).
ιη) Ένας (1) εκπρόσωπος του Οργανισµού Απασχόλησης Ερ-

γατικού Δυναµικού (Ο.Α.Ε.Δ.). 
ιθ) Μέχρι δύο (2) εµπειρογνώµονες εγνωσµένου κύρους που

ορίζονται από τον Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµά-
των.

κ) Ένας (1) εκπρόσωπος της Γενικής Συνοµοσπονδίας Επαγ-
γελµατιών Βιοτεχνών Εµπόρων Ελλάδας           (ΓΣΕΒΕΕ).

κα) Ένας (1) εκπρόσωπος της Ανώτατης Διοίκησης Ενώσεων
Δηµοσίων Υπαλλήλων (ΑΔΕΔΥ).

Τα µέλη του Ε.Σ.Ε.Κ.Α.Α.Δ. µε του αναπληρωτές τους διορί-
ζονται µε απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων, που εκδίδεται ύστερα από υπόδειξη των κατά
περίπτωση αρµόδιων υπηρεσιών και φορέων.

Με απόφαση των µελών του Ε.Σ.Ε.Κ.Α.Α.Δ. ορίζεται ένα (1)
από τα µέλη του ως Αντιπρόεδρος. Ο Αντιπρόεδρος αναπληρώ-
νει τον Πρόεδρο, αν ελλείπει, απουσιάζει ή κωλύεται. Στην περί-
πτωση αυτή καθήκοντα Αντιπροέδρου ασκεί ο νόµιµος
αναπληρωτής του. 

3. Η θητεία του Προέδρου και των µελών του Ε.Σ.Ε.Κ.Α.Α.Δ.
είναι τριετής (3). Σε περίπτωση λήξης της θητείας πριν από τον
ορισµό των νέων µελών, αυτή παρατείνεται αυτοδικαίως έως τον
ορισµό των νέων. Σε κάθε περίπτωση η παράταση αυτή δεν µπο-
ρεί να υπερβαίνει τους έξι (6) µήνες. 

4. Το Ε.Σ.Ε.Κ.Α.Α.Δ. µπορεί να καλεί διάφορους εµπειρογνώ-
µονες, υπηρεσιακούς παράγοντες ή φορείς στις συνεδριάσεις
του, προς παροχή πρόσθετων πληροφοριών, γνωµοδοτήσεων ή
εισηγήσεων σχετικών µε τα υπό συζήτηση θέµατα. 

5. Το Ε.Σ.Ε.Κ.Α.Α.Δ. υποστηρίζεται διοικητικά από οργανική
µονάδα της Γενικής Γραµµατείας του Υπουργείου Παιδείας,
Έρευνας και Θρησκευµάτων, η οποία ορίζεται από τον Υπουργό
Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων µε την απόφαση της πρώ-
της συγκρότησής του. Η µονάδα αυτή έχει και την ευθύνη της
διοικητικής υποστήριξης των συνεδριάσεων του Συµβουλίου.

6. Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων καθορίζονται: 

α) η έδρα του Ε.Σ.Ε.Κ.Α.Α.Δ., β) ειδικότερα θέµατα σχετικά µε
την οργάνωση και τη λειτουργία του, γ) ειδικότερα θέµατα σχε-
τικά µε τη διενέργεια των συνεδριάσεων, δ) ειδικότερα θέµατα
σχετικά µε τη διοικητική υποστήριξη της λειτουργίας του, και ε)
κάθε θέµα που είναι αναγκαίο για την εφαρµογή του παρόντος
άρθρου.

Κατά τα λοιπά εφαρµόζονται τα άρθρα 13 επ. του Κώδικα Δι-
οικητικής Διαδικασίας (ν. 2690/1999 Α’45).

7.  Τα µέλη του Ε.Σ.Ε.Κ.Α.Α.Δ.  δεν λαµβάνουν για τη συµµε-
τοχή τους σε αυτό κανενός είδους αµοιβή ή αποζηµίωση, συµ-
περιλαµβανοµένων και των οδοιπορικών τους.
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ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’
ΡΥΘΜΙΣΗ ΘΕΜΑΤΩΝ ΑΝΩΤΑΤΗΣ ΕΚΠΑΙΔΕΥΣΗΣ 

ΚΑΙ ΘΕΜΑΤΩΝ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΡΕΥΝΑ

Άρθρο 19
Ρυθµίσεις θεµάτων για τα Α.Ε.Ι.

1. Το πρώτο και το δεύτερο εδάφιο της παρ. 2 και οι παράγρα-
φοι 3 και 4 του άρθρου 61 του ν. 4415/2016 (Α’159) επανέρχονται
σε ισχύ από την έναρξη ισχύος του ως άνω νόµου.

2.α) Στην περίπτωση α’ της παρ. 28 του άρθρου 13 του   ν.
3149/2003 (Α’141), όπως έχει αντικατασταθεί µε την παρ. 1 του
άρθρου 22 του ν. 4429/2016 (Α’199), η χρονολογία «2016» αντικα-
θίσταται µε τη χρονολογία «2017». 

β) Στην περίπτωση γ’ της παρ. 28 του άρθρου 13 του  ν.
3149/2003, όπως έχει αντικατασταθεί µε την παρ.1 του άρθρου 22
του ν. 4429/2016, η χρονολογία «2016» αντικαθίσταται µε τη χρο-
νολογία «2017». 

γ) Οι διατάξεις της παρούσας παραγράφου ισχύουν από την
έναρξη ισχύος του ν. 4429/2016.

3. Στην περίπτωση β’ της παρ. 3 του άρθρου 22 του ν.
4429/2016 (Α’ 199) µετά τη λέξη «διάταξη» και πριν από τη λέξη
«του» προστίθενται οι λέξεις «της παρ. 1».

4. Οι περιπτώσεις α’ και γ’ της παρ. 7 του άρθρου 29 του ν.
4009/2011 αντικαθίστανται ως εξής:

«α. Επιστήµονες αναγνωρισµένου επιστηµονικού κύρους είτε
κάτοχοι διδακτορικού διπλώµατος είτε υποψήφιοι διδάκτορες είτε
εξαιρετικής τεχνικής εµπειρίας, µπορεί να απασχολούνται ως ακα-
δηµαϊκοί υπότροφοι µε απόφαση της Συνέλευσης και πράξη του
Προέδρου του οικείου Τµήµατος, για τη διεξαγωγή διδακτικού,
κλινικού και ερευνητικού έργου, καθοριζόµενου µε τη σύµβαση
που υπογράφεται µεταξύ του ακαδηµαϊκού υποτρόφου και του
Πρύτανη του οικείου Α.Ε.Ι.. Οι συµβάσεις που συνάπτονται σύµ-
φωνα µε το παρόν άρθρο, δεν υπάγονται στις διατάξεις των Κε-
φαλαίων A’, Β’ και Γ’ του   ν. 2190/1994, αλλά υπάγονται στις
εξαιρέσεις της ΠΥΣ 33/2006 (Α’280). Η προκήρυξη του γνωστικού
αντικειµένου γίνεται ύστερα από πρόταση της Γενικής Συνέλευσης
του Τοµέα και έγκριση από τη Συνέλευση Τµήµατος. Η διάρκεια
της σύµβασης καθορίζεται για χρονικό διάστηµα µέχρι ενός ακα-
δηµαϊκού έτους κατά περίπτωση, ανάλογα µε τις ανάγκες του
Τοµέα, µπορεί δε να ανανεώνεται ή να παρατείνεται. Σε κάθε πε-
ρίπτωση ο συνολικός χρόνος διάρκειας της σύµβασης δεν µπορεί
να υπερβεί τα τρία (3) ακαδηµαϊκά έτη.»

«γ. Η απασχόληση των ανωτέρω µπορεί να είναι πλήρης ή µε-
ρική. Σε περίπτωση πλήρους απασχόλησης δεν µπορεί να υπερ-
βαίνει το υφιστάµενο κάθε φορά όριο των ωρών της εβδοµαδιαίας
απασχόλησης για το διδακτικό έργο που παρέχουν οι Καθηγητές
και οι υπηρετούντες Λέκτορες των Α.Ε.Ι. ενώ στην περίπτωση µε-
ρικής απασχόλησης η υποχρέωση παροχής διδακτικού έργου µει-
ώνεται ανάλογα µε το ποσοστό της απασχόλησης. Η κάλυψη της
αποζηµίωσής τους γίνεται από υποτροφίες και πόρους που εξα-
σφαλίζει το Τµήµα ή από τη χρήση των αδιάθετων ταµειακών υπο-
λοίπων προηγούµενων οικονοµικών ετών του Ιδρύµατος, χωρίς
αύξηση της κρατικής επιχορήγησης προς το οικείο Α.Ε.Ι., εκτός
και αν αυτή προέρχεται από συγχρηµατοδοτούµενα προγράµ-
µατα.»

5. Η παρ. 2 του άρθρου 19 του ν. 3879/2010 (Α’163) αντικαθί-
σταται ως εξής: 

«2. Από 1.9.2017 η πιστοποιηµένη εκπαιδευτική επάρκεια απο-
τελεί προϋπόθεση προκειµένου εκπαιδευτής να µετάσχει σε χρη-
µατοδοτούµενο από δηµόσιους πόρους πρόγραµµα της µη
τυπικής εκπαίδευσης. Η ως άνω προϋπόθεση δεν απαιτείται για
τους Καθηγητές και τους υπηρετούντες Λέκτορες των Α.Ε.Ι., τα
µέλη Ε.Ε.Π., Ε.ΔΙ.Π. και Ε.Τ.Ε.Π. των Α.Ε.Ι., τους εκπαιδευτές που
ανήκουν στο µητρώο του κύριου διδακτικού προσωπικού του Εθνι-
κού Κέντρου Δηµόσιας Διοίκησης και Αυτοδιοίκησης (Ε.Κ.Δ.Δ.Α.),
καθώς και τους εκπαιδευτές που ανήκουν στο µητρώο εκπαιδευ-
τών του Ιδρύµατος Ποιµαντικής Επιµορφώσεως (Ι.Π.Ε.), τα οποία
αποτελούν αυτοτελή µητρώα για τις ανάγκες των εκπαιδευτικών
προγραµµάτων που το Ε.Κ.Δ.Δ.Α. και το Ι.Π.Ε. υλοποιούν αντί-
στοιχα.»

Άρθρο 20
Θέµατα υπηρεσιακής κατάστασης 

του προσωπικού των Α.Ε.Ι.

1. Η περίπτωση α’ του άρθρου 66 του ν. 4415/2016 αντικαθί-
σταται ως εξής: 

«α) Οι υπηρετούντες στα Α.Ε.Ι. µόνιµοι και µε συµβάσεις ιδιω-
τικού δικαίου αορίστου χρόνου υπάλληλοι, µπορούν εντός απο-
κλειστικής προθεσµίας έξι (6) µηνών από την έναρξη ισχύος του
παρόντος, να ζητήσουν την ένταξή τους στην προβλεπόµενη από
το άρθρο 29 του                ν. 4009/2011 κατηγορία Ειδικού Τεχνι-
κού Επιστηµονικού Προσωπικού (Ε.Τ.Ε.Π.) κατ’ ανάλογη εφαρ-
µογή των προβλεπόµενων στην περίπτωση ζ’της παρ. 4 του
άρθρου 13 του ν. 2817/2000 (Α’78) και στην παρ. 3 του άρθρου
68 του ν. 4235/2014 (Α’� 32), υπό την προϋπόθεση ότι είναι κάτο-
χοι τίτλου τριτοβάθµιας εκπαίδευσης (κλάδου Π.Ε. ή Τ.Ε.) µε
γνωστικό αντικείµενο ίδιο ή συναφές µε τα γνωστικά αντικείµενα
που θεραπεύει το Ίδρυµα και έχουν αποδεδειγµένα προσφέρει
σχετικό µε τα αντικείµενα αυτά έργο στην εν γένει λειτουργία
του Ιδρύµατος, για την εκτέλεση του εκπαιδευτικού, ερευνητι-
κού, εργαστηριακού και εφαρµοσµένου έργου του. Προϋπόθεση
για την ένταξη είναι οι ανωτέρω υπάλληλοι, να έχουν εργαστεί ή
να εργάζονται παρέχοντας εργαστηριακό έργο σε θεσµοθετη-
µένα εργαστήρια, τοµείς, κλινικές, µουσεία, σπουδαστήρια ή σε
άλλες µονάδες εκπαίδευσης και έρευνας των τµηµάτων και των
σχολών των Α.Ε.Ι. για µια τουλάχιστον τριετία. Η παροχή του
έργου αυτού βεβαιώνεται από τον Πρόεδρο του Τµήµατος ή τον
Κοσµήτορα της Σχολής ή τον Διευθυντή του Τοµέα ή του εργα-
στηρίου ή της κλινικής αντίστοιχα και ανάλογα µε την ακαδη-
µαϊκή µονάδα στην οποία προσφέρθηκε το έργο. Η ένταξη
πραγµατοποιείται κατ’ ανάλογη εφαρµογή των διατάξεων των
παραγράφων 4 έως 8 του άρθρου 2 του π.δ. 117/2002 (Α’ 99)
διαδικασίες και µετά από απόφαση της Συνέλευσης Τµήµατος ή
Σχολής ή της Συγκλήτου, ανάλογα µε την ακαδηµαϊκή µονάδα
στην οποία ζητά να ενταχθεί ο ενδιαφερόµενος και την έκδοση
σχετικής διαπιστωτικής πράξης του Πρύτανη που δηµοσιεύεται
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.»

2. Τα µέλη της κατηγορίας Ειδικού Τεχνικού Εργαστηριακού
Προσωπικού (Ε.Τ.Ε.Π.) των Α.Ε.Ι., που εντάχθηκαν ή διορίστηκαν
µετά τη δηµοσίευση του ν. 4235/2014,  έχουν τη δυνατότητα να
ενταχθούν στην κατηγορία του Εργαστηριακού Διδακτικού Προ-
σωπικού (Ε.ΔΙ.Π.) υπό τις προϋποθέσεις και µε τη διαδικασία που
προβλέπεται στην παρ. 3 του άρθρου 68 του ν. 4235/2014 (Α’ 32). 

3. Όσα µέλη της κατηγορίας του Ειδικού Τεχνικού Εργαστη-
ριακού Προσωπικού (Ε.Τ.Ε.Π.) και του Εργαστηριακού Διδακτι-
κού Προσωπικού (Ε.ΔΙ.Π.) των Τ.Ε.Ι. απέκτησαν πτυχίο της
Ανώτατης Σχολής Παιδαγωγικής και Τεχνολογικής Εκπαίδευσης
(Α.Σ.ΠΑΙ.Τ.Ε.) µετά την έναρξη ισχύος του ν. 4235/2014 (Α’32)
εξοµοιώνονται αυτοδικαίως µε τα µέλη της ίδιας κατηγορίας
(Ε.Τ.Ε.Π. - Ε.ΔΙ.Π.) των Τ.Ε.Ι. που απέκτησαν αυτόν τον τίτλο
σπουδών πριν την έναρξη ισχύος του ως άνω νόµου, έπειτα από
την υποβολή αίτησης του µέλους των ανωτέρω κατηγοριών του
προσωπικού και απόφαση που λαµβάνεται µε την περίπτωση
γ’της παρ. 9 του άρθρου 27 του                 ν. 4386/2016 (Α’83) από
τη Συνέλευση του οικείου Τµήµατος.

4.α) Η παρ. 7 του άρθρου 33 του ν. 4386/2016 (Α’ 83) αντικα-
θίσταται ως εξής:

«7. Μόνιµοι εκπαιδευτικοί της πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθ-
µιας εκπαίδευσης και µέλη του Ειδικού Εκπαιδευτικού Προσωπι-
κού µπορούν να µεταταγούν σε θέσεις των προβλεπόµενων στο
άρθρο 29 του ν. 4009/2011 (Α’195) κατηγοριών Εργαστηριακού
Διδακτικού Προσωπικού (Ε.ΔΙ.Π.) και Ειδικού Εκπαιδευτικού
Προσωπικού (Ε.Ε.Π.) των Πανεπιστηµίων, των Τ.Ε.Ι. και των Ανώ-
τατων Εκκλησιαστικών Ακαδηµιών (Α.Ε.Α.),  µε ταυτόχρονη µε-
ταφορά της θέσης και της δαπάνης της µισθοδοσίας τους και
σύστασης της θέσης στο οικείο Α.Ε.Ι. εφόσον σωρευτικώς:

α) είναι κάτοχοι διδακτορικού διπλώµατος µε γνωστικό αντι-
κείµενο ίδιο ή συναφές µε γνωστικό αντικείµενο που θεραπεύει
το Τµήµα ένταξης,

β) έχουν δηµοσιευµένο έργο σε διεθνή επιστηµονικά περιοδικά
και συνέδρια, σχετικό µε τα αντικείµενα αυτά και
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γ) έχουν µετά τη λήψη του διδακτορικού διπλώµατος αποδε-
δειγµένα επιτελέσει για τουλάχιστον δύο (2) ακαδηµαϊκά έτη σε
ελληνικό Α.Ε.Ι ή οµοταγές Ίδρυµα της αλλοδαπής σχετικό µε τα
αντικείµενα της περίπτωσης Α’ επιστηµονικό/εφαρµοσµένο/ερευ-
νητικό έργο και συγκεκριµένα έχουν εκπαιδευτική εµπειρία ή εµ-
πειρία σε εργαστηριακό - εφαρµοσµένο - διδακτικό έργο ή
αναγνωρισµένο επαγγελµατικό/ερευνητικό έργο σε σχετικό επι-
στηµονικό πεδίο ή έχουν τουλάχιστον διετή σχετική εργασία σε
ερευνητικά κέντρα της ηµεδαπής ή αλλοδαπής ή συνδυασµό των
ανωτέρω.

Για την ανωτέρω µετάταξη απαιτείται: α) Σχετική αίτηση του
ενδιαφερόµενου εκπαιδευτικού που υποβάλλεται στην υπηρεσία
στην οποία ανήκει, καθώς και στο οικείο Α.Ε.Ι., έως την 31η Μαρ-
τίου κάθε έτους, και αφορά το επόµενο της ηµεροµηνίας υποβο-
λής ακαδηµαϊκό ή διδακτικό έτος αντίστοιχα. β) Έγκριση του
αρµόδιου υπηρεσιακού συµβουλίου στην αρµοδιότητα του
οποίου υπάγεται ο εκπαιδευτικός. γ) Απόφαση της Συνέλευσης
του Τµήµατος του οικείου Α.Ε.Ι., ύστερα από σχετική εισήγηση
τριµελούς επιτροπής, τα µέλη της οποίας έχουν συναφές προς
τη θέση γνωστικό αντικείµενο και η οποία αποτελείται από δύο
Καθηγητές και ένα µέλος της κατηγορίας Ε.ΔΙ.Π. ή Ε.Ε.Π. ανά
περίπτωση που ορίζονται από τη Συνέλευση του Τµήµατος. Για
την ανωτέρω απόφαση η Συνέλευση λαµβάνει υπόψη της τις
ανάγκες του Τµήµατος στα γνωστικά αντικείµενα που αυτό θε-
ραπεύει, την εύρυθµη λειτουργία του Τµήµατος και την υλοποί-
ηση του προγράµµατος σπουδών. Αν υποβληθούν περισσότερες
από µια αιτήσεις για το ίδιο γνωστικό αντικείµενο µε την από-
φασή της η Συνέλευση θα προβαίνει σε αξιολογική κατάταξη των
υποψηφίων. Προϋπόθεση για την έγκριση του αρµόδιου υπηρε-
σιακού συµβουλίου στην αρµοδιότητα του οποίου υπάγεται ο εκ-
παιδευτικός είναι η προηγούµενη της έγκρισης απόφαση της
Συνέλευσης του Τµήµατος του οικείου Α.Ε.Ι.. 

Η µετάταξη του εκπαιδευτικού σε θέση των ανωτέρω κατηγο-
ριών Εργαστηριακού Διδακτικού Προσωπικού (Ε.ΔΙ.Π.) και Ειδι-
κού Εκπαιδευτικού Προσωπικού (Ε.Ε.Π.) διενεργείται µε
απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων,
που δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως. Η ένταξη
του εκπαιδευτικού σε θέση Ε.ΔΙ.Π. και Ε.Ε.Π. στο οικείο Ίδρυµα
διενεργείται µε διαπιστωτική πράξη του Πρύτανη, η οποία εκδί-
δεται το αργότερο εντός προθεσµίας τριάντα (30) ηµερών.

Το προσωπικό που µετατάσσεται διέπεται από τις διατάξεις
περί βαθµολογικών προαγωγών και µισθολογικής εξέλιξης των
µελών Ε.ΔΙ.Π. και Ε.Ε.Π. των Α.Ε.Ι. . Για τη βαθµολογική και µι-
σθολογική κατάταξη των µετατασσοµένων εκπαιδευτικών ανα-
γνωρίζεται ο συνολικός χρόνος υπηρεσίας στο Δηµόσιο µε
οποιαδήποτε σχέση εργασίας και µέχρι την έκδοση του κατά την
παρ. 6 του άρθρου 29 του ν. 4009/2011 προεδρικού διατάγµατος
εντάσσονται αυτοδικαίως σε βαθµίδες της παρ. 2 του άρθρου 1
του π.δ. 118/2002. Η διάρκεια της θητείας στην εισαγωγική βαθ-
µίδα υπολογίζεται ως τριετής και ο αποµένων χρόνος λαµβάνεται
υπόψη για την εξέλιξη στις επόµενες βαθµίδες. Μετά την ένταξη
στην κατηγορία Ε.ΔΙ.Π. και Ε.Ε.Π. το προσωπικό που µετατάσ-
σεται διέπεται από τις διατάξεις του ν. 4009/2011 (Α’ 195) και
όσες διατάξεις αφορούν όλα τα µέλη Ε.ΔΙ.Π. και Ε.Ε.Π. των
Α.Ε.Ι..

Η µετάταξη µπορεί να πραγµατοποιηθεί ανεξάρτητα από το
χρονικό διάστηµα που έχει παρέλθει από προηγούµενη µετάταξη
του αιτούντος εκπαιδευτικού σε άλλη βαθµίδα εκπαίδευσης ή
του χρόνου διορισµού του.»

β) Η διάταξη της περίπτωσης Α’ καταλαµβάνει και τις εκκρε-
µείς κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος αιτήσεις µετάταξης,
σύµφωνα µε την παρ. 7 του άρθρου 33 του ν. 4386/2016 (Α’ 83),
για τις οποίες δεν έχει εκδοθεί η προβλεπόµενη υπουργική από-
φαση, και για τις οποίες µε ευθύνη των οικείων Α.Ε.Ι. πρέπει να
τηρηθεί η ανωτέρω περιγραφόµενη διαδικασία. Για τις ίδιες αι-
τήσεις οι εκδοθείσες κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος απο-
φάσεις αποδέσµευσης των οικείων υπηρεσιακών συµβουλίων θα
ληφθούν υπόψη για την έκδοση της προβλεπόµενης υπουργικής
απόφασης. 

5. Στο πρώτο εδάφιο της περίπτωσης ε’ της παρ. 19 του άρ-
θρου 8 του ν. 4009/2011 οι λέξεις «, χωρίς δυνατότητα επανε-

κλογής,» αντικαθίστανται από τις λέξεις «, µε δυνατότητα επανε-
κλογής για µία (1) ακόµα θητεία,».

6. Τα µέλη του Εκπαιδευτικού Προσωπικού (Ε.Π.) των Τ.Ε.Ι. τα
οποία, µε αµετάκλητες δικαστικές αποφάσεις, κρίθηκε ότι συν-
δέονται µε το οικείο Τ.Ε.Ι. µε µία ενιαία σύµβαση εξαρτηµένης
εργασίας αορίστου χρόνου, καταλαµβάνουν, µετά από αίτησή
τους, συνιστώµενες προς τούτο προσωποπαγείς θέσεις καθηγη-
τών εφαρµογών. Η πράξη διορισµού στις άνω θέσεις εκδίδεται
εντός ενός (1) µηνός από την υποβολή της σχετικής αίτησης και
ανατρέχει στον αναγνωρισθέντα µε το διατακτικό της δικαστικής
απόφασης χρόνο. Με την πράξη διορισµού καθορίζεται και το
γνωστικό αντικείµενο του αιτούντος.

Άρθρο 21
Αυτοχρηµατοδοτούµενα αναπτυξιακά προγράµµατα

1. Στο τέλος της περίπτωσης κστ’ της παραγράφου 1 του άρ-
θρου 4 της 33/27.12.2006 (Α’280) Πράξης Υπουργικού Συµβου-
λίου προστίθεται η εξής φράση: 

«ή για την εκτέλεση αναπτυξιακών προγραµµάτων που χρηµα-
τοδοτούνται από ίδιους πόρους ή από ιδιωτικούς φορείς.»

2. Η περίπτωση κζ’ της παραγράφου 1 του άρθρου 4 της
33/27.12.2006 (Α’ 280) Πράξης Υπουργικού Συµβουλίου αντικα-
θίσταται ως εξής: 

«κζ) Οι συµβάσεις µίσθωσης έργου που συγχρηµατοδοτούνται
στο πλαίσιο προγραµµάτων του ΕΣΠΑ, του      ΕΟΧ ή στο πλαίσιο
άλλων ενωσιακών ή διεθνών προγραµµάτων ή στο πλαίσιο αυτο-
χρηµατοδοτούµενων ερευνητικών ή αναπτυξιακών προγραµµά-
των, καθώς και οι συµβάσεις εργασίας ή απασχόλησης του
προσωπικού ιδιωτικού δικαίου που προσλαµβάνεται για ορισµένο
χρόνο ή για ωριαία απασχόληση για την εκτέλεση των ως άνω
συγχρηµατοδοτούµενων πράξεων ή των αυτοχρηµατοδοτούµε-
νων προγραµµάτων ή των προγραµµάτων που χρηµατοδοτούν-
ται από ίδιους πόρους ή από ιδιωτικούς φορείς και οι ανανεώσεις
και οι παρατάσεις αυτών.»

3. Κατά τη σύναψη των ανωτέρω συµβάσεων των προηγούµε-
νων παραγράφων αναγνωρίζεται ως προϋπηρεσία η µε οποιαδή-
ποτε σχέση εργασίας ή σύµβαση έργου προηγούµενη
απασχόληση.

Άρθρο 22
Ρυθµίσεις θεµάτων της Εθνικής Σχολής 

Δηµόσιας Υγείας

1. Το διδακτικό και ερευνητικό έργο στην Εθνική Σχολή Δηµό-
σιας Υγείας (Ε.Σ.Δ.Υ.) ασκείται από τους Καθηγητές, οι οποίοι
διακρίνονται σε Καθηγητές πρώτης βαθµίδας (Καθηγητές), ανα-
πληρωτές Καθηγητές και επίκουρους Καθηγητές.

2. Εντός προθεσµίας δύο (2) µηνών από την έναρξη ισχύος
του παρόντος, οι υπηρετούντες στο διδακτικό προσωπικό της
Ε.Σ.Δ.Υ. στις θέσεις της παρ. 1 του άρθρου 3 του π.δ.1233/1981
(A’ 306), όπως έχει τροποποιηθεί µε το τρίτο εδάφιο της παρ. Α.2
του άρθρου δέκατου τρίτου του ν. 4286/2014 (Α’ 194), µπορούν
να ζητήσουν την ένταξή τους σε µια από τις βαθµίδες της παρα-
γράφου 1 µε αίτησή τους στην οποία ορίζεται και το γνωστικό
αντικείµενο το οποίο θεραπεύουν κατά την έναρξη ισχύος του
παρόντος και η βαθµίδα στην οποία επιθυµούν να ενταχθούν. Η
ένταξη γίνεται ύστερα από ουσιαστική αξιολόγηση και κρίση,
σύµφωνα µε τα τυπικά και ουσιαστικά προσόντα τα οποία προ-
βλέπονται για την εκλογή σε θέση αντίστοιχης βαθµίδας των Κα-
θηγητών των Α.Ε.Ι. Για το σκοπό αυτόν, συγκροτείται ειδική
επταµελής επιτροπή κρίσης, η οποία συγκροτείται µε κοινή
υπουργική απόφαση των Υπουργών Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων και Υγείας και αποτελείται από Καθηγητές ίδιου ή συ-
ναφούς γνωστικού αντικειµένου και ίσης ή ανώτερης βαθµίδας
από αυτήν για την οποία ζητείται η κρίση, οι οποίοι επιλέγονται
από το µητρώο που προβλέπεται στο άρθρο 19 του ν. 4009/2011
(Α’195). Η επιτροπή κρίσης ύστερα από ουσιαστική αξιολόγηση
µε βάση τα υφιστάµενα για τα Α.Ε.Ι. κριτήρια προτείνει την έν-
ταξη ή µη, καθώς και τη βαθµίδα ένταξης του αιτούντος, ο
οποίος διορίζεται µε απόφαση των Υπουργών Παιδείας, Έρευ-
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νας και Θρησκευµάτων και Υγείας, µεταφέροντας την τυχόν υφι-
στάµενη µονιµότητά του στη νέα θέση ένταξής του. Οι διατάξεις
που διέπουν το ασφαλιστικό και συνταξιοδοτικό καθεστώς του
προσωπικού που εντάσσεται στις ως άνω βαθµίδες εξακολου-
θούν να ισχύουν και µετά την ένταξή του στις βαθµίδες αυτές.
Εάν η κρίση είναι αρνητική, ο αιτών δύναται να ζητήσει επανα-
ξιολόγηση για ένταξη µετά την πάροδο τουλάχιστον ενός έτους.
Σε περίπτωση δεύτερης αρνητικής κρίσης για ένταξη σε βαθµίδα
Καθηγητή, παραµένει στην προηγούµενη θέση του, η οποία µε-
τατρέπεται αυτοδικαίως σε προσωρινή µόνιµη θέση, µέχρι τη µε
οποιονδήποτε τρόπο αποχώρησή του από την υπηρεσία. Στην
τελευταία περίπτωση, oι διατάξεις που διέπουν την υπηρεσιακή
κατάσταση και εξέλιξη, τις αποδοχές (µισθοδοσία, επιδόµατα και
αποζηµιώσεις), το ασφαλιστικό και συνταξιοδοτικό καθεστώς του
προσωπικού που παραµένει σε προσωρινή µόνιµη θέση, εξακο-
λουθούν να ισχύουν. Το αυτό ισχύει σε περίπτωση που µέλος του
υπηρετούντος κατά τη δηµοσίευση του παρόντος Διδακτικού
Προσωπικού της Ε.Σ.Δ.Υ. στις θέσεις της παρ. 1 του άρθρου 3
του π.δ. 1233/1981, όπως ισχύει, δεν ζητήσει την ένταξη σε βαθ-
µίδα καθηγητή. 

3. Οι θέσεις των ενταχθέντων σε βαθµίδες Καθηγητών κατά
την παράγραφο 2 του παρόντος άρθρου συνυπολογίζονται στις
θέσεις Καθηγητών που συνιστώνται σύµφωνα µε την περίπτωση
α’ της παρ. 4 του άρθρου 3 του     ν. 2194/1994 (Α’ 34). 

4. Οι ενταχθέντες σε βαθµίδες Καθηγητών και οι τυχόν παρα-
µένοντες σε προσωρινή µόνιµη θέση Διδακτικού Προσωπικού
συγκροτούν τη Γενική Συνέλευση (Γ.Σ.) της Σχολής, η οποία έως
τη συγκρότηση των οργάνων διοίκησης µε την έκδοση των προ-
βλεποµένων από το άρθρο 3 του ν. 2194/1994 (Α’34) προεδρικών
διαταγµάτων ασκεί τη διοίκηση της σχολής και εκλέγει τον κο-
σµήτορα και αναπληρωτή κοσµήτορα.

Άρθρο 23
Ρυθµίσεις για την εύρυθµη λειτουργία και την 

ανάπτυξη του Ελληνικού Ανοικτού Πανεπιστηµίου

1. Στην παρ. 2 του άρθρου 2 του ν. 2552/1997 (Α’ 266) προστί-
θεται περίπτωση στ’ ως εξής: 

«στ) Τα προγράµµατα σπουδών για τον καθορισµό των οποίων
παρήλθε άπρακτη η προθεσµία για την παροχή γνώµης από την
οικεία Κοσµητεία, εκπονούνται στην Κοσµητεία στην οποία υπο-
βλήθηκε το ερώτηµα από τη Σύγκλητο του Ιδρύµατος. Η Κοσµη-
τεία υποχρεούται να συνδράµει οργανωτικά και διοικητικά στην
εκπόνηση των προγραµµάτων αυτών. Για τα ίδια προγράµµατα,
για τα οποία δεν χορηγήθηκε γνώµη της οικείας Κοσµητείας, δεν
απαιτείται εισήγηση της Κοσµητείας, για τον προσδιορισµό του
ειδικότερου περιεχοµένου των µαθηµάτων και την ένταξη των
σχετικών Θ.Ε., Ε.Θ.Ε. και Ε.Π.Α. στα προγράµµατα αυτά.» 

2. Οι προπτυχιακοί και µεταπτυχιακοί φοιτητές του Ελληνικού
Ανοικτού Πανεπιστηµίου δικαιούνται τις προβλεπόµενες στα
άρθρα 58 - 60 του ν. 3528/2007 (Α’26) ειδικές άδειες. Για τη χο-
ρήγηση των αδειών αυτών οι αιτούντες οφείλουν να προσκοµί-
ζουν βεβαίωση του Ιδρύµατος, από την οποία θα προκύπτει ότι
κατά το χρόνο της χορήγησης και καθ’ όλη τη διάρκεια της
άδειας έχουν την ιδιότητα του προπτυχιακού ή µεταπτυχιακού
φοιτητή του Ελληνικού Ανοικτού Πανεπιστηµίου. 

3. Το Ελληνικό Ανοικτό Πανεπιστήµιο µπορεί να προµηθεύεται
τα διδακτικά συγγράµµατα των προπτυχιακών και µεταπτυχιακών
φοιτητών του Ιδρύµατος σε έντυπη ή ηλεκτρονική µορφή µέσω
της περιγραφόµενης στη, µε αριθµ. 125766/ΖΙ/28.7.2016 (Β’2433)
υπουργική απόφαση, διαδικασία του πληροφοριακού συστήµα-
τος «ΕΥΔΟΞΟΣ», µε τις περιεχόµενες στο σύστηµα αυτό τιµές
και χωρίς τη διενέργεια διαγωνιστικής διαδικασίας κατά παρέκ-
κλιση κάθε σχετικής γενικής ή ειδικής διάταξης.

4. Με απόφαση της Συγκλήτου του Ελληνικού Ανοικτού Πανε-
πιστηµίου που δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως
δύναται να συσταθεί Ειδικό Νοµικό Πρόσωπο Ιδιωτικού Δικαίου
µε σκοπό τη λειτουργία εκδοτικού οίκου στο Ίδρυµα, υπό τη
µορφή Ανώνυµης Εταιρείας, το οποίο θα λειτουργεί µε τους κα-
νόνες της ιδιωτικής οικονοµίας. Η εποπτεία και ο έλεγχος της
εταιρείας ανήκουν στο Πανεπιστήµιο και ασκούνται από τη Σύγ-

κλητο, η οποία ενεργεί ως Γενική Συνέλευση της εταιρείας. Σκο-
πός της εταιρείας είναι η πάσης φύσεως άσκηση εκδοτικής δρα-
στηριότητας του Ελληνικού Ανοικτού Πανεπιστηµίου, µε σκοπό
την τροφοδότηση και υποβοήθηση της διδασκαλίας, καθώς και
τη διάχυση των αποτελεσµάτων της έρευνας. Με την ίδια από-
φαση της Συγκλήτου καθορίζεται κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέ-
ρεια σχετικά µε τη σύσταση, τη λειτουργία, τη δραστηριότητα,
τα επιµέρους όργανα, τις επιστηµονικές επιτροπές, τα όργανα
διοίκησης της εταιρείας και εγκρίνεται το καταστατικό της.

5. Στην παρ. 5 του άρθρου 37 του ν. 4186/2013 (Α’193) µετά
τη λέξη «από» η λέξη «τρία» και ο αριθµός «3» αντικαθίστανται
µε τη λέξη «έξι» και τον αριθµό «6».

6. Η παρ. 10 του άρθρου 4 του ν. 2552/1997 (Α’ 266) αντικαθί-
σταται ως εξής: 

«10. Τα µέλη Συνεργαζόµενου Εκπαιδευτικού Προσωπικού
(Σ.Ε.Π.) είναι είτε καθηγητές ή υπηρετούντες λέκτορες άλλων
Α.Ε.Ι. της ηµεδαπής ή της αλλοδαπής είτε διδάκτορες και προσ-
λαµβάνονται µε συµβάσεις ανάθεσης έργου ή συµβάσεις εργα-
σίας ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου διάρκειας µέχρι ενός
(1) ακαδηµαϊκού έτους, για την κάλυψη συγκεκριµένων εκπαι-
δευτικών αναγκών. Το Ε.Α.Π. σε εξαιρετικές περιπτώσεις µπορεί
να προσλάβει κατόχους µεταπτυχιακών τίτλων ειδίκευσης για
γνωστικά αντικείµενα εξαιρετικής και αδιαµφισβήτητης ιδιαιτε-
ρότητας για τα οποία δεν είναι δυνατή ή συνήθης η εκπόνηση δι-
δακτορικής διατριβής. Ο αριθµός των συµβάσεων για κάθε
ακαδηµαϊκό έτος ορίζεται µε απόφαση της Συγκλήτου, που εγ-
κρίνεται µε κοινή απόφαση των Υπουργών Παιδείας, Έρευνας
και Θρησκευµάτων και Οικονοµικών. Η διαδικασία, τα κριτήρια
αξιολόγησης και επιλογής, οι όροι της σύµβασης, οι υποχρεώ-
σεις τους, τα καθήκοντα και οι αµοιβές καθορίζονται µε απόφαση
της Συγκλήτου. Κατά τον καθορισµό των ως άνω κριτηρίων η
Σύγκλητος µπορεί να λαµβάνει υπόψη της την εύρυθµη λειτουρ-
γία του ιδρύµατος, τη βιωσιµότητα των εκπονούµενων προπτυ-
χιακών και µεταπτυχιακών προγραµµάτων σπουδών, καθώς και
την ενίσχυση του ακαδηµαϊκού προσωπικού αξιοποιώντας το νέο
επιστηµονικό δυναµικό της χώρας.

Οι θέσεις για τα µέλη Σ.Ε.Π. προκηρύσσονται για συγκεκρι-
µένες Θεµατικές Ενότητες µε απόφαση της Συγκλήτου, κάθε
τρία (3) έτη. Με απόφαση του Πρύτανη συγκροτείται ανά Θεµα-
τική Ενότητα τριµελής επιτροπή µε ισάριθµο αριθµό αναπληρω-
µατικών µελών που αποτελείται κατά προτεραιότητα από µέλη
Δ.Ε.Π. του Ε.Α.Π. και άλλων ελληνικών Α.Ε.Ι. µε το ίδιο γνωστικό
αντικείµενο ή, αν δεν υπάρχουν, µε συγγενές γνωστικό αντικεί-
µενο µε το γνωστικό της αντίστοιχης Θεµατικής Ενότητας (Θ.Ε.)
ή της Εργαστηριακής Θεµατικής Ενότητας (Ε.Θ.Ε.). Η επιτροπή
εισηγείται στη Σύγκλητο υποβάλλοντας πίνακα αξιολογικής κα-
τάταξης επιλεγέντων µελών Σ.Ε.Π. που θα ισχύουν για τρία (3)
έτη. Η ανάθεση έργου του απαιτούµενου αριθµού µελών Σ.Ε.Π.
κάθε Θ.Ε. και Ε.Θ.Ε. για κάθε ακαδηµαϊκό έτος θα γίνεται µε από-
φαση της Συγκλήτου και µέχρι τη συγκρότησή της µε απόφαση
της Διοικούσας Επιτροπής. Κάθε ακαδηµαϊκό έτος, τα επιλε-
γέντα στους πίνακες µέλη Σ.Ε.Π. θα υποβάλλουν δήλωση ότι επι-
θυµούν να είναι µέλη Σ.Ε.Π. το επόµενο ακαδηµαϊκό έτος και
µέχρι τη συµπλήρωση τριετίας από την προκήρυξη. Η αµοιβή
των µελών Σ.Ε.Π. του Ε.Α.Π. καλύπτεται από τον προϋπολογισµό
του Ιδρύµατος ή της Επιτροπής Διαχείρισης Ειδικού Λογαρια-
σµού. Ως έδρα των µελών Σ.Ε.Π. του Ε.Α.Π. θεωρείται ο τόπος
της µόνιµης κατοικίας τους.»

Άρθρο 24
Ρυθµίσεις θεµάτων 

του Ιδρύµατος Κρατικών Υποτροφιών

1. Το άρθρο 2 του π.δ. 321/1999 «Οργανισµός του Ιδρύµατος
Κρατικών Υποτροφιών» (Α’306) αντικαθίσταται ως εξής: 

«1. Όργανα διοίκησης του I.Κ.Υ είναι το Διοικητικό Συµβούλιο
και ο Γενικός Διευθυντής.

2.α) Το Διοικητικό Συµβούλιο συγκροτείται µε τη διαδικασία
των δύο πρώτων περιόδων της παρ. 2 του άρθρου 2 του ν.
2158/1993 (Α’109).

β) Το Διοικητικό Συµβούλιο συγκαλείται δύο (2) τουλάχιστον
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φορές το µήνα µε πρόσκληση του Προέδρου, στην οποία καθο-
ρίζονται αναλυτικά τα θέµατα της ηµερήσιας διάταξης που θα
συζητηθούν. Δεν απαιτείται πρόσκληση στις περιπτώσεις που το
Διοικητικό Συµβούλιο ορίζει συγκεκριµένες ηµεροµηνίες για τις
συνεδριάσεις του.

γ) Το Διοικητικό Συµβούλιο βρίσκεται σε απαρτία όταν είναι
παρόντα πέντε (5) µέλη, µεταξύ των οποίων ο Πρόεδρος ή ο Αν-
τιπρόεδρος και αποφασίζει µε βάση την απόλυτη πλειοψηφία των
παρισταµένων. Το δικαίωµα της ψήφου ασκείται µόνο από τα
µέλη αυτοπροσώπως. Σε περίπτωση ισοψηφίας επικρατεί η
ψήφος του Προέδρου.

δ) Ο Πρόεδρος του Διοικητικού Συµβουλίου καταρτίζει την
ηµερήσια διάταξη και εισηγείται ο ίδιος τα θέµατα ή ορίζει τους
εισηγητές αυτών. Η ηµερήσια διάταξη διανέµεται στα µέλη του
Διοικητικού Συµβουλίου µία τουλάχιστον ηµέρα πριν την καθο-
ρισµένη συνεδρίαση. Το Διοικητικό Συµβούλιο δύναται να καλεί
προς παροχή πληροφοριών ή προσαγωγή στοιχείων, υπηρε-
σιακά ή άλλα πρόσωπα, τα οποία αποχωρούν πριν από την
έναρξη της συζήτησης, πλην των προϊσταµένων οργανικών µο-
νάδων του Ι.Κ.Υ. που παραµένουν και συµµετέχουν χωρίς ψήφο
στη συζήτηση θεµάτων της αρµοδιότητάς τους. Μετά από γρα-
πτή αίτηση τριών (3) τουλάχιστον µελών του Διοικητικού Συµβου-
λίου αναγράφονται στην ηµερήσια διάταξη της αµέσως
προσεχούς συνεδρίασης τα θέµατα τα οποία αιτούνται και ειση-
γητής ορίζεται ένα από τα µέλη του Διοικητικού Συµβουλίου που
υπέβαλαν την αίτηση. 

ε) Εάν δεν επιτευχθεί απαρτία ή σε περίπτωση αναβολής της
συζήτησης των θεµάτων της ηµερήσιας διάταξης κατά την
πρώτη συνεδρίαση για την οποία ορίστηκαν, αυτά αναγράφονται
υποχρεωτικά πρώτα στην ηµερήσια διάταξη της επόµενης συνε-
δρίασης.

στ) Για κάθε θέµα της ηµερήσιας διάταξης, συντάσσεται πρα-
κτικό το οποίο περιλαµβάνει την εισήγηση, τις συζητήσεις που
διεξήχθησαν (στενογραφηµένες εάν αυτό κρίνεται απαραίτητο),
τις ψηφοφορίες, τις απόψεις των µειοψηφούντων εφόσον το ζη-
τήσουν. Στο πρακτικό αυτό διατυπώνεται τελικώς η απόφαση
που ελήφθη.

ζ) Τα πρακτικά του Διοικητικού Συµβουλίου επικυρώνονται από
τον Πρόεδρο και συντάσσονται από τον γραµµατέα του Διοικη-
τικού Συµβουλίου που ορίζει ο ίδιος. Η υπογραφή του Προέδρου
ή του αναπληρωτή του αρκεί για τη νόµιµη υπόσταση κάθε πρά-
ξης του Διοικητικού Συµβουλίου. 

η) Αντικείµενο της συνεδρίασης είναι µόνο τα θέµατα που πε-
ριλαµβάνονται στην ηµερήσια διάταξη. Κατ’ εξαίρεση, µπορούν
να συζητηθούν και θέµατα που δεν περιλαµβάνονται στην ηµε-
ρήσια διάταξη αν όλα τα παρόντα µέλη συµφωνούν για τη συζή-
τησή τους. Ο Πρόεδρος του Διοικητικού Συµβουλίου δύναται για
µία µόνο φορά να µπορεί να αποσύρει θέµα πριν την έναρξη της
συζήτησης. Το Διοικητικό Συµβούλιο δύναται µε απόφαση της
απόλυτης πλειοψηφίας των παρόντων µελών του να αναβάλει τη
συζήτηση ενός ή περισσότερων θεµάτων της ηµερήσιας διάτα-
ξης. 

θ) Ο Πρόεδρος του Διοικητικού Συµβουλίου µε σκοπό τη διευ-
κόλυνση της παρακολούθησης της λειτουργίας του Ιδρύµατος
και της εκπλήρωσης των γενικότερων σκοπών του, µπορεί να
αναθέτει σε µέλη του Διοικητικού Συµβουλίου τη µελέτη διαφό-
ρων ζητηµάτων και την υποβολή σχετικής εισήγησης προς το Δι-
οικητικό Συµβούλιο που δύναται να λάβει αποφάσεις επ’ αυτών. 

ι) Μέλος του Διοικητικού Συµβουλίου που κωλύεται να παρα-
στεί σε συνεδρίαση, οφείλει να ειδοποιεί τον Πρόεδρο του Διοι-
κητικού Συµβουλίου, διαφορετικά θεωρείται αδικαιολογήτως
απών. Μέλος του Διοικητικού Συµβουλίου το οποίο απουσιάζει
αδικαιολόγητα επί τρεις συνεχείς συνεδριάσεις µπορεί να θεω-
ρηθεί µε απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου ότι έχει παραιτη-
θεί. Στην περίπτωση αυτή το Διοικητικό Συµβούλιο µπορεί να
προτείνει την αντικατάστασή του. Μέλος του Διοικητικού Συµ-
βουλίου το οποίο διορίζεται σε αντικατάσταση άλλου λόγω απο-
χώρησης, διορίζεται για χρονικό διάστηµα µέχρι τη λήξη της
θητείας του µέλους που αποχωρεί.

ια) Το Διοικητικό Συµβούλιο αποφασίζει για κάθε ζήτηµα που
αφορά στη λειτουργία και τους σκοπούς του I.Κ.Υ. εφόσον δεν

έχει ανατεθεί ρητά µε νόµο σε άλλο όργανο του Ιδρύµατος και
έχει µεταξύ άλλων τις εξής αρµοδιότητες: Εγκρίνει τον προϋπο-
λογισµό και τον απολογισµό του I.Κ.Υ., εγκρίνει τα προγράµµατα
και την κατανοµή υποτροφιών και επιχορηγήσεων, εισηγείται την
συγκρότηση επιτροπών πάσης φύσεως σύµφωνα µε τις διατά-
ξεις του άρθρου 5 του ν. 2158/1993, καταρτίζει τις κανονιστικές
διατάξεις που αφορούν τις προϋποθέσεις και τους όρους χορή-
γησης υποτροφιών των προγραµµάτων του I.Κ.Υ. προσλαµβάνει
το προσωπικό του Ι.Κ.Υ. βάσει των κειµένων νοµοθετικών διατά-
ξεων, αποφασίζει ανέκκλητα για την άρση της υποτροφίας για
λόγους επίδοσης, χρηστότητας και ήθους, αναθέτει και συνάπτει
µε τρίτους συµβάσεις έργων, προµηθειών και υπηρεσιών, και
διαχειρίζεται την περιουσία του Ι.Κ.Υ., συµπεριλαµβανοµένης εν-
δεικτικά της εκποίησης και απόκτησης περιουσιακών στοιχείων
και της δηµιουργίας δικαιωµάτων και ανάληψης υποχρεώσεων
του Ιδρύµατος, υπό την επιφύλαξη της νοµοθεσίας για τα κλη-
ροδοτήµατα.

ιβ) Το Διοικητικό Συµβούλιο µπορεί µε απόφασή του να µετα-
βιβάζει µέρος των αρµοδιοτήτων του στον Πρόεδρο του Διοικη-
τικού Συµβουλίου. Το Διοικητικό Συµβούλιο και ο Πρόεδρος
µπορούν να ορίζουν πληρεξούσιους µε σκοπό την εκτέλεση ει-
δικών και συγκεκριµένων εκάστοτε εντολών.

3.α) Ο Γενικός Διευθυντής του Ι.Κ.Υ. επιλέγεται και τοποθετεί-
ται µε τη διαδικασία του πρώτου υποεδαφίου του εδαφίου α’ της
παρ. 3 του άρθρου 2 του ν. 2158/1993 (Α’ 109). Η θητεία του γε-
νικού διευθυντή είναι τριετής και µπορεί να ανανεώνεται µετά
από γνώµη του Διοικητικού Συµβουλίου του I.Κ.Υ. για δύο ακόµη
τριετίες. Πρόωρη λήξη της θητείας του Γενικού Διευθυντή επι-
τρέπεται µε απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και
Θρησκευµάτων µετά από αιτιολογηµένη πρόταση του Διοικητι-
κού Συµβουλίου του Ι.Κ.Υ. για λόγους ακαταλληλότητας ή αδυ-
ναµίας εκπληρώσεων των καθηκόντων του. O Γενικός
Διευθυντής µετά τη λήξη της θητείας του επιστρέφει αυτοδι-
καίως στην οργανική του θέση η οποία παραµένει κενή καθ’ όλη
τη διάρκεια της θητείας του.

β) Ο Γενικός Διευθυντής προΐσταται των υπηρεσιών και του
προσωπικού του Ι.Κ.Υ., συντονίζει, ελέγχει και εποπτεύει το έργο
τους, µετέχει στις συνεδριάσεις του Διοικητικού Συµβουλίου
χωρίς ψήφο και µεριµνά για την εκτέλεση των αποφάσεών του.

γ) Ο Γενικός Διευθυντής όταν απουσιάζει ή κωλύεται, αναπλη-
ρώνεται στην άσκηση των καθηκόντων του από τον Πρόεδρο του
Διοικητικού Συµβουλίου.»

2. Στην παρ. 1 του άρθρου 6 του π.δ. 321/1999 «Οργανισµός
του Ιδρύµατος Κρατικών Υποτροφιών» (Α’ 306) προστίθεται εδά-
φιο δ’ως εξής: 

«δ) Τµήµα Διαχείρισης Περιουσίας.»
3. Στην παρ. 3 του άρθρου 6 του π.δ. 321/1999 «Οργανισµός

του Ιδρύµατος Κρατικών Υποτροφιών» (Α’ 306) προστίθεται εδά-
φιο δ’ ως εξής: 

«δ) Τµήµα Διαχείρισης Περιουσίας: Το Τµήµα Διαχείρισης Πε-
ριουσίας έχει την ευθύνη για την παρακολούθηση, διαχείριση και
αξιοποίηση της κινητής και ακίνητης περιουσίας του Ι.Κ.Υ. και
των περιουσιακών στοιχείων που καταλείπονται στο Ίδρυµα µε
κληρονοµιές, καταπιστεύµατα, κληροδοσίες ή δωρεές για την
εκπλήρωση των σκοπών τους, συµπεριλαµβανοµένων των αξιο-
γράφων και κινητών αξιών (εφεξής «Περιουσία»), καθώς και των
ακινήτων του Δηµοσίου, που χρησιµοποιούνται από το Ι.Κ.Υ.. Ει-
δικότερα, το Τµήµα είναι αρµόδιο για: α) την τήρηση του Μη-
τρώου Ακινήτων και του Μητρώου Αξιογράφων (µετοχών, repos,
προθεσµιακών καταθέσεων και άλλων) του Ι.Κ.Υ., β) την τήρηση
του βιβλίου απογραφής µη αναλώσιµων υλικών των υπηρεσιών
του Ιδρύµατος, γ) την παρακολούθηση και διεκπεραίωση κάθε
θέµατος που αφορά στην παραλαβή, διαχείριση, εκποίηση, κα-
ταστροφή άχρηστου και γενικά διακίνηση κάθε είδους υλικού
των Υπηρεσιών του Ι.Κ.Υ., δ) την προετοιµασία ανάθεσης οικο-
νοµικοτεχνικών µελετών και έργων επισκευής και αποκατάστα-
σης των ακινήτων του Ι.Κ.Υ., την παρακολούθηση της εκτέλεσής
του και εν γένει για τη λήψη κάθε ενδεδειγµένου µέτρου για την
επωφελέστερη αξιοποίηση της Περιουσίας, ε) την απόκτηση, εκ-
ποίηση και εκµίσθωση των ακινήτων και την κατάρτιση και δηµο-
σίευση των σχετικών διακηρύξεων, την εισήγηση στα αρµόδια
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όργανα για την κατακύρωση ή µη του αποτελέσµατος των δια-
γωνισµών, την κατάρτιση και υπογραφή των µισθωτηρίων συµ-
βολαίων, στ) την παρακολούθηση της τήρηση των όρων των
µισθωτηρίων συµβολαίων από τους µισθωτές (έγκαιρη ενηµέ-
ρωση των αρµοδίων Οργάνων για τις ενδεχόµενες οφειλές µι-
σθωµάτων και για τις ηµεροµηνίες λήξης των µισθωτηρίων
συµβολαίων), ζ) τη µέριµνα επισκευής και συντήρησης των ακι-
νήτων (διενέργεια διαγωνισµών, σύνταξη συµβάσεων), η) την
εκτέλεση αποφάσεων για την αγορά ή τη ρευστοποίηση αξιό-
γραφων (µετοχών, repos, προθεσµιακών καταθέσεων και άλλων)
και την παρακολούθηση των κληρώσεων Οµολογιών και άλλων
τίτλων, θ) την είσπραξη εσόδων, την εκπλήρωση των φορολογι-
κών υποχρεώσεων του Ι.Κ.Υ. (δηλώσεις φόρου εισοδήµατος, µε-
γάλης ακίνητης περιουσίας, κληρονοµιών και η καταβολή των
σχετικών ποσών) και ι) το χειρισµό κάθε άλλου συναφούς θέµα-
τος.»

4. Το εδάφιο γ’ της παρ. 2 του άρθρου 13 του π.δ. 321/1999
(Α’ 306) αντικαθίσταται ως εξής: 

«γ) Ως προϊστάµενοι των Τµηµάτων Υποτροφιών Προπτυχια-
κών Σπουδών, Υποτροφιών Μεταπτυχιακών Σπουδών Εσωτερι-
κού, Υποτροφιών Μεταπτυχιακών Σπουδών Εξωτερικού,
Διαγωνισµών, Διοίκησης, Οικονοµικής Διαχείρισης και Διαχείρι-
σης Περιουσίας, επιλέγονται και τοποθετούνται για µια τριετία
υπάλληλοι του κλάδου ΠΕ Διοικητικού - Οικονοµικού ή ΤΕ Διοι-
κητικού-Λογιστικού και εν ελλείψει υπάλληλος του κλάδου ΔΕ Δι-
οικητικού-Λογιστικού.»

5. Από την έναρξη ισχύος του παρόντος καταργείται η παρ. 1
του άρθρου 12 του α.ν. 1825/1951 «Περί συστάσεως Ιδρύµατος
Κρατικών Υποτροφιών» (Α’1502). 

Άρθρο 25
Ρύθµιση θεµάτων του Διεπιστηµονικού Οργανισµού 

Αναγνώρισης Τίτλων Ακαδηµαϊκών και Πληροφόρησης

1. Στην περίπτωση α’ της παρ. 9 του άρθρου 4 του  ν.
3328/2005 (Α’80), όπως ισχύει, µετά τη φράση «Μεταπτυχιακός
τίτλος µουσικών, θεατρικών και σπουδών χορού» προστίθεται η
φράση «και κινηµατογράφου». 

2. Στην περίπτωση β’ της παρ. 9 του άρθρου 4 του  ν.
3328/2005 (Α’80), όπως ισχύει, µετά τη φράση «διδακτορικό δί-
πλωµα µουσικών, θεατρικών και σπουδών χορού» προστίθεται η
φράση «και κινηµατογράφου». 

3. Το δεύτερο εδάφιο της παρ. 4 του άρθρου 2 του ν.
3848/2010 (Α’ 71) αντικαθίσταται ως εξής:

«Οι µεταπτυχιακοί τίτλοι σπουδών και τα διδακτορικά διπλώ-
µατα που χορηγούνται από εκπαιδευτικά ιδρύµατα της αλλοδα-
πής γίνονται δεκτά εφόσον έχουν αναγνωρισθεί ως ισότιµα από
το Δ.Ο.Α.Τ.Α.Π., σύµφωνα µε τις οικείες διατάξεις και συνοδεύον-
ται από βεβαίωσή του, ύστερα από γνώµη του ειδικού εισηγητή
συναφούς κλάδου και του µέλους του Δ.Σ. συναφούς επιστηµο-
νικού κλάδου, ότι το γνωστικό αντικείµενό τους εµπίπτει στις επι-
στήµες της αγωγής.»

Άρθρο 26 
Ίδρυση Τµήµατος Τουριστικών Σπουδών στο 

Πανεπιστήµιο Πειραιώς Τµήµατος Οικονοµικής και 
Διοίκησης Τουρισµού στο Πανεπιστήµιο Αιγαίου

1. Ιδρύεται Τµήµα Τουριστικών Σπουδών στο Πανεπιστήµιο
Πειραιώς. Το Τµήµα εντάσσεται στη Σχολή Οικονοµικών, Επιχει-
ρηµατικών και Διεθνών Σπουδών και έχει ως αποστολή να καλ-
λιεργεί και να προάγει την επιστήµη µε την έρευνα και την
αναζήτηση, καθώς και να συµβάλει στη δηµιουργία επιστηµόνων
υψηλού επιπέδου µε ολοκληρωµένη εκπαίδευση επί θεµάτων
τουρισµού γενικά και τουριστικής βιοµηχανίας ειδικά.

2. Η κατεύθυνση προχωρηµένου εξαµήνου «Διοίκηση και Οι-
κονοµία στον Τουρισµό», η οποία ιδρύθηκε στο Τµήµα Οργάνω-
σης και Διοίκησης Επιχειρήσεων του Πανεπιστηµίου Πειραιώς µε
το άρθρο 2 του π.δ. 74/2013 (Α’119), καταργείται. 

3. Ιδρύεται Τµήµα Οικονοµικής και Διοίκησης Τουρισµού στο
Πανεπιστήµιο Αιγαίου, µε έδρα τη Χίο. Το Τµήµα εντάσσεται στη

Σχολή Επιστηµών της Διοίκησης και έχει ως αποστολή, αφ’ ενός,
να συνθέτει, να εξελίσσει και να ολοκληρώνει όλους τους επιστη-
µονικούς κλάδους, οι οποίοι εξετάζουν την τουριστική ανάπτυξη
και τη διοίκηση των τουριστικών επιχειρήσεων και, αφ’ ετέρου,
να παρέχει στους φοιτητές ποιοτική και σύγχρονη εκπαίδευση,
η οποία θα τους εξασφαλίζει επαγγελµατική αποκατάσταση και
σταδιοδροµία στους διαφορετικούς κλάδους του τουριστικού
τοµέα. Ειδικότερα, το Τµήµα έχει ως αποστολή να εκπαιδεύσει
συστηµατικά επιστήµονες ικανούς να αντεπεξέλθουν στις ανάγ-
κες της διεθνούς αγοράς εργασίας στην οικονοµία και τη διοί-
κηση τουρισµού, καθώς και των τουριστικών επιχειρήσεων.

4. Η κατεύθυνση «Οικονοµικής και Διοίκησης Τουρισµού», η
οποία προστέθηκε στις ειδικεύσεις του Τµήµατος Διοίκησης Επι-
χειρήσεων του Πανεπιστηµίου Αιγαίου µε το άρθρο 3 του π.δ.
93/2013 (Α’ 131), καταργείται. 

5. Η έναρξη της εκπαιδευτικής λειτουργίας των Τµηµάτων που
ιδρύονται µε τις προηγούµενες παραγράφους, καθώς και η ει-
σαγωγή των πρώτων φοιτητών, ορίζονται από το ακαδηµαϊκό
έτος 2017- 2018.

6. Ο αριθµός των κατ’ έτος εισακτέων στα Τµήµατα και τα του
τρόπου εισαγωγής ορίζονται κατά τις περί εισαγωγής φοιτητών
στην ανώτατη εκπαίδευση εκάστοτε ισχύουσες διατάξεις.

7. Κάθε Τµήµα απονέµει τίτλους σπουδών µέχρι και διδακτο-
ρικού διπλώµατος.

8. Η ελάχιστη υποχρεωτική διάρκεια φοίτησης για τη λήψη
πτυχίου ορίζεται σε οκτώ (8) εξάµηνα σπουδών.

9. Σε κάθε Τµήµα συνιστάται Γραµµατεία, η οποία παρέχει δι-
οικητική και γραµµατειακή υποστήριξη στο εν γένει εκπαιδευτικό
και ερευνητικό έργο τους. Η Γραµµατεία οργανώνεται και λει-
τουργεί σε επίπεδο Τµήµατος κατά την έννοια της περίπτωσης
α’ της παρ. 2 του άρθρου 54 του ν. 4178/2013 (Α’ 174).

10. Κατά την έναρξη λειτουργίας των ιδρυόµενων µε το παρόν
Τµηµάτων των Πανεπιστηµίων Πειραιώς και Αιγαίου το σύνολο
των διδακτικών και διοικητικών αναγκών καλύπτονται αποκλει-
στικά από το υπηρετούν στα ως άνω Α.Ε.Ι. πάσης φύσεως και
σχέσης εργασίας προσωπικό. 

11. Τα θέµατα που αφορούν στο προσωπικό των ιδρυόµενων
Τµηµάτων, διέπονται από τις εκάστοτε ισχύουσες διατάξεις της
πανεπιστηµιακής νοµοθεσίας.

12. Έως ότου εξασφαλισθούν οι προϋποθέσεις για την αυτο-
δύναµη λειτουργία κάθε Τµήµατος, η διοίκησή του ασκείται από
Προσωρινή Γενική Συνέλευση που ορίζεται µε πράξη του Πρύ-
τανη, ύστερα από απόφαση της Συγκλήτου. Η Προσωρινή Γενική
Συνέλευση αποτελείται από πέντε (5) τουλάχιστον Καθηγητές
όλων των βαθµίδων, των οποίων το γνωστικό αντικείµενο είναι
σχετικό µε την επιστήµη που καλλιεργεί το οικείο Τµήµα. Με την
ίδια πράξη ορίζονται µεταξύ των µελών της ο Πρόεδρος και ο
Αναπληρωτής Πρόεδρος, οι οποίοι πρέπει να κατέχουν θέση κα-
θηγητή πρώτης βαθµίδας ή αναπληρωτή καθηγητή. Καθήκοντα
Γραµµατέα ασκεί ο Γραµµατέας του Τµήµατος ή ο νόµιµος ανα-
πληρωτής του ή διοικητικός υπάλληλος στην περίπτωση που δεν
έχει τοποθετηθεί Γραµµατέας. Στην Προσωρινή Γενική Συνέ-
λευση συµµετέχουν υποχρεωτικά όλοι οι Καθηγητές όλων των
βαθµίδων που υπηρετούν στο Τµήµα και δύο εκπρόσωποι των
φοιτητών. Η Προσωρινή Γενική Συνέλευση ασκεί τις αρµοδιότη-
τες που προβλέπονται από τις κείµενες διατάξεις για τη Γενική
Συνέλευση Τµήµατος, εκτός αν ανατίθενται σε άλλα όργανα ή
ορίζονται κατά τρόπο διαφορετικό µε τις διατάξεις του παρόντος
άρθρου. Ο Πρόεδρος της Προσωρινής Γενικής Συνέλευσης ή ο
Αναπληρωτής Πρόεδρος, σε περίπτωση απουσίας ή κωλύµατος
του Προέδρου, συµµετέχει στη Σύγκλητο χωρίς δικαίωµα
ψήφου.

13. Το πρόγραµµα σπουδών κάθε Τµήµατος, έως την αυτοδύ-
ναµη λειτουργία του, καταρτίζεται από την Προσωρινή Γενική Συ-
νέλευση και εγκρίνεται από τη Σύγκλητο.

14. Η κατά την παράγραφο 4 κατάργηση της κατεύθυνσης Οι-
κονοµικής και Διοίκησης Τουρισµού του Τµήµατος Διοίκησης
Επιχειρήσεων του Πανεπιστηµίου Αιγαίου ισχύει για τους φοιτη-
τές που εισάγονται στο ανωτέρω Τµήµα από το ακαδηµαϊκό έτος
2017-2018 και µετά. Οι φοιτητές που έχουν ήδη εισαχθεί στο
Τµήµα κατά τη δηµοσίευση του παρόντος νόµου, διατηρούν τη
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δυνατότητα επιλογής και παρακολούθησης της ως άνω κατεύ-
θυνσης, σύµφωνα µε τις σχετικές µε την κατεύθυνση αυτή δια-
τάξεις που ισχύουν κατά τη δηµοσίευση του παρόντος, έως την
ολοκλήρωση των σπουδών τους. 

15. Κάθε θέµα που είναι αναγκαίο για την εφαρµογή του πα-
ρόντος άρθρου ρυθµίζεται µε απόφαση του Υπουργού Παιδείας,
Έρευνας και Θρησκευµάτων, ύστερα από γνώµη της Συγκλήτου
του οικείου Πανεπιστηµίου.

16. Για όσα θέµατα δεν ρυθµίζονται µε τις διατάξεις του πα-
ρόντος εφαρµόζονται συµπληρωµατικά οι διατάξεις της πανεπι-
στηµιακής νοµοθεσίας.

Άρθρο 27
Ίδρυση Πολυτεχνικής Σχολής στο Πανεπιστήµιο 

Ιωαννίνων - Μετονοµασία Σχολής στο 
Πανεπιστήµιο Κρήτης

1.α) Ιδρύεται στο Πανεπιστήµιο Ιωαννίνων Πολυτεχνική Σχολή,
η οποία συγκροτείται από τα Τµήµατα: αα) Μηχανικών Επιστήµης
Υλικών, ββ) Μηχανικών Ηλεκτρονικών Υπολογιστών και Πληρο-
φορικής και γγ) Αρχιτεκτόνων Μηχανικών

β) Η γραµµατειακή και διοικητική υποστήριξη της Πολυτεχνι-
κής Σχολής πραγµατοποιείται από τα Τµήµατα που τη συγκρο-
τούν.

γ) Η συγκρότηση και ανάδειξη των οργάνων διοίκησης της
ιδρυόµενης Σχολής ολοκληρώνεται µέχρι τις 30.6.2017. Μετά την
ολοκλήρωση των διαδικασιών συγκρότησης και ανάδειξης των
σχετικών οργάνων διοίκησης, εκδίδεται διαπιστωτική πράξη από
τον Πρύτανη του Ιδρύµατος.

δ) Η ακαδηµαϊκή λειτουργία της ιδρυόµενης Σχολής, αρχίζει
από το ακαδηµαϊκό έτος 2017-2018.

2. Η Σχολή Θετικών Επιστηµών ανασυγκροτείται και αποτελεί-
ται από τα Τµήµατα: α) Μαθηµατικών, β) Φυσικής, και γ) Χηµείας.
Το Τµήµα Μηχανικών Ηλεκτρονικών Υπολογιστών και Πληροφο-
ρικής και το Τµήµα Μηχανικών Επιστήµης Υλικών υπάγονται στην
Πολυτεχνική Σχολή. 

3. Από την έναρξη ισχύος του παρόντος καταργείται η προ-
βλεπόµενη στο άρθρο 4 του π.δ. 105/2013 (Α’137) Σχολή Αρχι-
τεκτόνων Μηχανικών του Πανεπιστηµίου Ιωαννίνων και το Τµήµα
Αρχιτεκτόνων Μηχανικών υπάγεται στην Πολυτεχνική Σχολή σύµ-
φωνα µε την ανωτέρω περίπτωση α’ της παραγράφου 1.

4. Η Σχολή Κοινωνικών, Οικονοµικών και Πολιτικών Επιστηµών
του Πανεπιστηµίου Κρήτης µετονοµάζεται σε Σχολή Κοινωνικών
Επιστηµών του Πανεπιστηµίου Κρήτης, διατηρώντας την ίδια
συγκρότηση. Η έδρα της Σχολής είναι στο Ρέθυµνο.

Άρθρο 28
Ρυθµίσεις για την Έρευνα

1. Η παρ. 2 του άρθρου 25 του ν. 4386/2016 (Α’83), η οποία
αντικαταστάθηκε από την παρ. 2 του ν. 4403/2016 (Α’ 125), αντι-
καθίσταται ως εξής:

«2. Η προθεσµία των έξι (6) µηνών της παρ. 1 του άρθρου 47
του ν. 4310/2014 παρατείνεται έως τις 30.6.2017.»

2. Καταργείται η διάταξη της παρ. 3 του άρθρου 25 του ν.
4386/2016. Για την ίδρυση των ερευνητικών φορέων ακολουθεί-
ται η διαδικασία που προβλέπεται στη διάταξη της παρ. 5 του
άρθρου 13 του ν. 4310/2014, όπως αυτή ισχύει.

3. Στο τέλος της περίπτωσης Α’ της παρ. 3 του άρθρου 24 του
ν. 4386/2016 (Α’83) προστίθεται εδάφιο ως εξής:

«Ο Ειδικός Λογαριασµός Κονδυλίων Έρευνας της Γενικής
Γραµµατείας Έρευνας και Τεχνολογίας (ΓΓΕΤ) του Υπουργείου
Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων αποτελεί αυτοτελές
τµήµα της ΓΓΕΤ, υπάγεται στον Γενικό Γραµµατέα Έρευνας και
Τεχνολογίας και εντάσσεται αυτοδίκαια στο π.δ. 114/2014 του
Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, όπως ισχύει,
ως σηµείο ε’ του άρθρου 44 αυτού.»

4. Το άρθρο 43 του π.δ. 29/1998 (A’34) «Σύσταση Ανώνυµης
Εταιρείας µε την Επωνυµία «ΕΘΝΙΚΟ ΔΙΚΤΥΟ ΕΡΕΥΝΑΣ ΚΑΙ ΤΕ-
ΧΝΟΛΟΓΙΑΣ Α.Ε.» αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 43

Τροποποιήσεις και κωδικοποιήσεις του παρόντος καταστατι-
κού πραγµατοποιούνται µε αποφάσεις της Γενικής Συνέλευσης,
σύµφωνα µε το άρθρο 4 του  κ.ν. 2190/1920, όπως ισχύει.»

5. Για τις ανάγκες των ερευνητικών, αναπτυξιακών και λοιπών
προγραµµάτων που υλοποιούν οι Ειδικοί Λογαριασµοί Κονδυλίων
Έρευνας των Α.Ε.Ι., οι τελευταίοι δύνανται επίσης να απασχο-
λούν µεταδιδακτορικούς συνεργάτες δυνάµει σχέσης ιδιωτικού
δικαίου ορισµένου χρόνου ή δυνάµει σύµβασης µίσθωσης έργου.
Οι κάθε είδους αµοιβές που αυτοί λαµβάνουν βαρύνουν υποχρε-
ωτικά πόρους εκτός τακτικού προϋπολογισµού και αντιστοιχούν
κατ’ ελάχιστο στο 90% των αντίστοιχων αµοιβών που λαµβάνουν
ερευνητές Γ’ βαθµίδας.

6. Η παρ. 6 του άρθρου 5 του ν. 4429/2016 (Α’ 199) αντικαθί-
σταται ως εξής:

«6. Η αξιολόγηση των προτάσεων των υποψηφίων δικαιούχων
γίνεται από επιτροπή εµπειρογνωµόνων, ανάλογα µε το είδος και
το πλήθος των επιστηµονικών πεδίων που καλύπτει µία δράση ή
ένα πρόγραµµα. Οι εν λόγω εµπειρογνώµονες προέρχονται από
το Μητρώο Πιστοποιηµένων Αξιολογητών του άρθρου 27 του
ν. 4310/2014 (Α’258) και διαθέτουν τα προσόντα που σχετίζονται
µε το αντικείµενο του προς αξιολόγηση έργου. Την επιτροπή ορί-
ζει το Επιστηµονικό Συµβούλιο. Εάν για ορισµένη αξιολόγηση
δεν υπάρχουν στον πίνακα οι απαιτούµενοι για τη συγκεκριµένη
περίπτωση ειδικοί επιστήµονες, επιτρέπεται, µε απόφαση του
Επιστηµονικού Συµβουλίου, να ορίζονται ως µέλη ειδικοί επιστή-
µονες της ηµεδαπής ή αλλοδαπής που δεν περιλαµβάνονται στο
Μητρώο Πιστοποιηµένων Αξιολογητών. Η αµοιβή των µελών των
επιτροπών της παρούσας παραγράφου επιβαρύνει τον προϋπο-
λογισµό του Ιδρύµατος.»

7. H παρ. 8 του άρθρου 24 του ν. 4310/2014 (Α’ 258), όπως
ισχύει, αντικαθίσταται ως εξής:

«8. Η αξιολόγηση των προτάσεων των υποψηφίων για χρηµα-
τοδότηση φορέων γίνεται από έναν ή περισσότερους ανεξάρτη-
τους εµπειρογνώµονες ή από επιτροπή (ή επιτροπές)
εµπειρογνωµόνων ανάλογα µε την πολυπλοκότητα και το πλήθος
των επιστηµονικών πεδίων, που καλύπτει µία δράση ή ένα πρό-
γραµµα. Οι εν λόγω εµπειρογνώµονες προέρχονται από το Μη-
τρώο Πιστοποιηµένων Αξιολογητών του άρθρου 27 του ν.
4310/2014, όπως ισχύει, και διαθέτουν τα προσόντα που προβλέ-
πονται στις διατάξεις αυτές και τα οποία σχετίζονται µε το αντι-
κείµενο του προς αξιολόγηση έργου. Ο ορισµός των µελών της
επιτροπής γίνεται µε απόφαση του Γενικού Γραµµατέα Έρευνας
και Τεχνολογίας. Εάν για ορισµένη αξιολόγηση δεν υπάρχουν
στον πίνακα οι απαιτούµενοι για τη συγκεκριµένη περίπτωση ει-
δικοί επιστήµονες, επιτρέπεται, µε απόφαση του Γενικού Γραµ-
µατέα Έρευνας και Τεχνολογίας, να ορίζονται ως µέλη ειδικοί
επιστήµονες της ηµεδαπής ή αλλοδαπής που δεν περιλαµβάνον-
ται στο Μητρώο Πιστοποιηµένων Αξιολογητών. Η αµοιβή των
µελών της επιτροπής καθορίζεται µε βάση τις κείµενες διατάξεις.
Στην επιτροπή µπορεί να συµµετέχει και εκπρόσωπος του Συν-
δέσµου Επιχειρήσεων και Βιοµηχανιών ή της Ένωσης Εµπορικών
και Βιοµηχανικών Επιµελητηρίων, χωρίς ψήφο. Για την αντιµετώ-
πιση εξειδικευµένων θεµάτων η επιτροπή µπορεί να χρησιµοποιεί
εµπειρογνώµονες, οι οποίοι συντάσσουν σχετική ειδική έκθεση
αξιολόγησης και καλούµενοι από την επιτροπή µπορούν να συµ-
µετέχουν σε αυτή χωρίς ψήφο.»

8. Η περίπτωση α’ της παρ. 2 του άρθρου 13 του   ν. 4429/2016
(Α’ 199) αντικαθίσταται ως εξής:

«α. Έως τη συγκρότηση της προσωρινής Γ.Σ., του ΕΣ και το
διορισµό του Διευθυντή του Ιδρύµατος και το αργότερο έως τις
31.3.2017, ο Υπουργός διενεργεί όλες τις απαραίτητες πράξεις
για τη στέγαση του Ιδρύµατος, για την πρόσληψη του αναγκαίου
προσωπικού, την έκδοση των απαραίτητων προκηρύξεων και τη
σύναψη συµβάσεων και ασκεί προσωρινώς τις λοιπές αρµοδιό-
τητες των οργάνων αυτών που είναι απολύτως αναγκαίες για την
οργάνωση και έναρξη λειτουργίας του Ιδρύµατος. Από τη συγ-
κρότηση ή το διορισµό του κάθε οργάνου ξεχωριστά, µεταφέ-
ρονται αυτοδικαίως σε αυτό οι προβλεπόµενες µε τον παρόντα
νόµο αρµοδιότητες, τις οποίες παύει να ασκεί ο εποπτεύων
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Υπουργός.»
9. Οι παράγραφοι 4 και 6 του άρθρου 8 του ν. 4429/ 2016 (Α’

199) αντικαθίστανται ως εξής:
«4. Η διάρκεια της θητείας των µελών του ΕΣ είναι τετραετής.»
«6. Το ΕΣ, µετά τη συγκρότησή του σε σώµα, εκλέγει Πρόεδρο

και Αντιπρόεδρο. Ο Πρόεδρος του ΕΣ εκλέγεται από τα µέλη του
για τετραετή θητεία, η οποία δεν µπορεί να ανανεωθεί. Ο Πρό-
εδρος συγκαλεί το ΕΣ σε τακτική ή έκτακτη συνεδρίαση, καταρ-
τίζει την ηµερήσια διάταξη και διευθύνει τις εργασίες του. Τον
Πρόεδρο απόντα ή κωλυόµενο αναπληρώνει ο Αντιπρόεδρος και
σε περίπτωση κωλύµατος ή απουσίας και αυτού, το αρχαιότερο
µέλος του Συµβουλίου. Το ΕΣ βρίσκεται σε απαρτία όταν είναι
παρόντα τουλάχιστον πέντε (5) µέλη του και αποφασίζει µε πλει-
οψηφία των παρόντων. Σε περίπτωση ισοψηφίας υπερισχύει η
ψήφος του Προέδρου.»

10. Στο άρθρο 1 του ν. 4429/2016 (Α’ 199) προστίθεται παρά-
γραφος 6, η οποία έχει ως εξής:

«6. Η Γενική Γραµµατεία Έρευνας και Τεχνολογίας του Υπουρ-
γείου Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων υποστηρίζει τη λει-
τουργία του Ελληνικού Ιδρύµατος Έρευνας και Καινοτοµίας.»

Άρθρο 29
Τροποποίηση του Κώδικα Ελληνικής Ιθαγένειας

Στο πρώτο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 1Β του Κώδικα  Ελ-
ληνικής Ιθαγένειας (ν. 3284/2004 Α’217), όπως το άρθρο αυτό
προστέθηκε µε το άρθρο 1Α του                        ν. 4332/2015
(Α’76),  µετά τις λέξεις «σε ελληνικό σχολείο» προστίθεται η
φράση «ή σε σχολείο που ακολουθεί το υποχρεωτικό ελληνικό
πρόγραµµα εκπαίδευσης και διδασκαλίας,».

Άρθρο 30
Ρύθµιση θεµάτων Καθηγητών και υπηρετούντων 

Λεκτόρων των Α.Ε.Ι.

1.α) Η παρ. 2 του άρθρου 16 του ν. 4009/2011 (Α’ 195) αντικα-
θίσταται ως εξής: 

«2. Οι Καθηγητές και οι αναπληρωτές Καθηγητές εκλέγονται
ως µόνιµοι. Οι επίκουροι Καθηγητές εκλέγονται για τριετή θη-
τεία. Εντός αποκλειστικής προθεσµίας δύο (2) µηνών από την
παρέλευση της τριετούς θητείας τους µπορούν να ζητήσουν µε
αίτησή τους την ανανέωση της θητείας τους για άλλη µία τριετία
ή τη µονιµοποίησή τους στη βαθµίδα του επίκουρου Καθηγητή
ή την εξέλιξή τους στην επόµενη βαθµίδα, κατά τα οριζόµενα στο
άρθρο 19. Αν οι επίκουροι Καθηγητές δεν ασκήσουν καµία από
τις ανωτέρω  δυνατότητες κατά την ως άνω αποκλειστική προ-
θεσµία απολύονται. Εάν η κρίση για µονιµοποίηση είναι θετική,
οι επίκουροι Καθηγητές µονιµοποιούνται στη θέση την οποία κα-
τέχουν. Εάν η κρίση για την ανανέωση της θητείας τους  ή τη µο-
νιµοποίησή τους  ή  την εξέλιξή τους είναι αρνητική, έχουν το
δικαίωµα να ζητήσουν εκ νέου την ανανέωση της θητείας τους ή
τη µονιµοποίησή τους ή την εξέλιξή τους µετά την παρέλευση
ενός (1) τουλάχιστον έτους από την έκδοση της αρνητικής από-
φασης. Σε περίπτωση και δεύτερης αρνητικής κρίσης λήγει αυ-
τοδικαίως η θητεία τους. Σε περίπτωση ανανέωσης της θητείας
τους οι επίκουροι Καθηγητές µπορούν να υποβάλουν µετά την
παρέλευση ενός (1) έτους αίτηση για τη µονιµοποίηση ή την εξέ-
λιξή τους.» 

β) Οι υπηρετούντες κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος µε
τετραετή θητεία επίκουροι καθηγητές έχουν τη δυνατότητα, εφό-
σον συµπληρώνουν τριετία, να υποβάλουν την προβλεπόµενη
στην περίπτωση α’ αίτηση εντός δύο (2) µηνών από την έναρξη
ισχύος  του παρόντος.

γ) Η χορηγηθείσα µε τις προηγούµενες περιπτώσεις δυνατό-
τητα ανανέωσης, µονιµοποίησης ή εξέλιξης, µπορεί να ασκηθεί
και από τους επίκουρους καθηγητές που έχουν υποβάλει κατά
την έναρξη ισχύος του παρόντος αίτηση µονιµοποίησης και δεν
έχει ολοκληρωθεί η σχετική διαδικασία.

2. Το πρώτο εδάφιο της περίπτωσης στ’της παρ. 5 του άρ-
θρου 19 του ν. 4009/2011 αντικαθίσταται ως εξής: 

«στ) Τα µέλη του Εκλεκτορικού Σώµατος του ίδιου ή άλλων

Α.Ε.Ι. έχουν τη δυνατότητα να µετέχουν στις συνεδριάσεις του
µέσω τηλεδιάσκεψης, µε διασφαλισµένη την εµπιστευτικότητα
της συνεδρίασης, την πιστοποίηση της ταυτότητας του µέλους
του Εκλεκτορικού Σώµατος, την ασφάλεια της ηλεκτρονικής δια-
κίνησης φωνής, δεδοµένων και εικόνας, καθώς και την ακεραι-
ότητα της διακινούµενης πληροφορίας.» 

3. Στην παρ. 7 του άρθρου 19 του ν. 4009/2011 προστίθενται
εδάφια ως εξής:

«Τα µητρώα των εσωτερικών και εξωτερικών µελών που κα-
ταρτίζονται και τηρούνται για τις διαδικασίες εκλογής, εξέλιξης,
µονιµοποίησης και ανανέωσης καθηγητών, επικαιροποιούνται
ανά τακτά χρονικά διαστήµατα και το αργότερο ανά εξάµηνο µε
απόφαση της Συγκλήτου, έπειτα από γνώµη της Κοσµητείας,
ύστερα από εισήγηση της Συνέλευσης του Τµήµατος. Στα ανω-
τέρω µητρώα εγγράφονται και µόνιµοι επίκουροι καθηγητές. Για
την κατάρτισή τους λαµβάνονται υπόψη οι διατάξεις του παρόν-
τος άρθρου.»

4. Οι Καθηγητές των Α.Ε.Ι. αποχωρούν αυτοδικαίως από τη
θέση τους, µόλις λήξει το ακαδηµαϊκό έτος, µέσα στο οποίο συµ-
πληρώνουν το εξηκοστό έβδοµο (67°) έτος της ηλικίας τους. 

5. Στην παρ. 7 του άρθρου 23 του ν. 4009/2011 προστίθεται
το ακόλουθο εδάφιο:

«Οι καθηγητές και οι λέκτορες πλήρους απασχόλησης που
έχουν την ιδιότητα του δικαστικού λειτουργού υποχρεούνται
µόνο στην τήρηση των προβλεπόµενων ωρών διδασκαλίας.»

Άρθρο 31
Ρύθµιση θεµάτων φοιτητικής µέριµνας

1. Στο τέλος του άρθρου 36 του ν. 4009/2011 προστίθεται πα-
ράγραφος 3 ως εξής:

«3. Οι φοιτητές που περάτωσαν την κανονική φοίτηση, η οποία
ισούται µε τον ελάχιστο αριθµό των αναγκαίων για την απονοµή
του τίτλου σπουδών εξαµήνων, σύµφωνα µε το ενδεικτικό πρό-
γραµµα σπουδών, έχουν τη δυνατότητα να εξεταστούν στην εξε-
ταστική περίοδο του χειµερινού και του εαρινού εξαµήνου κάθε
ακαδηµαϊκού έτους σε όλα τα µαθήµατα που οφείλουν, ανεξάρ-
τητα εάν αυτά διδάσκονται σε χειµερινό ή εαρινό εξάµηνο, έπειτα
από απόφαση της Συνέλευσης του Τµήµατος ή της Σχολής του
Α.Ε.Ι..»

2. Στην περίπτωση γ’της παρ. 8 του άρθρου 21 του  ν.
4332/2015 (Α’ 76) προστίθεται τελευταίο εδάφιο ως εξής:

«Για την πραγµατοποίηση της µετεγγραφής της κατηγορίας
αυτής δεν ισχύει ο περιορισµός της παραγράφου 3».

3. Η περίπτωση α’ της παρ. 1 του άρθρου 53 του  ν. 4009/2011
(Α’195) µε τίτλο «Φοιτητική µέριµνα - Υγειονοµική περίθαλψη»,
αντικαθίσταται ως εξής:

«1.α) Οι προπτυχιακοί και µεταπτυχιακοί φοιτητές και οι υπο-
ψήφιοι διδάκτορες, που δεν έχουν άλλη ιατροφαρµακευτική και
νοσοκοµειακή περίθαλψη, δικαιούνται πλήρη ιατροφαρµακευτική
και νοσοκοµειακή περίθαλψη στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας (Ε.Σ.Υ.)
µε κάλυψη των σχετικών δαπανών από τον Εθνικό Οργανισµό
Παροχής Υπηρεσιών Υγείας (Ε.Ο.Π.Υ.Υ.), κατ’ ανάλογη εφαρ-
µογή του άρθρου 33 του ν. 4368/2016 (Α’ 83). Οι όροι, οι προ-
ϋποθέσεις και η διαδικασία παροχής της περίθαλψης
καθορίζονται µε κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών,
Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων και Υγείας.»

4. Η παρ. 7 του άρθρου 10 του ν. 3220/2004 (Α’15) αντικαθί-
σταται ως εξής:

«7. Με κοινή απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και
Θρησκευµάτων, του Υπουργού Οικονοµικών και των καθ’ ύλη αρ-
µόδιων Υπουργών καθορίζεται η διαδικασία και ο τρόπος πλη-
ρωµής του ανωτέρω επιδόµατος, ο χρόνος πληρωµής του, τα
απαιτούµενα δικαιολογητικά, η αρχή ή οι φορείς ελέγχου και εκ-
καθάρισης της δαπάνης, η αρχή ή οι φορείς πληρωµής αυτού, ο
τρόπος λογιστικής τακτοποίησης, καθώς και κάθε άλλο σχετικό
θέµα  για την εφαρµογή του άρθρου αυτού.

Στην περίπτωση δικαιούχων που  φοιτούν σε φορείς που επο-
πτεύονται από το  Υπουργείο Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευ-
µάτων (Πανεπιστήµια, ΤΕΙ, ΑΣΠΑΙΤΕ, Α.Ε.Α.)  η εκκαθάριση των
αιτήσεων αυτών καθώς και η ενταλµατοποίηση της δαπάνης
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πραγµατοποιείται από τους φορείς αυτούς. Από τους ίδιους φο-
ρείς πραγµατοποιείται η εκκαθάριση και ενταλµατοποίηση της
δαπάνης για όσες αιτήσεις δεν εκκαθαρίστηκαν µέχρι την έναρξη
ισχύος του παρόντος, µε την επιφύλαξη των ισχυουσών περί πα-
ραγραφής διατάξεων και µε τους όρους και προϋποθέσεις που
ίσχυαν κατά το χρόνο υποβολής της αίτησης του δικαιούχου. Για
την εκκαθάριση και την ενταλµατοποίηση της δαπάνης  οι ανω-
τέρω φορείς  επιχορηγούνται από τις εγγεγραµµένες πιστώσεις
του προϋπολογισµού του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και
Θρησκευµάτων (ΥΠ.Π.Ε.Θ.) οι οποίες µεταβιβάζονται στον προ-
ϋπολογισµό τους σε διακριτό κωδικό αριθµό. Υποχρεώσεις δα-
πανών που αφορούν σε δικαιούχους φοιτητές των Σχολών των
Υπουργείων Τουρισµού, Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής
αναλαµβάνονται από τους προϋπολογισµούς των Υπουργείων
αυτών. Ειδικά, για το έτος 2017 η  κάλυψη των δαπανών αυτών
από τα ως άνω Υπουργεία, θα πραγµατοποιηθεί µε µεταφορά πί-
στωσης από τις εγγεγραµµένες πιστώσεις του προϋπολογισµού
του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων
(ΥΠ.Π.Ε.Θ.).»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’
ΤΕΛΙΚΕΣ-ΚΑΤΑΡΓΟΥΜΕΝΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 32
Καταργούµενες διατάξεις

1. Με την επιφύλαξη των µεταβατικών διατάξεων, καταργείται
κάθε γενική ή ειδική διάταξη που βρίσκεται σε αντίθεση προς τις
διατάξεις του παρόντος νόµου. 

2. Από την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου καταργούνται: 
α) η παρ. 4 του άρθρου 8 του ν. 2327/1995 (Α’ 156),
β) η παρ. 2 του άρθρου 15 του ν. 2817/2000 (Α’ 78), 
γ) η παρ. 49 του άρθρου 13 του ν. 3149/2003 (Α’ 141),
δ) η περίπτωση 7 της παρ. Η’ του άρθρου 186 του  ν.

3852/2010 (Α’ 87), 
ε) η παρ. 3 του άρθρου 25 του ν. 4386/2016 (Α’83),
στ) το τρίτο εδάφιο της περίπτωσης γ’ της παρ. 1 του άρθρου

8, του π.δ. 370/1983 (Α’ 130),
ζ) το άρθρο 2 του π.δ. 96/2013 (Α’ 133),
η) οι εξής διατάξεις του π.δ. 114/2014 (Α’ 181): η περίπτωση

γ’ της παρ. 2 του άρθρου 10, η παρ. 5 του άρθρου 10, η περί-
πτωση β’ της παρ. 2 του άρθρου 25, η παρ. 4 του άρθρου 25, η
περίπτωση β’ της παρ. 2 του άρθρου 26, η παρ. 4 του άρθρου
26, και

θ) το τελευταίο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 27 του ν.
4009/2011 (Α’195).

Άρθρο 33
Ρυθµίσεις για ζητήµατα ενδοσχολικών εξετάσεων 

Γενικού Λυκείου

1. Μετά το πρώτο εδάφιο της πρώτης παραγράφου του άρ-
θρου 11 του π.δ. 46/2016 (Α’74) προστίθεται εδάφιο ως εξής:

«Προβλέπονται επίσης δύο ειδικές εξεταστικές περίοδοι, µία
κατά το δεύτερο δεκαπενθήµερο του Ιουνίου και µία για τις πε-
ριπτώσεις που περιγράφονται στο άρθρο 20 του παρόντος στις
αρχές του Σεπτεµβρίου.»

2. Η παρ. 2 του άρθρου 20 του π.δ. 46/2016 (Α’74) αντικαθί-
σταται ως εξής:

«2. Κατ' εξαίρεση των διατάξεων της προηγούµενης παραγρά-
φου:

Μαθητές που απουσιάζουν δικαιολογηµένα από την εξέταση
µαθήµατος λόγω ασθενείας ή άλλου αποχρώντος λόγου, µε αί-
τηση του κηδεµόνα ή των ιδίων, εφόσον είναι ενήλικοι, που υπο-
βάλλεται στον Διευθυντή του Λυκείου, εξετάζονται άλλη ηµέρα
εντός της συγκεκριµένης κάθε φορά εξεταστικής περιόδου, την
οποία ορίζει µε απόφασή του ο Σύλλογος των διδασκόντων. Η
ασθένεια βεβαιώνεται από ιατρική γνωµάτευση ή µε υπεύθυνη
δήλωση των κηδεµόνων των µαθητών ή των ιδίων των µαθητών
εφόσον είναι ενήλικοι. Οι διατάξεις του εδαφίου αυτού εφαρµό-

ζονται και για τους µαθητές που αποχωρούν µετά την ανακοί-
νωση των θεµάτων εξετάσεων λόγω αιφνίδιας και εµφανούς
ασθένειας, η οποία βεβαιώνεται από ιατρική γνωµάτευση ή µε
υπεύθυνη δήλωση των κηδεµόνων των µαθητών ή των ιδίων των
µαθητών εφόσον είναι ενήλικοι. Οι µαθητές αυτοί, εάν δεν προ-
σέλθουν σε εξετάσεις µέχρι το τέλος της πρώτης εξεταστικής
περιόδου λόγω σοβαρών προβληµάτων υγείας ή σοβαρού κω-
λύµατος που συνιστά ανωτέρα βία, έχουν τη δυνατότητα να προ-
σέλθουν στην ειδική εξεταστική περίοδο του δεύτερου
δεκαπενθήµερου του Ιουνίου ή εφόσον το σοβαρό πρόβληµα
υγείας διαρκεί καθ' όλο τον Ιούνιο στην ειδική εξεταστική πε-
ρίοδο Σεπτεµβρίου σε όσα µαθήµατα δεν εξετάσθηκαν. Το πα-
ραπάνω σοβαρό πρόβληµα υγείας βεβαιώνεται από ιατρικό
πιστοποιητικό Κρατικού Νοσοκοµείου ή άλλου δηµόσιου φορέα
υγειονοµικής περίθαλψης. Για τους µαθητές αυτούς ο Σύλλογος
Διδασκόντων δεν προβαίνει σε έκδοση αποτελέσµατος µετά την
πρώτη εξεταστική περίοδο, καθώς και µετά την ειδική εξεταστική
περίοδο του Ιουνίου εφόσον το πρόβληµα διαρκεί. Όσοι από
τους παραπάνω µαθητές, εκτός από τα µαθήµατα στα οποία δι-
καιολογηµένα απουσίασαν, έχουν συγκεντρώσει σε ένα ή και πε-
ρισσότερα µαθήµατα στα οποία έχουν ήδη εξετασθεί βαθµό
ετήσιας επίδοσης µικρότερο του 9,5 µπορούν να προσέλθουν
στις εξετάσεις της ειδικής εξεταστικής περιόδου του δεύτερου
δεκαπενθήµερου του Ιουνίου ή εφόσον το σοβαρό πρόβληµα
υγείας διαρκεί καθ' όλο τον Ιούνιο µπορούν να προσέλθουν στις
εξετάσεις της ειδικής εξεταστικής περιόδου Σεπτεµβρίου και στα
µαθήµατα αυτά. Στην περίπτωση αυτή πρέπει οι ίδιοι οι µαθητές,
αν είναι ενήλικοι, ή οι κηδεµόνες τους να καταθέσουν υπεύθυνη
δήλωση στον Διευθυντή του οικείου Λυκείου εντός τριών (3) ηµε-
ρών από την έκδοση των αποτελεσµάτων. Στην υπεύθυνη δή-
λωση αναγράφεται ρητά ότι οι µαθητές αυτοί θα εξετασθούν
στην ειδική εξεταστική περίοδο Ιουνίου ή Σεπτεµβρίου, εκτός
από τα µαθήµατα στα οποία δικαιολογηµένα απουσίασαν και σε
όλα τα µαθήµατα στα οποία συγκέντρωσαν βαθµό ετήσιας επί-
δοσης µικρότερο του 9,5. Στις παραπάνω διατάξεις υπάγονται
και µαθητές στρατεύσιµοι, «κατ' ιδίαν διδαχθέντες», καθώς και
οι συµµετέχοντες σε διεθνείς αθλητικές διοργανώσεις.

3. Η παρ. 3 του άρθρου 26 του π.δ. 46/2016 (Α’ 74) αντικαθί-
σταται ως εξής:

«Όσοι µαθητές όλων των τάξεων του Ηµερησίου και του Εσπε-
ρινού Γενικού Λυκείου δεν επιτύχουν το γενικό µέσο όρο των
προηγούµενων παραγράφων, παραπέµπονται σε ειδική εξετα-
στική περίοδο το δεύτερο δεκαπενθήµερο του Ιουνίου του ίδιου
έτους, µε τον τρόπο και τη διαδικασία των προαγωγικών ή απο-
λυτηρίων εξετάσεων, στα µαθήµατα στα οποία ο βαθµός επίδο-
σής τους είναι µικρότερος του εννέα και πέντε δέκατα (9,5). Αν
ύστερα από την ειδική εξεταστική περίοδο του Ιουνίου οι µαθη-
τές δεν επιτύχουν το γενικό µέσο όρο προαγωγής ή απόλυσης,
τότε: α) οι µαθητές των Α’ και Β’ τάξεων του Ηµερησίου και των
A’, Β’ και Γ’ τάξεων του Εσπερινού Γενικού Λυκείου επαναλαµ-
βάνουν τη φοίτηση και β) οι µαθητές της Γ’ τάξης του Ηµερησίου
και της Δ’ τάξης του Εσπερινού Γενικού Λυκείου παραπέµπονται
σε εξετάσεις στην ειδική εξεταστική περίοδο του Σεπτεµβρίου
στα µαθήµατα στα οποία ο βαθµός επίδοσής τους είναι µικρότε-
ρος του εννέα και πέντε δέκατα (9,5) και αν και αυτή τη φορά
δεν επιτύχουν το µέσο όρο απόλυσης επαναλαµβάνουν τη φοί-
τηση.»

4. Η περίπτωση ε’ της παρ. 2 του άρθρου 42 του   ν. 4186/ 2013
(Α’193) καταργείται.

Άρθρο 34
Ρυθµίσεις ζητηµάτων µη τυπικής εκπαίδευσης

Στο τέλος της περίπτωσης γ’ της παρ. 15 του άρθρου 27 του
ν. 4186/2013 (Α’ 193), όπως αντικαταστάθηκε µε το άρθρο 83 του
ν. 4445/2016 (Α’ 236), προστίθεται εδάφιο ως εξής:

«Η εφαρµογή του προηγούµενου εδαφίου για την επιλογή των
εκπαιδευτών ΔΙΕΚ αρχίζει την 1.9.2017 και η επιλογή των εκπαι-
δευτών ΔΙΕΚ του εαρινού εξαµήνου 2017 γίνεται σύµφωνα µε τις
προϊσχύουσες διατάξεις.»
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Άρθρο 35

1. Η περίπτωση α’της παρ. 5 του άρθρου 16 του ν. 4009/2011
(Α’195), όπως τροποποιήθηκε µε το άρθρου 55 του ν. 4415/2016
(Α’ 159) αντικαθίσταται ως εξής:

«Καθηγητές όλων των βαθµίδων οι οποίοι έχουν συµπληρώσει
τουλάχιστον επτά (7) χρόνια υπηρεσίας στο ίδιο Τµήµα, εκ των
οποίων τα τρία (3) στη βαθµίδα που υπηρετούν, έχουν τη δυνα-
τότητα µετακίνησης σε άλλο Τµήµα του ιδίου ή άλλου Α.Ε.Ι., στην
ίδια βαθµίδα που κατέχουν και στο ίδιο γνωστικό αντικείµενο, µε
την επιφύλαξη των επόµενων παραγράφων του παρόντος.»

2. Η περίπτωση β’ της παρ. 5 του άρθρου 16 του  ν. 4009/2011
(Α’195). όπως τροποποιήθηκε µε το άρθρο 55 του ν. 4415/2016
(Α’ 159) αντικαθίσταται ως εξής:

«Αποκλείεται η µετακίνηση καθηγητών προς τα Α.Ε.Ι. των
Νοµών Αττικής και Θεσσαλονίκης από Α.Ε.Ι. που εδρεύουν σε
άλλους νοµούς.»

Άρθρο 36
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός αν ορίζεται διαφορε-
τικά σε επιµέρους διατάξεις του. 

Αθήνα,................................2017

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προ-
εδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως
προς την ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το Σώµα

παρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Με τη συναίνεση

του Σώµατος και ώρα 22.57’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο,
ηµέρα Παρασκευή 10 Φεβρουαρίου 2017 και ώρα 10.00’, µε αν-
τικείµενο εργασιών του Σώµατος κοινοβουλευτικό έλεγχο: συζή-
τηση επικαίρων ερωτήσεων. 
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